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Dagsorden
for

Norsk arbeidsmandsforbunds 
14de landsmøte.

Kristiania 20. april 1922 og følgende dage.
Møtet aapnes kl. 2 efterm. i Folkets hus.

1. Landsmøtets konstituering.
a) Fuldmagternes godkjendelse.
b) Vedtagelse av dagsorden og forretningsorden.
c) Valg av ordstyrere og sekretærer.

2. Beretning og regnskap.
3. Organisationsformene (side 4).
4. Lovforandringer (side 15).
5. Arbeidsledighetskassen (side 23).
6. Forskjellige forslag (side 33).
7. Vedtagelse av budget.
S. Valg.



Forretningsorden.

1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. Dog har arbeiderpressens 
repræsentanter adgang. Likeledes har medlemmer av forbundet adgang 
til galleriet som tilhørere undtagen naar en sak besluttes behandlet for 
lukkede døre.

Repræsentanter maa forevise adgangskort og tilhørere medlemsbok 
ved indgangen.

2. Til at lede møtet vælges 2 ordstyrere. Ordstyrerne ordner indbyrdes 
møternes ledelse. Til at føre protokollen vælges 4 sekretærer.

3. Møterne holdes fra 9—1 formiddag og 3—7 ettermiddag.
4. Ingen har ret til at faa ordet mere end 3 ganger i samme sak. Und

tagen for indledningsforedrag begrænses taletiden til 10 minutter Iste 
og 5 minutter 2den og 3die gang.

Ordstyreren har forøvrig, naar han finder det paakrævet, ret til at 
stille forslag om yderligere tidsbegrænsning og strek med de indteg- 
nede talere. Til forretningsordenen gives ingen ordet mere end 1 
gang og høist 2 minutter til hver sak.

Under behandlingen av dagsordenens punkt 3 angaaende organisa- 
tionsformen er der ingen indskrænkning i taletiden. Dog kan lands
møtet beslutte, at debatten skal avsluttes med de indtegnede talere.

Talerne skal tale fra den dertil bestemte plads i salen.
5. Forslag maa leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med ved- 

kommendes navn og navnet paa den forening han repræsenterer. 
Intet nyt forslag kan optages efterat der er besluttet sat strek med de 
indtegnede talere.

Forslag som ingen forbindelse har med de paa dagsordenen op- 
førte saker kan ikke behandles.

6. Alle beslutninger avgjøres med almindelig flertal. I tvilstilfælde, eller 
naar 20 repræsentanter forlanger det, foregaar avstemningen ved 
navneoprop.

7. I protokollen indføres kun forslagene og avstemningerne samt de fat
tede beslutninger.

8. Protokollen oplæses ved hvert møtes begyndelse og for sidste møte 
ved dets slutning.

#

Indledende bemerkninger.
I likhet med i 1918 har hovedstyret ogsaa iaar nedsat en komité til 

gjennemgaaelse av de til landsmøtet fremkomne forslag og avgi uttalelse 
herom, samt utrede de spørsmaal, som ellers maatte ansees nødvendig at 
forelægge landsmøtet til behandling.

Komiteen bestaar av:
Johs. M. P. Ødegaard, Osw. Martinsen, Ole M. Stenvik, Ottar Skar- 

heim og Ivar Smedsmo.
Komiteen avholdt møte den 20. jan. og har indgaaende gjennemgaat 

de fremkomne forslag.
Komiteen enedes om at gruppere forslagene saaledes:

A. Organisationsformen.
B. Forslag til lovændringer.
C. Arbeidsledighetskassen.
D. Forskjellige forslag.

Angaaende organisationsformene foreligger foruten forslag fra Stord 
arbeiderforening og Rjukan arbeidsmandsforening ogsaa indstilling fra 
„ 9-mandskomiteen ".

Komiteen enedes enstemmig om at foreslaa „9-mandskomiteen''s ind
stilling lagt til grund for sakens behandling paa landsmøtet, og i henhold 
hertil drøfte spørsmaalet.

Komiteen er ikke blit enig om en fælles indstilling. Ødegaard og 
Skarheim har uttalt sig for 9-mandskomiteens indstilling alternativ I. Smedsmo 
er enig i organisationens omlægning paa basis av lokale samorganisationer 
efter alternativ II. Martinsen og Stenvik har stemt imot den foreliggende 
indstilling fra 9-mandskomiteen baade alternativ I og II, da de ikke er enig 
i organisationens omlægning paa basis av samorganisationer, men holder 
principalt paa industriforbund.

Angaaende de øvrige foreliggende forslag vedkommende lovændringer, 
arbeidsledighetskassen og de forskjellige forslag er der delte meninger inden 
komiteen. De forskjellige opfatninger vil bli paapekt under de enkelte avsnit, 
hvorunder forslagene hører.
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A. Organisationsformen.
Indsendte forslag.

Forslag nr. 1.
Fra Stord arbeiderforening. Avd. 34.

1. De nuværende fagforbund opløses.
2. Der oprettes lokale samorganisationer bygget paa Landsorganisationen 

som fællesnævneren.
3. Som bindeled mellem de lokale samorganisationer og Landsorganisa

tionen oprettes der industrikomiteer bestaaende av 3 mand foruten en 
fastlønnet sekretær for hver industri. I det tilfælde, hvor to eller flere 
indbyrdes industrier slaaes sammen skal industrikomiteen bestaa av to 
mand fra hver branche av de saaledes sammensluttede industrier, for
uten en fastlønnet sekretær.

4. For hvert medlem av industrikomiteerne vælges der mindst 2 vara- 
mænd og maa samtlige baade repræsentanter og varamænd være bo- 
sittende slik, at de er spredt utover hele landet indenfor den industri 
for hvilken de er valgt. Hvis nogen av repræsenlantene eller vara- 
mændene i industrikomiteene gaar over i en anden beskjæftigelse ut- 
trær de ogsaa som medlemmer av vedkommende industrikomité.

5. De for industrien fastlønnede sekretærer utgjør sammen med formand 
og kasserer den nye organisations arbeidsutvalg eller sekretariat.

6. Formand og kasserer vælges av en fagkongres, men de fastlønnede 
sekretærer vælges av hver industri.

7. Paa steder, hvor de lokale forhold tilsiger det danner de lokale sam
organisationer uanset industri en faglig samorganisation.

8. Med hensyn til planlæggelse, ledelse og ordning av konflikter samt 
forøvrig alle forhold som angaar arbeidspladsen til ivaretagelse av 
medlemmenes interesser er det kun de lokale samorganisationer, som 
har den bestemmende myndighet. Dog kan samarbeide med ved
kommende industrikomité og sekretær finde sted.

9. De lokale samorganisationer er ogsaa de der til enhver tid bestemmer 
hvilke kampmidler og taktik der skal anvendes under de konflikter, 
som maatte opstaa.

10. De fasttønnede sekretærer for hver industri har foruten agitasions- og 
oplysningsarbeide «naar det forlanges" at bistaa de lokale samorganisa
tioner med raad og veiledning og ordning av konflikter samt indsamle 
og føre statistik for medlemmene inden sin industri.

Dette er da vort forslag, slik som vi har tænkt os organisationens omlæg- 
ning. Forøvrig tror vi vort forslag er i overensstemmelse med den tanke, som 
gjør sig gjældende blandt medlemmene paa arbeidspladsen, og stort set i over
ensstemmelse med det som blev fastslaat paa samorganisationens konferanse.
Forslag nr. 2.

Fra Rjukan arbeideiderforening. Avd. 12.
Foreningen bør paa førstkommende landsmøte arbeide for en omlæg- 

ning av fagorganisationens former, saaledes at Landsorganitionen bygges paa 
de lokale samorganisationer som organisationsenheter.
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Landsorganisationen maa i saa tilfælde opdeles i industrisektioner 
svarende til de store industrielle linjer.

Under henvisning til foranstaaende indledende bemerkninger vil Ødegaard 
og Skarheim føie følgende bemerkninger til sit standpunkt:

I de sidste ca. 12 aar har spørsmaalet om organisationsformene været 
et dagens spørsmaal og var industriforbundstanken det første som blev 
trukket i forgrunden, under diskussionen om forandringer.

Allerede paa Landsorganisationens kongres 1913 forelaa indstilling fra 
et mindretal inden sekretariatet om etablering av industriforbund. Resultatet 
av kongressens behandling førte dog ikke til nogen forandring.

Tanken var imidlertid reist saa sterkt at diskussionen fortsatte med
like stor styrke efter kongressen. Paa dette tidspunkt var den norske fag-
opposition allerede stiftet med det formaal at arbeide for fagorganisationens 
omlægning efter føderative principper og for at faa indført ogsaa andre 
kampmidler i en faglige kamp.

I den tid, som siden er gaat er der stiftet nye forbund, som tar sigte
paa at samle alle arbeidere inden en og samme industri i et forbund.

Paa Landsorganistionens kongres 1917 forelaa en længere utredning 
angaaende organistionsformene, utarbeidet av den saakaldte 15-mandskomité.

Komiteen hadde gaat meget dypt ind i spørsmaalet og de synsmaater 
som fagorganisationen hævdet, var specielt utformet av et mindretal i 
komiteen.

Heller ikke paa denne kongres skedde nogen væsentlig forandring.
Paa det tidspunkt var allerede samorganisationstanken paa flere steder 

slaat igjennem. De har optat en række spørsmaal av lokal art og ofret 
megen interesse og arbeide paa agitationen, som ogsaa har baaret gode frugter.

Derifra gik utviklingen til etablering av faglige oplysningskontorer 
paa forskjellige steder rundt omkring i landet.

Landsorganisationen har ogsaa paa sin sidste kongres 1920 anerkjendt 
samorganisationene fuldt ut idet de er git repræsentationsret til Landsorganisa
tionens kongresser. Til de faglige oplysningskontorer ydes ogsaa betydelig 
økonomisk støtte fra Landsorganisationen.

Kongressen 1920 besluttet endvidere at der skulde arbeides for at det 
blev bare en fagforening paa en og samme arbeidsplads og medlemmene 
skulde tilsluttes det forbund, hvori majoriteten av industriens arbeidere var 
samlet. Industrivis organisation.

Disse beslutninger er diktert av de krav, som den industrielle utvikling 
har ført med sig, og skulde det saaledes nu ansees at tiden er inde til at 
ta det hele og fulde skridt: organisationens omlægning til helt at hvile paa 
de industrielle linjer, og likeledes at gi plads for det lokale intiativ ved 
yderligere at knytte de lokale samorganisationer som obligatorisk ledd til 
organisationsbygningen.

Landsorganisationens kongres 1920 besluttet videre at nedsætte en ny 
organisationskomité paa 9 medlemmer for at fremkomme med indstilling 
ang. organisationens ombygning paa basis av lokale samorganisationer til
sluttet Landsorganisationen og dermed ophæve de nu bestaaende forbund.
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Denne komitéindstilling er allerede forelagt foreningerne til behandling 
og vil nærværende landsmøte fatte beslutning om sin stilling til spørsmaalet.

Den bærende tanke saavel i alternativ I som alternativ II er at skape 
en organisation basert paa klasse- og solidaritetens princip og dernæst hvad 
det rent tekniske og praktiske angaar, basert paa de industrielle forhold.

Tidens krav til arbeiderklassen er, at man ikke fortaper sig i mindre 
væsentlige ting som de gamle faghensyn, men skuer helt over disse og 
samler sig i klassekamporganisation. Derfor er det i indstillingen tat sigte 
paa at alle kampe av omfattende art og dypere karakter skal koncentreres i 
Landsorganisationen.

o Industrigruppene baade i samorganisationene og Landsorganisationen
skal ha administrative funktioner, og er disse industrigrupper nødvendig av 
hensyn til det samarbeide som naturlig maa finde sted mellem den samme 
industris arbeidere over det hele land.

Disse industrigrupper faar at gjøre med de praktiske spørsmaal som 
melder sig baade lokalt og landsomfattende. Paa den maate centraliseres 
alle oplysninger av praktisk art inden en og samme industri. Dette er en 
ordning som er at foretrække fremfor den nuværende, hvor flere forbund 
har interesser at ivareta inden flere forskjellige industrier, og Landsorganisa
tionen savner nu et industrielt fællesorgan, som det er av stor betydning at 
være i besiddelse av.

Det forutsættes at samorganisationen skal i alt væsentlig overta de nu
værende forbunds funktioner, og det spørsmaal som da sterkest trænger sig 
frem og hvorom de fleste delte meninger rejser sig er, om de lokale sam- 
organisationer kan overta de nuværende forbunds funktioner.

Hertil bemerkes:
Lønskampen som er fagorganisationens første og største opgave har i 

utviklingens medfør i alt væsentlig gaat over fra at være bedriftsvis, til en 
landsomfattende industriel kamp, og har derfor de i den senere tid førte 
kampe artet sig som en kamp mellem Landsorganisationen paa den ene side 
og arbeidskjøpernes organisation paa den anden side.

Ved alle forberedelser har Landsorganisationen ledet arbeidet for at 
skape den fælles platform, hvorpaa de forskjellige forbund ved sakens videre 
behandling skulde staa.

Allerede fra de indledende forhandlingers optagelse har Landsorganisa
tionen været repræsentert ved siden av de forskjellige forbund, av hensyn 
til de principielle og andre fælles spørsmaal.

Forbundenes opgave har sterkest koncentrert sig om de almindelige og 
tekniske spørmaal. Det har saaledes allerede i praksis dannet sig den regel, 
at de nuværende forbund har virket som administrative organer inden Lands
organisationen og under dens ledelse, den opgave som forutsættes at tildeles 
industrigruppene.

Spørsmaalet blir da om samorganisationene kan overta den funktion 
som forbundene har hat likeoverfor foreningerne og de enkelte medlemmer.

Paa alle store steder vil opgaven løses let, idet samorganisationene faar 
saa stort medlemstal, at de økonomiske forpligtelser som vil paahvile disse 
til de forskjellige grupper som eventuelt vil være i streik, blir smaa i for
hold til samorganisationenes medlemstal selv om de blir interessert i lands
omfattende konflikter.
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Derimot vil de smaa spredte samorganisationer og samorganisationene 
ved de specifike industricentrer faa vanskeligheter i saa henseende.

Det kan neppe tænkes mulig at den lokale samorganisation ved f. eks. 
Odda kan magte sine økonomiske forpligtelser under en konflikt, hvor samt
lige arbeidere ved Oddafabrikkerne er interessert, hvor konflikten faar nogen 
varighet og forsaavidt samorganisationens ydelser av økonomisk støtte skal 
staa i samme forhold som den nuværende støtte fra forbundene staar, til 
den støtte som nu ydes fra Landsorganisationen.

Det samme forhold vil ogsaa melde sig for bergverkene og anlæg- 
gene m. fl.

Man kan imidlertid ikke av den foreliggende indstilling finde at komi
teen har tat noget endelig standpunkt til hvordan denne side ved saken skal 
ordnes, men forutsætter vi at spørsmaalet maa drøftes nærmere for at finde 
en ordning som er praktisk gjennemførlig.

De øvrige opgaver, som forbundene nu har, vil ganske sikkert over- 
tages av samorganisationen og utføres like tilfredsstillende som nu.

Samorganisationsformen vil lægge mere arbeide og større ansvar paa 
medlemmene ved de forskjellige arbeidspladse. Det blir paa den maate 
langt flere medlemmer som kommer i daglig berøring med det praktiske 
organisationsarbeide og de maa løse opgaver paa egen haand uten som nu, 
at overlate saken til de enkelte forbund.

Det vilde være at tvile paa arbeiderklassens intellektuelle evne dersom 
man tviler paa samorganisationenes evne til at magte disse opgaver.

. Alternativ I forutsætter organisationen sammensat av følgende tre enheter:
Fagforeningen, samorganisationen og Landsorganisationen.
Alternativ II forutsætter kun to led, nemlig samorganisationen og Lands

organisationen.
Desto mere pulserende livet er inden organisationen, desto mere er 

den skikket til at fylde sin opgave. Fagforeningenes opretholdelse vil være 
nødvendig for at tilveiebringe disse forhold.

Ved fagforeningenes avskaffelse vil medlemmene føle sig berøvet det 
organ, som staar dem nærmest og i første række skal ivareta deres tarv. 
Fagforeningene- vil ogsaa være bedre egnet som basis for et mere alsidig 
arbeide inden organisationen end de saakaldte „verkstedsklubber"

Fagforeningen er bedre skikket til at gi rum for behandling av alle 
sociale spørsmaal, som melder sig, og et saadant organ er uomtvistelig nød
vendig av hensyn til den diskussion som maa føres om disse spørsmaal.

Verkstedsklubbene gir ikke samme rum herfor, da man der blir mere 
henvist til at beskjæftige sig med de spørsmaal, som angaar den enkelte 
arbeidsplads.

Industrigruppene vil i det praktiske arbeide faa samme funktioner, som . 
de nuværende forbund, dog med den forskjel, ifølge det fremlagte lovutkast, 
at disse grupper ikke har nogen besluttende myndighet.

Alle tegn tyder paa at man nu staar foran klassekampens tid og er der 
saaledes mindre rum for andre interesser end de rene klasseinteresser. Derfor 
vil det heller ikke skade organisationen som helhet om industrigruppen er ut
styrt paa anden maate end de nuværende forbund, naar det gjælder kon
flikter m. v. Medlemmene vil beholde sin indflydelse i mindst samme ut- 
strækning som før gjennem samorganisationene.
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Til den av komiteen opsatte industrigruppering er der i hovedsaken 
intet at indvende, dog vil vi peke paa, at den under gruppe 8, træindustri, 
skogsarbeide og jordbruk anførte meieridrift, maa henlægges under gruppe
l, nærings- og nydelsesmiddelindustrien, idet alle. meierier som beskjæftiger 
saapas stort arbeiderantal at det kan være tale om at faa organisationsmæs- 
sige forbindelser med, drives som en ifabrik" for fremstilling av nærings
midler. De kan nærmest sammenlignes med smørfabrikker og har fælles 
interesser med disse.

De under gruppe 2: beklædnings- og tekstilindustrien anførte gummi- 
varefabrikker maa rettest henlægges under gruppe 7, kemisk og elektro- 
kemisk industri. Det samme er tilfælde med de under gruppe 4, Bergverk
m. v. anførte glasverker som er en kemisk-teknisk virksomhet.

Ved nærværende finder vi ikke grund til at gaa nærmere ind paa 
spørsmaalet, men tillater vi os at henvise til komiteens indstilling, som tid
ligere er tilsendt .foreningene.

Vi finder heller ikke grund til at indgaa paa behandlingen av det fore
liggende utkast til love, idet vi forutsætter at hertil vil være adgang før 
sakens behandling paa Landsorganisationens kongres.

I henhold til foranstaaende indbydes landsmøtet til at fatte saadan be
slutning:

1. Landsmøtet gir sin tilslutning til organisationskomiteens forslag angaaende 
orgnisationens pmlægning efter alternativ I.

2. Landsmøtet bemyndiger det kommende hovedstyre til at foreta det nød
vendige med hensyn til forbundets avvikling efter at Landsorganisa
tionens kongres 1923 har fattet beslutning om den fremtidige organisa- 
tionsform.

Komiteens medlemmer Martinsen og Sten vik vil bemerke:
Naar vi ikke har kunnet gaa med paa at anbefale for landsmøtet om- 

lægning av organisationsformen til lokale samorganisationer som foreslaat 
av 9-mandskomiteen i alternativ 1 og 2 er det av den grund at vi mener 
at man derved ikke skaper en virkelig kampdygtig organisation.

Vi er opmerksom paa, at meget har forandret sig siden organisationens 
første tid og at der er blit forandringer som nødvendiggjør en omlægning 
av organisationsformen og vil vi med en gang uttale, at vi ikke finder den 
nuværende organisationsform ideel, men mener der bør ske en forandring.

Det man først maa ta i betragtning ved en forandring av organisations
formen er at man maa søke at skape en organisation med en kontingent saa 
lav som mulig, ved siden av at man maa faa en virkelig kampdygtig orga
nisation.

Vor opfatning er, at omlægningen maa ske paa den rnaate, at forbunds- 
formen bibeholdes og at man gaar over til industriforbund, som av Lands
organisationens kongres vedtat i 1920.

Under drøftelsen

av nye organisationsformer har det gjennem mange aar blit uttalt at man 
skulde faa en organisationsform der i praksis ville være enkel og smidig
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samtidig som magten ville føres tilbake til medlemmene. Man skulle faa 
en organisationsform der skaffet avdelingene og de enkelte medlemmer større 
bevægelsesfrihet.

Naar nu 9-mandskomiteens indstilling alternativ 1 og 2 foreligger ser man 
straks at der er gjort et svakt forsøk paa at danne en føderalistisk organisa
tionsform men som dog vil komme til i praksis at bli centralistisk. Det er 
nemlig ikke mulig i det forslag til love for Landsorganisationen og sam- 
organisationen at finde en paragraf eller bestemmelse som gir avdelingene større 
handlefrihet indenfor samorganisationene end de idag har indenfor sit forbund.

Der har ogsaa været hævdet, at en forenkling i organisationsformen 
var nødvendig og har selvfølgelig medlemmene tænkt sig, at omlægning til 
samorganisationer skulle bli en forenkling indenfor organisationsformen.

Ser man imidlertid paa organisationskomiteens indstilling, fremgaar det,, 
at saa ikke er tilfældet. Krav fra avdelingene som er av nogen betydning 
maa nemlig gaa til en kredsgang som aldrig nogensinde tidligere. Særlig 
blir det noget ganske andet end forenkling efter „Alternativ I'1 hvilket gaar 
ut paa bibeholdelse av fagforeningene, likesom det heller ikke blir forenkling 
efter «alternativ 2“, efter hvilket fagforeningene vil sløifes. Det er saaledes 
ikke tale om forenkling i organisationsformen, men derimot en ganske be- 
tragtelig utvidelse.

Et kostbart apparat
vil omlægning til samorganisationer bli. Ganske rigtig er der ikke i det 
fremlagte forslag til love fiksert nogen kontingent, hvilket antagelig er for 
at faa flest mulig til at støtte komitéindstillingen.

Vi har fra organisationens første dage til stadighet hørt uvilje mot høi 
kontingent og særlig er der i den sidste tid hævet sterke røster mot denne.

Naar man er opmerksom paa dette, at medlemmene kræver en organisa
tionsform der virkelig skal være en forenkling og samtidig skal kunne bety 
en lettelse i kontingenten, kan vi ikke tænke os muligheten av, at medlem
mene kan vedta omlægning til samorganisationer.

Vi er opmerksom paa, at kongressen kan fastsætte en lav kontingent til 
at begynde med for at det hele skal se antagelig ut, men har dette meget 
liten betydning naar repræsentanskapet ifølge lovene har adgang til at forhøie 
kontingenten.

I lovforslaget er ikke bestemt fordelingen av kontingenten meilem 
Landsganisationen og samorganisationene. Man kan vel gaa ut fra, at der 
vil bli nogenlunde det samme forhold med hensyn til kontingenten, som det 
idag er meilem Landsorganisationene og forbundene, idet samorganisationene 
da vil faa refusion av Landsorganisationen. Dette vil i praksis bli saadan, 
at nogen enkelte steder til eks. Kristiania, Bergen, Trondhjem og Stavanger 
vil faa store og sterke samorganisationer, som vel kan bli kampdygtige, ander- 
ledes vil det bli med alle de smaa samorganisationer og den række enkelt- 
staaende avdelinger. Disse vil komme til at føre en meget stille tilværelse 
og vil vel ganske sikkert i de fleste tilfælder staa helt magtesløse. Dette vil 
særlig ramme anlægs- og grubearbeiderne.

Anlægs- og grubearbeiderne
er henvist til at føre en meget omvankende tilværelse. De vil være nødt til 
til enkelte tider at staa tilsluttet en samorganisation og til andre tider staa
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som enkeltavdeling tilsluttet Landsorganisationen. Der vil saaledes ikke 
efter omlægning til' samorganisationer være det bindeled mellem disse som 
der nu er under forbundsformen. Det vil resultere i, at de blir fremmede 
for hverandre og at anlægsarbeiderne paa det ene sted foretar ting som de 
øvrige anlægsarbeidere paa andre steder ikke har noget kjendskap til. Rig- 
tignok skal der dannes industrigrupper omfattende de forskjellige industriarbei
dere, men kan man ikke se av det foreliggende lovforslag, at disse industri
grupper skal ha repræsentantmøter. Dette vil bety en ganske stor foran
dring for anlægsarbeiderne der under den nuværende organisationsform har 
hat anledning' til at komme sammen og drøfte sine anliggender.

Den økonomiske side

er til stadighet blit fremholdt som en fordel under agitationen for omlægning 
av organisationsformen, og spørsmaalet melder sig da om den foreslaatte 
omorganisation blir billigere end den nuværende. Ser man imidlertid paa den 
foreliggende indstilling kan man straks være klar over, at den foreslaatte 
organisationsform vil bli ganske betragtelig kostbarere.

Komiteen er kommet til det resultat, at antallet av tillidsmænd og funk- 
tionærer vil bli nogenlunde det samme som tidligere, men da maa man være 
opmerksom paa, at komiteen har regnet med en fastlønnet tillidsmand i hver 
av de 60 samorganisationer og en i hver av de 11 industrigrupper med for
nøden kontorhjælp. Det maa imidlertid være indlysende for alle, at de 
større samorganisationer ikke kan klare sig med en mand, naar de skal 
overta forbundenes plads. Den foreslaaede organisationsform kan man 
vel ganske sikkert være enig om vil koste mindst 30 pct. mer end den 
nuværende.

Skal de forskjellige samorganisationer bli kampdygtige og skal Lands
organisationen bli sat istand til at kunne føre de konflikter som melder sig, 
vil kontingenten bli saa høi at det vil være vanskelig at faa beholde med
lemmene indenfor organisationen.

Det vil ikke lykkes at organisere arbeiderne naar kontingenten blir ufor- 
holdsmæssig høi selv om man har en anden organisationsform. Under agita
tionen for at hverve medlemmer spør disse ikke om hvilken organisations
form der er.

Spørsmaalet er hvor stor kontingent der skal betales. Vi føler os ganske 
forvisset om, at særlig vil det gaa ut over medlemmer indenfor vort forbund 
hvis organisationsformen blir omlagt. Vort forbund har nemlig gjennem alle 
tider hat den laveste kontingent og naar man skal være nødt til paa grund 
av store administrationsutgifter at faa en høiere kontingent vil medlemmene 
forsvinde fra organisationen. Vel kan det sies, som det hævdes fra mange, 
at naar den foreslaatte omlægning er praktisk og absolut nødvendig, vil det 
ikke ha nogen avgjørende betydning for organisationen om kontingenten 
stiger. Men naar vi absolut er av den formening at organisationsformens 
omlægning til samorganisationer ikke vil styrke organisationen og man ved 
omlægningen vil faa en meget høi medlemskontingent, maa vi advare lands
møtet mot at fatte beslutning om organisationens omlægning som er foreslaat 
av 9-mandskomiteen. Vi maa faa en organisationsform der virkelig blir for
enklet og praktisk.
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Organisationsformen
er av mange tillagt skylden for mislykkede streiker. Særlig har organisations
formen faat skylden for den mislykkede storstreik. Mange har nemlig hævdet 
at hvis Landsorganisationen hadde været bygget paa lokale samorganisationer 
ville resultatet av storstreiken blit et andet. Man har lavet en blaast om 
organisationsformen, og det later til at det nu foreliggende forslag kun er et 
eksperiment for at tilfredsstille endel misfornøiede.

Den nuværende tale om organisationsformene virker hemmende og op- 
løsende paa forbundenes virksomhet. Det blir ingen fart i agitationen for 
øket tilslutning og ingen stabilisering av organisationen før vi faar klare linjer.

Talen om organisationsformen har faat en saa fremtrædende plads, at 
den virker hemmende paa organisationsarbeidet. Vor opfatning er at en 
utvikling til industriforbund meget let lar sig gjennemføre, og det vil gavne 
den hele organisation.

Vi har idag indenfor Landsorganisationen 34 fagforbund og 3 enkelt- 
staaende avdelinger nemlig:
Norsk arbeidsmandsforbund.
Norsk baker- og konditorforbund.
Norsk barber- og frisørsvendes forb.
Norsk bokbinderforbund.
Norsk brandfunktionærforbund.
Norsk centralforening for boktrykkere.
Norsk elektrikerforbund- 
Norsk fangst- og fiskerforbund.
Norsk formerforbund.
Norsk guldsmedarbeiderforbund.
Norsk jern- og metalarbeiderforbund.
Norsk jernbaneforbund.
Norsk kjøtindustriarbeiderforbund.
Norsk kommunearbeiderforbund.
Norsk litografisk forbund.
Norsk lokomotivmandsforbund.
Norsk malerforbund.
Norsk matros- og fyrbøterunion.
Norsk murerforbund.
Norsk musikerforbund.

Vil man en virkelig forenkling av organisationen og en forenkling, der 
vil medføre en lav kontingent for medlemmene, kan man ved industrifor
bund istedetfor de 34 fagforbund ved en gruppering som nedenstaaende 
oprette 14 industriforbund, nemlig:

1. Tekstilindustriarbeiderprbund. I dette forbund kunde indgaa tekstil- 
gruppen av Norsk arbeidsmandsforbund, Skrædderforbundet og Hatte- 
arbeidernes forening.

2. Anlægsindustriarbeiderforbundet. I dette forbund kunde indgaa Anlægs- 
og grubearbeidernes gruppe av Norsk arbeidsmandsforbund.

3. Bygningsindastriarbeiderforbiindet. I dette forbund kunde indgaa byg- 
ningsgruppen i Norsk arbeidsmandsforbund, Malerforbundet Murerfor
bundet, Stenhuggerforbundet og Træarbeiderforbundet.

Norsk møbelindustriarbeiderforbund. 
Norsk papirindustriarbeiderforbund. 
Norsk postforbund.
Norsk sag-, tomt- og høvleriarb.forb. 
Norsk skind- og lærindustriarb.forb. 
Norsk skog- og jordbruksarbeiderforb. 
Norsk skotøiarbeiderforbund.
Norsk skrædderforbund.
Norsk stenhuggerforbund.
Norsk transportarbeiderforbund.
Norsk træarbeiderforbund.
Norsk kommunale tjenestemænds 

landsforbund.
Norsk skand. sadel maker- ogtapetserer- 

forbund.
Tobaksarbeiderforbundet i Norge. 
Drammens Guldlistearbeiderforening. 
Hattearbeidernes forening, Kristiania. 
Korkeskjærernes forening, Kristiania.

3
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4. Celulose-, papir- og træmassearbeiderforbundet. I dette forbund kunde 
indgaa papirarbeiderforbundet, Sag- tomt- og høvleriarbeiderforbundet.

5. Tmnsportarbeiderforbundet. I dette forbund kunde indgaa Transport- 
arbeiderforbundet og Matros- og fyrbøterunionen.

6. Jern- og metalindustriarbeiderforbundet. I dette forbund kunde indgaa 
Norsk jern- og metalarbeiderforbund, Eiektrikerforbundet og Guldsmed- 
arbeiderforbundet.

7. Jord- og skogbruksindustriarbeiderforbimd. I dette forbund kunde ind
gaa Norsk skog- og jordbruksarbeiderforbund.

8. Elektrokemisk og kemisk teknisk industriarbeiderforbund. I dette for
bund kunde indgaa den elektrokemiske gruppe av Norsk arbeidsmands
forbund, Fyrstikindustriarbeiderforbundet, Glasarbeiderforbundet og ar
beiderne ved de kemiske bedrifter.

9. Nærings- og nydelsesmiddelindustriarbeiderforbimdet. I dette forbund 
kunde indgaa Nærings- og nydelsesmiddelgruppen av Norsk arbeids
mandsforbund, Bakerforbundet, Tobaksarbeiderforbundet og Kjøtindustri- 
arbeiderforbundet.

10. Pylografisk industriarbeiderforbund. I dette forbund kunde indgaa 
Centralforeningen for boktrykkere, Bokbinderforbundet og Litografisk 
forbund.

11. Kommunearbeiderforbundet. I dette forbund kunde indgaa Brandfunk- 
tionærforbundet, Kommunearbeiderforbundet og Kommunale tjeneste- 
mandsforbund.

12. Statsarbeiderforbundet. I dette forbund kunde indgaa Jernbaneforbundet, 
Lokomotivmandsforbundet og Postmandsforbundet.

13. Skind- og Icerindustriarbeiderforbundet. I dette forbund kunde indgaa 
Skotøiarbeiderforbundet og Skind- og lærindustriarbeiderforbundet

14. Møbelindustriarbeiderforbundet. I dette forbund kunde ingaa Møbel- 
industriarbeiderforbundet og Sadelmaker- og tapetserarbeiderforbundet.

De avdelinger eller grupper av arbeidere som ikke kan tilslutte sig 
nogen av de 14 forannævnte industriforbund, kan tilsluttes Landsorganisa- 
tionen direkte. Selve grupperingen av de forskjellige forbund kan der selv
følgelig gjøres indvendinger mot, men man maa her søke sig den mest 
praktiske form.

Naar man har opsat eget forbund for jord- og skogbruksarbeiderne er 
det av den grund at man ikke har villet skille disse to arbeidsgrupper paa 
grund av at organisationsforholdene inden disse to grupper er særlig daarlig. 
Det retteste hadde været, om skogbruksarbeiderne hadde blit tilknyttet Papir- 
industriarbeiderforbundet og jordbruksarbeiderne hadde dannet eget forbund, 
men er der intet til hinder for at saa kan ske, naar organisationen inden 
jordbmksindustrien er blit saa sterk at den kan danne sit eget forbund.

Naar man har opsat Møbelindustriarbeiderforbundet og anbefalt at der 
i dette optas det nuværende møbelindustriarbeiderforbund og Sadelmaker- og 
tapetserarbeiderforbundet, er det av den grund at der kan være ting som 
tyder paa at disse to industrier bør ha et eget fellesforbund istedetfor at 
staa tilsluttet Bygningsindustriarbeiderforbundet.

Imidlertid maa man ikke lægge det avgjørende i den opsatte gruppering, 
idet denne selvfølgelig er gjenstand for forandringer, saa man kan naa den 
mest. praktiske inddeling for industriforbundsformen.
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Det som er det avgjørende er at man i dette tilfælde vil faa en prak
tisk organisationsform og at man istedetfor som nu har 34 fagforbund vil 
faa 14 industriforbund. Dette vil medføre at organisationen forenkles og 
at administrationen av denne vil falde meget billigere. Regner man med 
at administrationen av fagorganisationen efter omlægning til samorganisationer 
vil bety et plus i administrationsomkostningene med 30 pct, vil overgangen 
til industriarbeiderforbund som her skissert bety en lavere administrations- 
utgift av ca. 40 pct. Selv om man overgaar til industriarbeiderforbund 
behøver man dermed ikke at ophæve de nuværende samorganisationer. Disse 
kan fortsætte og arbeide sammen med de faglige oplysningskontorer. Der 
er saaledes to ting at vælge mellem, enten maa vi opretholde vor nuværende 
organisationsform eller vi maa arbeide hen imot industriforbundsformen.

Paa Landsorganisationens kongres 1920 fremla sekretariatet følgende 
forslag som blev vedtat:

„Da en ensartet industrivis organisation bedst kan vareta arbeidernes 
interesser saavel under lønskampe som i andre organisationsforhold, paa- 
lægges det saavel forbundene som foreningene at ordne organisationsforholdene 
i overensstemmelse hermed.

Ved de bedrifter, hvor en enkelt industri er dominerende, skal arbei
derne tilhøre den fagforening og det forbund som repræsenterer det over
veiende antal av vedkommende industris arbeidere.

Hvor ikke hel industrivis organisation kan etableres, maa samarbeidet 
mellem foreningene og forbundene ved lønskampe og andre fællesspørsmaal 
videre utvikles.

Tvistigheter inden organisationen som maatte opstaa ved overgangen 
til den industrivise organisation, kan indbringes for Landsorganisationens 
repræsentantskap til avgjørelse."

I henhold til foranstaaende og ut fra at industrivis organisation vi 
skape en virkelig effektiv kamporganisation, samtidig som det ogsaa vil lette 
arbeidet med socialiseringen maa vi anbefale landsmøtet at uttale sig i den 
retning og at vedta følgende forslag:

„/ erkjendelse av at den stadig sterkere koncentration av kapitalmagten 
.i forbindelse med den industrielle og tekniske utvikling nødvendiggjør den 
sterkest mulige sammenslutning industrivis, f inder landsmøtet at den heldigste 
organisationsform for den faglige organisation er sammenslutning i lands
omfattende industriforbund og kræv er at kongressens beslutning av 1920 
om industriforbund realiseres snarest. ‘
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Hovedstyrets bemerkninger angaaende organisationsformen.

Fra den 10. til 15. februar var hovedstyret samlet til møte for bl. a. at 
behandle indkomne forslag til landsmøtet, og besluttet i anledning av organi
sationsformen følgende efter forslag av H. Moen, Kirkenes:

»Hovedstyret finder at 9-mandskomiteens forslag til. omlægning av 
organisationsformene paa lokale samorganisationer er et skridt i den rigtige 
retning for at skape en handlekraftig organisation. “

For dette forslag stemte 11 av hovedstyrets medlemmer.

Angaaende de i 9-mandskomiteen opstillede alternativer blev der med 
9 stemmer vedtal at anbefale alternativ I.

I sakens anledning forelaa forøvrig følgende forslag fra H. Moen, Kirkenes:
,,Av de to alternativer som foreligger, finder hovedstyret at alternativ II 

er det som sikrest kan garantere en virkelig kamporganisation overensstem
mende med det grundsyn som er forfægtet av den norske fagopposion og 
den industrielle utvikling som er foregaat i de sidste aar.

1 henhold hertil anbefaler hovedstyret for landsmøtet at vedta alternativ II."

Fra G. Snndbye, Trondhjem:
«Hovedstyret finder ikke at kunne tiltræ det av 9-mandskomiteen frem

satte forslag til omlægning av organisationsformen. En utvikling av fag- 
organisationen efter industrielle linjer i henhold til sidste kongresbeslutning 
staar for hovedstyret som den vigtigste og nærmeste opgave, før yderligere 
forandringer vedtages."

Komiteens medlemmer Martinsen og Stenvik tiltraadte Sundbyes forslag..
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B. Forslag til forandringer i forbundsloven.
Indsendte forslag.

Forslag nr. 1.

Fm Kraftanlæggets arbeiderforening avd. 2 og Vossebanens 
anlægsarbeiderforening avd. 374.

Der paalægges landsmøtet av 23. april 1922 at nedsætte en komité, 
som skal ta og utarbeide en ny lov for N. A. F. tilpasset efter proletariatets 
økonomiske og politiske forhold, slik at magten til at handle blir lagt til de 
lokale foreninger eller samorganisationer, naar det øieblik er inde, hvor der 
med en hurtig bevægelse kan vindes positive resultater.

Motivering:
Da kampen mellem kapital og arbeide antar en mer og mer agressiv 

karakter og alle hensyn til det arbeidende folk helt blir tilsidesat av de 
profithungrende kapitalister, og at de gjennem lover, tariffer og arbeidernes 
daarlige økonomiske stilling søker at kaste dem til undertrykkelse, og at det 
har vist sig og vil vise sig, at de lange opsigelser, forhandlinger o. s. v., 
som altid følger med en kamp om arbeidernes eksistensberettigelse og alle 
de andre institutioner, som griper ind og gjør sig gjældende før en virkelig 
kamp kan sættes igang, vil man kunne forstaa at dette vil styrke motpartens 
kampstilling og svække arbeidernes, idet disse intriger, som her er nævnt, 
hjemler adgang til at fungere inden N. A. F.s love.

Forslag nr. 2.
Principerklæringen. Fra Rich. Flansen.

Den paa forrige landsmøte vedtatte principerklæring utgaar av lovene, 
idet det maa være forutsætningen at Norsk Arbeidsmandsforbund arbeider efter 
de samme principper, som maatte bli vedtat paa Landsorganisationens kon
gresser.

Forslag nr. 3.
§ 1.

Fra Rich. Flansen.
Indledningen til paragraffen strykes.

Fra Rjukan arbeiderforening, avd. 12.
Idet det forutsættes at landsmøtet fatter beslutning om forandringer i 

organisationsformene, finder foreningen det unødvendig at hefte sig med 
forandringer av forbundets love al den stund fagforbundene ved den nye 
organisationsform forutsættes blir overflødig.

Skulde forholdene allikevel mot formodning bli at fagforbundsformen 
blir bibeholdt, vil foreningen paapeke følgende forandringer av lovene, som 
man anser ønskelige.

I § 1. Formaalet foreslaaes ordene «som ikke har sit specielle fag 
eller industriforbund at tilhøre" strøket.
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Forslag nr. 5.
Fm Follafos anlægsarbeiderforening, avd. 487.

Foreningen foreslaar: Landsmøtet fatter beslutning om at punkt 4 i 
principerklæringen optas i forbundets love som punkt 5 i formaalet (§ l) 
og faar følgende ordlyd :

Forbundsstyret tilpligtes at arbeide for fagbevægelsens omlægning til en 
føderativ revolutionær kamporganisation.

Motivering:
Organisationens omlægning i føderativ retning har i en aarrække været 

paa dagsordenen og ansees moden til gjennemførelse.
Foreningen finder den nuværende form malplacert og nærmest som 

en frase.

Forslag nr. 6.
Fra Rich. Hansen.

I punkt 2 tredje linje strykes ordet „at" og erstattes med „ogn. Punkt 
4 gives følgende ordlyd:

»Ved utsendelse av agitatorer og paa anden vis søke bibragt alle landets 
arbeidsmænd og kvinder kjendskap til fagorganisationens betydning og nød
vendighet samt at stifte foreninger paa de pladse hvor saadanne ikke findes."

Forslag nr. 7.
Rjukan arbeiderforening, avd. 12.

1 § 2 foreslaaes punkt 2 git saadan ordlyd:
«Ikke mer end en forening i samme industri og paa samme sted kan 

optages." Resten av punkt 2 strykes.

Forslag nr. 8.
Solberg fossens arbeidsmandsforening, avd. 144.

Punkt 1 sidste passus stiykes.

Forslag nr. 9.
Fra Rragerø og omegns jernbanearb.forening, avd. 275.

Der indføres 2 ukers fristempel til hver jul

§ 8.
Forslag nr. 10.

Fra Kri.a og omegns stedl. styre.
Da det i mange tilfælder har vist sig at være store vanskeligheter naar 

det gjaldt at faa ordnet konflikter grundet de nuværende bestemmelser i 
lovenes § 8 punkt 9, 2, sidste avsnit, foreslaaes disse strøket av lovene.
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Forslag nr. 11.
Fra Rich- Hansen.

Punkt 5 utgaar.
I punkt 8 erstattes ordene ,;bør" med »maa". Likeledes strykes ordene 

«eller industrikomiteens".
Punkt 9 utgaar.
Punkt 12 skal lyde:
En lovlig iverksat streik o.s.v. som før.

Forslag nr. 12.
Fra Rjukan arbeiderforening, avd. 12.

Til punkt 8 foreslaaes saadan tilføielse:
«Fællesaktioner kan, om saa ansees formaalsfjenlig, kompletteres med 

individuel aktion, forsaavidt ikke fælles interesser derved skades".
Som nyt punkt 8 foreslaaes:
„I særlige tilfælder hvor øieblikkelig handling er nødvendig kan dog 

arbeidsopsigelse, eventuelt arbeidsstans, iverksættes naar den er godkjendt av 
samorganisationen, hvor saadan er opretttet".

§ 9.
Forslag nr. 13.

Fra Rich. Hansen.
I punkt 1 strykes ordene „eller naar en konflikt er godkjendt av Lands- 

organisationen “.
Punkt 2 utgaar.
Punkt 8 utgaar i sin nuværende form.

§ 10.
Forslag nr. 14.

Fra Rich. Hansen.
Punkt 5 skal lyde:
„Alle utgifter til landsmøtet samt repræsentantenes reise-, diæt- og arbeids- 

tapsgodtgjørelse for reisedagene utredes av forbundskassen.
Godsgjørelse for diæt og arbeidstap under landsmøtet utlignes paa av

delingene i forhold til medlemsantallet".

§ 12.
Forslag nr. 15.

Fra Rjukan arbeiderforening, avd. 12.
Til § 12 p. 1 foreslaaes saadan tilføielse:
«Dog undtas spørsmaal som kun berører stedlige forhold. I saadanne 

spørsmaal bør avgjørelsen overlates til samorganisationen paa vedk. sted".

§ 16.
forslag nr. 16.

Fm Rich. Hansen.
Punkt 2 skal lyde:
«Foruten regnskapene skal revisorene ogsaa gjennemgaa forretningsut

valgets og hovedstyrets protokoller og granske alle beslutninger. De an-
A 2
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landsmøfene? maatte f'nde gmnd ^ at fremkomme med skal forelægges 

Punkt 3. Det nuværende punkt 2.

Forslag nr. 17.

Paragraffen utgaar.

§ 17.

Fra Rich, Fl ansen.

Forslag nr 18.
§ 19.

Fra Rich. Hansen.
Ordet «Kvartalsrapport" ombyttes med «Fagbladet". Det utkommer 

1 gang hver maaned. cr

orslag nr. 19.

Punkt 4 utgaar.

§ 26.

Fra Rich. Hansen.

Forslag nr. 20.
Fra Rjukan arbeiderforening, avd. 12.

■ Tu-A punkt 4 om sti"ere °g opsynsmænd foreslaaes strøket For
øvrig bibeholdes paragraffen i sin nuværende form.

Forslag nr. 21. § 34.

Fra Rjukan arbeiderforening, avd. 12.
Til § 34 foreslaaes saadan tilføielse:

avdelinf. over tU et andet forbund eller organisation som er 
tilsludet . Landsoi gamsationen, gaar foreningens eiendele over til den nve 
organisation.

I saadanne tilfælder gjælder ikke bestemmelsen i punkt 3 om 6 maa 
neders varsel .

c . OQ §§ 36—41.Forslag nr. 22.

Fra Notodden og omegns arbeidsmandsforening, avd. 193. 
Gruppeordningen med fast ansatte gruppesekretærer ophæves.

Motivering :
Da landsmøtet i 1918 gik til at opi ette denne ordning var det jo for 

at bøte paa den misnøie som gjorde sig gjældende inden enkelte industri
grener som mente at de ikke fik sine saker forsvarlig i rare tat inden for
bundet som admmistrationen da var. Enkelte grupper truet sogar med at 
gaa ut av Arbeidsmandsforbundet for at danne eget forbund.
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Ordningen førte med sig at utgiftene til lønninger gik betragtelig op 
og som selvfølgelig har været en medvirkende aarsak til at ogsaa kontin
genten maatte op uten at det efter vor formening er bedre betryggelse for 
at sakene blir mere omhyggelig behandlet end før. Vi mener at medlem
mene maa vænne sig til at bearbeide sine saker saa omhyggelig som mulig 
selv før de leverer dem fra sig. Dette vilde lette arbeidet i forbundet be
tragtelig og da maa det efter vor mening være den mest praktiske ordning 
at man ansætter den nødvendige hjælp i forbundet som staar til disposition 
for formanden uten at disse skal ha specielle interesser at fremme.

Det vil efter vor formening paa denne maate gaa an at faa lønnings- 
budgettet ned med endel som vel kan gjøre noget for at rette paa for
bundets økonomi.

Forslag nr. 23.
Fra Rr. a og omegns stedi. styre.

Under henvisning til 9-mandskomiteens indstilling om forandring i de 
gjældende organisationsformer finder undertegnede organisation at landsmøtet 
bør fatte følgende beslutning vedrørende forbundets administration:

„Den nuværende ordning med industrigruppesekretærer ophæves. 
Landsmøtet vælger som fastlønnede følgende: Formand, næstformand, kas
serer og 3 distriktssekretærer.

Distriktssekretærene fordeles saaledes: 1 for Nordland (som nu), 1 for 
Trøndelagen (som nu), 1 for Vest- og Sørlandet med sæte i Stavanger by. 
Øst- og Oplandet fordeles mellem formanden og næstformanden.

Lovenes §§ 36, 37, 38, 39, 40 og 41 utgaar."

§§ 36—45.
Forslag nr. 24.

Fra Follafos anlægsarbeiderforening, avd. 487.
Foreningen fcreslaar: Landsmøtet fatter beslutning om sløifning av 

distriktssekretærpostene samt gruppesekretærer i den utstrækning som for
holdene tilsier.

Motivering :
Foreningen finder at distriktssekretærstillingene er et tilbakelagt stadium 

som uten skade kan sløifes. Videre mener foreningen at der bør foretas 
indskrænkning av grubesekretærstillingen, slik at forbundets lønningsbudget 
lettes og organisationsapparat forenkles.

Da foreningen mener at organisationen bør pmlægges i føderativ retning, 
maa der allerede fra nu av tages sigte paa avvikling ogsaa av gruppesekre- 
tærpostene. Man mener at medlemmene ikke trænger ret- og veiledning i 
den utstrækning som før, men har baade indsigt og evner til selv at ordne 
sine lønskampe.

§ 37.
Forslag nr. 25.

Fra C. Æ Signell, Lillebø grube.
Paragraffen gives saadan form:
«Industrikomiteene og gruppesekretærene vælges paa gruppenes gene

ralforsamlinger.
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Industrikomiteene bestaar av gruppens formand og 3 andre medlemmer 
med varamænd.

For industrikomiteens medlemmer, der overflyttes til industri som ikke 
hører naturlig sammen, tar varamanden dennes plads i industrikomiteen.

Paa møter i industrikomiteene skal forretningsutvalget ha repræsentant. “

Ångaaende forslagene om forandringer av lovene vil 
komiteen bemerke:

Under den forutsætning, at landsmøtet gir sin tilslutning til organisa- 
tionens omlægning paa basis av samorganisationer, finder komiteen, at det 
ikke er paakrævet at gaa længere i behandlingen av lovændringer, end hvad 
erfaringmæssig ansees paakrævet av hensyn til at lette og fremme det daglige 
arbeide saavel inden organisationens egen ramme som naar det gjælder at 
fremme medlemmenes krav likeoverfor arbeidskjøperne.

Det indsendte forslag, nr. 2, fra Rich. Hansen som gaar ut paa at stryke 
principerklæringen kan komiteens medlemmer Ødegaard, Skarheim, Stenvik 
og Smedsmo ikke anbefale. Komiteens medlem, Martinsen, gir forslaget sin 
tilslutning.

Flertallet er av den opfatning, at principerklæringen gir et korrekt uttryk 
foi hvordan det kapitalistiske samfundssystem virker paa arbeiderklassen og 
paa hvilken rnaate det mest effektivt kan bekjæmpes. .

Komiteen kan endvidere ikke gi sin tilslutning til forslagene nr. 22, 23 
og 24, som gaar ut paa ophævelse av den nuværende gruppe- og distrikts- 
ordning inden forbundet.

Den argumentation, som de forskjellige forslagstillere anfører er præget 
av, at^ der savnes kjendskap til det virkelige forhold.

Saadan som Arbeidsmandsforbundet er sammensat maa der være knyttet 
til forbundet folk, som har kjendskap til hvordan forholdene indenfor de 
forskjellige industrier er og vil ophævelse av den siden 1913 bestaaende 
ordning medføre at forbundets evne til at ivareta medlemmenes interesser 
blir svækket.

Komiteens medlemmer Martinsen og Stenvik har bemerket, at de anser 
en ordning som kombinerer gruppene med distriktssekretærer vil være at 
foretrække fremfor den ordning som nu gjælder, at gruppesekretærene er 
knyttet til forbundskontoret.

Uten ved nærværende at gaa nærmere ind paa de enkelte forslag, fore- 
slaaes at følgende lovforandringer finder sted:

(Her indtas kun de §§ hvori forandringer foreslaaes. Gjælder for
andringen enkelte punkter av paragraffen, er kun de punkter, hvori for
andringen foreslaaes, indtat. (Konferer forøvrig lovene.)

1. Formaalet.
I punkt 2, tredje linje, foreslaaes or

det „at" strøket og erstattet med «og".
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§ 2. Optagelse.

Punkt 2 gives saadan form-.
2. Ikke mer end en forening i samme 

industri og paa samme sted kan op- 
tages i forbundet.

Den nuværende bestemmelse.
2. Ikke mere end en avdeling i samme 

branche paa samme sted kan optages 
i forbundet uten efter samraad med 
■forretningsutvalget og den bestaaende 
forening inden samme branche paa 
stedet.

§ 3. Kontingenten.

1. Til fremme av forbundets formaal 
indbetaler avdelingene av hvert med
lems ydede ukekontingent til hoved- 
kassen 205 øre for heltbetalende og 
110 øre for halvtbetalende medlemmer.

2. Denne kontingent fordeles saaledes:
Heltbetalende:

Til forbundskassen . . pr. uke 200 øre 
Til forsikringskassen. . — 5 „

Halvtbetalende:
Til forbundskassen . . pr. uke 110 øre 
Til forsikringskassen. . — 5 „

3. Kontingenten for direkte medlemmer 
er ordinært 215 øre pr. uke, der for
deles med 210 øre til forbundskassen 
og 5 øre til forsikringskassen.

Den nuværende bestemmelse.
1. Til fremme av forbundets formaal 

indbetaler avdelingene av hvert med
lems ydede ukekontingent til hoved- 
kassen 65 øre for heltbetalende og 
40 øre for halvtbetalende medlemmer.

2. Denne kontingent fordeles saaledes:
Heltbetalende:

Til forbundskassen . . pr. uke 60 øre 
Til forsikringskassen. . — 5 „

Halvtbetalende:
Til forbundskassen . . pr. uke 35 øre 
Til forsikringskassen. . — 5 „

3. Kontingenten for direkte medlemmer 
er ordinært 70 øre pr. uke, der for
deles med 65 øre til forbundskassen 
og 5 øre til forsikringskassen.

§ 5. Kontingentfne medlemmer.

Punkt 1 gives saadan form:
1. Fritat for kontingent er de av for

bundets medlemmer, som er indkaldt 
til militærtjeneste i mindst 4 dage, 
samt syke og arbeidsledige medlemmer, 
forsaavidt de ikke oppebærer under
støttelse av arbeidsledighetskasse eller 
streikekasse.

Naar understøttelse oppebæres i 
nogen av foran nævnte kasser, betales 
den ordinære kontingent med fradrag 
av al ekstrakontingent.

Den nuværende bestemmelse.
1. Fritat for kontingent er de av for

bundets medlemmer, som er indkaldt 
til militærtjeneste i mindst 4 dage, 
samt syke og arbeidsledige medlem
mer, forsaavidt de ikke oppebærer 
understøttelse av arbeidsledighetskasse 
eller streikekasse.

§ 8.
Punkt 9 gives saadan form:

9. Avdelingene bestemmer selv hvorvidt 
skriftlig og bindende taiifavtale skal 
oprettes eller om man paa anden 
maate vil søke at ordne forholdet 
mellem arbeidere og arbeidsgivere.

Konflikter.
Den nuværende bestemmelse■.

9 Avdelingene bestemmer selv hvorvidt 
skriftlig og bindende tarifavtale skal 
oprettes eller om man paa anden 
maate vil søke at ordne forholdet 
mellem arbeidere og arbeidsgivere.

Oprettes skriftlig overenskomst, over
tar forbundet intet ansvar for denne.

Den undertegnes i tilfælde ikke av 
forbundet men av vedkommende av
deling eller avdelinger. Gjælder det 
en landsoverkomst, kan denne i visse 
tilfælder undertegnes av vedkommende 
industrikomité.
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§ 9. Understøttelse
Punkt 1 gives saadan form-,

1. Naar en konflikt er indrapportert til 
forretningsutvalget, som i § 8 punkt 
1 4 foreskrevet, eller naar en konflikt 
er godkjendt av Landsorganisationen 
nar ethvert i konflikten deltagende 
medlem — forsaavidt de til konflik
tens førelse nødvendige midler stræk- 
ker til med den adgang forretnings
utvalget har til at utskrive ekstrakon- 
tmgent — ret til en ukentlig under
støttelse efter følgende skala:

(Skalaen tjener kun som forholdsfal 
og kan forhøies eller nedsættes efter 
omstendighetene.

under konflikter.
Den nuværende bestemmelse-.

!• Naar en konflikt er indrapportert til 
forretningsutvalget, som i § 8 punkt 
1—4 foreskrevet, eller naar en konflikt 
er godkjendt av Landsorganisationen, 
nar ethvert i konflikten deltagende 
medlem - forsaavidt de til konflik
tens førelse nødvendige midler stræk- 
ker til med den adgang forretnings
utvalget har til at utskrive ekstrakon- 
tingent — ret til en ukentlig under
støttelse efter følgende skala.

(Skalaen tjener kun som forholdsfal 
og kan forhøies eller nedsættes efter 
omstendighetene.

Vibet. . 
V2bet. .

Medlemmer med antal personer at forsørge:
Sig
se v 1 2 3 4 5 6 7 8

i
'

1 i -
i

bet. 
Va bet.

Medlemmer med antal personer at forsørge:

Punkt 2 utgaar, hvorefter det nuværende p.

Sig
selv 1 2 3 4 5 6 7 8

14.00 15.00 
7.00[ 7.50

16 00 
8.00

17.00
8.50

18.00
9.00

19.00 
9 50

20.00
10.00

21.00
10.50

22.00
11.00

3 blir p. 2 o. s. v.
Punkt 6 (tidl. p. 7) gives saadan form :

6. Ved utbetaling av første streikebidrag 
fratrækkes alle kontingentrestanser.

Videre fratrækkes kontingenten for 
hver uke saalænge understøttelsen er- 
holdes.

Den nuværende bestemmelse-,
1. Ved utbetaling av første streikebidrag 

fratrækkes alle kontingentrestanser.

§ 16. (Revisorer).
Foreslaaes saadan form -.

1. Landsmøtet vælger et revisionsutvalg 
paa 3: medlemmer med suppleanter. 
Revisionsutvalget har at revidere kas
sererens aarsregnskaper og paategne 
disse om de er i orden. En gang 
hver maaned gjennemgaar de kasse
rerens regnskaper og kassebeholdning 
°g. avgir for forretningsutvalget en 
skriftlig rapport om gjennemgaaelsen. 
Foruten regnskapene skal revisions
utvalget ogsaa gjennemgaa forretnings
utvalgets og hovedstyrets protokoller 
og granske alle beslutninger. De an
merkninger de maatte finde grund til
at fremkomme med skal forelægges 
landsmøtet.

3. Revisionsutvalget vælger inden sin 
midte en repræsentant til landsmøtet.

Revisionsutvalg.
Den nuværende bestemmelse-.

1. Landsmøtet vælger 3 revisorer med 
suppleanter. Revisorene har at revi
dere kassererens aarsregnskaper og 
paategne disse om de er i orden. En 
gang hver maaned gjennemgaar de 
kassererens regnskaper og kassebehold
ning og avgir for forretningsutvalget 
en skriftlig rapport om gjennem
gaaelsen.

2. Revisorene vælger i sin midte en re
præsentant til landsmøtet.

§ 17. Protokolkomité.
Paragrafen, utgaar, idet protokolkomi- 

teen erstattes av det under § 16 nævnte 
revisionsutvalg.

Som følge av at § 17 utgaar fomrkkes
5U,notIl* l * 3tl.0roningen' saa ^en nuværende 
§ 18 blir § 17 o. s. v.
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§ 18 (nu § 
Foreslaaes saadan form:

1. Fagbladet utgives en gang hver maa
ned og redigeres av formanden. Det 
skal indeholde en oversigt over løns- 
bevægelsen og andre begivenheter av 
interesse for fagbevægelsen.

2. For saa mange medlemmer avdelin
gene har betalt kontingent erholder 
de eksemplarer av fagbladet.

§ 25 (nu § 26).
Punkt 4 gives saadan form:

4. Stigere og opsynsmænd kan ikke være 
medlemmer av forbundet medmindre 
avdelingen paa stedet gir sin tilslut
ning hertil.

Fagbladet.
Den nuværende form:

1. I begyndelsen av hvert kvartal utsen
der forbundets hovedkontor en kvar
talsrapport (Arbeidsmanden).

2. Kvartalsrapporten redigeres av for
manden og skal indeholde en oversigt 
over lønsbevægelsen og andre begiven
heter av interesse i foregaaende kvartal.

3. For saa mange medlemmer avdelin
gene har betalt kontingent erholder 
de eksemplarer av kvartalsrapporten.

Avdelingenes love.
Den nuværende bestemmelse:

4. Stigere og opsynsmænd kan ikke være 
medlemmer av forbundet.

19, kvartalsrapport).

C. Arbeidsledighetskassen.
Indsendte forslag.

Forslag nr. t.
Fm Kristiania og omegns stedlige styre.

Under henvisning til at forbundets arbeidsledighetskasse har virket uhel
dig, at den ikke svarer til de forutsætninger hvorpaa den blev oprettet, at 
den ikke kan siges at være til nogen betryggelse for medlemmene under 
ledigheten, idet den understøttelse kassen yder ikke tilnærmelsesvis er stor 
nok til at avhjælpe følgene av arbeidsledigheten, at der har reist sig en stadig 
tiltagende uvilje mot arbeidsledighetskassen ute blandt medlemmene, der igjen 
har bevirket at troen og tilliden til organisationen er betydelig svækket (noget 
det store frafald av medlemmer tydelig viser) og at kassen undergraver for
bundets økonomi og avsvækker dets kampevne som kamporganisation, finder 
undertegnede organisation det ikke længer forsvarlig at forbundets arbeids
ledighetskasse opretholdes og stiller vi derfor følgende forslag til landsmøtet:

„Norsk arbeidsmandsforbunds arbeidsledighetskasse ophæves fra Iste 
mai 1922!'

Forslag nr. 2.
Fm Kmf ta nlæggets arb.for. avd. 2 og Vossebanens 

anl.arb.for. avd. 374.
«Arbeidsledighetskassen ophæves snarest mulig."

Forslag nr. 3.
Fm Ulvik jernbanearb.forening, avd. 340.

Norsk arbeidsmandsforbunds arbeidsledighetskasse avvikles ved lands
møtet som avholdes 20. april 1922.
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Forslag nr. 4.

Fra Odda arb.forening, avd. 196.
Arbeidsledighetskassen ophæves straks eller saa snart som en forret- 

ningsmæssig avvikling tillater.

Motivering:
Foreningen finder det bevisst, at alle forutsætninger og motiver som paa 

forhaand førtes for arbeidsledighetskassens oprettelse er slaat feil.
Stabiliseringen av medlemsskapet i forbundet, som man regnet med har 

ikke bare uteblit: Tvertimot har den grundet arbeidsledighetskassens nødven
dige forhøielse av kontingenten bidrat til at opløseforeningene rundt om i landet.

Foreningen mener videre, at i forhold til ydelsen er denne ledighets- 
forsikring alt for kostbar. Og som den heller ikke er av nogen nævnevasrdig 
nytte for medlemmene. Det er en kjendsgjerning, at med 16 kr. pr. uke 
(fraregnet kontingenten) kan umulig en enslig stillet person leve av det, langt 
mindre en familie, hvis ikke medlemmene har opsparte midler ved siden av, 
og det har vel de færreste arbeidere.

Man er da i de fleste tilfælder henvist til fattigvæsenet, den understøt
telse som medlemmet av nogen arbeidsledighetskasse oppebærer kommer 
naturligvis til fradrag ved offentlig understøttelse og gir ofte anledning tii 
krangel og pirkerier fra fattigkassens side.

Det som man saaledes har opnaadd ved kassen er at den i unødig grad 
brandskatter de paa nødsarbeide og paa indskrænket arbeidstid sultende ar
beidere og derved til fordel for borgerklassen sparer det offentlige (fattig- 
væsenes) for en del utgifter, og paa samme tid blandt de ubevisste og over
fladiske medlemmer gjøre fagorganisationen upopulær ved en uforholdsmæssig 
høi kontingent som nu i høi grad bidrar til at renske foreningene for 
medlemmer.

Man bør ogsaa være opmerksom paa den situation som opstaar naar en 
hel del kommuner opretter arbeidsledighetskasser med understøttelse av staten. 
Denne kasse yder større understøttelse samtidig som den tilsynelatende er 
kontingentfri, og det er klart at mange ubefestede organisationsmedlemmer 
vil finde baade en fristelse og en velkotnmen foranledning til at la sig stryke 
eller utmelde av organisationen for at komme ind under den offentlige 
arbeidsledighetsforsikring.

Foreningen mener derfor at det nu er en gunstig anledning for for
bundet ved en rask optræden at avvikle endel av sin forsikringsvirksomhet 
og faa den overført paa samfundet, som baade er det *principielle og prak
tisk rigtige.

Forsikringsvæsenet som trækplaster og lokkemiddel til fagorganisation 
er forældet og bør avskaffes.

En kamporganisation kan umulig ha interesse av at lette de samfunds- 
mæssige institutioner for byrder, som med rette paahviler samfundet.

Den revolutionære fagorganisation bør nu opta et kraftig arbeide for 
tilslutning til fagorganisationen paa det grundlag at sprænge alle de borger
lige samfundsinstitutioner, men da kan vi ikke opretholde en arbeidsledighets
forsikring, som jo sparer samfundet (fattigkassen) for endel utgifter, men som 
ikke fritar organisationens medlemmer fra at søke fattigkassen.

La os derfor ophæve arbeidsledighetskassen, som holder paa økonomisk
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at ruinere vor kamporganisation og istedet bruke saavel vore økonomisxe 
som aandelige evner til at utbygge vor fagorganisation og dens medlemmer, 
for en dag at kunne sprænge alle kapitalistiske samfunds institutioner, deri- 
blandt ogsaa fattigvæsenet.

Forslag nr. 5.
Fra Follafos anl.arb.forening, avd. 487.

Principielt foreslaaes: Landsmøtet fatter beslutning om at arbeidsledig
hetskassen ophæves og avvikles til 1. juli 1922.

Subsidiært: Spørsmaalet sendes medlemmene til uravstemning.

Motivering:
Foreningen finder at arbeidsledighetskassen ikke svarer til sin _ hensigt. 

Blandt andet kan paapekes, at forbundet ved opretholdelse av arbeidsledig
hetskassen paatar sig forpligtelser som retmæssig paahviler samfundet og ikke 
en kamporganisation.

Foreningen har ogsaa den opfatning, at den store kontingent til arbeids
ledighetskassen virker hemmende paa tilgang av nye medlemmer.

Forslag nr. 6.
Fra Sannikedal jernbanearb.forening, avd. 389.

Da arbeidsledighetskassen maa betragtes som en samfundsinstitution og 
ikke svarer til forutsætningen for oprettelsen av samme inden N. A. F., vil 
foreningen for landsmøtet i 1922 foreslaa:

„ Arbeidsledighetskassen ophæves saa hurtig som dens institutions lover 
tillater det“.

Forslag nr. 7.
Fra Narvik arb.forening, avd. 25.

Arbeidsledighetskassen ophæves. Avviklingen foretas snarest mulig.

Motivering:
Nogen utførlig motivering angaaende forslaget finder foreningen helt 

overflødig, da de sidste anslag fra arbeidsgiverne har levert tilstrækkelige 
beviser paa at en slik selvhjælpsinstitution virker mot sin. hensigt.

Arbeidsledighetsproblemet er vanskelig at løse, og det blir endda vanske
ligere at løse, hvis arbeiderne selv støtter de som — naar det passer dem 
— laver kunstig arbeidsledighet.

Forøvrig er foreningen enig i de beslutninger som blev fattet paa Sam- 
organisationenes landskonferanse og ønsker disse forelagt landsmøtet til 
behandling.

Forslag nr. 8.
Fra Snehættens jernbanearb.forening, avd. 75.

Det paalægges landsmøtet at drøfte og fatte beslutning om ophævelse 
av arbeidsledighetskassen fra landsmøtets avholdelse. Og at der arbeides for 
at kommunene overtar alt med hensyn til arbeidsledighet, enten ved at skaffe
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arbeide eller ved at skaffe fuldt underhold til saavel gifte som ugifte Og
er iSr g|6’res andsmert^ opmerksom paa, at en nedsettelse av kontingenten 
er paakrævet Det viser sig at den er alt for høi, da mange medlemmer av 
en grund ikke magter at betale og saaledes blir staaende tilrest med kon

gen ten. Av den grund er det mange som forlater organisationen.

Motivering:
, ,Vl. mener a| arbeidsledighetskassen maa ophæves da den er et redskap 
for at borgerne kan sætte de vilkaar som passer dem bedst idet arbeide vid 
de ikke sætte igang arbeidsledighetskassen svarer ikke sine forpligtelser i ret 
tid, derfor en sterk misnøie. En anden ting er det at folk der kun er 
henvist ti dette bidrag, vil av fattigforstanderen bli avspist med den besked 
det er vel ikke saa farhgt, du har jo dit arbeidsledighetsbidrag. Av fattig- 
h^SCnet, faaes *nfen tmf. °g halvaarsvis maa ventes paa at arbeidsledighets
bidrag kan erholdes. Vi mener at kommune og stat enten faar skaffe ar 
beide eller fuldt underhold for saavel gifte som ugifte det maa ^ 

n ^ Iav' agorgamsationen skal ikke efter vor mening overta alt det 
T,30"1 paah4vllelr stat og kommune. Vi faar sandelig betale storparten 

av skalterne endda kan saavel de socialistiske som borgerbladene skrive om 
de store bidrag som blir bevilget til jernbane, kraft, vei og lignende bedrifter 
som er og blir igangsat. Hvem er det som betaler ? Jo det er de som er 

nem ‘h a.rbeiderne' ,det viser s'g at °p til % av den samlede skat 
diLvfhvi a,',beldernf’ med andre ord- Et jernbaneanlæg blir igangsat 
svn?rimeffg og arbeiderne betaler. Efter dette saa skufde det
hensyn til af sMe^ntohdd li8ne"de a‘ k0mmUnen OVert0k alt mKl

os P-rundt?I!lnn8:ehntenSune?SætteiSe Vi bemerke at fIere ældre har forladt 
tl/Tff d høie y0n ingent' ldet de har sine familier andre steder og 
pftJrhk r eve PT,> arbeidsstedet av den grund ikke har kunnet betal!

S,fledes. har de. kommet tilrest og det hele har blit en for stor 
utgif,, idet skatter, sykepræmie, fagforeningskontingent, avishold m. m. tilslut 
har vokset vedk. over hodet saa det tilsidst blir bdalt paa arbeidsstedet 
kun det som blev trukket efterhvert, det resterende har blit sendt til familien!

Forslag nr. 9.

Fra Solbergtossens arb.m.forening, avd. 144. 
Arbeidsledighetskassen ophæves.

nnrJ aV ^ arbeidsledighetskassen skal bibeholdes henlægges den
under Landsorgams&tionen og baseres paa frivilligt medlemsskap.

Forslag nr. 10.

Fra Kppperaaens arb.m.forening, avd. 260. 
Arbeidsledighetskassen ophævee.

Motivering:
u •5?Pf-e^aaen arb-m-f°rening er av den opfatning at den om sig gripende 

^rnd A Cdlghet Skyldes u!elukkende det kapitalistiske system ved det nuværende 
produktions- og omsætmngsforhold, og da samfundsmagten saavel den øko-
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nomiske som den politiske ligger i hænderne paa kapitalen maa ikke arbeiderne 
ved selvhjælpskasser spare samfundet for de rettigheter man har krav paa. 
Ti i erkjendelsen av at det er arbeiderne hvad enten de er aandelige eller 
kropslige som bærer samfundets byrde paa sine skuldre maa det være sam- 
fundets pligt ved eventuel arbeidsledighet at træ støttende til hvad enten det 
blir ved arbeide eller underhold.

Samtidig som vi er vidne til at de bestaaende arbeidsledighetskassen paa 
langt nær ikke magter de forpligtelser medlemmerne har krav paa.

Forslag nr. 11.
Fra Rjukan arb.forening, avd. 12.

Arbeidsledighetskassen ophæves fra 1. juni 1922. De arbeidere som 
ved kassens ophævelse oppebær understøttelse erholder denne det bestemte 
tidsrum.

Motivering:
Naar foreningen har tilladt sig at fremlægge dette forslag for landsmøtet 

er efter de erfaringer som den nuværende krise har git os og eftersom krisen 
utvikler sig blir det mere og mere klart at en saadan forsikringsinstitution 
ikke magter sin opgave. Heller ikke bør arbeiderorganisationen som klasse- 
organisation være med og dele det ansvar som rettelig paahviler samfundet.

Forslag nr. 12.
Fra Notodden og omengs arb.m.forening, avd. 193.

Arbeidsledighetskassen ophæves.

Motivering.
Vi mener at den fordel forbundets medlemmer har ved at faa arbeids

ledighetsbidrag under ledighet er minimal i forhold til den skade som den 
gjør forbundet i det at denne kasse er den væsentlige aarsak til den store 
kontingent som har været i den senere tid og som gjør at det har været 
stort frafald av medlemmer og blir det vanskelig at faa medlemsantallet op 
igjen før kontingenten blir nedsat. Den høie kontingent fører endvidere til 
at istedet for at faa arbeiderne ind i organisationen for at faa paavirket dem 
med socialistisk opfatning blir de nu staaende utenfor av frygt for den store 
kontingent.

Vi mener at saalænge det ikke opnaaes enighet om en fælles forsikring 
for alle organisationers medlemmer gjennem landsorganisationen bør forbundet 
nedlægge sin arbeidsledighetskasse.

Forslag nr. 13.
Fra Dombaas jernbanearbforening, avd. 258.

Foreningen kræver arbeidsledighetskassen avviklet saasnart lovene tillater 
da den ikke finder den gavnlig for anlægsarbeiderne.

Komiteen har behandlet dette spørsmaal i møte 20. januar og da viste 
det sig, at flertallet, Stenvik, Skarheim og Smedsmo stemte for kassens op
hævelse, mens Martinsen og Ødegaard ikke kunde gi sin tilslutning hertil.
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Mindretallet vil som nærmere begrundelse herfor uttale- 
Naar undertegnede ikke kan anbefale for. Hovedstyret at dette anbefaler 

for landsmøtet ophævelse av arbeidsledighetskassen paa trods av at kassen 
siden den blev oprettet har hat økonomiske vanskeligheter, er det ut fra at

a0Phæ"elSe ” k“SS“- I» a “Ltist

, •J11er!al^tic!er foresiaar kassens ophævelse ser bort fra, hvis man ophæver
arhpiH! eH-gue!SfaSSnn- mden V°rt forbund vil dette ka stor betydning for 
arbeidsledighetsforsikringen, idet vort forbund tæller de fleste medlemmer.
, J1 fr bekJendt med at der av 33 fagforbund er der 24 som har arbeids 
ledighetskasser og selv om forbundsformænd bibeholdes, vil man ved op- 
hævelse av arbeidsledighetskassen vanskeliggjøre overgang n' mellem de for 
skjellige forbund istedetfor at lette denne
for JiZ Sf f at.al fø^ikringsvirksomhet henlægges under landsorgan.sationen 
or at man kan faa hkhet med hensyn til understøttelsen; derved vil man komme 

bort fra det konkuranceforhold der har bestaat mellem de enkelte forbund
dprUp0imidlwtid Veier mest er- at man ganske sikkert vil komme 
derhen at landsorgamsationens kongres beslutter at alt forsikringsvæsen blir 
lagt ind under Landsorgamsationen, og da dette ikke kan reafseres straks 
vil man komme op i det forhold, hvis vor arbeidsledighetskasse nedlægges at 
vore medlemmer ,il bli iilsMet landsorg.nisationen som nye medlemmer

'i11 staa.en.lanif lld f»r do bn bli berettiget til understøttelse8 
Beslutter landsorgamsationens kongres omlægning paa basis av sam” 

organisationer, vil dermed ogsaa forsikringsvæsenet være avgjort.
Komiteen er nemlig enig om at forsikringsvæsenet bør henlægges under 

Landsorgamsationen, hvilket fremgaar av komiteens indstilling alternalFv 1 og 2. 
er er desuten den ting at ta i betragtning, at hvis man gaar tii op- fv arbeidsledighetskassen inden vort forbund vil man faa en arbeids- 

ledighetsforsiknng som orgamsationen ikke har nogen kontrol over.

Den engelske lov om arbeidsledigheisforsikring
r, Zdr!Z7rni r1? gi°;t bekjendt raed’ eiennem artikler i «Arbeidsmanden» 
og man har vishet for, at gaar forbundet til ophævelse av arbeidsledighets
Organisationene Z f ar,beidsledighetsforsiknng bygget paa den engelske lov.. 
Urganisationene vil da ikke ha den mmdste indflydelse paa arbeidsledighets
forsikringen, men vil være helt prisgit arbeidsgiverne. 8
i u bar bævft sig røster om at man under 'arbeidsledighet skal
? ,by,rder”.e helt Påhvile det offentlige, saa er dette rigtig. Det er nemlig 
et offentlige som plikter at bære byrderne naar der ikke kan skaffes ar- 

beide men ved en arbeidsledigheisforsikring efter den engelske lovs mønster
Man v'i m^1 ^ de! 0ffentli®e 111 -beidsgiv^rne og arbeiderne"
Man vil m a. o. saafremt man kaster arbeidsledighetsforsikringen bort fra
lettetTr,Sdat,ref? ubeide flr,.at byrderne ti] -beidsledighetsforsLingen WH 
lettet for det offentlige og blir tyngre at bære for arbeiderne.

Vor kasses understøttelse
er liten og de der arbeider for kassens ophævelse hævder som det største 
argument, at understøttelsen er for liten. Naar imidlertid dette argument for
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ophævelse av kassen benyttes, ser man helt bort fra at vor kasse er ny. Den 
blev oprettet i 1919 med en gang arbeidsledigheten indtraadte og har saa- 
ledes ikke kunnet virke under normale arbeidsforhold, men var med en gang 
nødt til at bære byrdene under en arbeidsledighet, som man hittil ikke har 
hat maken tii. Dette har selvfølgelig virket paa kassens økonomi slik at 
det har været vanskelig at skaffe understøttelse til de ledige.

Hadde man imidlertid ikke hat kassen, skulde man faat oplevet den 
ting, at vore medlemmer var blit uten eksistensmidler under ledighet, eller 
hadde de været nødt til for at opholde livet, at fremby sin arbeidskraft til 
reducert løn og saaledes bevirket at 'bestaaende avtaler var blit helt illu
soriske.

Et ledd i fagorganisationen
har arbeidsledighetskassene inden alle forbund været. Det kan nemlig be
vises i mange tilfælder, at arbeidsledighetskassen har virket som en kamp- 
organisation til at værne om de fordeler, medlemmene har opnaadd.

Naar der gjøres den indvending angaaende arbeidsledighetskassene, at 
de har bidrat til at medlemmene har forlatt organisationen og at organisa- 
tionen er blit en forsikringsindretning, saa er dette ikke overensstemmende 
med virkeligheten.

Vi skal ikke her gaa ind paa de forskjellige ting der har bevirket fra- 
fald av medlemmer, idet der er mange aarsaker som har medvirket hertil.

Angaaende hævdelsen av at fagorganisationen er en forsikringsindretning 
skal meddeles, at saa er ikke tilfælde. Organisationen er bygget med det 
for øie, økonomisk at støtte medlemmene under streik og arbeidsledighet, 
med andre ord: organisationen er bygget paa solidariteten.

Hvis man tror det er mulig at kunne bygge en organisation uten 
understøttelse til medlemmene, uten at hjælpe naar arbeidsledighet indtræder, 
-da tænker man for stort og man har ikke kjendskap til, hvorledes med
lemmene i virkeligheten ræsonnerer.

Medlemmene gjør nu mere end nogensinde tidligere krav til organisa- 
tionen om økonomisk støtte. Der er bl. a. en utallighet av tilfælder, hvor 
medlemmene har gaat arbeidsledige i saa lang tid, at deres understøttelse i 
kassen er opbrukt og de har rettet henvendelse til forbundet og sagt, at her 
maa der støttes økonomisk ved hjælp fra streikekassen.

Medlemmenes hele tanke inden organisationen gaar i retning av at man 
skaLstaa solidarisk og støtte hverandre naar man rammes av arbeidsledighet 
eller andet der sætter de enkelte medlemmers eksistens i fare.

Én ting er sikkert og det er, at hvis man ved hjælp av en ganske 
liten kontingent hadde været istand til at gi vore arbeidsledige medlemmer 
en høi understøttelse, vilde ikke motstanden hat det omfang som nu.

Hvis hovedstyret eller landsmøtet kan paavise, hvorledes man skal faa 
byrderne til den offentlige forsikring over paa arbeidsgiverne, bør man 
ta under overveielse at ophæve arbeidsledighetskassen. Men de? bør man 
være opmerksom paa, at naar det offentlige befatter sig med arbeidsledig- 
hetsforsikring og vil ha denne indført som tvungen forsikring, er det ute
lukkende av den grund, at det offentlige til den forsikring vi har idag 
mener at bære for store byrder. Det offentlige vil flytte disse byrder over 
paa arbeidsgiverne og de forsikrede (arbeiderne).
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Kommunal understøttelse
telgeratTe^lTXlTa ^hl?0'” b?''TelSe at “P”»»

2 aar før ledigheten indtafe h “ S'g “ kom"'“n™ i mindst
kommM„Se bMrt”™? M f T T" har
kassene. De ha?Overset a den iT al ha atbeidsledighets-

i «ogen enkelte komene? og at “0 av" k “ UT “ beVil»’et som kommunene gaar til i de største led aLf kon?munalt bldra& er noget 
de ikke kan igangsætte arbeider Man ma8 ,spenoder °£ Paa den tid naar 
kominnnale understøttelse er avha^noio 'a. være ''fmerlaom paa at den og det er untu% for en kom^ alde,
perioden at gaa til bevilgning a, ledighetsundLtøitelse arbe,tlskd'«h'te-
saa gjør t™" kom^ln «.Mr ma"."' b™= Paa, for hvis m,„ 
eksistfnsnridler ' “beidsledighet at bli staaende uten

av de^griTdrde^ - det ogsaa

ledige vil kunne faa gjennem faftu.vesenet "iZt™ under?,<’“elf end de flere kommuner har n-aat til ^ u D,et er nem1^ el faktum- at 
reducert utgiftene ved fattigvesenet ^ arbe,dsledl&hetsbidrag for at faa

gende bSS “ ,oranstaae"de " foreslaa for landsmøtet at falte føl-

« Mb.ndets repræ-
henlægges til Ltmdsjganisatimien. " “ arbetdsl‘diil‘etsforsibmgm

hetskLStSVsSinfm^d^Z^f'5 ' arb'idsl'd«-

b«nd'r,^1SSg;Salr-0Verta ,0rSikrin@"' ™rt >-

velse ‘snaresf^effer landsmøtet. Sle"te k^"s ophte-

ba,ÆaL°iK^ d'Partem“fete —

§ 1. Formaal.
Forandringer :

Puri i\t C, andet avsnit iitvaar orr fore- 
slaaes punktet saalydende: 

c) Midlertidige ledige som følge av re- 
parationer, mangel paa drivkraft eller 
materialer, erholder kun understøt
telse for saavidt ledigheten varer over 
1 uke (6 arbeidsdage), og understøttes 
som fastsat i lovens § 5 p. a.

Nuværende bestemmelse-. 
c) Midlertidig ledige som følge av re- 

parationer, mangel paa drivkraft eller 
materialer, erholder kun understøt
telse forsaavidt. ledigheten varer over 
1 uke (6 arbeidsdage). Varer ledig
heten længer utbetales understøttelse
anmeldt ^0rS*:e da^ 'e<figileteri er
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§ 2. Kassens
a) Midlerne tilveiebringes ved:

1. At der av hvert medlems ukekon- 
tingent ordinært avsættes 40 øre for 
heltbetalende og 20 øre for halvt- 
betalende medlemmer.

2. Stats- og kommunebidrag i henhold 
til gjældende lov.

3. Ekstrakontingent efter styrets be
stemmelse.

indtægter.
a) Midlerne tilveiebringes ved:

1. At der av hvert medlems ukekon- 
tingent ordinært avsættes 20 øre for 
heltbetalende og 10 øre for halvt- 
betalende medlemmer.

2. Stats- og kommunebidrag i henhold 
til gjældende lov.

3. Ekstrakontingent efter styrets be
stemmelse.

§ 4. Understøttelsens
a) Understøttelse, reise- og flyttehjælp 

iberegnet kan utbetales enten i en 
eller flere avbrutte terminer for indtil 
90 virkedage eller — forsaavidt reise- 
og flyttehjælp angaar — beregnede 
understøttelsesdage i kalenderaaret.

Naar fuldt bidrag er utbetalt maa 
der mindst hengaa — været arbeidet 
og betalt kontingent for 26 uker - 
regnet fra sidste utbetaling, før retten 
til ny understøttelse igjen indtrær.

b) Den normale stedlige understøttelse 
er for:

Heltbetalende medlemmer kr. 4.00 
pr. dag (kr. 24.00 pr. uke.

Halvtbetalende medlemmer kr. 2.00 
pr. dag (kr. 12.00 pr. uke).

Understøttelsen maa i det høieste 
svare til det halve av, hvad der er at 
anse som gjennemsnitlig dagløn i 
vedkommende medlems arbeidsgren.

§ 5. Melding :
a) Retten til understøttelse indlrær fra 

og med den 4. arbeidsdag efter ledig
heten er anmeldt forsaavidt ledigheten 
varer over 1 uke (6 arbeidsdage.) An
meldelsen sker til arbeidskontoret 
paa de steder hvor saadant er oprettet 
og til den utbetalende tillidsmand 
paa de steder hvor arbeidskontor 
ikke er.

rrelse og begrænsning.
a) Understøttelse, reise- og flyttehjælp 

iberegnet, kan utbetales enten i en 
eller flere avbrutte terminer for indtil 
90 virkedage eller — forsaavidt reise- 
og flyttehjælp angaar — beregnede 
understøttelsesdage i kalenderaaret.

Naar fuldt bidrag er utbetalt maa 
der mindst hengaa — været arbeidet 
og betalt kontingent for — 26 uker, 
regnet fra sidste utbetaling, før retten 
til ny understøttelse igjen indtrær.

b) Den normale stedlige understøttelse 
er for:

Heltbetalende medlemmer kr. 3.00 
pr. dag (kr. 18.00 pr. uke).

Halvtbetalende medlemmer kr. 1.50 
pr. dag. (kr. 9.00 pr. uke).

Understøttelsen maa i det høieste 
svare til det halve av, hvad der er at 
anse som gjennemsnitlig dagløn i 
vedkommende medlems arbeidsgren.

ledighet m. v.
a) Retten til understøttelse indtrær fra 

og med den dag ledigheten anmeldes 
til tillidsmanden paa stedet som ut
betaler understøttelse eller til stedets 
offentlige arbeidskontor, forsaavidt 
ledigheten varer over 1 uke (6 ar
beidsdage).

Hovedstyret kan beslutte, at arbeids
ledige ogsaa skal melde sig personlig 
til stedets offentlige arbeidsanvisnings- 
kontor før understøttelse utbetales.

§ 6. Tid og sted for utbetaling.
Punkt d foreslaaes saalydende: d) Al understøttelse utbetales i eflerskud

d) Al understøttelse utbetales i efterskud med undtagelse av de i § 4 punkt d
med undtagelse av de i § 4 p. d og § 7 punkt b nævnte tilfælder.
nævnte tilfælder.

§ 7. Reiseunderstøttelse.
a) Reiseunderstøttelse utbetales kun i 

forskud paa avreisestedet mot fore
visning av sikkert bevis for at arbeide 
er sikret paa tilreisestedet. Reiser i

a) Reiseunderstøttelse til de som reiser 
for at søke arbeide erholdes utbetalt 
i efterskud paa det tilreiste sted efter 
reisetabellen. Reiser i andre øiemed
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andre øiemed understøttes ikke, heller 
ikice understøttes reiser mellem de 
samme steder i løpet av en maaned. 

b) Kassens pligt til at utbetale reise-
Xeren ilf Seub0rtfalder’ naar arbeids- 
giveren eller kommunalt arbeidsanvis-
nmgskontor utreder reiseutgiftene

Naar større arbeidsledighet eller
stvret gJØr det Paakrævet, kan
ikke utbetafes " reiseunderstøttelse
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Utgaar.

end at søke arbeide understøttes ikke 
heller ikke understøttes reiser mellem

hl fI Sfm!ne st.eder ‘ løPet av 1 maaned b) Forskuds reiseunderstøttelse kan ut
betales til medlemmer, som ved sin
sikretSearSeægger f°r 3t tiltræ 

Kassens pligt til at utbetale reise
understøttelse bortfalder, naar arbeidt 
giveren eller kommunalt arbeidsan- 
visningskontor utreder reiseutgiftene 

Naar større arbeidsledighet eller 
stvret fhphi° «i a'0tr det Paakrævet, kan
fwet ; u ef!lte .at reiseunderstøttelse 
ikke utbetales til enkelte steder. Ved- 
Kommende avdelings- eller stedlige 
styres uttalelse skal indhentes, før saa- 
dan beslutning fattes.

Begrænsning av stedlig understøttelse.

a) Medlemmer der ikke er famileforsør- 
gere, kan kun erholde fortløpende 
stedlig understøttelse paa det sted de 
riieJ ?dj!P' saa!edes: I Kristiania 30 
no*’r 1 ®f,r?en' Drammen, Stavanger

i-g^T ,nodhj,em 24 dage. de øvrige 
steder 18 dage. Retten til undw-
refie6 f it,dtrfrI PaanF den dag av- 
denp f,',ndier S{ed' Er arbeidsforhol
dene under større arbeidsledighets- 
perioder saadunne, at der ikke er ut- 
sigt til at erholde arbeide ved at reise 
kan styret dispensere fra denne be- 

et 1 hv“< (iiw*
b) Medlemmer, der reiser og kommer 

tilbake til samme sted indtn en maa-
reisedagen, regnes ikke som 

t Ireisende og kan ikke derved erholde 
understøttelse for flere dage end de 
ellers vilde være berettiget til paa ste 
det i henhold til punkt a. P

c) Tilreisende bar kun ret til at erholde
0ldSdiT ,('iStedlis understøttelse) 

i Kristianui 12 dage^ i Bergen, Dram
men, Stavanger og Trondhjem 6 dage 
og de øvrige steder 4 dage, heri med- 
regnet ankomst- og avreisedagen.
ct ?fPh°M utover denne tid under
støttes ikke, men retten indtrær paany 
naar avreise finder sted. 1 y’ 

a) Ingen understøttelse utbetales til med
lemmer, hvis bok ikke er utskrevet fra
frareiser en ^ d6t Sted vedkommende

nr. 1.

D. Forskjellige forslag.
Indsendte forslag.

Fm Kristiania og omegns stedlige styre.
a. Landsmøtets varighet skal være ubegrænset (til samtlige saker opsat paa 

dagsordenen er ferdigbehandlet).
b. Repræsentantenes reiseutgifter fra og til landsmøtet samt godtgjørelse for 

tapt arbeidsfortjeneste og diæt utredes av forbundskassen i overens
stemmelse med lovenes § 10 punkt 5 — dog saaledes at godtgjørelsen 
for tapt arbeidsfortjeneste og diæt begrænses til kun at gjælde fem — 5 
— dage. Under den forutsætning at landsmøtet bestemmer en arbeidstid 
med aftenmøter.

c. Godtgjørelsen til repræsentantene for tapt arbeidsfortjeneste og diæt fast- 
sættes saaledes: For indenbys repræsentanter kr. 25.00 pr. dag pr. 
repræsentant. For utenbys repræsentanter kr. 40.00 pr. dag pr. repræ- 
sentant.

■Forslag nr. 2.
Fra Kristiania og omegns stedlige styre.

Der paalægges hovedstyret at indsende forslag til Landsorganisationens 
førstkommende kongres om at Landsorganisationen skal overta forbundets 
forsikringsvirksomhet (den som nu er fastsat i lovene § 18) saaledes at der 
blir en ensartet forsikring og kontingent for alle Landsorganisationens med
lemmer. Indtil kongressen opretholder kassen i sin nuværende virksomhet 
med de forandringer i lovene, som landsmøtet vedtar.

Fatter kongressen en beslutning der ikke er i overensstemmelse med 
vort forslag eller kassernes fuldstændige ophævelse, sendes spørsmaalet om 
kassens fortsatte virksomhet avdelingene til avgjørelse ved uravstemning.

•Forslag nr. 3.
Fra kraftanlæggets arbeiderforening avd. 2 og Vossebanens 

arbeiderforening avd. 374.
Alt forsikringsvæsen ophæves.

•Forslag nr. 4.
Fra Kristiansunds jord- og stenarbeiderforening avd. 462.

Foreningen foreslaar at alle funktionærer i Norsk Arbeidsmandsforbund 
som har en løn over kr. 6000.00 — seks tusen kroner —• faar den reducert 
med 25 pct.

Motivering:
Den nu i længere tid herskende dyrtid og arbeidsløshet har knækket 

arbeidernes ydeevne, og naar man da ser de store kontingenter, som stadig 
ihar steget omtrent i samme forhold som arbeidernes lønninger synker, gaar 
man træt av at betale de stort lønnede funktionærer av sin egen sulteløn.

3
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Forslag nr. 5.
Fra Snehættens jernbanearbeiderforening avd. 79.

Det paalægges landsmøtet at opta spørsmaal om lønsreduktion samt ned- 
sættelse av dyrtidstillægget for forbundets funktionærer. Dyrtidstillægget efter 
samme skala som stat og kommune reducerer; da der samtidig er lønsnedslag 
i arbeidernes lønninger, saa synes vi i høi grad at dette maa være rimelig 
og paa samme tid paakrævet at en lønsreduktion finder sted for funktionærene 
av forbundet.

Motivering:
Naar vi ser paa forbundets lønningskonto for aaret 1920, saa viser den 

en utgift av bare kr. 169 933.00. Tages bort revisionsgebyr blir det endda 
kr. 166 046.00. Det er en anseelig sum bare i direkte lønninger. Der er 
talt og skrevet om likhet, men den er kun i ordet. Nu viser det sig at løns
nedslag baade for vanlig og nødsarbeide hører til dagens orden — hvorfor 
da bare la arbeiderne undgjælde? Vi mener at funktionærenes lønninger 
ogsaa maa følge efter, saa der blir et mere likelig forhold. For kr. 166 046.00 • 
efter en løn av kr. 6000.00 blir det en stab av funktionærer av 27 ialt. 
Efter en aarsløn av kr. 8000.00 blir det 21 og 10 000 blir det endda 16,. 
og endda er det løn til en funktionær med løn til kr. 6000.00, saa synes 
ikke dere ogsaa, at det er rimelig at lønningene reduceres. Endvidere bør 
regnskapet specificeres, saa de enkelte lønninger fremgaar. Vi kan ikke tro 
at det er en stab av mellem 20 og 30 funktionærer al den tid det gik hen 
over 5 aar, siden nogen funktionær var her i vor forening og holdt fore
drag. Siden nytaar dette aar har vi faat 2 besøk av Alfr. M. Nilsen, men 
ellers har vi selv faat greie os. Det maa nu tages fat paa en enklere og 
billigere administrationsordning, saa vort lønningsbudget ikke ligner de store 
kapitalistiske sammenslutninger.

Forslag nr. 6.
Fra Kristiania og omegns stedlige styre.

De fagorganiserte arbeidere samlet til kongres i Norge i 1920 fattet 
beslutning om raadssystemet og socialiseringen, likesom vort forbunds lands
møte i 1918 vedtok en principerklæring, der falder sammen med disse beslut
ninger. Trods dette er Arbeidernes faglige Landsorganisation i Norge med
lem av en Internationale, der motarbeider vore beslutninger og synsmaater 
— Amsterdam-Internationalen. Vi finder derfor ikke at kunne fortsætte vort 
medlemsskap i Amsterdam-Internationalen, men maa uttræ av denne snarest.

1 tilslutning til den 3. internationale i Moskva, der hævder samme syns
maater og arbeider for gjennemførelsen av samme beslutninger som os, er 
der i 1921 dannet en faglig Internationale med sæte i Moskva. Vi finder 
at Arbeidernes faglige Landsorganisation i Norge hurtigst mulig bør ind- 
meldes i «Den røde faglige Internationale" i Moskva og paalægges hoved
styret at indsende krav herom til sekretariatet.

Forslag nr. 7 _
Fra Rich. Hansen.

Valgordningen til Landsorganisationens kongres.
Forbundets repræsentanter til Landsorganisationens kongres vælges av lands

møtet. De som efter repræsentanterne faar flest stemmer betragtes som varamand.
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Til foranstaaende vil komiteen bemerke:
Ad torslag nr. 1.

Fra Kristiania og omegns stedlige styre.
Komiteen gir sin tilslutning til forslagets punkt b. og c. og vil anbefale 

at landsmøtet fatter beslutning i overenstemmelse hermed.

Ad forslag nr. 2.
Fra Kristiania og omegns stedlige styre.

Komiteen vil bemerke, at man ikke finder grund til at fatte nogen spe- 
ciel beslutning i dette spørsmaal, da dette vil bli avgjort i forbindelse med 
forbundets stilling til organisationsformene.

Ad forslag nr. 3.
Fra kraftanlæggets arbeiderforening avd. 374.

Komiteen henviser til bemerkningen under forslag nr. 2.

Ad forslag nr 4. og 5.

Fra Kristiansunds jord- og stenarbeiderforening avd. 462 og 
fra Snehcetten jernbanearbeiderforening, avd. nr. 75.

Komiteen vil foreslaa, at disse forslag i likhet med paa tidligere lands
møter oversendes den eventuelle budgetkomité, som nedsættes av landsmøtet.

Ad forslag nr. 6.
Fra Kristiania og omegns stedlige styre.

Komiteens medlemmer Stenvik, Smedsmo, Skarheim og Ødegaard vit 
bemerke, at spørsmaalet om Landsorganisationens og de forskjellige forbunds 
internationale forbindelser for tiden er til utredning av sekretariatet, men da 
denne utredning endnu ikke foreligger, finder de, at der ikke foreligger det 
fornødne grundlag for at fatte endelig beslutning i spørsmaalet.

De vil som sit principielle syn paa de internationale forbindelser uttale, 
at Landsorganisationen bør tilsluttes Den røde faglige Internationale i Moskva.

Hvis Landsorganisationens kongres ikke fatter beslutning i overens
stemmelse med de her nævnte principielle syn, paalægges forretningsutvalget 
at omsende spørsmaalet om forbundets indmeldelse i Den røde faglige Inter
nationale til uravstemning.

Komiteens medlem Martinsen er av den formening, at der ikke bør 
fattes nogen uttalelse med hensyn til internationalene, før sekretariatets utred
ning foreligger.

I anledning foranstaaende forslag nr. 6 forelaa foruten komiteens ut
talelse følgende forslag fra G. Sundbye, Trondhjem;

«Forsaavidt Landsorganisationen ikke indmeldes i Den røde faglige 
Internationale, bemyndiger landsmøtet, forretningsutvalget, eventuelt hoved
styret, at indmelde forbundet i denne.

Hovedstyrets flertal gav sin tilslutning til komitéflertallets uttalelse.
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Ad forslag nr. 7.
Fm Rich. Hansen

angaaende valgordningen til Landsorganisationens kongres.
Komiteen bemerker, at den finder ikke at kunne anbefale for landsmøtet 

at ophæve den nuværende valgordning til Landsorganisationens kongres, men 
da det kan forutsættes at der allerede i 1922 kan indkaldes til ekstraordinær 
kongres vælger landsmøtet repræsentanter til denne.

Protokol
over

forhandlingerne ved Norsk Arbeidsmands- 
forbunds 14. landsmøte i Kristiania 

11.-20. juni 1922

^7



Landsmøtets aapning.
Norsk Arbeidsmandsforbunds 14. landsmøte sammentraadtc i Folkets 

Hus, Kristiania, søndag 11. juni.
Efter en række sangnumre av «Arbeidsmand» bød formanden, Johs. 

P. M. Ødégaard, velkommen, idet han uttalte:
Paa hovedstyrets vegne har jeg den ære som den for tiden fungeren

de formand at ønske de fremmøtte repræsentanter og indbudne gjester 
velkommen til Norsk Arbeidsmandsforbunds 14. landsmøte.

Ved dette landsmøte er det en ting, som jeg føler mig forvisset om 
de fleste av os, for ikke ,at si alle, er særlig opmerksom paa, nemlig den 
at vi savner vor gode ven og udmerkede kamerat Anton Kalvaa.

Anton Kalvaa avgik ved døden iaar av hjertelammeise natten miellem 
skjærtorsdag og langfredag uten nogen forutgaaende sygdom i en alder 
av 65 aar.

Dette dødsbudskap kom pludselig, og vi mottok det med oprigtig sorg.
Ved Kalvaas bortgang har arbeiderbevægelsen her i landet mistet en 

av sine trofasteste forkjæmpere. Han var blandt de mest uforfærdede og 
paagaaende. Han var altid i forreste linje, der kampen var haardest, og 
der hvor det stormet sterkest. Først da var ham i sit rette element.

Det var agitationen han hadde størst interesse av, og det var ganske 
naturlig, for her var det de største besværligheter, det haardeste arbeide, 
og det er faa som fra naturens haand var saa rikelig utstyret til dette 
arbeide som Kalvaa var.

Av specielle organisationer inden bevægelsen er det Arbeidsmands- 
forbundet, som har nydt de største fordele av Kalvaas arbeide og inter
esse, idet han i over 20 aar har utført et utrættelig og interessert arbeide 
i vort forbund.

Det kunde være en hel masse ting at uttale angaaende hans arbeide 
indenfor organisationen, men jeg anser det overflødig at dvæle længere 
ved dette, da Kalvaa var en av de bedst kj endte mænd indenfor bevægel
sen her i landet, saa alle kjender hans store virke.

Hvad der særlig præget hans person var den absolutte ærlighet, 
hvormed han overalt utførte arbeidet — et eksempel til efterfølgelse for 
os alle. —

Samtidig vil jeg minde om at døden har ogsaa gjort sin høst inden Det 
norske Arbeiderparti, idet partiets formand, Kyrre Grepp, avgik ved dø
den de første dage av februar iaar.

Vi kjender alle til det arbeide Kyrre Grepp har nedlagt i arbeider- 
bevægelsen. Vi er ham en særlig stor tak skyldig, fordi hami til trods for 
sin svake helbred vilde ofre alle kræfter for arbeidernes sak, og det ar
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beide Kyrre Grepp nedla i vor bevægelse medvirket sterkt til at forkorte 
hans liv.

Idet vi bringer Anton Kalvaa og Kyrre Grepp vor store dypfølte tak 
for det arbeide de har nedlagt i arbeiderbevægdsem vil vi ønske tred over 
deres minde. —

Formandens mindeord paahørtes staaende av forsamlingen. Han fort
satte:

Naar man ser tilbake paa de aar som er gaat, siden vi sidst var sam
let til landsmøte i 1918, er der baade indenfor organisationen og det hele 
samfund skedd store forandringer.

Netop som vi sidst var samlet til møte her i denne sal, hørte man 
de sidste dønninger av den store og alt øddæggende verdenskrig. Med 
krigens avslutning haabet ganske vist de aller fleste av os, at der vilde 
oprinde bedre og lysere tider. Krigens uhygge hadde spredt em graa, trist 
taake over den hele verden, og man aandet lettet, da man fik budskap 
om dens avslutning.

Vi her i landet var rigtignok fritat for krigens direkte rædsler, men 
vi fik føle dens andre virkninger, først og fremst dyrtiden.

Det blev et kapløp mellem prisstigningen og lønsstigningen. Men det 
for de — prisstigningen — hadde altid et betydelig forsprang.

Organisationcns bcsiræbclscr for at løfte lønningene opover til de 
samme høider, som prisene steg, gik forholdsvis lettere i aarene 1918—19 
og 20, men i 1920 hadde man ogsaa naadd kulminationspunktet.

Man hadde ogsaa fra 1918 en sterk føling av en anden av krigens 
virkninger, nemlig arbeidsløsheten, som har antat dimcnsioner som tidli
gere var ukjendt her i landet. Bedrift efter bedrift gik til indskrænkning 
og hel arbeidsstans. De arbeidsløses antal tælledes i ti-tusener, og hvad 
dette igjen betyr av nød og sult kan lettere tænkes end forklares.

Organisationen fik efter 1920 sin fulde hyre med at dæmme op mot 
arbeidskjøpernes umættelige begjær efter at sæmke arbeidernes lønninger 
og hindre berøvelsen av andre erhvervedc fordele. Kampen blev stadig 
tilspidset, og det gik saa vidt, at arbeiderne i selvforsvar maatte sætte 
hele sin organisationsmæssige magt ind for at søke at hindre arbeidskjø
pernes uhyrligheter.

Man fik saaledes i 1921 storstreiken.
Jeg skal ikke gaa ind paa dette spørsmaal nu, men jeg vil for min 

personlige del si, art storstreiken var intet som lavedes; den skaptes som 
en følge av den herskende situation.

Under opgangstideme hadde organisationen direkte paavirkning i form 
av øket tilslutning. Vort forbund, som ved landsmøtet i 1918 talte ca. 27— 

..28,000 medlemmer, gik stadig sterkt fremover, saa vi i første del av 1920 
hadde et medlemstal av ca. 40,000, og det efter kommunearbeidernes ut- 
træden i 1920.

Man hadde dia naadd toppen av konjunkturen; siden den tid har det 
desværre gaat nedover med medlemsantallet i en beklagelig grad.

Grandene hertil kan være mange og forskjellige, men hovedaarsaken 
er uten tvil det sammenbrud, som bedriftslivet har været utsat for, og 
som har medført den store arbeidsledighet.

.Medlemstallet har været noget svingende for de forskjellige maane-
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der, men i hele 1921 var det dog beklageligvis nedadgaaende. Ved aarøts 
begyndelse var det noget over 30,000 og ved aarets utgang vel 16,000. 
Efter uytaar liar ogsaa svingningene fortsat, men vi har nu følelsen av, 
at det holder paa at stabiliseres. Nogen vekst fra antallet ved nytaar har 
vi dog ikke regnet med.

Arbeidsledigheten har nu været saa langvarig, at de arbeidere den 
har rammet er økonomisk utarmet, og de føler derfor, at de kontingenter 
forbundet har arbeidet med er tyngende. Det samme er ogsaa tilfældet 
med dem som er beskjæftiget paa nødsarbeide. Disse omstændigheter har 
naturligvis influert paa medlemstallet, efterhvert som arbeidsløsheten har 
tiltat og nødsarbeidet er blit utvidet.

Arbeidsløshetens bekjæmpelse har skedd efter den linje, at der skulde 
igangsættes nødsarbeider av stat og kommuner. Det er nu kommet saa 
vidt, at det alt overveiende arbeide som staten utfører er nødsarbeide. 
Det som endnu er igjen staar ogsaa paa randen av at bli overført til 
«nødsarbeide». Det er en ny form for offentlig arbeidsdrift.

De helt arbeidsledige har som bekjendt faat bidrag av arbeidsledig- 
hctskasscn, og tildeis ogsaa direkte bidrag av stat og kommuner.

Arbeidskjøperne paa sin side vil bekjæmpe arbeidsløsheten ved større 
lønssænkninger og forlænget arbeidstid.

Situationen forværredes efterhvert, saa man ved de tarifrevisioner 
man hadde i 1921 var nødsaget til, for første gang i organisationens histo
rie, at gaa med paa generelle lønssænkninger. Det var rigtignok ikke saa 
mange industrier som ifjor hadde lønsrevision, saa reduktionen rammet 
ikke et saa stort antal arbeidere.

Ved aarsskiftet iaar fandt Arbeidsgiverforeningen tiden inde til at 
gjøre rent bord med hensyn til at opsi gjældende overenskomster i den 
hensigt at faa gjenmemført yderligere sænknmger av lønnen. Man stod 
da foran det spørsmaal: Hvordan skal man paa heldigste og den for med
lemmene i første række fordelagtigste maate løse aarets tarifopgjør? Et 
opgjør, som ikke kunde undgaaes — og man kjcndte arbeidskjøpernes hen- 
sigter.

Her stod man foran mulighetene av en haardnakket og kanske resul
tatløs kamp.

Hvad der videre angaar situationen iaar vil der senere under lands
møtet bli git en redegjørelse.

Naar man ser paa de resultater som er opnaadd og de forandringer 
som er skedd i perioden 1918—1920 maa man tiltrods for alt indrøinme, 
at utviklingen er flyttet et godt stykke fremover. Der er skedd den ting, 
at man har faat avsluttet debatten om 8-timersdagen. Det er opnaadd al- 
mindelig ferie for den overveiende del av arbeiderne her i landet, og paa 
saadanne betingelser, at de maa ansees ganske bra. Det er lykkedeis at 
faa optait til behandling av statsmagtene de store sociale problemer — 
socialiseringen og arbeidernes andel i bedriftenes ledelse. Noget positivt 
foreligger imidlertid ikke endnu her, andet end loven om arbeiderutvalg, 
og dens værdi kan være tvilsom.

At disse spørsmaal er blit optat til behandling paa denne maate skyl
des organisationens paatryk, men jeg tror det er det eneste forsvarlige 
for arbeiderne ikke at fæste for stor tiltro til de resultater, man kan vente
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av dette arbeide. De sidste dages begivenheter har vist os, at man skal 
ikke stole for sikkert paa offentlige institutioners befatning med de for ar
beiderne mest vitale spørsmaal. Jeg. vil her peke paa voldgiftsrettens be- , 
handling av ferien og overtidsproeentene. Ut fra den erfaring kan man 
reflektere videre.

Det eneste som er forsvarlig, hvis man er sig sit ansvar og pligt be
visst, er at utbygge arbeidernes egne organisationer, som er de eneste 
der gir arbeiderklassen det sikre vern som de under enhver situation kan 
stole paa.

Jeg vil hermed igjen faa lov til at ønske alle fremmøtte repræsentan- 
ter og indbudne velkommen og uttale det haab og ønske, at de kommende 
dages forhandlinger og die beslutninger som fattes i de forskjellige spørs
maal maa bli til gavn for organisationen og bidra til at fremskynde tids
punktet for arbeiderklassens frigjørelse, som er vort store maal. —

Med disse ord erklærte formanden det 14. landsmøte for aapnet.
Formanden uttalte videre: 1 likhet med hvad der har været praksis 

i tidligere aar under vore landsmøter har hovedstyret ogsaa iaar indbudt 
repræsentanter for Arbeidernes faglige Landsorganisation og likeledes 
indbudt specielt Norsk Kommimearbeiderforbund, idet at Kommunearbei- 
derforbundets formand, Gunnar Sethil, jo ogsaa i sidste landsmøteperiode 
har været tillidsmand i Norsk Arbeidsmandsforbund. Videre møter der 
gjester fra Svensk Grof- och Fabrikarbetareforbund og fra Dansk Ar
beidsmandsforbund; likesaa vil der møte en repræsentant fra det danske 
broderforbunds arbeidsledighetskasse. Iaar har vi ogsaa for første gang 
anledning til at ha huden vor midte en repræsentant for Finsk Sag-, Grov- 
og Transportarbeiderforbund. — Fra den faglige Landsorganisation møter 
formanden Ole O. Lian, likesom næstformanden, Elias Volan, men han er 
ogsaa specielt indbudt fordi han har været forbundets formand i perioden 
1918—20. Fra Koinnumearbeidcrrorbundet møter, som nævnt, Sethil, fra 
Sverige Janne Jønsson og K- Kiimlander, fra Danmark C. Lyngsié, forret
ningsfører Sophus Mortensen og J. C. Andersen og fra Finland Kaarlo 
Kankari. Chr. Pedersen fra Dansk Arbeidsmandsforbunds arbeidsledig
hetskasse er endnu ikke møtt, men kommer antagelig imorgen. Jeg ønsker 
samtlige landsmøtets gjester velkommen.

Gjestenes hilsen.
Efter et par numre av sangkoret uttalte Lian:
Jeg har at frembære en hjertelig hilsen og en hjertelig tak til lands

møtet fra sekretariatet for Landsorganisationcn for indbydelsen til at 
overvære dette møte. Jeg har ogsaa at frembære et inderlig ønske om at 
de forhandlinger, som her skal føres, og de beslutninger som maatte bli 
resultatet av forhandlingene maa Hi til held, lykke og fremgang for Norsk 
Arbeidsmandsforbund og derigjennem for hele den norske arbeiderklasse.

Det er under meget vanskelige forhold at vi idag samles til møte. 
Over hele verden hersker en reaktion som aldrig nogensinde tidligere — 
ialfald saa længe nogen av os, som her er samlet, har været i live. Den 
forfærdelige krise, som er fulgt efterpaa krigen, og den vilde spekulation 
har git de kapitalistiske elementer og det herskende system ny kraft og 
nyt mot til atter igjen at forsøke paa at utbytte og utplyndre arbeiderklas-
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sen — til at sætte, arbeidermassene foran plogen og foran maskinenie og 
tvinge dem til at bygge op igjen det ødelagte samfund som vi lever i. Føl
gen er blit at ogsaa vi lierlijenune idag befinder os paa defensiven i kam
pen med vor motstander, og at vi blir nødt til at føre en forsvarskamp i 
den utstrækning som det er mulig at forsvare sig i den tilstand vi er.

Desværre har vi opievet en større nedgang i organisationens med
lemstal under den arbeidsløshet som har hersket og fremdeles hersker; 
det viser sig at omtrent en tredjedel av de organiserte arbeidere for nær
værende har forlatt nokkene. Hvis vi imidlertid tænker litt nøiere over 
de ting tror jeg ikke vi skal ha grund til at være altfor mismodig. Saken 
er, at arbeidsløsheten bar skapt saadanne tilstande, at store industrier jo 
praktisk talt ligger nede. Vi kan ta bergverkene f. eks,; mens de gav be- 
skjæftigelse for ca. 7000 mand under høikonjunkturen er der nu kanske 
høist 1500 i arbeide. Det er klart at paa den niaate har en masse arbeidere 
rent automatisk faldt ut av rullene, uten at man derfor behøver at tro 
at de har mistet sin vilje til at være organisert. Det som maa være op- 
gaven nu blir at arbeide for at vinde disse tilbake, og naar jeg sta ar over
for et møte som dette og ser saa mange staute kamerater, da gir det mig 
virkelig tro. Jeg har været mistrøstig mangen gang i det sidste; der har 
været en strid, og den har i overgangstiden hat en svækkende virkning 
paa vor bevægelse. Men naar jeg ser disse mange staute repræsentanter 
for arbeiderklassen, da vet jeg at der ingen fare er forhaanden, og at det 
nok skal lykkes at linde veien frem for os som er her og som vet, at bare 
gjennem organisationeu gaar veien til arbeidernes frigjørelse.

Det værste som kan hænde os er at vi gaar fra hverandre med uklare 
standpunkter. Klart og greit skal landsmøtet derfor si fra om hvilke linjer 
og princippar vor organisation skal følge. Naar der hersker en viss for
virring, som det gjør, vet vi alle hvad det kommer av; det skyldes at der 
indenfoji den politiske arbeiderbevægelse i Norge er strid idag. Dette har 
hat tilfølge at vi har faat to partier, som gjennem sin presse fremstiller 
tingene paa hver sin niaate. Det er en ulykkelig tilstand, for det er klart, 
at denne dobbelthet i arbeiderbevægelsens optræden har virkning paa det 
faglige samhold og den faglige fremgang. Derfor har vi en opgave ogsaa 
deri, at man arbeider for at bringe det dithen at denne strid snart kan ta 
slut. Hvis dette landsmøte fatter beslutninger i den retning som sekreta- 
riatets flertal har foreslaat i de vigtige spørsmaal om organisationens for
mer og det internation ale samarbeide og vi i disse spørsmaal faar tat et 
klart og rent standpunkt, da tror jeg at dem forvirring som er tilstede, og 
som agitationen skaper, simpelthen vil ophøre. Naar organisationen har 
sagt fra skal saken ogsaa være avgjort. Jeg er sikker paa, at dette lands
møte og dets forhandlinger vil bli fulgt av tusener og atter tusener, ja jeg 
kan si hundre tusen av arbeidere i Norges land —- og ikke bare i vort land; 
rundt om i Europa er kanske arbeiderklassens øine rettet mot Norge kan
ske mer end mot moget andet land, fordi vi er gaut i spidsen for at finde 
nye former for vort organisationsarbeide. Med ønsket om at det vil lyk
kes landsmøtet at finde veien frem her og veien til en enig samling takker 
jeg paany forbundet og landsmøtet for at jeg har faat anledning til at 
være tilstede.

Sethil: Paa egne og paa Norsk Kommunearbeiderforbunds vegne
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takker jeg for den mottagne indbydelsc. Det er med litt eiendommelige 
følelser jeg møter idag som gjest ved A rbei d s man ds f o rbun d ets landsmøte. 
Siden jeg i 1902 indvalgtes i forretningsutvalget har jeg deltat paa alle 
landsmøter — som tillidsmand og styremedlem, og hat fornøielsem av 
iblandt at sitte paa anklagebænken. Det skulde jo da være ulike behageli
gere at møte som gjest. Naar jeg møter sammen her med en række re
præsentanter og med tillidsmænd som jeg i disse mange aar har staat i 
nært samarbeide med vækker det tillive mange tanker og minder. Det 
gir erindringer om kamp og strid, men det minder ogsaa om at man gik 
omkring med lykkelige følelser, da man saa at man ved organisationens 
hjælp hadde kunnet skape litt mer sol over tilværelsen og glæde i arbei
dernes hjem. Der har været op- og nedgangstider; vi har hat tider med 
medvind, da medlemstallet øket sterkt og der kunde noteres store fordele, 
og vi har gjennemlevet tideir da man maatte haute sig frem •—• da rækkene 
tyndedes og kampen syntes nærmest haabløs. En slik situatibni er vi inde 
i netop nu. I saadanne tider kan det nok være at arbeidsgiverne kan frata 
os fordele som er tilkjæmpet, men at de kan drive arbeiderklassen til
bake dit hvor vi stod for f. eks. 20 aar siden det tror jeg neppe. Dertil 
har organisationen rettet altfor mange krokete rygge. Arbeiderne har 
faat forstaaelse av sit memneskeværd; de har lært og lærer, at det er ved 
organisationens hjælp de skal gaa frem, og at det er ved den de skal verge 
det de har. Følelsen og forstaaelsen av dette kan man ikke ta fra dem — 
og det gir gode løfter for fremtiden.

Norsk Arbeidsmandsforbund har staat i en særstilling blandt forbun
dene; det har været likesom den store indgangsport, gjennem hvilken ar
beiderne fandt vei til organisationen. Og der har været agitert og orga
nisert meget i denne tid. Men som utviklingen er skredet frem har for
bundet ogsaa avgit store grupper, som har dannet egne forbund. Den sid- 
ste gruppe som saaledes er gaat ut er kommunearbeiderne. Meni kom- 
munearbeiderne har ingenlunde glemt at de har været medlemmer her. 
De er ogsaa taknemmelig for den forstaaelse som blev vist fra Arbeids
man dsforbundets side ved overgangen. Da beslutningen om eget forbund 
var tat ved uravstemning blev der ikke lagt mogen utidige hindringer i 
veien, og det blev heller ikke gjort siden da det gjaldt at ordne gneusene 
meliem de to organisationen Derfor har det været god forstaaelse, siden 
Norsk Kommunearbeiderforbund blev oprettet. Jeg haaber at denne gode 
forstaaelse og det samarbeide som har været ogsaa vil være tilstede i 
fremtiden. Idet jeg igjen takker for indbydelsen vil jeg uttale mine bedste 
ønsker for landsmøtet og dets behandling av den foreliggende dagsorden.

C. Lyngsie: Ærede kongres! I norske mænd er kommet hit baade 
fra by og bygd, fra fjord og fjeld, for her at lægge raad og drøfte de 
norske arbeidsniænds interesser — drøfte hvordan man i den kommende 
tid bedst kan verge sig mot reaktionens forsøk paa at styrte os ut i nød 
og fattigdom. Jeg takker for — nu som før — at kunne overvære 
eders kongres og dens drøftelser. Jeg ber om at I maa se derav ogsaa, 
at vi i Danmark fremdeles nærer interesse for eders organisation og sam
arbeide med arbeidsmændene i Norge. Vi vet at eders kamp i saa mangt 
er avgjørende for den vi selv maa føre; derfor er vi i høieste grad inter
essert i, hvordan det gaar heroppe i gamle Norge.
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Vi har set arbeidsgivernes forsøk paa at trykke lønnen og arbeids
forholdene nu, efter at høikonjunkturen er over — at ta tilbake en del av 
det som blev vunidiet, akkurat som vi har oplevet deres motstand mot at 
lønningene i opgangstiden blev hæv et i samme forhold som pengene dalet 
i værdi. Nu staar billedet i den økonomiske depressions og arbeidsløshe
tens tegn. 1920 var vendepunktet. Efter at de skandinaviske arbeidsgiver- 
repræsentanter hadde været sammen for at lægge raad gjorde de i 1921 
forsøk paa i alle tre land at føre et hovedstøt mot arbeiderorganisationeoe. 
Det lykkedes os i Danmark at tilbakeslaa angrepet, forsaavidt som vi av
verget den ophævelse av 8-tirnersdagen, som var et av kampens hoved- 
formaal fra arbeidsgivernes side. Deres seier her vilde faktisk ha været 
ensbetydende med indførelsen av en ti timers arbeidsdag for de danske 
arbeidere.

Heroppe hadde I storkampen i 1921. I Danmark hadde vi en stor
kamp i 1922, da arbeidsgiverne etablerte em lockout som var større end 
nogen vi har hat tilforn. Det lykkedes os atter, ved vore orgaiiisatiouers 
fasthet og det indre samarbeide,, faglig og politisk, at holde den samlede 
reaktion stangen. Saaledes opnaadde vi atter at hævde 8-timersdagen 
ved en fornyet overenskomst, som fastslaar den tilfulde. Vore motstan- 
deres krav paa lønsrednktioner, som varierte fra 40 til 60 øre pr. time, 
blev bragt ned til at ekvivalere prisene. Vi følte at vi herved kjæmpet en 
kamp ogsaa for kameratene i Sverige og i Norge. Det er mit inderlige 
liaab. at I norske arbeidsmænd maa formaa i den tid som man gaar imøte, 
da der vil bli gjort nye forsøk paa at fa a lønnen ned og arbeidstiden op, 
at holde stand og hente styrke av kampen. Jeg takker paa egne og ka
meraters vegne for den indbydelse vi har fa at og uttaler haabet om, at 
denne kongres’ arbeide maa munde ut i nioget som kan styrke og samle 
arbeiderne; ti det er organisationens opgave at hævde de vundne rettig
heter og gaa frem til nye seire. Hermed tillykke!

Janne Jønsson: Min kamerat og jeg frembærer en hjertelig tak for 
indbydelsen til at komme tilstede, men vi overbringer ogsaa en hjertelig 
tak fra det forbunds medlemmer som vi har æren av at være repræsen
tanter for.

Av hvad man her allerede har hørt av uttalelser vil man forstua, uten 
at det er nødvendig at gaa gjennem beretningen, at forholdene for arbei
derklassen stort søt er og har været noget saa nær ensartet i disse tre 
land. Man finder det samme overalt: at arbeidsgiverne har villet benytte 
sig av den krise, som vi staar oppe i, til at skaffe sig tilbake hvad det 
lykkedes arbeiderne gjennem sine organisationer at tilkjæmpe sig i aarene 
forut — i de saakaldte «gode» aar.

1 1920 regnet vi hos os med noget over 51,000 medlemmer i vort for
bund. I hele fjoraaret var imidlertid en tredjepart av vore medlemmer ar
beidsløse, mens en anden tredjedel stod paa indskrænket tid. Det vil un
der disse omstændigheter være let alt forstå a, at organisalionen ikke blev 
saa kraftig og kampduelig som naar der er større efterspørsel efter den 
levende arbeidskraft. Vi var da kommet dithen, at vi ikke saa os istand 
til gjennem kamp at kunne hævde vore vundne rettigheter, men maaltte, 
stort set, indrette os efter forholdene som de nu engang var. Hos os har 
det været slik, at naar vi har kommet til et opgjør for de forskjellige in
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dustrier, hvor vort forbund har medlemmer, er dette lykkedes os delvis 
uten at ta en aapen konflikt; saa langt som mulig har vi benyttet os av 
den taktik at undgaa kampen. Vi har da ogsaa gaat med paa lønsreduk- 
tioner.

For nærværende regner vi med ikke mer end 30,000 medlemmer i 
Sverige. Men de 21,000, som her fragaar, er ikke tapt for den faglige or- 
ganisation, selv om vort forbund har mistet dem som medlemmer. Ti og
saa hos os har arbeidsmændene været banebryterne, og saa er der grup
per som haf fundet, at deres interesser blev bedre tilgodeset ved at de 
dannet sit eget forbund. Utviklingen har med andre ord fulgt den samme 
linje som i Norge, Nu sidst har det svenske «Paperbruksindustriforbund» 
med 12,000 medlemmer skilt sig ut — som det tidligere er gjort av an- 
lægsarbeiderne, kommunearbeiderne, skorstensfeierne, hatarbeiderne og 
flere. Disse maa erstattes indenfor vore rækker, og arbeidet hermed tæn- 
ker vi at fortsætte med saa længe der er organisationsmateriel. Det er 
grovarbeiderne, arbeidsmændene, som altid har faat ta det første og det 
tyngste tak. Og vi har været glade for at ha kunnet være med paa at 
gjøre dette grundlæggende arbeide.

Naar I nu, alle viderværdigheter tiltrods, samles til eders 14. lands
møte er det mit haab, at det maa lykkes eder at træffe kloke og gode be
slutninger til organisationens og de norske arbeidsmænds gavn. Det er 
ogsaa mit ønske og haab at tidene snart mala .ændre sig, og at vi maa 
kunne samle mer kraft og magi i vore faglige organisationer. Arbeidsgi
verne har gaat langt — saa langt at det kunde se ut som om de vilde 
mene, at fagorganisationen hadde mistet sin kraft. Men det er jeg for
visset om at den ikke har gjort.

Kaarlo Kankari: Jeg overbringer til de norske arbeidsmænd og ka
merater en hilsen fra det finske forbund, fra «trippelalliancen», som den 
kort benævnes, og fra hele den faglige bevægelse i Finland. For os i Fin
land har de sidste aar været en paa stedet marsj; vi har Urke hat adgang 
hverken til vest eller til øst. Men om kampene har været ulike og meget 
har staat imot os, saa har vi dog kjæmpet, en bevisst kamp og ogsaa vist, 
at vi med paagaaenhet har kunnet overvinde tildels helt umulige og utaa- 
lelige tilstande.

Man vil kjende bakgrunden til de kaar som det finske proletariat fri
stet i de aar, da krigen herjet. For at slaa ned den folkebevægelse, som 
truet det gamle kapitaliststyre, henvendte det hvite Finland sig utenom 
landets grænser for at hente hjælp. Det var kanske forstaaelig, fordi bor
gernes bevæbuing, arbeidsløsheten o. s. v. begyndte at irritere arbeiderne. 
Importen av militær fra Tyskland viste imidlertid, at den herskende klasse 
allerede længe og med velberaad hu hadde sat sig istand tål at slaa ned 
paa de brede lag. Dermed blev arbeiderne tvunget over paa defensiven, 
tvunget til at forsvare sig. Ved de kampe som dette gav anledning til 
dræptes finske arbeidere i stort antal, og et endda større antal — omkring 
90,000 — kastcdes i fængsel rundt om i landet. Av disse kom over 60,000 
under krigsretsbehandling, og 30,000 blev dømt til indespærring for tre 
aar eller mer; men døds- og livsstraf var det vanligste. Jeg har person
lig hat anledning til at gjennomleve alt dette og skal ikke behøve at ut
måle nogen skildring av det som er passert. Som fungerende medlem av
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folkeraadets styre blev jeg belønnet med en fængselsdom paa 8 aar, men 
fik siden amnesti, samtidig som jeg maatte lide tap av mine medboc- 
gerlige rettigheter.

Naar man tanker paa at mange av vore kamerater maatte flygte til 
Rusland, eller de blev dlræpt og deres eiendele ødelagt eller bortført, vil 
det staa klart for alle hvor magtøsløs orgaaiiisafionen dia blev stillet. Siden 
er bevægelsen til dels gjenreist — ved støtte ogsaa fra de skandinaviske 
land. Men forholdene i Finland er fremdeles utrygge og vanskelige. Løn
ningene har fortsat at være uforholdsmæssig lave. Mens timelønnen vet 
er øket fra 700 til 900 procent er leveomkostningene steget med det 12— 
1300-dobbelte. Efter en officicl stalistik som blev optat i 1920 laa sag-, 
tekstil- og papirarbeidernes realløn to femtedele lavere end i 1914. Siden 
den tid er lønningene væsentlig forhøiet, men de har aldrig kunnet ind- 
lientc prisstigningen. I 1914 hadde en familie i Helsingfors med 3 barn en 
gjennemsnitlig utgift til livsophold av 34 mark; nu er tallet 450 mark. Men 
lønningene for denne famiile er paa langt nær øket tilsvarende. Kontin
genten til organisationen har ogsaa vanskelig kunnet holde maal med den 
almindelige stigning, hvilket igjen har hemmet vor økonomi og lammet 
fremgangen.

Arbeidsledigheten har ikke været saa følsom i Finland som i de skan
dinaviske land; den findes nok, men ikke i samme grad. I begyndelsen 
av aaret var ca. 5000 av Landsorganisationens medlemmer uten beskjæf- 
tigelse, og tallet er siden gaat ned. I det forbund som jeg tilhører var 
ledighetsprocenten 15 i maanedene mars og april. Dette har igjen sin aar- 
sak i naturhindringer. Saavel i papir- som i sagbrnksindustrien er der nu 
meget at gjøre, og der forestaar her faglige kampe; tildels er kampen 
allerede igang.

I den stilling finnerne sta a r, mellem øst og vest, kan det ha sin inter
esse at berøre de internationale forbindelser. Der har to gange været holdt- 
avstemning over til hvilken side man skulde slutte sig. Ved den anden 
avstemning, hvori 18,000 deltok — eller en tredjedel av samtlige Landis- 
organisationens medlemmer — stemte 12,215 for tilslutning til Moskva, 
mens 5957 holdt paa det nøitrale standpunkt. Den 10. april fastslog Lands
organisationens styre i møte, at medlemmene med betydelig overvegt 
hadde stemt for godkj endelse av Den røde faglige Internationales prin- 
cipper og taktik. Men eftersoni deltagelsen i avstemningen hadde været 
liten besluttcdes at utsætte indtil videre med iverksættelsen av tilslutnin
gen til Moskva. Dette skedde i overensstemmelse med det forbehold som 
var tat før avstemningen fandt sted. For øieblikket staar den finske fag- 
ofganisation saaledes fremdeles nøitral mellem de to retninger. Men ut
viklingen peker den rette vei.

Jeg slutter med at uttale som mit haab. at de beslutninger som her skal 
fattes maa bli til største held for de norske arbeidere og samtidig virke 
til vækkelse for kampfæller i de andre land, for at vi med raskere skridt 
end hittil kan naa derhen at arbeiderne tar produktionsmidlene og sam- 
fundsmagten i sine hænder. —

Ødegaard rettet paa landsmøtets vegne en tak for de indbudnes hil
sener fra sine respektive organisationer og for de gode ønsker.
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Der referertes telegram fra hovedstyrets medlem Ole Moen om at 
han paa grund av sygdoni var hindret fra at være tilstede. Formanden 
fik bemyndigelse til at sende kamerat Moen en hilsen tilbake.

Landsmøtets konstituering.
Formanden: Forbundsstyret fandt, slik som forholdene var for de 

smaa foreninger, at maatte opsætte en gruppering, hvorigjennem de min
dre foreninger, som ikke alene kunde vælge repræsentanter, fik anled
ning til at foreta valget i fællesskap med endel andre, for derigjennom at 
utnytte repræsentationsretten i den utstrækning som er hjemlet i forbun
dets love.

Derpaa foretoges
oprop

av de fremmøtte.
For følgende repræsentanter var fuldmagter indsendt og navnene op~ 

ført i den trykte repræsentantliste:
Nydalens Tekstilarbeiderforening: Karl Johannesen og Olaf Hansen.. 
Lurudialens Jernbanearbeiderforening: Andreas Røreng.
Røros < irubearbeideres Fagforening: Aksel Sel bo.
Rjukan Arbeiderforening: Lars Kjeldstadli og Borg Fjeld.
Drammen—Randsfj.b. ekstra Arbeiderforening: Anders Eggum.
Moss Glasarbeiderforening: Johan E. Olsen.
Sten-, Jord- og Cein. Arb.f., Bergen: Gustav Moe og Bernt Kvamme.. 
Kr'.a og Omegns Jernbanearbeiderforening: Hans Røste.
Kristiania Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening: Haakon My ran,. 

Einar Aasen, Alb. Eberhartsen, Kr. Anne og Harald Sørlie.
Aalen Grubearbeiderforening: Lars K. Lillevold.
Hersjedalen Grubearbeiderforening: Einar A. Borren.
Lier Cementarbeiderforening: Gustav Green.
Carbidarbeiderf. Hafslund: Johan Fredriksen.
Stord Arbeiderforening: Joakim Evanger.
Avdeling 40, Kristiania: Adolf Larsen.
Avdeling 43, Trondhjem: Peder Garberg. .
Aamodt Anlægsarbeiderforcning: Ole A. Berg.
Ølbryggeriarbeiderf., Kristiania: J. O. Johianson og Johan Helgestad. 
Vi os en Jernbanearbeiderforening: Joh. Saltnes.
Langøens Arbeiderforening: Otto Skjærstad.
Kvaal Jernbanearbeiderforening: Nic. Eggen.
Slemmestad Arbeiderforening: Anders Gulbrandsen og Th. Eggen. 
Avdeling 60, Lysaker: E. Ljungqvist.
Hadelands Glasarbeiderforening: Gimder Olsen.
Malino Grubearbeiderforening: Arvid Medstrøm.
Lilleborg Arbeiderforening, Kristiania: Karl E. Høler.
Stavanger H cr metik arbeider f o r ening: C. Strøm.
Hegmoens Anlægsarbeiderforening: M. Alfred Løk eng.
Sneliættens Jernbanearbeiderforening: Ole Neby.
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Seildugsfabrikkens Arbeiderforening: Jørgen Knudsen.
Eydehavns Arbeiderforening: Ludvig Larsen.
Lunde Jernbanearbeiderforening: Emil Syversen.
Mclkefabrik a rbeidc rf., Sannesund: Johan Pettersen.
Spikerverkets Arbeiderforening: Kaspcr Nyborg.
Murarbeidernes Forening, Bergen: Aksel Andersen.
-Chokolade- & Sukkervarearb.f., Kr.a: Hans Tollefsen og Gudbrand 

Holt.
Sunnan Jernbanearbeiderforening: Lars Bakken.
Møllearbeidernes Forening, Moss: Karl E. Gustavsen. 
Fabrikarbeidemes Forening, Notodden: 0. 0. Kaasa.
Mo Arbeiderforening: Konrad Jensen.
Moss Regnklædearbeiderforening: Sven Torbjørnsrød.
Rise Jernbanearbeiderforening: Albert Tveraa.
Drammen Bryggeriarbeiderforening: Ole K. Haraldseth.
Høvik Glasarbeiderforening: Ragnvald Andresen.
Græsvik kem. Arbeiderforening: Johan Gundersen.
Murarbeidernes Forening, Trondhjem: Georg Lyng.
Nedre Ekers Fagforening: Gudbrand Hegnes,
Agnæs Fyrstikarbeiderforening: Karl G. Karlsen.
Raanaasfos Arbeiderforening: E. B. Strønes og Olav Næss, 
Hommelvik Arbeiderforening: Kristian Næsbak.
Kroken Jernbanearbeiderforening: Olav H. Heidal.
Solbergelvens Tekstilarbeiderforening: Herman Kristiansen. 
Solbergfossen Arbeiderforening: Kristian Henriksen. 
Cyanamidarbeidernes Forening. Odda: Joh.s Reisæter. 
Bryggeriarbeidernes Forening, Trondhjem: Thorvald Alsterlund. 
Tunhøvd Anlægsarbeiderforening: Chr. Langseth.
Hovind Jernbanearbeiderforening: Jens E. Dragseith.
Nomelandfos Arbeiderforening : . Olai Sevcrinsen.
Brække Arbeiderforening: Johan Glantz.
Sølvverksarb. Forening, Kongsberg: Bjarne Antonsen.
Kr.sund Jord- og Stenarb.f. og Verma Jernbanearb.f.: A. Blattmann. 
Bergens Hermetikarbeiderforening: Karl Rønquist.
Høyanger Arbeiderforening: Ole E. Larsen.
«Nordens Klippe»: Henrik Fredriksen.
Ski ens Arbeidsman dsforening: Anton Brækken.
Hjula Tekstilarbeiderf orening: Anna Gulbrandsen.
Hønefoss Sten-, Jord- og Cementarb.forening: Nils Knutsen.
Lauvik Jernbanearbeiderforening: Johan Jansen.
Notodden og Omegns Arbeidsmandsforening: Alfr. Skjold.
Grund- og Murarbeidernes Forening, Drammen: Gabriel Baitz.
Odda Arbeiderforening: Aslak Trette.
Skar Jord- og Stenarbeiderforening: John Grimssen.
Glomfjord Arbeiderforening: G. A. Lantz.
Fredfos Tekstilarbeiderf orening: Olai Olsen.
Heddals Lensearbeiderforening: Ole L. Flaatarud.
Sandnes Arbeiderforening, Sulitjelma: Josef Jensen.
Gikens Arbeiderforening, Sulitjelma: Oskar Lund.
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Molde og Omegns Arbeidsmandsforening: Olav Oksvik.
Vøien Arbeiderforening: August Arnesen.
Lesjeverk Arbeiderforening: Peder llolmsetli.
Stueflaatens Jernbanearbeiderforening: Hans H. Lund. 
Fyrstikarbeidernes Forening, Fredrikshald: Ture Fridén.
Avdeling 242, Sandefjord: Gustav Karlsen.
Bø Jernbanearbeiderforening: Halvor Storhaug.
Aalasund Stenarbeiderforening: Sigvart Nilsen.
Trondhjems Sten-, Jord- og Ccm en ta rb.for on ing: Peter Aune. 
Møllearbeidernes Forening, Buviken: John Paulsen.
Kopperaaens Arbeidsmandsforening: Bastian Torvik.
Løkkens Grubearbeiderforening: Henrik Garten.
Kragerø og Omegns Jernbanearbeiderforening: Hans Paulsen.
Kr.a Baand- og Lidsefabr. Arbeiderforening : Sverre Antonsen.. 
Porcelænsarb. Forening, Fredrikstad: Hans Johansen.
Melkefabr.s Fagforening, Hamar: Leif Larsen.
Drammen og Omegns Jernbanearbeiderforening: Karl Bergfløt. 
Chokolade- og konfektarb. Forening, Trondhjem: Jens I. Berg.
0. Aardals Arbeiderforening: Anton P. Holsæter.
Tysse Arbeiderforening: Peder A. Lie.
Dale Arbeiderforening: Emil Rolland, Harald Pettersen, Agnes Paul

sen og Birger Pedersen.
Dalen Arbeiderforening: J. T. Nicolaisen.
Bruruliens Jernbanearbeiderforening: Gunulv Hogga.
Lier og Røkens Jernbanearbeiderforening: Lars Løkkebø.
«Vern», Holmestrand: Halfdan Brurberg.
Trondhjem 'og Omegns Jernbanearbeiderforening: Jon E. Holden. 
Moss og Omegns Arbeidsmandsforening: Christoffer Lauritzen. 
Br.munddalens Sten-, Jord- og Cem.arbeiderforening: Albert Olsen. 
Akerhaugens Jernbanearbeiderforening: Johan Ask.
Porcelænsarb. Forening, Porsgrund: Eduard Zeidler.
Hamar og Omegns Bryggeriarb.forening: Syver Hermansen. 
Tønsberg Sten-, Jord- og Cem.arbeiderforening: 0. N. Stenholm. 
Vossebanens Anlægsarbeiderforening: J. P. Karlsrud.
Gjellebæk Arbeiderforening: Ingv. Sæther.
Tistedalens Tekstilarbeiderforening: Ole Olsen og Knut Pettersen. 
Kr.a Vask- og Rengjøringskvinders Forening: Julie Olsen. 
Hellandsbygdens Arbeiderforening: Jens Solli.
Lier Anlægs-, Brygge- og Pakhusarb.forening: Kristen Helgesen. 
Mosjøens og Omegns Arbeidsmandsforening: Nils Kvalfors.
Kragerø Arbeidsmandsforening: Knut A. Nilsen.
Arne Tekstilarbeiderforening: Magnus Blindheim.
Gausvik Arbeidsmandsforening: Albrigt Ingebrigtsen.
Prestestrandens Jernbanearbeiderforening: Kristian Sletteberg. 
Aalesund Hermetikarbeiderf orening: Albert Skog.
Kraftanlæggets Arbeiderforening, Glomfjord: Christian Rasmussen. 
Stathelle og Omegn Arbeiderforening: Arthur J. Berby.
Follafos Anlægsarbeiderforening: Konrad Botten.
Jørstad Arbeiderforening: P. A. Moan.

4
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Valøens Jernbanearbeiderforeiimg: Ole Høgseth.
Kings Bay lokale Forening, Spitsbergen: Wilhelm Hansen.
Indigo Arbeiderforening, Kristiania, Grønlieæ Tekstilarbeiderforeningj 

Kr.a, Spikerarb. Forening, Kr.a, og Møllcarb. Forening: Gustav Nordby..
Søm arbeidernes Forening, Kr.a, Skorstensarb. Forening, Kr.a, og 

Norsk Gummi- og Kabelarb. Forening, Kr.a: Alfred Stokke.
Nitedial Fagforening, Strømmens Støperiarbiorcning og Raanaasfos 

Kokkeforeiiing: Edvard Eriksen.
Lillestrøm Anlægs- og Bygningsarbeidefforening og Lillestrøm Vask- 

og Rengjøringskvinders Forening: Aksel Bergersen.
Verpcn Arbeiderforening og Svelvik Sand- og Cementarbeiderfor- 

ening: Ole ToUefsen.
0. Lier Bruks- og Skogsarbcidcrforening og Gullaug Arbeiderforening: 

Anders ingebrigtsen.
Papirfiltarbeidernes Forening, Drammen og Drammen Glasarbeider- 

forening: Erik Fageriund.
Kongsberg Jernbanearbeiderforening, Vittingfos Arbeidsmaiidsfor- 

ening og 0. Sandsvær Arbeidsmandsforening: Karl Sundt.
Veggli Jernbanearbeiderforening og Ulvik Jernbanearbeiderforening: 

Karl Svcnsscn.
Hønefos BryggeTiarbeiderforening og Vikersund Tekstilarbeider- 

f oren ing: Hjalmar Johansen.
Fredrikstad Tckstilarbeiderforening og Fredrikstad Vask- og Rengjø

ringskvinders Forening: Bolette Andreassen.
Fredrikstad Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening og Fredrikstad: 

Bryggeriarbeiderfoirening: Anton Hansen.
Sundløkken Arbeidsmandsforening, Sarpsborg Vask- og Rengjørings

kvinders Forening og Sarpsborg Bryggeriarbeiderforeniiig: ‘Joh.s Stef- 
fensrud.

Østfold Veiarbeiderforening og Brødremoeus Grusarbciderforcniiig: 
Hans Kristiansen.

Larvik Murarbeiderforening, Larvik Bryggeriarbeiderforeniiig og Lar
vik Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening: Alb. Kristiansen.

Nøtterø Arbeidsmandsforening, Hoftens avdeling og Framnæs Arbci- 
forening: G. E. Andersen.

Saaheim Murarbeiderforening, Gvarv Lcnscarbeiderforening og Bærø 
Fdtspatbrudarbeiderforening: Hans H. Langjordet.

Porsgrund elektroni. Fagforening og Porsgrund Arbeidsmandsfor
ening: S. Amundsen.

Gjerstad Anlægsarbeideriorcning, Arendal Sten-, Jord- og Cement- 
arbeiderforening, Staksnæs Arbeidsmandsforening, Klodeborg og Braastad 
Grubearbeiderforening, Salterød Arbeiderforening og Stokkens Veiarbeider
forening: Peder Ubergslien.

Kristiansands Murarbeiderforening, Kristiansands Sten-, Jord- og Ce- 
mentarbeiderforening og Fiskaa Verks Arbeiderfofening: Johan Toft.

Kolsdalens Arbeidsmandsforening, Smørfabrikkens Arbeiderforening,. 
Kristiansand, og Vigelands Arbeiderforening: August Davidsen.

Stavanger Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening og Stavanger Smør- 
fabriks Arbeiderforening: Elias Gabrielsen.
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Aalvik Arbeiderforening, Hosanger G r ubea r bel derfor en in g, Lindesnæs 
Veiarbeiderforening og Tyssedal Arbeiderforening: Andreas Hansen.

Foldalen Grubearbeiderforening, Røsten Arbeidsinaiidsforcning og 
Hyttearbeidernes Forening, Røros: Ingv. Løgavlen.

Hamar Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening og Kongsvinger Tek- 
stilarbeiderforening: J. B. Hultgreen.

Gjøvik og Omegns Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening, Lalm 
Klæberstenarbeiderforening, Gjøvik Kalkarbeiderforening og Brandbu og 
Gran ATdarbeiderforening: Nils Ødegaard.

Kjøli Grubearbeiderforening og Eidets Grubearbeiderforening: Peder 
P. Volden,

Støren Jernbanearbeiderforening, Bua Arbeidsmandsforening og Rog
nes Anlægsarbeiderforening: Bernt Gifstad.

Bjømdalens Jernbanearbeiderforening, Selsbak Arbeidsmandsforening, 
Lerfossens Arbeidsmandsforening og Selsbak T ekstilarbeiderf orening: 
Lars Berntsen.

Holtaalens Arbeidsmandsforening, Singsaas Anlægsarbeidcrforcning 
og Samsjøens Aulægsarbciclerforcning: Andreas Bjørgaard.

Anne Jernbanearbeiderforening, Soknedalens Jernbanearbeiderforening 
og Valøk Jernbanearbeiderforening: Hans Robertsen.

Kolvereid Veiarbeiderforening, Tavlaa Arbeidsmandsforening og Rør
vik Arbeidsmandsforening: Konrad Lian.

Aalesunds Murarbeiderforening, Vaagenes Arbeiderforening, Medalens 
.iernbanearbeiderforening,' Simddalens Arbeidsmandsforening og Kinema- 
tografbetjentenes Forening, Kristiansund: Birger Røtnes.

Formofos Jernbanearbeiderforening og Tømmeraas Jernbanearbeider- 
forening: Erik Støland.

Melbo Arbeidsmandsforening og Svolvær Arbeidsmandsforening: Olaf 
Robertsen.

Sjontens Arbeidsmandsforening, Narvik Arbeidsmandsforening, Bjørk- 
aasens Grubearbeiderforening og Ofotbancus Arbeiderforening: O. Bjørk- 
mann.

Bodø Arbeidsmandsforening og Fineide Arbeidsmiandsforening: Sjøn- 
ning Sørensen.

Hemnesbergets Arbeiderforening, Bosmo Arbeidsmandsforening, Ar
beiderforeningen «Nordlyset» og Løktøiens Arbeidsmandsforening: M. Lo
rentzen.

Furulunds Avdeling, Sulitjelma, Furuhaugens Grubearbeiderforening, 
Sulitjelma, Fagerli Arbeiderforening, Sulitjelma, og Sjønstaa Arbeider
forening, Sulitjelma: Frogner Steen. .

Charlotte Grubearbeiderforening,'Sulitjelma, Jakobsbakkens Avdeling, 
Sulitjelma, og Sagmo Avdeling, Sulitjelma: Jørgen Ingebrigtsen,

Grubernes Arbeidsmandsforening, Hammerfest Arbeidsmandsforening, 
Birtavarre Kjører- og Ghibearbeiderforening og Tromsø Avdeling: Augusit 
Lundquist.

Sørreisa Arbeiderforening, Salangens Arbeidsmandsforening og 
Meløyvær Grubearbeiderforening: Kr. Dale.

Hop Arbeiderforening, Rengjøringskvindenes Forening, Bergen, og 
Korkeskjærenes Forening, Bergen: Olai Sandal.
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Skiens kvindelige Fagforening, Skiens Murarbciclerforening og Hjukse
bø Arbeiderforening: Augusta Karlsen,

Heggesbæk Jernbanearbeiderforening og Grana Jernbanearbeider- 
forening: J. Hornli.

Namdalens Veiarbeiderforening: Ole G. Selneis.
Senere var indkommet fuldmagter for følgende, som møtte:
Dombaas Jernbanearbeiderforening: August Roos.
Sannidal Jernbanearbeiderforening: Alb. Karlsen.
Grytten Jernbanearbeiderforening: Halvor Engen.
Vadheim Arbeidsmandsforening: Anders Markeseth.
Bryn Fyrstikarbeiderforening: Anders Velle.
Kristiania Dokarbeiderforening: Leif Foss.
Kap Fagforening: 0. Skalstad.
Samtlige disse 7 blev git sæte som repræsentanter. Se forøvrig fuld- 

magtskomiteens inids-tilling.
Fra en række foreninger som hadde anledning til at vælge repræsen

tanter enkeltvis eller sammen var ingen fremmøtt. Disse var:
Bergens Glasarbeiderforening (118), Kristiansand Bryggeriarbeider- 

forening (145), Teglverksarbeidernes Forening (170), Hylla Fagforening 
(192), Arbeidsmændenes Forening, Lillehammer (209), Drammen Støperi- 
arbeiderforening (239), De No Fa Arbeiderforening, Fredrikstad, (355), 
Hakaviks ånlægsarbedderforening (373), Oplofjordens Lastearbeiderfor- 
ening (338), Otta Klæber- & Skifersten Arb.forening, Bryggeriarb.forenin- 
gen, Bergen. Fredriksliald Bryggcriarbeiderforening (l), Fredrikshald 
Sten-, Jord- og Cementarbeiderforening og Mørkfoss Arbeiderforening 
(288). — Larvik Arbeidsmandsforening (206), og Tømmerfløternes For
ening (417). •— Sandnes og Omegns Potteriarbeiderforemng (451), Hille- 
vaag Arbeiderforening (160) og Sandnes Tekstilarbeiderforening (375). — 
Sauda Arbeiderforening (63), Vigisnæs Grubearbeiderforening (269), Fister 
Arbeidsmandsforening (415) og Torvestad Arbeidsmandsforening (143). — 
Samnanger Anlægsa rbei de rf or ening (382) og Knarrevik Skift- og Fabrik- 
arbeiderforening (439). — Bjugn Arbeiderforening (310), Graakolbanens 
Arbeidsmandsforening (472) og Lillesand Fagforening (345). — Tømmer- 
aasens Arbeiderforening (68), Nustadfoss Arbeidsmandsforening (158) og 
Merakerbanens Ekstraarbcideres Forening (28). —■ Stjørdalenis Arbeids
mandsforening (381), Langstein Fagforening (320), Sprængstoffabrikkens 
Arbeiderforening (245) og Aasen Tekstilarbeiderforening (85). — Stenkjær 
Arbeidsmandsforening (26), Hell-—Sunnanbanens Ekstraarbeideres Forening 
(48) og Arbeiderkvindenes Forening, Stenkjær, (347). — Balstad Arbeider
forening (338) og Sigerfjord Arbeiderforening (41).

Foruten de valgtei repræsentanter deltok i landsmøtet: Fra hoved
styret Ødegaard, Rich. Hansen, Aksel Ahlstrand, Ole M. Stenvik, Ottar 
Skarheim, Ingv. Olsen, Karl Kristiansen, Kr. Lien, Johan Iversen, Hans 
Moen, Kr. Moljord, Gustav Sundbye, Hans Hellcbø, J. L. Moen, Ole P. 
Bonde! og Ivar Smedsmo. Av sekretærene Fr. A. Strøm, Jacob Eikefjord, 
N. E. Nielsen, Ivan Bjerkmann og Nils Kvale. Videre møtte: Osw. Mar
tinsen, bestyrer for arbeidsledighetskassen, Oscar Johansen, ekspeditør i 
Kristiania ekspedition, Gustav Sjomann, repræsentant for revisorene,
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Sverre Støstad, repræsentant for prolokolkomiteen. Peder Vestad (Berg- 
verksgruppens industrikomité), Johan Fagerlien (Anlægsgruppens industri- 
komité, Johs, Seim og Kr. Nordli (Bygningsgruppens industrikomité), Sig
rid Dahl og Sigurd Nilsen (Tekstilgruppens industrikomité), Einar Presthus 
og Kr. Rothaug (Elektrokemiske gruppes industrikomité) og K. M. Gunder- 
søn (Næringsmiddelgruppens industrikomité). Hertil kom saa de indbudnie 
gjester.

Indbydelse til Det norske arbeiderparti.
Aksel Bergersen fremsatte forslag om at Det norske Arbeiderparti 

blev indbudt til at la sig repræsentere ved forbundets landsmøte.
Jens Solli saa ingen grund til det, da forbundet tællet medlemmer av 

høist forskjellig politisk opfatning.
Olav Oksvik mente at begge arbeiderpartier i tilfælde maatte stilles 

paa like fot og bli indbudt.
Bergersens forslag støttedes av Gustav Moe og Arthur Berby og 

vedtoges mot 9 stemmer.

Fuldmagtsbehandlingen.
Fra den av hovedstyret nedsatte fuldmagtskomité, bestaaenide av 

H. Hellebø, O. Skarheim og Jørgen Knudsen, forelaa følgende indstilling:
Fra 125 forehinger, som alene vælger en eller flere repræsentanter, 

foreligger fuldmagter for 138 repræsentanter. Fra 97 foreninger, som 
maa vælge sammen med andre for at faa 1 repræsentant, foreligger fuld- 
magter for 35 repræsentanter. Tilsammen 173 repræsentanter hvis fuld
magter indstilles til godkjendelse.

Videre foreligger fuldmagter fra:
Avdeling 493, Jørstad Jernbanearbeiderforening, 1 repræsentant.

— 7, Lurudalens Jernbanearbeiderforening, 1 repræsentant.
— 54, Viosen Jernbanearbeiderforening, 1 repræsentant.
— 38, Formofors Jernbanearbeiderforening og
— 83, Tømmeraas Jernbanearbeiderforening, 1 repræsentant.
— 4, Heggesbæk Jernbanearbeiderforening og
— 131, Grana Jernbanearbeiderforening, 1 repræsentant.

Disse foreninger er nye og har ikke repræsen ta tionsret, men da de
beistaar av gamle medlemmer har forretningsutvalget indvilget i at disse 
foreninger blir repræsentert paa landsmøtet. Komiteen har intet at ind- 
vende herimot.

Fra avdeling 40, Kristiania, foreligger fuldmagt paa Adolf Larsen. 
Foreningen hadde paa møte 16. mai, hvor organisatiousformene var blit 
utredet, valgt Nils Kvale. Styret sammenkaldtø imidlertid ekstraordinær 
generalforsamling 28. mai, hvor valget paa foregaaende møte den 16. 
mai blev annulert. Som ny repræsentant valgtes Adolf Larsen.

Mot denne valgforandring er det protestert fra endel medlemmer som 
mener at det første valg rna a opretholdes.

Komiteen maa anbefale at valget av Adolf Larsen godkjendes, da for
eningen maa ha ret til paa ekstraordinær generalforsamling at ophæve 
tidligere fattede beslutninger.
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Av foreninger, som vælger sammen, er der enkelte som ikke har latt 
høre fra sig.

Avdeling 383, Drammens Glasarbeidierforening og
— 367, Papirfiltarbeidernes Forening, Drammen.

Her foreligger fuldmagt bare fra Drammens Glasarbeiderforening, som 
har 16 medlemmer.

Avdeling 402, Gvarv 1 .ænsearbeidcrforening,
— 168, Bærø Feltspatsbrud og
— 337, Saaheim Murarbeiderforening.

Her foreligger der fuldmagt fra 402 og 168, som tilsammen tæller 
28 medlemmer.

Avdeling 64, Aalvik Arbeiderforening,
— 154, Hosanger Grubearbeiderforening,
— 436, Lindesnes Veiarbeiderforening og
— 485, Tyssedal Arbeiderforening.

Her foreligger fuldmagt bare fra 436 og 485, som tilsammen tæller 
30 medlemmer.

Avdeling 405, Aune Jernbanearbeidcrforcning,
— 177, Soknedalen Jernbanearbciderforcning og
— 195, Valøk Jernbanearbeklerforening.

Her foreligger fuldmagt bare fra avdeling 405, som har 21 med
lemmer.

Samtlige disse foreninger er gjort bekjendt med de indsendte fuld- 
magter, og indstilles disse til godkj endelse.

Fra følgende foreninger som vælger sammen er det strid om repræ- 
scntanter:

Avdeling 159, Bjørndalens .lernbanearbeiderforening,
— 319, Selsbak Arbeidsmandsforening,
— 476, Lerfossens Arbeidsmandsforening og 

251, Selsbak Tekstilarbeiderforemng.
Disse hadde berammet fællesinøte, hvortil bare Bjømdalenis Jern- 

bianearbeiderforening og Selsbak Tekstil arbeider forening hadde møtt og 
valgt Lars Berntsen med 51 stemmer. Lerfossens Arbeidsmandsforening 
har protestert mot valget og anfører, at fællesmøtet var berammet med 
for kort varsel og fik derved ikke anledning til at møte.

Fællesmøtet er cf te r oplysninger fra de 2 foreninger avertert i god 
betids. Lars Berntsens fuldmagt indstilles til godkj endelse.

Avdeling 92, Aalesunds Murarbeiderforening,
— 203, Vaagenes Arbeiderforening,
— 285, Medalens .lernbanearbeiderforening,
— 247, Sundalens Arbeidsmandsforening og
— 17, Kinografbbetjcningens Forening, Kr.sund.

Aalesunds Murarbeiderforening har for de øvrige foreninger opstilt
retningslinjer og kandidat, Hans Jacobsen, hvortil Sunddalens Arbeids- 
mandsførening har git sin itilslutning. Medalens .icriibanearbeiderforening 
var enig i de opstilte retningslinjer, men opsatte som kandidat Birger
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pøtnes, hvortil Kinogrufbetjeningens Forening sluttet sig. Vaagenes Ar
beiderforening var ikke enig i retningslinjene og vilde ikke delta i valget.

Birger Røtnes har faat 28 stemmer.
Hans Jacobsen har faat 26 stemmer.
Birger Røtnes fuldmagt indstilles til godkj endelse.
Avdeling 25, Narvik Arbeiderforening,

481, 8jomen Arbeiderforening,
— 394, Ofothanens Jcrnbanearbeiderforcning og
— 278, Bjørkaasen Grubearbeiderforening.

De tre første foreninger har med tilsammen 50 stemmer valgt O. Bjørk- 
mann. Bjørkaasen Grubearbeiderforetiing har indsendt fuldmagt paa Nils 
Grande. Foreningen paastaar at ha ret til 1 repræsentant alene. Forenin
gen er gjort opmerksom paa,, at den bare har 18 medlemmer for de 3 
maaneder som er lagt til grund for repræsentationsfetten og efter senere 
indbetalinger 29 medlemmer.

Komiteen indstiller Nils Grandes fuldmagt til forkastelse o£ Bjørk- 
manns fuldmagt til godkjendelse.

Bodø Arbeidsmandsforening, som vælger sammen med Fineide Ar
beidsmandsforening, har indsendt fuldmagt paa Sjønning Sørensen og med
deler, at Fineide og Omegns Arbeidsmandsforening paa henvendelse ikke 
vil fravike sin beslutning om at vælge sammen med Sjøiistaa Arbeids- 
niandsfordning. Men Sjønstaa Arbeidsmandsforemiing skal vælge sammen 
med foreninger i Sulitjelma, og fra disse — deriblandt ogsaa Sjønstaa — 
er fuldmagt indsendt.

Da Bodø Arbeidsmandsforening er den største av disse to1 foreninger, 
maa vi indstille Sjønning Sørensens fuldmagt til godkjendelse.

Avdeling 500, Løktøiens Arbeidsiiiandsiorcning,
— 18, Hemnes Arbeidsmandsforening,
— 100, Bosmo Arbeidsmandsforening og
— 103, Arbeiderforeningen «Nordlyset»

vælger sammen. Der er fra Løktøiens Arbeidsmandsforening indsendt fuld
magt for M. Michalsen fra Hemnes Arbeiderforening.

Michalsen har faat 22 stemmer fra disse to foreninger.
Fra Bosmo Arbeidsmandsforening foreligger meddelelse om, at M. Lo

rentzen har faat tilsammen 41 stemmer i Arbeiderforeningen «Nordlyset» 
og Bosmo Arbeidsmandsforening.

Fudrnagten til M. Michalsen indstilles forkastet, og ansees M. Lo
rentzen som repræsentant for disse foreninger.

Videre hadde fuldmagtskomiteen avgit følgende tillægsindstUling:
Fuldmagt fra Dombaas Jernbanearbeidcrforcning, August Roos, er ind- 

lopet idag søndag 11. juni 1922.
Fra avdeling 389, San nid al Jernbane arbeiderforening, er møtt Albert 

Karlsen, som oplyser, ,at fuldmagt er indsendt, men den er ikke ankommet 
til forbundet.

Fra avdeling 316, Grytten .1 ernbanearbeidcrforening er repræsentanteu, 
Halvor Engen, møtt med! fuldmagt idag søndag.
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Avdeling 264, Vadheim Arbeidsmandsforening,
— 336, Skjolden Arbeidsmandsforening,
— 444, Systnand Fagforening, og
— 478, Offerdals Arbeiderforening

vælger sammen.
Der er tidligere indløpet fuldmagt bare fra Systrand Fagforening, paa 

Anders Markesæt som repræsentant. Paa grund av at de ikke bar opnaad 
forbindelse med de øvrige foreninger for samarbeide om repræsentant 
har foreningen tilbakekaldt sin fuldmagt.

Imidlertid har den valgte repræsentant. Markesæt, som ogsaa repræ- 
senterer Vadheim Arbeidsmandsfo ren ing, møtt. Han har dog ikke fuld- 
rragt fra denne forening. Han er anmodet om at forskaffe telegrafisk 
fuldmagt fra Vadheim.

Komiteen mdsiiller paa godkjéndelse av disse sidst indløpne fuld- 
magter uten hensyn til de formelle feil som muligens kan være tilstede.

Indstillingen vedtoges enstemmig og uten debat.
lalt møtte 195 repræsentanter fra 271 avdelinger.

Stemmeret for industrikomiteenes medlemmer.
Løgavlen foreslog, at industrikomiteenes medlemmer blev git stem

meret i likhet med hovedstyrets medlemmer undtagen i de saker som 
angik deres egen virksomhet.

Ødegaard: Der staar intet i lovene om at industrikomiteenes' med
lemmer skal delta i landsmøtet. Naar hovedstyret besluttet at indkalde 
dem var det under hensyn til at induistrigruppena forutsa,ttes at skulle 
holde sine generalforsamlinger under landsmøtet. Hovedstyret fandt ikke 
hjemmel til at foreslaa dem git stemmeret, men landsmøtet er jo suverænt 
i det spørsmaal.

Skarhdm talte mot Løgavlens forslag, mens forslaget anbefaltes av 
Langseth og Solli.

Kr. Anne foreslog at hovedstyrets beslutning om at indby industri
komiteenes medlemmer godkjendtes, og at de kun fik tale- og forslagsret.

G. E. Andersen uttalte sig i tilslutning hertil, mens Rich. Hansen ikke 
fandt noget i veien for at vedta Løgavlens forslag.

Ved voteringen vedtoges Løgavlens forslag mot 70 stemmer.
Med de valgte repræsentanter, industrikomiteenes medlemmer (9) og 

hovedstyret (16) tællet landsmøtet dermed ialt 220 stemmeberettigede del
tagere.

Dagsorden og forretningsorden.
Formanden foreslog, at det fra Kristiania og omegns stedlige styre 

indsendte forslag (dagsordenens side 34) blev opført som særskilt s,ak 
efter post 3 (organisationsformenc) under titelen: De internaiionale for
bindelser.

Forslaget vedtoges enstemmig, likesom forøvrig den opsatte dags
orden.

linder forretningsordenen, 1. punkt, foreslog Derby, at kun Det nor-
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ske Arbeiderpartis presse skude ha adgang til at opta referat fra lands
møtet. Forslaget støttedes av Moe.

Rich. Hansen fandt det unødvendig at man skulde faa nogen debat 
om dette. Han ansaa det git at de presseorganer, om interesserte sig for 
at faa referater fra landsmøtet, vilde kunne skaffe sig slike allikevel. Det. 
heldigste vilde være at generalsekretæren i samraad med dirigeniten lot 
tilstille «Social-Demokra.ten» de meddelelser som fandtes rigiige.

Eikefjord foreslog: «Generalsekretæren i samraad med dirigenten til- 
stiller kim Social-Demokraten» referat av landsmøtets forhandlinger.»

Solli: At ogsaa høiresocialistene disponerer over en arbeiderpresse 
er unegtelig. Jeg finder deit mest logisk at la enhver arbeiderpresse faa. 
adgang, uansef schatteringer.

Eikefjord: Naar jeg har fremsat mit forslag er det med tanke paa 
hvad der er passert under de tidligere landsmøter. Under hvert eneste 
landsmøte er der reist kritik over odiøse referater i borge,rpressen, og der 
er ymtet om at de skulde skrive sig fra pressefolk som har været tilstede. 
Det er for at gardere os mot mer av dette at mit forslag er fremkommet. 
Generalsekretæren er jo samtidig ogsaa medarbeider i «Social-Demo
kraten».

Ødegaard: Generalsekretæren meddeler at hans arbeide er indrettet 
slik, at det vil opta ham helt, saa han ikke faar anledning til at utarbeida 
noget referat for pressen.

Hans Moen: Naar hovedstyret i sit forslag til forretningsorden har 
sagt «arbeiderpressens repræsentanter», da mener vi Det norske Arbei- 
derpartis presse. Ved at vedta Eikefjords, forslag avskjærer vi imidlertid 
partiorganet fra at være tilstede og opta referat.

Oksvik: Det synes mig noget uklokt av landsmøtet at følge den parole 
som Bérby var inde paa. Man opnaar ikke mer «renslighet» ved det. Skal. 
«Soe.Dem.» ha monopol paa-at referere bør bladet ogsaa ha monopol paa 
at si de ubehageligheter som skal sies. Ingen kan hindre mig eller nogen 
anden i at gi korrekte meddelelser til vor egen presse. Av hensyn til 
kritikken og det frie ord bør de forskjellige meninger ba ret til at faa sin 
presse repræsentert her — selv om det vel er tvilsomt om dette lands
møte vil være logisk nok til at ræsonnere paa denne maate.

Solli: Jeg vil be gud bevare mig for at orientere mig mot høiresecial- 
istene, men aandsfriheten tilsier at vi gir deres presse adgang.

Ødegaard: Den foreslaatte forretningsorden har samme ordlyd som 
den der blev ved tat i 1918. Og da kan jeg ikke huske at vi hadde nogen 
anden arbeiderpresse end Det norske Arbeiderpartis.

Blattmann var ikke i tvil om at dette var den, almindelige opfatning 
ogsaa paa dette landsmøte.

Kjelstadli fremholdt at man burde negte pressen i det hele tat adgang 
til landsmøtene. Han maatte i fuldt alvor si, at han var i tvil om hvem 
der var arbeidernes, talsmænd og arbeidernes presse for tiden. Han, frem
satte forslag om at forhandlingene førtes for lukkede døre.

Før voteringen oplystes det at Eikefjord hadde tat sit forslag tilbake.
Kjeldstadlis forslag forkastedes med stort flertal, hvorpaa Berbys 

vedtoges mot 9 stemmer.
Ved punkt 4 foreslog Solli, at der — foruten i organisatiousformene: —
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T)lev git iiindsknenkct taletid ogsaa ved behandlingen av de internationale 
forbindelser.

Seim foreslog: Undtat for indledningsforedrag begrænses taletiden til 
15 minutter første gang, 10 minutter anden gang og 5 minutter tredje 
gang. (Indstillingen gik ut paa 10, 5 og 5 minutter som tidligere).

Rasmussen foreslog at tidsbegrænsningen sløifedcs ogsaa for debat
ten om arbeidslcdiglietskassen.

Seims, forslag forkastcdes. Likeledes forkastedes et forslag av Baitz 
om sløifning av bestemmelsen om, at repneseutanteiie skulde tale fra den 
anviste plads i salen. Uindskræitket taletid besluttedes gjort gjældendie 
saavel i spørsmaalet om organisationsformene som Internationalen og ar- 
beidsledighetskassen.

Efter forslag av Kjelstadli sløifedcs punktet om at landsmøtet ikke 
kunde behandle forslag som ingen forbindelse hadde med de paa dags
ordenen opførte saker.

Forøvrig vedtoges forretningsordenen som foreslaat.

Valg av ordstyrere og sekretærer.
Som ordstyrere foresloges av hovedstyret valgt J. Eikefjord og Fr. A. 

Strøm.
Anton Brækken var forbauset over at der var indstillct to funktio- 

nærer paa den plads og ønsket at vite begrundelsøn herfor.
Ødegaard: I hovedstyret var der ganske sterke dissenser om indstil

lingen paa ordstyrere. Der forelaa flere forslag, og avstemningen maatte 
til syvende og sidst foregaa skriftlig. Jeg hadde agtet at optia min dis
sens her, idet jeg mener som Brækken, at det er upraktisk, at landsmøtet 
dirigeres av de som er lønnede funktionærer i forbundet. Jeg vil. da fore- 
slaa Gustav Sundbye fra Trondhjem og Albert Eberhardsen, Kristiania.

Langseth foreslog, støttet av Rasmussen, Ivar Smedsmo og Konrad 
Botten.

Rich. Hansen oplyste at han var en av dem som i hovedstyret hadde 
stemt for Sundbye, og han anbefalte dennes valg ved siden av Eikefjord.

Anne støttet formandens forslag.
Ved skriftlig votering valgtes Sundbye og Eberhardsen til ordstyrere 

med henholdsvis 135 og 110 stemmer. Dernæst hadde Strøm 50, Eikefjord 
.38, Botten 36 og Smedsmo 35.

Ti sekretærer valgtes enstemmig A. Blattmann, Kr. Anne, Lars Kjel
stadli og Aksel Selbo.

Som landsmøtets generalsekretær fungerte Alfr. Aakerrnann.

Komitévalgene.
Hovedstyret indstillet til medlemmer av valgkomiteen Ole A. Berg, 

E, Fagerlund, Harald Sørlie, Ingv. Olsen, Ole 0. Kaasa, Gudbrand Holt, 
Nic. Eggen, Jørgen Ingebretsen og H. Garten.

Som budgetkomité var indstillet Gustav Sundbye, Kasper Nyborg, 
Borg Fjeld, P. O. Moan og Karl Rønqvist.

Aune foreslog, av hensyn til en jevnere distriktsvis fordeling, at Elias
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Gabriel sen, Stavanger, og Arthur Berby, Langesund, indvalgteis i valg
komiteen i stedet for Fagerlund og Garten.

Gundersen foreslog Gudbrand Holt sat ind i budgetkomiteen i stedet 
for Kasper Nyborg, og at denne indtok Holts plads i valgkomiteen. For
slaget støttedes av Osw. Martinsen.

Baitz holdt paa Fagerlunds valg som repræsentant for Drammen.
Rich. Hansen: Det som hovedstyret la vegt paa var at faa de for

skjellige grupper bedst mulig repræsentert. Men det vil bli forrykket ved 
Aunes forslag, om landsmøtet vedtar det. Fordelingen er overveiet nøle 
og indgaaende, og jeg anbefaler at man bruker listen uforandret.

P. Garberg foreslog P. Aune i Gartens sted, for at ogsaa Trondhjem 
kunde faa en repræsentant i valgkomiteen.

Kr. Aune: I Stavanger har alle Arbcidsmandsforbimdets avdelinger 
sluttet sig sammen til én, og Gabrielsen kan derfor ikke betragtes som 
repræsentant for nogen bestemt gruppe, men som repræsentant for arbei
derne i Stavanger. Jeg vil ikke være med paa at sætte gruppehensynene 
i første række ved et valg som dette.

Dirigenten refererte de indkomne forslag, deriblandlt — foruten de 
nævnte — et av Rasmussen om at vælge Lorentzen, Bosmo>, i stedet for 
Ole A. Berg.

Blattman fremholdt, med tilslutning av flere, at man var kommet 
sammen for i første række at klargjøre og tilrettclæggo linjene for fag- 
bevægelsen her i landet, og at hensynet til dette maatte være det av
gjørende. Man kunde ikke hænge sig op i de mindre hensyn.

Løgavlen fandt det ikke rigtig at forslag til disse valg skulde istand- 
bringes av hovedstyret. Han foreslog:

«Valg av valgkomite og budgetkomité ut sætt es og blir at behandle 
som første sak onsdag ettermiddag.»

Ødegaard trodde ikke en utsæftelse vilde avklare situationen og gjøre 
det lettere at gaa til valg. For at faa landsmøtets arbeide fæirdig i en 
rimelig tid vilde det ha betydning at mam nu bestemte komiteenes sam- 
mensætning.

Langseth saa en betydning ogsaa deri, at de forskjellige grupper kunde 
faa anledning til at ta stilling til valget, og støttet utsættelsesforslaget,

Hellebø hadde i hovedstyret opponert mot den indstillmg som var 
fremlagt. Der var ingen vanskelighet ved at kombinere gruppe- og di
striktshensynene paa en bedre maate end det her var sked. Han optok, 
overensstemmende med sin dissens i hovedstyret, forslag om valget av 
B. Kvamme.

Seim talte for utsættelse.
Niels Ødegaard uttalte, at det av hensyn til rcpræscntanteues stilling 

til spørsmaalet om en utsættelse vilde være ønskelig at faa oplyst hvor
dan stillingen laa an i hovedstyret.

Formanden: Jeg kan si for min personlige del, at jeg ikke er enig 
i den foreliggende indstillmg. Jeg hævdet en anden opfatning i hoved
styret og fremsatte ogsaa forslag i overensstemmelse med min opfat
ning. Som en almuidelig hetragtning vil jeg fremholde, at man — paa 
samme basis som tidligere ■— bør lægge de forskjellige landsdelers inter
esser og særlige forhold til grand, niaar valgkomiteen skal sammensættes.
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Votering: Løgavlens forslag vedtoges med stort flertal.
Før møtets slutning refererte dirigenten følgende forslag fra anlægs- 

og bergverksarbeidernes industrikomiteer:
«For at gruppene kan faa anledning til at ta stilling til de forskjellige 

saker, som skal behandles av landsmøtet, og vælge sine ordførere, ut- 
sættes landsmøtets forhandlinger til tirsdag 13. ds. kl. 9 formiddag.»

Ødegaard fandt forslaget ikke praktisk gjennemførlig, da der ikke 
hadde kunnet træffes de forberedelser, som var nødvendig, for at skaffe 
møtelokale til alle grupper imorgen. Han anbefalte at man heller, som 
tidligere, benyttet kveldene til de gruppemøter som ansaaes nødvendige.

Der utspandt sig om forslaget ende! debat, hvorunder Vestad, Kjel- 
stadli, Rich. Hansen, Eikefjord, Løkkebø og Rasmussen anbefalte for
slaget, mens Steffensrud, Hellebø, Støstad og Aune talte mot. Forslaget 
forkastedes.

Dermed liævedes aapningsmøtet kl.

Mandag formiddag 12. juni.
Dirigent: Sundbye.

Sekretær Eikefjord læste op protokollen fra aapningsmøtet. Den god- 
kjendtes uten bemerkning.

Chr. Langseth (utenfor dagsordenen): Under debatten igaar om for
slaget fra anlægsarbeidernes industrikomité faidt der en uttalelse av Sver
re Støstad, som er egnet til at skape baade forbitrelse og forargelse. Han 
uttalte likefrem, at naar forslaget om utsæltelse med forhandlingene var 
fremkommet var det fra vor side udelukkende fordi vi «vilde ba en dag 
mer i Kristiania.» Jeg var en av dem som stemte for forslagets vedtagelse, 
men jeg kan ikke finde mig i at en slik beskyldning staar uimotsagt. Jeg 
vil nødig fremsætte noget forslag i siaken, men jeg blir nødt til at gjøre det, 
hvis Støstad ikke tar uttalelsen tilbake.

Støstad: Jeg vil straks si, at man ikke skal utlægge hvad jeg sa dithen, 
at forslaget var fremsat av industrigruppens styre for at sabotere lands
møtets tid. Hvad jeg mente ai fremholde var, at naar der allerede paa 
landsmøtets første dag kom forslag om at utsætte forhandlingene, for at 
sakerne kunde behandles gruppevis, var det egnet til at vække den for- 
staaelse, at det her var om at gjøre at faa landsmøtet til at vare længst 
mulig. Uttalelsen var kanhænde krass, og selvfølgelig lægger jeg ingen 
insinuation i den. Men saa har man heller ikke paa Arbeidsmandsforbun- 
dets landsmøter pleiet at lægge ordene , paa guldvegt. Repræsentanten 
maa imidlertid gjerne fremsætte forslag, om han saa ønsker; jeg forbehol
der mig i saa fald anledning til at se paa det nærmere.

Efter bemerkninger av Langseth, som bebudet optagelse av et forslag, 
hvis han fik støtte for det, gik man videre i forhandlingene.
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Diæt og tapt arbeidsfortjeneste.
Formanden: 12. november ifjor uitsendtes cirkulære fra forbundet med 

meddelelse om landsmøtets sammenkaldeise. I forbindelse hermed heter 
det i cirkulæret følgende, som jeg vil faa lov til at referere:

Landsmøtet i 1918 besluttet at indta i forbundslovens § 10 bestemmelse 
om, at alle utgifter til landsmøtet — herunder ogsaa repræsentantenes 
reise- og diætutgifter -— utredes av forbundskassen. Denne bestemmelse 
medfører at avholdelsen av landsmøtet blir en betragtelig stor utgift for 
forbundet. Under hensyntagen til forbundets økonomiske situation og den 
til vaaren forestaaende tarifrevision fattet hovedstyret saadan beslutning:

«Under hensyntagen til at forbundet ifølge lovene pligter at betale 
repræsentantene til landsmøtet reise- og diætutgifter samt tapt arbeidsfor
tjeneste finder hovedstyret at maatte begrænse landsmøtets varighet til 5 
dage, og at repræsentantene derfor maa være forberedt paa at utnytte 
tiden bedst mulig, eventuelt ved avholdelse av aftenmøter.

Skulde det allikevel bli nødvendig at fortsætte utover disse 5 dage, 
maa foreningene selv erstatte sine repræsentanter for arbeidstap og diæt, 
alt under forutsætning av landsmøtets godkj endelse.»

I forbindelse med dette spørsmaal er utsendt til behandling et forslag 
fra Kristiania og omegns stedlige styre (se dagsordenens side 33), hvori 
foreslaaes (punkt e):

«Godtgjørelsen til repræsentantene for tapt arbeidsfortjeneste og diæt 
fastsættes saaledes: For indenbys repræsentanter kr. 25.00 pr. dag pr. 
repræsentant. For utenbys repræsentanter kr. 40.00 pr. dag pr. repræ- 
sentant.»

Jeg foreslaar at dette punkt optages til behandling nu.
Forslaget vedtoges.
Gudbrand Holt meddelte, at Kristiania stedlige styre tok tilbake for

slagene under punkt a og b (om landsmøtets varighet), efter at det under 
forretningsordenen igaar var besluttet at der ikke skulde holdes kvelds
møter. Dermed bortfaldt forutsætningen for forslaget. Derimot oprethold- 
tes forslaget om godtgjørelse til repræsentantene for arbeidstap og diæt. 
Naar man hadde foreslaat en lavere diætgodtgjørelse end tidligere var det 
ut fra det hensyn, at arbeidernes indtægter i det sidste var faidt noksaa 
betydelig. Jern- og Metalarbeiderforbundets landsmøte hadde fastsat en 
godtjgørelse av 35 kroner for de utenbys repræsentanter — arbeidsfortje
neste og diæt sammenlagt. Da mener Kristiania-repræsentantene at 40 kro
ner, som foreslaat av os, skulde være tilistrækkelig.

Steffensrud foreslog at godtgjørelsen sattes til 35 kroner for de uten
bys repræsentanter. Hvad varigheten av landsmøtet angik var han mot 
at der sattes nogen bestemt grænse, men han vilde understreke, at man 
maatte gi landsmøtet det præg paa sig at det arbeidet saa intenst som 
mulig.

Baitz sluttet sig hertil. Der hadde ikke paa noget landsmøte forelig
get saa vigtige forslag som iaar, og det vilde derfor være sørgelig om 
man gik til en begrænsning av 5 dage. De smaa foreninger hadde imidler
tid ikke raad til selv at bekoste repræsentantenes utgifter utover denne tid.

Kjelstadli fandt det greit at man besluttet at holde paa uten begræns
ning, men advarte mot at erstatningen for diæt og arbeidstap bare skulde
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gjælde i de 5 dage. Men hensyn til godtgjørelsen skulde han intet ha 
imot Stetfensruds forslag, men maattc dog peke paa at repræsentantene 
utenbys fra hadde større utgifter end denne differanse paa 10 kroner 
(35 og 25). Hovedsaken var at stille de forskjellige repræsentanter i et 
rigtig forhold.

C. Strøm holdt paa sidste landsmøtes beslutning om forbundets over
tagelse av alle utgifter som det rigtigste og fremsatte følgende forslag: 

«a) Forbundet utreder alle utgifter ved landsmøtets avholdelse.
b) Godtgjørelsen sættes til 20 og 35 kroner pr. dag henholdsvis for 

inden- og utenbys.»
Strønes: De økonomiske forhold er fortvilet for foreningene, og re

præsentantene har da ingen anledning tii at faa sig refundert noget derfra. 
Jeg er derfor av den opfatning, at de utgifter som irepræsentantenes 
ophold vil medføre maa dækkes av forbundskassen. Med hensyn til godt
gjørelsen størrelse mener jeg, at det beløp som er ansait her er nogen- 
lunde i overensstemmelse med hvad vi kommer til at miaatte bruke.

Ljungqvist: Det glæder mig at se at sparesansen er fremme. Men 
ser man paa regnskapene for de forskjellige aar har vist ikke tanken 
paa at spare været lagt til grund. Jeg synes det er en noksaa yderlig- 
gaaende ting dette at la foreningene betale det overskytende. Besynderlig 
virker det ogsaa, at naar man paa ett landsmøte fatter em beslutning, 
som skulde være praktisert iaar, annulerer man deu paa det næste. — 
Jeg er mot klassesystemet ved godtgjørelsen i et tilfælde som dette og 
foreslaar:

<:Repræsentantenes godtgjørelse sættes likt for saavel indenbys som 
utenbys repræsentaneter, kr. 30.00 pr. dag — med tillæg av reiseutgifter 
— som skal utredes av forbundet.»

Løgavlen paatalte, at et princip som det der kom tilsynø i hovedsty
rets cirkulære og i det indsendte forslag overhodet hadde kunnet vinde 
indpas. Det var et forkastelig princip at knæsætte.

Berby: Jeg vil spørre hovedstyret og forretningsutvalget: er vir
kelig den økonomiske stilling saa. prekær at man er nødt til at gaa til den 
antydede indskrænkning — at begrænsc tiden til 5 dage eller ogsaa ind- 
dra godtgjørelsen for den overskridende tid? I saa fald maa det være 
en letsindig disposition av forbundets midler at man har latt det skure 
og gaa med høie løn ni tiger og diætutgifter uten at skride ind. Jeg bebrei
der hovedstyret for at det ikke paa et tidligere tidspunkt har gaat til at 
nedsætte lønningene. — Hvad de fremkomne forslag angaar fin der jeg 
at LjungqvLsts vil virke i høieste grad uretfærdig, selv om det betyr 
«likhet». Jeg holder paa Kristiania stedlige styres forslag; mindre kan 
man ikke greie sig med.

Åhlstrand: Jeg vil gi en faktisk oplysning. Da hovedstyret var sam
men og fremsatte sit forslag for avdelingene; var situationen en helt an
den, end den senere blev, idet a arets ta r ifrev isloner jo kom ind under 
voldgiftsbehandling. Jeg tror at naar forslaget om en tidsindskrænkning 
m. v. ikke er optat her er det heller ingen grund til at hefte sig mer ved 
det. Klarer vi de 5 dage, klarer vi nok 6 og 7 ogsaa.

Rasmussen: Det er sagt at vi skal holde afteinnøter for at spare tid. 
Samtidig forlanges det likefrem at vi skal arbeide gratis. Men hvorfor.
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skal landsmøtets repræsentanter ha mindre, naar hovedstyret har gaat til 
forhøielse for sig selv? Jeg foreslaar, at diæt- og arbeidstapsgodtgjø- 
relsen sættes til 50 kroner for de utenbys repræsentanter, hvilket svarer 
til den godtgjørelse som er oppebaaret av hovedstyremedlemineue og 
alle som forbundet har hat i sin tjeneste i den sidste tid.

Rich. Hansen: Jeg kan i korthet henholde mig til hvad der er sagt 
av Ahlstrøm. Overfor Berby vil jeg si, at nedsættelsen av den nuvæ
rende godtgjørelse er foreslaat ikke av hovedstyret, men av Kristiania- 
avdelingene. Saa man skal ikke rette smed for baker.

Saken optoges derpaa til votering. Dirigenten meddelte at der ikke 
forelaa andre forslag i saken end om godtgjørelsens størrelse. Mot 35 
stemmer besluttedes den nuværende ordning bibeholdt (50 kroner for 
utenbys og 32 kroner for indenbys repræsentanter). Dermed bortfaldt de 
øvrige forslag.

Gruppenes generalforsamlinger.
Formanden: I forbundslovens § 39 (side 29 under gruppelovene) he

ter det, at gruppenes ordinære generalforsamlinger avholdes i samme 
aar som forbundets landsmøte og i umiddelbar forbindelse med dette. 
Hovedstyret har drøftet hvordan man skulde arrangere sig med general
forsamlinger med gruppene iaar, og vi har villet forelægge det for lands
møtet idag, for at man kan bli enig om det. Jeg hadde ikke tænkt det 
nødvendig at gjøre iiogen forandring i det bestaaende, forsauvidt lands
møtet ikke skulde ville det, men jeg vil «eske landsmøtets tilslutning til 
at generalforsamlingene for de forskjellige grupper kan utgjøres av de 
repræsentanter som er fremmøtt til landsmøtet. Dette er det i saa fald 
ønskelig at faa avgjort nu av hensyn til en eventuel ny indkaldelse av 
repræsentanter.

Løgavlen var enig heri og henstillet til formanden at opta forslag 
om, at de nu fremmøtte repræsentanter samtidig utgjør gruppenes ge
neralforsamlinger. De smaa avdelinger som eventuelt kunde ha repræ- 
sentationsret til disse hadde jo allerede deltat i valget av repræsentan- 
ter til landsmøtet, og nogen forandring kunde ikke tænkes at ville ind træ.

Eikefjord: Det foreliggende spørsmaal gjælder de generalforsam
linger som skal holdes i forbindelse med landsmøtet i henhold til for
bundslovens § 39. Jeg linder det imidlertid praktisk at den antydede ord
ning, som jeg er enig i, utstrækkes til at gjælde ogsaa fremtidige general
forsamlinger, og jeg forbeholder mig under behandlingen av lovene, at 
opta forslag i overenssstemmelse hermed, forsauvidt gruppeordningen 
blir bibeholdt.

Efter bemerkninger av Rich. Hansen, Moan, Solli og Anne beslutte
des mot 2 stemmer efter forslag av Ødegaard, at de i henhold til for
bundslovens § 39 bestemte generalforsamlinger av de forskjellige grup
per avholdes i forbindelse med landsmøtet, og at der til generalforsam
lingene iaar ikke indkaldes repræsentanter utover de som er repræsen- 
tert ved nærværende landsmøte.
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Gruppeordningen.
Dirigenten: Dirigentene er av den mening at man nu ogsaa bør opta 

forslagene under gruppeordhingen.
Løgavlen anbefalte at man gik over til beretningen.
Anne: Efter den forcgaaende beslutning er det klart, at disse spørs- 

maal maa vi faa avgjort i begyndeisen av landsmøtet. Der er iudsendlt 
forskjellige forslag om den nuværende ordnings opliævelse; blir de ved- 
tat vil der fremtidig ikke være behov for generalforsamlinger.

Moen: Jeg er ikke enig med dirigentene. Generalforsamlingene for 
gruppene blir jo holdt eiter landsmøtet. Dertil kommer at gruppene, om 
de saa ønsker, bør faa anledning til at drøfte hvad de selv mener om den 
fremtidige ordning.

Eikefjord: Var ikke formandens forslag vedtat kunde der været no- 
gen realitet i at følge dirigentenes anvisning — men ikke nu. Det mest 
lojale vil være at dette forslag ikke vedtages.

En rækkc talere hadde ordet til uttalelser i samme retning.
Aune fastholdt at det mest praktiske for arbeidsmaaten maatte være 

at faa gruppeordningen avgjort først. Spørsmaalet om dens opliævelse 
kunde ikke sees som nogen gruppesak.

Kvale gjorde opmerksom paa at flere gruppemøter allerede var til
lyst.

Dirigenten refererte forslag av Løgavlen om at gaa videre i dags
ordenen. Efter yderligere bemerkninger blev dirigentenes forslag slutte
lig tat tilbake.

Beretningen.
Det oplystes at protokolkomiteens bemerkninger og hovedstyrets og 

forretningsutvalgets svar til disse vilde foreligge trykt for repræsen- 
tantene senere paa dagen.

Beretningen for 1918 godkjendtes uten debat.

1919.
Ljungqvist: Siden 1918 er eiendommen Møll er gaten 3 indkjøpt til 

lokaler for forbundet. Det synes noget eiendommelig, at hovedstyret 
ikke visste dengang, da vi sidst var samlet til landsmøte her, at Folkets 
Hus pludselig var blit for litet. Men en 14 dage efter — saavidt at re- 
præsentantene til landsmøtet var rukket hjem — fik vi høre om det. 
•Gaarden blev indkjøpt i den haardeste jobbetid — for at skaffe plads for 
4 nye sekretærer, oplyses det i beretningen. Hvad skal de smaa utenbys 
foreninger si som stræver med husmangei? Jeg skulde tro at hovedsty
ret maatte ha overskredet sin myndighet her, idet landsmøtet ikke blev 
spurt. Jeg vil ogsaa spørre om hvem som er den virkelige eier av gaar
den — forbundet eller hovedstyret som saadant.

Volan: Jeg skal forsøke at gi Ljungqvist svar. Dat er nok des- 
værre saa at mange foreninger utenbys har det smaat med hus. Organi- 
sationen har da ogsaa strukket sig saa langt som overhodet mulig for at 
l>idra til at bedre dette. Men selv om en forening maa holde møte ute paa

65

gaten gaar det ikke an for et forbund at etablere sig ute paa gaten med 
sin administnation. — Ljungqvist maa huske feil. Det var 9 maaneder efter 
landsmøtet — paa vaarparten 1919 — at Møllergaten 3 blev kjøpt. Naar 
vi sier at kjøpet ikke var forbundet med nogen risiko, menes naturligvis 
dermed, at man har fuld dækning for alle sine utgifter. Norsk Arbeids
mandsforbund har siden den tid faat tre tilbud om salg med 50,000 kro
ners fortjeneste. Men man kan ikke opliæve forbundets administration 
fordi om man tjente 50,000 kroner paa en gaardhandel. — Gaarden er 
forbundets eiendom, ikke hovedstyrets, og det er forbundet som har den 
hele og fulde beslutningsmyndighet over den. — Siden vi flyttet fra Fol
kets Hus har flere forbund maattet se sig om efter lokaler andetsteds, 
idet bygningen blev for liten for alle vore organisationer. Kjøpet av Møl
lergaten 3 er efter mit skjøn helt forsvarlig, og bortset herfra var det em 
absolut nødvendighet at gaa til det, naar man ser hen til forholdene som 
de var i 1919 og 1920. Ser man paa den virksomhet som blev utført i de 
to' aar — dem store tilgang av nye medlemmer og de omfattende tarif- 
opgjør — vil man ogsaa forstua, at det var nødvendig at skaffe sig plads 
nok til at de som skulde arbeide med disse saker kunde gjøre dette paa 
en tilfredsstillende uuiatc. Med hensyn til det økonomiske kan jeg oplyse, 
at vi ikke hadde nogen uttælling av kassen, da kjøpet blev avsluttet, for 
ikke at binde nogen av forbundets midler ved ta ri f re Vision ene.

Ljungqvist: Jeg kan allikevel ikke komme bort fra at hovedstyret 
har gant for langt i sin myndighet her. Imidlertid skal jeg avholde mig 
fra at foreslaa noget mistillidsvotum, selv om jeg mener at de hadde for
tjent det.

Votering: Beretningen godkjendtes mot 1 stemme.

1920.
Rich. Hansen: Nederst paa side 4 staar at læse, at Volan fratraadte 

:sin stilling som forbundets formand og medlem av hovedstyret fra 1. ok
tober, da han var valgt til næstformand i Arbeidernes faglige Landsorga- 
nisation. Nogen yderligere begrundeise for dette er ikke indtat; derfor 
vil jeg benytte anledningen til at spørre ham: Var det av hensyn til 
Norsk Arbeidsmandsforbund at han gik fra stillingen i utide for at overta 
næstformandsstillingen i Landsorganisationen, eller var det ay hensyn til 
sig selv? Flere kandidater var under kongressen foreslaat til stillingen, 
deriblandt Halvard Olsen, men han svarte at han ikke vilde forlat© sit 
forbund; dertil amsaa han sig forpligtet til at bli paa den plads han var. 
Volan burde gjort det samme, hvis han skulde ha holdt det løfte han gav 
ved slutten av landsmøtet i 1918, da han sa at «vi skal ikke bryte dett 
samarbeide vi gjennorn aarene har hat i vort kjære Arbeidsmandsfor
bund.» Volan skaffet os to ulønsomme bygaarde og burde ogsaa av den 
grund ha følt forpligtelscn ti! at staa perioden ut. Jeg hadde ikke trodd 
at det var landsmøtets hensigt ved valget i 1918 at form an dsb vei vet i 
forbundet .skulde være en gjennemgangisstilimg. Jeg har ialfald faat staa 
og ta kritikken paa landsmøtene.

Volan: Hansen spør om det var av hensyn til Norsk Arbeidsmands
forbund .at jeg mottok valget som Landsorganisationens viceformand i
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1920, og han refererer til min uttalelse paa landsmøtet om «ikke at bryte- 
samarbeidet med vørt kjære Arbeidsmandsforbund.» Betyr det, Hansen, 
at bryte samarbeidet, hvis formanden i Norsk Arbeidsmandsforbund over- 
gaar som tillidsmand i Arbeidernes faglige Landsorganisatioo i Norge? 
Jeg har ikke brutt med det, og jeg har aldrig tænkt at skulle gjøre det. 
heller. — Hansen nævnte ogsaa noget om at han altid hadde været til
stede for at ta mot sin kritik. Jeg er villig til her at ta mot min k ri tik, 
og jeg skal søke at svare paa den. Men i denne forbindelse sier han, at 
jeg forlot forbundets tjeneste efter at ha «skaffet det to ulønsouuue by- 
gaarde». il vad er det for prat av en ansvarlig mand i organisationen? 
Hansen er en av dem som ikke mindst har pratet om at nu maatte der 
skaffes hus. —

Stillingen var den, at man hadde faat avgjort tariffene i 1920, og de 
skulde utløpe vaaren 1922. Forutsætningen var selvfølgelig at forbundet: 
skulde holde sit landsmøte allerede i 1921 — at man fulgte 3-aarsperioden. 
Den indskrænkning i arbeidet som det betød at man næsten ikke hadde 
tarifrevisioner i 1921 — likesaa benset til det store apparat som Norsk 
Arbeidsmandsforbund dengang var — gjorde at jeg ialfald for mit ved
kommende mente, at der ikke skulde være noget i veien for at jeg gik 
over i Arbeidernes faglige Landsorganisatiøn som viceformand. Forbun
det stod dengang ogsaa godt i det. Jeg gik selvfølgelig ut fra at sam
arbeidet paa kontoret, mellem dem, som var igjen, maatte komme til at 
utvikle sig i skjønneste forståaelse. Jeg sa ogsaa til hovedstyret at jeg 
var villig til at staa i forretningsutvalget til landsmøtet, hvis det ønsket 
det. Men det sa hovedstyret nei til. Jeg hair ogsaa hat anledning til at 
følge med litt siden, og jeg vil si fra denne plads idag at samarbeidet ikke 
har været som det burde være ialfald. Hvem der har skylden for det: 
skal jeg ikke indlatc mig paa.

Na ar spørsmaalet var reist om valget av enten Norsk Arbeidsmandis- 
forbunds eller Jern- og Metalarbeiderforbundets formand maa man huske 
paa, at Jern- og Matalarbeiderforbundet ikke har mere end formand, se
kretær og kasserer som fastlønnede tillidsmænd, mens Arbeidsmandsfor- 
bundet hadde formand, næstformand, kasserer, bokholder, ekspeditør, be
styrer av arbeidsledighstskassen og ekspeditør for samme, sekretærer for 
anlægs-, grube-, tekstil-, bygnings- og nærings- og nydelsesmiddelindu- 
strien og dertil to distriktssekretærer. Skal man ta almindelige orgaui- 
sationsmæssige hensyn er det under1 disse forhold litet rimelig, at man 
skulde kræve at Jern- og Metalarbeiderforbundet skulde avgi sin formand.

■— Jeg staar ved, at hvis samarbeidet i kontoret hadde utviklet sig som 
jeg hadde haabet vilde det set andcrlcdes ut i Norsk Arbeidsmandsfor
bund idag, end det gjør.

Steffensrud: Efter de sidste uttalelser av Volan maa vi repræsen- 
tanter ha gruud til at beklage, at han gik over i sin nye stilling. Han sier 
uttrykkelig, at samarbeidet inden forretningsutvalget har været meget 
daarlig i den senere tid, og at forskjellige ting ikke har været, som die 
burde. Det er selvsagt saa at han gik over i en anden stilling in dem or 
organisationen; men vi mistet den mand som vi satte ind i 1918, og det 
var saavist ikke heldig. — Det er etpar spørsniaal jeg ønsker at stille: 
Angaaende tariffers underskrift besluttet sidste landsmøte at forbundet.
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som sa au ant ikke skulde være ansvarlig for disse og at foreningene skulde 
stilles f rit om de ønsket at oprette skriftlige overenskomster eller ikke. 
Denne historie har medlemmene faat dyrt at betale, efter hvad der senere 
er passert. Jeg har hørt si at Volan i hovedstyremøte i 1920 krævet an
nullert denne landsmøtebeslutning. Med hvilken begrundelse er det gjort? 
Videre vilde det være av interesse at faa oplyst til hvilket bruk eiendom
men Jens Bjelkes gate 15 var indkjøpt.

Rich. Hansen: Mit spørsmaal er ikke blit besvart. Volan sier at han 
f audt det ubetænkelig at forlate den stilling han var valgt til av lands
møtet. Men at det skcdde av interesse for Norsk Arbeidsmandsforbund 
har han ikke paastaat, og det kan han vel heller ikke. — Jeg har intet hat 
at gi øre med kjøpet av Møtlergaten 3. Jeg har altid hat betænkeligheter 
overfor det kjøp, og jeg har ment at man maatte kunnet opnaa noget 
mer ora man hadde presset sterkere paa overfor Folkets Hus, Det er 
vel mulig at kjøpet er forsvarlig efter den tids konjunkturer, da det blev 
avsluttet. Men man skal ikke komme og si at der var andre som var 
sjælen i det.

Hvad Volan sigter til med uttalelsen om det daarlige samarbeide paa 
kontoret vet jeg ikke, og jeg har ikke nogetsomhelst kjendskap til det. 
Jeg tror ikke han har noget at beklage sig over fra min side. Jeg tar Øde- 
gaard til vidne paa, al jeg har gjort mit bedste overfor begge og utført 
lojalt alle opdrag jeg har faat. — Hvad jeg hævder som utilbørlig er at 
formanden i Norsk Arbeidsmandsforbund gik fra paa det tidspunkt; man 
skal staa paa sin post i motgangs- som i medgangstid og staa til regnskap 
og ansvar. Jeg vilde bare ha bragt forholdet paa bane; svaret tilfreds
stiller mig ikke, men kan det tilfredsstille landsmøtet, saa vei.

Anne: Kjøpet av Møllergaten 3 blev avgjort enstemmig i hoved
styret —

Hansen: Jeg var ikke medlem der da den sak forelaa,
Anne (fortsætter): Det spiller ingen rolle; hovedstyret var enstem

mig i sine dispositioner. Det er ikke først og fremst Volan som har «agi
tert» for anskaffelsen av denne eiendom for forbundet; faktum er at der 
ikke var lokaler at faa, og alle var klar over at noget maatte gjøres. — 
Naar Volan blev valgt ind i Landsorganisationens ledelse i 1920 maa val
get sees i forbindelse med de beslutninger som blev truffet paa denne 
kongres. Den retning indenfor organisationen som repræsenterte de ra
dikale synsmaater seiret, og den la ikke skjul paa at den hadde interesse 
av at besætte flertallet av pladsene i sekretariatet. Da vi saa hadde vore 
overlægumger fandt vi det mest foniiaalstjenlig, alt tat i betragtning, at 
Volan blev indvalgt i det nye sekretariat i stillingen som viceformand. 
Naar det her snakkes om at «løpe fra ansvaret» vil jeg understreke, hvad 
Volan oplyste, at han hadde tilbudt sig at ta ansvaret derved at han fort
satte som medlem av forretningsutvalget indtil landsmøtet. Men det vilde 
forretningsutvalget — eller hovedstyret — ikke være med paa. Efter 
dette bør man være enig om, at dette snak er mildest talt utilbørlig. —- 
Arbeidsmændene har selv set det at være av betydning at viceformands- 
stillingen i Landsorganisationen blev besat med en av deres egne, og 
flertallet av forbundets repræsentanter paa kongressen stemte for hans 
valg.
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Løgavlen: Naar disse eiendomserhvervelser er kommet op til drøf
telse kan der jo være adskillig at si paa dem. Overtagelsen av Møller- 
tgaen 3 kan neppe gi grund til kritik, og jeg mener det kan forsvares at 
stemme for godkjendelse her. Hvad derimot eiendommen Jens Bjclkes 
gate 15 anga a r sta a r det mer dunkelt for mig av hvilken grund den er 
indkjøpt. Før vi ga a r videre i debatten ønsker jeg referert hovedstyre- 
protokollen i den sak, eventuelt ogsaa protokolkomitccns bemerkninger. — 
Der tales' om «daarlig samarbeide». Naar man læser hvad Volari skrev 
i «Arheidsmanden» nr. 2 og 3 for ia a r i anledning av Alfred M. Nilsens 
uttræden skinner det tilstrækkelig igjennom, at det slet ikke var noget 
godt samarbeide paa kontoret mens Volan selv var det. Jeg har nærmest 
faat det indtryk at samarbeidet er bedre nu, uten at jeg dermed vil si 
at det daarlige forhold skyldtes ham. At Volan ikke blev git plads i for
retningsutvalget elter at han hadde fratraadt og var gaat over til Lands- 
organisationen er naturligvis i sin orden, og jeg har den største respekt 
netop for denne hovedstyrets beslutning.

Dirigenten: Der er indtegnet 8 talere. Der foreligger intet forslag 
paa dirigentens bord,, og jeg foreslaar strek. Hvad angaar eiendommene 
vil man senere faa anledning til at behandle dette i forbindelse med pro- 
tokolkomiteens indsitilling, som vil bli tat op efterpaa; da vil ogsaa ko
miteens formand Støstad være kommet tilstede.

Strek vedtoges.
Langseth: Debatten er blit et personlig opgjør mellem Rich. Hansen 

og Volan. Det skriver sig naturligvis fra landsmøtet 1918. Jeg maa si, 
at det var ikke rigtig av Volan — set i lys av dette landsmøte og ,valget 
dsr — at gaa fra; her maa man gi Hansen medhold. Hvad Aune frem
fører i denne sak ør mindre at lægge vegt paa. Aune har været Vol ans 
og den nye retaings sekundant i alle spørsmaal, og han har dertil selv 
været valgt og lønnet av N. A. F. for senere at gaa over til at utføre ar
beide for partiet.

Volan: Jeg vil si nogen ord i anledning av kjøpet av Møiiergaten 3. 
Saken behandledes først i forretningsutvalget, som nedsatte en komité 
for at undersøke saken nærmere. I det første utvalgsmøte fremhævel jeg 
imidlertid, at man først maatte undersøke om der skulde være lokaler at 
faa i Folkets Hus. Dette blev ogsaa gjort, og vi fik den meddelelse at 
lokaler ikke var mulig at opdrive der. Saa sa forretningsutvalget, at naar 
man saaledcs blev henvist til at søke lokaler utenom burde det først brin
ges paa det rene om man kunde faa fordelagtige lokaler tilleie; hvis ikke 
fik man se sig om etter en brukbar eiendom som kunde være at faa kjøpt 
paa rimelige vilkaar. Det resultat som man kom til var enstemmig fra 
komiteens side, og det blev enstemmig tiitraadt av hovedstyret; Rich. 
Hansen anbefalte det han ogsaa. For der var faktisk intet valg. — Naar 
jeg tillot mig at tale om det «daarlige samarbeide» kan landsmøtet na
turligvis kalde det hvad det vil. Der foregik imidlertid nogen voteringer 
her igaar, hvor formanden fandt at maatte op ta eit noget avvikende for
slag, og landsmøtet gav ham medhold heri. Tror man at det har været 
saa let for formanden at gjøre dette? Enhver kan trække sine egne rc- 
flektioner. — Rich. Hansen betegner det som utilbørlig at gaa av foran 
et landsmøte; man faar staa, sier han, for at ta kritikken. Er jeg ikke her
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idag for at ta kritikken? Og er kritikken mindre i Landsorganisationen 
end i Norsk Arbeidsmandsforbund? Er det for at komme bort fra kritikken 
i organisationen, at jeg tok viceformandshvervet i den faglige Landsor- 
ganisation? Nei, naar jeg traadte fra var det for at gjøre hvad jeg kunde 
for den samlede orgauLsation. Valget var bestemt av hensynet til arbei
derklassens organisatoriske fremmarsj; hvad evne jeg kan ha for at ut
rette noget er en sak for sig, men viljen har ialfald været tilstede. Jeg 
har aldrig veket undda kritik; naar protokolkomitccns indstilling fore
ligger skal jeg ogsaa forsøke at svare. - Steffensrud anker over en be
slutning i hovedstyret i 1920, som vi senere skal komme til. Jeg vil spør
re ham: Viser resultatet av Norsk Arbeidsmandsforbunds virksomhet i 
1919 og 1920, at forbundets medlemmer har faat «dyrt at betale denne 
historie»? Jeg antar at hele den norske arbeiderklasse delvis kan takke 
landsmøtet i 1918 og Jern- og Metals landsmøte samme aar for den aand 
som der' hersket og som dannet grundlaget for fremmarsjen dengang.

Ødegaard: Med hensyn til husspørsmaalet blev der gjentagende kon
ferert med forretningsføreren for Folkets Hus, men alle muligheter for en 
utvidelse som kunde skaffe os mere rum var praktisk talt stængt. Det 
eneste som kunde stilles os i utsigt var at der blev sat op en skillevæg 
der hvor vi hadde vore kontorer. Da arbeidsledighetskassen var en 
kjendsgjerning og skulde sættes ut i livet gjorde vi et nyt forsøk ved hen
vendelse til Folkets Hus og bad om at spørsmaalet maatte bli tat op i 
styret der; men resultatet var like negativt. Som en kuriositet vil jeg 
nævne, at ikke henge efter, da «Arbeider-Politikken» startedus, hadde de 
anledning til at leie ut et lokale til dette foretagende.

Med hensyn til Volans fratræden som formand følte vel ingen dette 
sterkere personlig end jeg, og jeg var i høieste grad bøtænkelig. Men 
der var hensyn som gjorde at jeg ikke fandt at kunne øve noget sterkere 
press paa Volan for at faa ham til at bli. Jeg ansaa det dog for rigtigst, 
av praktiske som av principielle grunde, at Volan fra samme tid som han 
fratraadte formandsstillingen ogsaa blev fritat som medlem av forret
ningsutvalget, selv om vi vel kunde ønske at ha ham sittende der. Det 
san.me gjaldt overfor Aune som medlem av industrikomiteen. Denne 
linje blev ogsaa fulgt av forretningsutvalget og hovedstyret.

Men tilbake til Møiiergaten 3. Da forsøket paa at faa. mer rum * 
Folkets Hus strandet gik vi ikke hen og kjøpte gaarden i blinde. En av 
byens største eksperter paa dette omraade, nuværende byarkitekt Ha
rald Aars, som vi henvendte os til, uttalte1 at prisen, som der forlangtes, 
var forsvarlig og rimelig efter hans skjøn. Allikevel var vi istand til at 
forhandle os til en reduktion paa 20,000 kroner. Vi kan ogsaa, sa han, 
faa adgang til at paabygge gaarden og gjøre den mer imlt;cgtsb,ringende; 
vi skulde da ha et grundlag der til at skaffe et anneks for arbeiderbevæ- 
gelsens virksomhet paa forskjellige felter. Kjøpet av gaarden maa der
for sies at være. forsvarlig forretningsmæsisig set, selv om den ikke gir 
den balanse som man kunde ha ønsket. Vi kan héller ikke opitræ med al- 
mindelige huseierinteresser og derigjennom søke at bringe mer ut av 
gaarden. Dette har ført til at vi har maattet gaa til forskjellige paakost-
nii.gcr. , , , . ,

Hellebø: Selv om jeg mener at Rich. Hansen kunde ha spart sig for
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at opta denne debat vil jeg si, at jeg aldrig har været enig med Volan i 
hans fratræden i 1920. Jeg bekjæmpet hans valg paa kongressen saa 
langt jeg formaadde, men Norsk Arbeidsmandsforbund kan takke sine 
egne repræsentanter dengang for at det gik som det gik. De talte over 
70 niand, og hadde de ikke stillet sig som de gjorde vil de valget sand- 
synligvis være faldt anderledes ut. Overfor det som er sagt av Aune er 
at bemerke, at det samme var tilfældet for hans vedkommende; ogsaa 
han fandt for godt at forlate N. A. F. Naar Aune isier at hovedstyret av- 
slog Volans tilbud om at fortsætte i forretningsutvalget er dette rigtig, 
og jeg for min del vilde ikke ha Volan som den «syvende far i huset», 
eg mener at man kan vas re godt tilfreds med den debat som er ført her; 

hvad Rich. Hansen har vundet ved det kan man selv bedst gjøre! sig op 
sin mening om.

Hans Moen: Jeg beklager, som de andre, at Volan traadte av. Da 
jeg ' 1918 var med og stemte paa ham som forbundets formand var det 
fordi han var besjælet av den samme aand, som jeg selv og landsmøtet 
var, n ed hensyn til retningslinjene inden organisationcn. For det andet 
var Volan en kraft inden vor bevægelse. Da han blev foreslaat i 1920 som 
næstformand i Landsorgairisatioiien var det naturligvis, de samme mo
menter som gjorde sig gjældende, idet vensire-repræsentantene raadet 
over majoritet piaa kongressen i spørsmaalet om •organisatiousformencs 
omlægning. Og ut fra de samme betragtninger var det vel ogsaa at vore 
folk der konsekvent stemte for Volans valg til sekretariatet. Det; er ikke 
at vente at Ridi. Hansen, som er besjælet av en anden aand! og et andet 
syn, kan være enig i valget av Volan hverken i 1918 eller 1920; derfor 
benytter han nu anledningen til at søke. at dolke Volan her paa landsmø
tet. Vi beklager, som jeg har sagt, at vi mistet Volan i forbundets tjeneste 
og i dets ledelse, men jeg vil dog si at han inden den faglige Landsorgani- 
sation har utført et arbeide som ogsaa Norsk Arbeidsmandsforbund har 
gagn av. Saa møter Rich. Hansen op med det som et argument for sig 
at Volan, før han gik, var med paa åt paaføre forbundet to^ gaardkjøp. 
Jeg var paa det møte i hovedstyret hvor beslutningen om at kjøpe Møl- 
lergateo 3 blev fattet, og som stillingen dengang var fandt jeg, i likhet 
med de øvrige, at diet var uforsvarlig at la husspørsmaalet drive længer. 
Ogsaa Hansen var enig i det, trods han nu sier det motsatte. Det er en 
tilsnikelse at ville dolke Volan i ryggen for dette.

Rich. Hansen: Til Hellebø vil jeg svare at jeg har ikke tænkt at 
«vinde» noget for mig selv paa denne sak, men jeg har ment det vilde 
være bra at landsmøtet fik se paa den — og kanske flere ser paa den som 
jeg. Jeg har heller aldrig prøvet at dolke nogeu bakfra; jeg møter paa 
aapen scene og sier fra. — Aune kom med en bemerkning om at kritikken 
neppe var «saa godt ment». Akkurat som om han ikke skulde ha været 
paa noget landsmøte og hørt kritik før ! Det er diog meningsløst. Hvad 
min stiuing til gaardkjøpet angaar er det al rimelighet for at jeg har sagt 
noget som det, at den gaarden ser godt ut. Forbundet var dengang oppe 
i et medlemstal av 37,000; senere er tallet skrumpet ind, og derfor har 
jeg faat mine betænkeligheter om forbundet magter at dra med dette. — 
Volan saa i voteringen igaar et bevis for at der hadde været et daarlig 
samarbeide. Jeg maa si at jeg forslaar ikke det. — Principerklæringen i
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1918 faldt kostbar, sa en. Den har aldrig kostet noget, for det har aldrig 
været drøftet i hovedstyret eller forretningsutvalget hvordan den skulde 
sættes praktisk ut i livet. — Jeg kan slutte med dette; men jeg vil ha mig 
frabedt at der skulde ligge nogen ondi mening i det jeg har sagt.

Strøm: Det er en av de merkeligste diskussioncr vi bar hat paa 
landsmøtet hittil. Man skulde tro*, at de som har reist den botragtet Vo
lans arbeide i forbundet som noget skadelig. Men bør disse da ikke være 
glad for hver eneste tillidsmand som gaar, fordi han har været til «skade» 
for organisationcn? Hvorfor da kritisere det? Personlig tror jeg ikke at 
vi er hverken skadet eller gavnet ved at Volan gik over til Landsorgani- 
sationen. Nogen skade ved det er ikke paavist ialfald. Alt har vel gaat 
nogenlunde i samme gjænge. Hvad det manglende samarbeide angaar 
bør landsmøtet senere faa en forklaring paa det. Man faar indtryk av at 
der har været mer av intriger end av arbeide for saken og for organisa- 
tionen..

Stcffensrud: Jeg protesterer mat at bli tydet derhen, at principerktæ- 
ringen skulde ha gjort os nogen skade. Men vi har faat høre lite om den 
og hvad den har virket til. Jeg kan ikke frigjøre mig fra at man ber kjø
rer op med et skyts, som der ikke følger bare godt med. Efter den stil
ling vi kom til i 1918 var man klar over, at landsmøtet ikke hadde andet 
at gjøre end at vælge Volan til formand, og jeg var enig i dette, Hvad 
jeg beklager og har paatalt er at vi skulde miste ham efter saa kort tid. 
Jeg vil ikke dermed ha sagt at ikke Ødegaard har været stillingen voksen. 
Norsk Arbeidsmandsforbund skal ikke være den melkeku som kan tappes 
for sine bedste folk til enhver tid. — Med hensyn til det som jeg spurte 
om blir det vel bes va ret senere.

Aune: Jeg fastholder mine uttalelser fra forrige indlæg og skai derfor 
være ganske kort. Det er rigtig, at flesteparten av vore repræsentanter 
til fagkongressen stemte for Volans valg. Jeg vil ogsaa nrinde om det 
forslag som var inde paa kongressen fra Kristiania faglige Samorganisa- 
tbn om organisationens omlægning; voteringen over dette forslag inde- 
bar en stor realitet, og for det forslag stemte samtlige N. A. Fs, repræ
sentanter saa nær som én. Det er naturlig at vi som seiret i denne vote
ring var interessert i at sammensætte ledelsen med et flertal av vore folk, 
og det er likesaa naturlig at Landsorganisationens viceformand skulde til
høre den samme retning. — Langseths bemerkninger om mit forhold til 
det politiske arbeide tar jeg ikke synderlig hensyn til. Jeg forbeholder 
mig at hævde den politiske overbevisning som jeg har. Den beslutning 
landsmøtet mot 9 stemmer tok om at indby Det norske Arbeiderparti til 
at sende en repræsentant hit viser den opfatning som landsmøtet har av 
det politiske arbeide.

Kjelstadli: Jeg henstiller til de som hittil har fungert som fastløn- 
nede tillidsmænd i fagorganisationen om ikke at engagere sig fuldt saa 
sterkt, som der har været tendenser til, og at de saavidt mulig avholder 
sig fra at delta i debattene. Man skal ikke forsøke paa at tale de kaarne 
ihjel! Jeg vil si til Landsorganisationens viceformand og til alle, som 
deltok i beslutningene her i 1918, at jeg hadde ventet mig andre resul
tater end de som foreligger. Efter den paladsrevolution som foregik det 
.aar i fagorganisationen har vi ikke set nogen forandring. Min opfatning
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er, at det er bedre at ha Volan meid i ledelsen av Landsorganisatioinen' 
end i spidsen for en underavdeling av Landsorganisatianen. Angaaendc 
Møllergaten 3 vil jeg si, at naar kjøpet er en kjendsgjerning og gaarden 
er overlat som forbundets eiendom bør vi betale den ut.

Volan: Principerklæringen i 1918 fastslog at man skulde arbeide for 
organisationeos omiægning i føderativ retning, det vil si for at organi- 
sationen skal bygge paa lokale samorganisationer i stedet for paa for
bund, og videre alt der skulde arbeides for at arbeiderklassen — aandens- 
og haandens arbeidere — skulde søke at faa kontrol over produktionen. 
Dette skulde det ikke være gjort miget for at gjennemføre! Jeg har 
hele tiden arbeidet paa den linje og gjør det fremdeles. Det var vel 
ikke meningen at Norsk Arbeidsmandsforbunds medlemmer skulde ga a 
til revolution ire maaneder efterpaa? Man maa arbeide plauniæssig og se 
løsningen av de krav som principerklæringen stiller op.

Jeg kan ikke se andet i den kri tik som er øvet over mit forhold, end 
at de som har reist den mener at jeg kunde ha utført noget arbeide i 
Norsk Arbeidsmandsforbund, og at forbundets medlemmer i og for sig 
er tilfreds med det som er gjort. Og da har ikke jeg nogem grund til at 
boklage mig over at Rieh. Hansen fandt det opportunt at opta denne sak 
paa dette landsmøte.

Dermed avsluttedes debatten under dettei punkt.
Under eksklusion av Nore Kraft arbeiderforening (side 31) spurte 

Solli, hvordan det forholdt sig med gjenindtagelsen i forbundet av de med
lemmer som var blit ekskludert paa grund av avdelingens nektelse av at 
betale ekstrakontingenten.

Ødegaard: Aarsaken til eksklusionen var den, at foreningen obstru
erte mot den beslutning som blev fattet av anlægsarbeidernes ekstraordi
nære generalforsamling om utligning av en ekstrakontingent for de arbei
dere ved anlæggene som ikke var berørt av anlægskonflikten. Denne op- 
træden fandtes at være illojal, og eiter de oplysninger som var git og den 
begrundelse som forelaa ga hovedstyret sin tilslutning til industrikomi
teen. Etterhvert blev forholdene ved Nore Kraftanlæg mer og mer util
fredsstillende. • Nye folk kom op der, som hadde vanskelig for at opret- 
holde sit medlemsskap i forbundet fordi der ingen avdeling var. Man fandt 
det da rimelig at etablere en slik ordning, at de som ønsket det kunde faa 
anledning til at stifte en ny forening paa betingelse av at de traadte ind 
som nye medlemmer fra den dag avdelingen blev gjenoptat.

Solli uttalte, at eiter alt at dømme syntes det at fremgaa, at feilen laa. 
hos hele foreningen, ikke bare hos formanden. Forøvrig syntes det som 
var oplyst ikke at stemme helt med indholdet av det cirkulære som hadde 
foreligget.

Eikefjord: Det omsendte cirkulære i anledning av gjenoptagelsen av 
foreningen tar jeg ansvaret for. Naar det heter deri, at den tidligere for- 
mand har største delen av skylden for foreningens optæden, saa medfører 
dette rigtighet. Jeg har selv været tilstede i Nore, talt med folkene og 
forelagt dem alle skrivelser som har været indsendte fra formanden til 
forbundet; da svarer disse, at skrivelsernc ikke er i overensstemmelse 
med foreningens opfatning i dette spørsmaal. Jeg tror at hvis man vil
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gaa igjennem alt dette skal der ikke være tvil hos landsmøtet om, at dem 
daværende førmand hadde den største skyld.

Ødegaard var ikke i tvil om, at de anførsler som var gjort i cirkulæret 
mot formanden hadde sin rigtighet, men i og med at foreningen sluttet sig 
til formanden var hans ansvar borteliminert.

Solli: Jeg vil ikke gjøre nogen stor sak av dette. Men jeg finder det 
rart at foreningen sender ut det ene cirkulære efter det andet — uten at 
formanden er medundertegner — om dannelse av eget forbund. Saa faar 
man efterpaa høre at det er formanden som skulde ha den største skyld i 
dette tilfælde! Hvis der var git en utførligere redegjørelse i cirkulæret 
vilde der ikke ha været grund til at ta op saken i det hele. —

Det norske arbeiderpartis repræsentant hilser landsmøtet
Martin Tranmæl kom tilstede ved formiddagsmøtets slut og uttalte: 

Kamerater! Jeg skal paa partiets vegne si dere saa mange tak for ind- 
bydelsen til dette møte. Den vil frå partimedlemmernes side bli sat over- 
maate pris paa ved den tillid og sympati som er vist derved. Der er ingen 
organisation som har betydd saa meget for partiet og dets utvikling i lan
det som den dere repræsenterer. Arbeidsmandsforbundets medlemmer 
har bragt vidt omkring budskapet om den revolutionære socialisme eller 
kommunisme og dannet de første forposter for vort parti — det er dem 
som har holdt motet oppe og kampen gaaende. Jeg haaper at det gode 
samarbeide mellem forbundets medlemmer og partiet vil vedvare og bli 
endda intimere end før. Al faglig og økonomisk kamp vil paa sæt og vis 
faa en politisk tendens, og arbeidernes politiske kamp vil maatte faa en 
økonomisk tendens. Det gjælder derfor at staa paa en fælles platform og 
bli enig om de retningslinjer som kan føre arbeiderklassen frem til et vir
kelig arbeiderstyre. Man maa se klassekampen ut fra et revolntionært 
synspunkt og la de mindre hensyn vike for de større og samlende. Idet vi 
atter takker vil vi ogsaa fra partiets side uttale haapet om, at de beslutnin
ger som blir truffet her maa bli til gavn og nytte — for deres eget for
bund og for hele den faglige organisation, men ikke alene dette: til nytte 
og gavn for hele arbeiderorganisationen og for en revolutionær kamp, poli
tisk som faglig.

Ødegaard: Jeg takker hjertelig for de gode ønsker som er uttalt. 
I det som Tranmæl endvidere uttalte har vi faat lagt for dagen en aner- 
kjendelse av det arbeide Norsk Arbeidsmandsforbund i alle aar har utført 
—- et banebrytende arbeide for bevægelsen i sin helhet. Jeg vil sammen 
med ham haape at forbundet ogsaa i fremtiden vil bidra til at skape de 
forhold som vi mener at arbeiderklassen skal ha at leve under. Idet jeg 
sier tak for opmerksomheten tør jeg forsikre, at vi alle er besjælet av øn
sket om at fremme et arbeide som er til gavn for den samlede arbeider- 
bevægelse og for arbeidernes frigjørelse. —

Der referertes følgende telegram fra Hammerfest:
«Vor bedste hilsen i anledning landsmøtet, med ønsket om fortsat 

fremgang. Leve den røde Internationale! — Hammerfest Arbeidsmands- 
forening.»
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Eftermiddagsmøte mandag.
Dirigent: Eberharclsen.

Protokollen oplæstes og godkjendtes.
Dirigenten refererte en henstilling fra Kr. Lien om at der ogsaa paa 

dette landsmøte blev foretat en indsamling til vor lidende kamerat Rikard 
Blom. — Einar Aasen og Harald Sørli opnævntes til at foreta indsamlingen.

Man fortsatte derefter behandlingen av beretningen i or 1920 (anlægs- 
konflikten ved Nore Kraft arbeiderforening).

Langseth (Tunhøvd anlægsarbeiderforening): For at faa en fuld be
lysning av denne sak vilde det være nødvendig at komme ind paa selve 
sakens kjerne, nemlig konflikten som saadan. Det er ikke rigtig at si, at 
arbeiderne ved Nore kraftanlæg var usolidariske, og dermed anse at der 
er fældet en upartisk dom. Misnøien blandt medlemmerne der gjaldt ikke 
egentlig 5-kroningen som var utlignet, men maaten hvorpaa konflikten ved 
statens anlæg blev ført. Dengang sympatistreiken blev erklært var der 
begeistring i den anledning; men da den kort efter avblaastes blev der ikke 
git nogen begrundelse herfor. Her hadde hovedledelsen en feil, og den 
virket til at skape utaalmodighet. Formanden, Strøm, blev sendt til kon- 
ferancen i Kristiania, hvor han, efter det som er oplyst, brukte store ord. 
Denne hans optræden misbilligedes av medlemmerne, og da han vendte 
tilbake ga han en noget anden forklaring som virket til at vildlede dem. 
Forbundet burde heller ha sendt en mand opover, da enhver maatte ane 
at der var noget galt fat; da vilde dette efterspil ha været undgaat. Alfred 
M. Nilsens skrivelse til foreningen blev imidlertid av denne optat som et 
ultimatum. Man kan dømme, hvad de gjorde — først og fremst repræsen- 
tanten ved konferancen — men heller ikke hovedstyret kan si sig fri for 
feil ved at gaa til eksklusion av foreningen uten først at gjøre, hvad det 
var mulig, for at faa den paa andre tanker. Jeg har søkt at gjøre hvad jeg 
formaadde. Nu, efter at organisationen er gjenreist deroppe, er der frem- 
skridt at spore, og jeg vil henstille til landsmøtet at man ikke ripper mer 
op i dette. Man har dog hat en lærdom av det, og den bør virke til at man 
undgaar gjentagelser.

Eikefjord: Efter den maate hvorpaa Langseth har anlagt sit foredrag 
er det unødvendig at komme ind paa saken i detalj. Det kan dog ikke i 
dette tilfælde bebreides forretningsutvalget, hovedstyret eller sekretariatet 
at de ikke igangsatte den bebudede sympatikonflikt. Det skal ogsaa slaaes 
fast at det er anlægsgruppen selv, som har fattet alle beslutninger, og 
disse er efterkommet av forretningsutvalget og hovedstyret. Saa beklage
lig denne affære end var tror jeg at kunne si, at beslutningen om at gjen- 
opta foreningen var den eneste som paa det tidspunkt kunde tas. Jeg ser 
i Langseths uttalelser en bekræftelse paa hvad jeg skrev i cirkulæret til 
foreningen, at vi ansaa den største skyld for at ligge hos formanden.

Næss: Naar Langseth vilde lægge en viss kritik over paa forbundet 
vil jeg si, at Nore-arbeiderne selv har indrømmet at det var deres feil. 
Efter at de trods gjentagne henvendelser fandt ikke at ville betale ekstra- 
kontingenten hadde man selvsagt heller intet andet at gjøre end konse
kvent at lukke dem ute fra forbundet. Jeg var deroppe for at faa et møte
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istand; de fleste turde da overhodet ikke vise sig, idet de var paa det rene 
med at deres fremgangsmaate var helt forkastelig.

Løkkebø: Jeg kan ikke være helt enig med Langseth i hans betragt- 
ninger. Vel er det ikke Strøms skyld alene, men naar gruppen fatter sine 
beslutninger maa medlemmerne ha forstaaelsen av at den forpligter.

Volan: Eksklusionen maa, som nævnt, sees i forbindelse med den 
konflikt statens anlægsarbeidere førte i 1920. Man valgte den taktik at 
søke at begrænse aktionen til de steder, hvor man mente at ha bedst tak. 
Konflikten blev langvarig, og anlægsarbeiderne hadde en konferance i 
Kristiania hvor det med flertal besluttedes at føre den videre. Dette møte 
paala arbeiderne ved Dovrebanen og andre steder at fortsætte, samtidig 
som man fandt at burde ilægge dem, som stod i arbeide, en ekstrakontin- 
gent til støtte for dem som var ute. Dette stemte ogsaa Nore kraft arbei
derforenings repræsentant, Strøm, for, men foreningen negtet at betale. 
Jeg blev forelagt saken av Alfr. M. Nilsen, og jeg sa til ham, at hvis du rei
ser til Nore og fremlægger saken, som den faktisk er, vil vel ogsaa avde
lingen i Nore forstaa den, og det skulde da ikke være nødvendig at gaa til 
en saa drastisk foranstaltning. Nilsen sa: «Jeg har skrevet, men det er 
ikke mulig for mig at reise. Hvis vi viser svakhet her kan ogsaa andre 
stille sig paa samme maate og gruppens beslutning blir virkningsløs.» Slik 
som vi anskuet saken hadde vi paa det tidspunkt ikke andet at gjøre end at 
kræve respekt for beslutningen; naar saa en enkelt forening ikke vilde 
bøie sig for sin egen gruppe, for forretningsutvalget og for hovedstyrets 
avgjørelse efter den lange skriftveksel, som var ført, da var der ikke andet 
at gjøre. Jeg tror heller ikke .at et personlig besøk vilde ha hjulpet noget.

Langseth: Jeg har interesse av at vite hvilken lov der hjemler en 
gruppes repræsentanter ret til at foreta ekstra-utligning. Jeg finder intet 
som kan tvinge medlemmerne her. Men moralsk er jo saken utvilsom. Jeg 
mener at om der var sendt en mand op vilde det ha reddet om ikke alle, saa 
dog nogen, for organisationen. Naar dette ikke blev til noget tror jeg at 
det er mest Alfred Nilsens skyld. Nu har man i næsten to aar gaat uten 
organisation i Nore.

Volan refererte fra protokollen 5. oktober 1920 hovedstyrets enstem
mige beslutning, hvorved industrikonferancens vedtak om utligning av de 
5 kroner blev godkjendt og eksklusionen besluttet. Man fastholdt at slik 
som saken hadde tilspidset sig før den blev forelagt i hovedstyret var intet 
andet mulig. Men man tok dog en saa mild beslutning at man ga dem 
adgang til fremdeles at være medlemmer som vilde respektere anlægs- 
gruppens beslutning.

Eggen: Vi vet at anlægsarbeiderne, den gang som saa ofte før, er 
blit staaende alene i sin kamp mot arbeidsgiverne. Jeg var personlig ind- 
drat i konflikten, og jeg er overbevist om at hadde ikke rcpræsen tanten fra 
Nore mødt op og med mange gebærder talt for fortsættelse av konflikten 
vilde den været blit bilagt før juletid og det med et meget sterkere sam
hold end det hvorunder den blev avviklet paa et senere tidspunkt. Naar 
gruppen saa sig nødsaget til at gaa til den besluttede utligning var det de 
foreninger, som ikke var i konflikt, som her la det avgjørende lod i vegt- 
skaalen — og ogsaa her var Nores mand sterkt med. Jeg sier at med-

'
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lemmer av Nore Kraft arbeiderforening vil maatte fordømmes for sin op- 
træden, selv om flere av dem nu er optat i organisationen igjen.

Vestad: Der er ingen dissens her om eksklusionen, saavidt jeg kan 
forstaa. Bare Langseth har forsøkt en slags imøtegaaelse av formanden, 
saa det er ikke noget at hefte sig saa sterkt ved. Dissensen gjælder gjen- 
indtagelseu. og her mener jeg der ikke er grundlag for nogen kritik mot 
forretningsutvalget fordi det har søkt at faa organisationen paa fote igjen 
og lavet en bremse mot arbeidsgivernes gjentagne forsøk paa lønstryk.

Debatten om dette punkt erklærtes dermed avsluttet.
Punktet: Bergens murarbeidere, foranlediget korte bemerkninger av 

Lien, Anne og Volan.
Under lønsbevægelser inden den elektrokemiske industri kriticerte Kr. 

Lien den maate hvorpaa forhandlingerne førtes ved Hydros bedrifter — 
ved forhaandskonferancer mellem forbundet og Landsorganisationen paa 
den ene side og arbeidsgiverne paa den anden. Tal. hadde selv deltat i 
forhandlingerne, men reist hjem igjen. Han refererte følgende avsnit av 
beretningen: «Bortset fra enkelte akkordsatser, som der endnu hersker 
uenighet om, blev den nye overenskomst undertegnet 4. september og det 
opnaadde lønstillæg efterbetalt fra 1. april da den gamle utløp. Der opstod 
straks efterpaa tvist mellem arbeiderne og bedriften, idet denne negtet at 
efterbetale tillæggene for de arbeidere som hadde sluttet ved selskapet i 
tidsrummet 1. april—4. september. Denne tvist staar ogsaa fremdeles 
uløst.» Ifølge bedriftens egen oplysning var Volan efter konferance med 
Prytz blit enig med denne om at ingen etterbetaling skulde finde sted. Rju
kan samorganisation tilskrev Volan herom, og han svarte tilbake: «Konfe- 
rer stedets forhandlere.» Dette var efter tal.s mening misvisende. Var sa
ken blit indbragt for arbeidsretten vilde arbeiderne utvilsomt ha vundet den.

Volan: Ingen gruppe som var under voldgift i 1920 fik nogen efterbe- 
taling. Arbeiderne ved Hydro' mente at man mulig ved forhandling skulde 
bli enig om en etterbetaling — fra 1. mai, som det het i protokollen. Etterat 
tarifforslaget var sendt til avdelingerné og ved tat med overvældende fler
tal av dem, som tariffen omfattet, opstod tvisten om etterbetaling for dem 
som hadde sluttet i tiden fra 1. april til 4. september. Paa skrivelse fra 
Rjukan om hvordan dette skulde være at forstaa svarte jeg, at ved de ta
rifforhandlinger i 1919 og 1920 hvor dette spørsmaal har været aktuelt har 
man ikke i noget tilfælde faat fastslaat etterbetaling for de som sluttet. 
Dette spørsmaal blev heller ikke reist under forhandlingerne med Hydro. 
Jeg tror forøvrig ikke at man vilde ha vundet nogen arbeidsretssak paa 
det. Dette svarte jeg Rjukan, som meldte tilbake at man vilde ha saken 
ind for arbeidsretten. Til dette svarte jeg kort og godt, at hvis de ønsket 
tvisten indbragt for retten maatte de sende saken ind til de respektive for
bund og foreninger paa organisationsmæssig maate. Nogen. avtale med 
Prytz foreligger ikke; jeg har overhodet ikke konferert med Prytz om det 
spørsmaal.

Med hensyn til stillingen i den elektrokemiske industri i 1920 blev der 
dengang ved de fleste bedrifter arbeidet paa indskrænket tid, og man kun
de allerede da se, at mange stod foran hel stans. Da spurte arbeidsgiver
nes repræsentant Gløersen m.ig om vi vilde prolongere overenskomsten
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paa betingelse av samme ferie som bestemt for bygningsarbeiderne ved 
voldgiftsdommen samme aar og et mindre lønstillæg. Som situationen laa 
an fandt vi det ikke forsvarlig at undlate at forelægge den for angjældende 
foreninger, og vi sa, at hvis arbeiderne var villig til at prolongere overens
komsten paa de betingelser fik de gi os svar. Avdelingerne svarte da, at 
det overveiende flertal hadde git forbundet bemyndigelse til at gaa til 
prolongation med et lønstillæg av 12 øre pr. time for dagarbeiderne og 15 
øre for skiftarbeiderne samt 2 ukers ferie. Vi optok saa forhandlinger, og 
under disse opnaaddes enighet om et lønstillæg av henholdsvis 17 og 22 
øre — for Høyanger vistnok 25 og 30 øre. Dette resultat sendtes saa ut, 
og de samme avdelinger med undtagelse av to smaa stemte mot dets ved
tagelse. Naar man altsaa kommer tilbake med en prolongation paa vilkaar 
betydelig bedre end dem, som foreningeme har git sin tilslutning til paa 
forhaand, da skal man allikevel høre kritik over forbundet for behandlin
gen av saken! Jeg skjønner det ikke.

Lien: Overenskomsten blev bedre, sier Volan. Jeg vil protestere mot 
det, idet Volan glemmer, at der samtidig med prolongationen var indføft 
en bestemmelse om at «ferien for iaar ansees for uttjent». Dette ga anled
ning til protest til forbundet fra Notodden, idet 'arbeiderne følte sig harm 
over at være blit frarøvet sin ferie. Jeg fastholder kritik en som berettiget.

Volan: Det er ikke rigtig at arbeiderne i den elektrokemiske industri 
blev frarøvet ferien i 1920. Forholdet var det, at der i 1919 blev ført kon
flikt ved flere bedrifter, og arbeidsgiverne krævet, at de feriebestemmelser 
som blev gjort gjældende fra det aars bøst skulde gjælde for sommeren 
1920. Dette fandt vi efter langvarige forhandlinger at maatte gaa med 
paa, slik at der blev git en ferie paa 6 dage for 1920, mens man fik ferie
bestemmelser indført fra 1920 som skulde sikre arbeiderne 12 dages ferie.

Beretningen for 1920 godkjendtes derpaa med de gjorte bemerkninger.

1921.
Under agitationen uttalte Høgset: Vi som arbeider ved Sunnan-Grong- 

banen f inder os tilsidesat med hensyn til agitationen. Da vi ifjor søkte om 
en bevilgning hertil blev det avslaat av forretningsutvalget med den be- 
grundelse, at distriktssekretæren skulde komme opover. Han kom ikke; i 
stedet fik vi Alfred M. Nilsen, og hans virksomhet er vel kjendt. Vort 
medlemstal blev reducert fra 80 mand til 0. Man skulde da tro at forbun
det vilde ha gjort noget for at faa foreningen gjenoptat. Men nei — intet 
blev gjort, trods vi krævet det baade mundtlig og skriftlig. Først efter 5 
maaneders forløp fik vi nogen bistand fra forbundet. Hadde vi faat. den 
agitation som L. S/erne har faat, skulde vi ha sluppet at faa to foreninger 
paa samme sted, som er.like sterke og som motarbeider hinanden.

Eikefjord: Det er forsaavidt rigtig at agitationen ved Sunnan-Gron- 
blev sat sent igang fra forbundets, side, Men det hadde sin aarsak i de for
hold som opstod ved Alfred M. Nilsens opsigelse av sin stilling. Han opsa 
den til fratrædelse 1. juni. Det blev da henstillet til ham at bli staaende 
indtil hovedstyremøtet. Før dette holdtes blev han imidlertid av Lands
organisationen valgt til at reise til Rusland. Han blev da forholdsvis læn- 
ge borte, idet han samtidig tok sin ferie. Det stod da ikke klart for forret-
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ningsutvalget om han vilde fortsætte og ta opsigelsen tilbake eller ei. Ut
valget fandt ialfald ikke at kunne ta nye folk til at utføre Nilsens arbeide. 
Først i september maaned blev man klar over stillingen; da kjendte man 
ogsaa til den agitation som var reist fra Nilsens side med tilslutning av 
dem som tilhørte L. S. Det utviklet sig derhen at det stedlige styre for 
Sunnan—Grong-banen bevilget 300 kroner til agitation for Nilsen, og ogsaa 
andre støttet til. Dette bragte os til at ta op spørsmaalet om det var an- 
lægsarbeidernes mening at gaa over til L. S. eller forbli staaende i Arbeids- 
mandsforbundet; i første fald vilde jo en agitation fra forbundets side være 
unødvendig. Det besluttedes saa indkaldt til den konferance av anlægs- 
arbeidemes repræsentanter som holdtes en tid før jul. Beslutningene paa 
denne konferance vil være vel kjendt av de tilstedeværende. Alt dette tok 
sin tid. Av erfaring vet vi jo at det ikke er formaalstjenlig at igangsætte 
nogen agitation i december eller januar maaned. Med hensyn til tilfældet 
ved Valøen var det specielle omstendigheter som spillet ind. Kalvaa var 
paa vei dit to gange, men blev syk. Naar agitationen ikke kom igang saa 
tidlig som man kunde ha ønsket skyldtes det de forhold, som her er nævnt, 
og selvfølgelig ikke nogen uvilje fra forretningsutvalgets side; vi var hele 
tiden klar over at noget maatte gjøres.

Moan: Alfred M. Nilsen sendte som bekjendt ut et cirkulære til alle 
anlægsarbeiderforeninger. Naar man samtidig vidste i hvilket forhold han 
stod til forbundet som anlægsarbeidernes sekretær var det rimelig, at 
noget maatte være indtraadt, og av hensyn hertil var det at stedlige ga 
denne bevilgning. Det var ikke tanken at bevilge til agitationsforedrag for 
L. S. Men det var faktisk et slikt foredrag vi fik. Dette undlot imidlertid 
ikke at skape nogen forvirring. Nogen direkte skyld paa forbundet kan 
der ikke lægges, idet forsøkene paa at faa agitatorer dpover er strandet 
som følge av mer tilfældige omstendigheter.

Eggen: Efter de forhold som har hersket inden anlægsgruppen siden 
den mislykkede streik i 1920 er det klart, at der var behov for agitation. 
Hvad angaar de 300 kroner som blev bevilget av Sunnan—Grong stedlige 
styre maa jeg si, at jeg forstaar ikke hvor vore medlemmer var ved den 
anledning. Paa Nilsens skrivelse til vor forening om at komme op og 
redegjøre for sin uttræden ga vi et blankt avslag. Netop i det mest kri
tiske øieblik gik han ut efter at ha staat med i nedgangstiden; da synes 
jeg at de 300 kroner maatte ha kunnet faa en bedre anvendelse. — Det er 
vanskelig for andre at sætte sig helt ind i hvordan arbeids- og organisa- 
tionsforholdene arter sig for statens anlægsarbeidere. Agitationen paa de 
lange strækninger, hvor nye foreninger skal dannes, falder uforholds- 
mæssig kostbar. Men det skal sies til anlægsarbeidernes ros, at de har 
ofret meget for agitationen selv, hver paa sit sted. Jeg ber det nye styre 
ha sin opmerksomhet henvendt paa disse steder og særlig ta et krafttak 
ved Sunnan—Grong og Namsos—Grong.

Eikefjord: Forretningsutvalget har som sagt været fuldt opmerk- 
som paa det, men saa nær indpaa landsmøtet vilde man helst vente til 
det nye styre traadte i virksomhet og kunde sætte agitationen igang 
længer utpaa vaaren eller sommeren.

Høgset: Nilsen skrev at han vilde redegjøre for sit syn paa de frem-
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tidige organisationsforhold og paa forbundet som det var idag. Dette 
syntes vi hørtes bra ut. At han misbrukte den tillid vi viste ham kan 
ikke vi bebreides noget for.

Vestad: For at landsmøtet skal faa et rigtig billede av det hele er 
det nødvendig at referere Nilsens cirkulære, paa grundlag av hvilket de 
300 kroner blev bevilget. Naar anlæsarbeiderne faar en slik skrivelse fra 
en gammel og kjendt tillidsmand finder jeg liten grund for Eggen til at 
reise kritik over denne transaktion. Forutsætningen for bevilgningen var 
ialfald ikke at den skulde brukes til at fremme dannelsen av sprængorga- 
nisationer. Overfor Høgsets kritik over at forbundet saa sent lot sig 
høre vil jeg si med Eikefjord, at det var naturlig at man vilde vente og 
se hvad anlægsarbeiderne selv mente. Derfor indkaldtes ogsaa konfe- 
rancen, og efter den tid har forbundet, som man vet, været noksaa gentil, 
hvor det gjælder agitationen blandt anlægsarbeiderne.

Eggen: Vi har ingen interesse av at overlate pladsen til dem som 
regnes for vore motstandere. Der skulde ikke behøves megen klokskap 
for at forstaa hvor Nilsen vilde hen; det maatte kunne læses mellem 
linjene.

Hellebø: Hovedstyret fandt ikke, ihvorvel det fulgte utviklingen, at 
burde blande sig ind i striden, men mente at det burde overlates til an
lægsarbeiderne selv at raadslaa om stillingen. Denne linje viste sig ogsaa 
at være den rigtige.

Under punktet medlemsbevægelsen uttalte Lantz: Det oplyses at: 
der i aaret er stiftet 29 avdelinger. Er der heri medregnet gamle fore
ninger — hvor medlemmene er gaat ut av én forening og har dannet en 
ny? Et saadant tilfælde hændte i Glomfjord; det er kriticert av proto- 
kolkomiteen, og i denne kritik er jeg enig. Jeg beklager at den gamle 
avdeling der ikke fik sig saken forelagt til uttalelse før delingen fandt sted.

Ødegaard uttalte under henvisning til hovedstyrets bemerkninger til 
protokolkomiteen, at der efter statens overtagelse av kraftanlægget blev 
reist krav blandt arbeiderne ved dette anlæg om at faa en egen avde
ling, da man fik to vidt forskjellige arbeidsgivere paa stedet. Dette en
stemmige ønske fandt man ikke at kunne motsætte sig. Tilfældet i 
Glomfjord var forøvrig det eneste av den art som var forekommet.

Rasmussen replicerte til Lantz og redegjorde for de særlige forhold 
deroppe.

Under Anlægsarbeidernes gruppe spurte Solli hvorfor tarifrevisionen 
for Saudefaldene ifjor ikke var tat med i beretningen. Han ønsket sam
tidig nærmere oplysning om ordlyden av det punkt hvori der henvistes 
til en speciel overenskomst mellem Norsk Arbeidsmandsforbund og Norsk 
Arbeidsgiverforening.

Eikefjord: Ved en ren inkurie er Saudefaldene uteglemt. Beretnin
gen vil faa et tillæg om arbeidsretsdomme som er avsagt; den forelig
gende kan nærmest betragtes som en korrektur.

Ødegaard gik ut fra at forbundets partsforhold i sin almindelighet 
vilde komme op i forbindelse med protokolkomiteens uttalelser.

Solli var tilfreds hermed.
Under konflikter ved statens anlæg uttalte Eggen: Under anlægs--
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"konflikten, som ogsaa omfattet Trondlijems stationsarrangement, blev det 
fores]aat — vistnok av Sundbye — i Trondlijems kommunestyre, at kom
munen skulde overta arbeidet ved Nidareid-tunellen som nødsarbeide. 
Dette var et blokert sted og et av knutepunktene for trafiken naar Dovre- 
-banen blev færdig. Sundbye er medlem av forbundets hovedstyre og 
repræsentant for arbeiderne i Trondhjems formandskap, og vi kunde ikke 
rigtig finde forklaring paa hvor han var henne ved den anledning.

Sundbye: Jeg kan forsikre at Eggen er helt paa vildspor. I 1920 da 
anlægsarbeiderne ved stationsarrangementet gik til konflikt var netop 
Nidareidtunellen den største klemme de hadde paa arbeidsgiverne. Stads- 
ingeniøren foreslog dette arbeide overtat av kommunen av hensyn til 
ordningen av sporveisnettet i byen. Det har aldrig i formandskapet været 
tale om at lønne dette arbeide eiter nødsarbeidsbetaling, men efter de 
satser som var gjældende ved statens anlæg paa det tidspunkt arbeidet 
nedlas. I formandskapet vedtogcs det efter forslag av ordiøreren, ikke 
av mig, at kommunen skulde overta arbeidet efter de kommunale arbei- 
dertariffers satser. Arbeiderpartiets repræsentanter stemte mot dette, da 
de som ansattes nødvendigvis maatte bli paaført' streikbryterarbeide. 
Dette kan arbeiderpartiets gruppe i Trondhjems formandskap, om nødven
dig, dokumentere overfor Eggen.

Eggen: Jeg har desværre ikke skriftlig det forslag Sundbye frem
satte, men det gik ut paa noget helt andet — bl. a. at bare arbeidere 
hjemmehørende i byen skulde antas. Med hensyn til nødsarbeidsbetalin- 
gen indrømmer jeg at det var en feiltagelse av mig. Under hele konflik
ten viste man i Trondhjem svært liten forstaaelse av den kamp vi førte.

Sundbye: Eggen blander forskjellige ting sammen. Trondhjems 
kommune iverksatte et noksaa stort arbeide ved utvidelsen av sporveis
nettet netop i de dage, og her besluttedes at beskjæftige bare arbeidere 
hjemmehørende i kommunen. Det har jeg mulig stemt for som en rime
lig bestemmelse; det er i alle fald den eneste synd jeg her maatte ha be- 
gaat. Jeg fatter forøvrig ikke hvordan Eggen har været istand til at 
skaffe sig «oplysninger» fra formandskapet.

Berg (Trondhjem) kunde som Trondhjemsrepræsentant og medlem 
av det stedlige styre bevidne, at Sundbyes uttalelser hadde sin fulde rig- 
tighet. Eggen maatte ha faat feil oplysninger.

Under statens veianlæg uttalte Eikefjord: Jeg vil benytte anlednin
gen til at gjøre landsmøtets repræsentanter opmerksom paa de organisa- 
tionsforhold som er tilstede ved veianlæggene. Det er vist bare 3—4 
repræsentanter fremmøtt derfra, og de har ikke tat ordet. Hvis man 
læser gjennem beretningen vil man se, at hver eneste konflikt ved vei
anlæggene er tapt — baade de som paagik i 1920 og i 1921. Dette er et 
forhold som man maa fæste sig nærmere ved og søke at faa organisa- 
tionen i den stand, at det vil bli mulig at opnaa noget resultat. Man maa 
her gaa samme vei som ved jernbaneanlæggene, hvor man har utviklet 
sig efterhvert.

Andreas Hansen: Repræsentantene fra veianlæggene er helt nye 
her. Det er en feil at der ved veianlæggene er drevet altfor liten agi- 
tation. Vi har ogsaa en anden sak, som vi vilde faa reist, nemlig ferie-
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spørsmaalet. Vi har nu konferert endel og tænkt at faa et samarbeide’ 
istand mens vi er her paa landsmøtet.

Eikefjord: Forretningsutvalget har tidligere gjort henvendelse til 
veidirektoratet og departementet om forhandling for at faa istandbragt en 
overenskomst, eventuelt regulativ, ved statens veianlæg. Det er nu gaat 

■et helt aar. Først for 8 dage siden fik vi svar fra direktoratet, og det gik 
ut paa, at de ikke vilde gaa til forhandling med organisationen. Med 
ieriespørsmaalet er der ogsaa vanskeligheter. Imidlertid er der dog et 
svakt haap, idet forretningsutvalget har besluttet at der skal gjøres hen
vendelse til stortingsgruppen for gjennem en interpellation at søke støtte 
for kravet.

Under bergverksarbeidernes gruppe anket Arvid Hedstrøm, Malmo. 
over at tvistigheter ikke altid blev fremmet fort nok. Overfor et indtruf- 
fet tilfælde av trakassering av en tillidsmand hadde man ventet at for
bundet vilde gjøre noget, men det var hittil ikke skedd. Forskjellige tvi
ster var — ifølge meddelelse fra forbundet — blit indbragt for arbeids
retten, men dette motsas fra andet hold, nemlig fra Bergverkernes lands
sammenslutning, som erklærte at ingen saadan anmeldelse var indkom- 
met i foregaaende aar. Videre kriticerte han at foreningen ikke hadde 
faat den ansøkte understøttelse.

Eikefjord: I 1920 kom Fosdalen ind under voldgiftsdommen for berg
verkene. Vi hadde konflikt det aar ved Killingdal og Fosdalen. Arbeids
giverne vilde ikke gaa med paa nogen ferie for arbeiderne der for 1920, 
og forretningsutvalget besluttet at anlægge sak i den anledning for ar
beidsretten for Killingdal grubers vedkommende; man mente at hvis saken 
blev vundet her vilde avgjørelsen danne præcedens ogsaa for Fosdalen, 
idet tilfældeue ved begge var analoge. Saken var berammet for Killingdal 
til midt i dcceniber. Da r.epræscntanlen derfra kom til Kristiania for at 
delta ved sakens behandling viste det sig imidlertid, at han kom med 
oplysninger som godtgjorde at saken vilde være oplagt tapt for arbei
derne. Som følge herav kunde saken ikke fremmes, og det hadde igjen 
tilfølge forsinkelse for Fosdalens vedkommende. Det andet spørsmaal, 
som gjaldt baatlastningen, var heller ikke egnet til at indbringes for 
arbeidsretsbehandling. Med hensyn til det nævnte trakasseringstilfælde 
oplystes det ved forhandlingene, at vedkommende arbeider ikke var an
meldt til bedriften som tillidsmand, og den vilde ikke anerkjende ham 
som saadan. Vi har da sagt at vi ikke trodde det nyttet at ta en arbeids- 
retssak paa dette. En anden tvist er besluttet oversendt advokat Punter- 
vold til videre fremme, og stevning er nu uttat.

Josef Jensen spurte om det forholdt sig slik, at voldgiftsdommen av 
1920 for Sulitjelma reducerte arbeidernes lønninger med 1—4 kroner pr. 
dag paa grund av feilagtige oplysninger fra sekretæren. Eikefjord skulde 
ha kommet der op for at gi en redegjørelse, men han kom ikke.

Den videre behandling utsattes til tirsdag formiddag. Møtet hævedes 
kl.
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Tirsdag formiddag 13. juni.
Dirigent: Sundbye.

Eiter oplæsning av protokollen reierertes telegrafisk fuldmagt ic: 
repræsentanten Markseth fra Vadheims arbeidsmandsforening, avd. 375.

Indleder til organisationsformene.
Der reierertes forslag fra Olav H. Heidal om at indby Oscar L. Ot- 

tersen til at indlede om fagopponentenes forslag til omlægning av orga- 
nisationsformene.

Ordstyreren: Hovedstyret har drøftet spørsmaalet og besluttet at 
Lian skal indlede for alternativ I, mens Halvard Olsen indbydes til at ind
lede for alt. II.

Heidal fastholdt forslaget, som han fandt at være av betydning for 
landsmøtets stillingtagen til saken.

Stenvik fremsatte følgende forslag: «Landsmøtet anskaffer de for
nødne indledere til at utrede organisationsformene, alternativ I og II, in
dustriforbund og den nye fagoppositions utredning.»

Eikefjord foreslog: «Der indbydes ingen indleder av organisations
formene.»

Volan forstod ikke hensigten med at der reistes opposition mot Lian 
som indleder. Det var noget ganske ekstraordinært at ville utelukke or- 
ganisationskomiteens formand fra at fremlægge og begrunde den fore
liggende indstilling.

Edv. Eriksen: Vi har gjort op med vore foreninger i dette spørs- 
maal, og den opfatning vi har kan ikke rokkes om vi faar aldrig sa a 
mange indledere.

Ved voteringen vedtoges Eikefjords forslag.
Man fortsatte derpaa behandlingen av

beretningen.

Hedstrøm paatalte, at der var forekommet tilfælder hvor forbundet 
brukte 3% maaned for at svare paa en skrivelse. Naar ledelsen saa at 
Killingdal maatte nedlægges burde den ha sat fart paa saken for Fosdals 
vedkommende. Man burde ikke vise saadan slaphet at medlemmene mi
stet troen paa sin organisation. Eikefjords tal angaaende baatlastningen 
hadde han ingen adgang til at kontrollere.

Eikefjord: De tal har Hedstrøm selv git. Jeg gjentar, at det i et
hvert tilfælde maa bevises, at der foreligger trakasserier. De paaklagede 
opsigelser fandt sted i forbindelse med en række andre. Vi har de ster
keste advarsler fra vor advokat mot at fremme den omtalte sak, og det 
kjender Hedstrøm til. Imidlertid har dette selskap optraadt paa en saa
dan maate, at man maa søke at belyse det nærmere. Vi er derfor blit 
enig om at medta i stevningen en hel del punkter, hvor vi mener at det 
har optraadt i strid med voldgiftsdommen, og dette har advokaten gaat 
med paa. Det kan mulig sies at ekspeditionen av saken har trukket i 
langdrag, men vi har ogsaa hensyn at ta til de saker som ligger foran,.
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saa der kan bli et visst system og grunding for et søksmaal. Hvorvidt de 
arbeidere som det her gjælder er berettiget til streikebidrag i henhold til 
lovenes § 9 er ikke helt paa det rene. Hvis saken tapes er det et stort 
spørsmaal hvordan loven skal anvendes.

Hedstrøm: Vi har aldrig hat nogen tro paa arbeidsretten, men naar 
saken skulde fremmes burde det gjøres noget hurtigere. At understøt
telsen blev avslaat kan saa være, men at trænere fingen i 3lA maaned det 
har vi villet protestere mot.

Eikefjord: Josef Jensen hævdet igaar, at jeg skulde ha undladt at 
komme med de nødvendige oplysninger for voldgiftsretten i 1920, og at 
det var grunden til at arbeiderne ved Sulitjelma fik et nedslag i sin løn. 
Han fremholdt videre at jeg skulde ha reist ditop for at gi en redegjørelse. 
Hvad angaar min befatning med voldgiftsretten er forholdet dette: Der 
var indsendt tarifforslag for Sulitjelma og de andre gruber. Disse forslag, 
som blev fremmet som organisationens paastand, har vi avskrift av her. 
Det viser sig herav, at for Sulitjelmas vedkommende hadde arbeiderne 
foreslaat en mindsteløn av 2 kroner i dagen og 2,25 under dagen. Dette 
krav blev altsaa fremmet av organisationen. Under rettens behandling 
var der ogsaa en repræsentant for Sulitjelma tilstede, nemlig Alfred 
Brandt. Da spørsmaalet om lønningerne for Sulitjelma var til behandling 
hadde jeg liggende foran mig de opgaver over lønsforholdene som jeg 
hadde faat av organisationen deroppe, og jeg gik ut fra at de var helt 
paalidelige. Jeg refererte da hvad den gjældende løn med dyrtids- og 
familietillæg utgjorde, idet vi gik ut fra en gjennemsnitsfamille paa hustru 
og to barn. Etterhvert som jeg refererte disse satser blev de notert av 
samtlige rettens medlemmer. Jeg sier til slut, at hvis ikke Sulitjelma- 
arbeiderne skal faa lønsnedslag maa retten ta hensyn til vor paastand. 
Alle oplysninger som jeg kunde faa og som var forelagt os blev meddelt 
retten paa denne maate. Jeg hørte intet fra repræsentanten fra Sulitjelma 
eller andre over at ikke alle oplysninger var tat med. Jeg skylder at 
oplyse, at procedyren for landsorganisationen lededes av vort forbunds 
formand, Johs. M. P. Ødegaard. Den sidste dag i retten kom Brandt med 
en notislap, hvor han ved beregning hadde faat det til at gjennemsnits- 
lønnen ved Sulitjelma var 2,25 pr. time. Dette vilde han ha utformet og 
forelagt retten skriftlig. Hans beregning var paa grundlag av en familie 
paa gjennemsnitlig 8 personer. Jeg sa til ham: Det gaar ikke an at 
komme med dette nu paa denne maate; retten vilde opfatte det som et 
forsøk paa bluff, og det vilde bare skade vor sak. Brandt opfattet mig 
derhen, at jeg skulde ha sagt at han for med bluff. Han reiste saa hjem i 
ærgrelse og ga et ensidig referat av hvad der hadde passert. Jeg vil ha 
pointert, at voldgiftsretten har faat alle de oplysninger, som repræsentan
ten for Sulitjelma har kunnet fremlægge. Ødegaard erklærte sig ogsaa 
helt enig i min opfatning. Dommen avsas den 22. september. Ved juletid 
blev jeg opfordret til at ta en tur til Sulitjelma. Men jeg har ikke faat 
nogen anmodning om at reise dit for at redegjøre for dette forhold. 
Imidlertid blev jeg av forbundsstyret og Jern og metal sendt til Syd- 
varanger i i januar 1921. Jeg blev noksaa længe der. Da jeg kom til 
Bodø ringte jeg paa til hovedstyrets medlem Moljord og henstillet, at mit



besøk maatte vente til omkring 1. mai; da vilde jeg besøke alle foreninger 
der. Jeg opholdt mig der saa fra 27. april til 7. mai og holdt en masse 
møter med foreningerne. Som man vet stod vi dengang umiddelbart 
foran streikens utbrudd i kystfarten, og jeg maatte ta sidste hurtigrute- 
skib nedover til Trondhjem. I de 8—10 dage jeg var i Sulitjelma hørte 
jeg imidlertid intet fra det stedlige styre om, at dette spørsmaal vilde 
komme op. Om det skulde trænges er jeg villig til naarsomhelst at møte 
op og gi arbeiderne i Sulitjelma en fuld redegjørelse for hele saken.

Lø gavlen: Jeg var den eneste som var tilstede sammen med Eike
fjord og Brandt, da denne uoverenstemmelse kom op, og jeg tror at 
skylden ikke ligger mer hos Eikefjord end hos den anden.

Jensen: Efter at ha paahørt vor repræsentants fremstilling forstod 
vi, at ikkie alt var som det burde være, og vi paala Brandt at sætte sig 
i forbindelse med Eikefjord for at faa ham op og gi en redegjørelse. Vi 
blev ogsaa flere gange gjennem stedlige styres formand lovet at saa 
skulde ske. Vi gik ut fra at den samme‘formand i stedlige styre vilde 
forstaa at ordne med dette, da Eikefjord kom demp for en fjorten dages 
besøk. Det maatte ogsaa ha været tid for Eikefjord selv til at gjøre det, om 
han hadde ønsket. At ingen redegjørelse kom ærgret os, og vi paala da 
Moljord at ta saken op ved første leilighet som. medlem av hovedstyret. 
Det hele bragte misstemning hos arbeiderne og vore medlemmer. Efter 
dommen sa direktør Kvåle, at vi hadde lidt et nederlag, og han gik med 
paa at betale familietillægget utover de satser som dommen fastslog.

Moljord: Eikefjord skulde efter bestemmelsen hat en konferance om 
saken med stedlige styre, men maatte reise allerede den følgende morgen 
paa grund av streikesituationen. Efter det opdrag jeg hadde faat foreslog 
jeg i hovedstyret i juli maaned ifjor, at det skulde paalægges forretnings
utvalget at fremkomme med en redegjørelse. Jeg tok imidlertid forslaget 
tilbake, da formanden, Ødegaard, lovet: at en saadan skulde bli git. Men 
til dato er den ikke kommet. Det er dette, som har ærgret medlemmene, 
at de organiserte arbeidere i Sulitjelma ikke skulde faa greie paa forhol
det. En maa ha skylden, og det kan likesaa gjerne være den ene som den 
anden.

Eikefjord: Jeg var klar over at saken vilde komme op paa lands
møtet, og jeg vilde derfor gi denne redegjørelse overfor det mest ansvar
lige forum.

Elektrokemisk og kemisk-teknisk industri.
Kr. Henriksen ønsket av sekretær Kvale en forklaring paa løsningen 

av konflikten i Askim ved gummivarefabriken efter storstreiken. Han 
oplyste, at foreningen selv ikke var repræsentert her, da den var blit 
nedlagt siden.

, Kvale: Forholdet var, at der ingen overenskomst eksisterte ved 
gummivarefabriken. Der blev tillyst et møte hvor bare nogen faa mand 
mødte; disse besluttet at gaa til øieblikkelig aktion paaa foreningens krav, 
saafremt ikke disponenten indvilget det. De fleste av de som ikke mødte 
— ogsaa organiserte arbeidere — protesterte mot at nedlægge arbeidet 
før der blev optat forhandling paa organisationsmæssig maa te. Jeg hadde
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ingen befatning hat med spørsmaalet tidligere og blev anmodet om at 
komme derut. Der holdtes saa et møte, hvor de fleste av medlemmene 
var tilstede. Efter at saken var blit debattert foretoges en prøvevotering.
Her negtet de protesterende fremdeles at anerkjende konflikten. De hadde 
sendt skriftlig underretning herom til bedriften og derigjennem oplyst om 
den uenighet som var tilstede. De vilde ikke indrømme at ha optraadt 
paa en mindre korrekt maate, selv om beslutningen maatte omgjøres. Der 
søktes saa forhandling, og man fik et forslag til forlik som praktisk talt 
alle stemte for. Striden fortsatte imidlertid ogsaa senere. Foreningen 
var paa samme tid uheldig med sine tillidsmænd, som ikke kunde opfylde 
sine forpligtelser til forbundet. Dette har vel været den væsentligste 
grund til, at den har maattet opløses. Jeg bemerker, at der ikke fra noget 
hold blev reist nogen dissens om min befatning med denne sak.

Henriksen: Ved fabrikens start indførtes en hel del svenske arbei
dere, væsentlig unge og uerfarne folk. Vi fik dem imidlertid organisert.
Da storstreiken brøt ut henvendte den stedlige samorganisation sig selv
følgelig ogsaa til denne om at at nedlægge arbeidet, og det blev efter- 
fulgt til sidste mand. Der var saaledes — dengang ialfald — et godt 
forhold tilstede. Imidlertid begyndte disponenten med forsøk paa tra
kasserier efterpaa med den følge at flere av de dygtigste folk blev utvist.
At Kvale satte sig til forhandlingsbordet med den mand alene vakte almin- 
delig harme, og det er dette som er kjernen i denne sak.

Kvale: Hvad Henriksen sikter til, staar nok i forbindelse med det 
møte som jeg nævnte var avholdt. Det er rigtig, at man ikke bør gaa til 
forhandlingsbordet alene. Jeg hadde ogsaa ønsket at faa med mig nogen ; *:
av de 7—8 som fattet beslutningen om at gaa til aktion, derimot ikke 
nogen av de 23 som hadde erklært overfor bedriften at de ikke vilde 
nedlægge arbeidet under nogen omstændighet. For ikke at faa med mig 
nogen av disse, som paa forhaand hadde bundet sig, gik jeg alene. Man 
maa lægge merke til, at foreningens flertal var enig i disponentens be
handling av dem. Det viste sig at være fuld overensstemmelse mellem 
ham og flertallet om hvordan foreningens formand skulde behandles; det 
var det som var det sørgelige.

Steffensnid beklaget, at man gik helt tapt av denne forening. Han 
trodde ikke at utvisningsordren vilde være blit effektuert hvis sakene var 
blit lagt i hændene paa kameratene i Askim i stedet for at den blev over- 
ladt forbundets' tillidsmand.

Henriksen vilde, om han hadde været medlem av Askim gummivare- 
fabrikarbeideres forening, ha stillet direkte mistillidsforslag til Kvale her.
Det gjaldt trakasseringsspørsmaalet i første række, og det skulde være 
overladt til samorganisationen.

Ødegaard uttalte sig enig med Steffensrud i, at naar et slikt forhold 
kunde opstaa paa en arbeidsplads, at foreningens flertal er enig med 
bedriftens indehaver om at vanskeliggjøre organisationsarbeidet paa ste
det, da var det meget beklagelig. Med hensyn til utvisningene hadde for
bundet sat sig i forbindelse med justisdepartementets politikontor for at 
faa dem hindret. De nævnte arbeidere var forskrevet direkte hertil av 
bedriften. Imidlertid kom henvendelsen saa sent, at man ikke formaadde
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at faa ordren ændret — eller kanske departementet var enig i at utvis
ningen burde foretas. Forbundet hadde intet imot at samorganisationen i 
Askim kunde behandle denne sak, om den ønsket, og det ga ogsaa sam
organisationen meddelelse herom.

Næringsmiddelindustrien.

Gabrielsen: Et avsnit her har faat en uheldig form i beretningen, som 
ikke staar helt i overensstemmelse med hvad der forefaldt efter storstrei
ken. Ved streikens avblaasning stod vi i den stilling, at Stavanger sam- 
organisation hadde fattet beslutning om, at alle eller ingen skulde indtas. 
Vi fik saa et telegram, hvori det het at alle skulde gaa tilbake til de pladse 
de forlot i mai; dette fandt jo alle at være i overensstemmelse med den 
fattede beslutning, og man var fast besluttet paa at holde |ttillingen. Der 
kom derpaa en række motstridende telegrammer fra Kristiania. Vi be
sluttet saa at søke at holde arbeiderne ute av bedriften, men det viste 
sig at samholdet da var sprængt. Flere av organisationens ledere blev 
sat utenfor — og ikke det alene, de skulde ogsaa sveltes ihjæl! Forbundet 
har stor skyld for sin indgripen i dette tilfælde, og det bør paatales. Det 
vikle være av interesse at faa vite hvordan det i det hele kan foregaa fra 
organisationens side at man ikke faar ensartede oplysninger.

Rich. Hansen: Det er derværre slik, at baade ved Stavanger smør- 
fabrik og ved andre fabriker fik man organisationen knækket ved stor
streikens avslutning. Men det skal jeg ikke komme nærmere ind paa. 
Den form som beretningen har faat bygger paa de oplysninger jeg har 
mottat fra avdelingen i Stavanger. Med hensyn til telegrammene fra 
forbundet var jo parolen ved avblaasningen: alle eller ingen! Og vi holdt 
paa den. Men i henhold til den beslutning som blev fattet, gjældende for 
alle forbund, maatte vi saa si, at man fik gaa tilbake til arbeide alle som 
kunde faa arbeide.

Strøm: Selv om dette ikke gjælder bare vort forbund har vi dog alle 
interesse av, at avblaasningen av konflikter sker paa betryggende maate. 
Avslutningen for Stavanger smørfabriks vedkommende kommer vel av 
den forbandede maate hvorpaa Landsorganisatronens ledelse fik avviklet 
storstreiken. Jeg vil i forbindelse med denne sak stille følgende forslag:

«Norsk Arbeidsmandsforbunds landsmøte henstiller til Landsorgani- 
sationens sekretariat ved avblaasning av konflikter, at dette altid sker paa 
organisationsmæssig maate og ikke gjennem pressen.»

Volan: Forholdet er jo det, at Landsorganisationens repræsentant- 
skap fattet beslutning om at avblaase storstreiken, og i repræsentantska- 
pet sat jo tillidsmænd for alle organisationer, alle forbund. Forbundenes 
formænd — som alle var tilstede — sendte jo ut besked til alle avdelinger 
om konfliktens avslutning saa hurtig som det overhodet lot sig gjøre. 
Men det er ganske gi vet, at beslutningen, som samtidig blev meddelt 
gjennem pressekontoret, kom til alle arbeiderpressens blade idet disse 
kunde bringe beslutningen til kundskap hurtigere end det tildels kunde ske
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■gjennem forbundenes telegrammer eller ved cirkulære. Formanden oply- 
ser at utsendelsen for Arbeidsmandsforbundets vedkommende forcgik saa 
Tiurtig som kontoret overhodet kunde greie det.

Strøm: En streik kan ganske vist avblaases hurtigere gjennem pres
sen, men om det sker paa en heldigere maate betviler jeg. Det fik vi 
høste erfaring for i Stavanger. Vi stod værgeløse overfor trakasseriene 
— paa grund av pressen. Det er noget nyt dette, og man maa absolut 
sørge for at hindre gjentagelser. Der maa tas forholdsregler fra organi
sationens side som medlemmene kan være tjent med.

Volan: Strøm maa forstaa, at det var ikke Landsorganisationens 
meddelelse til de enkelte medlemmer det pressetelegram som utsendtes. 
Derimot blev ordlyden av repræsentantskapets beslutning offentliggjort 
gjennem pressen. Men forbundet ga særskilt sine direktiv er til avde
lingene. Jeg har naturligvis intet at indvende mot forslaget. Det er bare 
det at bemerke at det er gjort det som Strøm ønsker skal gjøres.

Hellebø var ganske enig i forslaget. Det som var skyld i de forvir
rede forhold som opstod var ikke egentlig streikens avblaasning, men det 
sidste telegram fra Landsorganisationen om at nu maatte streiken ansees 
for li æve t.

Ødegaard vilde bare bekræfte Volans oplysning om, at der fra alle 
forbund utsendtes telegrafiske meddelelser efter at repræsentantskapets 
møte var avsluttet (kl. 10—11 kveld) og disse telegrammer var overens
stemmende. Det som skapte forvirringen var det andet telegram, som 
paa en maate anullerte det første — nemlig om forstaaelsen av protokol
len. Tal. hadde heller intet mot det fremkomne forslag.

Strøm : Vi vil ha frem, at rcpræscntantskapet i slike tilfældler holder 
"resultatet av sine avstemninger hemmelig, indtil avdelingene faar truffet 
sine forberedelser.

Forslaget vedtoges enstemmig.

T ekstilgruppen.
Under punktet om landsoverenskomsten uttalte Magnus Blindheim, 

at repræsentantene fra Vestlandet vilde sætte fingeren paa det forhold, at 
man var gaat med paa at dele østlandets og vestlandets bedrifter under 
forhandlingene om landsoverenskomsten. Medlemmene derborte hadde 
grund til at føle sig brøstlioldnc ved en saadan deling, hvorved arbeiderne 
paa vestlandet opnaadde ugunstigere vilkaar. Det var en ting som hadde 
bidrat til at gjøre frafaldet fra organisationen større.

Sekretær Nilsen: Da arbeidsgiverne gik til opsigclse ifjor var det 
selvfølgelig med en reduktion av lønningene for øie. Paa det første møte 
vi hadde i arbeidsgiverforeningen fremkom de med forslag om, at der 
skulde foretas særskilt forhandling for vestlandet og det fremgik senere, 
at østlandets og vestlandets arbeidsgiverrepræsentanter var blit enig om 
at optræ med to organisationer, som krævet hver sin overenskomst. Vi 
svarte hertil, at vi paa sæt og vis ikke vilde ha nogen forskjcl, og mot
satte os forhandlinger paa den basis. Imidlertid kom storstreiken. Dens 
virkninger viste sig bl. a. i øket frafald paa vestlandet, hvorfor arbeids- 
.giverne vistnok følte sig trygge paa at kunne faa sat sit igjennem. Alli-
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kevel var der i meddelelsen fra direktør Rasmussen iorutsat fælles 
lorhandling. Men det viste sig tilslut, at arbeidsgiverne ikke vilde dette. 
Det utviklet sig slik, at vi maatte gjøre et forsøk paa at faa forhandlng paa 
Vestlandet. De to forslag som saa fremkom var ganske enslydende for 
øst- og vestlandet med hensyn til lønninger, nemlig kr. 1,40 og 80 øre: 
paa begge steder. Forhandlingene herom strandet. Dét viste sig saa, 
at repræsentantene fra vestlandet ikke vilde møte til mregling sammen 
med østlandet. Følgen herav var at mæglingsmanden fremsatte et ind- 
byrdes avvikende forslag for øst- og vestland. Dette forslag blev sluttelig 
vedtat. Det var hele tiden mot vor mening at dele tarifrevisionen paa. 
denne maate, men de organisatoriske forhold tat i betragtning var vi ikke 
istand til at hindre det.

Ødegaard: Der er ogsaa en anden omstændighet som bør nævnes i 
forbindelse med tekstilforbandlingene ifjor. Som oplyst av Nilsen ind- 
t raudte der et ganske stort frafald, spee i elt paa Vestlandet, efter stor
streiken. Der blev saa igangsat et ganske systematisk arbeide fra arbeids
givernes side paa at besætte fabrikkene med arbeidere før der blev op- 
naadd en ordning om arbeidsvilkaarene. Og dette lykkedes ogsaa i stor' 
utstrækning. Vi fandt da ikke at kunne fastholde vort standpunkt om en: 
fælles forhandling; hadde vi det gjort vilde resultatet sikkert være blit 
ugunstigere. Og det gjaldt i den stilling man var kommet i at redde 
stumpene av organisationen.

Ingv. Olsen: Naar forretningsutvalget ga samtykke til optagelse av 
forhandling paa vestlandet laa det vel ikke deri, at man nødvendigvis 
forutsatte oprettelsen av to overenskomster. Vi paa østlandet har ikke- 
mmdst grund til at beklage det forhold som opstod. Der er ogsaa en 
anden ting: der er ingen tekstilarbekler som endnu vet om forslaget er 
vedtat eller forkastet — og med hvilket stemmetal. Jeg har spurt Nilsen 
gjentagne gange, men ikke kunnet faa klarhet.

Seim: Ogsaa jeg har hat nogen befatning med denne sak, og jeg 
finder at Nilsens forklaring ikke er helt fuldstændig. Jeg mener at han 
har sin skyld for det resultat som blev, selv om ogsaa formændene i de 
stedlige foreninger — saaledes formanden i tekstilarbeidernes forening i 
Bergen heller ikke er uten ansvar.

Nilsen: Jeg har sagt til Olsen, at forslaget er vedtat. Ødegaard og 
jeg har konferert de avstemningsresultater som er indkommet, og det 
fremgaaar herav, at der paa østlandet var 18 stemmers overvegt, paa 
vestlandet 20; dertil kommer 5 foreninger som var enstemmig om ved
tagelse og en anden forening som besluttet forkastelse. Resultatet blev 
omkring 113 stemmer for og 73 mot forslaget. Med hensyn til forhand
lingene i Bergen saa reiste jeg ikke dit før forretningsutvalget hadde be
sluttet det. Jeg vil si, at det var en bydende nødvendighet at utvalget 
gik til at opta sasrskiit forhaiidliiig som skot, om det end ikke var med 
let hjerte. Men naar forbundet faar meddelelse om, at hvis der ikke 
optas forhandling for vestlandet saa sprækker organisationen, da er det 
klart at man maatte ta sig dette ad notam.

. Blindheim uttalte at han i det væsentlige hadde opnaad hvad han til— 
sigtet med at bringe dette forhold frem. Han bemerket, at den nye ord—
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ning, som var etablert, vel nu ogsaa vilde bli opretholdt. Han ioreslog, 
at vestlandet efter dette fik en repræsentant i industrikomiteen.

Dirigenten: Det forslag faar repnesentanten ta op ved en senere 
leilighet.

Arbeidsledighet skassen.
Man gik derpaa over til beretningen for arbeidsledighetskassens virk

somhet i 1921. Herunder holdt Nils Kvalfors, Mosjøen og omegns arbeids- 
mandsforening, et længere foredrag, hvori han leverte en kritik over at 
de kommunale myndigheter i Mosjøen hadde optraadt paa en chikanøs 
og despotisk maate overfor arbeidsledighetskassens styre og tillidsmand 
paa stedet, samtidig som han beklaget at forbundet ikke hadde sørget for 
at ta forholdsregler mot denne fremgangsmaate. Repræsentanten uttalte 
i sin fremstilling i det væsentlige:

Det er vistnok ingen forening inden forbundet, som har hat saa store 
vanskeligheter med at faa arbeidsledighetskassen anerkjendt i praksis 
som netop den forening som jeg repræsenterer.

Da arbeidsløsheten meldte sig i Mosjøen er det jo tilgivelig at vi fandt 
at burde prøve kassen, men vi var saa uheldig — da saavel organisatio
nen som kassen var noget nyt for os — at utbetale reisebidrag til nogen 
som var blit ledig ved en arbedsnedlæggelse (streik) og som vi først 
senere fik kj endskap til. Der blev saa utfærdiget opgaver som indsendtes 
til ordfører og forniandskap. Dettes viceordfører, som er sakfører, gjorde 
saa en paategning om, at samtlige opførte var uberettigede til bidrag. Vi 
tilbød os saa straks at rette paa dette og selv bære omkostningene for 
det uberettigede utbetalte. I den anledning fik vi en skrivelse fra ledig- 
hetskassen om at utfærdige nye opgaver — for kun de berettigede —, og 
indsende dem til ordfører og forniandskap med anmodning om fornyet 
paategning. Dette gjorde vi, samtidig som vi beklaget vor feiltagelse, 
som vi nu hadde rettet, og bad ordføreren gjøre sin feil god igjen. Imid
lertid blev vi blankt avvist. Vi sendte derfor opgavene til forbundet med 
anmodning om støtte ved at anmelde ordføreren og formandskapet for 
den feilagtige paategning. Dette fraraadedes imidlertid av forbundet, som 
fandt, at en retssak i dette tilfælde vilde virke skadende for eftertiden.

Senere valgtes der et kommunalt tilsyn. Kassens styre blev ind- 
kaldt til en konferance med dette, og det kom da for dagen hvad tilsynets 
opgave var, idet det ikke var istand til at lægge skjul paa sit hat til av
delingen og kassen. Dette «tilsyn» har saaledes drevet sabotage i stor 
stil med behandlingen av opgavene, ja det har hændt at man ikke har faat 
opgavene tilbake paa 3 maaneder og mere. Saavel tilsyn som ordfører 
negtet endog en tid at motta opgaver. Likeledes har ordføreren to gange 
offentliggjort de understøttede i stedets aviser med den begrundelse at 
«offentlige midler bør offentliggjøres.»

I januar, februar og mars 1920 kunde avdelingen ikke faa tilstrækkelig 
midler fra hovedkassen; styret og avdelingen fandt da, efter de davæ
rende instrukser, ingen anden maate til at redde den refusion som de 
ledige var berettiget til end at la opføre de meldte bidragsberettigede paa 
opgaver og indsende disse til kommunen, for senere at utbetale det op
førte. Men da saa ordføreren offentliggjorde samme, gik en av de op-
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førte, Jakob Almedal, hen og sendte en skrivelse til ordføreren, hvori han 
toet sine hænder som en anden Pilatus og erklærte at han ikke vilde ha 
noget bidrag o.s.v. Dette foranlediget at myndighetene grep ind overfor 
avdelingen og dens tillidsmænd, saaledes at politimesteren arresterte 
kassereren og beslagla kassens materiel.

Imidlertid gik nu ikke dette saa glat som man tænkte. Kassereren 
maatte de gi fri. Ogsaa tiltale frafaldtes senere. Siden den tid viste til
synet og de øvrige kommunale autoriteter end mere hat mot os, og for
bundet fandt det bedst at skifte utbetalende tillidsmand, da det særlig gik 
ut over ham. Den nyvalgte overtok hvervet, men var saa uheldig ved 
utfyldelsen og indsendelsen av opgavene at uteglemme medlemsnum- 
rene. Nu skulde tilsynet, hvis det hadde været et tilsyn for saken, ha 
tilbakesendt opgavene og anmodet om paaførelse av medlemsnumrene. 
Men istedet herfor gik det til formandskapet og fik den borgerlige bl ok 
med paa at indsende opgavene til socialdepartementet. Derfra gik de til 
forbundets ledighetskasse, som saa telegraferte til os at ledighetsunder- 
støttelsen skulde ophøre fra 1. december 1920. Av senere skrivelse fra 
forbundet, datert 3. december, fremgik det at departementet forlangte et 
nyt styre for kassen i Mosjøen, før bidrag kunde utbetales.

I møte 1. december vedtog forretningsutvalget at vor avdeling skulde, 
i henhold til kongresbeslutningem av 1920, overgaa til Høvleriforbundet, 
der den egentlig hørte hjemme. Nu var forholdet at vor avdeling som 
paa den tid bestod av 320 medlemmer bare hadde 70 sag-, tomt- og høv- 
leriarbeidere, der selvfølgelig kunde overføres, men de øvrige 250 var 
arbeidere som egentlig sorterte ind under Arbeidsmandsforbundet. Disse 
vilde derfor i henhold til beslutningen komme til at bli staaende uorga
niserte. Vi behandlet den opstaatte situation og avfattet en protest som 
tilsend les forbundet. Endvidere fandt vi det nødvendig for at redde med
lemsskapet i organisationen at gaa til valg av nyt styre.

I møte 20. december blev det nyvalgte styre for kassen enstemmig 
godkjendt av formandskapet. Efter sakens behandling reiste vore repræ- 
sentanfer krav om at godkjendelsen maatte bli departementet meddelt 
telegrafisk samme dag og det løfte fik man av ordføreren. Vi sendte da 
telegram til forbundet om godkjendelsen.

Under denne tid hadde vi anmodet om forbundets undersøkelse av 
saken gjennom sin sekretær, Kalvaa. Denne undersøkelse skedde i første 
halvdel av januar 1921. Efter dette foreslog Kalvaa at vi for formens 
skyld skulde sende en henstilling om at faa fortsætte medlemsskapet med 
oparbeidcde rettigheter. Saadan henstilling indsendtes saa til forbundet 
med Kalvaa’s bedste anbefaling. Den 29. januar mottog vi telegram fra 
ledighetskassen om at vi kunde fortsætte med tidligere rettigheter, og da 
vi hadde ende] tilbakeholdt kontingent overførtes denne til kassen og utbe- 
taltes for berettigede i december 1920.

9. februar mottok vi derpaa telegram fra forbundet, hvori forretnings
utvalgets beslutning om ledighetsundcrstøttclsens ophør fastholdtes, da 
vort telegram av 21. december enten var urigtig eller blit misforstaat. 
Senere fik vi skrivelse om at departementet hadde meddelt at det ingen 
kj endskap hadde til, at der var foretat ændring i sammensætningen av
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styret. Videre ringte forbundet op magistraten i Mosjøen og refererte 
vort telegram; han uttalte da at det var misvisende helt og holdent.

Vi skjønner ikke at vort telegram er ukorrekt i nogen henseende. 
Men vi maa beundre at forbundet ikke gjorde bruk av det tllstillede bevis, 
nemlig avskrift av formandskapsprotokollen, hvori det tydelig fremgik at 
det nyvalgte styre var godkjendt. Stillingen var nu den, at vi blev nødt 
til at sende en repræsentant nedover for at klarlægge saken. Efter at 
vedkommende hadde hat foretræde var alt i orden, dog saaledes at vi 
skulde faa begynde utbetalingen av bidrag fra 1. mars 1921, samt være 
ansvarlig for det utbetalte beløp for december 1920, som vi skaffet til- 
veie ved laan og ekstrakontingent.

Tal. sluttet med at si, at forbundet i det hele hadde vist avdelingen 
stor likegyldighet og behandlet den paa en urimelig maate.

Osvv. Martinsen fedegjorde for sammenhængen med at avdelingen i 
Mosjøen, paa foranledning av de offentlige mydigheter, var blit negtet 
utbetaling av arbei d sl ed igl i e ts bid rag paa grund av stedfundne uregelmæs- 
sigheter ved utbetalingen. Hvad forholdet mellem Mosjøen formandskap 
og avdelingen angik hørte dette ikke egentlig hjemme her. Han vilde ikke 
i detalj trække frem de forskjellige ting, som hadde sammenhæng med 
affæren, men fandt at burde oplyse, at de misbruk som hadde fuudet sted 
i Mosjøen var en direkte medvirkende aarsak til, at der var blit paabudt 
skjærpede kontrolbestemmelser for arbeidsledighetskassene. Tal. refe
rerte indholdet av den skrivelse som var blit sendt socialdepartementet. 
De kommunale tilsyn utover landet hadde efter loven adgang til at for
visse sig om, at de beløp, som opførtes paa kommuneopgavene, ogsaa var 
utbetalt; og det var særlig dette som konflikten hadde dreiet sig om. 
Mosjøen formandskap'besluttet ikke at offentliggjøre opgavene for at faa 
bragt paa det rene hvilke medlemmer som hadde faat understøttelse og 
hvilke ikke; offentliggjørelsen blev besørget av referentene, som har ad
gang til formandskapet og dets forhandlinger. Saa snart vi blev bekjendt 
med dette henvendte vi os til departementet og sa, at det ikke gik an at 
Motstille medlemmene paa denne maate, og heri var departementet enig. 
Naar samarbeidet ikke kunde bli bedre i Mosjøen mellem avdelingen og 
kommunens arbeidsledighetskomite skyldtes det uvilje fra dem, som har 
hat med disse ting at gjøre.

Saken kom op i forretningsutvalget 1. december 1020. Det forelaa da 
meddelelse om, at departementet forlangte valg av nyt styre for kassen, 
og at valget skulde være undergit departementets godkj endelse. Dette 
kunde ikke forretningsutvalget gaa med paa. Dette blev meddelt avde
lingen, samtidig som den oversendtes samtlige skrivelser i saken fra de
partementet. Efter at utvalget hadde besluttet at la utbetalingen og 
understøttelsen ophøre fra 1. december og videre besluttet at aapne 
adgang for dem, som kunde tilslutte sig sag-, tomt- og høvleriarbeider- 
forbundet, til at gjøre dette ved dannelsen av egen avdeling, gik forenin
gen hen og valgte nyt styre for kassen. Paa opringning til magistraten i 
Mosjøen fik vi den oplysning som Kvalfors refererte. Da forretningsut
valget fik kjendskap til, at departementet ikke hadde dispensert fra sin 
tidligere bestemmelse, men henholdt sig til den, indtil kassens styre var
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endelig godkjendt, kunde utvalget ikke gjøre andet end at forholde sig; 
avventende, og det sendte meddelelse herom.

Det viste sig hele tiden umulig at opna,a noget samarbeide mellem 
det kommunale tilsyn og den tillidsmand som hadde med at utbetale 
midlene. Der blev saa foretat skifte. Men det viste sig fremdeles umulig 
at faa opgavene godkjendt av Mosjøens formandskap. Jeg vil si, at 
skulde avdelingene, utbetalende tillidsmænd og styrene ha praktisert 
arbeidsledighetskassen som det blev gjort i Mosjøen vilde ikke én orga- 
nisation, som staar i Landsorganisationen, ha kunnet befatte sig med 
arbeidsledighietsforsikring eiter denne dag; det er forholdet.

Dirigenten refererte følgende forslag av Kvalfors, som han foreslog 
oversendt det nye hovedstyre uten, votering:

1. At Landsoirganisationens kongresbeslutning av 1920 om industrivis 
organisation o.s.v. ikke kan fortolkes derhen, at den ved gjennemfø- 
relsen i praksis — i dette tilfælde for Mosjøens vedkommende — 
skulde tilintetgjøre ca. 250 organiserte arbeideres, medlemsskap og 
endvidere boykotte disse for deltagelse i fagorganisationen.

2. At Landsoirganisationens kongresbeslutning ikke kan begges til grund 
for forretningsutvalgets beslutning av 1. december 1920 angaaende 
overføringen av avd. 419 til høvleriarbeiderforbundet.

3. At forbundet burde ha æsket avdelingens uttalelse og forsvar i an
ledning den tvist som var opstaat. Endvidere maa det betragtes som 
at forbundet ikke har gjort bruk av de senere i saken tilstillede bevis 
for det faktiske forhold i Mosjøen.

4. At forbundet tilpligtes at refundere sin avdeling i utbetalte arbeids- 
ledighetsbidrag for december 1920 kr. 1695 samt avdelingens havte 
utgifter ved repræsentanten til klarlæggelse av saken, kr. 300. Til- 
sammen kr. 1995.
Holden supplerte Kvalfors og uttalte som sin opfatning, at forviklin

gene skyldtes at avdelingen ikke hadde faat sig tilsendt penge fra forbun
dets arbeidsledighclskas.se i den utstrækning som det var forlangt. Dertil 
kom at man hadde at gjøre med et urimelig formandskap og et urimelig 
tilsyn. I en replik til Martinsen uttalte han, at netop en affære som denne 
egnet sig til og fortjente offentlig belysning.

Martinsen vilde, trods de fremkomne provokationer, ikke gaa nær
mere ind paa forskjellige forhold, som hadde været tilstede, for ikke at 
være medvirkende til at det offentlige yderligcre kunde finde paa at 
stramme betingelsene og reglene for arbeidsicdigliefskassene.

Efter bemerkninger av Kvalfors, som bl. a. anket over at det tok tid 
før man hadde kunnet faa opsendt det rekvirerte materie! fra forbundet, 
fremsatte Henriksen følgende forslag:

«Kvalfors’ forslag oversendes en komite valgt av landsmøtet til un
dersøkelse og forelæggelse for landsmøtet til ny behandling.»

Dirigenten: Det kan selvsagt staa landsmøtet frit for at «undersøke» 
saken. Men den kan ikke optas til avgjørelse paa dette landsmøte ialfald. 
Ingen komite kan klare dette.

Der stenites først over dirigentens forslag med forbehold om senere 
at stemme over Henriksens.
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Mot 25 stemmer besluttedes at oversende Kvalfors’ forslag til det nye 
hovedstyre til eventuel forføining.

Henriksens forslag forkastedes efter endel debat med 89 mot 59 
stemmer.

Henriksen (til beretningen fra arbeidsledighetskassen): Ved Solberg- 
fos maatte der foretas en større indskrænkning av arbeidsstyrken, og paa 
et møte som sammenkaldtes blev arbeiderne enig om at tilby anlægget 
at gaa til 6 timers arbeidsdag for at skaffe beskjæftigelse for flest mulige. 
I stedet herfor blev man tilbudt at arbeide i 6 uker med 14 dages permis- 
sion imellem. Naar arbeiderne der strakte sig saa langt som til at slaa 
av 25 procent paa sin effektive fortjeneste vilde man finde det rimelig, at 
ogsaa arbeidsledighetskassen strakte sig et stykke. Mien saa langt fra 
det fik vi telegram fra kassen om, at den ikke kunde fortsætte med utbe
talingene; det samme standpunkt blev indtat av forretningsutvalget. Det 
kommunale tilsyn, hvori jeg sitter, hadde derimot intet at bemerke. Det 
beviser hvilket uhyre av en institution denne kasse er.

Martinsen: Hvor der arbeides paa indskrænket tid blir der ikke i 
nogen kasse, paa en enkelt undtagelse nær, utbetalt ledighetsbidrag. Det 
er saaledes ingen særstilling som vi har indtat i dette tilfælde. Naar der 
blev utbetalt bidrag en tid ved Solbergfos var det fordi vi ikke hadde spor 
av kjendskap til hvilken ordning der var ved anlægget.

Votering: Beretningen for 1921 blev enstemmig godkjendt.

Regnskapene.
Regnskapene for 1918 og 1919 godkjendtes uten bemerkning.
Ved regnskapet for 1920 uttalte Anton Brækken: Under streiken ved 

statens anlæg skal der, efter Iivad man har erfart, være forekommet visse 
misligheter ute i distriktene. Jeg ønsker grei besked om, hvordan dette 
forholder sig, og hvad der i den anledning er foretat. I Skiensdistriktet 
har der gaat rygter om, at der i en avdeling — Hjuksebø jernbanearbei- 
derforening — er forekommet store misligheter med utbetalingen av 
streikebidrag bl. a. til «medlemmer» som ikke eksisterte. Der er nævnt 
en sum av mellem 12,000 og 20,000 kroner. Ved en anden avdeling der- 
oppe skal noget lignende ha fundet sted. Det er videre sagt, at en av 
de som deltok i mislighetene i Hjuksebø senere er indvalgt som formand 
i en anden jernbanearbeiderforening. Er det tilfældet? Ifølge beretningen 
blev der til den nævnte forening utbetalt et beløp av 41,175 kroner. Men 
der gik ikke nogen arbeidsstok av betydning ledig der oppe paa det 
tidspunkt.

Ekspeditør Knudsen: Forbundet fik indsendt regnskap fra foreningen 
efter streiken, og det var i fuld orden. Vi hadde da ingen grund til mis
tanke. En tid efter kom imidlertid to mand fra foreningen og bad om at 
faa gjennemse regnskapet. Det blev gjort. Deres mistanke blev yder- 
ligere bestyrket deri, at det viste sig at streikekomiteen — 3 medlemmer 
— selv hadde foretat revisionen. De var valgt av foreningen til at utføre 
dette arbeide. Da jeg var paa stedet kom det videre for dagen, at komi- 
ten hadde undladt at føre streikeregnskapene å jour i medlemsbøkene.
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Likeledes var opført en mand som man vidste var død! At faa bragt paa 
det rene den nøiagtige størrelse av underslaget er umulig nu, da mange 
er reist væk, men det er anslaat av foreningen til noget omkring 14,000 
kroner. Med sikkerhet kan man anta at en 8000 kroner er kommet bort 
paa denne maate. Forbundet har gaat med paa foreningens krav om at 
strcikekomitccns medlemmer blir tiltalt efter loven, men saken er endnu 
ikke kommet frem.

Joh. Jansen oplyste at der hadde været et underslag ogsaa ved 
Hjerpekjern.

Ødegaard: Der er forholdt paa samme maate der, idet vedkom
mende er anmeldt overensstemmende med foreningens ønske.

Blattmann pekte paa maaten hvorpaa streikebidrag utbetaltés i fore
ningene og bemerket, at man behøvet ikke at ha «opfundet krudtet» for at 
kunne gjøre de største bedragerier. Et mer regnskapsmæssig system som 
sikret bedre kontrol burde overveies.

Brækken savnet svar paa sit spørsmaal om den omtalte forenings- 
mand.

Kasserer Ahlstrand: Fremgangsmaaten her har været oppe til drøf
telse tidligere. Det system som nu brukes er i det store og hele en gam
mel praksis, og vi har søkt saa smaat at forbedre den. Men hvordan vi 
end ordner os viser det sig altid, at vi dog maa stole paa de avdelinger 
som vi har og de mænd som foretar utbetalingen. Jeg har den tro at det 
system som vi nu følger, med navne paaført paa lister, foreløbig skulde 
være saa betryggende som vel mulig.

Den videre behandling av regnskapene utsattes til imorgen.

Tirsdag eftermiddag.
Dirigent: Eberhardsen.

Arthur Berby forlangte ordet i anledning av «Arbeider-Politiken»s 
referat igaar fra landsmøtet, idet han henviste til beslutningen om, at bare 
Det norske Arbeiderpartis presse skulde gis adgang til at opta referat. At 
det nævnte bladreferat var noksaa spidsfindig anlagt, med en viss tendens, 
skulde han fæste sig mindre ved, men det oplystes der, at repræsentan- 
tenes diæt var bevilget med 50 kroner dagen, mens forbundsstyret hadde 
foreslaat 35. Oksvik hadde erkjendt, at han hadde git oplysninger til 
«Arbeider-Politiken», men negtet at ha ansvaret for det sidste. Det bør 
ialfald foranledige et dementi fra landsmøtets side. Det faktiske forhold 
er, at der er bevilget 25 kroner i diætgodtgjørelse. Jeg tar ikke tiltakke 
med at vi søkes mistænkcliggjort paa denne maate og vil ha Oksviks løfte 
om at berigtige notisen. Noget i samme retning er igaar tilflydt den 
borgerlige presse.

Olav Oksvik: Jeg lavet for bladet et resumé fra aapningsmøtet, men 
refererte intet av de indre saker, som jeg ansaa det for uheldig: at la bor
gerskapet faa kjendskap til. Jeg er derfor meget forbauset over at faa 
læse dette som Berby nævner. Jeg spurte i redaktionen hvordan det hang 
sammen og fik et svar, som forbauset mig ikke mindre, nemlig at medde
lelsen skrev sig fra en medarbeider i kommunistpressen,
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Langseth foreslog at landsmøtet ikke heftet sig mer ved den ting.
Eikefjord: Jeg ser ikke den meddelelse som er tilflydt borgerpressen: 

saa enkel og uskyldig, som Langseth gjør, og jeg fremsætter saadant 
forslag:

«Landsmøtet utsender gjennom pressekontoret meddelelse om at 
«Arbeider-1 ’ol i tiken >>s meddelelse gaaende ut paa at landsmøtet har fast- 
sat diæten for landsmøtets deltagere til kr. 50 pr. dag er urigtig. Diæten 
er fastsat til kr. 25 pr. dag.»

Langseth erklærte at han ikke vikle opta noget forslag.
Eriksen mente det maatte betragtes som illojalt handlet at gaa til 

avisene med slikt, naar det var besluttet at denne presse ikke skulde til- 
stedes noget referat.

Blattmann sluttet sig til Eikefjord. Det var en sak som burde tas 
alvorlig.

Ødegaard: Jeg kan personlig gi min tilslutning til de indvendinger 
som er reist mot at gi pressen referater. Man bør ogsaa være forsigtig 
med hvad man diskuterer utenfor landsmøtets vægger.

Eikefjords forslag vedtoges enstemmig.
Man fortsatte saa behandlingen av

regnskapene.
Ødegaard oplyste overfor Brækken, at han hadde gjennemgaat for

tegnelsen over foreningsformænd uten at kunne finde navnet paa den 
mand som Brækken hadde opgit.

Karl Svenssen: Hele foreningsstyret i Hjuksebø burde gjøres med
ansvarlig i hvad der er foregaat. Streikekomiteen® pleier ellers at vælges 
utenfor foreningenes styre. Men her har de sittet og tilgodeset sig selv. 
Jeg vil paatale at folk som er implicert i slike misligheter fremdeles staar 
som medlemmer av forbundet.

Løkkebø: Det er beklagelige forhold, men de skyldes i stor utstræk- 
ning medlemmenes egen slaphet ute i foreningene. De skal ikke altfor 
blindt tro paa sin kasserer. Jeg tror at det er en almindelig praksis, at 
der blir utbetalt saavel streikebidrag som anden understøttelse uten at 
dette blir indført i medlemsbøkene. De almindelige formalia blir sjelden 
fulgt. Man maa søke at finde veie og midler til at undgaa mer av den- 
slags. Og i saa henseende er det en av de nødvendige ting, at medlem
mene ser sine tillidsmænd i sømmene. Forbundet faar eventuelt ta en 
garantiforsikring paa vedkommende. Jeg henstiller til Brækken at opta 
dette som forslag, eventuelt rette en henstilling i saken til det nye 
hovedstyre.

Brækken: Jeg er selvfølgelig tilfreds med de oplysninger, som er 
fremkommet. Naar jeg tok op denne, sak var det fordi jeg fandt den saa 
graverende, at man absolut maa træffe foranstaltninger til at hindre 
gjentagelser. Gjør vi ikke det kan vi lægge sammen og si, at vi magter 
ilske at organisere og husholdere i distriktene. Det er sagt fra denne 
plads, at det er medlemmene som har skylden, naar der sker misligheter. 
Men for Hjuksebøs vedkommende fandtes der jo ikke medlemmer at snak
ke om. Jeg tror denne affære vilde være blit neddysset, hvis ikke med-
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lemmene av den samme forening, som var søkt ekskludert, var flyttet 
over paa andre anleeg. Landsmøtet maa overfor forretningsutvalget og 
det kommende hovedstyre paapeke det som her er kommet frem og 
anvise mer betryggende midler for utbetaling av disse streikebidrag.

Alf r. Skjold: Jeg mener at der er mange flere som maa dele ansvaret 
for underslaget ved Hjuksebø. Forbundet og sekretær Nilsen maatte ha 
kjendt til, at der ikke fandtes saa mange medlemmer i denne avdeling. 
Industrikomiteen burde ogsaa ha sørget for at faa rapportert disse karers 
forhold, saa det blev kjendt utover landet.

Ødegaard: Det er sagt, at de som var i konflikt der maatte antas at 
ha været færre. Som vi vet er det en praksis, at fainilifolkene har søkt 
at komme sig hjem til sine familjer under konflikter; dette har medført 
at man er kommet til at foreta utbetaling av bidrag ogsaa pr. korrespon- 
dance. Og da er det igjen vanskelig at ha nogen oversigt. Med hensyn 
til kontrolsystemet er der gjentagne gjort forsøk paa at bedre dette. Men 
hvis man ikke skulde stole paa ærlighet hos de medlemmer, som har med 
dette at gjøre, da vilde det sikkert være vanskelig at undgaa denslags, 
selv med de skarpeste forsigtighetsregler. Hvad de underslaatte midler 
i Hjuksebø angaar kan de sies delvis at tilhøre medlemmer og delvis for
bundet. Naar saken er anmeldt til myndighetene for at faa sin opklaring 
er det ikke andet at gjøre end at avvente den dom som engang vil falde. 
De som er siktet negter at ha nogen skyld. Saa faar vi se. Til Svensen 
bemerket formanden at det var foreningen i Hjuksebø og ikke industri
komiteen som ga streikekomiteen fuldmagt til at fordele pengene.

Ole A. Berg: Som medlem av anlægsarbeidernes industrikomite 
hadde jeg tænkt, at jeg skulde ha faat disse oplysninger i første række av 
vor sekretær. Netop komiteen skulde være den nærmestliggende instans 
til at undersøke dette. Men komiteen har staat helt utenfor og har intet- 
somhelst kjendskap til det passerte. Det er jo som oftest bagatellmessige 
spørsmaal, som blir forelagt industrikomiteen, derimot ikke vigtige spørs- 
maal, som kunde være av den største interesse for gruppen. Der har i 
det hele været iagttat den største hemmelighetshildhet og det synes jeg 
er paafaldende.

Eriksen: Naar vi hører om al denne uærlighet da maa man tænke, 
at det er daarlige tropper at gaa i kampen med. Jeg vil haape, at de som 
har begaat denne forbrydelse maa faa sin velfortj ente løn og komme ut 
av organisationen. Vi har ikke raad til at ha slike inden vore rækker.

Alb. Karlsen sluttet sig til Bergs uttalelser om at industrikomiteen 
burde være.git anledning til at granske denne sak nærmere. Hadde det 
ikke været for et tilfældes skyld vilde antagelig det hele været neddysset.

Volan: Jeg gaar ut fra, at hvis de som er anklagede kjendes skyldig 
i underslag av organisationens midler gaar det ikke an at ha disse'som 
medlemmer. Dette vil selvfølgelig hovedstyret dra omsorg for. Naar de 
saa har foretat opgjør for de midler som maatte være underslaat faar det 
bli organisationens sak at overveie, om de samme folk skal kunne optas 
som nye medlemmer. Det er nødvendig, at medlemmene underkaster sig 
selv den kontrol som blir dem paa lagt av forbundet. Jeg vil i hele orga
nisationens interesse si at man skal ikke opfatte det som nogen mistillid til
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foreningens tillidsmænd eller medlemmer naar forbundet forlanger et 
bestemt kontrolsystem anvendt; det sker utelukkende for at avskjære de 
daarlige elementer, som desværre findes, adgang til at begaa misligheter. 
Og man maa huske, at historier som dem vi her har hørt fortælle virker 
tilbake paa hele organisationen. Alle ærlige organisationsmedlemmer er 
nødt til at paalægge sig dette arbeide for at kunne ha ryggen fri. Hvis 
man lægger arbeidet an paa denne maate vil det lede til at arbeiderne faar 
tillid til organisationen, og arbeidet vil gaa saa meget lettere.

. Ahlstrand: Naar det er sagt at forbundet og sekretæren maatte hat 
greie paa medlemsantallet vil jeg si, at det er umulig for os inde paa 
kontoret at kontrollere dette. Hjuksebø avdeling sank en tid ned til 
10 medlemmer, men holdt sig saa konstant ved ca. 30. Nilsen oplyste dette 
da jeg spurte ham om forholdet. Men først 9 maaneder efter at streiken 
var avsluttet fik vi nogen anelse om hvad der forelaa. Har der været 
medlemmer deroppe som har kjendt til det tidligere og ikke sagt fra maa 
det være deres egen skyld.

Bokholder Næss oplyste med hensyn til ekstrabidraget, at Nilsen 
sendte forespørsel til Hjuksebø som til de andre avdelinger, og paa grund- 
lag av foreningenes oplysninger lot han penger utbetale. Det maatte i 
dette tilfælde altsaa grunde sig paa urigtige opgaver.

Dermed avsluttedes debatten under dette punkt.
Ljungqvist spurte hvorfor utgiftene til grube- og anlægsarbeidernes 

grupper var større end for de øvrige grupper — 200 a 300 procent mer 
end for alle disse tilsammen.

Ahlstrand: Det skyldes i overveiende grad konferancen som ind- 
kaldtes i 1921.

Regnskapet for 1920 blev dermed enstemmig godkjendt.
Det opl.vstes at være indkommet kr. 289,07 ved indsamlingen til 

Holm.
Under regnskapet for 1921 ønsket Karlsen oplysning om, hvad der 

var besluttet angaaehde det indsendte andragende fra Sørlandsbanens 
arbeidsregulativkomite (stedlige styre) om et agitationsbidrag.

Formanden: Jeg er ikke istand til paa staaende fot at gi det for- 
• ønskede svar; men jeg skal undersøke forholdet og meddele Karlsen 
: resultatet.

Karlsen: Hvis andragendet skulde vise sig ikke at være indvilget 
vil jeg spørre: vil forretningsutvalget ta op denne sak i forbindelse med 
den allerede tidligere anlagte sak mot Otto Løken?

Ødegaard: Ja.
Regnskapet godkjendtes enstemmig uten yderligere bemerkninger.

Protokoikomiteens bemerkninger.
Efter forslag av Løgavlen besluttedes at behandlingen av protokoi

komiteens indstilling under de forskjellige avsnit og forretningsutvalgets 
svar skulde foregaa for lukkede døre.
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2 det halvaar 192 0.
Ordstyreren refererte fra protokolkoiniteen:

Ad hovedstyremøte 4. september 1918.
Sak. 6. Begravelsesomkostningerne ang. de landsmøterepræsentan- 

ter, som var avgaat ved døden.
Volan foreslog: Forbundet bestrider omkostningerne ved hjemsen

delsen av de 2 døde repræsentanter, Leines og Larsen, samt bevilger 
kr. 400.00 til begravelsesomkostninger, saaledes at vedk. forsikringsbi- 
drag utredes fuldt ut utenom den her nævnte sum.

Protokolkomiteen er enig i, at forbundet har bestridt omkostningerne 
ved hjemsendelsen, men findcr, at bevilgningen av de 400 kroner muligens 
ikke burde ha fundet sted.

Volan: Paa side 5 i protokolkomiteens indstilling findes svaret, 
hvori det heter: «Naar hovedstyret ga denne bevilgning var dette av 
humanitetshensyn overfor de avdødes familie og paarørende.»

Det kan naturligvis være saa, at man kan si som protokolkomiteen, 
at bevilgningen muligvis ikke burde været git. Men hovedstyret var en
stemmig av den opfatning, at man maatte bestride begravelsesomkost- 
ningene for de som var avgaat ved døden under opholdet herinde. Der 
er ikke mer at si om det.

Sak. 8. Forelaa et andragende fra Sulitjelma stedlige styre om 
at faa deponere kr. 3000,00 for det tilfælde at styret skulde faa bruk for 
de penge, som dette hadde sat ind i Bodø Sparebank som kaution for J. 
Medbys løsladelse av fængslet.

Besluttedes at bevilge Sulitjelma stedlige styre et laan av kr. 3000.00 
indtil styret faar frigjort de penge, de har deponert i Bodø Sparebank 
som garanti for J. Medby.

Protokolkomiteen gaar ut fra at der i hovedstyremøtet forelaa doku
menter eller andre bevisligheter, som gav sikkerhet for at pengene er 
indsat i Bodø Sparebank.

Volan: Som det fremgaar av svaret paa side 5 forelaa der andra
gende fra Sulitjelma stedlige styre, hvori oplystes at pengene var indsat 
i bank i Bodø. Dette blev ogsaa bekræftet av sekretær Storm. Noget 
mer fandt hovedstyret ikke skulde være nødvendig.

Efter korte bemerkninger av Strøm og Støstad gik man videre med 
referat av sak 11 fra samme hovedstyremøte, hvorunder bemerkedes:

Sundby foreslog: Indtil formanden kan faa flyttet sin familie til 
Kristiania tilstaaes han en daglig diætgodtgjørelse som tillæg til sin løn 
av kr. 15.00 pr. dag. Bevilgningen gjælder dog ikke utover 8 maaneder.

Forslaget vedtoges med 12 stemmer mot 1 stemme (Oskar Johan
sen). Formanden fratraadte under voteringen.

Protokolkomiten er ikke uenig i at denne beslutning er fattet, men 
findcr, at saken burde ha været nævnt paa landsmøtet, under behandlin
gen av valgene. Likeledes findcr komiteen at 8 maaneder er et temme
lig langt tidsrum for en saadan bevilgning.
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Forretningsutvalget bemerket i anledning herav:
Formanden gjorde valgkomiteens formand samt endel av landsmø

tets repræsentanter opmerksom paa saken saavel før som efter at val
gene var foretat. Valgkomiteens formand . samt flere andre ansaa imid
lertid saken saa kurant, at det vilde være urimelig at hefte landsmøtets 
tid med behandlingen av dette spørsmaal. Det var ogsaa allerede den- 
gang bragt paa det rene, at de organisationer, som hadde været nødt til 
at vælge tillidsmænd, som ikke hadde beboelsesrum i byen, hadde tilstaat 
disse tillidsmænd en diætgodtgjørelse indtil husspørsmaalet kunde bli 
løst. I denne forbindelse henvises der bl. a. til Norsk Jern- og Metalarbei- 
derforbund. Tidsrummet 8 maaneder blev ikke anvendt, idet diætten 
ophørte i begyndelsen av februar maaned.

Steffensrud uttalte, at man ikke burde faa gjentagelser av det samme 
forhold. Der hadde været god anledning til at forelægge saken for 
landsmøtet i 1918. Valgkomiteens formand kunde ikke tilta sig en slik 
myndighet som han her li edd e gjort.

Støstad: Vi er ikke uenig i diætten, men f i nder det urigtig at saken 
ikke blev nævnt paa landsmøtet.

Sundbye: I valgkomiteen reiste Volan dette spørsmaal, idet han 
fremholdt, at det var vanskelig at greie sig herinde paa en fastsat leie, 
saa længe han maatte ha familien boende i Trondhjem. I komiteen syn
tes der at herske enstemmighet om, at det vilde ta tid at bringe dette 
ind for landsmøtet; det vilde hanske koste likesaa meget som selve 
diæten! I det hele fandt man, at den ordning som maatte bli at træffe 
var et forholdsvis underordnet spørsmaal. Da saken senere kom i hoved
styret blev det bl. a. oplyst, at malerforbundets nyvalgte formand var 
akkurat i samme stilling, idet han maatte la familien bli tilbake i Trond
hjem, og han var av den grund blit tilstaat en diæt. Det gjaldt her et 
meget mindre forbund, men der blev foreholdt paa samme maate overfor 
Halvard Olsen i jern- og metalarbeiderforbundet. Saken laa da noksaa 
greit an. Mit princip har været, at vore tillidsmænd ikke bør behandles 
slettere end andre organisationers i lignende tilfælder.

Brækken paatalte den fremgangsmaate at der var ført underhaands- 
konferancer med valgkomiteens formand og «endel» av landsmøtets re
præsentanter. Man skulde ikke drive denslags korridorpolitik.

Løgavlen: Jeg f inder det ganske betegnende at det er Gustav 
Sundbye i egenskap av valgkomiteens formand under landsmøtet og 
senere medlem av hovedstyret som fremsætter et slikt forslag, Det er 
vel mulig at Volan kunde trænge det. Men affæren drog ogsaa efter sig 
det berømmelige kjøp av gaarden i Jens Bjelkes gate. Jeg f inder det helt 
uforsvarlig om ikke landsmøtet paataler et slikt forhold. Tal fremsatte 
her et forslag som dog ikke blev indlevert og referert.

Volan: Da jeg blev forespurt av valgkomiteen om jeg vilde motta 
formandshvervet i Norsk arbeidsmandsforbund stillet jeg for mit ved
kommende den betingelse, at jeg fik en viss diæt indtil jeg kunde faa 
skaffet mig hus i Kristiania. Jeg kan lægge til, at jeg hadde tap av 
mine økonomiske forhold i 1918. Jeg skal videre si Løgavlen den ting.
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at jeg fik! ikke saa meget som 10 øres lønsforhøielse ved at overta for- 
mandsstillmgen i N. A. F. Valgkomiteens formand sa til mig, at «du 
staar i samme stilling som hvilkensomhielst anden tillidsmand i forbun
det, som reiser utenbys, og tilkommer som saadan diæt.»

Langseth: Det høres merkelig ut naar vi her faar høre at der var 
stillet betingelse fra Volans side for at motta valg. Saken skulde av 
Sundbye været forelagt landsmøtet som var samlet. Volan vilde vel 
allikevel blit valgt. Det ser imidlertid ut som om hovedstyret er det 
egentlige overhus. Vi maa ta saa grundige forholdsregler, at noget lig
nende aldrig sker mer; for vi taper i hundrevis av medlemmer paa det.

Støstad: Jeg vil be om at man ikke blaaser dette op til nogen saa 
forfærdelig stor historie. Komiteen har pekt paa hvad den mente at 
være sin plikt, uten derved at ville rette nogen kritik imot at Volan fik 
de 15 kroner dagen i diæt.

Videre referertes:
Ad forretningsutvalgsmøte 5. september 1918.

Sak 36. Avd. 326, Horten, andrager om ettergivelse av 340 merker, 
som den tidligere kasserer har underslaat. Andragendet begrundes med 
at foreningen som er ny vil ha vanskelig for at betale denne gjæld Be- 
sluttedes indvilget.

Protokolkomiteen f inder, at saadanne eftergivelser ikke bør finde sted 
uten i tilfælder hvor det er bevislig, at merkerne er tapt uten at det kan 
lægges nogen tillast, og isaafald bør det tydelig fremgaa av protokollen.

Forretningsutvalget er enig i komiteens betragtninger, men i dette 
tilfælde hadde man grund til at tro at merkerne var tapt. Videre mente 
forretningsutvalget, at forsaavidt forbundet krævet merkerne betalt vilde 
dette lede til foreningens opløsning.

Ad forretningsutvalgsmøte 16. september 1918.
Sak. 3. Ørens Fabrikarbeiderforening, Fredrikstad, andrar om god- 

kjendelse til at opsi pladsene ved Titans fabrikker, da arbeidernes andra
gende om 20 øre pr. time i lønsfillæg ikke er indvilget.

Besluttedes godkjendt og oversendt Landsorganisationen. Godkjen
delse ei git under forutscetning av at der ikke eksisterer nogen bindende 
overenskomst mellem foreningen og fabrikken, som endnu ikke er utløpet.

Protokolkomiteen: Forretningsutvalget burde ha rede paa om der 
eksisterer overenskomst, før det gir godkjendelse til opsigelse av 
pladsene.

Forretningsutvalget bemerker: Under krisetiden oprettet en række 
foreninger overenskomster uten at gi forbundet tilstrækkelig besked om 
varigheten, tildels var man ogsaa efter de oplysninger som forelaa fra 
foremngerne i sterk tvil om hvorvidt der var virkelige overenskomster 

ler avtaler paa anden maate. Komiteeps bemerkning er man forøvrig 
enig i, men det kan neppe lægges forbundet tillast, at foreningerne und- 
later at gi forbundet tilstrækkelig besked om dette. Det har ogsaa vist 
sig vanskelig at faa fuld besked fra foreningerne, tiltrods for gjentagne 
henvendelser fra forbundet. , gne
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Sak 4. Cementvarearbeidernes forening, Stavanger, meddeler at 
sidste mæglingsresultat er vedtat av foreningen og arbeidet besluttet op- 
tat til 16. september. Understøttelse er utbetalt til og med 12. septem
ber og søkes nu om understøttelse til og med 19. september. Besluttedes 
indvilget.

Protokolkomiteen: Av protokollen fremgaar, at der er git under
støttelse 3 dage efter at arbeidet er optat, og protokolkomiteen mener, at 
grunden hertil burde været angit.

Forretningsutvalget bemerket: Aarsaken til bevilgningen var at kon
flikten hadde paagaat i længere tid og at bidraget under den herskende 
dyrtid maatte ansees knapt. For at gi mcdlcmmerne noget at leve av 
indtil første lønning blev utbetalt, har forbundet derfor i mange tilfælder 
været nødt til at utbetale bidrag i nogen dage efter at konflikten blev 
officielt hævet. I mange tilfælder er det ogsaa saa, at arbeidet ikke 
optas over hele linjen umiddelbart efter en konflikts avvikling. Kontrol
len er derfor meget vanskelig saavel for forbundet som for foreningen. 
Streiken paagik fra 1. juni til 16. september.

Ad forretningsutvalgsmøte 7. oktober 1918.
Sak 2. Lalms Klæberstensarbeiderforening anmoder forbundet om 

at ville paata sig omkostningene ved trykningen av et oprop til forbun
dets avdelinger om økonomisk støtte til et sykt medlem. Besluttedes at 
bekoste trykningen av opropet.

Protokolkomiteen finder det ikke rigtig, at forbundet overtar disse 
utgifter, da oprop av denne slags maa ansees for at være forbundet 
uvedkommende.

Forretningsutvalget: Man er stort set enig med komiteen. I dette 
tilfælde hadde imidlertid foreningen hat betydelige utgifter til det syke 
medlem. Dette i forbindelse med andre omstændigheter hadde bevirket 
at foreningens økonomi var særlig slet. Forretningsutvalget mente der
for at forbundet burde la opropet trykke for at sætte foreningen istand 
til at fortsætte at understøtte det syke medlem.

Sak 9 i samme møte: Redegjørelse angaaende konflikten ved Hov- 
denaks Stole- og Møbelfabrik, Molde, samt anmodning dm forhøielse av 
streikeunderstøttelsen for de i konflikten deltagende familieforsørgere. 
Samt forslag til løsning av konflikten fremsat av kredsmæglingsmanden.

Besluttedes: Forsaavidt det ikke bringes paa det rene at saken kan 
bli paadømt ved Arbeidsretten anbefales overenskomsten vedtat.

Protokolkomiteen: Der sees ikke at være tat nogen beslutning med 
hensyn til forhøielse av streikeunderstøttelsen, saa protokollen for dette 
punkts vedkommende er ufuldstændig.

Forretningsutvalget: Man er enig i at protokollen er ufuldstændig. 
Aarsaken til at streikeunderstøttelsen ikke blev optat til realitetsbehand
ling var, at man vilde avvente behandlingen av kredsmæglingsmandens 
forslag til løsning av konflikten.

Sak. 14. 2 av landsmøtets deltagere er fremdeles paa sykehus, men
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kommer antagelig snart ut. Spørsmaalet blir da hvilken erstatning de 
skal erholde.

Besluttedes at betale dem for tapt arbeidsfortjeneste for den tid 
de har ligget paa sykehuset.

Protokolkomiteen finder ikke, at den av landsmøtet fattede beslut
ning gir forretningsutvalget adgang til at yde erstatning for tapt ar
beidsfortjeneste ved sykehusophold.

Forretningsiitalget betragtet repræsentanterne paa landsmøtet som 
værende i forbundets tjeneste. Naar enkelte av disse blev syke under 
møtet, fandt man at forbundet hadde visse forpiigtelser mot de kamerater 
som blev liggende syke i længere tid, og særlig da disse ikke kunde 
paaregne nogen støtte fra sin forening paa hjemstedet.

Ad forretningsutvalgsmøté 14. oktober 1918.
Sak 10. Skien-Hjuksebø stedlige styre and rar paany om bidrag til 

agitation.
Besluttedes at bevilge kr. 500.00 samt' besluttedes at anmode om 

opgave over anvendelsen av de ifjor bevilgede penge til agitation.
Protokolkomiteen finder at ingen ny bevilgning bør gis, før der fore

ligger beretning om tidligere bevilgede midlers anvendelse.
Forretningsutvalget: Man er enig i at regelen bør være, at de orga- 

nisationer, som mottar agitationsbidrag, maa gi rapport om dettes an
vendelse, før nyt bidrag ydes. I dette tilfælde blev der av sekretær 
Nilsen git forretningsutvalget oplysning om styrets arbeide, og man 
hadde ingen grund til at tro, at midlerne blev anvendt paa uforsvarlig 
maate.

Sak li. Sulitjelma stedlige styre ansøker om økonomisk støtte i 
anledning Sulitjelma-saken.

Besluttedes at bevilge kr. 100.00. 2 medlemmer stemte for andra- 
gendets oversendelse til det antimilitære fond.

Piotokolkomiteen er enig med mindretallet i, at saken burde være 
oversendt Det antimilitære fond.

Forretningsutvalget: Saavidt forbundet kjender til hadde det anti
militære fond ikke andre midler end hvad det til enhver tid fik bevilget 
av foreninger, forbund og andre organisationer. Efter de oplysninger 
som dengang forelaa hadde fondet ingen midler. Forsaavidt man under 
de omstændigheter mente at bevilge til Sulitjelma av midlerne, maatte 
forbundet ha git fondet en bevilgning for at sætte dette istand til at støtte 
vedkommende arbeidere. Under de omstændigheter fandt forretningsut
valgets flertal, at forbundet kunde yde bidraget direkte.

Ad forretningsutvalgsmøté 22. oktober 1918.
Sak. 20. Andragende om forhøielse av streikebidraget for de strei

kende ved Hovdenaks stole- og møbelfabrik.
Pi otokolkomiteen gaar ut fra, at beslutningen er i overensstemmelse 

med den tidligere, av hovedstyret fattede og av landsmøtet godkjendte 
beslutning om forhøielse av streikebidraget.
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Forretningsutvalget henviste til at beslutningen var i overensstem- 
nielse med forbundslovenes § 9, pkt, 1.

Ingen forlangte ordet under disse avsnit.

Ad forretningsutvalgsmøté 28. oktober 1918.
Sak 11. Avd. 43 oplyser, at andragende fra de kommunale opsyns- 

mænd og formænd om optagelse i organisationen var tilstillet sam- 
- organisationens styre, hvorfra det blev oversendt avdelingen med anbe
faling. Avdelingen har behandlet andragendet sammen med kommune- 
arbeidernes fællesstyre, hvor det blev fattet følgende beslutning:

«Møtet beslutter, at der gives vedkommende kommunale opsyns- 
mænd og formænd adgang til at slutte sig til avd. 43, som gruppe. Be
tingelsen herfor er, at opsynsmændene og formænd ene ordner sit- for
hold med hensyn til opsigelse i mest mulig overensstemmelse med de 
øvrige kommunale arbeidere.» Efter at denne beslutning var fattet 
fandt avdelingen ingen grund til at negte denne gruppe optagelse i 
organisationen, da de fuldt ut bøier sig for organisationens love og be
stemmelser og i alle konfliktsspørsmaal stiller sig solidarisk med de 
øvrige organiserte kommunale arbeidere. Foreningen vil derfor paa det 
indstændigste henstille til forretningsutvalget at godkjende nævnte funk- 
tionærers medlemsskap.

Besluttedes: Da det f rem ga a r av den redegjørelse som er oversendt 
fra avd. 43 at hele organisationen i Trondhjem er av den opfatning at 
disse opsyns- og formænd bør faa staa tilsluttet organisationen, finder 
forretningsutvalget at maatte bøie sig for angjældende organisations 
krav. Dog saaledes, at vedkommende medlemsskap blir forelagt først
kommende ’ landsmøte til endelig avgjørelse.

Det indsendte lønskrav bir saaledes at godkjende. Oskar Johansen 
stemmer imot, at forbundet medvirker til oprettelse av overenskomst for 
angjældende opsynsmænd og formænd.

Protokolkomiteen er i tvil om, hvorvidt landsmøtebeslutningen av 
1916 gir forretningsutvalget adgang til at tillate formændene at slutte 
sig til forbundet.

Forretningsutvalget bemerket:
Spørsmaalet var gjenstand for meget indgaaende drøftelse, og man 

var paa det rene med at opsynsmænd og formænd efter lovens bokstav 
ikke kunde optas som medlemmer, men paa den anden side forelaa der 
sterke krav fra de organiserte arbeidere i Trondhjem om at vedkom
mende maatte faa adgang til at organisere sig, og under hensyntagen 
til saavel lovens aand som det sidste landsmøtes stilling til de lokale 
avdelingers selvbestemmelsesret og indflydelse paa hovedorganisationens 
avgjørelsen fandt man at maatte indrømme kravet fra arbeiderne i 
Trondhjem.

Støstad: Naar vi i komiteen heftet os ved dette var det selvfølgelig 
fordi vi i 1916 — og jeg tror ogsaa i 1918 — drøftet opsynsmændenes 
stilling til vert forbund. Det tvilsomme laa her særlig i en almindelig 
opsigelscstid av 3 maaneder. Jeg tror neppe der er gjort noget i ret-
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Ad for reiningsutvalgsmøte 2. december 1918 
Sak 2. Bevilgning av agitationsbidrag til Det norske arbeiderparti.
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Besluttedes: Der bevilges Det norske arbeiderparti kr. 2000.00 som 
bidrag til agitationen i anledning den foreliggende situation. Som be
tingelse stilles at der under denne agitation sættes alt ind paa at hverve: 
nve medlemmer til fagorganisationen.

Som forbundets repræsentanter til at føre indseende med pengenes 
anvendelse utsees formanden og kassereren.

Spørsmaalet om yderligere bevilgning overlates til hovedstyret at 
avgjøre.

Oskar Johansen og A. Ahlstrand stemte for sakens utsættelse med' 
den begrundelse, at de fandt at Landsorganisationen burde overta den 
del av omkostningene som falder paa fagorganisationen under den fælles 
agitation.

Protokolkomiteen er enig i mindretallets begrundelse, at Lands
organisationen burde overta den del av omkostningene ved den fore
liggende fællesagitation, som falder paa fagorganisationen.

Forretningsutalgets flertal bemerket, at det mente at der paalaa 
Arbeidsmandsforbundet større forpligtelse til at drive agitation og vir
kelig socialistisk oplysningsarbeide end nogen anden fagorganisation» 
Efter de forandringer som var foregaat indenfor Det norske arbeider
parti mente man ogsaa at forbundet godt kunde1 forsvare at benytte 
partiets agitatorer til saavel socialistisk oplysningsarbeide som til agitation 
for fagorganisationen. Forretningsutvalget hadde paa det tidspunkt be
slutningen blev fattet fuld oversigt over at praktisk talt hele forbundet 
vilde komme ut i lønsbevægelse i løpet av det kommende aar, og det 
var derfor lite sandsynlig at forbundets egne tillidsmænd under de om
stendigheter kunde ofre nogen tid paa agitationsarbeidet.

Sak 18 (samme møte). Refcrertes at arbeidsledighetskassen var 
vedtat.

Av hensyn til det store forberedende oirganisationsarbeide der kræ- 
ves for at kassen kan komme i funktion in den en rimelig tid blev det 
besluttet straks at ansætte bokholder Osw. Martinsen som kassens for
retningsfører med samme løn som i sin nuværende stilling.

Videre besluttedes at søke Socialdepartementet om godkjendelse av 
kassen.

Av hensyn til det store lokale ekspeditionsarbeide i Kristiania vil der 
bli nødvendig at ansætte en helt lønnet ekspeditør, og at stillingen aver
teres ledig med løn som for øvrige tillidsmænd bestemt og med tiltræ- 
delse fra 1. januar.

Som følge av Martinsens ansættelse som bestyrer av arbeidsledig
hetskassen besluttedes at avertere stillingen som bokholder ved forbunds- 
kontoret ledig med tiltrædelse snarest.

Protokolkomiteen vil paa peke. at alle pladser i forbundet, som blir 
ledig til besættelse, bør averteres i partibladene, ialfald i de større byer 
og industricentrer, saaledes at de flest mulige av forbundets medlemmer 
faar adgang til at søke.

Forretningsutvalget bemerket: I sin almindelighet er man enig i 
protokolkomiteens bemerkning. Arbeid sl edighetsforsik ringen var dog for
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forbundet et ukjendt felt, og man mente derfor, at man i dette tilfælde 
ikke hadde noget andet valg mied hensyn til besættelsen av de 2 stil
linger, idet Martinsen av det forrige forretningsutvalg var valgt ind i 
den komite som utredet spørsmaalet, og hadde derfor hat anledning til 
at sætte sig ind i arbeidsledighetsforsikringen saavel her i landet som i 
utlandet.

Volan: Svaret er kan ske git noget kort. Med hensyn til ansættelsen 
av ekspeditør for Kristiania var denne stilling avertert. Oskar Johansen 
hadde været forretningsfører i avdeling 22, som dengang tællet 2500 
medlemmer, og hadde hat med arbedsledighetskassen at gjøre i længere 
tid. Og vi saa det naturlig som en fordel at ansætte en mand som var 
kjendt i denne materie.

Støstud: Det er ikke slik at komiteen har villet kriticcrc ansættelsen 
av hverken Johansen eller Martinsen; derimot har vi villet ha frem, at 
ledige stillinger bør til enhver tid averteres slik at hvemsombelst av for
bundets medlemmer faar anledning til at søke dem.

Ingen flere forlangte ordet, og avsnittet for 1918, sidste halvaar god- 
kjendtes enstemmig.

1. halvaar 1919.
Ad forretningsutvalgsmøte 6. januar 1919.

Sak. nr. A 52. Angaaende Lagerarbeidernes forening, Bergen, over
gang til Norsk transportarbeiderforbund.

Protokolkomiteen gaar ut fra, at forretningsutvalget i dette og lig
nende tilfælder har paaset, at lovens paragr. 34 og punkt 3 er overholdt.

Forretningsutvalget bemerker, at det aldrig har lagt hindringer iveien 
for at en forening, som efter sit virke skal tilhøre et andet forbund, har faat 
anledning til at overgaa til dette forbund uten at benytte den lovbefalte 
opsigeise. I dette tilfælde er dog opsigelsen anvendt.

Ad forretningsutvalgsmøte 13. januar 1919.
Sak nr. B 18. Angaaende Molde brandfunktionærers optagelse i for

bundets avdeling dersteds.
Protokolkomiteen henviser til sin bemerkning ad sak 11 i forret

ningsutvalgsmøte 28. oktober 1918, angaaende de kommunale opsyns- 
mænd og formænd i Trondhjem.

Forretningsutvalget har handlet ut fra samme betragtning som under 
sak 11 i forretningsutvalgsmøte 28. oktober 1918 og henviser til sit svar 
paa protokolkomiteens bemerkninger til denne sak.

Ad hovedstyremøte 17. januar 1919.
Sak nr. B 22. Angaaende agitationsbidrag til Det norske arbeider

parti.
Protokolkomiteen er av den mening at den agitation som er nødven

dig paa grund av landsmøtets principiellc beslutninger bør utføres av 
forbundet selv, og finder vi derfor bevilgningen ubetimelig, da Arbeids- 
mandsforbundet vistnok er det eneste forbund som i nogen væsentlig grad 
har bidrat til fællesagitationen.
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Forretningsutvalget henviser til sit svar og protokolkomitens be
merkning til sak nr. 2 i møte 2. december 1918.

Ad hovedstyremøte 18. januar 1919.
Sak nr. B 24. Angaaende andragende fra Volan og Eikefjord om 

endossement av laan stort kr. 30,000 til indkjøp av eiendommen Jens Bjel- 
kesgate 15.

Av protokollen fremgaar det at hovedstyret har besluttet at imøte
komme andragendet. Protokolkomiteen er fuldt opmerksom paa det 
som ligger til grund for den fattede beslutning, men finder dog at burde 
peke paa, at beslutningen vistnok er stridende mot tidligere landsmøters 
stilling til lignende spørsmaal.

Forretningsutvalget bemerker: Hovedstyret er henvist til enten at 
fortsætte at betale diæt til de tillidsmænd, som ikke hadde familietillæg 
eller ogsaa sørge for at skaffe dem hus. Man gik derfor ut for at det 
vikle være bedre saavel for tillidsmændene selv som for organisationen 
at skaffe leiligheter, og dette kunde ikke gjøres paa anden maate end ved 
overtagelse av en eiendom.

Volan: Jeg vil i forbindelse hermed oplyse, at der paa det tidspunkt 
denne gaard blev indkjøpt ikke kunde skaffes kontorer for arbeidsledig- 
hetskassen, som skulde træ i virksomhet februar 1919. Ved kjøpet av 
Jens Bjelkes gate 15, hvor der var en ledig Initik, lykketles det imidlertid 
at avhjælpe dette og skaffe plads for kassen. At gaarden blev kjøpt 
skyldtes naturligvis, at man ikke kunde la folk bo paa gaten. Andre 
organisationer, saavel politiske som faglige, har maattet indrette sig paa 
samme maate; det gjælder f. eks. baade «Social-Demokraten» og presse
kontoret.

Steffensrud: Der er ogsaa etpar andre spørsmaal som tangerer 
sterkt ind paa dette. Kjøpet oplyses at ha dreiet sig om 30 000 kroner. 
I et senere hovedstyremøte besluttedes det at løse ut Volan og Eikefjord 
og overta eiendommen for forbundets regning. Likesaa besluttedes at 
bevilge sekretær Kvale et laan av 9000 kroner til indkjøp av en anden 
eiendom. Al den stund man vidste at arbeidsledighetskassén trængte 
lokaler synes det merkelig, at organisationen ikke straks overtok gaarden 
og dermed undgik disse transaktioner fra den ene til den anden. Det 
er forkastelig at organisationens penge utlaanes til enkeltpersoner.

Volan: Her dreier det sig ikke om noget laan til Eikefjord og mig, 
men en kauktionsforpligtelse. Jeg trodde paa det tidspunkt, at der skulde 
være adgang til at faa laane i Kristiania, naar man hadde god kautionist, 
paa like gunstige vilkaar som andetsteds i landet. Det viste sig imidlertid 
at det ikke var mulig at opnaa de vilkaar, som man som regel faar, idet 
banken forlangte et mindsteavdrag paa laanet paa 3000 kroner om aaret. 
Dertil hadde vi en avdragsobligation paa huset, hvorav yderligere skulde 
svares 2000 kroner. Paa sommeren 1920 stod vi begge i den situation, 
at vi maatte søke at kvitte os med huset. Vi fik da et tilbud fra A/S 
Kristiania f olkeres tau ra n ter, som under alle omstændigheter vilde sikret 
os en fortjeneste av 10—15,000 kroner. Men naar skatter og avgifter var
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betalt regnet vi fort ut at der ikke blev stort igjen. Vi meddelte forret
ningsutvalget, at vi ikke længer kunde sitte med det hus — vi var nødt 
n at sælge med det tilbud vi hadde faat. Men en konsekvens herav vilde 

være, at hvis vi ikke kunde skaffes leilighet maatte vi flytte ut av byen 
Utvalget fandt ikke dette forsvarlig og besluttet enstemmig at foreslaa 
for hovedstyret, at forbundet overtok gaarden som sin egen. Og for
bundet fik gaarden paa de vilkaar som vi hadde overlat den efter Da 
jeg gik fra forbundet: sa jeg, at i det øieblik forbundet skulde maatte 
trænge den leilighet som jeg optok, og som jeg fremdeles bebor, da 
skulde den ogsaa straks staa til dets disposition. Driftsregnskapet for 
1921 viser et ovcrskud av kr. 306.54, men det er en sak for sig. — avdrag 
svarer ikke huset, det er gi vet. Allikevel har forretningsutvalget ikke 
fundet det rigtig at gaa til paalseg av husleien, saa længe gaarden svarer 
skatter.
. Støstød: I møte 20. juli 1920 sees hovedstyret at ha besluttet at 
mdkjøpe Jens Bjelkes gale 15 for en sum av 106,000 kroner plus tilhjem- 
lingsomkostninger. Protokolkomiteen finder det urigtig, at forbundets 
midler blev bundet _i flere faste eicndonime end høist nødvendig, og den 
gjorde en anmerkning, idet den spurte om grunden til at dette indkjøp 
var gjort. Jeg henstiller at dette punkt blir referert.
forreMngsutvalge/: ^ ^ ^ protokolkoiniteens anmerkning anførte

^(l\ nlk 3 i h°vstyrets protokol. Hovedstyret behandlet i møte 18 
januar 1919 andragende fra Volan og Eikefjord om garanti i anledning 
indkjøp av en eiendom for derved at skaffe sig familiebekvemmeligheter 
her i byen, saa de fik anledning til at flytte sin familie hit.

De eiendommer som under de raadende forhold den gang var til
sa gs var for det første stipulert til ganske høie priser, dernæst var over- 
tagekesbetingdsene av den art, at der krævedes betydelig avdrag paa

Erfaringen viste, at det blev vanskelig for kjøperne at svare avdrags- 
ermmene, og for ikke at risikere hel økonomisk utarmelse ansøktes for- 
undet om at overta eiendommen til det beløp som den kostet indeha- 

verne. Hovedstyret fandt enstemmig, at der vilde være rimelig at overta 
eiendommen da man følte sig forpligtet til at sørge for at forbundets 
tiihdsmænd fik hus og det paa saa danne vilkaar som var økonomisk over
kommelig.

Støstad: Na a r komiteen har fæstet sig ved denne sak er det ikke 
fordi vi er uten forstaaelse av den stilling man kan komme i, naar man 
skal bo med familie paa et fremmed sted; det er vel ogsaa en fordel at 
ordne sig, som det her er sket, i stedet for at paadra forbundet diætut- 
gifter Men vi mener at man allerede d engang, i stedet for at stille1 ganran- 
tien, skulde ha tat beslutning om at indkjøpe eiendommen for forbundets 
regning. Naar det viser sig at gaarden blir for kostbar for den enkelte at 
trækkes med maa forbundet jo allikevel træ til. Vi har ikke villet rette 
nogen særlig skarp kritik mot denne beslutning heller, men det vilde 
være nmelig at forretningsutvalget, efter at de to var utløst, hadde over
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veiet at gaa til en forhøielso av husleien. Naar der med en saa forholds
vis lav husleie allikevel fremkommer overskud maa det skyldes at ved
likeholdet ligger tilbake.

Smdbye: I 1918, da Volans og Eikefjords andragende forelaa, 
kjendte hovedstyret ikke til de laanevilkaar som Kristiania-bankerne al- 
mindelig stillet. Forøvrig var det jo bare spørsmaal om et endossement, 
da saken første gang forelaa, og jeg ansaa ikke dette endossement for 
betenkelig paa det tidspunkt; Norsk Arbeidsmandsforbund var jo heller 
ikke insolvent. Anderledes kunde det stille sig i 1920, da spørsmaalet om 
gaardens overtagelse kom op. Men da var forholdet ogsaa det, at hadde 
man sagt a fik man ogsaa si b. Hadde ikke Volan og Eikefjord greiet 
sine forpliktelser vilde vi jo allikevel hat eiendommen. Jeg ser det slik 
idag, at om jeg hadde hat fuld oversigt i 1919 er det mulig jeg for mit 
vedkommende ikke var gaat med paa garantien, men heller hadde villet 
stemme for anskaffelse av en mindre 'eiendom. Jeg mener imidertid ikke 
at hovedstyret har tat noget skridt hvorved forbundets økonomi skulde 
forringes; jeg tror at styret vil kunne ta ansvaret for. kjøpet av begge 
disse eiendomme.

Steiiensrud: Denne eiendom svarer sig ikke paa nogen maate. De 
to har nok ikke forstaat sig paa at være gaardeiere. Hermed faar det 
nu være som det er; jeg vil ialfald ikke anbefale Norsk Arbeidsmandsfor
bund at gaa ind i huseieirforeningen. Nu faar vi sitte med eiendommene.

Ødegaard: Angaaende spørsmaalet om et husleiepaalæg har vi gjen
tagne gange hat det under observation og spekulert paa, hvad vi skulde 
gjøre. Men vi vet, at siden overtagelsen har det været stadig nedad- 
gaaende tider, og det er mest arbeidsfolk som bor i Jens Bjelkes gate 15. 
Naar saa er har ikke jeg villet være med paa at gjøre nogen henvendelse 
til husleienævnden om et paalæg, tiltrods for at meget kunde tale for 
rimeligheten av det.

Ad hovedstyremøte 19. januar 1919.
Sak nr. B 21. Angaaende bevilgning av agitationsbidrag til avd. 43, 

Trondhjem.
Protokolkomiteen finder det urigtig at der bevilget agitationsbidrag 

til enkelte avdelinger, men mener, at disse bare bør gives de stedlige 
styrer.

Forretningsutvalget bemerker : Man er enig i protokokomiteens be
merkninger, og forretningsutvalget som i almindelighet bevilger agita- 
tionsbidragene har ogsaa forsøkt at holde den linje protokolkomiteen 
peker paa. I dette tilfælde forelaa der imidlertid oplysninger fra avde
lingsstyret, som gik ut paa at avdelingen maatte deles i en række fore
ninger av hensyn til administration, idet foreningen ikke hadde økonomisk 
evne til at ansætte lønnet forretningsfører. Men samtidig blev det oplyst, 
at forsaavidt forbundet var villig til at yde et agitationsbidrag, skulde for
eningen forsøke ved hjælp av dette at forøke sit medlemsantal, saa den 
kunde ansætte forretningsfører og derved holde foreningen samlet. Saa- 
vel foreningen som hovedstyret næret sterk frygt for at en opdeling av 
avdelingen vilde medføre at flere grupper traadte ut av organisationen.
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Den eventualitet vikle hovedstyret ikke ta, men fandt heller at maatte- 
bevilge foreningen et agitationsbidrag.

Ad hovedstyremøte 20. januar 1919.
Sak. nr. B 28. Angaaende andragende om laan stort kr. 3000.00 til 

et Folkets hus paa Sandnes, Sulitjelma. Av protokollen sees at hoved
styret har besluttet andragendet oversendt Landsorganisationen med an
befaling av at laanet ydes av Folkets hus fond og videre er det besluttet 
at forbundet, hvis laanet k neves før Landsorganisationen har truffet sin 
avgjørelse, stiller sig som garantist.

Protokolkomiteen finder det ikke helt forsvarlig, at denne garanti er 
ydet, da man ingenting vet om laanet kan ydes av Folkets hus’ fond.

Hovedstyret fandt spørsmaalet om bevilgning av laan av Folkets 
hus-midler saa kurant, at der ingen tvil var om at beløpet vilde faaes 
av fondet. Imidertid tar det gjerne nogen tid før formaliteterne kunde 
bringes i orden.

Ad fprretningsutvalgsmøte 3. februar 1919.
Sak nr. B 29. Angaaende andragendet fra bergverks- og anlægs- 

arbeiderncs industrikomite om anledning for grupperne til eiter indstilling 
fra. sekretærene at benytte andre skikkede folk til agitationen. Forret- 
ningsutvajget har imøtekommet andragendet.

Protokolkomiteen er av den opfatning, at det netop foran en tarif- 
revision er mindre formaalstjenlig at drive agitatiom i nogen større ut- 
strækning. Videre mener komiteen, at dersom andre end sekretærene 
skal drive agitation, bør det bli de stedlige styrer eller enkelte avdelingers 
sak at utpeke disse.

Fonetningsutvalget bemerker: Den agitation, som der under denne 
sak er tale om, skulde ikke igangsættes utelukkende av hensyn til at 
hverve nye medlemmer, men var ment væsentlig at skulle drives for at 
gi medlemmene oplysninger om sidste landsmøtets beslutninger særlig 
hvad angik organisationens taktik.

Sak nr. B 40. Forretningsutvalget sees at ha git grube- og anlægs- 
sekretærene anledning til at foreta en reise til de andre skandinaviske 
lande, for at sætte sig ind i løns- og arbeidsvilkaar ved gruber og anlæg.

Pi otokolkomiteen er ikke uenig i den fattede beslutning, men mener 
at det maatte være tilstrækkelig at la én mand foreta en saadan reise.

Fon etningsutvalget bemerker, at naar det gik med paa sekretærenes 
andragende var det ut fra den betragtning, at det her gjaldt at skaffe 
oplysninger om arbeidsforholdene for 6 forskjellige grupper. Forsaavidt 
man skulde sende en sekretær for at foreta undersøkelserne vilde han 
blit borte saa længe, at gruppens interesser derved vilde lide.

Støstad: Jeg skal ikke si saa meget, men vil peke paa at det ihvert- 
fald er en ny fremgangsmaate at forbundet bevilger stipendier til utlan
det paa det vis. Det forekommer saa meget besynderligere som det 
gjaldt netop disse to industrier, hvor forholdene hos os og i nabolandene 
maa antas at være nogenlunde like. I alle tilfælder skulde det synes at 
være nok at sende én.
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Volan: Beslutningen kom ikke til praktisk anvendelse, for ingen av 
sekretærene fik tid til at reise. Men det er en sak for sig’. Jeg vil paa- 
staa, at det vilde været av største betydning for os under behandlingen, 
av bergverkene for voldgiftsretten iaar om vi hadde hat en eneste mand 
tilstede som kunde skaffet fuld besked om hvordan forholdene var og 
er f. eks. ved de spanske kisgruber. Bevislighetene er her det materiale 
som har størst værdi.

Alb. Karlsen: Forsaavidt noget lignende skulde komme op igjen vil 
jeg bare gi den oplysning, at anlægsarbeiderne lever under stort set de 
samme forhold overalt, hvad angaar arbeidsmaaten.

Ad forretningsutvalgsmøte 10. februar 1919.
Sak nr. B. 131. Hurums laste- og transportarbeiderforening sees at 

være optat i forbundet.
Efter navnet at dømme anser protokolkomiteen det for givet at denne 

forening hører hjemme i Norsk transportarbeiderforbund.
Forretningsutvalget: Foreningen bestaar av arbeidere som er be- 

skjæftiget i et grustak og maa efter forretningsutvalgets opfatning tilhøre 
Arbeidsmandsforbundet.

Ad forretningsutvalgsmøte 26. februar 1919.
Sak nr. A 138. Forretningsutvalget sees at ha besluttet at yde strei- 

keunderstøttelse til medlemmer, som ikke har staat 8 uker i forbundet.
Protokolkomiteen maa peke paa at denne beslutning ikke er i over

ensstemmelse med lovene og finder ingen grund til avvikelse fra disse.
Forretningsutvalget: Beslutningen til denne sak er saalydende:
«Andragendet indvilges under hensyntagen til de ekstraordinære for

hold. Arbeidet er av den beskaffenhet, at skal arbeiderne ha nogen 
chanse for at faa forholdene forbedret, er tidspunktet for konflikten av 
avgjørende betydning, og det hadde været til skade for saken at utsætte 
aktionen samt av hensyn til at organisationen er ny paa stedet.» For
retningsutvalget mener at beslutningen er vel begrundet og henviser til 
denne.

Ad forretningsutvalgsmøte 17. mars 1919.
Sak nr. A 8. Tarifrevision i jernindustrien. Av protokollen fremgaar 

det at forretningsutvalget har bindet at maatte fremsætte for sine med
lemmer i denne industri lignende krav som Jern- og Metalarbeiderfor- 
bundet og Formerforbundet har indsendt for de hjælpearbeidere som 
staar tilsluttet disse forbund. Kravet fra Arbeidsmandsforbundets med
lemmer ligger imidlertid betragtelig høiere.

Protokolkomiteen er av den opfatning, at ved denne fremgangsmaate 
blir det de andre interesserte forbund som bestemmer kravenes størrelse 
ogsaa for vore medlemmers vedkommende. Dette mener komiteen er 
urigtig, og det maa forebygges for fremtiden.

Forretningsutvalget gaar ut fra, at alle medlemmer som har deltat 
i forberedelsen av lønskrav vil forstaa at en organisation som repræsen- 
terer en industris hjælpearbeidere og dertil et litet mindretal av disse ar
beidere ikke kan evne at gjennemføre høiere lønninger for sine medlem
mer i denne industri end hvad interesserte fagarbeidere i denne indu
stri forlanger. Slik som arganisationsforholdene ligger an særlig inden
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jernindustrien vil det stort set bli Jern- og metalarbeiderforbundet, som 
ogsaa bestemmer lønskravene for lijælpcarbcidernc, selv om et stort 
flertal av disse staar tilsluttet vort forbund.

Ad forretningsutvalgsmøte 24. mars 1919.
Sak nr. B 127. Angaaende agitationsbidraget til Notodden Arbeids- 

mandsforening og de øvrige avdelinger paa Notodden. Forretningsut
valget har bevilget kr. 1000.00.

Protokolkomiteen har ikke noget mot bevilgningen, men det fremgaar 
ikke av protokollen, hvilken avdeling det er som er ansvarlig for beløpets 
anvendelse, og det skulde saalcdes være mest rimelig, at pengene var blit 
oversendt det stedlige styre. Man vet nemlig nu ikke hvem som skal 
avgi beretning om pengenes anvendelse.

Forretningsutvalget: Beløpet blev indvilget til Arbeidsmandsforbun- 
dets avdelinger paa Notodden, nemlig: Notodden fabrikarbeiderforening, 
Notodden og Omegns Arbeidsmandsforening og Notodden Murarbeider- 
forening. Andragendet er undertegnet av samtlige disse foreninger.

Sak nr. A 151. Forretningsutvalget sees at ha tiltraadt anlægsgrup- 
pens industrikomites forslag om avholdelse av en generalforsamling med 
en repræsentant for hver forening for at drøfte tarifrevisionen ved sta
tens anlæg.

Protokolkomiteen har forstaat landsmøtebeslutningen av 1918, an- 
gaaende oprettcisc av industrikomiteer, saaledes at man for fremtiden 
skulde undgaa at avholde repræsentantmøter for de enkelte industrier 
idet industrikomiteen skulde samarbeide de indkomne forslag og plan- 
lægge taktikken ved tarifrevisionene. Dette har ogsaa været gjqrt av de 
andre grupper med undtagelse av grubeindustrien, som har hat et saa- 
dant møte Nogen særlig grund for anlægsgruppen til at fravike denne 
regel kan ikke protokolkomiteen se har været tilstede, hvorfor den mener 
at forretningsutvalget burde ha negtet avholdelsen av et saadant møte.

Forretningsutvalget: Industrikomiteen ønsket dette møte særlig av 
hensyn til den nye situation, som vilde opstaa ved, at anlægsarbeiderne 
skulde forlate overenskomstprincippet og gaa over til anerkjendte arbeids- 
vilkaar. Forretningsutvalget fandt derfor at kunne gaa med paa sammen- 
kaldelsen av repræsentantmøte for at anlægsarbeiderne der kunde faa 
anledning til at drøfte de taktiske fremgangslinjer, som maatte komme 
til anvendelse under den nye situation.

Støstad fandt det noget beklagelig, at de forskjellige grupper skulde 
faa forretningsutvalgets godkjendcisc for indkaldelse av repræsentant
møter mellem landsmøtene; det kunde komme til at bli en kostbar admi- 
nistration for forbundet. Spørsmaalet om anerkjendte arbeidsvilkaar var 
forøvrig aktuelt for alle grupper.

Volan: Spørsmaalet om overenskomst eller ikke overenskomst var 
forelagt en række grupper til avgjørelse før man gik til tarifrevision i 
1919, og anlægsarbeiderne besluttet med stort flertal at søke at komme 
bort fra overenskomstene. Naar industrikomiteen ønsket raadslagning 
med gruppen vilde ikke jeg ha motsat mig det, og heller ikke om det hadde 
foreligget lignende krav fra andre grupper.
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Sak nr. A 238. Hermetikfabrikken i Tromsø, angaaende understøt
telse under konflikt for medlemmer med kortere medlemsskap end 8 uker.

Protokolkomiteen henviste til sin bemerkning ved sak A 138.
Forretningsutvalget: Angjældende organisation var ny og hadde 

som følge derav li tet kjendskap til organisationens love. Paa det tids- 
punkt forretningsutvalget besluttet at indvilge streikeunderstøttelse ti 
medlemmer, som ikke hadde 8 ukers medlemsskap, var konflikten brutt 
ut Negtelse av understøttelse vilde derfor ha ledet til en tapt konflikt, 
og dette kunde ha følger for organisationen, som forretningsutvalget ikke 
vilde ta ansvaret for.

Ad forretningsutvalgsmøte 31. mars 1919.
Sak nr. B 141. Foranlediget ved en forespørsel fra Hommelvik ar

beidsmandsforening har forretningsutvalget besluttet at frita medlemmene 
for kontingent under arbeidsledighet, selv om de oppebærer understøttelse 
av arbeidsledighetskassen.

Protokolkomiteen vil gjøre opmerksom paa, at dette er i strid med 
forbundslovens prg. 5 punkt 1, og beslutningen er saaledes ogsaa i strid 
med lovene.

Forretningsutvalget: Som de fleste av forbundets medlemmer kjen- 
der til var det ikke mulig for forbundet at faa trykt de nye love og om- 
sendt disse før ut paa aaret 1919. En række foreninger hadde derfor 
ukentlig' at trække medlemmerne for kontingent saavel under kontlikt 
som under arbeidsledighet. For at alle medlemmer skulde bh behandlet 
likt fandt derfor forretningsutvalget at maatte utsende et cirkulære til 
avdelingene, hvori der gaves dispensation fra lovens bestemmelser om 
kontingentindbetaling for arbeidsledige og streikende medlemmer. is- 
pensationen gjaldt aaret 1919.

Ad forretningsutvalgsmøte 14. april 1919.
Sak nr A 270. Andragende fra Drammens sten-, jord- og cement- 

arbeiderforéning om tilladelse til at fremsætte lønskrav og at medlemmer 
som ikke har staat 8 uker i forbundet faar understøttelse under en even-
tuel konflikt. , ,

Av protokollen fremgaar, at forretningsutvalget har indvilget begge 
andragender. Angaaende understøttelse henviser protokg Ikomiteen til sin 
bemerkning ad sakene A 138 og A 238.

Forretningsutvalget: Saken laa saadan an, at forretningsutvalget fik 
den opfatning, at en hurtig aktion vilde løse arbeidernes krav uten ar
beidsstans av længere varighet. Forutsætningen maatte dog være, at alle 
arbeidere blev tilsikret streikeunderstøttelse, saa man kunde gjøre reg
ning paa et absolut flertal for arbefdsnedlæggelsen. Forretningsutvalgets 
bedømmelse av situationen viste sig ogsaa at holde stik, idet arbeidsstans 
indtraadte 21. april og sluttet 23. april. Arbeidernes væsentlige krav blev 
indrømmet.

8
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Ad forretningsiitvalgsmøte 30. april 1919.
Sak nr. B 163. Angaaende agitationsbidrag, stort kr. 2500.00 til Kri

stiania stedlige styre. Det fremgaar av protokollen at andragendet er 
bevilget, uten at der sees at ha foreligget noget beretning for et agita
tionsbidrag paa kr. 2000.00 bevilget den 24. mars s. a.

Protokolkomiteen mener, at forretningsutvalget altid bør kræve be
retning før nye agitationsbidrag bevilges.

Forretningsutvalget bemerker, at det ikke, som anført av protokollen, 
hadde bevilget Kristiania stedlige styre et agitationsbidrag av 2000.00 
kroner den 24. mars. Beslutningen gik ut paa at oversende det stedlige 
styre til uttalelse et andragende fra komunearbeidernes fællesgruppe om 
en bevilgning av 2000.00.

Ad forretningsiitvalgsmøte 14. mai 1919.
Sak nr. B 184. Optagelse av Kongsbergs kommunale arbeiderfore

ning, hvis medlemmer samtlige har 3 maaneders opsigelse.
Protokolkomiteen henviser til sin bemerkning til sak 11, 1918, og sak 

B 18, 1919.
Forretningsutvalget henviser likeledes til sine svar under de angivne 

punkter.
Ad forretningsutvalgsmøtet 14. mai.

(Forhøielse av indenbvs diæt).
Oskar Johansen sees at ha vakt motion om at den indenbys diæt un

der forhandlingene er for lav. I den anledning besluttet forretningsutval
get at diætten forhøies fra kr. 6.00 til kr. 12.00 pr. dag.

Protokolkomiteen kan ikke være enig i den av forretningsutvalget fat
tede beslutning, idet en diæt a kr. 12.00 indenbys maa ansees for at være 
for høi, sammenlignet med diætten for utenbys repræsentanter og for
handlere. Denne er efter komiteens mening passende.

Forretningsutvalget anfører: Under forhandlings-' og mæglingsmøter 
paa vaaren 1919 var det meget almindelig, at repræsentantene blev bun
det til møtene helt fra formiddagen og langt ut paa natten uten at ha re
gulære spisepauser og absolut uten tanke paa a kunne komme hjem før 
møtene blev avsluttet for dagen. Dette skedde ofte ikke før langt paa 
natten. Der kan saaledes anføres, at sidste mæglingsmøte i bygnings
industrien sluttet først kl. 3 formiddag. Under disse forhold fandt forret
ningsutvalget at maatte indvilge indenbys repræsentanter en saadan diæt- 
godtgjørelse, at de kunde faa adgang til at spise sammen med repræ
sentanter fra utenbys foreninger og særlig da denne tid ofte var den 
eneste, som kunde avsees til konferancer mellem forhandlerne.

Siøstad bemerket, at han hadde ikke indtryk av at det gik saa haardt 
paa med arbeidet, som det fremgik av svaret.

Ødegaard oplvste, at diæten blev reducert igjen umiddelbart efter at 
man var færdig med den periode av 1919 da der var mest at gjøre.
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Sak nr. B 183 i møte 14. mai.
Protokolkomiteen henviser til sin bemerkning ad sak A 151. Der er 

dog mere som taler for at forretningsutvalget har fattet en beslutning som 
gjort i dette tilfælde end ved sak A 151.

Forretningsutvalget mener, at protokolllationen om denne sak er saa 
fuldstændig og gir et saa klart billede av forholdene ved bergverkene 
og dermed ogsaa begrundelse for møtets sammenkaldelse, at man finder 
det unødvendig at gi anden besvarelse end en henvisning til nævnte 
protokol.

Ad forretningsiitvalgsmøte 4. juni 1919.
Sak nr. B 205. Angaaende godtgjørelse til Lars Tørres, for deltagelse 

i arbeiderraadsmøte. Forretningsutvalget sees at ha besluttet at utbetale 
nævnte utgifter for 4 dage under forbehold.

Protokolkomiteen kan ikke skjønne andet end at disse utgifter er for
bundet uvedkommende.

Forretningsutvalget kan være enig i protoholkomiteens anmerkning, 
men paa den anden side kan det selvfølgelig ikke negtes at da Tørres 
deltagelse i dette møte hadde en viss betydning ogsaa for arbeiderne, 
fandt man i dette tilfælde at kunne bevilge diæt for reisen.

Ad forretningsiitvalgsmøte 11. juni 1919.
Sak nr. A 299. Godkjendelse av overenskomst for Gjøvik sten-, jord- 

og cementarbeidere. Overenskomsten indeholder en bestemmelse om at 
arbeiderne istedetfor ferie skal ha betalt for en uke ekstra. Forretnings
utvalget sees at ha godkjendt overenskomsten uten at ha gjort bemerk
ning til feriebestemmelsen.

Protokolkomiteen mener, at forretningsutvalget, ifølge tidligere be
slutninger, burde ha motarbeidet denne bestemmelse og søkt at hindre 
dens indtagelse i overenskomsten.

Forretningsutvalget: Forbundet tilskrev avdelingen paa Gjøvik om 
at man ikke kunde godkjende bestemmelsen om 6 dages løn istedetfor 
ferie, men forholdet var det, at bare 4 a 5 arbeidere av ca. 30 vilde faa 
ferie efter de feriebcstemmelscr man blev enig om i 1919 og da syntes 
foreningen ikke at ville ta en konflikt paa dette spørsmaal. Under de for
holde godkjendte forretningsutvalget overenskomsten.

Ad forretningsiitvalgsmøte 11. juni.
Sak nr. A 375. Angaaende en forespørsel fra Salterød arbeiderfore- 

ning om dens medlemmer paa grund av konflikten mellem bedriften og 
Jern- og metalarbeiderforbundets medlemmer er berettiget til 14 dages 
opsigelse.

Av protokollen fremgaar ikke at spørsmaalet er besvart. Dersom 
spørsmaalet er besvart, er protokollen ufuldstændig.

Forretningsutvalget kan være enig i at protokollen er ufuldstændig, 
men efter forretningsutvalgets opfatning hadde angjældende arbeidere
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ikke krav paa 14 dages opsigeksc, idet jern- og metalarbeiderne iverksatte 
arbeidsstans uten lovlig opsigelse og bedriften var derfor forhindret i ved 
opsigelse av de øvrige arbeidere at sikre sig. Efter forretningsutvalgets 
opfatning hadde bedriften lovlig adgang til. at betra gt e arbeidsstansen som 
force majeure, hvad angik de andre arbeidere.

Ad reprcesentation under møter og forhandlinger.
Av protokollen fremgaar at flere foreninger fremdeles følger den tak- 

tik at sende flere repræsetanter under møter og forhandlinger.
Protokolkomiteen har ikke gjort bemerkning til hver enkelt av disse 

tilfælder, men er av den opfatning, at forbundet paa grund av de store 
utgifter, som en saadan unødig stor repræsentation medfører, maa sætte 
en stopper for dette. Komiteen vil henstille til forretningsutvalget eller 
hovedstyret at fatte beslutning om, at der under forhandlinger deltar en 
maiid fra vedkommende industrikomite sammen med en mand fra for
bundet. Viser det sig under forhandlingene nødøvendig at indkalde spe- 
cielle repræsentanter kan dette gjøres i den utstrækning forretningsutval
get finder det nødvendig.

Forretningsutvalget er fiildt enig med protokolkomiteens bemerkning 
om at repræsentationen under forhandlingene er for stor. Saavel forret
ningsutvalget som hovedstyret har behandlet dette spørsmaal og er der 
forsøkt at indskrænke repræsentantene ganske betydelig, og det er og- 
saa i de fleste tilfælder lykkedes. Foreningene synes derfor at mangle 
den nødvendige forstaaelse av dette spørsmaal og stiller de mest vidt- 
gaaende krav til forretningsutvalget. Det har endog hændt, at forhand
lingsutvalgene har villet gaa til streik, forsaavidt hovedorganisationen 
ikke godkjendte den repræsentation avdelingen selv bestemte. I det hele- 
tat synes den opfatning at være raadende ute fra foreningene, at forbunds- 
kassen raader over saa store kapitaler, at ethvert krav fra foreningene 
med lethet maa kunne imøtekommes. Dette er selvfølgelig en fuldstændig 
feil opfatning og forretningsutvalget mener, at landsmøtet maa gi for
bundsstyret absolut bemyndigelse til at kunne bestemme disse forhold.

De refererte bemerkninger og forretningsutvalgets svar omfattende 
1. halvaar 1919 vedtoges uten yderligere debat.

ening. Under alle omstændigbeter har forretningsutvalget forstaat av- 
dclingslovenes § 34 paa den maate, at de skulde ha garanti for at ikke 
enkelte personer i en opløst forening kunde tilvende sig de midler for
eningen sitter inde med. Forretningsutvalget tror ikke at hensigten med 
denne § skulde være at gi forbundet kilde til nogen indtægt, men garanti 
for at midlene blir anvendt til fordel for organisationen og paa forsvarlig

Sak nr. B 224. Dovrebanens stedlige styre nordre del har faat et 
bidrag av kr. 500.00 til en foredragsturne med Alfred Madsen. Det emne 
som skulde behandles var socialiseringen.

Protokolkomiteen finder, at utgiftene til denne slags agitation rettelig 
burde bæres av Landsorganisationen.

Forretningsutvalget mener, at beslutningen er fuldt forsvarlig og i 
overensstemmelse med forbundets formaal.

Ame opl.vste, at pengene blev tat av det tidligere bevilgede beløp til 
fællesagitatiouen.

Sak nr. B 377. Fiskaa verk. Det fremgaar av protokollen at 30 pro- 
cent av lønningene er dyrtidstillæg og at arbeiderne har meddelt ar
beidsgiverne at overenskomsten er godkjendt før saken er forelagt for
retningsutvalget.

Protokolkomiteen finder, at forretningsutvalget bestemt maa kræve 
at forslag til overenskomst altid maa forelægges forretningsutvalget til 
godkjendelse førend meddelelse om saadant sendes arbeidsgiverne. 
Likeledes finder vi, at en inddeling av lønningene med 30 pct. er uheldig, 
da dyrtidstillægget her utgjør en for stor del av lønnen.

Forretningsutvalget et enig i protokolkomiteens bemerkninger hvad 
angaar foreningenes ret til at vedta overenskomster før de er forelagt 
forbundet. Forbundet har heller ikke undlatt at gjøre avdelingene op- 
merksom paa dette forhold. Man har dog ikke magtet at hindre alle 
avvikelser fra den regel forbundet har git. Hvad angaar de 30 pct. som 
er fastsat som dyrtidstillæg kan det være et skjønsspørsmaal om dette 
er for høit ansat. Forbundet forsøkte dog konsekvent at gjennemføre de 
vanlige bestemmelser om dyrtidstillæg.

2. halvaar 1919.
Ad forretningsutvalgsmøte 2. juli 1919.

Sak nr. B 223. Angaaende overførelsen av en opløst forenings midler.
Forretningsutvalget sees at ha tilladt at kr. 900.00 som er etterlatt av 

Hals fagforening anvendes til et Folkets hus i Mosjøen.
Protokolkomiteen finder den ioretagne disposition stridende mot av- 

delingslovens prg. 34, p. 1 og 2.
Forretningsutvalget: Hals fagforenings virksomhet er i virkeligheten 

optat av Mosjøens og omegns arbeidsmandsforening. Den opløste fore
nings eiendele burde vel derfor rettelig gaa over til den nystiftede for

Ad forretningsutvalgsmøte 9. juli 1919.
Sak nr. B 232. Forretningsutvalget har bevilget 200 kroner til Kri

stiansand faglige samorganisation.
Protokolkomiteen mener, at agitationsbidrag til samorganisationer 

bør utredes av Landsorganisationen, og andragendet burde saaledes være 
oversendt denne.

Forretningsutvalget kan være enig i protokolkomiteens bemerknin
ger forsaavidt angaar bevilgninger til Samorganisationen i sin alminde- 
lighet I dette tilfælde forelaa der imidlertid oplysninger om at samor
ganisationen hadde stiftet foreninger i tilslutning til Arbeidsmandsforbun-
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det og forøvrig drevet en utstrakt agitation for tilslutning til forbundet. 
Man fandt derfor at samorgamsationen hadde krav paa en rimelig godt
gjørelse for dette arbeide.

Ad hovedstyremøte 12., 13. og 14. juli 1919.
Sak nr. B 26. Det sees at hovedstyret har bevilget et laan stort kr. 

500.00 til Johan Iversen som flyttehjælp.
Protokolkomiten linder beslutningen i strid med tidligere fattede be

slutninger om laan til enkelte personer og mener, at bevilgningen ikke 
burde være git.

Forretningsutvalget: Det vilde naturligvis være greit for saavel 
forretningsutvalget som hovedstyret, hvis landsmøtet fratok styret al ret 
til bevilgninger, men saa er ikke tilfældet. Av protokollerne vil det dog 
fremgaa at saavel forretningsutvalget som hovedstyret har været meget 
forsigtig med sine beslutninger om at bevilge laan. Det tilfælde, som her 
kritiseres forelaa for hovedstyret paa den maate, at Johan Iversen med 
meget stræv hadde kommet i besiddelse av et litet jordstykke paa sel
skapet Ny Jords eiendomme, Sandnessjøen, men manglet endel penger 
til at bestride flytningsomkostningene for sin familie. Som alle kjender 
til er J. Iversen et gammelt medlem av forbundet og dertil et meget aktivt 
medlem. Hovedstyret fandt derfor i dette tilfælde at niaatte forstrække 
ham med dette laan.

Steffensrud erklærte sig enig med komiteen i dens paatale av 
forholdet.

Ad forretningsutvalgsmøte 16. juli 1919.
Sak nr. A 400. Randsfjordsbanens Ekstraarbeiderforening. Forret

ningsutvalget sees at ha godkjendt forslag til overenskomst som inde- 
holder krav om baade dyrtids- og familietillæg.

Protokolkomiteen mener, at dette er i strid saavel med forbundssty
renes fællesbeslutning som den ahnindeligc praksis ved opstilling av kra
vene ved tarifrevisionene i 1919.

Forretningsutvalget: Aarsaken til at forretningsutvalget godkjendte 
lønskravet tiltrods for at det omfattet saavel dyrtids- som familietillæg 
er, at staten fremdeles opreholder et lønningssystem for samtlige sine 
funktionærer og arbeidere, hvor endel av lønnen var git som dyrtidstillæg 
og for familieforsørgere ogsaa familietillæg. Forretningsutvalget fandt 
derfor, at det ikke vilde være mulig for forbundet at kunne bryte dette 
princip ved at iverksætte en aktion for nogen faa ©kstraarbeidere ved en 
jernbane.

Ad forretningsutvalgsmøte 13. august 1919.
Sak nr. B 264. Forretningsutvalget sees at ha bevilget arbeidsledig- 

hetsunderstøttelse til Peder Vestad uten at han har opfyldt lovens be
stemmelser om anmeldelse av sin ledighet til det offentlige arbeids
kontor.

Protokolkomiten: Da staten i et saadant «Ifedlde vil negte retnsion 
/.o- Hin man gaar ut fra at som reiser som agitator for forbundet maa 
Sa rede paa lovens bestemmelser, finder protokolkomiteen, at beslutmn- 
wn er urigtig og i strid med loven.Lrlbgsntvam: Ptt det tidspunkt denne beslutnins omfatter 

holdt Peder Vestad sig i Lille-Elvedalen og hadde ikke adgang i

tnende hadde været absolut uten beskjæftigelse.

Volan bemerket, at man ved den tagne beslutning i virkeligheten og- 
•cn'i w nwiørelse for en række andre, som stod i lignende stilling.

Onsdag formiddag.
Dirigent: Sundby e.

Efter oplæsning av protokollen refererte dirigenten en forespørsel fra 
LjungQvist om aarsaken til Alfr. M. Nilsens uttræden.

Ødegaard: Nilsen har git sin begrundelse selv 1 ^ ^^^ctTer 
og avisartikler og til syvende og sidst i en brosjyre, saa jeg Wgtt 
at alle er bekjendt med de grunde han kan ha hat. Overfor f orre g 
utvalget og hovedstyret anga han ingen grund.

protokolkomiteens ind-

( Overens-

Man fortsatte derpaa gjennemgaaelsen av 
stilling.

Sak nr. B 147 i forretningsutvalgsmøte 13. august 1919. 
komsters underskrift).

Komiteen anførte:
Av protokollen fremgaar at formanden hos riksmæglingsmanden har 

uttalt at forbundets stilling til eventuelle konflikter vlJ fo'rs^avid^ ^h den 
samme som før. Denne formandens uttalelse er godkjendt av forret
ningsutvalget.

Protokolkomiteen vil peke paa denne sak, fordi denne uttalelse sy
nes at staa i strid med § 8, p. 9, angaaende forbundets ansvar for even
tuellc og undertegnelser av overenskomster. Pri0^“^“d’be- 
kommende landsmøte maa være opmerksom paa denne paragraf ved be
hcmåforretningsutvalget bemerket: Forretningsutvalget fmder at denne 
S.k er av saa stort omfang, at den trænger til en længere redegjørelse.
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protokolkomiteen har heftet sig ved en enkelt sætning i formandens ut
talelse i møtet hos riksmæglingsmanden. Denne sætning maa selvføl
gelig sees i sammenhæng med den hele uttalelse, hvis man skal faa no- 
gen klar oversigt -over hvordan situationen vilde bli for forbundet efterat 
denne erklæing var git.

Til denne sak hadde flere forlangt ordet ved slutten av eftermid- 
dagsmøtet igaar.

Volan: Det spørsmaal som der er gjort bemerkning til er der ut
førlig redegjort for i «Arbeidsmanden»s nr. 3 for 1919, hvor hele proto
kollen hos riksmæglingsmanden og skriftvekselen mellem forbundet og 
arbeidsgiverforeningen er indtat i sin helhet. Man vil herav se, hvordan 
overenskomstforhoklet blev ordnet i 1919. Men for at friske op igjen i 
repræsentantenes erindring, hvad der er passert i denne sak, skal jeg 
dog referere den skrift vek sel som er ført i den anledning.

14. august 1919 blev der under riksmægiingsmandens ledelse holdt et 
møte ang. Arbeidsmandsforbundets stilling til overenskomster, hvorfra 
foreligger følgende protokol:

Aar 1919 den 14. august holdtes et møte hos riksmæglingsmanden. 
Møtet var indkaldt av riksmæglingsmanden i anledning av spørsmaalet 
om undertegnelse av overenskomster, som i aarets løp var truffet ved
kommende arbeidere, som er tilsluttet Norsk Arbeidsmandsforbund.

Norsk arbeidsgiverforening hadde uttalt til riksmæglingsmanden, at 
den ikke fandt det tilfredsstillende, at overenskomstene blev undertegnet 
av avdelingen eller av de saakaldte industrikomiteer.

Tilstede var d’herrer Lian og Volan og direktør Rasmussen.
Lian og Volan henviste til Norsk Arbeidsmandsforbunds love § 8, 

punkt 9. Liter disse kunde forbundet ikke undertegne overenskomster 
eller overta ansvaret for saadanne, hvorimot vedkommende industri
komite (jfr. § 36) kunde undertegne landsoverenskomster.

De kunde imidlertid ikke skjønne, at arbeidsgiverforeningen ikke 
skulle kunne anse sig tilstrækkelig betrygget ved, at landsoverenskom
ster blev undertegnet av vedkommende gruppes industrikomite i fælles- 
skap paa samtlige avdelingers vegne med deres derav følgende fulde 
ansvar. Forbundets stilling til eventuelle kbnflikter vilde forsaavidt bli 
den samme som før, idet det ikke kunde direkte eller indirekte støtte 
nogen ulovlig konflikt fra avdelingenes eller arbeidernes side, likesom 
det naturligvis altid vilde ydes bistand til ordning av tvister, som maatte 
opstaa.

Direktør Rasmussen uttalte, at han efter denne erklæring fra Lands- 
organisationens og Arbeidsmandsforbundets repræsentanter vilde opta 
spørsmaalet om overenskomsters undertegning til ny overveielse i ar
beidsgiverforeningen.

Denne protokol blev enstemmig tiltraadt av forretningsutvalget. Den 
maa naturligvis læses i sammenhæng med det som forøvrig er passert 
i denne sak.

121

Den 3. oktober mottok vi følgende skrivelse fra arbeidsgiverforenin
gen, hvori denne meddeler sin stilling til de nye overenskomster:

Ad overenskomsters underskrift.
Under henvisning til tidligere korrespondanse, bl. a. vor skrivelse av 

8. mars og det i møte hos riksmæglingsmanden den 14. august sidstl. pro
tokollerte, tillater vi os herved at gjøre det ærede forbund bekjendt med 
følgende av vort centralstyre fattede beslutning:

Repræsentantskapets beslutning av 30—10—18 opretholdes, sa a ledes 
at der ikke oprettes skriftlig overenskomst med de til Arbeidsmandsfor- 
bundet tilsluttede avdelinger. For de saakaldte «fællesoverenskomster» 
oprettes avtale med de øvrige interesserte forbund».

I henhold hertil kommer vi ikke til at kuline underskrive nogen over
enskomst med Arbeidsmandsforbundet, saa længe det fastholder sin be
slutning om ikke selv at ville indgaa overenskomster bindende for for
bundet. De forslag som fremkommer efter frivillig forhandling ved tarif- 
av tal ers utløp eller efter stedfunden mægling, og som godkj endes av vort 
centralstyre, vil imidlertid bli praktisert som indgaaede avtalei fra vor 
side og vore medlemmer vil faa paalæg orn at forholde sig overensstem
mende hermed. Vi gaar ut fra at der fra det ærede forbunds side vil 
bli forholdt paa samme maate.

Dirigenten uttalte som sin opfatning, at man fik ta hovedstyrets be
slutning av 1920 op til behandling under samme sak og gi anledning til 
en almindelig debat paa spørsmaalet.

Volan: Med denne korrespondance er hele denne sak fra 1919 lagt 
greit og tydelig frem, og jeg har ikke hørt hverken protester eller fore
spørsler om hvordan det var at forstaa. I 1919 blev der følgelig ikke op- 
rettet nogen avtale med forbundet som part.

Vi trodde jo, at arbeidsgiverforeningen vilde følge den samme linje 
i 1920. Det viste sig imidlertid, at den ikke vilde opretholde sit stand
punkt fra 1919, da man kom til tarifrevisionen det følgende aar. Arbeids
giverforeningen negtet i 1920 at forhandle med Norsk Arbeidsmandsfor
bund. Den indkaldte bare de forbund som den formelt hadde overens
komst med, uten at indkalde nogen fra N. A. F. eller fra dettes tilslut
tede foreninger. Jeg meddelte da riksmæglingsmanden — likesom ogsaa 
arbeidsgiverforeningen paa samme tid — at arbeidsgiverforeningens 
stilling til vort forbunds lønsbevægelser og forhandlingene vilde lede til, 
at vi kom til at si op samtlige vore medlemmer efterhvert som over
enskomstene utløp, og at stans vilde indtræ fra den tid opsigelsene løp 
ut. Det ledet da til at arbeidsgiverforeningen ganske hurtig avbrøt for
handlingene med de andre forbund for at faa saken ind for tvungen 
mægling. Man var altsaa villig til at møte Norsk Arbeidsmandsforbund 
ved mægling. Denne kunde dog, som man husker, ikke lede til noget 
resultat, og voldgiftsretten traadte i arbeide,

Vort forbund omfattedes ogsaa av den kgl. resolution om voldgifts
rettens opnævnelse. Vi møtte i retten, efterhvert som vore gruppers 
saker kom op, og søkte selvfølgelig ogsaa, saa godt vi kunde, at forsvare
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•arbeidernes interesser. Den første tvist som forelaa var revisionen i 
jernindustrien. Jeg møtte her for forbundet og procederte paa at for
bundet ikke kunde bli part i en voldgiftsdom, idet at avdelingene, i hen
hold til lovene, stod hit likeoverfor forbundet; forbundsstyret som saa- 
dant hadde ikke lovlig adgang til at paaby nogen avdeling at respektere 
en indgaat avtale, idet det var avdelingene og industrikomiteen som hadde 
•ret til at oprette avtaler og plikt til at paase dem overholdt.. Naar en 
organisation ikke hadde lovhjemmel til at indgaa tarifavtale fulgte derav 
— hævdet vi — at forbundet heller ikke kunne dømmes som part i en 
voldgiftsdom. Arbeidernes repræsentant i voldgiftsretten, Sverre Iver
sen, søkte ogsaa efter evne at procedere Arbeidsmandsforbundets stand
punkt og dissenterte i dommen bl. a. paa dette punkt. Men formanden, 
Thinn — og med ham rettens flertal — fandt at forbundet maatte døm
mes, ikke i henhold til sine love, men i henhold til arbeidstvistloven. 
Norsk Arbeidsmandsforbund maatte nemlig, i samme forstand som et
hvert andet fagforbund i landet, ansees for at være en kamporganisation, 
bestaaende av saa og saa mange foreninger med det og det medlemstal, 
og det hadde forsikringsplikt for alle medlemmer som kom ut i konflikt.

Norsk Arbeidsmandsforbund blev da ogsaa dømt som part i vold
giftsdommen. Dermed blev da forholdet igjen det, at forbundet stod som 
den ansvarlige part for overenskomster eller voidgiftsdomnie omfattende 
godt og vel to tredjedele av medlemmerne — mens en tredjedel stod 
utenom, i hvilket tilfælde forbundet ikke hadde noget ansvar. Saken blev 
da drøftet mand og mand imellem paa kontoret og av forretningsutvalgets 
medlemmer, og man maatte søke at komme til klarhet over, hvordan 
organisatiohen for ettertiden skulde optræ. I det øieblik forbundet var 
den juridisk forpliktende part i lovens forstand fandt ialfald jeg, at man 
ogsaa maatte ta konsekvensen av disse domme. Enten maatte man gjøre 
dette eller arbeide for at omskape organisationen slik, at den kunde bli 
iritat for dette retslige ansvar. Det sidste kunde, efter min mening, ikke 
la sig gjøre paa anden maate end ved at man opløste forbundet og hver 
enkelt fagforening blev indregistrert som kamporganisation i forbundets 
sted. Men nogen bemyndigelse til at opløse Norsk Arbeidsmandsforbund 
paa spørsmaalet underskrift av tarifavtaler kunde ikke jeg ialfald anta, 
at hovedstyre eller forretningsutvalget hadde faat. Jeg mente at der 
ikke var andet at gjøre end at vi som voksne mænd fik ta konsekvensen 
av de domme som var faldt.

Saa kom kongressen i 1920, hvor jeg blev valgt til Landsorganisa- 
tionens vicefomand. Vi hadde den 22. juli et møte i hovedstyret, hvor 
jeg fremla dette spørsmaal og gjorde rede for min opfatning. Jeg ut
talte, at jeg ikke vilde komme til at faa med dette at gjøre, men at jeg 
ikke vilde undlate at gjøre opmerksom paa de vanskeligheter som her 
utvilsomt vilde komme til at melde sig. Det var min plikt som formand 
at si fra, og den plikt fulgte jeg; jeg vilde ikke søke at komme bort fra 
ansvaret for en eventuel beslutning. I samme hovedstyremøte frem
satte saa Eikefjord følgende forslag:

«Efter den stilling som spørsmaalet om partsforholdet i overens
komsten er kommet i efter at voldgiftsretten har avsagt kjendelse for,
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.at forbundet skal være part i voldgiftsdommen, anser hovedstyret det 
utilraadelig at gaa til konflikt paa dette spørsmaal. I de tilfælder Hvor 
Arbeidsgiverforeningen kræver at forbundet skal være pant i overens
komsten, bemyndiges forretningsutvalget at forpligte forbundet i samme 
utstrækning som voldgiftsretten har bestemt for de industrier som har 
faat arbeidsbetingelsene fastsat ved dom.»

Dette forslag blev vedtat av hovedstyret mot 5 stemmer.
Ja, det er svært lite at tilføie. Jeg har tidligere sagt fra til hoved

styret hvilken vei det burde og maatte følge efter min opfatning for at 
bringe dette forhold paa det rene. At forbundslovens paragraf 8 ikke 
fritar forbundet for den juridiske plikt som part i arbeidsforholdet mel- 
lem arbeidsgiver og arbeider er klarlagt. Hvis man skal komme utenom 
et saadant partansvar maa man ha ganske andre love end dem, som 
landsmøtet vedtok i 1918, og man maa ha en ganske anden organisations- 
form.

Oksvik: Det gjælder her en principiel sak som har spillet saa stor 
rolle i mange aars debat, at der er al grund til at fæste sig nærmere 
ved den, naar man nu er kommet til det punkt at man ser enden paa 
visen. Det som er hændt er en selvfølgelighet som maatte komme. For- 
saavidt skal jeg ikke rette nogen kritik mot dem som har ansvaret for 
den tagne beslutning. Men jeg vil gjerne ha belyst bluffet i den agitation 
som paa sidste landsmøte førte til regjeringsskifte. Denne agitation var 
ikke egnet til at bidra til at skape bedre arbeidsvilkaar eller til at «fri
gjøre» arbeiderne. Jeg vil understreke den avsløring av humbugen som 
Volan selv her saa greit har git. Den «frihet», som anlægsarbeiderne 
vandt ved dette faglige eventyr — et eventyr som kanske Alfr. M. Nilsen 
i første række har skylden for — er ikke noget værd. De om har været 
med paa at gjennemføre dette nye, som vi nu ser frugtene av, bør stilles 
ansigt til ansikt med hele sin tidligere færd i fagbevægelsen og ikke 
slippe fra dette som de kløgtige taktikkere. Hele periodens virksomhet 
har vist, at den nye linje har slaat feil. Jeg vil si, at nedrakhingstrafikken 
mot Rich. Hansen derved ikke netop sættes i nogen rosværdig belysning.

Dirigenten refererte hovedstyrets beslutning i juli 1920 om bemyndi
gelse for forretningsutvalget til at underskrive overenskomstene og pro- 
tokolkomitens bemerkning i den anledning, hvori der henvistes til lovenes 
§ 8, punkt 9. Hertil anførte forretningsutvalget i sit svar:

«Forbundets partsforhold i overenskomstene var efter hovedstyrets 
flertals mening kommet i en anden stilling efter de i 1920 avsagte vold- 
giftsdomme, idet den nedlagte paastand om, at forbundet fritoges for 
partsforholdet i henhold til forbundslovenes § 8, punkt 9, ikke toges 
tilfølge.

Voldgiftsretten hadde efter den faldne dom utvilsomt den opfatning, 
at forbundet ikke kunde fritages for partsansvaret.

Naar stillingen saaledes var den, at forbundet var ansvarlig part i 
overenskomster, som omfattet det alt overveiende antal av forbundets 
medlemsskap, fandt flertallet det lite hensigtsmæssig at stille den mindre 
del av medlemstallet i en anden stilling. Man var ogsaa paa det tids
punkt klar over, at der fra arbeidsgiverforeningens side vilde bli indtat
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det standpunkt, at heller ikke denne vil overta noget ansvar tor de ord
ninger som blir truffet.

Man hadde ogsaa allerede faat denne opfatning fra arbeidsgiverfor
eningen konstatert, idet den negtet at medvirke til at opstaaede tviste- 
spørsmaal skulde indbringes for arbeidsretten til avgjørelse».

Solli: Jeg kan godt forstaa at Oksvik er tilfreds med den avgjø
relse som er truffet.— at den vækker glæde hos ham. Men tarif eller 
ikke tarif er uvedkommende her. Sakens kjerne er den, at forretnings
utvalget i første række og hovedstyret i anden række har paatat sig at 
eksekvere ut av virkeligheten de lovbestemmelser som landsmøtet fast- 
slog i 1918. Allerede den ting at utvalgets medlemmer møter til forhand
ling med arbeidsgiverforeningen om Norsk Arbeidsmandsforbunds love 
er ulovlig. Imidlertid kan ogsaa dette forklares, og jeg skal ikke søke at 
dolke nogen av tillidsmændene for hvad der er gjort eller ikke gjort. 
Ingen av medlemmene har i nævneværdig utstrækning gjort gj,'eldende, 
at man skal komme bort fra de bindende avtaler. Medlemmene har ikke 
vist sig i besiddelse av evne til at være organisationsfolk, og derfor fal
der ansvaret tilslut over paa dem selv. — Med hensyn til hvad der er 
passert i denne sak vil jeg uttrykkelig slaa fast, at det er en formel 
historie for de karene. Der kunde allikevel benkes indkaldt et ekstra
ordinært landsmøte i 1920, hvor medlemmene kunde være stillet over
for den kjendsgjerning, at det ikke lot til at landsmøtets beslutning kunde 
sættes ut i det praktiske liv — at det var en beslutning som de ikke 
var voksne for at føre ut i livet. Dette er hvad der burde ha været 
gjort. — Jeg kan ikke være enig med Volan i, at det eneste alternativ 
som stod tilbake var at opløse forbundet, som han sier. At gaa til kamp 
for at verge forbundet kunde ligge likesaa nær. Sakens realitet kan jeg 
tænke mig er den; at man har ræsonnert som saa at man ikke kan opta 
nogen kamp paa det grundlag, og at det følgelig ogsaa var nytteløst at 
sammenkalde landsmøtet. Den kjendsgjerning har man hat at regne 
med, og kjendsgjerningene er altid ubehagelige at si til medlemmene. I 
alle tilfælder burde saken været utsendt til uravstemning. De vigtigste 
principspørsmaal bør ikke avgjøres isolert fra medlemmene. Men om nu 
medlemmenes avgjørelse hadde gaat i den motsatte retning — hvad saa? 
Ja da hadde man atter hat en vanskelig situation. Til Oksvik vil jeg 
svare, at der er ingen grund til at si, at det resultat som foreligger 
betyr en bevægelse tilbake til overenskomstene. Ved Saudefaldene har 
vi ikke benyttet os av dem; tvertom ha vi brudt dem man vilde paa- 
tvinge os. Og vi staar noksaa godt i det. Beslutningen i 1918 er den 
frygteligste fiktion vi har staat overfor. Derfor kan det ikke falde mig 
ind at bebreide ledelsen, hvad den har gjort, andet end paa et formelt 
grundlag. Men derfor kan jeg heller ikke stemme for punktets godkjen- 
delse naturligvis.

Eikefjord: Naar jeg har forlangt ordet er det nærmest for at be- 
grunde mit forslag i hovedstyret. Først vil jeg si til Oksvik, at naar han 
taler om letsindigbet, meningsløshet o. s, v. da bommer dette sterkest til- 
syne fra Oksviks egen side. Jeg henviser forøvrig til det referat som er 
git. — Det er selvfølgelig intet princip hvem som skal underskrive over-
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enskomster; princippet ligger i om man skal ha overenskomster eller 
ikke. Jeg ter derfor enig med Solli i, at man maa føre denne sak tilbake 
til hvad! den virkelig er: en formel affære. Den industri som har hat det 
vanskeligst i disse aarene er bergverksindustrien. Situationen for disse 
benyttet arbeidsgiverne sig av, idet de negtet at opta forhandling med 
grubearbeidernes organisation da voldgiftsdommen av 1916 løp ut. Og 
de benyttet sig av Norsk Arbeidsmandsforbunds egne love som paaskud. 
De vilde ikke, blev det sagt, forhandle med en insolvent organisation som 
ikke tok: ansvaret for det som man blev enig om. Deres interesser var 
bedst varetat ved ikke at ha overenskomst. Og de gik til lønsreduktion. 
Vi fik tarifforslag fra flere avdelinger med anmodning om at foranledige 
forhandling optat. Men Bergverkernes landssammenslutning vilde ikke 
forhandle. Naar jeg har fremsat det refererte forslag fra hovedstyret var 
det saaledes av praktiske grunde; jeg fandt det meningsløst at vi skulde 
arbeide med en lov som faktisk kom til nytte for arbeidsgiverne. Det er 
jo faktisk grubeselskapene som har drat sig forbundsloven til nytte — 
og det har ikke været landsmøtets mening. Jeg stemte mot beslutningen i 
1918 paa dette punkt, og jeg har faat ret i dette tilfælde. Jeg skal ind- 
rømme at det muligens var en feil at spørsmaalet om annullering av denne 
lovbestemmelse ikke blev omsendt til uravstemning; jeg gir Solli ret i 
det. Paa samme tid er jeg ikke et øieblik i tvil om, at med det materiale 
som forela a dengang vilde heller ikke medlemmene ha kunnet træffe 
nogen anden avgjørelse. Det hele maa sees som et hensigtsmæssighets- 
spørsmaal, og Arbeidsmandsforbundets medlemmer har sikkert saa stor 
sans for realiteter at de vilde git forretningsutvalget og hovedstyret 
medhold i den stilling de tok.

Støstad: Naar protokolkomiteen fæstet sig ved denne saks behand
ling mente man, at dette landsmøte igjen fik se paa paragraf 9 og fjerne 
denne bestemmelse som har vist sig at være ikke til nytte, men til skade 
for vort arbeide. Det er altsaa ikke skedd fordi vi er uenig i hovedstyrets 
beslutning. Hvad an ga ar dette punkt i vor love og den behandling det 
fik paa landsmøtet vil jeg si nogen ord. Jeg er enig med Eikefjord i, at 
det ikke gir uttryk for noget princip. Vi fastslog det princip at Norsk 
Arbeidsmandsforbund skulde være med paa at arbeide for sprængning 
av det nuværende samfund og arbeide for indførelsen av et andet; deri- 
gjennem var vi med paa at gi vor fagorganisation ogsaa et politisk ind- 
hold. Naar vi saa skulde behandle loven gjaldt det at finde en form som 
var i overensstemmelse med principerklæringen. Da var det at enkelte 
hævdet, at vi ogsaa maatte bestemme at forbundet ikke længer skulde 
underskrive overenskomster med den anden part i arbeidsforholdet. Jeg 
stillet forslag om at denne bestemmelse skulde utgaa. At gjøre denne sak 
til til «princip», som enkelte nu synes at ville gjøre, er ikke andet end 
agitation. Det er bemerkelsesværdig, at da vi hadde dette spørsmaal til 
behandling for 4 a ar siden hørte vi ikke et eneste advarende ord fra 
Oksvik. Tvertom var endel av de folk som var mot den principielle be
slutning for tilføielsen til paragraf 8 i loven. Man fristes til at tro, at 
de stillet sig slik fordi de mulig regnet med en anledning til senere at 
dolke dem som hadde været med paa prineiputtalelsen. Naar Solli
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hævder at der burde været foretat en uravstemning i 1920 kunde dette 
kanske være klokt, men jeg er ikke saa sikker paa om det vilde været 
rigtig at gaa til dette. Et styre skal ha myndighet til at træffe de beslut
ninger som det linder nødvendig i organisationens interesse, og det er 
bedre at nogen enkelte tar ansvaret end at vælte ansvaret over paa alle. 
I dette tilfælde mener jeg at der er handlet fuldt forsvarlig;

Ødegaard: Naar man nu har hørt utviklingen av denne sak siden 
1919 kan jo alle gjøre sig op et billede av hvordan situationen laa an., 
Efter hovedstyrets beslutning i juli 1920 var det forhold allerede ind- 
traadt, at forretningsutvalget kunde ha sagt ved første givne anledning 
fra arbeidsgivernes side, at der er fattet beslutning som aapner adgang 
til underskrift paa forbundets vegne, saaledes at dette overtar det fulde 
og hele ansvar som derav maatte følge. Dette gjorde forretningsutvalget 
imidlertid ikke. Vi svarte konsekvent, at med hensyn til forbundets 
partsforhold var der ikke indtraadt nogen forandring. Der foreligger 
heller ikke nogen overenskomst hvor forbundets underskrift er paaført,, 
og hvor dette har overlat det hele ansvar. I 1920 behandlet arbeidsgiver
foreningens centralstyre saken paany med sikte paa revisionen i 1921. 
Centralstyret skjærpet da igjen sin beslutning overfor sine forhandlere 
og sa, at denne gang var det ikke tale om at gaa med paa forhandling 
paa samme maate som den blev ført i 1919 og 1920; man vilde ikke la 
sig tvinge til at gaa med paa en ordning av forholdene, selv om saken blev 
drøftet ved mægling. Der blev da rettet forespørsel til os fra arbeids
giverne om det ikke var mulig at faa en ordning. Forbundet paa sin 
side opretholdt det standpunkt det hadde tat. Men under diskussionen 
blev det uttalt fra vor side, at eftersom saken hadde utviklet sig, idet der 
forelaa kjendelse av voldgiftsretten vedkommende forbundets partsfor
hold, vilde der bli fremsat forslag paa førstkommende landsmøte om at 
bestemmelsen i forbundets love blev gjenstand for forandring. Efter de 
forhandlinger som ■saaledes blev ført opsattes der en protokol, som har 
det indhold, at arbeidsgivernes repræsentanter vilde anbefale for cen
tralstyret, at Norsk arbeidsgvcrforening fra 1. januar 1921 optar under
handlinger — eventuelt deltar i mægling — om lønsforhold med Norsk: 
Arbeidsmandsforbund. Denne protokol blev godkjendt i møte av for
bundets forretningsutvalg. Jeg føler mig overbevist om, at hvis man un
der konferancen med arbeidsgiverforeningen hadde sagt, at vi hadde 
mandat til, under henvisning til hovedstyrets beslutning, at til træ over
enskomster med vor underskrift, hvor dette forlangtes, vilde det ikke 
været mulig at komme til den ordning, som vi fik istand, og som Vår
været gjældende til dags dato. Den har hat den fordel fremfor en hel 
effektuering av hovedstyrets beslutning, at forbundet ikke har paadrat 
sig noget fuldt ansvar for eventuelt brudd paa avtaler som maatte bli op- 
rettet. — Jeg agter ikke her at gaa nærmere ind paa saken med hensyn 
til dens principielle betydning, idet jeg forutsætter at den vil komme op 
igjen kanske i noget lignende bredde som nu ved det forslag, som fore
ligger til behandling under lovene.

Rich. Hansen: Jeg skal ikke si noget ondskapsfuldt likeoverfor for
retningsutvalget og hovedstyret, men vil bare ha uttalt at hvis man hadde
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fulgt mindretallet paa forrige landsmøte hadde man sluppet at komme op 
i dette. Jeg sa ved den anledning, at noget slikt lar sig ikke gjennem- 
føre i et kapitalistisk samfund, og vi har faat god erfaring for at dette- 
ogsaa er den almindelige opfatning blandt medlemmene. En overens
komst er ikke nogen overenskomst med bare én parts underskrift. Jeg: 
advarte derfor mot punktet og fik medhold av protokolkomiteens nuvæ
rende formand, som anbefalte mindretallets forslag. Jeg tror heller ikke 
at der var saa svært sterk tro paa de gavnlige virkninger av den beslut
ning som blev tat. Men jeg sa samtidig at hvis man vedtok den maatte 
der ogsaa vælges folk ind i tillidsstillingene som trodde de hadde evne 
til at realisere beslutningene. Man sier idag, at det er ikke noget «prin-1 
cip». , Jovist var det det! Det var et stort princip sam skulde gjennem- 
føres. Jeg fraraadet beslutningen, fordi jeg ikke vilde at Norsk Arbeids
mandsforbund skulde være nogen prøveklut. At man nu har rettet paa 
det er det intet at si paa. Det eneste forsøk paa at realisere beslutningen 
er gjort indenfor anlægsarbeidernes gruppe. Nilsen sa til Darre Jensen, 
at vi vil ikke ha overenskomster ved statens anlæg. Og dette erklærte 
Darre Jensen sig helt enig i. Kan hænde anlægsarbeiderne kan komme 
til at maatte føre en kamp endnu for at faa overenskomst med staten. 
Støstad paastod at mange av dem som stemte imot principerklæringen 
var for lovbestemmelsen i § 8. Jeg trækker denne paastand i tvil. — 
Stillingen er den at oganisationen maa indrette sig efter de samfundsfor- 
hold man lever under, vi kan ikke sætte os utenfor kloden. Til Solli, som 
slaar om sig med at man har klart det saa udmerktet i Saude, vil jeg si, 
at det har sin grund i den ting at de derborte har hat en arbeidsgiver som 
ikke staar i arbeidsgiverforeningen. Men tiltrods for den store fortje
neste man der har hat er det en kjendsgjerning, at der ogsaa fra arbei
dere i Saude er reist ønske om at faa oprettet overenskomst. Slik er det 
overalt. Det er ikke ledelsen som paatvinger en overenskomst, men med
lemmene selv som forlanger det.

Hans Moen: Oksvik sa at det som hævdedes av flertallet i 1918 un
der dette punkt hadde vist sig ikke at kunne praktiseres; videre fremholdt 
han at vi maatte indrette os efter den tid vi lever i — ogsaa vore orga- 
nisationsforhold. Men Oksvik har til alle tider indtil den dag idag staat 
paa den motsatte fløi og bekjæmpet venstreretningen inden arbeiderbe- 
vægelsen. Det er selvsagt for enhver, som vil forstaa, at en beslutning 
som den der blev tat i 1918 tildels maatte virke mot sin hensigt i en ned
gangsperiode; at Norsk Arbeidsmandsforbund dertil var det eneste for
bund, som hadde en slik bestemmelse i sin love, skulde heller ikke gjøre 
stillingen lettere. Hadde Oksvik og de andre villet være med paa at ar
beide for at faa Landsorganisationen til at knæsætte den samme taktik 
vilde man nok faat se andre resultater. Naar landsmøtet gik til dette 
skridt var det av den grund at avdelingene, medlemmene, industrigrup- 
pene, skulde være økonomisk ansvarlig for overenskomster som oprette- 
des, ikke forbundet som saadant. Nu, under de nedadgaaende konjunk
turer, har arbeiderne staat svækket. Naar da medlemmene ikke har væ
ret opdrat til at handle frit er det at forutse, at man maatte komme 
op i den situation som indtraadte i 1920. Jeg var i hovedstyret mot at
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vedta Eikefjords forslag, idet jeg vilde søke at opretholde den fattede 
beslutning mest mulig. Men jeg retter ingen bebreidelse mot ham eller 
de andre inden hovedstyret, for det var en taktisk vurdering fra deres 
side. Det viser sig ogsaa at forretningsutvalget ikke har gjort bruk av eller 
anvendt den bemyndigelse det fik. Saa om forslaget var blit nedstemt 
i hovedstyret vilde det allikevel ikke hat tiogen konsekvenser for for
bundet.

Volan: Det er helt urigtig av Oksvik og Rich. Hansen at ville ind- 
bilde dette landsmøte, at dette var hovedspøTsmaalet for landsmøtet i 
1918. Hovedpunktet der var knæsættelsen av det princip, at man skulde 
virke for at gjøre fagorganisationen til en revolutionær klassekamporga- 
nisation — det og intet mindre. Og det er dette princip som uttrykkes 
i principerklæringen. Derfor skal det heller ikke lykkes Hansen at faa 
det til, at det var overfor forslaget til paragraf 9 at han gjorde kabinets- 
spørsmaal; nei, det var om principerklæringen kampen stod, og det var 
her at spørsmaalet om skifte i forbundets ledelse meldte sig. Dette var 
Hansen dengang selvfølgelig fuldt klar over. Det er ogsaa karakteristisk, 
at Oksvik ikke hadde et ord at si som indvending mot den nye lovbestem
melse, Det var Gunnar Sethil som under debatten pekte paa mæglings- 
loven, og Ødegaard sa at man var fuldt opmerksom paa at forbundet 
vilde staa ansvarlig likeoverfor loven. Jeg var ogsaa sterkt i tvil efter 
Sethils indlæg. Men man vilde gjøre et forsøk paa den linje. Sammen- 
kaldelsen av et ekstraordinært landsmøte for at ophæve beslutningen 
kunde naturligvis være bra. Men det er ikke akkurat saa letvint at ind- 
kalde landsmøtet for at behandle en enkelt lovparagraf, at man uten 
videre hopper paa den historie. Den vilde kostet forbundet en kvart mil
lion kroner med det medlemstal det dengang hadde. En uravstemning 
naar det gjæder forandring av lovene har man heller ingen adgang til. 
Naar stillingen var denne fik hovedstyret ta ansvaret for den beslutning, 
som maatte træffes, som et ansvarlig styre. Solli faa r gjøre som han 
vil, om han vil anerkjende denne beslutning eller ikke.

C. Strøm: Jeg sier tvertom at hovedstyret handlet i fuid overens
stemmelse med beslutningen i 1918. Alle maatte være klar over, at for 
i det hele at komme bort fra de skriftlige og bindende avtaler maatte vi 
foreta en ganske anden omlægning av vor organisation end den foran
dring, som vi dengang foretok, indeholdt. Jeg er mot dette at man gir 
enkelte personer skylden; man maa lægge ansvaret paa landsmøtets 
store flertal som ikke vilde ta konsekvensen av hvad de besluttet. Resul
tatet, slik som det foreligger, er naturligvis beklagelig. Naar vi nu skal 
gaa til behandling av organisationsformene vil jeg si, at vi ikke skal ta 
altfor meget hensyn til de «bærende kræfter», men stole paa os selv og 
vite hvad vi gjør. Det er ikke bare anlægsgruppen, men ogsaa en anden 
stor gruppe, nemlig hermetikarbeiderne, som snart ikke længer eksiste
rer. Begge har konsekvent ført sin kamp for de revolutionære synsmaa- 
ter. Men halvhetspolitikken er kommet i veien; og det straffer sig.

Henriksen: Jeg deler helt Sollis syn paa denne sak. Jeg var ikke 
paa landsmøtet i 1918, men jeg saa i de beslutninger som der blev tat 
et skridt av betydning i retning av at lægge ansvaret i første række paa
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medlemmene selv. Endel av os har nylig mottat en cirkulære om atter at 
opta til behandling spørsmaalet om oprettelse av bindende over^mm- 
ster Vor avdeling stemte mot dette. Jeg mener at dette skulde veeret 
gjort forut — ikke efterpaa at man har kuldkastet hele lan 
mneer De bestemmelser som er fastslaai skulde være oprethol 
længste. Det er dette som beklageligvis ikke er gjort, og som man over
alt faar høre.

Strek sattes.
Oksvik' Det er ikke formaalstjenlig at diskutere personer, og jeg vi 

heller ikke gjøre det. Jeg respekterer Sollis standpunkt som konsekven . 
kfeoveHor VoTan, Eikefjord og de andre vil jeg si, at 3eg ikke har villet 
kriticere men overfor landsmøtet bare ha understreket at retmngs 
linjer og principper, som den egentlige fagopposition i sin tid reiste, og 
som i en forkrøblet tilstand fik tilslutning her paa landsmøtet i 19^8’ be 
har vist sig ikke at føre frem. Det som er skedd maa kaldes en kapitul - 
tiøn ^overfor fh virkelig princip. Anlægsajeiderne kan ganske sikke
be vidne, at der idag er bare en part som h%.™«etpnat .f ^ i
pr kontorene — det er dem som dirigerer. Til Moen vil jeg si, at jeg 
mit virke i fagbevægelsen har søkt at utnytte d^prnktAe^forMe, som 
ogsaa kan ligge i den direkte aktions linje; jeg viker ikke av kamp 
nfafder er noget at vinde ved den. Men fagorganisationen skal ikke 
være nogen forsøkskanin, som Nilsen søkte at gjøre den til med anlægs-

arbeiderne. ^ Støstad ikke ser ^ette som noget princip tror jeg S]ernGJ1 
for ham har det stillet sig meget tvilsomt hvad som var princip eller ikke 
princip. Han har bl. a. været med paa at knæsætte det industrielle 1 - 
egenskap som den tvungne voldgift er. Det synes mig tvetydig. Vi har 
en lovparagraf som sier, at naar der foreligger vigtige spørsmaal til av
gjørelse skal de gaa til uravstemning blandt medlemmene. Naar arbeids
giverne gjør angrep paa forbundets love, er da ikke det et vigtig spørs- 
maaP Men det finder Støstad rimelig at hovedstyret avgjør paa egen haand. iS er arbeidsgiverne som i første række har kjæmpet gjennem 
princippet om de bindende overenskomster — den iaghge borgfred. _ ^ 
har her ikke evnet at staa imot. Og nu er denne borgfred absolut gjen
nem voldgiften, som er vedtat av kommunister og høiresocialister i for
ening Overfor Rich. Hansen vil jeg oplyse, at Saudefaldene staar i ar- ■ 
beidsgiverforeningen og har gjort det hele tiden, iikesom jeg Ran fortæhe 
ham at Hellandsbygdens arbeiderforening gjentagne har forkastet foislag 
om at gaa over til bindende arbeidsavtaler. . .

Løgavlen: Naar industrikomiteene for bergverks- og anlægsarbei- 
dernes grupper gik til at utsende det cirkulære som Henriksen nævnte 
var aarsaken for mit vedkommende væsentlig de rystende skildringer 
som Vestad ga efter sin agitationstur paa statens anlæg. Tilstandene blev 
deri omtalt som de værste man hadde hørt om siden 1908. Og det gjal 
baade arbeids- og boligforhold — særlig ved Sunnan—Grong-banen. Eftei 
det som fremkom var det et sterkt ønske ialfald paa mange steder om 
at søke utvirket en forandring heri. Med hensyn til spørsmaalet vil jeg 
som medlem av bergverkernes industrikomite hefte mig ved forholdet i
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1919, da bergverksarbeiderne ikke hadde noget ovcrenskomstforhold.. 
Saa vanskelig som det da var at faa fremmet en sak har det ikke været 
saa længe jeg kan huske. Der var ikke tale om at faa forhandling; det 
blev høist nogen prat og konferering. Paa den maate kunde det ikke; 
fortsætte; enten maatte arbeiderne føle sig saa sterke at de kunde gaa 
til et attak paa arbeidsgiverne, eller de maatte slaa retræt.

Støstad: Naar man hører Solli og andre syndikalister tale om prin- 
cipper faar man et levende indtryk av, at disse folk nærmest maa ha op~ 
holdt sig paa en øde ø, avskaaret fra utenverdenen. De hænger fast ved 
en dogmatik som jeg ikke er istand til at forstaa. De burde ogsaa kunne; 
forstaa, at hvad der kunde været et princip engang, ikke behøver at 
være et princip idag. Jeg tror at alle fagorganiserte arbeidere, som har 
fulgt med, ikke henger betragter tarifavtalcr som noget hellig og ukræn- 
kelig, noget som ikke maa brytes hvis man finder en fordel i det. Jeg 
kan oplyse Solli om, at ogsaa kommunistene har sine principper, og det 
som er ledende for os er at finde ut, hvad der er gavnlig for den klasse 
som vi er sat til at repræsentere. Er vi nødt til at bryte med et gammelt 
ophængt princip og det tjener os til fordel, da gjør vi det. Netop her er 
et hovedskille mellem kommunister og syndikalister; de første kan ta for
holdene som de er idag og indrette sit arbeide derefter.

Rasmussen: Støstad sa at et styre skulde ha magt og mot til at 
fatte de nødvendige beslutninger. Naar dette sies i forbindelse med en 
handling, hvor styret faktisk har slaat strek over en del av loven som det 
skal paase overholdt, da er jeg ikke enig med ham i hans betragtning 
over magtforholdet mellem et styre og medlemmene. Jeg vil protestere 
mot at man i noget tilfælde sætter sig ut over vedtagne lover og beslut
ninger. Da Støstads uttalelser kan ha konsekvenser for fremtiden vil jeg 
stemme mot godkjend else i dette tilfælde.

Eikefjord: Overfor det som Henriksen bragte frem vil jeg si: Der 
opstod forskjellige vanskeligheter paa arbeidspladsen, og vi fik skrivelser 
med henstilling om at disse tvister maatte indbringes for arbeidsrettem 
Vi kan imidlertid ikke faa avgjort disse tvister for statens anlæg paa dem 
maate, da der vedl anlæggene kun er eit arbeidsreglement. Naar de
partementet sier at mindstelønnen skal reduceres søker det ikke forhand
ling med organisationene derom. Disse ting gjorde vi opmerksom paa i 
skrivelsen til avdelingene og sendte i god tid ut til avdelingene til ut
talelse. Men Henriksen har ikke forstaat det, og heller ikke hans for
ening, naar han blander dette sammen med overenskomstforholdet. Jeg 
raader ham til at læse cirkulæret paanyt og forelægge det for foreningen 
til ny behandling. Med hensyn til saken mener jeg, at man maa se 
hovedstyrets beslutning i forbindelse med loven. Hvad skal et styre gjøre 
naar der kommer en masse foreninger med krav om overenskomster og 
arbeidsgiverforeningen sier : Skaf dere først myndighet saa organisationen 
tar ansvaret for disse?

Hettebø: Det synes for mange at være slik at det bare er lovens 
bokstav det her gjælder. Jeg vil spørre: hvad skal man med et styre 
naar det bare skal sitte og passe paa lovens bokstav? Hvis man i det 
hele skal ha et styre for en organisation maa det vel ogsaa være forut-
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sat, at det skal kunne handle i visse til fæl de r, naar det kræves, sam tidig 
som det tar det fulde ansvar for hvad det gjør.

Moen: Jeg staar fremdeles paa det standpunkt i motsætning til Oks- 
vik, at organisationen maa omlægges, slik at medlemmene kan lære sig 
til at handle selvstændig; det er ogsaa mit haap at den samlede arbei
derklasse kan komme saa langt at den magter at bryte hvilkensomhelst 
lov eller avtale som staar mot os. Det viser sig nu at arbeidsgiverne vil 
ha overenskomster ikke med de engere foreninger, men med forbundene; 
derigjennem mener de at ha en garanti for at de overenskomster som av
sluttes. er til fordel for dem selv, men ikke for de engere, avdelinger og 
deres medlemmer.

Rich. Hansen: Støstad er av den mening, at arbeiderne maa ha ret 
til at bryte avtaler naar det er til fordel for dem. Vel! Men hvad er kon
sekvensen? Arbeidsgiverne kan da paaberope sig den samme ret, naar 
de tjener paa det og det passer for dem — i nedgangstider.

Efter bemerkninger av Volan, som replicerte til Solli, og Strømnes, 
Raanaasfos, som henstillet at debattene blev ført mindre personlige, av
sluttedes behandlingen av dette punkt, uten at der var fremkommet noget 
forslag.

Ad forretningsutvalgsmøte 2G. august 1919)
Sak nr. B 226. Sørlandsbanen^ arbeidsregulativkomité. Forretnings

utvalget sees at ha bevilget kr. 500.00 som agitaitionsbidrag.
Da forutsætningen ved arbeidsregulativkomiteenes oprettelse ikke var 

at drive agitation mener protokolkomiteen, at beløpet burde være bevil
get til stedlige styrer.

Forretningsutvalget bemerket, at det stedlige styre var ophævet, idet 
dets virksomhet var overtat av Sørlandsbauens. arbeidsregulativkomité. 
Bevilgningen var git til agitation.

Åd forretningsutvalgsmøte 3. september 1919.
Sak nr. B 281. Det sees at forretningsutvalget har git tilladelse til 

at Brændselscentralens Arbeiderforening er opdelt i 2 foreninger.
Protokolkomiteen vil intet ha uttalt mot denne speeielle beslutning, 

men vil uttale som sin opfatning, at opdeliug av bestaacnde foreninger 
ikke bør finde sted.

Forretningsutvalget: Aarsaken til foreningens opdeling var at endlel 
av medlemmene var beskjæftiget ved Kristiania komin. Brændselscentral 
og endel hos de private kiilimportører. De to grupper mente at ha sin spe- 
cielle særinteresse at ivareta. Samarbeidet i foreningen var derfor ikke 
som det burde. For at undgaa en fortsætte Ise av de meget uheldige for
hold som var ingen foreningen fandt derfor forretningsutvalget at maatte 
tillate opdeluigen.

Ad forretningsutvalgsmøte 17. september 1919.
Sak nr. B 285. Erik Halvorsen har faat indvilget et laan stort kr. 

300.00 med sikkerhet i forsikringsbidraget.
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Protokolkomiteen vil peke paa, at dette ikke er i overensstemmelse 
med forbundslovens prg. 18, p. 3.

Forretningsutvalget kan indrømme at beslutningen ikke er i overens
stemmelse med forbundslovens § 18. Men paa den anden side var for
holdet det, at Halvorsen stod som æresmedlem i forbundet. Han hadde 
derfor ikke den risiko at han ved at slutte koiilingeii the (ålingen kunde und- 
dra sig sine medlemsforpligtelser i forbundet. Som det fremgaar av pro
tokollen for 10. september var Halvorsen syk og arbcidsndygtig og be
løpet skulde anvendes til indkjop av en strikkemaskine, sa a at han paa 
den maate kunde sættes istand til at ernære sig.

Sak nr. B 296. Stavanger stedlige styre forespør om det kan paaregne 
forbundets støtte til ansættelse av en ekspeditør eller sek re her for Stavan
ger. Samtidig androges om kr. 1000.00 til agitation og administration.

Forretningsutvalget har bevilget kr. 500.00 uten at det fremgaar av 
protokollen, at det har tat forbehold mot, at pengene skal brukes til ad
ministration (se lovens prg. 20, p. 4).

Av protokollen fremgaar heller ikke hvilken beslutning som er tat 
med hensyn til forspørslen om bevilgning av bidrag til ansættelse av se
kretær.

Forretningsutvalget: Bevilgningen var git til agitation. Protokollen 
er ufuldstændig, men i skrivelse av 18. september blev det stedlige styre 
gjort opmerksom paa, at forretningsutvalget hadde besluttet at meddele 
at man ikke fandt at kunne foreta iioget med hensyn til ansættelse av eks
peditør eller sekretær for Stavanger.

Strøm: Jeg vil sætte fingeren paa det system som her — saavidt 
jeg kan se — er benyttet av hovedstyret, idet Stavangers andragende blev 
avslaat, mens man indvilget et andragende av lignende art fra avd. 43, 
Trondhjem. Man kan ikke undlate at peke paa den forskjel som gjøres 
paa østland og vestland — her som i måte tiliælder. Der bør bekostes 
en avhandling om hvorvidt Vestlandet i det hele tilhører Norge eller ei. 
Der synes her at være et misforhold som ikke kan gaa upaatalt av lands
møtet,

Gabrietsen: Siden arbeidsledighetskassen oprettedes har vi hat en 
ekspeditør for denne; han lønnes for endel av kassen, men arbeider ellers 
om dagen. Vedkommende fik sin opsigelsø. Stedlige styre tæiikte da at 
kombinerei denne stilling med en mand fra hermetikarbeiderne, under for- 
utsætning av at man fik økonomisk støtte fra forbundet. Ser man paa de 
bevilgninger som er git til de stedlige styrer utover lan det staar Stavan
ger langt tilbake; vi har faat 500 kroner for første og sidste gang. Vi har 
et større opland at vareta paa samme tid og faat mange forespørsler om 
hjælp til agitation. Man maa — med Strøm — virkelig spørre om hoved
styret kjender til at der er et' Vestland i Norge.

Volan: Vi kjender til det, og de 500 kroner som blev bevilget var i 
overensstemmelse med de bidrag som er git andre byer av lignende stør
relse som Stavanger. Naar der har været talt om egen ekspeditør eller 
sekretær vil jeg mimde om at de har bidrag til ekspeditøren for arbeids- 
ledighetskassen. Hovedstyret har ingen myndighet til at ansætte helt løn
nede tillidismænd utover landet naar det kræves av avdelingene. For
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Trondhjems vedkommende var bevilgningen git som agitationsbidrag for 
at sætte dem deroppe istand til at avdelingene selv kunde ansætte en se
kretær; man satte sig som rnaal at skaffe et tusen nye medlemmer, og 
dette blev indfridd. Stavanger \ ilde derimot ha et fast aarhg bidiag.

Lien gjorde opmerksom paa at Vestlandet hadde sittet med to repræ- 
sentanter i hovedstyret i den forløpne periode og saaledes ikke var bitt 
sat tilside.

Strøm: Vi vilde ha hjcelp til at faa en fastlønnet mand, og da var det 
vel forutsætiiingen ogsaa hos os at det derigjennem skulde skaffes ny til
vekst til organisationen. Resultatet av dette avslag var at hermetikarbei
derne med store ofre maatte gaa til ansættelse av fastlønnet mand u,en 
hjælp av forbundet. Men med den svære arbeidsledighet som satte md 
mag tel de ikke at holde det gaaende. Stillingen idag vilde ha været en 
helt anden hvis man hadde hat eni fast mand til at ta sig av disse spørs
mani.

Hellebø: Man maa eiter de uttalelser som er faldt raa indtrykket av 
at Vestlandet i dette tilfælde er bitt stedmoderlig behandlet. Jeg var med 
paa at behandle dette forslag fra Stavanger, og hadde man ment at roi- 
bundet hadde økonomisk evne til at gjøre noget var det vist ingen i sty
ret som vilde stemt imot det. Forøvrig vil jeg si at ogsaa Bergen maatte
ha kunnet stille samme rimelige krav.

Volan: Strøm maa kunne se forskjellen mellem et agitationsbidrag 
engang for alle og det at gi et aarlig bidrag til avlønning av en fast løn
net mand. Stavanger søkte samtidig om et agitationsbidrag, og det fik de
i likhet med Trondhjem. _

Gabrielsen fastholdt at der var søkt om et bidrag til hjælp, og at aet 
meste her vilde ha faldt paa avdelingene. Volan syntes at være f]erm fra 
at ha nogetsomhelst kjendskap til de lokale forhold i Stavanger.

Ad forretningsutvalgsmøte 24. september 1919.
Sak nr B 264. Der foreligger et andragende fra sekretæren i beig- 

verksarbeidernes gruppe om forhøielse av arbeidslediglietsundcrsiøitciseu 
til lovens maksimum for arbeidere i Sulitjelma.

Protokolkomiteen bemerket; ut det ikke fremgik av protokollen hvil
ken stilling forretningsutvalget nådde tat til spørsmaalet.

Forretningsutvalget: Naar komiteen har gjort bemerkning til denne 
•sak maa dette skyldes at den ikke har været opmerksom paa xorretnmgs- 
mvnlgefs beslutning. Denne lyder: «Det overlates til foimanden OK tø - 
sens bestyrer at utrede spørsmaalet om forhøielse av ledighetsunderstøt 
tel sen med henblik paa forøket statstilskud.» Som man kjender til kan 
forbundsstyret ikke beslutte forhøielse av undernøttelsen medmmdre e - 
ne godkjendes av staten. Filer konferanse man hadde med arbeidsledig 
hetsinspektøren vilde det ikke nytte at søke om forhøielse av understøt
telsen, idet kassens økonomiske stilling var saadan, at aen ikke uten em- 
traordinær støtte fra staten kunde fortsætte at utbetale aen lovbestemte 
understøttelse. Under de forholde faldt saken bort.
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Ad forretningsittvalgsmøte 1. oktober 1919.
Sak nr. B 44. Senere behandlet i møte 22. oktober under sak A 440 

angaaende avskedigelse av Petter Øyens akkørdlag,
Protokolkomiteen uttaler sin beklagelse over denne saks forløp og 

kan ikke frigjøre sig fra det indtryk, at saken fra først av har været util- 
strækkelig undersøkt.

Foi letningsutvalget kan vaere enig i proitokolkomiteens anmerkning 
iorsaavidt den mener at orgaoisationen ikke burde tat konflikt paa saken 
Man kan dog ikke se bort fra det forhold, at laget blev avskcdiget sand- 
synligvis som følge av en artikel i «Tidens Tegn» og «Aftenposten» for 
9. august med overskrift 2 arbeidslag som dovner sig. Saken vakte en 
saadan opsigt og var gjenstand for en indgaaende behandling i pressen 
hvor «Social-Demokraten» engagerte sig meget sterkt i forsvaret av 
Øyens akkordlag. Slik som saken dengang forelaa var der for forret
ningsutvalget intet, andet valg end at la konflikten.

Sak nr. A 309. Angaaende utbetaling av streikebidrag til medlem
mer som ikke har den i loven bestemte medlemstid. Av protokollen frem- 
gaar at foreningen i Mosjøen har utbetalt streikebidrag paa forskud og at 
forbundet senere har efterbevilget beløpet.

Protokolkomiteen finder, at denne utbetaling er i strid med lovene. 
Forretningsutvalget maa til enhver, tid sørge for at medlemmene blir 
bekjendt med lovens bestemmelser om utbetaling av streikebidraget

Forretningsutvalget var enig i at de forotagne utbetalinger var i strid 
med lovene, men naar de engang var fore tat, sa a forretningsutvalget 
mgen utvei til at faa pengene tilbake. I det hele tat har forholdene med 
foreningen i Mosjøen været ganske fortvilet. Man har saaledcs flere 
gange sendt folk til Mosjøen for at faa foreningen til at foreta sine dispo- 
sitioner i henhold til lovenes bestemmelser, og man faar vel ga a ut fra 
at forholdene utvikler sig til det bedre ogsaa med denne forening.

Ad forretningsutvalgsmøte 8. oktober 1919.
Sak nr. B 310. Det sees at medlem nr. 66084, Georg Andersen ved 

at utrive tillægget i medlemsboken har faat utbetalt kr. 66.00 mere i 
arbeidslediglictsbidrag end han var berettiget til. Forretningsutvalget har 
besluttet at han kan faa førtsætte sit medlemsskap mot at tilbakebetale 
de for meget erholdte beløp.

Protokolkomiteen finder, at vedkommende burde negtes medlemsskap 
i forbundet.

F07 retningsutvalget er enig med protokolkoniiteeus bemerkning, og 
man vil de uten tvil ha forholdt sig paa den maate, hvis man hadde 
været aldeles sikker paa, at vedkommende hadde utrevet tillægget til 
medlemsboken. Som man kjender til blev avsnittet om arbeidsledighets- 
kassen trykt selvstændig og indklæbeit i de gamle bøker. Det kan jo ogsaa 
derfor tænkes at tillægget er faldt ut uten foranledning fra vedkom
mende medlem.

Ljmgkvist syntes ikke en slik avgjørelse var egnet til at befordre 
disciplin blandt medlemmene.
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Volan henholdt sig til utvalgets svar bemerkning og oplyste at saken 
•siden hadde ordnet sig i overensstemmelse hermed. _ _

Brekken sluttet sig til komiteen. Det gik ikke an at iorretnmgsutvalget 
anerkiendte misligheter inden organisationen. .

Kjelstadli fandt ingen grund til kritik overfor utvalget Ingen
hadde ført noget sandhetsbevis for at feilen var begaat i bedrageris

lltnSVoton: Utvalget har sagt at manden maatte tilbakebetale: det som 
Irm hadde faat for meget. Om en mand har været uheldig nok til at 
misite tillægget vil ikke jeg dømme ham paa livstid for 66 kroners skyld. 
^oSrSfe w Paa reise, og det er vel mest sandsynlig at han bar

^^Støstad: I protokollen staar det at han har tat tillægget m. Det er 
ingen tvil da: ellers vilde komiteen vel ikke ha heftet' sig veet det.

S Baitz fandt at utvalget hadde handlet ngtig og at det vai htet at
-opta nogen disput om.

Ad forretningsutvalgsmøte 15. oktober 1919.
Sak nr B 208. Skandinavisk arbeiderkongres. Fofretningsutvalget 

•sees at ha valgt 5 medlemmer som repræsentanter til arbeiderkongressen 
i Stockholm og deriblandit baade forbundets formand ^ Ji^joimand

Protokolkomiteen finder, at et mindre antal repræsententer maiit 
være tilstrækkelig, likesom det maa være uheldig, at baade formand og 
viceformand samtidig er fraværende i saa lang tid. .

Forretningsutvalget ansaa kongressen i Stockholm for et meget vigtig 
møte hvor forbundets standpunkt til de store socialpolitiske spørsmaal 
skulde præciseres. Man fandt det derfor uforsvarlig at mdskrænke sig 
til en mindre repræsentation end den som var sendt.

Ad forretningsutvalgsmøte 5. november.
Sak nr. A 390. Kongsberg kommune.
Protokolkomiteen henviser til sine bemerkninger ad sak A 

Forretningsutvalget henviser til sit svar sak nr. A 377, Fiskaa verk.

Ad forretningsutvalgsmøte 26. november.
nr. B 157. Forretningsutvalget sees at ha git sit samtykke til ind- 

kaldélse av glasarbeidergruppens industrikomité for at diskutere løns
krav og stiftelse av eget forbund. , . . , ,

Protokolkomiteen mener, at forretningsutvalget burde ha tat forbehola
med hensyn til behandlingen av eget forbund.

Forretningsutvalget fandt ikke at ville nogen diskussion om spørs- 
maalet eget forbund for glasarbeiderne og man mente bedst at kunne 
hindre dannelse av eget forbund derved, at forretningsutvalget kunde h 
.anledning til at drøfte dette spørsmaal sammen med industrikomiteen.

Sak nr. B 244. Organisering av arbeiderne paa Spitsbergen.
•Da der allerede eksisterer en organisation tor Spitsbergens vedkom-
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rnendc fineler protokolkomiteen, at hvis der skal gjøres noget med denne 
sak bør dette overlates Landsorganisatioiien.

1! f te r forretningsutvalgets opfatning er det i første række Arbeids- 
mandsforbundet som har interesse av at organisationen og arbeidsforhol
dene paa Spitsbergen er saa gode som mulig, idet det er forbundets med
lemmer som i stor utstrækning søker arbeide ved de forskjellige kubeiter 
paa Spitsbergen. Ut fra denne betragtning iaiidt forretningsutvalget at for
bundet hadde pligt til at gjøre noget for at faa etablert rimelige arbeids
betingelser paa Spitsbergen.

Ad forretningsutvalgsmøte 4. december 1919.
Sak nr. B .357. Porcelænsarbeidernes Forening, Porsgrund. Forret

ningsutvalget sees at ha eftergit foreningen endel kontingentmerker som 
er bortkommet.

Protokolkomiteen har tidligere kritisert saadanne efteigivelser og vil 
fastholde sit standpunkt.

Forretningsutvalget bemerket, at det kunde være enig heri.

Ad forretningsutvalgsmøte 17. december.
Sak nr. B 145. Dombaas og Snehætten stedlige styre sees at ha 

fant 250 kroner som refusion for utført agitation.
Protokolkomiteen vil bemerke, at styret i april har faat kr. 300.00' 

til agitation. For disse pengers anvendelse foreligger ingen beretning, 
likesom der heller ikke foreligger nogen opgave over den nu utførte og 
av forbundet betalte agitation. Dette er urigtigl og refusion burde ha 
været negtet, indltil saadan opgave forelaa.

Forretningsutvalget: Som det vil fremgaa av denne sak har forbundet 
gjentagne gange behandlet kravet fra det stedlige styre og i skrivelse til 
styret er det uttrykkelig gjort opmerksom paa, at forbundet ikke vil refun
dere utgifter til agitation med mindre agitationen paa fornaand er god
kjendt.

Sak nr. B 365. Hovind Jernbanearbeiderforening søker fritagelse for 
kontingent for medlem nr. 4887, Oskar Olsen. Han har været syk og 
arbeidsudygtig og har kjøpt et smaabruk i Solør. Forretningsutvalget 
har besluttet at han faar opretholde sit medlemsskap ved at betale fri- 
stempelmerker.

Protokolkomiteen finder beslutningen farlig paa grund av de konse
kvenser den kan faa.

Forretningsutvalget tror ikke at beslutningen medfører konsekvenser 
for forbundet, idet der heldigvis ikke er ofte at saadanne tilfælder ind- 
træder.

Sak nr. A 431. Stavanger Elektrostaalverk. Forretningsutvalget sees 
at ha bevilget understøttelse til to medlemmer som ikke har staat i for
bundet den lovbestemte tid.

Protokolkomiteen uttalte, at forretningsutvalget i saadanne tilfælder 
burde holde sig lovene etterrettelig.

Forretningsutvalget vil gjøre opmerksom paa, at vore medlemmer
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ved Stavanger Elektrostaalverk dels blev indblandet i en lockout verket 
foretok mot Norsk Jern- og Metalarbeiderforbunds medlemmer for dets 
deltagelse i 21. juli-aktionen og dels i sympatistreik, som blev iverksat. 
paa grund av denne lockout. Under disse omstendigheter fante orret- 
ningsutvalget at maartte indvilge streikeunderstøttelse ogsaa til de ner 
omhandlede 2 medlemmer.

Ad hovedstyremøte 28. december.
Sak nr. A 191. Efter at saken har været behandlet i en række: utvalgs

møter "har 'hovedstyret git de kommunale arbeiderforeninger adgang td 
aanset bestemmelsen i lovens pag. 34 p. 3 at gaa ut av forbundet ute
den lovbestemte opsigelsestid. . . ,.... ,

Slik som saken laa an vil ikke protokolkomiteen rette nogen klanJei 
over hovedstyrets avgjørelse, men finder at maatte paatale, at industri 
komiteen, som paa landsmøtet blev valgt for at vareta forbundets inte - 
esser og opretholde dets enhet, paa forbundets regning har faat anledning 
til at drøfte planer til forbundets opdeling. , ,

Forretningsutvalget: Det er mulig at forretningsutvalget burde ha 
hindret industrikomiteen fra at faa adgang til paa forbundets bekostning 
at drøfte spørsmaalet om organisering av eget forbund. Men man tror ikke 
at man paa den maate hadde kunnet forhindre kommunearbeidernes ut- 
trædelse av forbundet. Det har den hele tid hersket den bedste forstaaelse 
mellem Arbeidsmandsforbundet og de forskjellige kommunale _ arbeider
foreninger. Naar saa disse foreninger nu fandt at burde uxtræde av for
bundet var forretningsutvalget av den opfatning, at uttrædelsen burde 
foregaa i al venskabeligbet.

Sak nr. A 339. Funktionærenes lønninger. Det sees at hovedstyret 
efter krav fra forbundets UUidsmæiid har gaat til en ny forhøielse av 
lønningene saa vel for de valgte som de ansatte i forbundets tjeneste. Li e- 
ledes sees at være git formanden; et repræisentationstillæg stort 500 kroner. 
Av protokollene fremgaar at hovedstyret i møte i juli 1919 —- extei tam 
revisionenes avslutning - gik til en forhøielse av samtlige lønninger 

Protokolkomiteen finder det noget eiendommelig, at hovedstyret i 
to paa hinanden følgende møter gaa r til saavidt store lønsforhøielser, og 
mener, at den sidst foretagne forhøielse burde ha utstaat til tariiirevisionene 
i 1920 var over. Med hensyn til det givne repræsenta.tionstiLæg roi æi- 
marden mener protokolkomiteen, at hovedstyret ingensomhelst lovlig ret 
har til at gi et saadant tillæg, da dette er en ny form for lønnmgsfornøielse, 
og en form som efter dens mening er helt forkastelig. Protokolkomiteen 
inaa ogsaa minde om de paa landsmøtene i 1916 og 1918 trufne avgjø
relser om ens løn for alle forbundets tillidsmænd. I formnaelse med løn- 
nii gene blev der vedtat at forslag fra Sundby som paalægger torretnmgs- 
utvalget at ha et vaakent øie med, at sekretærene og andre i foibundets 
tjeneste ansatte funktionærer gjør'sin pligt med hensyn til at beholde
forbundets enhet i fremtiden. . . , ,

Protokolkomiteen mener, at hovedstyrets protokol burde mdeholcle
en nærmere begrundelse for dette forslag.
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Forretningsutvalget: Aarsaken til at hovedstyret gik til.en almindélig 
lønsforluhelse til de lønnede tillidsmænd og funktionærer var at de fleste 
-større organisationcr hadde gaat til at fastsætte tilsvarende lønninger 
paa et tidligere tidspunkt. Hovedstyret vilde derfor ikke ta ansvaret for 
at Arbeidsmandsforbun dets tillidsmænd og funktionærer kom til at staa 
paa lavere lønninger end hvad de hadde billig krav paa at raa. Med hen
syn til ekstrabevilgningen til formanden blev denne git for i nogen grad 
at ta bort de følger som avskaffeisene av indenbys diæt for forhandlinger 
vilde medføre. Saa noget direkte lønstillæg kan denne bevilgning ikke 
sies at være.

Støstad: Hvad komiteen nærmest har heftet sig ved er at mian ikke 
ventet med at gaa til lønsforhøidse indtil man var færdig med tarifreviisk>- 
nen i 1920. Med hensyn til formandens repræsentationsbidrag tror jeg 
man skal komme bort fra den slags bevilgninger. Sundbys forslag virker 
noget eiendommelig, saa henge vi er uten begrundelse for det.

Volan: Til det sidste er at si, at det ikke er mulig at skrive ned 
alt i en protokol. Man maa gaa ut fra at en protokolkomité som har 
adgang til at undersøke alle saker ogsaa har nogen oversigt over hvad 
der forcgaar inden organisationen. Denne sak maa sees paa bakgrund av 
beslutningen om dannelse av eget kommunearbeiderforbund og likesaa 
Alfred M. Nilsens agitafion for dannelse av eget forbund av anlægs- 
arbeideme. — Jeg sa at jeg ikke ønsket noget repræsentatioustillæg, men 
hovedstyret mente at en mand som skulde delta i alle hovedforhandlinger, 
mægling osv. hadde krav paa det for den tids vedkommende da han ikke 
kunde komme hjem og spise.

Sethtl: Naar man ser det foregaaende punkt i forbindelse med kom- 
inuuearbeidcrnes uttræden for at danne eget forbund kan det se ut som 
det netop var myntet paa min person — som om jeg skulde ha drevet 
en illojal agitation osv. Jeg har ikke forstaat det slik at hovedstyret har 
været av den opfatning — for den saks skyld heller ikke protokolkomiteeu. 
Jeg vil til overflod peke paa at i det utsendte cirkulære var baade jeg og 
Gerhardsen mot dannelse av et selvstændig forbund av kommunearbei- 
derne.

Eggen: Vore tillidsmænd er ikke valgt for at de skal være hjemme 
og spise, men for at de skal vareta organisationens interesser. De maa 
da ta paa sig det som følger derav. Jeg advarer mot gjentagelser.

Brekken var enig med Eggen og uttalte sin forbauselse over at hoved
styret hadde bevilget formanden 500 kroner, naar han ikke vilde ha dem.

Støstad: Selvfølgelig har komiteen anledning til at undersøke de 
forskjellige saker, og det har vi ogsaa gjort. Men i det tilfælde som vi 
har paa pekt, nemlig Sundby es forslag, tror jeg ikke der forefirides nogen 
dokumenter til at bygge et saadant forslag paa, uten at det kanske netop 
henpekte paa tendensen til dannelse av nye forbund av grupper inden 
a rbei ds m ands forbunde t.

Løgavlen bad om at hovedstyrets protokol fra møtet maatte bli 
referert. Skulde der betales ekstra for at hindre at tillidsmænd drev agi
tation for overgang til andre organisationer? Hovedstyret hadde ogsaa 
brudt med prineippet like løn for alle.
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Volan: Med hensyn til det sidste skal jeg oplysc at landsmøtet i Ber
gen i 1913 satte formandens løn til 2800 kroner og sekretærenes til 2200.
I 1916 fastsattes lik løn, men paa det tidspunkt eksisterte ogsaa en diæt 
for deltagelse i indenbys forhandlinger. Dennie ddætgodtgjørelse gik ho
vedstyret i 1919 til at ophæve samtidig med at det foretok en forhøielse 
av lønningene. Da betyr dette — hævdet styret — at formanden i virke
ligheten blev sat i en særstilling overfor de andre.

Sak nr. A 344. Organisering av arbeiderne paa Spitsbergen. Pro- 
tokolkomiteen henviser til sin bemerkning om saken ved dens behandling 
i forretningsutvalgsmøta 28. november. 1 hovedstyremøte onsdag 31. de- 
eember sees at være git formanden et gratiale for aaret 1919 stort 
.500 kroner.

Protokolkomiteen maa uttale som. sin mening, at hovedstyret ingen 
ret har til at gi denne slags bevilgninger.

Forretningsutvalget henviste til svaret paa bemerkningen til sak B 
.244 for 26. november.

Sak nr. A 8 og 9. Angaaende opsigelse i jernindustrien og ved Kri
stiania Spikerverk.

Forretningsutvalget har besluttet at o-psi overenskomsten, uten at 
det av protokollen fremgaar noget om at medlemmene har faat anledning 
til at ta stilling til spørsmaalet.

Forretningsutvalget: Efter konferanse mellem forbundsstyrene og 
Landsorganisationen skulde samtlige tariffer opsiges. Dette maatte - der
for foretages iianset foreningenes stilling til saken.

Tilslut bemerket protokolkomiteen, at protokollene viste at frem
møtet til forretningsutvalgsniøtene hadde været daarlig. I flere møter 
møtte bare fire av medlemmene, i et enkelt bare tre. Dette kunde virke 
uheldig for sakenes behandling.

Hertil bemerket forretningsutvalget: Man er selvfølgelig enig i at det 
vilde være heldig om samtlige medlemmer av forretningsutvalget kunde 
delta i alle møter. Som man skjønner vil dette dog ikke la sig gjennem- 
iøre og man kan ikke utsætte møtene, fordi om eit eller flere medlemmer 
av utvalget har lovlig forfald.

Avsnittet for 2. halvaar 1919 godkjendtes derpaa enstemmig.

Ødegaard: Der er kommet forslag om at en eksklusion ved Raanaas- 
fossen i 1920 blir optat paa dette landmøte. Til at se paa saken og i til
fælde komme med indstilling bør der da uedsættes en komité.

Som .komité valgtes Ant. Brekken, Langseth og C. Strøm.
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Eftermiddagsmøtet onsdag.
Ordstyrer: Ebørhardsen.

i:iler oplæsning av protokollen referertes en tak fra kamerat Blom 
for den indsamlede pengegave som han hadde mottat.

Valg- og budgetkomåte.
Inter Løgavlens forslag i aapoingsmøtet skulde valget av valg- og 

budgetkomité foretages som første sak i eftermiddagsmøtet onsdag. Imid
lertid fremkom Løgavlen nu med et nyt ntsættelsesforslag gaaende ut 
paa at komitévalgcne først skulde iinde sted naar spørsmaalet orn orga- 
nisationsformene var færdigbehandlet av landsmøtet.

Løgavlen motiverte forslaget og bemerket, at behandlingen av be
retningen og protokolkomiteens bemerkninger hadde tat henge rc tid end 
han hadde forutset.

Kjelstadli saa ingen hensigt i at vælge komiteene eiter at de vigtigste 
saker var unddagjort. Han foreslog at man nu gik til valg i henhold til 
den tidligere fattede beslutning.

Sundbye var enig heri. Man var nu kommet til den fjerde dag, og, og- 
saa dette landsmøte burde vel ta en ende. Han oplyste at dirigentene var 
enig om at skride til de utsatte valg.

Moe og Eriksen støttet Løgavlen.
Utsættelsesforslaget forkastedas med overveiende flertal.
Ordstyreren refererte paany hovedstyrets forslag foruten et nyt for

slag fremsat av Gabrielsen, Axel Bergersen, Blattmann og Niels Øde- 
gaard. Dette forslag lød:

Valgkomite: Arthur Berby, Ole Berg, Nid. Eggen, Ole 0. Knasa. Jør
gen ingebretsen, Harald Sørli, Gudbrand Holt, Gustav Moe og Ingvald 
Olsen. — Budgetkomité: Sverre Støstad, P. 0. Moan, Hans Toilcfsen, 
Karl Rønkvist og Borg Fjeld.

G. Baitz fastholdt valget av Fager lund elter det første forslag som 
repræsentant for Drammensdistriktet. At sætta ham utenfor betegnet tal. 
som «snmdspolitik».

Gabrielsen: Under den første dsbait som førtes her var jeg bragt i 
forslag som medlem av valgkomiteen. Dette forslag er trukket tilbake. 
Det nye forslag som eir fremlagt gir en likelig fordeling av repræsentatio- 
nen. Man skal ogsaa huske at i de store spørsmaal som kommer op1 til 
drøftelse her blir der brytninger, og meningene vil staa sterkt mot hver
andre, Jeg benegter ikke den politiske farve som forslaget ogsaa gir ut- 
tryk for. og anbefaler at man hegger denne liste til grund for valget.

Garberg: Ogsaa i det nye forslag er Trondhjem uteglemt. Jeg hen
stiller til landsmøtets deltagere at rette paa denne feil og foreslaar P. 
Anna indvalgt.

Formanden: Hovedstyret har ikke villet ta op til fornyet'behandling 
dette valg og har derfor ikke drøftet nogen ny sammemsætning. Person
lig vil jeg si at jeg er villig til at gaai over til det sidst fremlagte forslag, 
og jeg vil høre om de øvrige medlemmer av hovedstyret er villig dertil: 
jeg mener at det gir et mer korrekt uttryk for hvor dau, komiteene, bør
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sammensættes, baade henset til distriktene og den gruppeordning vi har 
i forbundet. Jeg vil som-sagt henstille: til hovedstyrets øvrige medlemmer
at gi sin opfatning tilkjende. _ ; i - i .

Løgavlen fandt ingen grund til at fravike det oprindehge torslag.
Moe anbefalte det nye forslag som det mest tilfredsstillende.
Hans Moen hadde som medlem av hovedstyret været med paa at ut

arbeide det første forslag og vikle holde paa det. , .
Baitz hadde ophørt at forbause sig over den vaklende holdning som 

enkelte hovedstyremedlemmer indtok; den ene dag hadde vi dem her og
en anden dag der. , a i

P. Vestad: Efter forkastelsen av Løgavlens torslag om at vente med
valget til den principielle avgjørelse paa landsmøtet er ia!dl kan jeg, i k - 
het med ham, heller ikke se nogen grund til at fravike det opriudehgc for
slag. Jeg vil spørre: hvilke betingelser har Niels Ødegaard i denne for
samling som forslagsstiller?

/. Iversen vilde som styremedlem iinde det «løssluppent» at gaa fia
indstillingen. . , , . ,

4 Bergersen: Naar det er fremholdt at politiske hensyn har gjort
sig gjældeode hos os da er dette ikke tilfældet, men forslagets fremkomst 
er diktert av vort syn paa arbeiderklassens retningslinjer og fremgangs-
lmstFormanden: Der var ogsaa i dette spørsmaal nogen dissens inder, 
hovedstyret, og mange avvikende forslag fremkom. Den fremlagte ind- 
stilling gir derfor ikke noget billede av den almindelige opfatning om hvor
dan listen burde se ut. Jeg tror at deit sidste forslag er mer i overens
stemmelse med den opfatning, som jeg hæv dei der, og ogsaa mer ret- 
færdi<r

* Niels Ødegaard hævdet at naar der i hovedstyret var dissens i et 
spørsmaal som sammensætningen av en valgkomite for et landsmøte 
maatte det være fuldt berettiget for de repræsentanteT som møtte her at 
ta op nye forslag, som dækket ens opfatning. ril 'Vestad vilde han si at 
han hadde deltat længer i arbeiderbevægelsen end han har gjort.

Baitz: Skal det gaa i det haarde, da skal jeg bevise at der er pobiik
1 dttBlattmann: Vil Baitz bevise at arbeiderbevægelsen skal holde sig 
borte fra politik? Det er morsomt at høre dette Mag! Der er ingen grund 
til at lægge skjul paa at den retning som har seiret ogsaa skal ha den 
størst mulige repræsentation i Norsk Arbeidsmandsforbund og faa den 
indflydelse paa valgene som den tilkommer. Deit er det syn som først 
og fremst skal repræsenteres i valgkomiteen; det kan repræsentanten f,a
Drammen lægge sig paa sin de. , , ,

Vestad: Hvori ligger «uretfærdighetein» i at bytte ut Fagerlund med 
Berby? Jeg kan paaberope mig den ting ialfald, at mit virke altid er faldt 
direkte, blandt medlemmer paa arbeidspladscii.

N. Ødegaard: Tak i like maate! , . , ..
Gabrielsen: Debatten viser at vort forslag er fuldt berettiget. Og dei 

er ingen som har forsøkt at nve det istykker. Jeg henstiller til den re
præsentant som talte om politik at bevise hvad vort arbeide er uten has- 
sekamp. Og klassekamp er politik.
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Løgavlen: Hvor meget daarligere mand er Garten end f. eks. Gu
stav Moe? Hvis det er de politiske hensyn det spørres om er den ene 
like god kommunist som den anden. Og er det fagoppositionelle hensyn 
da staar Garten heller ikke tilbake. Jeg tror formandens stilling er min
dre vel overveiet.

Rich. Hansen: Jeg vil bare spørre om det er av saklige eller poli
tiske eller retfærdighetshensyn at man stemmer paa folk som ikke er paa 
landsmøtet? I budgetkomiteen er ioreslaat indvalgt en Rosenkvist.1) Kan 
han reise sig?

Flere: Det er hovedstyrets indstilling det i
Hansen: Ja det er helt bort i natten. Det er ingen her paa landsmøtet 

som heter saa.
Formanden: Med hensyn til Berby og. Moe er de repræsentanter for 

Sørlandet. 1 indstillingen fra hovedstyret var ingen tat med derfra, og 
dog repræsenterer denne landsdel en tredjedel av landet. Jeg har intet 
at si hverken paa Garten eller Fagerlund personlig: jeg diskuterer i det: 
hele ikke versonene. Men naar man foreslaar to fra Trøndelag finder jeg 
det urigtig at man ikke skal ha saa meget som én fra Bergen og Stavanger.

Solli: Jeg understreker med Vestad at det gjælder for en speciel po
litisk retning at gjøre sig gjældende inden fagbevægelsen som saadan og: 
placere sine mæiid i valgkomiteen for saa igjen at utpeke dertil svarende 
personer som underbruk for fremtiden. Skal det komme an paa kvalifika- 
tioner da er det første forslag det bedste.

Fagerlund: Jeg vil oplyse at jeg tilhører Det norske Arbeiderparti 
og at jeg al tid har gjort min pligt som medlem der og som fagforenings- 
mand. I spørsmaalet om brganisationens omlæghing har jeg den opfat- 
ning at for vor industri vil industriforbundsformen være den heldigste. 
Dermed tror jeg at ha klarlagt hvilken person Fagerlund er ialfald.

Smdbye: Denne disknssion har antat en hidsighet som jeg tror er 
ganske unødvendig. Jeg er ikke enig i hovedstyrets indstilling. Helt siden 
1908 har jeg deltat i forbundets landsmøter, og man har altid tat skyldig 
hensyn til distriktene ved besættelsen av pladscne i valgkomiteen saavei- 
som i hovedstyret. Det forslag som nu er fremlagt her paa landsmøtet 
av fire kamerater synes jeg er eit udmerket forslag, og jeg har ingen, be- 
tænkeliglict ved at tiltræ det. Der er bare én uhyrlighet ved det cf te r mit 
skjøn, og det er at Trondhjem — stik mot hævdvunden praksis — er sat, 
utenfor. Jeg vil derfor ikke undlate at stemme paa P. Auiie.

Man gik derpaa til avstemning paa valgkomiteen. Som tællekomité- 
valgtes Garborg. Gustav Nordby og Karl Kristiansen.

Som medlem av budgetkomiteen fremsatte Løgavlen forslag om Wilh.. 
Hansen istedetfor Sundbye, mens Nilsen foreslog som ny Blindheim. 
Ame talte for forslaget fra de 4.

Som tællekomité for dette valg opnævntes Ole Stenvik, C. Strøm og. 
Nic. Eggen.

1) Skal være Rønkvist.
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Derpaa gik man videre i gjennemgaaelsen av
projokolkomiteens indstilling.

(1. halvaar 1920.)

Ad forretningsutvalgets møte 14. januar 1920.
Sak nr. B 25. Forretningsutvalget sees ikke at ha tat hensyn til den," 

indstilling til løn for kontordamene, som forelaa fra arbeidsledighetskas- 
sens bestyrer, men bar fastsat adiskillig høiere satser.

Protokolkomiteen finder ikke dette at være rigtig, da bestyreren maa: 
ansees at være den som har den bedste anledning til at værdsætte ved
kommendes arbeide.

Forretningsutvalget: Ved ansættelsen av lønnen for kontor damene- 
ved arbcidslediglictskassen fandt forretningsutvalgeit sig forpligtet til at 
sammenligne disse damers arbeide med det som blev utført av forbundets, 
øvrige damer. Man fandt det saaledes Iltet rimelig at arbeidsledighets- 
kassens bokbolderske skulde sættes paa lavere løn end hovedkassererens, 
assistent.

Sak nr. B 16. Andragende fra avd. 326, Horten, om ettergivelse av
betaling for bortkomne merker til et samleit beløp av kr. 70o.95.

Forretningsutvalget sees mot en stemme at ha indvilget andragendet..
Protokolkomiteen finder det ikke rigtig at saadanne beløp blir efter- 

git. De bør opføres som gjæld til forbundet og avdrages etterhvert.
Forretningsutvalget gjør opmerksom paa at foreningen i dette til— 

fæl de tilbød sig at betale kr. 150.00 for de bortkomne merker, iiltrods for 
at der forelaa bevis for at merkene var bortkommet og saaledes ikke kom 
noget medlem tilgode.

Ad forretningsutvalgs,møte 25 februar 1920.
Sak nr. A 144. Forretningsutvalgeit sees at ha bevilget en ukes. ekstra- 

undersi øittcise til arbeiderne ved Den norske Gummi- og Galogefabrik.
Protokolkomiteen finder at beslutningen er i strid med forbundsio- 

veus § 9. .
Forretningsutvalget mottok flere henstillinger om forhøielse av strei- 

keund&rstøt^elsen til de streikende arbeidere ved Den norske Gummi- og 
Galogefabrik. Det sidstnævnte var begrundet med at Jern- og Metalar- 
hciderrorbmidct hadde forhøiet understøttelsen med 50 pct. til de med
lemmer som deltok i denne konflikt. Forretningsutvalget fandt ikke at 
kunne foreta en lignende forhøielse1, idet man mente at dette vilde medføre- 
for store konsekvenser for forbundet. Derimot mente man at kunne for- 
sirække de streikende med 1 ukes ekstraunderstøttelse,, som i virkelighe
ten vikle bety en forhøielse av streikeun derstøttelsen. Man kan derfor 
ikke indrømme at beslutningen er i strid med forbundsloven.

Sak A 146 1920. Ved fællesforhandlingene for sikloljefabrikkene i 
Nordland sees forretningsutvalget at bemyndige sekretær Strøm til under 
eventuelle forhandlinger at indkalde en repræsentant for arbeiderne ved. 
hver fabrik, ialt 10.
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Protokolkomiteen f inder det meningsløst at indkalde saa mange re- 
præsentanter ved forhandlinger som omfatter sammeslags fabrikker.

Forretningsutvalget: Naar utvalget gav sektetær Strøm bemyndigel
se til at indkalde en repræsentant fra hver av sildoljefabrikkene i Nord
land for at delta i forhandlingene, var dette ikke bare av hensyn til for
handlingene, men ogsaa for at kunne skaffe sig oversigt over forholdene ved 
de forskjellige bedrifter og for at planlægge en fælles aktion forsaavidt 
der skulde utbryte streik. Slik som forholdene hadde utviklet sig ved sild
oljefabrikkene i ■Nordland, fandt forretningsutvalget uforsvarlig at undlate 
at gi sin medvirken til at et saadant møte kunde' bli avholdt. Sekretær 
Strøm anfører i sin skrivelse at ofte eies disse bedrifter av de samme 
aktionærer. 1 tilfælde streik ved en bedrift kan de derfor ganske letvim 
ved hjælp av forceret arbeide ved andre bedrifter iaa tilfredsstillet beho
vet for sine kunder og oparbeidet raastoffet.

Ad forretningsutvalgsmøte 3. mars 1920.
Sak nr. B 80/20. Forretningsutvalget sees at ha bevilget et laati stort 

kr. 6000.00 til Rjukan Arbeiderforening til opiord.se av feriehjem.
Protokolkomiteen finder denne beslutning om laan litet overensstem

mende med sidste landsmøte, hvor alle lignende andragender konsekvent
blev avslaat. . _

Forretningsutvalget vil gjøre opmerksom paa at det indvilgede laan 
hadde en langt mere midlertidig karakter end alle øvrige laan som forbun
det hadde indvilget, idet foreningen forpligtet sig til at iligne sine medlem
mer 30 øre i ekstrakontingent indtil laanet var tilbakebetalt.

Ad forretningsutvalgsmøte 17. mars 1920.
Sak nr. B 87/20. Bryn Fyrstikfabriks Arbeiderforening meddeler at 

den har besluttet at melde sig ut av Kristiania og Omegns stedlige Styre 
og sees at ha faat forretningsutvalgets godkjendcl.se til dette.

Protokolkomiteen finder denne beslutning urigtig og mener at saa 
længe det stedlige styre opretholdes bør samtlige foreninger være tilslut
tet dette. Ved senere indkomne' andragender av lignende art sees ogsaa 
forretningsutvalget at ha været av den samme opfatning som protokol
komiteen:.

Forretningsutvalget: Aarsaken til at man tillot Bryn Fyrstikarbeider- 
forening at træ ut av det stedlige styre i Kristiania var, at foreningen lig
ger utenom byen og saaledes ikke kan sies at komme ind under lovens be
stemmelser om det stedlige styre.

Ad forretningsutvalgsmøte 7. april 1920.
Sak A 189/20. Forretningsutvalget sees at ha godkjendt tarifforslag 

fra Løkken Grubearbeiderforening og git tiiladelse til opsigelsc av plad- 
sene. Organisationsprocenten sees at være 50.

Protokolkomiteen finder det noget betænkelig med den erfaring man 
har fra tidligere konflikter paa stedet, at pladsenes opsigelsc godkjendes, 
hvor bare det halve antal arbeidere er organisert. Efter komiteens mening 
burde der først lægges vegt paa at stabilisere organisationen paa pladsen.

145

Forretningsutvalget er enig med protokolkomiteen i at organisations- 
proeenten ved Løkkens Verk var lav, men Saavel forbundet, som forenin
gen har gjort alt som der har været anledning til for at faa forholdene ret
tet uten at dette dog har lykkes. Under disse omstændigheiter fandt forret
ningsutvalget ikke at kunne ta ansvaret for at negte de organiserte' arbei
dere at fremsætte lønskrav.

Ad forretningsutvalgsmøte 28. april 1920.
Sak nr. B 92/20. Det sees at være bevilget Kristiansands faglige Sam- 

organisation kr. 499.00 for hatte utgifter ved stiftelse av foreninger i til
slutning til forbundet. • ^ .

Protokolkomiteen er av den opfatning, at da samorganisatiouene er. en 
agitationsorgamsation under Landsorganisationen, burde denne utrede de 
nødvendige utgifter ved* agitniioncn, hvilket saavidt komiteen bekjendt
ogsaa gjøres i almindelighet. . V, .

Forretningsutvalget mener at bevilgningen til samorgamsationen i 
dette tilfælde var paa sin plads, idet samorgamsationen bevislig har hat en 
utgift av kr. 499.00 i anledning stiftelse av emdel foreninger i tilslutning til
forbundet.

Ad forretningsutvalgsmøte 5. mai 1920.
Sak nr A 266/20. Forretningsutvalget sees at ha bevilget kr. 1500.00 

til agitation m. v. til Sørlandsbanens 4. avdelings regulativkomité.
Komiteen finder dette bidrag noget høit, da det bare gjældei en avde

ling Likesom man finder at agitationsbidrag altid bør deleis ut gjennem de 
stedlige: styrer. Protokolkomiteen vil ogsaa spørre hvad «m. v.» betyr.

Forretningsutvalget: Som tidligere meddelt var det stedlige styre 
ved Sørlandsbanen ophævet og dets virksomhet overlat av Sørlandsba- 
nens regulativkomité. Ag it at iotisbi draget nnaatte derfor bevilges til denne. 
Beløpets størrelse er som oftest en skjønssak. Protokolkonuteens bemerk
ning om hvad «m. v.» betyr vil bli besvart paa landsmøter.

Efter en redegjørelse av Volan spurte Heidal om hovedstyret hadde 
mottat nogen beretning for den agitation som var blit drevet.

Volan: Jeg kan ikke si noget om hvorvidt der er indsendt beretning, 
da jeg fratraadte imens. Der er heller ingen av utvalgets medlemmer som 
husker det; saken maa da undersøkes og svar bli git senere.

Alb. Karlsen oplyste at «regulutivkomitecn» i dette tilfælde var fælles 
for alle avdelinger paa Sørlandsbanen og som saadan utgjorde det sted-

Eikefjord: Jeg vil benytte anledningen til at si til anlægsarbeiderne at 
de bør ikke bruke navnet regulativkomité, men stedlige: styrer som er en
instilution i henhold til lovene. , , , . . , .....

Uellebø og Moen uttalte at hovedstyret intet hadde hat med denne
Sicik cit gjøre

I anledning av en bemerkning av Karlsen om at arbeidsregulativko- 
miteene har en videre opgave end de stedlige styrer uttalte Eikefjord, at 
der var intet i veien for at opta i lovene de opgaver som regulativkomi- 
teene nu har.

10
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Åd forretningsutvalgsmøte 12. mai 1920.
Sak B 153120. Sekretær Kvale sees at være git garanti for et laan 

stort kr. 9000.00, til indkjøp av eiendommen Kristianisandsgt. 4.
Protokolkomiteen henviser til sin bemerkning ad hovedstyremøte! 18. 

januar 1919, sak B 24.
Forretningsutvalget henviser til sit svar paa protokolkomitcens be

merkninger angaaende hovedstyrets beslutning i sak nr. B 24 — 18. ja
nuar 1919.

Ljungkvist: Jeg har altid betragtet Norsk Arbeidsmandsforbund som 
en organisation som skulde ha til opgave at vareta interessene og kampen 
paa arbeidspladsen. Men man skulde nærmest finde det rigtig at ligne det 
med et «aktieselskap». Vi blir vel dermed snart eier av en skrap-gaard til. 
Er dette frugtene av den nye retning da maa jeg ærlig tilstaa at jeg har 
tat storlig feil. Kommer jeg hjem og redegjør for hele dette synderegi
ster blir jeg kanske den eneste tilbake i min forening — hvis da ikke og- 
saa jeg skal følge Nilsens og Volans eksempel (munterhet) og gaa. Er det 
forsvarlig at haandhæve medlemmenes midler paa denne maate? Skal vi 
fortsætte slik vil jeg si, at saa længe vi har penger i behold fa a r vi bruke 
dem til at gi N. A. F. ialfald en hæderlig begravelse!

Volan: Det er en merkelig opfatning enkelte her paa landsmøtet maa 
ha. Hus maa folk nødvendigvis ha at ho i. Og vil man ikke ta de konse
kvenser som derav følger faar man være henvist til at vælge sine folk 
bare fra Kristiania.

Kjefstadli: Jeg er enig med Ljungkvist i at det gaar ikke an at binde 
vore midler i saadanne foretagender. Vi kan ikke være forpligtet til. at 
sørge for hus for alle og enhver. Det er i alle tilfælder en letsindighet at 
fortsætte at betale bankrenter ved siden av istedetfor at løse storkapi
talen ut.

Ljungkvist: Volans argumenter holder ikke stik. Hvordan er det med 
husforholdene. for forbundets medlemmer? Og var Kvale saavelsom Vo
lan nødt til at motta valg?

Ødegaard: For at rette den misforstaaclse som jeg tror Kjelstadli og 
Ljungkvist er i vil jeg si, at ikke en eneste øre av de 9000 kroner er utbe
talt av Norsk Arbeidsmandsforbunds kasse. Det er ikke som andet end 
almjndelig kautionist at forbundet staar. Kvale administrerer gaarden selv 
og betaler renter og avdrag paa den.

Sundbye: Naar bemerkningene kommer saa kvast fra Ljungkvist som 
de gjør viser det bare at han ikke forstaar hvad han snakker om. Jeg vil 
gi min tilslutning til det som Volan sa og kan ikke paa nogensomhelst 
maate i denne forsamling gi min tilslutning til hvad Ljungkvist har frem
holdt. Jeg mener at landsmøtene skal stua hit ved valgene og ikke være 
henvist til at ta sine tillidsmænd udelukkende blandt dem som har hus her 
i Kristiania; samtidig mener jeg at vi har pligt til at være behjælpelig 
med at skaffe bolig for vore tillidsmænd der hvor det besluttes at de skal 
bo. Hvad Kjelstadli uttalte lyder saa smukt; de fleste idag vilde nok gjer
ne betale ind alt, men det er lettere sagt end gjort.

Volan: Efter det som er sagt av Sundbye har jeg litet at tilføie. Jeg 
minder bare om at Jern- og Metalarbeiderforbundet i et lignende tilfælde
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nylig har maattet handle paa samme maate. Ogsaa •«Social-Demokraten» 
og Pressekontoret har maattet kjøpe leilighet i aktiegaarde for sine folk. 
Det kan da heller ikke være dette forbunds mening at de folk, som lands
møtet vælger, skal dømmes til ikke at kunne faa hus. Om forbundet hadde 
villet beholde mig og jeg var gjenstand for valg vilde jeg be landsmøtet 
frita mig for en slik ufornuftig kritik.

O. A. Berg: Det er et hovedspørsmaal for valgkomiteen at faa vite, 
før den, begynder sit arbeide, om der for hver tillidsmand som vælges her- 
efter skal skaffes gaard til ham. Man maa ta en bestemmelse herom nu, 
saa komiteen har noget at holde sig til. •

Løkkebø mente at saken ikke var saa grei som forbundets formand 
og Sundbye hadde hævdet. Man vilde faa den samme historie op igjen 
som ved kjøpet av Jens Bjelkes gate 15.

Kjelstadli: Jeg er opmerksom paa at det her gjælder en garanti. Men 
hvad enten man kjøper eller laan er ut til andre for at kjøpe hai man bun
det organisalioiiens kampkasse. Og det er ikke forutsat.

Ljungkvist fastholdt at hans kritik var paa sin plads, selv om det 
kunde sies at dette var ting han forstod sig mindre paa.

Strømnes: Enten jeg laaner en mand ti tusen kroner eller garanterer 
med mit navn for at han skal faa laane hviler likefuldt ansvai et paa mig
som garantist. , . ,

Løgavlen: Er det for at bevise at der er system i galskapen at man 
trækker frem Jern- og Metalarbeiderforbundet, «Social-Demokraten» og 
andre som eksempler i dette tilfælde? Jeg har aldrig tidligere i organi- 
sationens historie hørt tale om boligspørsmaalet i forbindelse med valget 
av tillidsmænd. Noget andet vilde det være om man kunde komme i be
siddelse av Møllergateu nr. 19; da vilde vi ha i uoverskuelig ire nitid
(vældig munterhet). , . ,

G. E. Andersen: Jeg kan forstaa anlægsarbeiderne som bor væk ma
sine familier. Ljungkvist talte om «synderegister». Ja jeg forstaar at man 
betragter alt dette som et synderegister som skal plukkes istykker. Men 
de som snakker saa bør ogsaa tænke over om de har valuta for alt det 
som er snakket her. Vil man ikke ha funktionærer som kan leve og na tak 
over hodet, da faar man si fra.

Sundbye uttalte at der dog burde være nogen ræsong i de chikaner 
som man fandt for godt at opvarte med. Han sluttet sig helt til sidste 
taler og imøtegik enkelte av de fremkomne insinuationer.

■ Ødegaard: Berg sa at det hørtes saa pent ut naar man snakket om 
disse ting Ja jeg trodde ikke det skulde høres saa galt ut naar man gav 
en faktisk oplysning. Jeg skal gi en liten forklaring. Eiendommen er gan
ske liten; kjøpesummen var 14,500 kroner. Den har amortisert sig og baa- 
ret sin drift til dato. Husleien er ikke paalagt siden Kvale flyttet ind; han 
har ikke villet den første den bedste dag gaa til nævnden og kræye paa- 
læg lalt indeholder huset 4 å 5 smaa leiligheter. — Med hensyn at;iaa 
frigjort leiligheter i de gaarde forbundet har kan jeg oplyse at i Møiler- 
gaten 3 er der to familiebekvemmeligheter. Jeg har sagt at trodis att 
skulde jeg være med paa at gaa til nævnden for at søke disse to leilighe- 
ter gjort ledige. Men hvor det gjælder Jens Bjelkes gate, hvor dei bor
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arbeiderfamilier, kommer aldrig jeg til at sætte min underskrift paa et 
andragende om at faa disse sat ut.

rifter bemerkninger av Volan og Berg avsluttedes debatten om dette 
punkt.

Ad forretningsiitvalgsmøte 16. juni 1920.
Sak nr. A 87/20. En av de streikende arbeidere ved Rotvold Asyl, 

som hadde erholdt andet arbeide, fik under dette sin ene arm avkappet og 
erholdt saaledes bidrag av Riksforsikringen. Avdeling 43, Trondhjem, 
søkte efter at ulykken var indtruffet om yderligere streikebidrag i 10 uker 
for vedkommende arbeider. Dette har forretningsutvalget indvilget.

Protokolkomiteen finder at denne bevilgning ikke er lovmedholdelig.
Forretningsutvalget kan være einig i at beslutningen er noget tvilsom 

hvad lovligheten angaar. Imidlertid indeliolder* ikke lovene nogen bestem
melse om at medlemmene taper sin ret til streikeunderstottelsc. hvis de 
under en konflikt faar midlertidig beskjæftigelse. naar de under dette mid
lertidige arbeide blir syk og faar understøttelse av streikekasseu eller som 
i dette tilfælde av Riksforsikringen. Lovene bestemmer bare at ethvert 
medlem som deltar i konflikt pligter at søke sig arbeide og at understøt
telsen falder væk for de dage lønnet beskjæftigelse erholdes.

Ad forretningsiitvalgsmøte 30. juni 1920.
Sak nr. A 296/20. Det sees at forretningsutvalget har indvilget streike

bidrag for l.itossavorru første uke for arbeiderne ved Kiirunavorre Aktie- 
bolag.

Protokolkomiteen finder dette stridende mot forbundslovens § 9 og 5.
Forretningsutvalget synes at komiteen burde ha referert hele beslut

ningen. Denne lyder : «Foreningen tillates at utbetale bidrag for 1 streik- 
uke, men dog saaledes at forretningsutvalget senere maa fatte beslutning 
om hvorvidt bidrag blir at utbetale for sidstc uke.» Eiter dette kan forret
ningsutvalget ikke forstua at man hair brudt lovens realitetsbestemmelsc. 
idet disse forutsætter at en uke skal arbeiderne streike uten bidrag.

Ingen forlangte ordet, og avsnittet 1. halvaar 1920 godkjendtes.

Valgene.
Ordstyreren refererte følgende resultat av avstemningen paa med

lemmer av valgkomiteen:
Jørgen Ingebretsen 205 st., Ole A. Berg 204, Ole 0. Kaasa 204, G. 

Holdt 202, H. Søriie 201, N. Eggen 197, Ing. Olsen 197, E. Fagerlund 106 
og A. Berby 101.

Dernæst hadde H. Garten 99 st, G. Moe 96, Petter Anne 16, Kvamme 
1 og K. Nyborg 1 stemme.

Budgetkomiteen: Borg Fjeld 193 st., P. O. Moan 193, Karl Rønkvist 
173, H. Tollefsen 142 og S. Støstad 141. Dernæst hadde K. Nyborg 55, W. 
Hansen 36, Sundbye 33, Blindheim 11 og 6 spredte hver 1 stemme.
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2. halvaar 192 0.
(Protokolkomiteens indstilling.)

Hovedstyremøte 20. juli 1920.
Sak nr 2 i“tJSjS&S 

ordinære kontingent med kr. 0.40 tor neit og o.*

Pr' Hertil vil protokolkomiteen bemerke, at det tilkommer landsmøtet at 

^Fonetdngsutvalget:' Hovedstyret var fuldtf

forhold at kunne betegne den som ordinær kontingent.

Ad forretningsiitvalgsmøte 26. juli 1920.
Sak nr B 207. Forretningsutvalget sees at ha bevilget et medlem av

~ r T
«ætte betingelsene foi tilbakebetalingen.

her "S5 aSidsud?* ‘j

hvis der kunde skaffes nogen bjælp til forisat lægebehandlmg.

Sak nr A 183. Forretningsutvalget sees at ha bevilget kr. 50.00 pr. 
ake a rt av Haraesamd Stea-, Jord- ok Cementartreiderforenrak oprettet

protokollen inankler enhver begrundelse for dem givne bevilgning 
Protokolkomiteen finder bevilgningen un ødvendig og mcner ogsads_ 
retningsutvalget savner lovlig adgang til at yde bidtag til kooP- 
£“ da disae maa foratsættes at faa drekket sioe utgifter ved betalmg tor

TcSm ”ndeta for betydelige
lae-ets overskud dække omkostningene til admimstratiou. rorrer 

motsætning til komiteen, at lytolyg. « jggg: 
holdelig under henvisning til det i loven uistsatic fo-rmaal 
virksomhet.
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Sak nr. A 409. Forretningsutvalget sees at ha godkjendt fremsættelse 
av lønskrav og om nødvendig nedlæggelse av arbeidet ved Fkselsior Sild- 
oljefabrik, Sør-Reisa. Av protokollen frcmgaar intet om, at der or stillet 
krav om ferie og overtidsbetaling.

Protokolkomiteen finder at kravet ikke burde været godkjendt før der 
ogsaa var medtart krav om ferie og overtidsprocenter, som for den øvrige 
industri.

Forretningsutvalget: Foreningene blir bestandig gjort opmerksom paa 
fra forbundets side, dersom foreningenes indberetninger ikke indcholder 
meddelelse om, at kravene ogsaa omfatter ferie m. v., at disse krav maa 
reises.

Sak nr. A 125. Sekretær Strøm sees at ha forberedt en samlet aktion 
fra arbeiderne ved sildoljefabrikkene i Nordland. Bare en forening har 
stillet krav og er gaat til opsigelse av pladsone. Forretningsutvalget har 
godkjendt Strøms dispositioner, men der nævnes intet i protokollen om 
hvad der er gjort fra forbundets side med hensyn til kravene fra avd. 41 
eller med hensyn til de øvrige foreninger, som der ikke er hørt noget fra.

Protokolkomiteen finder at dette er en letvindt maa te at behandle sa
kene paa.

i Forretningsutvalget: Sildoljefabrikkene er for den væsentiigstc del 
undergit samme ledelse. Forholdene ligger forøvrig saadan an, at skal 
en aktion forutsættes at lykkes maa der reises samlet aktion ’vad alle 
fabrikker, da arbeidet fra dem ene fabrik ellers, let kan overføres til en 
anden. Det har aldrig været praksis at indførc i protokollen i hvor stor 
utstrækning en sak er behandlet ved korrespondanse, og kan der av den 
grund ikke fastsiaaes at behandlingen er letvindt eller grundig. —- Forøvrig 
henvises til forretningsutvalgets svar til bemerkningene for møte 25. 
februar 1920, sak A 144.

Ad forretningsiitvalgsmøte 26. august 1920.
Sak nr. A 200. Forretningsutvalget sees at ha git ankegssckrctæron 

bemyndigelse til at sammenkalde en konferanse av de i konflikten ved 
statens anlæg deltagende foreninger. Konferansen skulde holdes for at 
klargjøre for foreningene den situation som nødvendiggjorde konflikten og 
for at drøfte de taktiske fremgangslinjer for denne.

Protokolkomiteen finder det noget eiendommelig at det, erter at kon
flikten har paagaat i ca. 2 niaaneder. skulde være nødvendig at sarmmen- 
kalde repræscntanter for de deltagende foreninger for at klarlægge nød
vendigheten av iverksættelse av konflikten. Det almindelige og rigtige 
maa vel være, at der, før en konflikt igangsættes, drøftes om det ar nød
vendig at gaa til konflikt. Vi gaar ut fra at spørsmaalet har været forelagt 
de interesserte foreninger til avstemning før streik blev igangsat. Hvis 
saa ikke er tilfælde maa det karakteriseres som en temmelig letvindt 
for ikke at si ansvarsløs fremgangsmaate. Efter protokolkomiteens me
ning bør igangsættelse av en streik drøftes ganske itøie i forretningsut
valget, selv om den er behandlet i de enkelte grupper og under ingen om- 
stændighet iverksættes før de interesserte avdelinger er spurt, hvis der

151

ikke foreligger absolut presserende grunde for at handle øieblikkelig, som 
f. eks. ved igangsættelse av sympatistreiker 0. 1.

Støstad: Sekretær Nilsen er jo ikke her, saa vi er avskaarei i'1"1 
taa nærmere oplysuinger. Naar vi i komiteen har heftet os ved konfe
ransen er det fordi den maatte synes at komme noget festan

Smedsmo: Konferansen var sammenkaldt ikke for at drøfte igang 
sættelsen, men spørsmaalet om streikens fortsættelse eller avslutning.

Ad forretiiingsutvatgsmøte 13. oktober 1920.
Sak nr B 258. Forretningsutvalget sees at ha etterkommet en hen

stilling fra Kampfos Arbeiderforening om at tilskrive A. Moen, som har 
viort si0" skyldig i underslag om at han kan bli optat i forbundet igjen p 
betingelse av at han gir en offentlig undskyldning i «Arbeidsmanden» og

Protokolkomiteen finder det urigtig at forretningsutvalgei, uten op 
fordring fra vedkommende som har forbrudt sig, medvirker til. at han paa-

117 ^Forretningsutvalget har den opfatnimg, at naar der forenmgens 
side ,ønskes al forbundet skal medvirke til ordningen av saadanne spø,s- 
rnaal er deit ogsaa forpligtet hertil.

Ad hovedstyremøte 15. og 16. oktober 1920.
Tilidsmændenes lønsaktion. Hovedstyret sees at ha faat sig forelagt 

et ultimatum fra de valgte tiilidsmænd og funktionærer ved kontoret, 
hvori der under trudsel om opsigelse kræves en \0^or“ekr^ 
8500.00 til kr. 10,000.00 pr. aar, regnet fra 1. januar 1920. Dette krav har
hovedstyret indrømmet, ,

Protokolkomiteen skal i sakens anledning bemerke. o .
«Tillidsmændenes optræden her tyder paa en mangel paa solidaritet 

og en tilsidesættelse av alle organisationsmæssige hensyn for at freinrne 
egne personlige interesser, som man ikke skulde vente av en stor, revolu- 
Siær «SanLkms tiilidsmænd. Dersom de lønninger, som blev krævet 
forbedret, laa nede paa sultegrænsen, kunde komiteen forstaa og un - 
skylde at der blev stillet et ultimatum, men det kan ikke sies at lønmn- 
n-pTipi n>aa kr 8500.00 selv nu under dyrtiden er sulteløn.26 mSX maa man her merke sig, at forbundet ikke - en arteidsgnær 
i almindelig forstand overfor tillidsmændene, som er valgt av orgam

Satl°FoSbundet er ikke en forretning, som drives med tanke paa utbytte. 
En almindelig lønsaktion kan derfor sies ikke at ^
saa meget mer som saa,vel landsmøter som hovedstyre altid har stillet sig 
velvillig med hensyn til funktionærenes og tillidsmændenes lønninger.

Med hensyn til hovedstyrets optræden i denne sak kan ^ protøkø1' 
komiteen frigjøre sig for den opfatning, at det i unødig grad har følt sig 
Sw "v Stomiske situation, og dorfor tør optraadt ydent svakt 
overfor tillidsmændenes organiserte, kraftige aktion. _ .

Videre vil komiteen peke paa, at lønningene var SPf S^re
28. december 1919 og tillidsmændenes optræden maa derfoi sies, at vær
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desto mere klanderværdig, naar de nu kræveit at lønsforbedringen skulde 
ha tilbakevirkende kraft fra 1. januar 1920, den samme dato fra hvilken 
den forrige lønsregulering traadte ikraft.

Protokolkomiteen linder denne sak saa alvorlig, at dem i særlig grad 
maa henlede landsmøtets opmerksomliet paa den. Blir en saadan optræ- 
den som her er utvist almindelig, vil det svække i betæokelig grad den til- 
lid som medlemmene maa ha til sine tillidsmænd og den kan ogsaa med
føre at en eller flere konflikter tapes, fordi tillidsmændene som har fulgt 
konfliktenes gang og er helt inde i dem pludselig stiller lønskrav og for
later sine pladse og paa den ninatc kan bli direkte aarsak til at en streik 
tapes.

Protokolkomiteen finder det absolut nødvendig at der træffes for
holdsregler, som -hindrer at nogct lignende gjentar sig.

I samme møte sees hovedstyret ogsaa at ha forhøiet godtgjørelsen for 
diæt og tapt arbeidsfortjeneste fra kr. 44.00' til kr. 50.00 pr. dag.

Protokolkomiteen finder denne forhøielse absolut unødvendig, likesom 
den er fremkommet paa en lite tiltalende maa te.

Foranlediget ved et andragende om feriegodtgjørelse fra Alfr. M. Nil
sen, som var behandlet i møte den 17., finder protokolkomiteen at maatte 
beklage, at ikke Johs. M. P. Ødegaards forslag til ordning av feriespørs- 
maaleit blev vedtat. Den av ham foreslaaedc ordning vilde nemlig efter 
komiteens mening være den bedste.

Rich. Hansen: Naar vi læser de bemerkninger protokolkomiteen har 
gjort ved dette punkt gir det grund til at tro; at forbundets tillidsmænd er 
en bande egoister som bare tar hensyn til sig selv og gir organisationen 
en god dag. Det kan vel kanske undskyldes ogsaa at komiteen har git 
sin kritik denne tilspidsede form. Protokollen selv har nemlig faat en nok- 
saa tilspidset form. Ti stemningen i det møte dia saken blev behandlet var 
ikke saa litet bitter.

Jeg vil først til oplysning si, at det var ikke noget «ultimatum» vi 
sendte ind. men et hyggelig andragende til hovedstyret om at sætte Norsk 
Aibcidsrnaiidsiorbtinds funktionærer paa samme fot med hensyn til løn- 
nirger som de andre organisationers. Som man vet fastsatte kongressen 
i 1920 en løn for Landsorganisationens funktionærer av 10,000 kroner i 
aaret. Transportarbeiderforbundet bevilget likeledes en løii paa 10,000 
kroner til sin formand, og Træarbeiderforbundet, Jern- og Metalarbeider- 
forbundct og typografene fulgte efter. Paa kongressen, hvor vel flere av 
dere var tilstede, fremkom der fra Tranmæl forslag om en løn paa 12,000 
til Landsorganisationens funktionærer. Dette forslag blev motivert og an
befalt bl. a. av Aolan, som dengang fremholdt eksempler paa at der var 
arbeidere paa arbeidspladsen som hadde tjent optil 15—16,000 i aaret; man 
fandt det da ikke urimelig at sætte disse lønninger op i den høide som her 
var foreslaat. Imidlertid frcmsattcs ogsaa forslag om 9000 foruten, som 
nævnt, et om 10,000 kroner, og dette sidste vedtoges med knusende ma
joritet. Paa denne kongros sat flere av vori hovedstyres medlemmer og 
en 70 mand som rcpræscntanter for vort forbund og stemte for.

Nu stod vi i den stilling at vi ikke skulde ha landsmøte i 1920, og vi 
var videre forberedt paa at det heller ikke kunde bli i 1921. Det spørsmaal 
blev da drøftet om ikke ogsaa funktionærene i vort forbund, som altid har
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været paa høide med de andre, maatte kunne ha krav paa en lignende løn 
som den der var normert for Landsorganisationens og i de øvrige tilfæl- 
der i eg har nævnt. Det største opsving i lønsnivaaet som har foregaat i 
vort'land fandt jo, som vi vet, sted fra 1918 til 1920. Stigningen for almin- 
delige arbeidere utgjorde 100 procent og derover. De lønninger funktionæ- 
rene forlangte i 1920 laa 53 procent over det som landsmøtet sidst hadde 
fastsatt. Saa i det forhold skulde der ikke være nogen uhyrlighet. Vi 
sendte da ind dette vort ærbødige andragende. Jeg gjentar og understre
ker at det slet ikke,-var noget ultimatum. Men da hovedstyret var gaat 
paa at behandle det blev vi haanet og betegnet som «usurpatorer»; der 
faldt uttalelser fra enkelte om at vi vilde «skape en overklasse som vilde 
falde arbeiderklassen i ryggen» og andet i lignende stil. Disse uttryk tok 
hovedstyret ikke avstand fra. Forbitrelsen blandt os over en slik behand
ling var stor, det tør jeg nok si; vi mente at vi var ikke tjent nied det og 
ikke kunde la det sitte paa os. Vi trak os da tilbake og hadde en konfe
ranse sammen. Under denne sa jeg, at vi har ét av to at gjøre, enten bite 
fornærmelsen i os eller forlange at hovedstyret tar avstand, gjør det ikste 
det kan vi ikke andet end si op vore stillinger paa 3 maaneder; saa faar 
de 'sammenkaldé landsmøte og faa saken op der. Vi enedes om at utpeke 
to mand som skulde tremlægge saken for hovedstyret, og Nilssen og jeg 
gik da ind, mens Volan overtok ledelsen av hovedstyremøtet. Vi fik nu 
anledning til at redegjøre for bevæggrunden for vort andragende og fik 
harmen utløst paa denne muale. Jeg maa- si det var uhyggelig ; men der var 
ir.gen anden maa te som et ærlig menneske kunde gaa frem paa 7— det vil 
alle dere forstaa som har proletarinstinkitet i dere. Derfor stod'vi solida
riske om at si op. Nu faar det bli landsmøtets sak at dømme. Men man 
skal ikke se bort fra det psykologiske moment som ligger deri, at man blir 
avvist, og den virkning det maa ha,

Støstad: Naar vi har tat saa kraftig fat i dette er det let forstaaelig. 
Vi som var tilstede paa landsmøtet i 1918 og husker behandlingen av bud- 
gettet og lønningene maatte naturligvis se denne aktion i sammenhseng 
med det som foregik paa landsmøtet. Allerede i første halvaar av 1919 
blev lønningene forhøiet til 7500. Dertil blev ingen anmerkning gjort. Se
nere — 28. december — blev dette forhøiet til 8500. I hovedstyremøte 15. 
—16. oktober 1920 forelaa saa andragende om en forhøielse til 10,000 kro
ner. Det er mulig at der kan være faldt temmelig ukloke uttalelser i ho
vedstyret; er de faldt som Hansen refererer dem vilde jeg ialfald ikke ha 
underskrevet dem. Men jeg ræsonnerer videre saadan, at niaai man ei 
valgt til at være organisationens tillidsmænd paalægger ogsaa; dette visse 
forpligtelser. Bare det at holde separatmøte og drøfte aktionens form, 
hvorefter man blir enig om at stille de 10,000 kroner som en ufravikelig 
betingelse, virker litet tiltalende. Jeg vil ikke fæste sig saa meget ved be
løpet — enten 9000 eller 10,000; men hertil kommer at det forlangtes at 
de nye lønninger skulde virke tilbake slik, at man i oktober fik sig utbetalt 
dette beløp for de foregaaende 9 maaneder. En saadan opinedon er efter 
min mening meget at kritisere. Det er ikke vanlig at stille denslags krav 
naar vore forhandlere sitter sammen med arbeidsgiverne. Tilslut kom saa 
underretningen om at hvis man ikke blev indvilget det forlangte maatte 
ptadsene betragtes som opsagt paa 3 maaneders varsel. Jeg skal ikke
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bruke sterke ord — der er andre, antar jeg, som kommer til at gjøre det 
— men jeg maa beklage hele den fremgangsmaatc som her er utvist, naar 
man ser hen til hvordan den vil maatte virke blandt medlemmene utover 
paa arbeidspiiadsen. Hvis vore tillidsmænd hadde git sig tid til at reflek
tere nærmere og ikke handlet i øieblikkets ophidselse vildei de neppe heller 
ha kommet til at sende ind sit ultimatum. — Jeg skal ikke si mer om løns- 
spørsmaalet, men bare føle til nogen ord om hovedstyrets behandling. 
Dei islags uttalelser som der er referert til bør ikke falde overfor tillids
mænd, hvis de ikke er begmndet. Et kraftig hovedstyre niaattc hat det 
i sin magt at hindre tilspidsningen. Forøvrig mener jeg at hvis styret, 
trods en klok optræden, ikke hadde kunnet bevæge tillidsmændene til og- 
saa paa sin side at vise rimelighet fik det ha utbetalt dem løn paa 3 maa- 
neder og latt dem gaa, for at der saa snarest kunde bli indkaldt et lands
møte til valg av nye folk. — Jeg anbefaler at man her paa landsmøtet 
søker at drøfte disse forhold nogeiihimle lideuskapsløst, saa det ikke løper 
ut i noget rabaldernummér.

Efter fremkommet ønske refarertes protokollen fra hovedstyremøtet, 
hvor andragendet var besluttet indvilget med 11 mot 3 stemmer (Skar- 
heim, Kristiansen og Smedsmo). Hellebø var reist hjem før voteringen 
foretoges. —

Den næste tegnede taler, Langseth, var ikke tilstede.
Stefiensrud: Naar vi ser paa denne sak vil jeg si straks, at den for

klaring som Hansen har git tar noget av brodden av kritikken. Men efter 
at ha faat høre hvad protokollen indeholder blir atter det inditryk tilbake 
som man faar ved at læse protokolkomiteens bemerkninger. Om lønnin
gene vil jeg ikke si andet, end at jeg tror det er svært faa av Arbeids- 
mandsforbundets medlemmer som har været oppe i den fortjeneste, ial- 
fald i mit distrikt. Jeg maa si — i tilslutning til S tøs lad — at naar folk 
som vi hai været med paa at vælge som vore tillidsmænd stiller saa sterke 
betingelser, som det her er gjort overfor hovedstyret, synes styret at ha 
været meget svakt. Er de like sterke overfor arbeidskjøperne er det bra, 
men det maa ikke hænde igjen at vi uisæitcs for at komme op i lignende 
forhold inellcm landsmøtene. Det maa slaaes fast, at faar de ikke sin 
vilje igjennem overfor hovedstyret faar de vente til landsmøtet kan be
dømme saken. Det er et langt sprang fra hvad landsmøtet vedtok i 1918 
til de 10,000, som det her har været spørsmaal om; men vi skal indrømme 
at tiden har gjort at lønningene har maattet gaa op. — Jeg vil ikke la 
være ait peke paa at i samme hovedstyremøte har man gaat til at forhøie 
godtgjørelsen for diæt og arbeidsitap. Det er ikke heldig at man gir med
lemmene det indtryk, at man sitter der og «gjøder» organisationens til
lidsmænd med deres penger.

Eggen: Jeg vil ikke klandre hovedstyret for hvad det har gjort, for 
det hadde ikke noget andet standpunkt at ta under de forhold. Det var 
sikkert den bedste økonomi for forbundet at det blev som det blev. Men 
hvad man kan klandre er at forretningsutvalget og hovedstyret har været 
for veike i knærne før; derfor hadde man overfor det stillede ultimatum 
saa meget vanskeligere for at staa imot. Det uiiyrligste ved dette løns- 
paalæg er at det skulde ha saa lang tilbakevirkende kraft. Man begrunder
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det med M det laa paa liøiden av de regulerte lønninger i andre forbund. 
Jeg tror vi skulde ta os ivare for at la lønningene flyve saa høit ophvad 
der er om at gjøre er at skaffe levelige vilkaar. Ellers kan følgen bli at vi 
faar tillidsmænd som tar stillingen for lønnens egen skyld.

Hcins Paulsen: Da jeg fik se hvad pro-tokolkoxniteeo anførte maatte 
jeg straks si mig selv, at vi har et funktionærstyre istedetfor et valgt ho- 
vedstyre. Det forekommer mig at allerede 8500 kroner er en respektabel 
lønning. Hansen kan dokumentere hvad der betales, i de og de forbund. 
Men vi kan ikke gaa til arbeidsgiverne og henvise til det som er maksi- 
mumsfortjenesten andre steder. Hadde hovedstyret git dem. valget mel- 
lem 8500 i løn eller at gaa tror jeg, de vilåe foretrukket at sitte i Møller- 
gateu 3 allikevel.

Sundbye: Det er forsaavidt rigtig, naar Hansen sier, at det var et 
høflig og hyggelig krav som forelaa; det uhyggelige var bare det som 
kravet var ledsaget med. Hvis der ikke hadde foreligget andet end det 
skriftlige krav fra tillidsmændene ved kontoret tror jeg ikke hovedstyret 
hadde faldt av stolen for det; der maatte ha kunnet riiides en form hvor
ved man kunde blit enig med tillidsmændene. Men saken var den at de 
øiehlikkelig trak sig tilbake til særmøte; vi fik av den grund ikke tale 
større med dem om saken i sin almindelighet. Saa fik vi deputationen med 
det «ufravikelige» krav og truslen om 3 maaneders opsigelse atpaa. Nu, 
det er let at kritisere styret, og man vil kunne si at de, naar det kom til 
stykket, «hadde git sig allikevel». Men jeg er ikke saa aldeles sikker paa 
om det heldigste vil de ha været at forfølge s-aken til spidsen paa denne 
maate. Hadde vi været stivbente vilde vi selvfølgelig ha maattet utbetale 
dein 3 maaneders løn og latt dem gaa straks. Og saa maatte vi ha plan
lagt et ekstraordinært landsmøte; da hadde vi maattet sitte hernede i Kri
stiania for at administrere til landsmøtet kom isammen. Jeg mener at ho
vedstyret handlet fuldt forsvarlig under hensyntagen til orgamsationens 
tarv. Mulig styret ikke sat saa sterkt i diet; vi har jo ogsaa iaat vort pas 
paaskrevet her. Men jeg er ikke et øieblik i tvil om at hadde yi stillet os 
aiRlei-led.es end vi gjorde vilde vi ikke hat noget samlet forbund ulag. Jeg 
kan gi Hansen medhold i at der faldt uttalelser i styret som forklarer den 
forbitrelse de følte — uttalelser som jeg ikke likte; vi har hørt noget lig
nende fra Ljungkvist idag. Hadde de imidlertid tat det en smule mer med 
ro tror- jeg vi skulde være kommet over tingene uten ac det skulde været 
nødvendig at gi saken en saa bred plads som det viser sig nu paa dette 
landsmøte. Jeg tilstaar gjerne, at da andragendet forelaa mente jeg at 
tillidsmændene burde ha greiet sig med den løn,, som de mdtii da oppebar, 
indttt landsmøtet, idet jeg tror at landsmøtet vikle git efterbevilgmng 
Hansen sier ogsaa en uefterrettcligiiet: man skulde ha forhandlet, sier han. 
Men dette vilde de netop ikke — det husker alle styremedlemmei. Jeg er 
sikker paa at iivevnsomhelst i denne forsamling som hadde sittet i hoved
styret ved den leilighet vilde ha kommet til samme resultat , so.n v i. Men 
det er git at de satte egeninteressene over organisationen i dette spøis-
rna stli det vil jeg slctci f sist. ...

Smedsmo: Da andragendet kom vakte det øieblikkelig en opposihon 
i hovedstyret og det ikke bare blandt os 3 som stemte mot. Under de-

............... .i x— DioVi HcmQAn
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bund hadde gaat like høit, og at der var tjent optil 14—16,000' kroner paa 
arbeidspladsen. Det de anførte var jo ikke egentlig noget argument for 
lorliøielse, men gav simpelthen uttryk for misundelse overfor de andre 
forbunds tillidsmænd. Den almindelige fortjeneste utover lander, laa ikke 
høiere end mellem 4 å 6000 kroner. Det kan higende at der faldt skarpe 
uttalelser. Men jeg syntes at naar der ikke forelaa noget reelt grundlag 
var det utilbørlig at drive dette frem i stedet for at vente til landsmøtet. 
For de fleste av styrets medlemmer gjorde hensynet til forbundets øko
nomiske situation sig sterkest gjældende; derfor ansaaes det for umulig 
at sammenkalde noget landsmøte umiddelbart. Jeg mener imidlertid frem
deles at hovedstyret skulde ha git greit svar ved at neigte at mdvilge 
andragendet og la tillidsmændene gaa. Var det blit gjort tror jeg: at 
avdelingene selv, efter at være gjort bekjendr med det hele, vil de ha 
bekostet repræsentantene herind til Kristiania.

Berby: Jeg freimsætter følgende forslag — hvadenten man vil opfatte 
det som et mistillidsforslag eller som en advarsel fra landsmøtet:

«Landsmøtet fineler den av forbundets tillidsmænd foretatte lønsaktion 
forkastelig og liggende langt utenfor diet solidaritetens bud som vor orga- 
nisation er bygget op paa.»'

Det er bemerkelsesværdig at man har valgt netop Rich. Hansen til 
ordfører i denne aktion. Det er vel første gang Hansen har lagt for 
dagen nogen kjærlighet til den direkte aktion. Jeg misunidier ingen de 
lønningar som der var søkt om. men jeg vil spørre: sultet han, da han 
gik til dette? Det spørsmaal som her foreligger veier meget for dem som 
bærer organisationen oppe idag, nemlig de lokale tillidsmænd rundt om i 
landet, de som maa stræve for at holde motet oppe og organisationen 
sammen ute i distriktene. Snakket om arbeiderlønninger paa en 14—16,000 
kroner er en tilsnikelse. De skulde heller spørre sig selv: har vi faat 
levestandarden saa høit op for arbeiderne nu, at nu skal ogsaa vi ha 
noget av det? Ut fra det skulde jeg ha respektert det.

Debatten besluttedes fortsat i næste møte.

Torsdag 15. juni.
Ordstyrer: Sundbye.

Protokollen oplæstes.
Ordstyreren: Der er tegnet nogen og tyve talere, og vi er idag kom

met noksaa langt ut i uken1. De store vitale spørsmaal som dette landsmøte 
skal behandle gjenstaar endiui. Det vil jo let forstaaes, at vi her beskjæf- 
tiger os med ting som ikke har saa overvættes stor betydning, og følgen 
blir at de andre saker fares over med en harelab. Senest mandag middag 
maa vi, være færdig i dette lokale. Jeg henstiller derfor til repræsen- 
tantene at bcgrænse sig, saa vi kan utnytte den tid vi har bedst mulig. 
Samtidig forc-slaar jeg sat strek.

Forslaget vedtoges.
Kjelstadli: Dersom denne aktion var iverksat overfor en privatkapita

listisk industribaron, hvis utbytte av arbeidet var urimelig stort, kunde
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jeg ha forstå at den. Men denne aktion er ført overfor en arbeidsgiver som 
har baarat alle bvrder ved prisstigningen og ikke faat kompensation nogen 
gang. Aktionen blev foretat paa en tid da prisstigningen saavidt hadde 
kulminert og indtægten for Norsk Arbeidsmann,sforbunds medlemmer laa 
paa det tidspunkt langt under 8500 kroner. Selv om arbeiderne hadde 
faat 147 procents tillæg til sine lønninger maatte de allikevel høiere op end 
dette for at faa den løn som Hansen luevet. Sundbye mente at overfor et 
saa kritisk, tilfælde var der ikke andet at gjøre, og at det var let at «spille 
kortene efterpaa». Han burde ha handlet som en sterk mand, vel vidende 
om at han hadde landsmøtets beslutninger bak sig. Jeg vil fremsætte føl
gende forslag til dagsordenen: , ,U

«Landsmøtet uttaler sin dypeste beklagelse over hovedstyrets 
svakhet overfor funktionærene under denne saks behandling.» ^

Aktionen i det hele er motbydelig, fordi funktionærene visseng maatte 
vite at denne forsamling vilde gi dem efterbevilgning hvis dette fandtes 
nødvendig. Jeg har alt id været for at lønne funktionærene godt, men jeg 
kan ikke i dette tilfælde la være at uttale min misbilligelse.

Kr Aune: Det er vanskelig at ta ordet, da jeg var fraværende den- 
o-ang saken bcliandled.es i styret. Opgaven for landsmøtet maa være at 
sørge for at man kan komme, saa langt, at man i fremtiden undgaar kon
flikter mellem hovedstyret og tillidsniændene. Jeg har forlangt ordet 
fordi der igaar faldt meget skarpe uttalelser om «egeninteresse» som var 
i it vi st Teg synes d!et er vanskelig i forbindelse med dette landsmøte at 
tale om egeninteresse, men jeg vil si nogen ord til landsmøtets deltagere 
i denne sak. Jeg refererer til det forslag under diætgodtgjørelsen som var 
fremsat av Kristiania stedlige styre. —

Ordstyreren: Det foreligger ikke! ;
Aune' Det er godt mulig. •Avdelingene var opmerksom paa dette lot- 

slag men allikevel bevilger man sig 10 kroner mer — en merutgift for 
forbundet: av 30-40,000 kroner, alt efter landsmøtets varighet, Jeg mener 
derfor at man skal være svært f.orsigtig med at anvende saa sterke utta
lelser som her er gjort, fordi vi alle desværre bare er mennesker. Det et
ikke noget underordnet spørsmaal at gjøre opmerksom paa dette, fusiut 
vil jeg si, at fordi om jeg var fraværende ved den anledning kunde det 
aldrig falde mig ind at falde tillidsmændene i ryggen Jeg er villig th at 
beklage at der kan opkomme ting som leder til et slikt forhold, men jeg 
tar avstand fra de sterke ord i møtet igaar. Til de som har fremsat mis
tillidsforslag - selv om begge disse er svakt formet — vil jeg henstille 
at de trækker sine forslag tilbake. Jeg tror at selve debatten her vil bidra 
til at noget slikt ikke gjentar sig for fremtiden.

Det besluttedes at indskrænke taletiden til 5 minutter.
Eikefjord: Til Sundbye vil jeg si, at han ikke har nogen grund for 

den paastand at hvis ikke hovedstyret hadde imøtekommet kravet vilde 
man ikke hat noget Arbeidsmandsforbund idag. Jeg vet ikke hvor han 
har det fra at vi skulde ha optraadt paa en maate som kunde virke split
tende Berby forundret sig over1 at vi hadde valgt Hansen til talsmand i 
dette tilfælde. Naar vi gjorde det var det nærmest en honnørsak fordi 
Hansen er den ældste mand paa kontoret. Ved siden av ham hadde vi 
Nilssen. Vi har alle staat enige om hvad der er gjort fra vor side. - nieds
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mo erkjendte igaar ait der faldt sterke uttalelser i hovedstyret, og det skal 
være sandt — saa sterke at de tillidsnuend som vilde ha sittet i forbundet 
uten at skaffe sig opreisumg ikke vilde været værdig til at sitte der. Men 
ikke én av styrets medlemmer — heller ikke Sundbye — fandt at burde 
ta avstand fra dem. Dermed mente vi at ha ret til at gaa ut fra at alle 
tilstedeværende var enig i det som var uttalt.

Brekken: Vi har iiidcit forbundet ialfald én gruppe som har magtet 
at følge principerklæringen av 1918, og det er funktionærene! Jeg maa 
si jeg beundrer dem. Imidlertid har hovedstyret like stort ansvar som 
dem; det burde ha stant fast og vist, at det hadde mer koncise argumen
ter at handle cf te r. Aarsaketn til aktionen er ufattelig for mig. Med hen
syn til selve det beløp som der var tale om ser jeg ikke saa meget paa 
det, og jeg tror at landsmøtets repræsentaniter i og for sig vilde være 
enig, hvad det gjældør dette.

Karl Kristiansen: Efter den korridorpolitik som var ført i forbunds- 
kontorel. da funktionærene satte hovedstyret saa at si kniven paa strupen, 
skulde der ha faldt nogen ytringer av et enkelt styremedlem fortalte Rich. 
Hansen. De ord tok jeg til mig, idet det nemlig var mig som uttalte dem. 
Han citerte mig omtrent slik: «Vi opammer en parasilklassc inden vor 
midte som en vakker dag vil falde os i ryggen.» Det er sandt — det sa: jeg. 
Og hvorfor? Av den gode grund at det: fremlagte ultimatum var saa 
krasst, at det gjorde karakteristikken mer end berettiget. Jeg vil spørre 
de ærede repræsentanter: var 8500 kroner en sulteløn? Blev de under- 
ernæret paa den? Jeg mener nei. Hvor mange er det paa arbeidspladsen 
som kommer op i den løn? Jeg vil si her til deltagerne, at det maa slaaes 
fast engang for alle, at det gaar ikke an for de som indsættes i lønnede 
stillinger at komme med et krav og et ultimatum som det der blev gjort 
paa dette hovedstyremøte.

Alb. Karlsen: Rich. Hansen fremholdt at høikonjunkturen paa ar
beidspladsen gav tilstrækkelig grund for lønsaktionen. Paa Sørlandsba- 
nems 8 avdelinger var gjennemsnits,fortjenesten i 1920 4400 kroner, i 1921 
5200 kroner. Og denne løn oppebæres av folk som sta a r i haardt arbeide, 
og som dertil for 50 procents vedkommende maa føre to husholdninger. 
Disse folk hadde ingen betingelser for at kunne opta en lønsaktion. Men 
det hadde funktionærene i forbundet — og ergo gjennemførte de den. Ho
vedstyret er valgt av landsmøtet for at vareta medlemmenes interesser. 
Jeg er enig med den taler som sa at styret skulde ha sat funktionærene 
paa porten.

Johan Iversen: Det heter i protokollen fra møtet at samtlige var til
stede. Jeg vil i den anledning oplyse at ialfald jeg ikke var tilstede. Jeg 
vil si, at hadde styret tat en retlinjct stilling, som kanske hadde været det 
klokeste, vilde saken dermed være avgjort. Nu er den kommet frem til 
belysning paa landsmøtet — saa faar vi se hvad det vil gjøre.

Ingv. Olsen: Flere av styrets medlemmer var opmerksom paa Kri- 
stiansens ytringer og hadde forlangt ordet til dem; jeg for min del hadde 
villet paatale disse uttryk, men idet forhandlingene blev utsat var der 
ikke anledning til det. Hadde funktionærene ventet noget med sit ultima
tum indtil de hadde faat høre hovedstyrets mening er det sandsynlig, at 
kravet om lønsforhøiclse vilde være blit indvilget. Men de hadde ikke tid
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til at vente: Jeg valgtes ind. i den komité som nedsattes mens iuuktiouæ- 
rene holdt sit møte, og vi var klar over at kravet maatte imdrømmøs, bl. a. 
fordi det var umulig at faa en landsmøtebehandling av spørsmaalet. Vel 
kan hovedstyret klandres, men funktionærene var selv ikke uten skyld.

Volan: Jeg synes diskussionen her har artet sig noget hadsk, det 
kan ikke være nødvendig at diskutere en slik sak paa den niaatc. Jeg 
møtte i hovedstyret i oktober for at forelægge de saker som var indtruf- 
fet siden det foregaaende møte. Om funktionærenes andragende kan man 
ikke si andet end at det var høflig og pyntelig. Men under den diskussion 
som opstod fremkom der jo endel hadske angrep. I et styre skulde man 
kunna forlange at man formet sine uttalelser slik som man pleier at 
snakke til kamerater. Som det var kunde funktionærene av den grund let 
føle sig noget fornærmet. Paa den anden side vil jeg fastslaa med Ingv. 
Olsen, at de ganske sikkert vilde ha faat: lønsforhøielsen indvilget mu- 
li0- uten efterbevilgning, altsaa gjældende fra dato: Men da ultimatumet 
kom da sa naturligvis styret, at nu skal de ta ansvaret selv. Og ultima
tumet blev da akceptert. Man skal jo' ogsaa være opmerksom paa at alle 
organisatioucr har git lønstillæg fra 19i8 til 1920; det kunde ikke gaa an 
for Arbeidsmandsforbund et, mere end for andre store forbund, at opret- 
holde de lønninger som blev fastsat to aar forut. Fra det møte i deecm- 
ber 1919, da lønnen stipulertes til 8500 kroner, til hovedstyremøtet i ok
tober 1920 hadde man jo hat en betydelig prisstigning.

Solli: Jeg vil først be om at faa gi funktionærene min kompliment 
fordi de har været dygtige aktiousmænd — direkte aktions-mænå. Vel 
hadde de 3 maaneders opsigelse. Men det er underordnet her. Hovedsa
ken var at de forstod at iverksætte en effektiv aktion og opnaaude resul- 
tater Nu, det er saa sin sak. Jeg ser ikke saa meget paa det at de vilde 
ha den samme løn som andre organisatioucr betaler for arbeide i tilsva
rende stillinger; der er vel ikke flere: egoister samlet i Norsk Arbeids
mandsforbund end andetsteds. Til en viss grad er det rigtig at man vil 
faa en liten priviligert klik inden arbeiderbevægelsetn ved at lønne disse 
hølere end gjennemsnittet for arbeiderne. Det er brukt uttrykket «parasil- 
klasse», men det hører ikke hjemme her. Jeg ser ingen grund til at funk
tionærene skal lønnes efter nogen anden norm end den som gjælder for 
arbeiderne. Skulde dette princip være urigtig skylder man at overbevise, 
mig om det. Noget mistillidsvotum for hvad der er passert kan jeg ikke 
være med paa; saken er igrunden en bagatel.

Støstad: Jeg har sagt tidligere hvad jeg mener om saken. Skal man 
bedømme hvad der foregik paa hovedstyremøtet i oktober maa man 
gjøre sig op en mening om hvordan dette har kunnet bh slik. Efter e 
som er sagt fra tillidsmæmdenes side har de ventet at faa indvilget den 
ansøkte løn av 10,000 kroner. Under denne sak har der været adskillig 
delte meninger og der er — som det kan hsende i arbeide r for s amling er 
faldt temmelig sterke uttryk som ikke føltes berettiget Deit førte, til at 
tillidsmændene gik til yderlighet paa sin side og forlangte opreismng 
Her tror jeg de har overilet sig og handlet feil. Hvis styret hadde været 
litt sterkere tror jeg at det vilde hat det i sin magt at gi denne aktion e 
nogenlunde rimelig forløp. Hadde styret sagt at de lO.OOO viide Wi md- 
røminet dem, men uten at det skulde ha tilbakevirkende kraft, vilde funk-
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tionærene neppe ha stellet. I samme møte har hovedstyret forhøiet diæt- 
godtgjørelsen og det beregnede arbeidstap fra 44 til 50 kroner — dette 
i samme øieblik som der brukes de sterkeste uttryk mot dem som søker 
en forliølelsc av sin faste løn. Dette forhold kan man heller ikke se bort 
fra, da det kan ha spillet ind. Det nytter ikke her ensidig at lægge skyl
den over paa den ene eller anden pant. Hvad den førte diskussion 
angaar mener jeg at kritikken taler for sig selv og at man ikke behøver 
at vedta det ene eller det andet. Det væsentligs-te er at man for eftertiden 
blir fri for denslags tilspidsede situationer i en organisations ledelse mcl- 
lem landsmøtene. Jeg er mest tilbøielig til rat henstille til de som har 
fremsat forslag om at ta dem tilbake.

Moljord: Paa kongressen i 1920 stemte jeg ikke for forslaget om 
10,000 kroners lønninger, og jeg har ikke fun det at 8500 er nogen mindste- 
løn. Naar jeg i forbundsstyret allikevel stemte for 10,000 kroner som 
ansøkt var det utelukkende av hensyn til den situation vi var kommet op i. 
Et landsmøte, dengang kunde ikke indkald.es uten vældige utgifter for 
kassen. Jeg er heller ikke sikker paa om hovedstyret i til helde hadde 
kunnet la dem gaa.

I anledning av Støstads bemerkninger bad tal. referert ogsaa den del 
av protokollen som omhandlet beslutningen om godtgjørelse for diæt og 
tapt arbeidsfortjeneste.

Ole Moen: Jeg kan ikke uttale mig om hvor skarpe uttalelsene faldt 
i hovedstyremøtet, da jeg dengang opholdt mig paa Spitsbergen. Men 
naar det er sagt at styret viste sig «svakt», da er dette uberettiget kritik 
efter min mening. At ta et landsmøte og bundskrape kassen paa samme 
tid som man hadde store arbeidskampe i sigte vilde været uforsvarlig 
handlet. Det er let nok at si at man kunde jage funktionærene paa dagen, 
men det er værre at sætte det ut i livet. Jeg kan derfor ikke bebreide 
styret at det, handlet som skedd. Naar Kjelstadli kommer med et slags 
niistillidsforslag er dette uberettiget, og det bør tages tilbake; jeg tviler 
paa om han selv vilde være kommet til et andet resultat. Foirhøielsen av 
diæten burde derimot ikke været gjort, der var ogsaa adskillig dissens 
om det.

Ordstyreren refererte protokollen paa dette punkt, hvorav det frem- 
gik at hovedstyret efter flere voteringer med 8 mot 5 stemmer hadde 
sluttet sig til et forslag om forhøielse fremsat av Ahlstrand.

Heltebø: Jeg tør si at det vel er meget vanskelig nu baketter at 
paastaa, at hovedstyret kunde ha gaat andre veie. Repræsentantene vil 
ogsaa være opmerksom paa at jeg var frareist da denne sak kom op'. 
Da jeg blev meddelt om de fattede beslutninger virket det paa mig med 
det samme isorn om jeg hadde faat en bøtte koldt vand over hodet. Men 
senere er jeg mer og mer kommet til den opfatning, at der ikke var 
nogen anden stilling mulig end den som hovedstyrets flertal indtok, og 
at jeg sandsynligviis selv vilde ha maattet stille mig paa samme inaate. 
Det kan være en «svakhet» fra styrets side. Men neppe noget hovedstyre 
har administrert under saa vekslende og vanskelige forhold. Da jeg forlot 
møtet var det min opfatning, at man burde være blit staaende ved de 
lønninger som dengang gjaldt. Jeg tviler forøvrig paa om ikke ultima-
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turnet vilde ha kommet allikevel, naar funktionærene saa at der var dis
sens i styret om saken. .......

Rich Hansen: Da jeg er blit utsat for forskjellige slags angrep og
inisforstaaelser, som jeg er nødt til at svare paa, gaar jeg ut fra at jeg 
om nødvendig faar etpar minutter konger til raadighet. Det som kritikken 
her dreier som om er at kravet fremkom i ultimatums form, likesom man 
finder det meningsløst at forhøielsen skulde ha tilbakevirkende kraft. Alle 
her har hørt andragendet oplæst, og de vil linde at det ikke var noget 
«ultimatum». Hadde hovedstyret gjort bruk av den fremgangsmaate som 
er benyttet før og nedsat en komité til at forhandle med os vilde denne 
sak neppe være kommet til at bli sat paa spidsen. Med hensyn til de 
andet ankepunkt faar man se det slik, at man ogsaa vilde ha htt rit 
«prute» paa; ingen vilde sagt noget om styret her hadde antydet en anden 
ordning. Men nogen forhandling, som jo maatte være betingelsen hertor, 
var der ikke tale om: vi fik bare en grov kjæft av de som sat eter. Kristian
sen var ikke den eneste. Han har pyntet paa det idag saa godt som nan 
har kunnet; men det var leit nok. Hvem av dere vilde ta mot denslags 
o-loserg Der var ikke én av dem som hadde ordet som ikke uttalte sig 
mot. Da vi saa at det ikke nyttet med forhandling valgte vi io numd 
tii at fremlægeæ saken mundtlig; der kom ikke noget ultimatum i skriftlig 
form. Jeg redegjorde da for hvad vi mente. Desværre kom Nils sen og
så at det som vi hadde •forlangt ikke gav noget prutningsmon. Jeg bekla
ge’!- det Jeg vil ogsaa si om den opsatte protokol at der er lagt an paa 
at gi det utseende av at det er funktionærene som nar været agressive. 
Men det agressive kom fra hovedstyret. — Vi ræsonnerte ut fia det ai 
dei ikke skulde være nogen grand for os til at ta os mindre betalt for 
vort arbeide end for andre i lignende lillidsstilliuger. Skulde vi forlangt 
at være fuldt paa høide med funktionærene i de andre iorbuim som jeg 
har nævnt, maatte vi ogsaa ha stillet krav om godtøørdy foj ut æg 
under indenbys forhandlinger, naar vi deltok i d,effl- qYg 
herfor fra først av, men det tek hovedstyret væk i 1919. En forhandlet 
som tiilkaldtes fra en fabrik skulde ha 7 kroner dagen - vi derimot mtet 
Hovedstyret har Æastsat arbeidstapgodtgjørelsen for sine medlemmer til 
1 kron? pr dag og dette er det sagt at man taper penge paa. Hvad 

regnet ut i aarsløn? Det blir 9125 kroner. Jeg regner da 
AA dage for det forlanges av os som tillidsmænd at vi skal være til 
disposiiion alle dage i aaret. Det blir da ikke saa stor lor skjel, naar andre 
nødvendige utgifter som kommer til ogsaa tages i brtragtmng.jp- Fal- 
hadde forøvrig ordet til replikker overfor uttalelser av Steffansrud, Sun - 
bye. Smedsmo, Berby og Kristiansen.

Konrad Botten: Jeg understreker hvad Solli sa augaaende lunktio- 
nærenes aktion for at faa op sine lønninger. De har git os et godn bevis 
paa hvordan vi skal optræ, men da vil vi ogsaa ^ medhoM av org^ - 

Horven naar vi stiller krav som arbeidere. Det syneo at ha været mei 
t sikre sig en topløn end at vareta de faglige og økonomiske

interesser for medlemmene. Hvis medlemmene hadde hat fuldt kjendlskap 
tf ;,e?passerte er Teg bange for at Norsk Arbeidsmandsforbund vilde 
været mange tusen medlemmer fattigere idag. Og jeg vet ikke om jeg 
engang tør snakke om det, naar jeg kommer hjem — omend vi har phgt
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til at gjøre det. Jeg vil dog ikke kritisere styret, for det hadde, intet 
andet at gjøre end at indvilge kravet i dem form det kom. Til Aune, som 
uttalte sig om repræsentantenesi optræden, vil jeg si at det er ogsaa en 
konsekvens av funktionæreues egen optræden; jeg tror det er gjort for 
at bevise at ogsaa vi repræsentanter har litt magt og myndighet over 
orgaiiisatioiiens økonomi.

Ljungkvist: fivad skal man si. naar det paastaaes av en av dem, 
som skal repræsemtare os, at arbeiderne har tjent slik og slik? Direktør 
Rasmussen kan være noksaa fræk, men selv han har ikke tindet frem
komme med en slik paastand overfor voldgiftsretten. Naar hovedstyret 
blir ført bak lyset med slike oplysninger, da taler det for styret som en 
formildende omstændigbet. Aktionen og den begrundelse den faar kan 
gi stof til mangeslags betragtmnger. Hadde hovedstyret negtet at imøte
komme kravet hadde det været dødsdommen for forbundet. Jeg tror 
forresten det er dømt allikevel, naar vi kommer hjem og medlemmene 
faar høre om det.

Langseth: Jeg vil pointere at man ikke'bør se bare paa denne løns- 
aktion og dens behandling; man niaa se det i sammenhæng med iivad 
hovedstyret har gjort i det hele i perioden fra 1918 til 1922. Det har 
ikke optraadt med den autoritet og myndighet som det skulde og burde. 
Faktum er at funktionærene har spillet førstcviolin og hovedstyret har 
danset efter. Er det kommet sterke utiryk fra styret har de heller ikke 
manglet fra den anden side. Jeg mener at styret skulde ha slaat i bor
det og ikke1 git efter, idet det kunde være nyttig at statuere et eksempel. 
Jeg vil referere et forslag fra mig som blev indlevert igaar men da ikke 
oplæst. Det lyder:

«Da hovedstyret i landsmøteperioden 1918—22 har disponert for
bundets midler, som f. eks, kjøp av huset i Jens Bjelkes gate 15, paa en 
maate som helt ut er i strid med medlemmenes opfatning, saa meget mer 
som dette er i strid med landsmøtets tidligere beslutninger, endvidere den 
maate som hovedstyret optraadte paa under den organiserte lønsaktion 
fra de fastlønnede funktionærer, findeir landsmøtet at hovedstyret i sin 
helhet har optraadt i de forskjellige saker paa en sa a dan maate at disse 
ikke henger kan beklæde disse ansvarsfulde stillinger.»

Ødegaard: Jeg vil først nævne det som Langseth sidst var inde paa, 
om uttrykkene. Det var et ubehagelig tilfælde, og det har ogsaa faat et 
efterspil mellem de to som saken gjaldt. Det andragende som forelaa for 
hovedstyret angaaende en løiisforhøielse er tidligere referert i sin helhet. 
Det var. begrundet efter vor mening med den realitet som et sa ad ant 
spørsmaal kunde begrundes med. Vi har anset det for retfærdig — for 
ikke at si selvfølgelig — at arbeidet in den de forskjellige grene av orga- 
nisationien blev bedømt under noget saa nær samme synsvinkel. Og nu 
er det et faktum — som det ogsaa blev fremholdt — at lønskravet dækket 
det som var fastsat inden organisationen paa det tidspunkt. Vi fandt 
det da retfærdig, at vort forbunds tillidsmænd i saa henseende blev 
stillet paa like fot med de andre. Jeg uttalte videre i styret at hvis det 
ikke fandt at der var saklige grunde tilstede for indrømmelse av det 
forhold hadde jeg den tro, at vi ikke av den grund skulde skilles i uven
skap. Den argumentation som blev benyttet i styret under behandlingen
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av denne sak hadde ingen berettigelse. Ti det var intet nyt system vi 
hadde tænkt at indføre i Norsk Arbeidsmandsforbund. Systemet var det 
gamle; det gjaldt bare at holde skridt med utviklingen under hensyn til 
de forhold vi arbeider under. Der er ogsaa den ting at ta i betragtning, 
at i den periode, s om er ga at, og hvorover der er faldt meg et sterk kritik 
— ikke aldeles uberettiget i alle tilfælder heller — har de ekseptionelle 
forhold, som har præget avgjørelsene forresten, heller ikke undgaat: at 
sætte præg paa arbeidet inden organisationen, — Jeg har sittet som 
medlem av styret, men i dette spørsmaal er det min stilling som funk- 
tionær som maa komme i betragtning. — Hadde hovedstyrets medlem- 
tner — de som ikke er lønnede tillidsmænd — sagt at dte ikke kunde 
indvilge andragendet og git en saklig begrundelse for det vilde naturligvis 
tillidsmændene tat dette under overveielse og bedømt denne begrundelse.

Stenvik: Jeg finder at styrets handlemaate er fuldt forsvarlig. Selv 
om Kristiansen ikke var kommet med de uttalelser tror jeg sikkert aktio
nen vilde ha været reist allikevel. Nilssen var egentlig den som ledet den; 
han var jo dengang sekretær og vilde gjennemføre sit nye system.

Lien: Hovedstyret hadde tre ting at gjøre: 1. Enten gi avslag og 
besætte funktionærenes pladse ved kontoret midlertidig indtil landsmøtet; 
2. Sam in enka lde landsmøtet straks, eller 3. Indvilge kraveit. Vi valgte 
det sidste, og det var sikkert det eneste rette. Jeg var ikke imoit at 
funktionærene paa det tidspunkt skulde faa et lønstillæg; om størrelsen 
av det kunde det derimot disputeres. Med hensyn til diæten var jeg en 
av dpm som vakte motion om forhøielsei, idet jeg kjender til hvordan den 
har virket; man har likefrem tapt penge paa at delta i hovedstyremøtene. 
Jeg mener ogsaa at ha faat ful dl opreisning for den kritik, som er faldt 
paa dette punkt, i og med beslutningen om diæten for dette landsmøte.

Berby: Jeg synes det er uforskammet at si at man har «tapt» penge 
paa hovedstyremøtene, og jeg maa ta mine reservationer overfor den- 
slags. Med hensyn til tillidsmændenes løtminger har det al tid tiltalt mig 
at de blev beregnet efter gjennemsnitsfortjenesten for de medlemmer hvis 
interesse de er sat til at vareta. Det kunde kanske være en spore ti! 
initiativ. Hvad det fremsatte forslag angaar kan jeg ta det tilbake paa 
betingelse av at de andre forslag ogsaa tageis tilbake.

Ordstyreren: Jeg vil ogsaa henstille til Langseth at ta sit forslag 
tilbake.

Langseth: Nei! Det faar heller bære eller briste.
Løkeng: Hvad landsmøtet først og fremst maa dra omsorg for er 

at forhindre at man til næste gang skal faa høre de samme motiver som 
har ligget til grund her. Skulde der stilles noget mistillidsvotum maatte 
det være adressert til forbundets funktionærer; noget andet gaar ikke an
at vedta. .

Rich. Hansen: Det gaar stadig igjen at jeg skulde ha sagt at arbei
derne utover landet tjente 15—16,000 kroner. Jeg refererte bare til en 
uttalelse paa kongressen, hvor Volan luevnte dette som et faktisk, men 
ogsaa helt ekseptionelt tilfælde.

Eriksen: Det er ikke ofte vi arbeidere har anledning til at ta en slik 
aktion. Der burde være eit visst forhold mellem arbeidsfortjenesten og 
funktionærlønning ene.
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Sundbye: Naar Rich. 1 licrsai idag søker at fremstille det slik, at det 
var de krasse uttalelser i hovedstyremøtet som var den væsentUgste aar- 
sak til at fmiktionærene grep til den aktion vil jeg samtidig si, at hvis 
disse uttalelser skal tilbakekaldes burde der vel ogsaa foreligge tilbake- 
kaldelse av uttalelser som faldt fra funktionærene, og som fra det hold 
ikke blev motsagt. Nilssen f. eks., brukte sterke ord og vilde dertil gaa 
end videre, idet han vilde ha et av styrets medlemmer kastet pna dør. 
Senere har han snakket om det i forernngene. Skal det være kraftig 
skyts sa a gjerne for mig! Det er uttalt her at hovedstyret bare skulde 
ha lempet vere folk paa dør og sat sig selv i stolen. Jeg vil si at jeg 
hverken vilde eller kunde ha sat mig i stolen. Det styre som har sittet 
har været kemisk ren for enhver beiling efter de pladse. Jeg paastaar at 
det eneste fornuftige som var at gjøre var det som blev gjort i dette 
tilfælde. — Langseths forslag bør avvises av formelle grunde; det er 
en sak for sig. Men det er ogsaa et merkelig forslag. Det gaar ut paa et 
mistillidsvotum til styret og fremsættes av en mand som paa det tids
punkt dette dreier sig cm ikke endnu var kommet ind som medlem av 
forbundet. Jeg henstiller at man ikke vedtar iiogetsoinheist forslag — 
heller intet mistillidsforslag rettet til tillidsmændena Om det vil tjene til 
organisationens gavn idag derom tviler jeg.

Langseth: Det er min forenings forslag jeg har fremsat. Men jeg 
vil trække det tilbake paa betingelse av at Derbys blir staaende.

Ordstyreren: Det er dirigentenes opfatning at det først bør avgjøres 
om der skal ved lages noget eller ei. og det skal landsmøtet faa anledning 
til at avgjøre.

Flere protesterte mot denne fremgangsmaate.
Langseth erklærte at han gik over til Berbys f orslag. Videre re fe

re r tes Kjelslaulis forslag.
Berbys forslag sattes først under votering. Ved denne fratraadte 

hovedstyrets medlemmer.
Ordstyreren: Der er avgit 59 stemmer for og 59 mot forslaget. Diri

genten anser forslaget forkastet. *)
Kjelstadlis forslag forkastedes med 92 mot iiogcn faa stemmer.
Dermed godkjendtes avsnittet for 2. haivaar 1920.

1. haivaar 1921.
Ad forretmngsutvalgsmøte 16. februar 1921.

Sak B 34. Arbeiderne ved statens kraftaolæg, Glomfjord, er gaat ut 
av Glomfjord Arbeidsmandsforening og har stiftet ny forening, som er 
optat i forbundet.

Protokolkomiteén kan ikke indse nødvendigheten av en snadau deling 
av organisationen paa en og samme arbeidsplads. Dette tiltrods for at ko
miteen er opmerksom paa de særlige forhold som var tilstede i dette til- 
tældc.

Forretningsutvalget: Efter statens overtagelse av kraftanlægget i 
Glomfjord reiste arbeiderne ved dette anlæg sterkt krav om at faa en

*) Se ny votering side 171.
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egen avdeling, da man fik to vidt forskjellige arbeidsgivere paa stedet 
Tiltrods for at man var noget i tvil om nødvendigheten av foreningens 
deling fandt man ikke at ville motsætte sig arbeidernes enstemmige ønsfce
herom.

Lantz vilde peke paa at der ikke var git den gamle avdeling anled
ning til at uttale sig om delingen. , , ,

Rasmussen bemerket at delingen var gjort nødvendig av piak r o
grunde.

Ad forretningsutvalgsmøte 27. april 1921.
Sak A 113. Forretningsutvalget har godkjendt iverksættelse av ar

beidsstans ved Porsgrunds Porcelænsfabrik, skjønt der av 210 arbeidere
bare er 38 organiserte. , ,

Protokolkomiteén finder det meget betænkelig at forretningsutvalget 
godkjender arbeidsstans, hvor organisationen er saa svak som det her er 
til fæl dietForretningsutvalget mener, at man i hvert enkelt tilfælde maa be
dømme hensigtsmæssigheten av at gaa til arbeidsnedlæggelse, selv om 
de organisertes antal utgjør en mindre del av arbeidssstyrken, idet ikke 
antallet av organiserte i alle tilfælder er det avgjørende. I nærværende 
tilfælde fandt ikke utvalget spørsmaalet uten betænkeligheter.

Ad forretningsutvalgsmøte 13. juli 1921.
Sak B 141. Forretningsutvalget sees- at ha indvilgeit avdeling 40, Kri

stiania, et laan, stort kr. 600.00.
Protokolkomiteén finder at en beslutning som denne kan La iailig . 

konsekvenser og lede til fuldstændig uholdbare forhold, hvis den blir al-
mindelig kjendt blandt avdelingene.

Forretningsutvalget er enig i, at laan av den art kan meaføre konse
kvenser. I nærværende tilfælde stod avdelingen i betydelig gjæld til et av 
sine medlemmer, og fandt man under de foreliggende omstænchghe er at 
maatte bistaa foreningen med laan for at ordne saken, da vedkommende 
medlem var arbeidsledig.

Eggen advarte mot at man av hensyn til konsekvensene gik til at ind- 
vilge 'slike andragender.

Kjelstadli var ikke enig i at se paa dette saa ensidig som komiteen. 
Det kunde ha like farlige konsekvenser at negte som at incivilge.

Eggen fastholdt sit standpunkt og betonet at Norsk Arbeidsmandstor- 
bund ikke skulde være nogen laaneinstitution.

Ad hovedstyremøte 19. juli 1921.
Oagsørdenem punkt 10. Landsmøtet. Hovedstyret sees at ha beslut

tet forbundets landsmøte utsat til i første halvdel av 1922.
Protokolkomiteén er enig i denne hovedstyrets beslutning, men - 

der at maatte gjøre opmerksom paa at landsmøtet ordinært skulde været
^ ^Forretningsutvalget: Grunden til landsmøtets utsættelse var den, at 
organisationskomiteens utredning om organisationsiormene ikke forelaa
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færdig °g da dette er et saa betydelig spørsmaal fandt hovedstyret det 
1f11^7øtet 111 indstillmgeii iorelaa fra komiteen, 

rW a henhold til landskongressens beslutning skulde ta stilling til 
dette spørsmaal inden utgangen av 1922. Man vilde saaledes faat lands,
pé0riod!enatifl922 °S 19''2’ ^ ^ ikke lladdc fodæng&t landsmøte-

Afl hovedstyremøte 20. juli 1921.
kr .mfnnTfrff ^ 1 I' EvAentuelt. Hovedstyret sees at ha bevilget 
ki ,,000.00 til Det norske Arbeiderparti fil agitation under forutsætning av 
at der ogsaa drives faglig agitation.

!>r,)t"kolkon‘iteen gaar ut fra at forretningsutvalget fører indseende 
med at forutsætning en for bevilgningen blir' efterfulgt, og fimler da, under 
de foreliggende omstændigheter, ingen grund til kritik av bevilgningen

torrelningsutvalget: Der er ført konferanser melle,m partiet og for
bundet om agitation,en som er utført for det av forbundet ydede bidrag 
og-har det altid været ordnet saa, at forbundets interesser har været iva- 
retat paa en heit tilfredsstillende maate.

Sluttelig bemerket komiteen:
Det fremgaar av protokollen at forskjellige foreninger er nedlagt i 

løpet av halvaaret, v.æsentlig av den grund at medlemstallet er sunket 
saa medlemmene har fundet det liaabiøst at bolde foreningene oppe. For
retningsutvalget har nøiet sig med at ta' meddelelsene om foreningenes 
nedlæggelse til efterretning.

Protokolkomiteen finder det ikke rigtig at man tillater foreningene 
nedlagt uten at undersøke om dette virkelig er nødvendig. Før eller siden 
kan man gaa ut fra vil der bli gjort forsøk paa at danne ny forening paa 
vedkommende sted, og da vil organisationsarbeidet uvægerlig falde tyngre 
end om den forening man har paa stedet hadde søkt at holde sig oppe. ’

Kristiania, 2. september 1921.
Sverre Støstad, formand. • Kr. Ame. Carl Andersen.

Angaaeiulc komiteens anførsler om de nedlagte foreninger bemerket 
forretningsutvalget:

Forretningsutvalget bedømmer altid de forhold som er tilstede paa de 
steder, hvor foreninger nedlægges. I de i les te tilfælde har diet sin grund 
i at arbeidet nedlægges eller Lndskrænkes til et faatal av arbeidere som 
gjør det umulig at opretlioklc foreningene. I de tilfælder, hvor man finder 
det praktisk, ordnes det saa, at foreningsmaterialet opbevares paa stedet 
for at være for ha anden naar en gunstig anledning for foreningenes gjen- 
optagelse melder sig. Som regel er det emlel medlemmer paa stedet som 
opretholder sit medlemsskap i forbundet som direkte medlemmer.

Forretningsutvalget er av den mening, at man ikke kan tvinge en for
ening opretholdt, naar medlemstallet av en eller anden grund synker til 
det lavmaal som er bestemt i lovene, og er man fuklt opmerksom paa den 
pligt forretningsutvalget har til at søke organisationen reorganisert naar 
omstændighetene tillater det.

Avsnittet for 1. halvaar 1921 godkjendtes uten yderligere bemerk
ninger.
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Kl'. Aune oplyste at for 2. halvaar 1921 samt for 1. halvaar av 1922 
indstillet komiteen paa protokollenes godkjendelse, hvilket vedtoges.

Hermed var beretningen om forbundets virksomhet i perioden fær- 
digbehandlet, og dørene'blev atter aapnet.

Man gik saa over til dagsordenens næsite sak:

Organisationsformene.
Ødegaard: Der er jo i de senere aar i tale og i skrift blit tilrettelagt 

utførlig maaten hvorpaa organisationen fra første begyndelse er blit op- 
bygget og har utviklet sig. Dette gjælder ikke bare fagorgamisationen, 
men hele arbeaderbevægelscn i almindelighet. Det er derfor ikke nødven
dig at fordype sig i dette. Jeg vil hare minde om, at hvad fagorganisatio- 
nen angaar begyndte den, belt siden behovet for faglig sammenslutning 
opstod, med dannelsen av enkelte foreninger paa de forskjellige, spredte 
arbeidspladse og først og fremst inden de speeifike haandverksfag. Er
faringen viste snart at denne primitive form for sammenslutning var util- 
strækkelig for at organisationen kunde bli det vern man tænkte sig. Det 
næsite skridt i opbygningen blev da de landsomfattende Higioi bund. Man 
øient desutan snart nødvendigheten av for disse at ha ogsaa et bindeled 
omfattende, hele landet, hvor det spurtes om større kraitintoldel.se. Vi^ fik 
da som toppen og som et samlende uttryk den nationale fælleisorganisa- 
tion i Arbeidernes faglige Landsorganisation.

Jeg har forstnat det slik at alle har været enig i, at de forandringer 
som saaledes er gjort har været nødvendige for at tilføre den økonomiske 
organisation øket iiidflydelsc og niagt. Og er man enig i det, maa man 
spørre sig om de forandringer som er foretat og som har vist sig nødven
dige, har svaret til de forutsætninger som man har bygget forandringene 
paa Jeg tror ogsaa man kan si at de1 har1 vist sig at holde stik. Det er 
derfor rigtig, naar vi nu skal ta stilling til de forandringer som yderligere 
melder sig, ait se logisk og konsekvent paa saken ut fra den utvikling, som 
er foregaat, og ut fra det samme gnmdlag man har hat for øie ved for
andringene tidligere, og konsekvent følge den linje.

Det første spørsmaal som melder sig er, om det i dag kan sies, at 
være nødvendig at gaa til en forandring av den nuværende organ,iisations- 
form. Et av de hensyn som sterkest har trængt sig frem efter min opfat- 
ning er forholdet til arbeidskjøperne. Spørsmaalet blir da: Kan man ved 
de forandringer som er tænkt gjennomført øke organisationens niagt — 
vil de styrke, de fagorganiserte arbeidere i den kamp1 de stadig er nødt til 
a,t føre? Kort sagt: vil man, ved de nye forandringer være istand til at 
skaffe medlemmene større fordele av organisationsarbeidet?

Om nødvendigheten av en forandring nu er der stort set enighet 
blandt fagorganisationens me,demmer — iafald paa, yderst faa undtagel- 
ser nær Den side av spørsmaalet skulde derfor ikke foranledige nogei 
langt ordskifte, idet de allerfleste er klar over at, vi staar overfor em vi
dere utvikling og at en forandring maa foretages. Striden gjælder da
i hvilken retning denne bør gaa. x ?•,

Efter min opfatnmg skulde det heller ikke være vanskelig at træl re
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valget her, naar man ser paa de forhold1 som er raadende i vori samfund, 
vi staar overfor en sterkere konsolidering av det borgerlige sanrfunds 
inagtfaktorer end nogemsinde; reaktionen har sterkere vind i seilene end 
den har hat paa aarhundreder. Jeg tror ikke det er urigtig at se paa den 
koncentratioo av kræfterne som her finder sted og ta det sonr et eksempel 
ror ois, naar vi i dag skal drøfte linjene for en omlægning av vor egen or- 
gatiisatioii. Der bør ikke være tvil om at den vei vi har at gaa er den 
sonr i størst mulig utstrækning konsoliderer og samler arbeiderne til en 
enhet, som sveiser dem sammen til én blok, hvad enten det gjælder til for
svar eller angrep.

Utviklingen med hensyn til organisationsformene har gaat sterkest og 
raskest her i landet efter at arbeidskjøperne paa shi side ogsaa lærte at 
organisere sig. \ i hadde ikke før 1900 den nuværende sterke Arbeidsgi
verforening. som blev dannet som en økonomisk kamporganisatron. Det 
var ikke dengang som nu, at man maatte regne med: at selv en forholds
vis liten konflikt ved en enkelt bedrift kunde lede til store og landsomfat
tende konflikter. Nu derimot kan et enkelt saadant konfliktspørsmaal, 
som har et prmcipielt indhold. naarsomhelst faa de mest vidtrækkendt' 
konsekvenser. Vi staur faktisk talt i de store konflikters epoke. Endvidera 
er der foregaat den forandring, at naar man diskuterer de forskjellige 
lønsforiiold arter det sig ikke længer som bedriftsvise forhandlinger, men 
i overveiende grad som et landsomfattende og industrielt opgjørf

Alt i alt; er der1, i ui\ ikiiugcns medfør, foregaat en betragtelig karak- 
terforamlring. Dette har igjen hat sine virkninger i det daglige arbeide 
mdenfor orgaiiisatioiicn. Tiltrodls for at vi har arbeidet med en organisa- 
lionsfonn som væsentlig er bygget op paa /«gforlsund har kampene artet 
sig som indtistrivise foreteelser. Selv indenfor rammen av den nuværende 
organisationsform har man derfor været nødsaget til, saa at si, at drive 
u n der t< in dus tri elle » o rg anisationsf orm er.

Denne utvikling tok sin begyndeise for ikke saa faa aar tilbake, og 
den bar l il tat efterhvert. Jeg tror at det var den omstændighet som gjor
de, at der allerede i 1912 kom op krav om en omlægning av organLsatio- 
nen til industriforbund. P,aa kongressen i 1913 forelaa ogsaa en iiidstillmg 
i den anledning. Vi husker at de som forfegtet denne tanke den gang ikke 
fik flertallets tilslutning. Der var en sterk opinion mot omlægning, og de 
som boldt paa det bestaaende seiret.

.Men utviklingen paa dette omraade bg agitationen for at komme et 
skiidt videre fortsatte. Og man fik saa i 1920 en positiv beslutning fra 
kongressens side sigtende til at skape grundlagei for en mer industrhns 
organisering indenfor de bestaaeudc organisatiooer. Beslutningen gik ut 
paa at alle arbeidere paa en og samme arbeidsplads skulde tilhøre det for
bund som repræseniterte flertallet av arbeiderne der. Det var en direkte 
og positiv beslutning for at man skulde begynde at omlægge-organisatio- 
nen efter industrielle linjer.

De som i 1912—13 og i tiden deromkring var motstandere, av at fore
ta en omlægning til industriforbund er nu paa dette tidspunkt i stor ut
strækning kommet til det resultat, at nu er tiden inde til at saa bør ske 
Det hævdes med styrke av flere og flere av disse, at det er det eneste 
fornuftige. Jeg bebreider ingen at de har skiftet standpunkt fra den tid-
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det er bare et bevis for den voksende erkjendelse av at man bør holde or 
ganisationens struktur mest mulig i overensstemmelse med de forhold 
som tiden skaper.

forholdet er imidlertid det, at efterhvert som orgamsationeu har vir
ket og arbeiderne er bilt vakt til forstaaelse av det nødvendige i at staa 
sammen har fagorganisationcn ikke kunnet bli staaende ved bare at be- 
skiæftige sig med spørsmaal om forbedringer av de daglige arbeidsvil- 
kaar f. s. v.; den har ogsaa tat op de store sociale problemer, i ruld for-: 
staaelse av at disse angaar hele arbeiderklassen som saadam Dat har ut
viklet sig dithen at arbeiderne indenfor de bestaaende organisationer har 
fundet gnu ib til at konsolidere sig om de store og omfattende samfunds- 
spørsmaal, hvis løsning er nødvendig for at vi skal kunne trygge vor til
værelse og komme over i andre forhold end dem vi lever undei idag. Det 
staar idag klarere end nogensinde for arbeiderklassen at det gjælder ikke 
bare at kjæmpe for de smaa forbedringer for dagen; den almindelige op- 
fatning nu blandt alle er den at man maa sætte alle kræfter ind paa at 
sprænge det gamle samfunds ramme, gjøre sig fri for de slavevilkaar man 
nu er nødt til at eksistere under og skape et nyt samfund bygget paa reit- 
færdighetens principper i det store flertals interesse.

Naar man ser paa saken fra det standpunkt er det et underordnet 
spørsmaal — ja det kommer overhodet ikke i betragtning — paa hvilken 
aibeidspladis man staar og hvilken nrodukiionsgruppe man tilhører. Spørs- 
rnaalet blir helt enkelt bare det hvad som tjener arbeiderklassen til det 
bedstc.

Jeg tror at denne opfatning ogsaa er det virkelige grundlag for den 
tanke som er kommet op og de bestræbelser som senere er reist for at 
gjennemføre en omlægning av den økonomiske organisation paa basis. a.v 
lokale samorganisationer. Man har derved ment at kunne skape en orga- 
nisatiousfonn som bragte arbeiderne paa de forskjellige arbeidspladse, 
indenfor mer snevre geografiske enheter, i større direkte kontakt med 
hinandlen og gav dem anledning til paa em mer praktisk maate end før at 
komme sammen og drøfte ikkef bare de strengt lokale! snøi siiiaai av fælles 
interesse, men ogsaa gav mulighet for at man derved kunde faa istan,d en 
mer forsvarlig behandling av de store sociale opgaver og krav som mel
der sig Det kan heller ikke1 negtes for, at denne form for organisation, i 
høiere grad end den vi har idag dækker begrepet en virkelig klasseorgum- 
saiion. Den nuværende form bærer mer prægel av at være en samling 
av gru type - o r s au i s a t i o u e r indenfor klassen.

De som hæv der samorganis-ationistanken er ikke blind for at ogsaa 
denne form betinger, at man har organer indenfor samorguuisationeno 
som kam lette arbeidet i de daglige og praktiske gjoremaal. Man har der
for anset det for nødvendig at opdele saavel disse som I.audsorganisaiio- 
nen i grupper, som svarer til de industrielle forhold som er tilstede i lan
det. Naar den opfatning hævdes mener jeg for mit vedkommende at det 
er det samme som at ta de reelle konsekvenser av den tingenes tilstand 
som utviklingen har medført, nemlig at arbeidet maa føres efter indiistri- 
elle linjer. Ved siden av de rent praktiske hensyn vil jeg ogsaa sterkt 
peke paa, at det gjælder at indretie organisationsgrund,laget slik at ingen 
arbeider skal finde grund til at holde sig utenfor den fælles klassesam-



170

rnetiislu/tning. Vi itrænger en organisation som ialiald i formen er av den 
beskaffenhet at den kan samle og vække tillid blandt arbeidermassene i 
sin store almindelighet.

Som sagt er den ingen dissens om at tiden nu er moden for en om- 
Isegning; striden staar om hvilken linje eller vei man skal gaa. Derfor er 
det dette landsmøtes store og vanskelige opgave at træffe et heldig valg, 
træffe en ansvarsfuld og rigtig beslutning. Jeg har indtrykket av at den 
alt overveiende stemning blandt de organiserte arbeidere — og jeg tror 
at turde si: ogsiaa blandt dem som ikke endlnu tilhører rækkene som med
lemmer — løper sammen i dette at reise en kamparganisation som gir ut- 
ti'yk for at den er en klasseorganisation først og fremst, ingen enkelt grup
pe- eller standsorganisation — en organisation som er istand til at vareta 
den hele klasses, interesser, og det livadenten det gjælder i de mindre 
eller i de større spørsmaal.

Det er en beklagelig foreteelse, vi har set i det sidste par aar at or- 
ganisatioiiens medlemstal er skrumpet betragtelig ind. Det har medført en 
tilsvarende svækkelse av organisationens magt og indflydelse, baadet di
rekte og indirekte. Arbeidskjøperne bar forstaat den ting, og de har ikke 
i noget tilfælde undlatt at benytte sig a.v siituationen, Det var denne til
bakegang og den store økonomiske paakjending for organisaLioncu som 
følge av arbeidsløsheten som gjorde, at man veid indledningen til tarifbe- 
vægelsen i aar saa sig nødsaget til at fravike det store og betydningsfulde 
princip i spørsmaalet om anvendelsen av den tvungne voldgift. Det var 
en direkte følge av stillingenJndenfor den faglige organisation. Resultatet 
av denne handling har vi alle hat anledning til at se, og man har hver for 
sig kunnet bedømme værdien .av det. Jeg skal ikke her gaa ind paa disse 
ting, men bare fastslaa, at begivenhetene har vist hvor nødvendig det er 
at vi gjør alt, som staar i vor magt, for at gjenvinde hos. medlemmene 
troen paa og tilliden til organisationen. Ti det er ingen anden end den 
som arbeiderne i enhver given situation helt og fnldt kan stole paa. Med 
andre ord: arbeiderne maa gjenvinde tilliden til sig selv og ikke lægge sin 
skjæbne i hænderne paa institutioner som etableres, a,v et borgerlig styre.

Med hensyn til organisationskomiteens indstilling vil jeg ikke gaa i 
detalj; i diskussionen vil vel de enkelte spørsmaal som staar i forbindelse 
med omlægningen komme sterkere frem. Men jeg vil i sin store almin
delighet ha sagt, at dem diskussion som forøvrig er ført om denne sak 
til dels er lagt an paa en noget tendensiøs basis, og det har — ialfald in
direkte — medført nogen skade. Diskussionen har git dem som ikke endnu 
er blit klassebevisste foranledning til at si: naar de ikke kan bli enige selv, 
hvad ret har de saa til at stille krav til andre? Det er ogsaa sagt at or
ganisationen er forfeilet og mangelfuld. i den slags spørsmaal faar man 
optræ med alvor og saklighet. De anførsler som jeg har hat anledning til 
at høre fremført til støtte for denslags paastande har jeg ikke kunnet 
finde nogen holdbarhet eller berettigelse i. Man skal huske paa at kon
gressen fastslog mandatet for organisationskomiteen, og ut fra dette man
dat hadde den at handle og gjøre sit arbeide. Ef der gjort feil i saa maate 
maa skylden lægg.es paa beslutningen og den form den fik. Jeg har den 
tro at komiteen har gaat til sit arbeide ut fra deri betragtning, at' arbei
derne nu indsaa nødvendigheten av og yifde ta skridt til at gjennemføre
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en systemforandring som vilde være til gavn ikke bare for organisationen, 
men for arbeiderne selv, for hele klassen. Der er intet som tyder paa at 
andre forutsætninger har været tilstede ved sakens behandling.

Jeg vil ikke være med paa at fordømme, den organisations. arbeide 
som vi har og har hat — og jeg tror ikke at særdeles mange andie heller 
vil gjøre det. Selv om det idag kam sies at være daarlige forhold paa 
mange steder er det dog ikke rigtig at si at forholdene ikke har under- 
gaat en betydelig forandring til det bedre i de aar organisationen, har eksi
stert. Den har utført en stor og gavnlig gjerning. Men det kan ikke gi 
grund for nogen til ikke med den allerstørste interesse at virke for at or
ganisationen i fremtiden kan gjøres endda bedre som et instrument i ar
beiderklassens haand. Alle bestræbelser som gaa,r i den retning er vi for- 
pligteit til at være med paa og gl vor støtte til realisationen av og det 
paa en slik maate at der staar respekt av hvad vi har foretat.

Jeg ser den største realitetsforandring i at man skal gaa over til at 
bygge paa lokale samorganisationer istedetfor de nuværende landsomfat
tende forbund. Dette princip er ogsaa utgangspunktet for begge de to al
ternativer fra komiteen. Naar jeg skal ta stilling til disse maa jeg ogsaa 
se paa enkelthetene som staar i forbindelse med dem. Man finder da først 
at alternativ I bygger paa den forutsætning at man fremdeles skal bibe
holde fagforeningene; det er her del væsenUige skille ligger, idet alterna
tiv II vil ha ogsaa avdelingene sløifet. Likeoverfor dette punkt vil jeg 
spørre: hvilken organisation eller hvilket organ er det som medlemmene 
hittil i første række, som det der ligger nærmest til, har hat, nogen støtte 
av? Det er fagforeningene. Jeg tror heller ikke at medlemmenes tanke
gang i sin store almindelighet er inds,tillet paa at man kau være dlsise for
uten. Paa den anden side kan jeg ikke finde at: dette er et saa alt over
veiende spørsmaal at det hele bør staa og falde paa det. Men jeg vil ha 
sagt som min opfatning at en sløifning av fagforeningene, nu vil føre til 
nogen forvirring, og derfor er den ikke heldig.

Jeg slutter disse spredte bemerkninger med at anbefale at landsmøtet 
slutter sig om organisationskomiteens indstilling alternativ I, som ogsaa 
er hovedstyrets flertals indstilling til dette landsmøte.

Eftermiddagsmøtet torsdag.
Ordstyrer: Eherhardsen.

Efter protokollens oplæsning uttalte Sundbye: Dirigentene vil fore- 
slaa alt man gaar over til ny votering over Berbys forslag i formiddags
møtet, og at denne votering foregaar ved iiavneoprop.

Forslaget bifaldtes uten debat.
Ved voteringen avgaves 155 stemmer, derav 59 for forslaget og 96 

mot. 35 var fraværende.
De 96 var: Karl Johannesen, Olaf Hansen, Aksel Selbo, Borg Fjeld, 

Hans Røste, Alb. Eberhartsen, Kr. Anne, Lars K. Lillevold, Einar A. Borren, 
Johan Fredriksen, Joakim Evanger, Joh. Saltnes, Gunner Olsen, Karl E. 
Hoier, M. Alfred Løkeng, Ole Neby, Ludvig Larsen, Johan Pettersen,
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Kasper Nyborg, Aksel Andersen, Hans Tolleiscn. Lars Bakken, Karl E. 
Gustavsen, 0, 0. Kaasa, Konrad Jensen, Albert Tveraa, Johan Gundersen, 
Gudbrand Hegnes, Karl G. Karlsen, Kristian Næsbak, Heiman! Kristiansen, 
Joh.s Reisæter, Thorvald Alsterlund, Jens E. Dragseth, Olai Sciverinsen, 
Joh. Glantz, Nils Knutsen, Alfr. Skjold, Gabriel Baitz, Aslak Trette, Ole L. 
Flaatarud, Olav Oksvik, August Arnesen, Peder Holmseth, Hans' II. Lund, 
lure Fridén, Gustav Karlsen, Halvor Storhaug, Sigvart Nilsen, John Paul
sen, Bastian Torvik, Henrik Garten, Hans Johansen, Anton P. Holsæter, 
Peder A. Lie. Emil Rolland, Harald Pettersen, Birger Pedersen, Gunulv 
Hogga, Halfdan Brurberg, Syver Hermanson, Ing v. Sæther, Ole Olsen, 
Julie Olsen, Jens Solli, Knut A. Nilsen, Magnus Blindheim, Wilhelm Han
sen, Gustav Nordby, Alfred Stokke, Edvard Eriksen, Aksel Bergersen, Ole 
Tollefsøn, Anders Ingebrigtsen, Erik Fagerlund, Hjalmar Johansen, Anton 
Hansen, G. E. Andersen, Hans H. Langjordet. Peder Ubergslien, Elias Ga- 
brielsen, Andreas Hansen, J. B. ilultgreen. Bernt Gifstad, Lars. Berntsen, 
Andreas Bjørgaard, Hans Robertsen, Konrad Lian, Birger Røtnes, Olaf 
Robertsen, O. Bjørkmann, Sjønning Sørensen, M. Lorentzen, Jørgen Inge
brigtsen, Ole G. Seines og Skalstad.

De 59 var: Johan E. Olsen, Gustav Moe, Bernt Kvanime, Gustav 
Green, Adolf Larsen, Peder Garberg, Ole A. Berg, J. 0. Johanson, Johan 
Helgestad, Otto Skjærstad, Nic. Eggen. Anders Gulbrandsen, Th. Eggen, 
E. Ljungqvist, Arvid Hedstrøm, Sven Torbjørn rød, Olav H. Heidal, Bjarne 
Antonsen, A. Blattinann, Karl Rønquist, Henrik Fredriksen,' Anna Gul
brandsen, Johan Jansen, John Grimssen, G. A. Lantz, Olai Olsen. Josef 
Jensen, Hans Paulsen. Sverre Antonsen, Leif Larsen, Karl Beirgfløt, J. T. 
Nicolaisen, Lars Løkkebø, Christoffer Lauritzen, Albert Olsen. Johan Ask, 
0. N. Sten,holm, J. P. Karlsrud, Nils Kvalfors, Kristian Slctteberg, Albert 
Skog, Arthur J. Berby, Konrad Botten, P. 0. Moan. Ole i løgsetii. Karl 
Sundt, Karl Svenssen, Joh.s Steffensrud, Hans Kristiansen, Alb, Kristian
sen, John Toft, August Davidsen, Erik Støland, J. Horn,li, Russ. Alb. Karl
sen, H. Engen, L. Foss og Velde.

Følgende var fraværende! i konikéarbcide under voteringen og ønsket 
dette tilføret protokollen: Anton Brakke,!. C. Strøm og C. Langseth.

Man gjenoptok derpaa behandlingen av
orgnnisationsf ormene.

Osw, Martinsen: Omlægningsspiørsmaalet er ikke av ny dato. Det 
skriver sig helt fra 1910, da spørsmaalet om industriforbund! forclaa for 
Laiidsorganisa ti omens kongres. Forslaget var indsendt fra Norsk Maler
forbund, og det indlededes og begrundedes, av Tranmæl. Resultatet: av 
kongressens behandling av dette spørsmaal var at der blev vedtar et for
slag om at spørsmaalet industriforbund skulde utredes og foirelægges næ- 
ste kongres.

Paa kongressen i 1913 behandledes et fuldt utredet forslag til otn!reg
ning til industriforbund. Lian iiidledet spørsmaalet for et mindretal og 
uttalte bl. a.:

«Vi har ofte i sekretariatet følt vanskeligheter ved at der er saa mange for
bund, saaledas ved jernkonflikten i 1911. Da forslagene ti! nye tariffer kom viste

173

det sig at de var overordentlige: forskjellige. Vi maatte faa forbundene sammen 
for at bli enige om et mer ensartet forslag. Men under forhandlingene knirket de 
ofte da interessene synes forskjellig hos de forskjellige forbund. Det er ikke tvil 
om at arbeidsgiverne paa den maate lettere kan utnytte det enkelte forbunds sva
kere punkt Slikt vilde ikke kunne ske om vi hadde hat et jernmdustnarbeiderfor- 
bund Vi vilde da staa siaa sterkere overfor arbeidsgiverne. Man vilde binde ar
beiderne bedre sammen og styrke solidaritetsfølelsen; man vilde ikke som nu ha 
den tankegang gaaende at en smed er mere solidarisk med en smed end med en 
snekker Man vilde fjerne det som kaldes fagskillene, det usunde ved faggræn 
sene mellem arbeiderklassen. Det er det store ved industriforbundstanken.»

Kongressen vedtok imidlertid ikke omlægning til industriforbund, men 
fastholdt fagforbundsformen.

Der var indtraadt en ny stilling, idet at fagoppositionen var dannet og 
hadde paa sin landskonferanse i 1911 paa sit program opsat omlægmmg ti 
samorganisationer. Og siden den tid har spørsmaalet om omlægning til
samorganisationer gaat igjen paa alle kongresser 1= mnnri w

Paa kongressen i 1916 bes]utledes nedsat en komite paa 15 mand fot 
at utrede spørsmaalet organisationsionoene og taktikken. Denne mdstil- 
ling blev forelagt for kongressen 1917. Flertallet 1 komitøen holat paa t g- 
forbmidsformen, mens et mindretal besta,aende av Eikefjord,.Alfr. M. N 
sen, Tranmæl, Halvard Olsen og Volan foreslog omlægning til samorgam- 
sationer.

De uttalte i sin fremstilling til kongressen:
«Organisationsformene ændres derhen at Landsorganisaitionen iste- 

detfor landsomfattende forbund bygges paa lokale samorganisationer. 
Landsorganisationens opgave er at ivareta arbeidernes interesser utad, 
fremme agitations- og organisationsarbeidet, føre statistik ovcr 1(^ 
holdene, bistaa ved arbeidskonflikter, forberede og organisere de snu le 
kampe De økonomiske midler forvaltes av samorganisaxionene. Hver til
sluttet forening betaler en avgift «som svarer til ^nnemsnhstamtogenten 
i de nuværende forbund. Samorganisationene betaler et regulært bidrag 
til Landsorgamsationen tilstrækkelig til at dække dens admimstration og 
agitationsutgifter og for at fremme dens øvrige formaal.»

Under behandlingen av dette spørsmaal uttalte Lian bl. a.:
Av alle de forslag som er fremkommet fra fagopposibonens side er dUte 

om organisationens fuldstændige omlægning det mest indgripende; det er av en 
særdeles vidtgaaende og omkalfatrende karakter. Forslagets realitet er klart g 
tvdelig den, at forbundene skal opløses og deres opgaver overtages av lokal- 
samorganisationer som skal overta ledelsen av lønskampene, av agitationen og 
av repræsentationsretten til kongressene. Flertallet av komiteen er av den op 
fatning at en saadan organisationsform ikke vil styrke arbeiderklassen 1 de"s ®, 7 
nomiske kampe. Det vil efter vor opfatning være at skrue utviklingen tilbake. 
Det som har skapt de landsomfattende forbund er selve dem industrielle utvikling. 
En bestemt industri eller et fag er nu efter de rent økonomiske love sammenbun- 
det hele landet over. De faglige kampe kan derfor 1 vor tid ikke føres lokalt. 
Der forekommer naturligvis tilfælder hvor en konflikt er lokal ”en ‘ a11® "
der av større betydning berører konflikten arbeiderne over hele landet Selv om 
en konflikt begynder lokalt kan den utvikles til at omfatte hele vedkommende
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industri og videre til alje industrier. Selve konkurranseforholdet tilsier dette, og 
utviklingen gaar stadig mer og mer i den retning! Truster og ringer, koncen- 
trationen er kapitalismens kjendemerker. Naar forholdene er saadanne — og det 
vil vel ingen benegte — da høres det ganske halsløst ut at opløse landsforbundene 

. og gaa over til samorganisationer.
At vor nuværende organisationsform som enhver anden institution kan ha 

mangler er saa, men disse mangler faar vi da i fællesskap søke at rette paa 
istedetfor at skrue utviklingen tilbake. Det fællesskap som er skapt mellem de 
organiserte arbeidere inden forbundet og Landsorganisationen kan ikke undværes. 
Det er en komplet misiorsiaaelse naar man tror, at det er forbundsformen som 
er skyld i at konfliktene og lønskampene ikke kan føres lokalt. Det er selve den 
industrielle utvikling og arbeidsgiverne sammensluttet som er aarsak heri; den 
ophæves ikke ved at vi opløser forbundene og kastrerer Laiidsorgaiiisatioinen.

Kongressen 1920 behandlet spørsmaalet om omlægning, og her be- 
siuttcdes nedsat en komité paa 9 maiid for at utrede spørsmaalet om over
gang til lokale samorganisationer, hvilket forslag skulde forckeggcs for
bundene til uttalelse og oversendes kongressen. Resultatet av komiteens 
aibeide er den indstilling som foreligger for landsmøtet i to alternativer 
bygget paa samorganisationer.

Naar man læser denne indstilling falder Liatis, Tranmæls og Halvard 
Olsens uttalelse merkelig. Man faar næsten indtryk av at disse ikke' har 
villet utarbeide en indstilling for at faa den ved tat. Tiden fra kongressen 
blev avholdt i 1920 og til mdstillingen forclaa tyder ogsaa paa. at komiteen 
har hat meget vanskelig for at kunne fremkomme med sin indstilling. 
Saken har været trænert saa de forskjellige forbund gjentagne ganger har 
maattet henstille til komiteen om endelig en gang at faa sin indstilling 
ferdig.

Fra fagoppositionens side har der helt siden den blev stiftet været 
agitert for en omlægning av organisationen derhen, at magten blev ført 
tilbake til medlemmene, likesom der ogsaa skulde ske en forenkling i 
organisationen og skapes en smidigere organisationsform. Dette leter man 
forgjæves efier i den foreliggende indstilling, hvilket ogsaa maa forstaaes 
ganske naturlig naar Lian er enig i omlægning til samorganisationer.

Vi kan nemlig ikke gjøre os fortrolig med at Lian vil være. med paa 
at føre magten tilbake til medlemmene, særlig efter hans uttalelser paa 
kongressen i 1917.

Han uttalte da:
Hvordan er det nu? Alle tarifoverenskomster blir der Stemt over. Alle valg 

av styrer, forbundsstyrer, repræsentanter osv. avgjøres paa samme maate. Ander- 
. ledes vil det ikke kunne bli om vi bygger organisationen paa samorganisationer. 
Ogsaa de maa ha styrer, repræsentanter og ledelse. Men ikke nok hermed. De 
lokale samorganisationer maa ogsaa ty til fællesskap. Arbeidsgiverforeningen 
blir nok ikke opløst om vi gaar til at opløse forbundene. Den blir staaende og vil 
rette al sin kraft mot den lille samorganisation. Hvad skal saa den gjøre? Jo 
den maa søke støtte hos de andre. Organisationen maa atter overta sin rolle. 
Overta ledelsen over konfliktene, retten til at utskrive ekstrakontingent, iverk- 
sættelse av streik osv. Det vil vokse ut av kampen. Vi kan opløse centralisationen 
saa meget' vi vil; vi blir nødt til at skape den paany..
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Fra flere er der uttalt at den foreliggende indstilling ikke er centrali- 
stisk, men føderalistisk. Der skulde saaled.es ha foregaat en forandring med 
arbeidsgivernes organisationer for at vi efter Lians uttalelse skulde kunne 
gaa til at lave en føderalistisk organisation bygget paa lokale samorga-
nisationer. . . ,

Arbeidsgivernes organisation er den samme idag, bygget etter ete 
industrielle linjer, som i 1917, og er det da ganske naturlig, at naar Lian ei 
med paa omlægning efter den foreliggende indstilling saa ser han den 
centralistiske organisationsformer.

Man kan lete den foreliggende indstilling igjennem uten at man der 
finder det mindste av føderalisme. Vor lov, som blev vedtat paa sidste 
avholdte landsmøte i 1918, gir avdelingen© en større selvbestemmelsesret 
indenfor vort forbund end de vil komme til at faa indenfor Landsorgani- 
sationen og samorganisationene efter omlægningem.

Man kan forvisse sig herom i § 8 i det foreliggende forslag til love.
I indstiHingen foreslaaes der oprettet 11 industrigrupper. Hvorledes 

vil disse komme til at virke? Det vil bli nogen grupper uten nogensomhelst 
bevilgende eller besluttende myndiget og vil saaledes heller ikke komme 
til at ha nogen indflydelse.

Vort forbund er bygget paa industrigrupper, og de forskjellige grupper 
liar adgang til at sammenkal de repræsenitanter fra hele landet til in dust 11- 
komitémøter og industrikonferanser, saaledes at de kan komme sammen 
og drøfte sine interesser. Anderledes vil det bli efter den indstilling som 
foreligger Der vil de grupper inden dø forskjellige industrier som idag 
staar tilsluttet vort forbund bli opslugt av de øvrige industrier De vil ikke 
kunne komme sammen og drøfte sine anliggender, og resultatet vil bli at 
de organiserte arbeidere indenfor de forskjellige industrier vil bli frem
mede for hinanden. De vil ikke komme til at ha kj endskap til forholdene 
naa andre steder. Det bindeledd som har været tilstede mellem avdelin
gene inden de forskjellige industrier vil saaledes ophøre efter overgangen 
til samorganisationer. Dette vil særlig ramme medlemmer av vort for
bund og i første række grube- og anlægsarbeiderne. Anlægsarbeiderne 
er henvist til at føre en omflakkende tilværelse — flytter fra det ene 
anlæg til det andre. Snart vil de være tilknyttet en samorganisation paa 
et sted for saa senere at bli tilknyttet en anden samorganisation eller at 
bli staaende som enkeltstaaende avdeling direkte tilsluttet Landsorgam-

Saa°lJndør agitationen for omlægning til lokale samorganisationer har man 
fremført, at der maatte findes en enklere og billigere organisationsform 
Nu naar der snakkes om overgang til samorgaiiisatumcr heter det at det 
har mindre betydning om organisationen blir kostbar for medlemmene 
naar man bare kan finde en effektiv organisationsform. , ,

Naar man ser paa den foreliggende indstilling vil den der foreslaaede 
organisationsform bety en ganske betragtelig høiere kontingent ior med
lemmene. Komiteen har ikke særlig befattet sig med den økonomiske side. 
De har ganske løselig sagt, at man gaar ut fra at den foreslaatte °'r^an ~ 
sationsform ikke vilde bli «dyrere» end den nuværende Dette paa trods 
av ai det behøves ingen særlig begavelse for at kunne skjønne at organ - 
sationsformen vil bli meget dyrere end den vi har.
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Vi maa ikke opkonstruere os en stilling vi ikke befinder os i. Det som 
maa være avgjørende ior en onilægning er, at den blir billigere, enklere, 
effektiv og lar magien ligge bos medlemmene. Medlemmene utover kræ- 
ver en forenkling i organisationsapparatet, og de knever en billigere kon
tingent.

Kommer man til steder hvor der ingen organisation er og man agiterer 
for tilslutning til organisationen. spør ikke arbeiderne om hvilken orga- 
nisationsform der er, men de spør hvor stor kontingent de skal betale og 
hvilke økonomiske foredele organisationen byr paa.

I den foreliggende indsitillihg er der ikke stipulert nogen kontingent, 
og det ligger da snublende nær at tænke at dette er gjort for at det hele 
skal se mere antagelig ut - særlig naar man av lovene kan se at kon
gressen bestemmer kontingenten, men ai repræsentantskapet har adgang 
til at forhøie den.

Fagorganisaiionen er ingen død masse som lar sig opkonstruere eiter 
de forskjellige former. Det er ikke med organisationen som med et stykke 
lere. Har man et stykke lere og en form er det formen som bestemmer 
hvad leren skal bli til. Anaerledes blir det Sed organisationen. Der er en 
levende bevægelse som ikke formen kan omgjøre. Det er organisatioiiens 
indhold som er den bestemmende for dens kampdygtighet og ikke formene.

Jeg er enig i at en omlægning av organiisationsformene er nødvendig, 
men det bør ske paa en helt naturlig maate overensstemmende med. 
utviklingen. Vi maa finde et grundlag for den fremtidige organisations- 
form.

Stillingen som den er idag med alt oprivende snak om omlægning 
virker hemmende og opløsende paa forbundet og dets virksomhet. Det 
er nødvendig at dette landsmøte tar et klart standpunkt og klare linjer, 
som Lian sa i sin aapningstale, men dog ikke i den retning som Lian der 
sigtet til, men omlægning efter de in du stri el le linjer.

Jeg maa henvise til dagsordenens 'side 8—13, hvor der er Indtat for
slag om overgang til industriforbund.

Det maa være et skjønsspørsmaal i hvilken utstrækning industrifor- 
bundsformene skal gjennemføres. Naar der er opsat forskjellige industrier 
indenfor forskjellige industriforbund, saa er dette kun pekt paa som en 
illustration. Antallet av industriforbund maa bli saa faa som mulig. Det 
lar -sig nemlig ikke gjøre skemaiisk at opstille de forskjellige forbund, men 
utviklingen vil nok sikkert medlføre at man her finder det mest praktiske.

Industriforbunds f ormen byr paa virkelige fordele. Administrations- 
utgiftene blir billigere, Administrationen forenkles og aktionskraften økes.

Vi har idag indenfor Landsorganisatiorten 34 fagforbund. Disse 34 
fagforbund kunde uten større vanskeligheter slaaes sammen efter indu
strielle linjer saaledes at man ikke fik mere end 20 industriforbund. Dette 
vil alle forstaa maa bety en forenkling i organisationsapparatet, likesom 
det ogsaa vil bety at aktionskraften økes. Man fik da samlet arbeiderne i 
større forbund end hvad tilfæidet er nu.

Der er selvfølgelig mange hindringer som maa overvindes, men naar 
man ser at det betyr en kraftig utvikling av hele fagorganisationen maa 
saken kunne løses.
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Hvor radikalt industriforbundsformen skal gjennemføres er jo et 
skjønsspørsmaal, likesom det ogsaa meget kommer an paa hvor hurtig 
en forandring kan gjennemføres.

Vi har optat arbeidet for at socialisere bedriftene. For imidlertid at 
kunne føre dette ut i virkeligheten og ikke la det bli bare med en tilfældig 
bestemmelse er det ogsaa nødvendig for socialisefingcn at organisationen 
bygges efter de industrielle linjer.

Rigtignok kan ikke en hel industri socialtSeres paa en gang, men dette 
maa ske bedriftsvis og det er da om at gjøre for organisationen at den 
er bygget saaledes, at den har fiildt kjendskap til industrien cg bedriftens 
love. Jeg anser det for at være helt nødvendig for socialiscringen at der 
organiseres efter de industrielle linjer.

Jeg er ikke uenig i s am org anis a t ionene, men mener at disse bør fort- 
sætte og i forbindelse med disse de faglige oplysningskontorer. Samorga- 
nisationens opgave efter overgang til industriforbundsformen blir selv
følgelig ledelse av konflikter, agitation og oplysningsarbeide. Vi tror sam- 
organisationen her har en stor opgave, likesom vi ogsaa tror at det er 
nødvendig at faa utviklet oplysningskontorene.

Det er saaledes ikke skrækken for sainorgiuiisauoucne som har bevir
ket at vi fremsætter forslag om industrivis organisation, men det ske r av 
den grund at vi finder at fagorganisatiouen ved industriforbund vil styr
kes, mens den ved overgang til samorganisiationer efter den foreliggende 
indstilling vil bli svækket.

Vi har Arbeidsgiverforeningen med sin industriorganisation at be- 
kjæmpe og eventuelt kjæmpe mot, og da denne er bygget efter industrielle 
linjer maa det kunne skjønnes at vi ikke kan opnaa en kampdygtig orga
nisation ved at gaa over til en hel opløsning av den nuværende organi
sation. Naar Arbeidsgiverforeningen har bygget sin organisation efter in
dustrielle linjer, er dette paa grund av den naturlige utvikling indenfor de 
industrielle omraader og ut fra at de derved har opnaaet sin styrke.

Organisationen efter de industrielle linjer er klar og grei, og naar 
vore motstandere har sin organisation bygget efter de industrielle linjer 
skulde det ogsaa tilsvare at vi maatte bygge vor organisation paa samme 
maate.

La os se tingen saaledes som den fortoner sig i det virkelige liv: Den 
industrivise organisation med industrigrupper, som 9-mandskoniiteen ind- 
stiller paa, vil ikke ha nogen betydning og heller ikke kunne miagte at ut
rette nioget gavnlig for organisationen. Fagfølelsen vil man ogsaa efter 
Tranmæls uttalelse i 1910 komme tillivs ved overgang til industriforbund, 
og efter Lians uttalelse paa de senere kongresser vil man ved industrifor
bund skape en virkelig kampdygtig organisation.

Vi maa lære av Arbeidsgiverforeningen. Den har stadig utviklet sin 
organisation. bygget den sterkere og sterkere efter de industrielle linjer 
i landsomfattende grupper. La os bygge organisationen saa enkel og smi
dig som mulig og med størst mulig bestemmelsesret for medlemmene!

Vi bør ogsaa se paa hvad der blev besluttet paa Den røde faglige In- 
ternationales kongros i Moskva 1921. Denne kong res uttalte sig for indu
striforbund og uttalte:

12
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«Organisationens. vigtigste opgave he.staar i overgang fra fagforbund 
fil industriforbund.

Løsenet: «Et forbund i en bedrift» miaa bli de revolutionære forbunds 
kampløsen.

Samtlige arbeidere i en maskinfabrik, uten hensyn til forskjellen i fag 
og kvalifiseringsgrad, fra mekanikere til ulærte arbeidere, forener sig i et. 
metalarbeidernes enhetsforbiind, samtlige arbeidere i en tekstilfabrik (væ- 
vere, montører, tnekanilvcre og ulærte arbeidere) danner teksiilarbeidenies 
forbund. Ved et slikt organisationissysteni staar der en sluttet blok av alle 
.arbeiderkategorier i enhver bedrift, i alle fabrikker, mot arbeidsgiverne.»

La os ikke foreta et eksperiment som kan komme til at virke ødelæg- 
gende pan vor brganisation. Vi treenger nu ro iiidenfor fagorgauisationen. 
I formandens aapningstale av landsmøtet blev vi bekjendt med medlems
antallet indenfor forbundet, og dette skulde tilsi at medlemmene nu tar 
fat paa det virkelige organisationsarboide og at ikke oimlægningsspørs- 
maalet skal overskygge det vigtigste arbeide indenfor organisationen.

Skal man nu her paa landsmøtet gaia til vedtagelse av omlægning til 
samorganisationer vil man ganske sikkert om ikke lang tid igjen ha spørs- 
maalet .om omorganisering, idet at man, som Lian paa de sklstc kongres
ser har uttalt, ikke kan komme forbi utviklingen. Og den gaar i retning 
av industriel organisatiou. Jeg vil anbefale paa det sterkeste at landsmø
tet uttaler sig for omlægning til industriforbund, med mest mulig selvbe- 
stemmelsesret for avdelingene og medlemmene saaledes at vi ikke faar au 
centralistisk organisation som omlægningen efter 9-mandskoniiteeii vil bli.

Jeg vil slutte med at opta følgende forslag:
«I erkjendelsen av at den stadig sterkere koncentration av kapital- 

magten i forbindelse med den industrielle og tekniske utvikling nødvendig
gjør den sterkest mulige sammenslutning industrivis, finder landsmøtet at 
den heldigste organisationsform for den faglige organisation er sammen
slutning i landsomfattende industriforbund og kræver at kongressen sna
rest mulig realiserer overgang til industriforbund.»

Jens Sof/L Utgangspunktet for den faglige opposition, hvis første tals- 
mandl v:ar Tranmæl, var ikke bare at faa en anden iorm for organisationen, 
men at søke at faa organisationen omlagt fra primitiv fag- til klasseorga- 
nisation. I og med en slik omlægnmg blir det ikke spørsmaial om yd re 
konturer, men om organisationens eget indhold, dens handledygtighet og 
evne til at løse de opgave r som foreligger. Dette var ogsaa uttrykkelig 
præcisert av fagoppositionen, 1 Trondlijemsresohitioueii uttaltes bl. a. der 
at det ikke bare gjaldt at kjæmpe indenfor rammen av det nuværende 
samfund, men at sprænge denne ramme for at danne et nyt, et socialistisk 
samfund ved producentenes egen kontrol eller overtagelse av ledelsen. Og 
det maa være klart. Slik ogsaa her. En «omlægning» av organisationsfor- 
mene betyr saa li tet. Men dette utgarigpunkt later til at være komiteen 
fuldstændig fremmed.

Fagopipositionens væseutiigste indhold, kjernen i dens program, var 
socialismen. Og noget andet kunde det ikke være. Det parlamentariske 
soeialdemokrati var altfor utilstrækkelig til at gjennomføre soeialismen. 
Det var utvandet. Inden den partipolitiske bevægelse var der heller ingen
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ensartet opfatning av hvordan løsningen av de sociale spørsmaal skulde, 
foregå a: der fandtes de utalligste scliattcringer.

Nu kan det kan ske sies, at denne løsning har den faglige organisation 
fundet og kr.æsat i og med kongresbeslutningen av 1920. Men det er no
get tvilsomt hvad denne beslutning sier. Selv soeialiscringskomiteens ind- 
stilling har liten forbindelse med soeialiseringeåti'Og hvad har vi set? Ikke 
1;unge efter fik vi den Klingenbergske makverkslov — «det mest utvan- 
dede politiske kvaksalveri som ctidmi er forelagt norske arbeidere,» kaldte 
Tranmæl den, like efter kongressen. Men saa gaar fagorganisationens le
delse hen og godkjender denne lov. Hvor staar vi saa idag med «arbeider- 
utvalgsbevægelsen»?

Lt fra de grundbelragtninger man gjorde i fagoppositioneus tid gik 
man over til at se paa fagorganisationens indhold. Man støtte her paa 
borgfredsforholdet som stadfæstcdes ved de bindende overenskomster. 
Tariffene blev betegnet som soveputer for arbeiderne i tarifperioden. Og 
det var rigtig. Spørsmaalet er om det har forandret sig noget fra fagop- 
positionens dage paa det punkt. Man kan si at stillingen til de bindende 
overenskomster ikke er noget princip. Den røde faglige Internationale pe
ker dog uetop paa at anerkjendelsen av dem er borgfred i cgciitiigste for
stand. — I samme forbindelse pektes paa nødvendigheten av en førflering 
av kampmidlene.

Kan man si at dette forhold fortsat er tilstede — at der ikke er skedd 
nogen forandring?

Under de store sociale kampe vi har været vidne til har det været 
hævdet fra revolutionært hold at de maiatte utvides til genuralkanipe. 
Olaussen agiterte f. eks. for det under jernbanestreiken — i erkjendelsen 
av at en isolert faglig' kamp paa forhaaud var dømt. Efter mine begfeper 
rører dette ved en meget vigtig side av organisationens indhold. Og uten 
at dette indhold er tilstede nytter det ikke stort under hvilke lormer man 
organiserer sig. Men den herskende tilstand i vort land idag er iudstillet 
paa borgfred. Og hvad den indstiIling angaar som man bar faat sig fore
lagt fra organisafionskomiteen har dette enkelte punkt, som den omhand
ler, ikke nogensomhclst værdi. Det som skulde gi omlægningen værdi og 
indhold var dette at man skulde bygge paa det føderative system. Ti at 
gaa til en organisatorisk omlægning uten at faa massene i bevægelse hai 
ingen betydning hvor det gjælder løsningen av de revolutionære opgaver.

Gang paa gang er det fremholdt av Tranmæl med flere, at som en 
logisk følge av overgangen fra forhandlings- til kamptaktikken maatte 
man overgaa til en mer smidig organisationsform som indebar en decen- 
tralisation av magteii og ledelsen. Hvor det gjaldt de samfundsmæssige 
opgaver maatte arbeiderne samle sig i sine lokale fællesorganisationer, 
samorganisationer, for etterhvert som socialiseringsproeussen skred frem 
at sætte sig istand til at overta de funktioner som nu utøvedes av kapital
istene — en organisationsform som gav medlemmene den ful de selvbe- 
stemmelsesret.

Sammenligner man komitéindstillingen med det standpunkt som kom 
til uttryk i fagoppositioneus forslag paa kongressen i 1917 og betragter 
den centralmition, som komitéindstillingen stadfæster, melder det spørs
maal sig uvilkaarlig: hvorfor har den gamle fagoppositions mænd forlatt
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parolen om en decentralisering av magten? I indstillingen heter det an- 
gaaende samorganisationenes myndighet over ledelsen av konflikter, at 
«skal de faglige aktioner lykkes man enhver større konflikt som samor- 
ganisatiouene agter at iverksætte hidscndcs til l.andsorganisationen og er
holde dens godkjendelse. Det er naturlig at samorganisationene derefter 
leder de rent lokale konflikter og Landsorganisationen dem som faar vi
dere omfang.» Dette berører et punkt: som var et av de vigtigste under 
debatten i 1917 og de diskussioner som førtes i aarene forut. Norsk Ar
beidsgiverforening har forJængst distancert den faglige Landsorganisation 
med hensyn til maglforholdet, idet den har sørget: for at gjøre kampene 
landsomfattende. Og denne tendens tiltar i og med bedriftskoncentratio- 
nen, sammenslutningen av aktieselskapene etc. Hvis man her skal stad- 
fæste at samorganisationene bare skal ha ret til at bestemme over lokale 
konflikter vil dette bety det samme som at medlemmene faar adgang til 
at bestemme over konflikters ledelse og forløp for kanske 10—15—-20 pro- 
cent av samtlige deltagende arbeidere i et bestemt tidsrum. I 15-mands- 
komiteens indstilling var ialfald mindretallet kommet til det at medlem
mene selv skulde ha med dette at gjøre. Men denne betragtning motsies 
fuldstændig i præmissene for 9-riiandskomitcen — præmisser som har faat 
sin tydelige konklusion i lovforslagets paragraf 8. Man har altsaa forka
stet det som var det eneste positive i forslaget fra 1917, og hvori det het 
(side 85):

Naar vi nu staar foran en revision av organisationens taktik og former, vil 
mindretallet paa det aller sterkeste anbefale at man gaar til hel omlægning og 
at man bygger paa et bestemt princip, en gjennemført linje, saa dier kan bli plan 
og system i arbeidet. Fagoppbsitionens program anviser en slik framgangslinje: 
et socialistisk eller revolutionært formaal, en mer agressiv taktik, en sterkere og 
planmæssigere utnyttelse av de kampmidler arbeiderne raader over og en ela
stisk organisationsiorm som gir anledning til utfoldelse av alle de kræfter en 
kamporganisation har til sin dispusition og hvilende paa en saa bred demokratisk 
basis som mulig.

Disse sporsmaal hænger sammen. Det ene kan ikke løsrives fra det andet 
uten at svække hele organisatiomsbygningen. De bør derfor sees i sammenhæng 
og bedømmes under ett.

Hvad man nu har gjort er netop dette at rive hovedspørsmaalet ut av 
sin sammenhæng. Og det er det som gir den nye indstilling saa liten 
værd. Det øvrige blir da lettere forstaiaelig. Det heter at fagforeningene 
skal fortsætte som hittil, verkstedsklubbene likedan o. s, v.

Den organisatoriske inddeling som komiteen foreslaar forekommer 
mig ogsaa eiendommelig. Det kan ikke være nogen logisk gjcnnemførelse 
av mdustriorganisationsprincippet dette. Endel av den gamle fagopposi- 
tions tilliængere har fremsat et forslag som er langt mer tilfredsstillende. 
Det bibeholder den lokale selvbestemmelsesret overfor industrielle aktio
ner, og med hensyn til landsomfattende kampe har man — i motsætning 
til 9-mandskomiteen — mdustriføderationen. Paa samme tidl tar forslaget 
hensyn til de specifike forhold som gjælder for die forskjellige grupper 
som vanskelig har latt sig indpasse, f. eks. anlægsarbeiderne. 9-mands- 
komiteens indstilling byr paa den vanskelighet at disse blir henvist til de 
respektive lokale samorganisationer. Skal anlægsarbeiderne knæsætte di-
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rekte aktion og føre den ut i livet blir denne ordning en total umulighet. 
Vort forslag — det er egentlig Nilssen som har utarbeidet det -- lægder 
formene naturlig til rette, og samtidig er bestemmelsesretten i or den

Ødegaard indrømmer direkte at man ikke kan gaa over tra den nu 
værende organisationsform paa en slik maate at den utsættes Jo c 
sprænges. Man maa ta «tilbørlige hensyn». Jeg vet ikke hvad disse er, 
men det skal vel si at fagforeningene maa bibeholdes. Dl en række av 
de øvrige indvendinger som er fremført skal jeg senere komme tilbake, 
jeg føler mig noget uvel og skal foreløbig slutte med dette. Jeg Vl1 kon- 
kludere med et forslag om at vi maa forkaste 9-mandskomiteens mdsti - 
Ung og samle os om den av Ottersen m. fl. utarbeidede indstilling. Hvis 
det kunde tænkes at man ikke er moden for at beslutte sig for samorga- 
nisationsforiueTi kunde det ligge nær subsidiært at opta forslag om at gaa 
over til en industrivis organisaition som uttrykt i kongressens beslutning 
av 1920. Mellem denne og industriforbund er der dog en himmelvid for- 
skjel Hvis man erkjender ikke at kunne akceptere samorgamsationstan- 
keu ført ut i praksis, men maa bli staaende ved eu overgang til industri
forbund, da ligger deri en tilkjendegivelse av at den norske iagorganisation 
ikke er moden for sin revolutionære opgave. Hvis vi ikke er modne nok 
til at samle os om fagoppositionens standpunkt kan sporsmaalet melde 
sig om at overgaa til industriel organisering og gi hovedstyret i opdrag 
at utarbeide love og regler for derigjenncm hurtigst at sætte den industri
elle. organisation ut i livet. Jeg vil derfor ioreslaa.

«Da den: av 9-mandskomiteen utarbeidede indstilling til omlægning av 
organisationsformene ikke gir uttryk for Den norske E^gWgtrons 
grundsyn — fagforeningsbevægelsens revolutionære eller sociahstiske fo 
maal paa det føderative grundlag — finder landsmøtet ikke at kunne
,ed Lattemrtet finder at den av Osc. L. Ottereen m. ff. ntarbefdcde »i- 
stilling bedre dækker det revolutionære og føderalistiske grundsyn i Den 
norske Fagopposition, saavel som den eiter landsmøtets meninJ 
bedre dækker socialiseringsprocessen, slik som den maa arte sig eiter
de ^henhold lærtirbeshitte^landsmøteit: At denne indstilling blir at vedta.

Subsidiært forcslaaes: At hovedstyret faar i opdrag at utarbeide sta- 
tuter og regler for den av kongressen i 1920 fattede beslutning om over
gang til industrivis organisation samt fastsættelse av tidspunktet for den 
nye ordnings ikrafttræden, som uttrykkelig forutsættes at ske hurtigst

Ole Larsen: Der er inder. Norsk Arbeidsmandsforbund henge bilt 
arbeidet for en omlægning av fagorgnnisationen,_ og vi har været emg 
om det nødvendige i dens omlægning til en revolutwnær kamporganisation. 
leg vil da si at vi her maa samle os om den nye taktik som alene kan 
føre frem til arbeiderklassens frigjørelse. Der er fra 9-miandskomiteen 
fremkommet to indstillingen Jeg kan ikke fæste mm hd til nogen av 
dem Skal vi faa fremgang og vinde frem til det maal vi har sat ps 
maa vi ogsaa' gi dette uttryk. Vi ser hvor langt vi kommer efter alter
nativ I; det blir bare et stykke paa vei. Efter alternativ II kommer vi 
litt længer. Men vi kan ikke gaa til at opløse vore fagforeninger. Qaai
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vi saa tilbake til de gamle former linder vi snart at de er for gammel
dagse; vi staar her langt tilbake for arbeidsgiverne. Vi maa frem til 
slike former at vi ikke oftere utssetter os for at dømmes ved en ret 
Jeg beklager de domme som er faldt iaar og henstiller til landsmøtet 
at man aldrig mer bøier sig for denslags vilkaarligheter. Jeg konstaterer 
at alternativ I ikke er tilstrækkelig. Ma,alet maa være at samle al av
gjørelse blandt arbeiderne paa pliadsen. IVlen flertallet i komiteen har 
ment at man ihvertfald foreløbig ikke kan komme henger. Min forening 
i Høyanger har behandlet saken og besluttet urt der omstæiidigheteiie at 
maatte stemme for flertallets forslag, dog med tilføielse av en uttalelse — 
overensstemmende med, den som er vedtat i Bergen — om at samorgani- 
sationene faar mer ind fly deise paa arbeidspladsen.

Ole 0. Lian: Spørsmaalet er jo vitalt for vor organisation, og jeg 
gaa- derfor ut fra at selv de som ikke egentlig er repræseintanter, men 
gjester, faar lov til helt og fuldt at kunne delta i demre debat. Jeg gaar 
ut fra at landsmøtet paa en viss maate ogsaa gjør krav paa at jeg deltar, 
da jeg har været formand i den komité som er berørt av de foregaaenie 
talere.

Til at begynde med vil jeg si at jeg er helt ut enig med Solli i at det 
ikke er nogen form vi her diskuterer, men i høi grad en realitet. Man 
vilde ellers ikke være blit gjenstand for den firedobbelte ild som her er 
kommet. Men det er ganske urigtig naar han vil ha det til, at denne 
indstilling ikke eier det indhold som var forutsælningen da kongressen 
vedtok sin uttalelse i 1920: det er en feilagtig utlægning. Paa side 72 
i indstillingen er det uttrykkelig sagt, at man ikke linder grund til i nogen 
større utstrækning at gaa ind paa de principielle sider som er nævnt, for 
det har kongressen allerede fastslaat. Derfor er det i indstillingen sagt 
herom bare følgende;

Fagorganisationens maa! er jo arbeidernes frigjørelse — socialismen. Hvad 
det gjælder at opnaa er den fuldstændige avskaffelse av utbytningen samt en 
saa fuldkommen prodiiktionsform at ingen kræfter gaar tilspilde. Paa samme 
tid maa den enkeltes evner og kræfter friest mulig faa utfolde sig. Og ledelsen 
av samfundslivet og produktionen maa ligge hos dem som arbeider. Arbeider
klassens opgaver er ikke alene at gjennemføre den socialc omvæltning, men 
ogsaa at nyttiggjøre sig resultatene av seiren.

Herom er der stort set enighet in den den norske fagorganisation. Vor sidste 
kongros Tauet enstemmige beslutninger som peker herpaa.

Men det er klart, at arbeidet for at naa dette maal maa begynde fra neden 
og springe frem av arbeidernes erkjendelse og overbevisning.

Striden om organisationsformone bunder da i dette: Hvilken sammenslut- 
ningsform og hvilke kampformer er de bedste for opnaaelsen av arbeidefbevge- 
gelsens endelige maal?

Under drøftelsen herav maa selvfølgelig ogsaa tages hensyn til fagorgani- 
sationens daglige kamp for opretholdelsen av de bedst mulige arbeidsvilkaar 
og kampen overhodet forat beskytte arbeiderne mot følgene av den herskende
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privatkapitalistiske utbytning. Men disse ting bør sees i sammcnhæng, for de 
hænger i virkeligheten sammen.

Vi hævdter at vi skal bygge vor organisations form ut fra den idé, 
at naar tiden er inde til at gjøre den omvæltning, som maa til, skal arbei
derne faa nyttiggjøre sig den seier som er vundet. Det et ungtig naar 
Solli mener, at indstillingen ikke har det indhold som dem kjæmpet for 
som kaldte sig fagoppositjonen. Tvertom er der meget i fagoppositionens 
program som peker paa det som er forutsætningen for den omlægning, 
som her er foreslaat.

Jeg vil ogsaa si til Martinsen, naar han eiter er hvad der er sagt i 
del aar og det aar: Naar det gjælder en levende organisation som tag- 
organisationen nytter det ikke at peke paa standpunkter tidligere, om 
man vil følge utviklingen og da trække lærdom av de erfaringer som: den 
til enhver tid gir. I 1913 stod jeg paa denne tribune og kjæmpet for 
industriforbundsformen, men de som taler for den idag stod da og é- 
klæmjjct den. Man kan overlate til visse organer her i landet at bruke 
citatsprøiter.

Skal man bedømme det som her foreligger maa mani se paa iag- 
organisationens utvikling i vort land og søke at iinde ^ sammcnhængcn. 
Og da er forholdet jo det, at til at begynde med stod fagorganisationen 
i Norge paa et helt reformistisk grundlag. Nu har den et dobbelt program. 
Den har dagens krav, selvfølgelig: under de nuværende samfundsforhold 
'at verge arbeiderne mest mulig mot utbytningen gjeiinem den aktion 
som kan gjøres av fagorganisationen; men den har samtidig det 
maal at arbeide hen imot socialismen. Naar dette er lastslaat blir det 
nødvendig for organisationens medlemmer at se paa orgamsationstor- 
nieme i denne forbindelse.

Vi kan indrømme, selv om der idag hersker reaktion og mismot, at 
vi er bragt et langt stykke fremover. Men det er ogsaa klart, at skal vi 
ikke ha det endelige maal for øie blir det trøstesløst at drive fagorgam- 
sationsarbeide. Derfor gjælder det om at bygge organisafionen saa fuld
kommen, saa uangripelig og smidig som det overhodet gaar an. Vi ser, 
at jo mer vi slutter os sammen og iaar sterkere mdtlydclse i samfimdet, 
jo sterkere konsoliderer motstanderne sig og ruster sig ul ^néerne. 
Derfor blir de tak, som staar igjen, ogsaa de tyngste. Slik er klasse 
kampen. Det er ikke bare arbeidsgiverforeningen som gjennem sin politik 
tvinger os til at utbygge vore positioner; det gjøres like nødvendig ved de 
byrder som paalægges det arbeidende folk fra statens side. Kapitalen 
interesser støttes, indirekte og direkte, av hele det borgerlige samfund. 
Jeg mener at det er en naturlig ting, en følge av _den kamp som maa 
utkjæmpes. Statens organisation, slik som den er idag i magthavernes 
hænder, og arbeidsgivernes organisation er ett og det samme, y1 har 
set hvordan de supplerer hverandre til fuldkommenhet, under .de streik _ 
som er ført og de kriser vi har været oppe i. Naar saa er, da blir vi 
nødt til at strække den faglige organisations virksomhet længer ut end 
bare til det at ha opgjør med arbeidsgiverne om løns- og arbeidsvilkaa- 
rene- da maa det bli en ubønhørlig konsekvens, at man hegger forholdene 
S tilreue at arbeiderne forberedes til overtagelse av samfunds-
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K^ m °’ 1C‘!et er, l e ?0m ligger ’ ko™teens mdstilling — et uttryk for 
Karl Marx berømte ordArbeidere i alle land, foren eder!
^ , ■teg raener at den utvikling som samfundet har gjennemgaat gjør det nødvendig at se paa formen for vort organisationSrbeiSv ?g1!m del
ikke trter^e nn v at gjcil!,efnforc en fuld omlægning skal v! 

.KKe, u^'T()rI ifP6 °P- Vl maa ikke la os avskrække, ikke la være at 
! at ^et 'dicldigstc av alt vilde være, om dette landsmøte skulde vise 
Zrl aV liens,yn.tl1 def optetninger som er fremkommet fra forskjellige 
kom^5lof^entan,teile faar Veie °g Stemme Ut fra dcn «Piatmng de er 

Der har været megen diskussion om denne indsUllirg og der har
eudrCat * i! ilh J1 '(ii m i' Sf * * s'' ° "r i "r"1 omIægning;en- Je« kan ikke skjønne andet 
end at med den foroeredelse som denne sak nu har faat og faar vil der

ke kunne gives en bedre og tryggere behandlingsmaate
landsmøtS^t Tr f °g bør væ>re det avgjørende her er: mener
landsmøtet at den faglige orgamsation fremtidig skal bygge paa sam-
oigamsatmnsformen, eller skal den fortsat bygge paa forbund? Der
hvirvles meget støv op om detaljene. Men det er ikke dem det kommer
an paa naar man skal træffe sit valg. Der vil være fuld anledning for
erPStS t!l m Stille ændrinffsforslag til par&grafena Indstillingen
, Uet 11 U|natum. Men det som er et reelt ultimatum er valget melicm 

de to orgamsationsfonner.
Naar jeg for mit vedkommende etter alvorlig og grundig overveielser «. «*»*«« H* tadtar. to er « rSS

rækkerit fra den betragtning, som jeg her allerede har nævnt,. at jeg idag 
anser det for git at fagorganisationem maa ha et andet indiiold end i den 
føiste famlende tid, da den hadde nok med at samle arbeiderne. Vi maia 
ta sigte paa at utvikle og styrke den klassesolidaritet som er skapt.

der endnu teiag mangler adskillig paa denne er organisationsformene 
sikkert nok en væsentlig aarsak, om. ikke den. eneste: Vi staar i saa 
enseende desværre adskillig tilbake for vore motstandere. I 1921 viste 

de norske arbeidsgivere sig saa solidariske med rederne og de andre at 
vi maaifc gaa til em almindelig storstreik for at søke at redde saa nogen- 
lunde sjøfolkenes lønninger. Det ideelle for os vil være en organisations- 
form som bygger paa de forskjellige hedriftsorganisationcr paa et sted 
samlet i de lokale samorganisationer, og disse igjen samlet i en enhet som 
uttiyk for arbeiderklassens fælles vilje. Jeg tror at denne form vil til-
føre os større styrke, og at vi vil faa en kraftigere organLsation end nu 
er tnfældet.

Det er ogsaa klart at gjeiineiii samorganisaLioiiene vil og maa med
lemmene, slik som kampen føres nu, faa større iiidflyddse paa sakenes 
avgjørelse end forbundsformen gir anledning til. Vi har et udmerket 
eksempel av nyeste dato: Der kom op i sekretariatet spørsmaalet om vi 
skulde være nødt til at akeeptere tvungen voldgift, fordi organjsaUon.cn og 
arbeiderklassen hadde' liten magt til at motstaa arbeidsgivernes angrep, 
nvad skiiide sekretariatet gjøre? Jo, det maatte henvende sig til for
bundsstyrene i Kristiania. Resultatet av det var, at det ikke fandtes 
muhg at gaa til nogen aktion, efter hvad styrene oplyste. Hadde fælles- 
oiganisal-ioncn været bygget paa samorganisationer som laa spredt ut
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over landet og hadde kjendskap til forholdene paa hvert sted, vilde det 
været en let sak at bringe paa det rene hvordan hele Norges organiserte 
arbeiderbefolkning saa paa den sak. Nu maatte det derimot overlates 
til styrene at si hvordan de tænkte at medlemmene saa paa det. Det er 
derfor aldeles urigtlg, naar Solli vil ha det til at den indstilling som her 
foreligger ikke bygger paa det føderative priucip. Det er netop det den 
gjør. I lovene har dette faat sit sterke uttryk — først og fremst i § 1, 
og i § S har det føderative organisationsprineip faat saa bred plads som det 
efter omstændighetene lar sig gjøre. Man kan være misfornøid med 
at samorganisationene f. eks. ikke faar al kontingent; men det spørs- 
maal faar avgjøres paa kongressen, og forbundenes uttalelse vil her bli 
tat hensyn til. Man har ogsaa hørt den indvending at forsikringsinstitu- 
tionene strider mot fagoppositionens program. Men ingen har sagt at 
disse skal være en varig ordning. Derimot har man set det som en 
overgangsform som har sine fordele fremfor den nuværende forbunds- 
forsikring at man etablerer en f ællesi or sikring for hele organisationen, 
indtil spørsmaalet kan bli ordnet ved samfundsmæssig forsorg.

Der er her ogsaa gjort indvendinger likeoverfor industrigruppene slik 
som de er optrukket. De grupper som komiteen foreslaar er ikke efter lovene 
tillagt nogen besluttende myndighet, netop fordi man har villet bygge arbei- 
derorganisationen op som en ren og skjær klasseorganisation. Samorganisa
tionene som repræsentanter for alle arbeidere paa stedet og Landsorganisa- 
tiouen som repræsentant for hele arbeiderklassen faar være de 
avgjørende instanser. Men ved siden herav vil ogsaa gruppene faa stor 
betydning. Saa stor burde klassefølelsen være nu at man ikke skulde 
behøve at frygte for at den ene industrigruppe skulde misunde og æte 
op den anden.

Jeg vil ha sagt tilslut at jeg haaber landsmøtet slutter sig til komi
teens indstilling. Den er utarbeidet paa grundlag av den diskussion som 
er ført tidligere og jeg tror den er nøktern og rimelig overveiet. Detaljene 
kan vi diskutere og ændre, og min mening er den at komiteen er nødt til at 
gaa sammen igjen for at se paa det som foreligger fra landsmøtene og 
forbundene. Man blir nødt til at utarbeide en tillægsindstilling som faar 
forelægges. for kongressen. Trusler om sprængnmg maa ikke føre til 
at vi lar os skræmme fra det vi anser for det rigtige i dette spørsmaai. 
Naar alle forbund har behandlet det faar det bli kongressens sak at ta 
endelig standpunkt til spørsmaalet.

Kvamme: Overfor en omlægning som vi saa at si er enig om blir 
det et praktisk spørsmaai hvilke forslag vi her skal samle os om. Jeg er 
stemt for alternativ I med tilføielseii i Bergens-forslaget om at samorga- 
nisationene gives en mer utstrakt myndighet. Forholdene kan ligge noget 
anderledes an for de forskjellige steder, men for en by som Bergen er 
dette det mest tiltalende og det som gir mest betryggelse for at med
lemmenes interesser kan bli varet at. Den forening jeg repræsenlerer har 
ogsaa sluttet sig til dette.

Det besluttedes at fortsætte utover kvelden efter en pause fra kl. 
G til 7.
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Efter oplæsning av protokollen fra eftenniddagsmøtet, fortsattes 
xliskussionen.

II. Moen: Alle har talt for en omlægning, ogsaa Martinsen. Han 
nævnte at allerede i 1910 var spørsniaalet om en omlægning til industri
forbund oppe paa kongressen, likesaa i 1913, men at det viste sig den- 
gang at den forbundsform, som vi fremdeles har, var i stor majoritet. 
De som dengang var ivrige for at bekjæmpe industriforbiindsorgaiiisatio- 
nen er idag gaat helt over til den og bekjæmper omlægning paa de faglige 
samorganisationers grand. Det bekræfter sig altsaa at de fremdeles hæn- 
ger efter og ikke kan følge med i den revolutionære utvikling. — Jeg 
sa at der var enighet om nødvendigheten av en forandring. Men, hvor
dan? Her er to hovedretninger in den for dette landsmøte, likesom det 
har været paa de andre. Lægger man merke til hvilke spor der er avsat 
som resultat av de mange aars agitalion, helt siden den norske fagoppo- 
sition stiftedes, vil man se at der er skodd en stor forandring fra kon
gressen i 1917 og til den i 1920. Naar der ikke dcstomindre er dem som 
vil bygge den fremtidige organisationsform op paa et andet grundlag end 
det som sidstc kongres fastslog kommer det av at de ikke vil føre mo
derne klassekamp; de holder sig heller til den paralmentariske virksom
het indenfor organisationen, slik som vi fører den endnu idag. Idag fore
gnar kampen ikke paa arbeidspladsen, men herinde i Kristiania ved for
handlingsbordet. De som staar for industriforbund vil bort fra den virke
lige klassekamp. Vi husker at i organisationens første tid var der be
geistring for handling blandt arbeidsmændeme. Senere har vi faat alle 
disse institutioner som vore saker skal passere gjennem. Dette gjør 
igjen en radikal omlægning fra granden av saa meget mer nødvendig.

Med hensyn til alternativene er de ikke som jeg ønsker de skulde 
være. Men naar de kommer i den form har jeg forstaat det saadan at 
organisationskomiteen har villet bestræbe sig for at samle alle Lands- 
organisationens medlemmer indenfor rammen. Vi i Norsk Arbeidsmands
forbund har altid forfegtet den revolutionære retning, i politik som i den 
faglige bevægelse. Men vi har samtidig en række forbund som ikke er 
av den støpring. Og ogsaa disse maa beholdes — og de maa vindes 
for vor sak. Dithen maa vi komme hvis ikke arbeiderne skal synke ned 
i mer økonomisk elendighet end de lider under idag. — Begge de fore- 
slaatte alternativer bygger paa lokale samorganisationer. Alt. I vil dog 
bibeholde fagforeningene. Jeg kan ikke være enig i at man beholder disse 
samtidig som vi ophæver forbundsformen; vi kan ikke bli staaende bare 
ved dette. Vi har altid hæv det at man maatte fjerne det som hindret 
arbeidsfolkene fra at komme .sammen. Men efter alt. I vil de fremdeles 
bli staaende isolert fra hverandre. Skal man gaa til omlægning paa sam- 
organisatibnenes grund er det selvsagt at man maa tea bort ogsaa det 
led, som er den bærende kraft i forbundenes opretholdelse, nemlig fag
foreningene. Arbeiderne skal samles for at føre klassekampen i fælles- 
skap. Jeg anbefaler derfor alternativ II til vedtagelse og vil ogsaa frem
komme med et forslag i den retning.

Det er sagt at de lokale samorganisationer ikke passer for sociali- 
seringen. Det er ikke tilfældet. Indenfor rammen av samorganisationene 
har vi vore industrigrupper, som igjen danner en fælles enhet inden Lands-
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organisationens ramme. Hadde vi hat en slik organisationsform tidligere 
vilde vi ha sta at ganske anderledes sterkt i det end vi nu gjør. Vi kom 
tilkort i storstreiken; i en slik gencralkamp er det øieblikket som gjælder 
og som tæller; at gaa ut paa fjorten dages varsel er det samme som 
at svække aktionen fra første stund. — Jeg mener at arbeiderne maa ha 
en større bevægelighet end der er forutsat i de lovbestemmelser som er 
trukket op av komiteen, efter alternativ I. Halvard Olsen, som har ut
arbeidet det andet alternativ, sier ogsaa at disse love maa forandres. — 
Der er stor forskjel, sa Solli, paa industriforbund og mdustrivis organi- 
sation. Jeg kan ikke se det slik. Ti en industriel eller industrivis organi- 
sation vil absolut munde ut i et industriforbund. Jeg kan ikke tro at 
dette landsmøte vil nøie sig med at gaa dette lille skridt i stedet for at ta 
skridlct helt ut. Og da tar man alternativ II. Jeg fremsætter følgende 
forslag:

1. Landsmøtet tinder at 9-mandskomiteens forslag til omlægning av or
ganisationsform ene paa lokale samorganisationer er ef skridt i den 
rigtige retning for at Skape en handlekraftig organisation.

2. Av de 2 alternativer som foreligger finder landsmøtet at alternativ 2 
er det som sikrest kan garantere en virkelig kamporganisation over
ensstemmende med det gnmdsyn som er forfegtet av Den norske 
Fagopposition og den industrielle utvikling som er foregaat i de 
sklste aar.

3. Landsmøtet nedsætter en komité paa 5 medlemmer for at utarbeide et 
lovforslag til alternativ 2 som forelægges Landsorganisationens 
kongres 1923.

4. 15-mandskomiteens mindretalsindstilling av 1917 og den foreliggende 
brosjyre om arbeidernes føderative klassekamporganisation, som er 
ntgit' av medlemmer av Den norske Fagopposition der blev stiftet 
i 1913, lægges til grund for behandling av lovene.

5. Lovforslaget omsendes Arbcidsmandsforbnndets medlemmer tii ur
avstemning.

6. I henhold hertil anbefaler landsmøte kongressen at vedta alternativ II.

1 hovedstyret stod der 11 mot 5 i spørsniaalet om at anbefale om
lægning til samorganisationer. I realiteten er det alternativ II ^som har 
faat hovedstyrets flertals tilslutning, idet 7 av de 11 stemte for dette 
og bare 3 for alt. I. — Der fin de s ingen love for alt. II, meri dette ser 
jeg som en fordel, idet mån da vil ha anledning til at bygge lovene op 
slik at de gir samorganisationene mer bevægelsesfriliet end det frein- 
gaar av alternativ I. Jern- og Metfcalarbeiderforbundet ei ogsaa gaai 
over til II. Hvis dette landsmøte gjør det samme vil repræsentantene
til kongressen fra de to forbund komme til at øve stor indflydelse paa
kongressen med hensyn til de lokale sambrgaiiisationer, saafremt om
lægning besluttes. Og i det tilfælde tror jeg alt. II vedtages. Men man
maa ha love ogsaa for dette. Og vi kan da gjøre vor opfatning sterkt
gjældemde i den senere utformning av disse;

P. Vest ad: Dcsom tidligere har tilhørt fagoppositiohen maa gjenkaWe 
i erindringen det program som dengang opstilled.es. Det var ikke for 
fagoppositionen - bare øm at gjøre åt skape den smidigst mulige
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organisation for dagens krav, men den hadde sat sig et revolutioiiæn 
maal, og det var dette som bestemte programmet og handlingene. Dette 
er behandlet tidligere av Solli, og jeg skal derfor ikke gaa nærmere ind 
paa denne side av saken. Lian vil de cftcrvise føderalismens princip i 
9-mandskomiteens forslag, men han gik temmelig, letvint over det og har 
heller ikke søkt at imøtegaa det som Solli var inde paa. — Betingelsen for 
at fagorganisationen skal fylde sin opgave er eni saa elastisk organisations- 
form som mulig. Fagoppositiouen vikle derfor ha fastslaat de stedlige 
samorganisationer som grundlaget, men slik at disse fik beholde et ut
strakt selvstyre. I indstillingen finder man ikke noget igjen av dette. 
Lovene er i sig selv det bedste bevis for hvor lite denne indstilling har 
med føderalismen at gjøre. Gruppene f. eks. kan ikke holde møter uten 
at die skal ligge under samorgamsationen. Lian glemte at referere de 
krasseste eksempler hentet fra lovene. Vi har villet en føderativ revolu- 
tionær klassekamporganisation; i stedet faar vi en reaktiomær og byraa- 
kratisk organisationsform — og en centralistisk som søker sin like i 
noget land. Der skal dannes ialt 60 samorganisationer. Det blir en 
parodi paa samorganisationer i et vidtstrakt land som vort; de 60 blir 
like mange smaa forbund. Man kan bare se paa hvordan de efter ind- 
stillingen vil komme til at virke for anlægsarbeidernes vedkommende. 
Strækningen Sunhian—Grong er paa 9 mil; dier vil de vistnok komme til 
at tilhøre Siamorganisationen i Trondhjem — eller kanske i Stcnkjær? 
Hvilken hurtigere avgjørelse av sakene kan man faa ved at sende dem 
fra Sunnan—Grong om Stenkjær til Kristiania og tilbake? Og hvilken 
betingelse har dem i Stenkjær for at sætte sig ind i forholdene ved et 
jernbaneanlæg? En samorganisation maa da ialiald dannes overalt hvor 
der findes en avdeling. — Hvad industrigruppene angaar skal de ikke 
efter forslaget faa nogcnsonihclsl betydning. De skal være adinuiistra- 
tioiisorganer, og til at skjøtte dem skal der vælges tillidsmænd av kon
gressen. Jesg antar de greier sig likesaa godt med kontordamer; det blir 
ialfald billigere. — Det samme tilbakeskridt gjør sig gjældende i spørs- 
maalet om kampformene. Obstruktion og sabotage er lagt paa hylden. 
Likesaa med forsikringsvæsenet — det vil si: det skal opretholdes. Det 
store bedrag er at folk hvis livsopgave det har været at forfegte fago-p- 
positionens ideer — som Halvard Olsen, Volan og Tranmæl — bar under
skrevet denne indstilling. Og disse navn virker paa folk — uten at man 
bryr sig med at læse gjenncm hvad der er skrevet og foreslaat. Tranmæl 
fortæller i «Social-Demokraten», at det er en kjendsgjerning at indstil
lingen ikke er i overensstemmelse med det som har været utgangspunktet 
for oppositionen. Hvad er saa hændt? Det er politikken som har løpet 
av med ham. Dette Tranmæls utsagn maa staa mer til troende end 
Lians ord idag. Hvilke forhold er det her i landet som har bevirket om
slaget sideni 1917 og som gjør at fagoppositiouen ikke længer kan brukes? 
Det kan ikke være andet end virkningene av den russiske revolution paa 
partiet — en tendens til at ville gjøre fagorganisationen til et underbruk 
for den politiske bevægelse. Men det maa her kunne gaa an at skille 
fagorganisationsmiandeo fra politikeren'. Hvis vi ikke her tar rev i seilene 
er jeg bange for at frafaldei fra rækkene vil fortsætte. Jeg anbefaler 
landsmøtets repræsentanter, og da jernbane- og anlægsarbeideme i første 
række, at samle sig om Sollis forslag.
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Volan: Vestad nævnte at der maatte ligge et politisk moment til grund, 
idet det skulde være om at gjøre for partiet at erobre fagforeningene. 
Nei langtfra! Det norske Arbeiderparti behøver sandelig ingen omlæg- 
uing av fagorganisationen for at «erobre» den.

Naar man skal drøfte de forslag som foreligger maa man se paa de 
to retninger, som der er inden fagbevægelsen: den retning som vil ha om- 
lægning til samorganisationer og den som vil ha opretholdt forbUndstor- 
men Nu har man hat fagforbund, og man er ogsaa delvis begyndlt at gaa 
over til industriforbund. Men hvad er forskjellen egentlig paa et industri
forbund og et fagforbund? Man sier at det er uheldig at ha optil 7 for
bund — som tilfældet er nu — interessert i en og samme industri Og det 
kan væfe noget i det, at det er uheldig, og at det vilde være bedre at ha 
bare ét end alle disse 7. Men paa den anden side skal man huske paa, at 
de lonsaktioner som foretages i jernindustrien og i bygningsfagene er de 
som praktisk og faktisk bestemmer lønsvilkaarene for arbeiderklassen 
stort set her i landet. Det er organisationen i disse to industrier som er 
nødt'til at bryte vei i den norske fagorganisation. Slik har det været, og 
slik vil det vedbli at være, indtil der vokser op andre industrier som spiller 
den samme rolle i vort p r oduk tiousl i v.

Der var en tid da de enkelte forbund gik sine egne veie. Men det var 
ikke i den tid da organisationen brøt gjennem her i landet. Og jeg tror 
neppe nogen alvorlig organisationsinand ønsker sig tilbake til de primitive 
forhold som dengang var tilstede. Det er fra de sidsite aar, da forbundene 
optraadte fælles, at man kan peke paa de store resultater av arbeiderklas
sens kamp paa det faglige omraade. I 1919 blev dier med tilslutning av 
alle forbund truffet den sterke avgjørelse, at intet forbund skulde slutte 
overenskomst med den anden part uten at 8-timersdagen var aherkjendt 
og uten at man fik en nogenlunde ferietid og kompensation for dyrtiden. 
Hadde ikke Arbeidernes faglige Landsorganisation paa foriiaand trukket 
op den linje vilde heller ikke den norske arbeiderklasse dengang ha magtet 
at gjennemføre disse centrale krav.

Landsorganisationiens beretning viser hvordan lønsbevægehene artet 
sig under krigsaarene. I 1915 opiiaaddcs en samlet lønsforhøielse for de 
arbeidere, som var ute i tarifrevision, av gjennemsnitiig 130 kroner pr. med
lem mot 255 kroner i 1916, 472 kroner i 1917, 747 kroner i 1918 og 772 kro
ner pr. medlem eller ialt ca. 95 millioner kroner i 1919. Ved siden av denne 
lønsstigning fik man gjennemkjæmpeit 48 timers arbeidsuke det sidste aar 
og 6 dages ferie, samtidig som overtidsbetalingen blev forhøiet. Endelig 
fik man ut av tariffene de forhadte bestemmelser om arbeidsgiverens uind- 
skrænkede ret til at lede og fordele arbeidet. — I 1920 fik man ferien for- 
længet; det skedde rigtignok ved voldgiftsdom, men der er ingen tvil om, 
at man det aar vilde ha kunnet kjæmpe frem det krav ogsaa «fen voldgift. 
Lønsstigningen for de1 arbeidere som hadde tarifrevision i 1920 utgjorde til- 
sammen 98 millioner eller i gjennemsnit 733 kroner pr. arbeider. Naar 
disse resultater kunde naaes skyldtes det at man var kommet væk fra den 
fagvise kamp, ind paa klasselinjen og marsjerte frem med bred front.

Der tales om føderalismen. Hvad sier 15-iiiar.dskoniitoens mindretal i 
sin konklusion? Jo de sier i punkt 4:

En konflikts iverksættelse og avslutning avgjøres av de som berøres av denne.
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Hvis en organisation, som gaar i kamp, ønsker de øvrige arbeideres støtte i form 
av solidarisk aktion eller økonomisk bistand, maa vedkommende organisation først 
utvirke dette. 1 saa fald berøres ogsaa de arbeidere, som yder solidarisk støtte, 
av konflikten og faar indflydelse over avslutningen saa langt deres støtte stræk- 
ker sig.

Hvad er det saa som foreligger i mdstillingen fra 9-iiiaiidskoniiteen? 
I paragraf 8, pimkt 5, heter det:

Utvides en konflikt til at omfatte flere sarnorganisationer eller grupper eilér 
hvis konflikten er av landsomfattende art, overtar sekretariatet overledelsen i sam
arbeide med vedkommende samorganisationers styrer. Forøvrig har sekretariatet 
ret tiknaarsomhelst at skride ind for ved direkte forhandling, med arbeidskjøperne 
at sake en opstaat konflikt bilagt eller endog hævet,:hvis det er nødvendig, dog 
ikke før vedkommende samorganisationers styrer, som konflikten angaar, i fæiles- 
møte med sekretariatet har fattet beslutning herom. Samorganisatiouene bør i 
forveien ha indhentet de angjældende foreningers uttalelse.

Men det heter videre i punkt 7, at i fald der ikke opn-aaes enighet mel
lom sekretariatet og vedkommende orgaiiisationer om godkjendelse, utvi
delse eller avslutning av en konflikt kan saken forlanges forelagt for re- 
præsentantskapet til endelig avgjørelse.

Og hvad er repræsentantskapet i Landso-rganisationen eiter den forc- 
slaatte omlægning? Det er de av de lokale sarnorganisationer valgte re-, 
præsentanter — en 60 å, 70 mand ved siden hv et sekretariat.

Saa sies det — vi har hørt det ogsaa: javel, men Kristiania faglige 
samorganisation vil komme til at ha det overveiende flertal av repræsen- 
tantene. Valgreglene gaar imidlertid ut paa at alle samorganisationer skal 
vælge én repræsentant for de første 5000 medlemmer og siden 1 for hvert 
yderligere paabegyndt 5000-tal. Kristiania Samorganisation maa altsaa 
bli paa 50,000 medlemmer, før de faar 10 mand der.

Det er besynderlig, at flere av de som tidligere har været med og 
kjæmpet for omlægning til samorganisationer idag ind ta r det standpunkt, 
at de vil ha industriforbund. Det gjælder bl. a. Kvaie og Eikefjord, saa- 
vidt jeg har forstaat, og det samme er tilfældeit med andre.

Om forslaget fra komiteen vil jeg si, at det naturligvis ikke er saadam 
som jeg skulde ha ønsket at det var. Men man skal ta praktiske hensyn 
ogsaa, naar man gaar til omlægning av en organisation som staur i daglig 
aibeide. Saaledes gjælder det at finde en praktisk form under selve omj 
lægnirigsprocessen. Naar man faar praktisert det nye og vundet erfarin
ger for, hvordan arbeidet bør lægges an, faar man styrke samorganisatio- 
nenes streikeresurser, utvide deres bestemmelsesret og etterhvert søke at 
utbedre og underbygga det hele organisationsapparat. De skrevne boksta
ver i lovene er i og for sig ikke avgjørende, men viljen hos arbeiderne til 
at bygge op en re vol uti on; er fagorganisation paa det nyes griiud.

Jeg vil ikke uttale mig for eller mot hvorvidt det vilde være praktisk 
at ha en anden form for orgamsationen paa jembaneanlæggene. Men hvis. 
man skulde finde det praktisk at ha sarnorganisationer for anlæggeme, da 
bør man i al rimeligliets navn ikke forkaste omlægningen.

Jeg tror ikke det er i selve fagforeningen at fagstoltheten fostres. Det 
er mer i sammenslutningen landsvis, gjennem de forskjellige forbundsvise
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organer — bladene, forsikringsindretningene, deres agitation o. s. v.; det 
er i forbundene som saadanne at fagistoltheten krystaliserer sig. I fagfor
eningen føler medlemmene sig almindelig sota arbeidere.

Ved at gaa til en omlægning eiter alternativ I opnaar man en bety
delig forenkling av administrationen, fordi samorganisationenes antal blir 
mindre end etter alternativ IL For mit vedkommende er det derfor udle- 
lukkende av praktiske hensyn at jeg har valgt det første alternativ. Nogen 
ptincipiel forskiel paa dem ser jeg ikke. _

Det sies, at som arbeidsgiverne nu er organisert kan det aldrig bli tale 
om lokale konflikter. Selvfølgelig kan der bli store industrielle aktioner,, 
mett det hænder likesaa ofte at disse ordnes uten konflikt. Antderiedes 
derimot som regel med en mængde lokale konflikter. Norsk Arbeids- 
mandsforbund hadde 153 foreninger i konflikt i 1919. Mein bare 30 av disse 
deltok i industrielle konflikter, mens de 123 var engageri i tvistespørsmaal 
av rent lokal art. Det er det faktiske forhold.

Hvis man med ærlig vilje vil ha en omlægning av organisatioiien og 
vil bygge, paa samorganisationslinjen, da har man ikke andet at gjøre end 
at samle sig om et forslag, som kan sikre arbeidernes aktionsevne, den 
samlede klasses kampevne, ogsaa i den tid hvor det blir vanskelig for ar
beiderne etter omlægningen. Det gaar ikke an at rive hele fagorganisatio- 
nen op og bygge den bare paa, de bedste teorier om føderalisme og frihat; 
man maa ogsaa bygge den Slik at den evner at føre arbeiderklassens kamp 
i det øieblik selve omlægningen sker.

Løgavlen: Ødegaard uttalte at han vilde ikke komme ind paa, de for
skjellige mdstillmger. Ettersom vi ingen indleder skulde ha burde han ha 
redegjort mer specielt for sit standpunkt.

Jeg er fuldt overbevist om at en omlægning maa til; jeg har faat det 
bestyrket i den senere tid sterkere end nogensinde før. Men naar det 
spørres om maaten begynder man at reagere mot de forskjellige patent- 
mediciner, som de forskjellige, grupper og mænd kommer frem med. Jeg 
vil gjøre formandens ord til mine, at d!et gjælder at finde en linje som kan 
samle alle, og ut fra det har jeg tat mit standpunkt. Men desværre er jeg 
ikke saa optimistisk, at jeg tror det kan ske efter de linjer som er optruk- 
ket i 9-mandskomiteens, alternativ I. Jeg har ikke truffet en eneste arbei
der som har git sin uforbeholdne tilslutning til dette forslag. Og det er 
høist bemerkelsesværdig. Selv LandsoTganisationens iormand og vicefor- 
mand, som er blandt dette forslags fædre, har aapent og ærlig erkjendt, 
at de ikke er tilfreds med det selv.

Det er sagt at den revolutionære fløis maal — og der er ingen diver
gens om det — var at sprænge det nu bestaaende samfund, og at man til 
opnaaelsc herav maatte anlægge et videre syn for organisationens virk
somhet end netop1 den faglige kamp for dagen. Naar man skal være med 
at realisere dette da, kan det ikke ske paa anden maale end ved at man 
samler massene om sig og at massene har tillid til de som til forskjellig 
tid sysler med tingene. Men det er netop overfor dette, punkt jeg steiler,, 
naar jeg ser paa de fremkomne forslag. Skal man faa en samling da sker 
ikke det gjennem en koncentration av magien. Den norske arbeider er 
av en mistroisk karakter ; han vil ha noget indblik selv i tingene. Men man.



«kal da være klar over, at massenes uforbeholdne tillid ikke skapes gjen- 
nem nogen form for centralisering; diet er mit indtryk som arbeider.

Jeg vil allerede nu si, at jeg vil omlægning paa basis av samorganisa- 
tioner, men jeg er selvfølgelig ikke blind for, at man indeafor disse maa 
ha organer som varetar de forskjellige faggruppers interesser paa en fuldt 
betryggende maate.. Dette med at man skal faa bort gruppe- eller sær
interessene kan jeg ikke saadan uten videre sluke. Tror man at gruppe
interessene er rettet mot og virker til skade for de øvrige arbeidere? Det 
e- en feiltagelse. Det er mot arbeidskjøperne vi retter vort skyts i og med 
bcstræbelsene for at skape os en sterkest og smidigst mulig organisation. 
Derfor maa man ha de organer som er nødvendig, hvis man ikke iiiden 
kort tid skal faa krav paa en ny omlægning.

Vi sc'r at orgaiiisationcne er skrumpet ind i størrelse. Naar man taler 
om grandene hertil kan vi jo se det paa forskjellige maater. Men det tror 
jeg nok, at naar der paa forskjellige hold, bevisst eller ubevisst, arbeides 
tor at medlemmenes interesser skal overlates til denne eller hin tilfældige 
donsto! da er det ikke at vente at medlemmene skal kunne faa den nød
vendige tillid til sin organisation. Man bare hjælper til at dræpe interes- 
sen for sakerne, idet man sætter andre til at stelle med dem. Den vold
giftsdom som i disse dage er faldt for børkverkene er noget av det sørge- 
i^ar Se^ ^aa ingiig® omraade siden det berømte presteøre i 
D14. Det er sagt at organisatioiien er det eneste arbeiderne har at holde 
«ig til. Men ogsaa den sandhet kan forstaaes paa flere maater. Mener 
man iagorgamsationen da er jeg selvsagt enig; derimot ikke naar det gjæl- 
der den politiske organisation. Vi kan ikke la parlainentsgruppene ta ar
beidet ut av hænderne paa os og prisgi vore livsinteresser til korridor- og 
intngepohtikken. I en mindretalsindstilling fra socialkomiteen iaar har vi 
set arbeidernes egne tillidsmænd peke paa, at nødsarbeidsbetalingen pas- 
sende maatte sættes til «ruindst 1 krone timen». Et uttryk som dette kan 
vel ogsaa ha sin skyld for de voldgiftsdomme som er overgaat den norske 
arbeiderklasse.

Men tilbake til saken. Naar vore mænd kam anbefale en saa radikal 
•omlægning som at nedlægge forbundene har jeg ment, at man kunde sløife 
ogsaa fagforeningene og lægge det hele om paa en ny basis. — Lians tale 
virket paa mig anstrængt og noget freidig. Der skinnet intet igjennem av 
den begeistring jeg har set hos Lian før. Jeg husker harn f. eks. fra kon- 
gressen i 1912, da jeg stemte sammen med ham. Naar man ikke selv i sit 
inderste er enig i det som foreligger da bør man si det likefrem. Han an
tydet som noget av en retræt, at saken skulde behandles paanyt av komi
teen. Men i det øieblik komiteen fremlægger paa kongressen et nyt for
slag, som kanske er bygget paa et andet princip, har vi ogsaa fra tat med
lemmene anledningen til at bestemme direkte over indholdet av de even
tuelle beslutninger.

Vol an sa at jern- og bygningsarbeiderne ,skulde ha avgjort lønnsfor
holdene ogsaa for de øvrige arbeidere. Dette er vel en noget stiv paa- 
stand. At man gjorde det slik og slik i 1919 kom av at det gik op for de 
forskjellige forbundsledere, at de for engangs skyld fik samle sig istedeifor 
.at trække hver sin vei.
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Mvad angaar Moens forslag finder jeg det liøist besynderlig, idet det 
ene punkt slaar det andet ihjel.

Høgset: Efter 9-mandskomiteens forslag vil administrationskontin- 
geuten bli den samme som før, om ikke større. Og det er noget som alle 
vet, at det er kontingenten som har bragt folk til at forlate organisation en.. 
Dette er noget vi maa ha for øie, naar vi skal ta stilling til denne sak. Der 
maa ikke bli for mange funktionærer. — Angaaende medlemmenes be- 
ster.imelsesret under konflikter staur det uklart for mig, hvor stort selv
styret er tænkt at skulle bli. Paa den ene side sies det at et lønskrav vil 
maatte passere 2 instanser for at bli vedtat, mens Rieh. Hansen sier 6. Der
til skal kravet maatte fremsættes svært lang tid forut. Det hele synes 
mig at være et tvetydig produkt. Ser man hen til anlægsstreiken maa man 
si, at en reformistisk organisation som døn vi har er dømt til undergang.
_ Jeg har paa kongressen stemt for den beslutning som der blev fattet.
Men jeg er ikke bange for ait gaa paa et forslag som er bedre — et som 
kan bringe os nærmere selvstyret paa arbeidspladsen. Efter den indstil- 
ling som foreligger vil man faa em større magtkoncentration i Landsorga- 
nisationen end man allerede har. Naar det politiske parti har skrevet re- 
xolulionen paa sin fane for at skape selvstyre for det arbeidende folk maa 
det være en let sak for den faglige organisation at indstille sin egen virk
somhet derefter. Jeg finder at maatte stemme for det forslag som slutter 
sig til fagoppositionens program. Nogen. opløsning av fagforeningene gaar 
arbeiderne paa anlæggene ialfald ikke med paa.

Kr. Anne: Vi har ingen interesse av at lægge skjul paa at der er et 
skille mellein de forskjellige retninger, naar det gjælder fagorganisatio- 
nens former, formaal og taktik. Det som der forhaabentlig er enighet om 
ir den en arbeiderforsamling som denne er, at vort sterkeste magtmiddel, 
vort bedste vaaben, er den økonomiske organisation. Da burde man og
saa let kunne enes om, at dette magtmiddel maa anvendes aktivt i dem so- 
ciale kan p. mot den nationale og Internationale kapital. Men her støter 
man paa skillet. Dette kom ogsaa tilsyne i 15-mandskomiteens indstilliug, 
hvor flertallet lægger hovedvegten paa stat og kommune som forvaltnings
organer ogsaa i et socialistisk samfund. Overfor dette hævdet mindre
tallet, at arbeiderne maa i kraft av sine organisationer søke at skaffe sig 
kontrollen paa arbeidspladsen og dermed herredømmet over bedriftene. 
Ved en planmæssig og bevisst optræden kan arbeiderne uttales det hei 
— efterhaanden gjøre bedriftemes administrative og tekniske ledere til sine 
interesserte medhjælpere’, istedetfor at eie nu er leiet,ieneie for utbytter- 
klassen. Hvorvidt det i et slikt tilfælde er en fordel at overta en bedrift 
eller at kontrollere den er ikke et princip- men et heinsigtsmæssighetsspørs- 
maal. — Denne mindretallets betragtning falder ogsaa helt i flugt med so- 
cialiseringskomiteens indstilling, som merkværdig nok blev \ ed tat utem dis
sens paa fagkongressen i 1920. Det skulde vise at mindretallet i 1917 saa 
rigtig paa fremgangslimjen. — Skillet idag staar tnellem de reformistiske 
og de revolutionære synsmaater. Vi mener, at hvad det gjælder om er at 
finde en orgaiiisationsform som tar sigte paa organisatiomens deltagelse 
ogsaa i det rent samhmdsmæssige arbeide •— gjemnetm bedriftsorganisatio- 
ner som løper parallelt med de økonomiske og industrielle organisations- 
iormer. Der er saaledes en linje i 9-mandskomiteens indstilling. Men
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naar der^ er en linje og samtidig et skille hænger diet sammen med den 
ferskjel der er i opfatningen av kampens indliold.

Jeg skal ikke si mere om det principielle i denne forbindelse. Vol an: 
har paa en virkningsfuld maate tilbakevist endel av de angrep som er ført 
mot samorganisationsformen og det foreliggende forslag til omlægning. 
For os er denne omorganisation et helt igjennom praktisk spørsmaal. Vi 
har nu en mængde forbund. Tror man ikke de koster nogct? Der holdes, 
la os si, 11—12 forbundslandsmøter om aaret. For Sag-, Tomt- og Høvle- 
riarbeiderforbundet gik utgiftene til sidste landsmøte op i ca. 20,000 kro
ner, Papirindustriarbeiderforbundet 43,000, kommunearbeiderne 23,000, 
bakerne 13,000 og jern og metal 65 å 70,000 kraner. Dertil kommer saa de 
nødvendige trykningsomkostninger m. v. Det blir 175,000 kroner paa de 
6 forbund. Vori forbunds landsmøte er auslaat at ville koste noget om- 

. kring 200,000. Altsaa er man oppe i 375,000 kroner alene for disse syv 
forbund. Naar man tar dette i betragtmng, er det da rimelig grund: til at 
tro at det nye skulde bli dyrere end den ordning man har i dag? For1 de 
penger som jeg ber har nævmt kunde der drives en god del nyttig agita- 
tion.. Det er, mener jeg, den rene skræmselsagitation, naar dette med 
kontingenten gjøres til et kolossalt stort spørsmaal. Og den, er ikke 
holdbar. Det heter i lovene, at samorganisationene skal selv vælge sine 
tillidsmænd; de raader da ogsaa selv over hvor stort antallet av disse 
skal være. Og det burde være fuldt demokratisk.

Det er sagt at indstillingen er i strid med fagopposilioueiis program., 
idet den skulde ta magten fra medlemmene. Jeg, vil be repræscntantcne 
læse § 8 igjennem paanyt. Det staar uttrykkelig der at konfliktsspørsmaal. 
som, opstaar, skal forelægges samo.rganisationenp til behandling, og at 
disse dertil skal ha indhcntet foreningenes uttalelse paa forhaand. — Med: 
hensyn til forsikringsvæscnct har fagoppositionen selvsagt altid hævdet 
son- det principielle^ at man maa komme bort fra det. Men jeg minder 
om at 15-mandskomiteens mindretal vilde forsøksvis ha opretholdt indtil: 
videre ialfald arbeidsledighetskassene — fei at merke underlagt Lands- 
organisationeii. — Om kontingenten er det sagt, at den bør være ens for 
alle Landsorganisationens medlemmer. I de 34 forbund som nu bestaar 
er kontingenten høist forskjellig. Det er paastaat at 9-mandskomiteen i 
sin indstilling ikke skulde ha tat «praktiske hensyn», men bare fulgt teoriene.. 
Men er ikke det et praktisk tiltak at arbeide for at faa indført et ensartet, 
kontingentsystem indenfor en revolutionær klasseorgianisation?'

Naar jeg er for organisationens omlægning er det ogsaa diktert av 
den nye situation som er imitraadt i forbindelse med ds faglige kampe.. 
Ved tarifopgjørene tar man ikke bare hensyn til gruppene som saadanne; 
der indgaaes overenskomster som omfatter det store flertal. Vi har set,., 
at det f. eks. i Danmark iaar ikke har været mulig at faa et opgjør for 
nogen enkelt gruppe; der maatte traffes en gener el ordning. Lignende- 
situationer har man været oppe i ogsaa i Sverige og i andre land. Det 
er Æfassekampene som er traadt i forgrunden. Det gjælder da om for 
de organiserte arbeidere at finde en organisationsform, som kan tilpasses; 
de nye forhold — og det er det som 9-mandskomiteen anviser. Med 
hensyn til alternativene er der ingen principforskjel mefem dem; valget, 
maa her være et praktisk spørsmaal og kan ikke- være noget andet. Jeg
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\il slutte med at uttale som mit haab, at det ikke vil lykkes for dem som 
er vore motstandere i denne sak at skape forvirring blandt de kamerater 
som er for omlægningen.

Fredag 16. juni.
Ordstyrer: Sundbye.

Protokollen refcrertes. — Chr. Rasmussen fremsatte følgende forslag 
til forretningsordenen: Naar ikke skriftlig avstemning eller navneoprop 
forlanges, foretagcs avstemningene ved haandsoprækning, og optælling 
av de som har avgit stemmetegn foretagcs straks. — Forslaget forka- 
stedes,

Støstad vilde som medlem av budgetkomiteem henstille, at landsmøtet 
vedtok samme beslutning under budgettet som i 1918, nemlig at der under 
budgetbehandlingen bare fastsættes pensioner. løtminger, tællepenger, ho
norar til forretningsutvalget, diæt, tapt arbeidsfortjeneste samt bevilgning 
til agitationen. — Forslaget vedtoges.

Ang. Davidsen foreslog: Den kommunistiske stortingsgruppe indbydes 
til landsmøtet. — Forslaget forkastedes med stort flertal

Man fortsatte derpaa debatten om
organisationsf ormene

med 30 talere indtegnet.
Nic. Næss: Jeg vil protestere overfor Solli, naar han ber vil fremstille 

sig som den eneste sande repræsentant for fagoppositionen. Flere av 
9-mandskomiteens medlemmer maa. vel ogsaa regnes med her — folk som 
har været med paa at kjæmpe de nye tanker frem og nedlagt et grund- 
læggende arbeide. Det er bare en haandfuld misfornøidde som idag har 
villet ta patent paa at være de eneste sande fagoppositionstilhængere. — 
Jeg er enig med Aune i at der ingen principiel f or skjel er paa de to alter
nativer. Men en praktisk forskjel er der. Naar man skal gaa fil om
lægning er det for at faa en virkelig klasseorganisation. Men skal man 
d'a beholde fagforeningene, som har bidrat til at opaxmne fagstolthetcn 
paa bekostning av klassefølelsen, da tar man bare et halvt skridt. Dat 
bedste maatte være at bygge den nye organisation direkte paa bedrifts
livet. Bedriftsgruppene maa sees som de virkelige organisationer paa 
arbeidspladsen, som de der overtar fagforeningenes funktioncr. De vil 
skape en ganske anden interesser hois arbeiderne og lære dem til, at de 
er nødt til at delta, hvis de vil ha sine interesser fremmet. Skal man 
gaa til en omlægning av organisatidnen, da bør man la medlemmene 
forstaa at det skal være en omlægning som ændrer ved det gamle 
grundlpg.

Det er eiendommelig at se hvilken interesse det idag er blit for indu
striforbund. Jeg hair en mistanke om, at naar denne form nu sættes op 
mot samorganisationsformen er det — specielt for deres vedkommende 
som tidligere har været mot industriforbund — et forsøk paa at for
kludre det hele. Det ser desværre ut til at die som idag er for industri-
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forbund ogsaa har faat med1 sig endel, som i sin tid hørte til de ivrigste 
fagoppositionsmænd. Jeg har vanskelig for at skjønne hvad disse har 
ment med sin stilling, naar die nu trækker sig tilbake. Selv øm indstillingen 
ikke tilfredsstiller helt ut maa jo ideen være det bærende i vor bevægeise. 
Og diet skulde vel ikke være nogen grund til at bryte med ideen. Det 
eneste man nu har alt gjøre er at ta konsekvensene av de tanker som oppo- 
sitionen har kjæmpet for og som paa dette landsmøte staar foran sin løs
ning. — Martinsen fremholdt at industriforbundsformen var bedst, naar 
man skulde gaa over til socialiseringen. Men han sl og det ilijel efterpaa, 
idet han var opmcrksom paa at socialiseringen iiiaatlc foregaa bedriftsvis, 
ikke iiidastrivis. Da blir spørsmaalet, om det ikke er bedst at ha organi- 
sationer bygget paa bedriftslivet. Videre sa han at Moskva-teseoe anbe
falte industriforbund. Det staar kanske saa paa papiret. Men Moskva- 
tesene er ikke saa uelastiske, at det ikke vil tillates en fagorganisation 
som den norske at indrcttc sig paa basis av lokale samorganisatiouer. 
Der menes forøvrig ikke i tesene forbund i den almindelige forstand, men 
bedriftsorganisationer.

Støstad: Det som egentlig var kjernen i den norske fagopposition var 
ideen om at gjøre fagorganisationeii til en revolutionær klassekamporga- 
nisation — med andre ord: at skaffe vor organfsation et andet indhold. 
Oppøsitioiien brøt med det gamle princip, at man bare skulde tilstræbe 
forbedringer for arbeiderne indenfor det nuværende samfund, og satte op 
som sit program arbeidernes aktive deltagelse i kampen om. samfunds- 
rnagten. Det fastsloges altsaa her, at ogsaa vore økonomiske sammen
slutninger maatte ha et politisk indhold. Det vakte i sin tid ganske sterk 
kamp. Ingen vaaget at motsætte sig det nye bent ut, men mange var 
betænkelig. Man kunde si denslags, blev det sagt, men ikke skrive det 
ned. Naar oppositionen allikevel vandt frem tilslut, trods motstand, var 
det fordi dens krav stod i den bcdstc pakt med utviklingen. Det var 
naturlig at man videre maatte undersøke de former som det var praktisk 
at arbeide efter som uttryk for det nye indhold!. Og da laia samorgani- 
sationsformen nær.

Om denne er det sagt nok her, saa jeg skal ikke komme noget dypere 
ind paa det spørsmaal. Men det er ikke rigtig at si at det centrale i 
programmet var samorganisationenes magtomraade. Hovedsaken — og 
det som der blev lagt vegt paa — var at; gi vor økonomiske organisation 
et andet indhold end det den tidligere hadde. Derfor er det en tilsnikelse 
at si at de, som deltok i fagopposilionens arbeide, nu har f rav eget det 
centrale. Idag staar praktisk talt hele den norske arbeiderklasse enig om 
det indhold som vore faglige og politiske organisationer skal ha. Der er 
ogsaa stort set enighet om at man ikke kan komme frem til et socialistisk 
samfund uten gjennem en revolutionær omveltning, og uten at man har 
de organer istand som vil være nødvendig for at gjeimemføre denne. 
Naar der er almindelig enighet om dette er det ogsaa naturlig at kongres
sen i 1920 knæsatte det nye indhold og rastslog maalet. Videre fastsloges 
samorganisationsfoTmen som den mest passende. Det virker derfor paa 
mig noget underlig, at netop som man staar foran kravenes løsning hvad 
organisationsformen angaar er man vidne til, at enkelte av de som tid
ligere har kjæmpet for omlægningen pludselig er blit ræd for at ta kon
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sekvensene av sin opfatning og sin egen virksomhet. Der skræmmes 
ba a de med det ene og det andet, som vi har hørt. Jeg begriper faktisk 
talt ikke hvorfor disse idag er gaat over til forslaget om industritorbnnd. 
Vil man ha væk fagskillet mellem arbeiderne nytter det ikke at bh staa- 
ende ved en form som gir uttryk for den enkelte industris interesser. 
Martinsen mente at formene hadde mindre at bety, og at det vai in 
holdet det kom an paa. Det er rigtig. Men det har ogsaa hetvdmn 
under hvilke vilkaar den revolutionære vilje nar anledning til at utvikl 
og utfolde sig. Og her kommer vi ikke bort fra formene Jeg vil si ti 
dem som tidligere hair hørt fag oppositionen til, men som idag ^ ^mmet 
tilbake til dem som før har bekjæmpet os med neb og klør, at de bør
overveie sin stilling nøie, før de stemmer.

Saa et par ord til Løgavlen, som sa at stortingsgruppen hadde kommet 
med indstilling om 1 krone timen for nødisarbeide. Arbeidsman,dsiorlnm- 
det gjorde som vi vet, en henvendelse til statsmagtene om at lorsknus- 
betalingen maatte bli sat til mindst halvanden krone. I januar naar frem
satte «nuppen et forslag, som optok dette. Imidlertid kom høiresoeialisten 
Bergorsen med en kjælke i veien, idet han som konklusjon paa en mter- 
pellaiion fremsatte et forslag, som gik under hvad vi hadde Toreslaat. 
Dette forslag blev oversendt socialkomiteen, som blev nødt til at ta st l- 
Irg til det For ikke al maatte gaa sammen med borgerne maatte yi her 
stemme for forslaget, men vi henviste_ forøvrig til forbundets skrivelse av 
26. december og vor gruppes forslag i januai iaar.

Kvale: Naar der rettes klander i anledning av at enkelte, søm det 
sies. har forladt sit tidligere standpunkt, da sigtes der vel ogsaa til mig. 
Imidlertid er vi av den formening, at vi holder fast ved den linje som 
oppositionen først var inde paa. Jeg fik dengang et levende indtryk av, 
at netop spørsmaalet om hvilken myndighet medlemmene skulde ha vai 
det centrale — spørsmaalet om magtforholdet mellem ledelsen og aib - 
derne! Slagordei var jo bl. a. det, at man skulde flytte magten bor 
fra funktionærene i Kristiania. Det er ingen hovedsak for mig om yi 
faar en organisation bygget paa lokale samorgamsationer eller ^dustn- 
forbund; det vigtigste er: hvilken stilling faar medlemmene mden de 
nye organisationsform? Naar jeg har valgt at støtte det forslag som 
Martinsen og Stenvik har optat i hovedstyret, er det dog ikke sikkert at 
vi blir enige naar vi kommer \x\ lovene. Det er sagt, at 9-mandskomiteens 
forslag er i overenissternmelse med fagoppositionens syn. Jeg troa* at ce 
har ret som hævder, at komiteen har forladt dette syn. Naar jeg vil 
anbefale mdustriorganisationer bør de, mener jeg, bygges paa den føde
rative'tanke, slik som fagoppositionen i den første tid tænkte sig orga- 
nisationen bygget. Man kom, igaar ogsaa ind paa spørsmaalet om hvad 
det vilde, komme til at koste efter det ene eller andet forslag. Jeg tror 
at industriforbundsformen her vil vise sig at være den billigste. Jeg vilde 
ønske at Løgavlen, Veslad. Solli og de andre paa den side kunde blit 
enig om dette forslag, i stedet for at dele industriorgamsationene op i 
to dele; det vil bare skape uklarhet. Den avstemning som hittil har fore- 
gaat viser, at forbund med et samlet medlemstal av 21,768 har forkastet 
begge alternativer, mens forbund med 20,764 medlemmer har sluttet sig 
til alternativ 1 eller II. Det viser at dette er et spørsmaal, som meget
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vanskelig vil kunne faa sin avgjørelse paa den kommende kongres. Jeg 
anbefaler, at de som foretrækker det forslag, som er utarbeidet av enkelte 
medlemmer av den tidligere fagopposition, og de som holder paa indu- 
striorganisationer samler sig til et Ju‘llcs standpunkt og sørger for1 frem- 
sættelse av et forslag som bygger paa oppositionens grundJag.

Rich. Hansen: Idag oplever jeg ialfald noget som jeg har arbeidbt 
foi i mange aar, nemlig at faa frem til nøiere beskuelse det fata morgana 
som heter s amorganis ationsf orm en. Det er jo saa, at før man bygger 
et hus vil man gjerne ha planene paa det rene og vite hvordan bygverket 
er rnent at se ut i det indre. I 15-mandskomiteen foreslog jag ogsaa 
nedsat et engere utvalg, bestaaende utelukkende av tilliængere av fag- 
oppositioiicn, for at man. kunde faa et rids av det hele i alle sine enkelt
heter; den ytre fa ca de kjendte vi jo. Jeg vikle se specialtegningene, av 
hvilke man kunne dømme om huset var praktisk at bo i og om det svarte 
til sit behov. Fordi jeg aldrig har trodd noget særdeles meget paa agi- 
tationen for omlægning til samorganisationer foreslog jeg dette. Men 
dette forslag motsatte Tranmæl sig; man skulde fremdeles holde sig bare 
til de runde talemater. Saa i 1920 var det igjen spørsniaalet om organi- 
sationsf ormenes omlægning; da vil de jeg i sekretariatet ha en komité 
nedsat til at utarbeide utkast til tove for den nye organisalkm. Men, det 
mødte fremdeles motstand. Kongressen vedtok at nedsætte em komité 
— og fordi denne komité nedsattes sier man at kongressen var enig i at 
slik skulde det være!

Nu har man set specialtegningene. For Lian har jO' dette været et 
pligtarbeide, men Tranmæl, Halvard Olsen og Volan har da certifikat 
som fagopponenter! Og nu viser det sig at forslaget slet ikke tilfreds
stiller de virkelig forstaaelsesfulde av oppositionens medlemmer. Jeg vil 
ogsaa paastaa at nogen mer slurvet indstillmg skal man lete henge eiter. 
Se bare paa industrigruppene! Dertil mangler man i iudstUlmgen fuld- 
stændig en geografisk opsætning for samorganisationene. Jeg antar at 
der vil bli iler end de 60. Men da brister ogsaa beregmmgene for hvor 
mange funktionærer man skal ha. Forslaget indeholder heller intet be
stemt om kontingenten — det er en lukket bok. Og dette er da ikke 
noget uvæsentlig, selv om man vil si at man «appellerer til de sletteste 
instinkter» ved at snakke om det. Selvfølgelig nævnes der heller ikke 
da noget om hvor stor understøttelsen skal være eller om fordelingen av 
kontingenten. Hvordan lovene er kommet istand fremgaar tydelig derav, 
at de er klippet ut av Norsk Arbeidsmandsforbunds love — og det er jo 
udmerket; men betragter man hvordan utvalget er kommet istand vil man 
hegge merke til at de radikale paragraifer findes ikke 1 dette forslag. 
De er alle veiet og fundet for let.

Lian begyndte med at angripe syndikalister og reformister, og især 
de sidste, fordi begge retninger var mot dette program. Det er fortrædelig 
at han slik skal staa og spytte sig selv i ansigtøt. For det er Lian som 
«reformist» som har hat betydning og utrettet et verk. Han sier som 
saa: Tidligere har fagorganisationen hat en reformistisk opgave; nu. i 
det sidste har den faat en soeialistisk — derfor maa vi tendre organi- 
sationsformen. Undres om ikke Lian har været like sterkt interessert for 
socialismen før som han nu er. Læser man konklusjonen i 15-matids-
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komiteens flertalsindstilling vil det være tydelig for alle, at det _ikke er 
:noget spørsmaal av ny dato dette at fagforeningene skal arbeide x social-
istisk retniiig.^dtrykkct av at ogsaa 9-inandskoinitcen og indsiillmgcns ild- 
tilbedere ar kommet til det resultat, at det ikke er sikkert at dette pro
dukt vil bli vedtar. Lian slog, saaledes paa en ny behandling. Vi vet 
altsaa ikke hvad der kan komme til at foreligge paa kongressen. Kanske 
man skal frode en sæk som kan rumme alt mulig? . . . ,

Lian Volan og flere har været linde paa, at hvaid det gjælder er at 
opelske klassefølelsen og komme bort fra fagfølclsen. Har da virkoig 
den sidste staat i veien for arbeidernes klassesolidaritet hei i landøL 
Jeg spør- har man nogen beviser for det? Jeg har i over 17 aar sittet x 
sekretariatet, men jeg har endnu aldrig set at denne «fagfølelse» er traadt 
saa sterkt frem, at vi ikke har kunnet optræ som khisse, naar vi har 
faat drøftet sitiuitionen i fællesskap. Og hvad er ellers at st paa at 
en nnuid er «stolt» av sit fag og sit yrke? Det er intet andet end en 
agitationsfrase dette. Jaja, ophæv baade fagtorbund og ^foremiigor, 
vi ophæver ikke fagskillet med det, men vi ophæver vore organisatwner.

Det er en merkelig maate mani bruker for at fortolke tingene væk. 
Som med forsikringskasseiie. Idag staar det forbundene fnf for om de 
vil ophæve arbeidsledighetskassene eller ikke; f aar man derimot denne 
forsikring ind under Landsorgamsationen blir den bindende for alle. Det 
er klart at kontingenten da maa hølt op. Men det er ikke sikkert at alle 
inagter at betale den. — Industrigruppene, er det sagt, skulde faa saa over- 
maade stor betydning. Jeg begriper ikke det. Man val ikke kunne faa re- 
præsentation paa kongressen-for alle grupper tiltrods for at koragiesse 
skal ansætte (vælge) deres lønnede lillidsniænd. — Volan spurte om fo 
ski ollen paa fag- og industriforbund. Jeg trodde han hadde greie paa d . 
Sr v™ eo tid sa tøi, da fortwKta» sik sine egne vdp dei tidl nu 
forbi, og ingen ønsker den tilbake. Ja jeg skal fortælle ham at aet vat 
forbundenes blomstringstid at de gik sine «egne veie». VvJn^ nok \ or 
..egen konflikt. For vi hadde litt føderation den gang, litt sclvraadighet. 
Resultatet av lønsbevægelsene i 1920 med de mange millioner i mertar- 
tjenestc skyldtes ikke den centralistiske ledelse av Laiidsorgauisationen, 
men konjunkturene paa arbeidsmarkedet; det burde ogsaa Volan kunne for- 
sS. Mme sa; at der var flere som nu hadde et andet syn paa klasse
kampen end den gamle retning hadde. Hvad forstaar nu han sig paa det 
. .. selv om han har lært endel? Hvorfor anbefalte vi fagforeningene alle
rede for aar tilbake at melde sig ind i partiet, hvis det ikke var fordi vi 
trodde paa socialismen? - Videre sa Aune at man vilde spare penger ved 
ikke at holde landsmøter. Jeg vil alvorlig spørre, om ikke det vil bli et 
savn at vi ingen forbund skal ha? Jeg tror sikkert at de mange forbunds
landsmøter bar hat større betydning end Landsorganisationens kongresser.

Hei__fagorganisationen er da virkelig en levende organisation og
har det tilfælles med alt levende, at den former sig efter de naturlige for
hold- den vil ogsaa herefter tilpasse sig og ta de former som er nødven
dig for at møte motstanden. Men den lar sig ikke forme i skemaer og 
rubrikker, slik som det er gjort i indstillingen. -Jeg vil si om Alfred M. 
Nilssens brosjyre, at den betegner da nogen føderalisme, mens 9-mands-
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komiteen vil samle al magt i sekretariatet. Men ellers er forskjellen ikke* 
saa stor Der er klandret at enkelte som før var mot industriforbund nu

f07/, ' CJi,!ar |ldrig yæret mot det. Men formene kan skifte, eftersom 
oi holdene ligger praktisk tilrette. Der kan ncevnes et land som Danmark,, 

hvor arbeiderne har bygget sin organisaition op efter skarpt avgrænsede 
faglige linjer, og hvor de har evnet at skape en organisation som er ster
kere end vor. Den tafler nu omkring 350,000 medlemmer. Og er ikke 
denne organisation like godt som vor istand til at føre en kamp? Vi har 
grund til at ta hatten av for de danske arbeidere. De bad ikke om vold- 
giit, og de driver ikke slagsmaa! indbyrdes. I Danmark er fagforbundene 
grundenhetene med føderalistisk myndighet. Derfor kunde Dansk Ar
beidsmandsforbund ta avstand fra cenitralorganisationen under avviklingen 
av den sidste storkamp og føre sin kamp længer. -- Det er troen og be
geistringen for organisationen som skal føre os frem, ikke de forskjellige 
eksperimenter. Jeg vil be de som ikke har bundne mandater — alle som 
har frihet til at gjøre som de vil: stem ned den indstilling som er forelagt!

. Oksvik: Man bør debattere en sak som denne lidenskapsløst — ikke 
, se sig op som Tranmæl gjorde i sin konifirmationstale ved festen forle

den. Meget av det som fagoppositionen reiste, kamp for var berettiget 
og det var nødvendig som en «faglig gjennemtræk». Men — som erfarin
gen viser ogsaa in den vort forbund — har man ikke høstet bare fordele 
og gode resultater av denne retniugs arbeide. Oppositionen mente det 
£°dt- jVløii ikke alt som den har nient at ville realisere' har vist sig at 
være , det pure guld. Det maa være nok her ai vise hen til Alfred M. Nils- 
sens faglige eventyr. Vi skal erkjende at vi hver paa vor kant gjør et ær
lig forsøk paa at forbedre apparatet — deri er jeg enig med formanden. 
Og det er vel ogsaa det eneste hvori jeg kan si mig enig med ham. Vi maa 
forstaa den ting, at her holder vi paa at arbeide os sammen mot det fælles 
maal. Jeg synes ogsaa at dette landsmøte i dette tilfælde har røbeit større 
toleranse end de foregaaeudc landsmøter jeg har del tat i. Jeg vil si det: 
til landsmøtets ros; det viser a-r utan har hat 4 aar mer at lære paa.

Fra 1910 og utover gik utviklingen i sirtaa steg; vi hadde de lange ta- 
iifpenoder, og forholdene bragte en sund og berettiget misnøie frem hos 
arbeiderne. Fagoppositionen skal ha al anerkjendelse for at den her tok 
kampen op. Allerede før krigen kom og skapte nye problemer var da dis- 
kiissioiien om organisationsformene i fuld gang herhjemme. Idag søkes 
de som vil ha industriforbund mistænkeliggjort. For min del har jeg læn- 
ge ment at den faglige deling i specialgrupper var uheldig, og jeg stemte 
ogsaa paa kongressen i 1917 for Wiuges forslag. Men da var spørsmaa- 
let rigtignok ikke aktuelt. Hadde Tranmæl og hans meningsfæller den- 
gang tat dat praktiske standpunkt at arbeide for omlægning til industri
forbund vilde vi mulig ha mønstret en majoritet for det. Men de Koldt paa 
sit negative standpunkt; det var kjærringa mot strømmen. Saa kom mian 
frem til kongressen i 1920. Den knæsatte Kristiania faglige Samorgani-
sations forslag, som vi alle kjender. Jeg kan her indskyte at jeg _ be-
drøveligvis kanske — var den eneste av dfe 77 repræsentanter fra Arbeids- 
mandsforbundet paa kongressen som stemte mot denne, beslutning. Paa 
disse punkter har ialfaJd ikke jeg slingret.

Lian talte om «klare standpunkter»; han skulde vise vei i vellinga..
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Naar man ser den mangel paa linje som karakteriserer fagforcuingspoli- 
tikeren Lian fra først til sidst er det vel ingen, som vil Uegge nogen vegt 
paa hvad han sier. - Jeg tinder at maatte si det, selv om han er tilstede 
som gjest. I 1913 var han industriforbundsmand med liv og sjæl. I 1917 
hadde han den fornøielse at kunne kjærnpe ned dette standpunkt og samti
dig fornøielsen av at bekjæmpe Tranmæl. idet parolen var: vi fortsæiler 
med det vi har. Men imens fortsatte ogsaa Tranmæl at agiterer; vi fik 
konfirmationsmøter rundt det ganske land. I 1920 var da det overveiende 
antal, ialfald tilsyneladende, stemt for samorganisationsformen, og den. 
seiret. Lian kom ber i en knipen stilling. Saa orienterte han sig over 
til Tranmæl igjen — det er gangen i historien. Derfor kan hans opfatning 
her idag ikke tillægges nogen vegt. Den slags gjøgle ri og cirkusløier, som. 
Laudsorganisatioucns formand har drevet i disse aar maa, hvis man vil 
være ærlig, fordømmes.

Likesom Ødegaard søkte Volan i sit belærende foredrag at slaa fast, 
at alternativ I var veien man maatte gaa. Volan brukte ogsaa nogen eks
empler, som. skulde bevise hvor litet holdbar den taktik var* som den 
«gamle retning» hadde ført. Naar der i denne forbindelse tales om løns- 
stigningene under opgangstiden og de store «seire» som er vundet vil jeg 
si, at det er en billig traiik at slaa om sig med dette til forsvar for den: 
faglige politik. som har været drevet i de sidste aar. Man gebærder sig 
voldsomt, taler med gestus om fores,taaende storkamp og puster sig op i 
egen indbildning. Dette kunde ledelsen gjøre uten nogensomhelst risiko,, 
fordi den visste at den hadde voldgiftsloven og papa Gunnar i bakhaanden. 
Da saa Gunnar blev borte sa de ansvarlige — ogsaa de revolutionære, el
ler ialfald det store gross av dem — at nu bestiller vi vold gift selv. Det 
er, kanske ikke saa sikkert at de greier at snu sig like godt til næste aar. Og 
hvad da? Da kan de gaa ut og søke at reise arbeiderne til «storkamp».

Alt dette viser, at delingslinjen indenfor bevægelsen gaar litt forskjel
lig. Derfor skal man være forsigitig med at karakterisere dem, som ikke 
i alle dele sverger til de revolutionære fraser.

Hvis jeg var for omlægning til samorganisationer og fandt den reali
sabel vilde jeg som konsekvent manid holde paa Halvard Olsens, forslag. 
Men det er klart at dette forslag er ugjennemførlig idag, selv om det hø
res aldrig saa bestikkende. Forøvrig tinder jeg, at die som har talt for 
omlægning her ikke har evnet at paavise. hvor fordelen for klassen skulde 
ligge i en saadan forandring. Arbeiderklassen er praktisk anlagt; den er 
ikke anlagt for teori. Derfor har de teoretiske diskussioner skapt forvir
ring. Men vi kan ikke se bort fra den kompakte motstand som arbeids
giverne og kapitalistklassen sætter mot os. Hvis vi hadde et mcdlems- 
materiel som var indstillet paa det, og det forøvrig var gieiiucmiørlig,. 
vilde ingen orgaiiisationsiorm være mer ideel end den som er fores,laat 
av Solli. Men han ser bort fra de faktiske forhold som er tilstede idag.. 
I alternativ I er man ogsaa in de paa en viss realitetserkj endelse. Men da 
skal man ikke blande kortene og si, at selvfølgelig er det «føderativt» 
fremdeles! — Jeg vil ikke sigte Anne for at ville avskaffe landsmøtene. 
livis det lot sig gjøre at avskaffe landsmøtene vilde diktaturet naturlig
vis kunne praktiseres saa meget lettere. Men det vil vi ikke ha noget av.

Naar arbeiderbevægelsen i Danmark er nævnt her vil jeg raade Tran-
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mæl til IKke oftere at fremstille den som Mogen reaktionær bevægelse. De 
fagorganiserte danske arbeidere har lært enhetens bud paa en praktisk 
maate, og de har præstert mer end vi. — Jeg stemmer for industriforbund 
fordi det er det mest praktiske og fordi det har været mit standpunkt alle 
dage, og ogsaa fordi at en vedtagelse av dette forslag vil muliggjøre dan
nelsen av en arbeidernes enhetsfront som sætter orgamisationen istand til 
at ta fat paa de praktiske opgaver.

Ødegaard: Oksvik uttalte at det eneste han kunde være enig med 
mig i var at indstillingen betød et ærlig forsøk paa at forbedre det nuvæ
rende organisationsapparat; videre sa han at der i én sak som denne bur
de diskuteres lidenskapsløst. Deri er jeg enig. Men naar han selv skulde 
praktisere sin teori og lære viste han sig ikke heldig. Det er «gjøgleri» 
og «cirkusløier» som Landsorganisationens ledelse hadde forlystet sig med 
i de sidstc aar, mente Oksvik. Han nævnte bl. a. forskjellige omstændig- 
heter fra 1919 og 1920, da Gunnar var paa pletten med sin voldgift; da 
var det — ifølge Oksvik — intet ansvar ved at lede en omfattende tarif- 
bevægelse; det hele var som fot i hose. Oksvik er fuldt og fast overbe
vist om at han vil leve og dø med den opfatmng han har. Man maa spørre: 
er han ikke utviklingsmulig — lar han sig virkelig ikke paavirke? Det er 
eiendommelig ' at- faa høre gjentat indlil det trivielle; at indstil
lingen betyr en fravikelse fra fagoppositionens standpiinkit, og at der intet 
er igjen av det gamle. Er da allesammen Oksviker? Er man ikke op- 
merksom paa, at verdens arbeidere har gjennemlevet en ster krig som 
har omstyrtet mange hævdvundne teorier og fonitsætninger? Førstaar 
man ikke at vi lever idag, ogsaa herhjemme, i en reaktionær epoke, hvor 
kapitalistsamfundet utfolder en større magtbrynde end nogensinde? Ja 
da er enhver frugtbringende diskussion selvfølgelig fuldstændig haabløs. 
— Jeg har faat det indtryk at man vil søke at fremstille det slik, at de 
som fra tidligste tid har arbeidet for en omlægning av fagorganisationens 
former og søkt at gi organisationen et andet indhold har først villet rydde 
bordet, vælte det hele overende — og saa skulde Messias stige frem! Det 
er intet andet end en letkjøpt argumentation dette. Jeg fin der mig ikke 
.opfordret til ait gjenta i større utstrækning, hvad jeg sa igaar: jeg har ment 
at diskussionen iriaatte medføre en avklaring paa alle punkter, før repræ- 
scntantenés tok sit standpunkt, og jeg har det indtryk at man nu ogsaa 
ær kommet temmelig sterkt ind paa det som er sakens kjerne. Jeg kan 
for mit vedkommende slutte mig til uttalelser som er faldt fra Lian, 
Volan og flere, hvor de har berørt forskjellige konkrete punkter, og ind- 
•skrænker mig forsaavidt til at henvise til disse.

Det var et punkt i Løgavlens iudlæg jeg fæstet mig ved, idet han sa 
at han var enig i en omlægning paa grundlag av lokale samorganisatiouer. 
Jeg vil slaa fast, at der paa dette landsmøte ikke har været særdeles 
mange dissenser med hensyn til nødvendigheten av at gaa til en omlæg- 
ning overhodet; der er ganske stør samstemmighet om at en omlægning 
niaa ske. Naar man er enig om det og naar man med en omlægning 
til samorganisationer har ment at skape det nødvendige grundlag for en 
organisatioiisfomi, som kunde gi organisationen en revolutionær klåsse- 
kamporganisations karakter og indhold, da synes de forskjellige dissen- 
ser at være av mindre betydning, end man her har søkt at gjøre dem til.
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Det er hævdet under diskussionen, at forslaget fjerner sig langt bort 
fra føderalismen. Nu er kanske deit et vanskelig ord at definere. Men 
føderalisme i denne sammenhæng eir naturligvis forbundet med begrepet 
organisation. Og her har det ikke været forutsat at medlemmene selv 
enkeltvis skulde praktisere bestemmelsesretten; den maa tilligge de orga
ner som er utga at av medlemmene og er et uttryk for deres kollektive 
vilje. Naar der indenfor en enhet — en samorganisation — reises krav 
og iveirksættes aktioner, som nødvendiggjør andre samorganisationers 
støtte, er det vel ogsaa i overensstemmelse med det føderative princip 
at disse andre, som berøres av konflikten, skal faa si sin mening. Eiter 
min opfatning er dette føderalismens konsekvens.

Der maa nu, som sagt, snart være kommet det tidspunkt, at organi
sationen kan ta standpunkt for at muliggjøre mere arbeidsro, om jeg saa 
skal si, indenfor organisationen selv, slik at den blir sat istand til at 
vareta og skjøtte sine virkelige opgaver. Det er en ufravikelig tro hos 
mig, at hvis man opretholder en organisationstonn basert paa forbund 
vil det ikke være mulig at faa begrænset disses ramme konsekvent til hdt 
industrielle organisationer. Man ser tendensen til specialisering, til op- 
stykning i faggrupper. Hvis man ikke gaa r til en radikal for andring 
er jeg viss om at denne tendens vil bli styrket. Og skulde denne ekstreme 
forbundsdannelse faa særlig stort ifidpas kan man komme til at tælle for
bundene i like stort antal som man nu tæller samorganisationer. — Jeg 
har følelsen av at landsmøtet allerede har hørt nok om spørsmaalet, 
idet interessen for at være tilstede i salen er blit mindre og mindre. Jeg 
tror at den diskussion som er ført har bidrat til at avklare meningene, 
slik at man ganske snart kan foreta den votering som det er nødvendig 
at foreta. Adskillig er sagt som kunde friste til replicerenidei bemerkninger, 
men det er paa forhaand besvaret, og jeg skal ikke gjenta noget av dette. 
Jeg vil bare tilslut anbefale at man samler sig om den linje, at man vil 
ha omlægning, dernæst at man tilslutter sig forslaget om - en1 omlægning 
paa basis av samorganisationer, som saaledes blir landsmøtets uttalelse 
til kongressen, og videre at man vedtar alternativ I.

Steffensrud: Jeg vil ikke bebreide ungen at ha skiftet standpunkt. 
For min del kan jeg si, at jeg ikke er kommet med idag; jeg har arbeidet 
for industriforbund saa tidlig som i 1907. For mig har ikke spørsmaalet 
forbund eller ikke forbund været avgjørende, men det at man kunde ha 
én fagforening fælles for arbeidspladsen til at behandle sakene. Nu maa 
man samle sig og komme til en fasthet i disse former; det lar sig lirke 
gjøre længer at holde denne diskussion gaaende — vi maa se paa reali
tetene. En av partene fa,ar høie sig fo-r at man kan komme til ro.

Jeg vil ikke avvise de folk som bar kastet ind industriforbund; heller 
ikke avviser jeg Nilssens produkt. Naar vi da skal ta standpunkt til 
hvad de andre 8 mænd foreslaar har vi to alternativer. I alternativ 1 
finder jeg uttryk for de tanker jeg har hat gjennem tidene. Derimot ser 
jeg ingen vinding for organisationen i at opløse fagforeningene; for en 
stor masse av os er netop disse de kjæreste ved hele organisations- 
,arbeidet, og vi kan ikke gjøre os fortrolig med at disse skal nedlægges. 
Med hensyn til kontingenten og admimstrationen har vi ikke fra industri- 
forbundsfolkene faat nogen besked om at det vil bli billigere med indu-
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striforbund end med en organisationsform bygget paa alt. I. (herfor 
enkelte argumenter som er benyttet i diskussionen her vil jeg si, at: det: 
er letkjept at trække frem de si etles te ting man kan tænke for at søke 
at overbevise en forsamling til sin fordel. — I vor samorganisation er 
mange av dem som før har holdt paa fagforbund som saadanne nu gaat 
over paa industriforbundstanken. Men da vilde det være ærligere at. 
si at vi ikke er med paa iioget som gaar i utviklingens medfør. Ti tidene 
har dog forandret sig. Oksvik er flink,, men jeg tror ikke at han med 
sit foredrag idag har opnaadd iiogen stor gevinst. Jeg er ikke bundet 
til noget alternativ, .men jeg har sagt til mine kamerater, at for at skaffe 
arbeidsfred for organisationen vil jeg anbefale alt. I og dermed la denne 
sak faa sin avgjørelse.

Eikefjord: Næss lot falde et ord om «falske profeter». Jeg vil ikke ha 
profets templet paa mig, men vil han ha titel av profet saa gjerne far mig. 
Det er ikke hyggelig at se debatten trukket ned paa det nivaa. — Lian 
sa i sin hilsningstale, at der nu maatte tages klare og greie standpunkter. 
Jeg er helt enig i det. Imidlertid opi c ver man det merkelige, at na a r Lian 
tok del i debatten her uttalte han, at der intet var i veien for at stille 
ændringsforslag; indstillingen fra komiteen var ikke fremkommet som 
noget endelig. Naar komiteens formand kan si dette er det selvsagt 
umulig for landsmøtet at kunne ta «klare standpunkter». Lians indlæg 
virket paa mig som et upaaklagelig agitatiansforedrag som gik paa siden 
av saken. Han uttalte sig ikke om hvordan omlægningen vilde virke i 
praksis. Og det er forstaaelig nok. For i det øleblik man vil slippe sig 
ned paa den praktiske linje, da stopper man op i henhold til dette forslag.

Jeg mener at forslaget uten al tvil vil føre til en centralistisk organi
zation, Stik i strid med hvad fagoppositionen tidligere har hævdet. Man 
vil paabcrope sig kongressens mandat. Men medlemmenes flertal har sik
kert forstå at det slik, at bak det som der blev vedtat ligger fagoppo:- 
sitionens gamle linje. Det sies at man skal være «ærlige» og ikke «hvirvle 
op støv» osv. Vil man dermed si at vi som ikke kan være enig i dette 
forslag, fordi det ikke er i flugt med fagoppositionens program — det 
program som jeg fremdeles staar paa — at vi ikke er Iiæuerlige og ærlige? 
Overfor Støstad, som rettet bebreidelser for svigtning av oppositionens 
program, vil jeg si at jeg er den eneste av 15-mandskomiteeiis mindretal 
som fremdeles staar paa dette standpunkt. Jeg vil omlægning, men jeg 
mener at det mest forsvarlige er en skridtvis omlægning, som i første 
række maa gaa ut paa at faa organisert arbeiderne imlustrivis. Dette 
vil ogsaa alt. I, men den industrivise organisatioii vil efter dette forslag 
ikke lia nogen myndighet, idet alt det som gruppene gjør skal ske efter 
anvisning og godkjendelse av sekretariatet. — Vi kan slaa fast at vi frem
deles staar paa agitationens og organiseringens stadium; da vil det være 
feilaglig at gaa til en slik omlægning som forutsat i alt. I. Omlægningen 
maa gjannemføres paa en slik maate at organisationen samtidig kan være1 
mobil til at forsvare sme interesser overfor arbeidskjøperne. Det eneste 
forsvarlige vil derfor være at realisere kongresbeslutningen av 1920 om 
industrivis organisatioii og derefter utvikle samorganisationene videre — 
mulig i retning av alt. I, men saaledes at magten ikke hegges i sekreta- 
riatets haand, men føres tilbake til medlemmene.

Det skal villig indrømmeis, at det i mange henseender kan være be
hageligere at ha en centralistisk organisationsform — ialfald for tillids- 
mændene. Men spørsmaalet maa være; hvad er mest virkningstukit? 
Det for organisationen og samarbeidet inden denne heldigste maa vel være, 
at tillidsmændene kommer ut og snakker med medlemmene om de forhold 
som har interesse, saa der kan bli en vekselvirkning.

Jeg er enig med dem som har uttalt, at den faglige og politiske 
organisatioii maa ha et fælles aktionsprogram. Men jeg ser intet i veien 
for, at selv om man utvikler fagorganisatiouen li! industrielle sammen
slutninger og i disse indpasser samorganisatiohene kan man like fuldt 
pleie samarbeide som hittil.

Naar Støstad og flere, som er talsmænd enten for alt. I eller II, paa- 
staar at komiteens indstillmg, er helt overensstemmende med fagoppo
sitionen vil jeg iniitde om, hvilke, opgaver oppositionen tilla Lamlsorgaiii- 
sationen. Det het intet i fagoppositionens program om at koniliktskrav 
skulde «indseiides til godkjendelse»; det var nctop denne godkjendelse 
man vilde ha bort fra landsorganisationen og forbundene. Det var det 
samme man slog ind paa i Arbeidsmandsforbundet ved landsmøtets beslut
ninger i 1918.

Volans regnestykke fra 1920 kan fortsættes videre. Voldgiftsretten 
iaar nedsatte arbeidslønnen med 1320 kroner pr. aar pr. medlem. Hans 
argument beviser derfor intet, fordi han ikke ser paa forholdene i sam- 
meohæng. — Heller ikke Volan er fornøid med; indstillingen, men like- 
fuldt anbefaler han de «klare og greie standpunkter». Forstaa det hvem 
som kan; jeg forstaa r det ikke, — Han kem ogsaa ind paa organisations- 
formene for anlægsarbeiderne. Jeg vil bare si til disse; benk over hvilken 
«smidig» og praktisk organisationsform det f. eks. vil være for arbeiderne 
paa Nordlandsbanen at tilhøre samorganisationen i Trondiijem eller et 
andet sted og for Sørlandsbanens arbeidere at sta a tilsluttet samorganisa- 
tioncn i Skien eller Kragerø! De vil altid være paa flyttefot og uten 
kampkasser. Jeg har forstaat komiteens medlemmer slik at man skjønner 
at dette maa forandres. Men da mala en gruppevis organisation til for 
disse folk som altid er paa farten. — Men hensyn til de lokale konflikter, 
som Volan nævnte, vil det i praksis og som en regel arte. sig slik at man 
faar landsomfattende tarifrevisioner og generelle ppgjør for de forskjel
lige industrier. Saa henge vi har en sterk centralisert arbeidsgiverfor
ening vil det eneste fornuftige dia være, at vi indretter vor organisation 
paa samme maate, slik at vi blir Island til at møte den anden part over et 
størst mulig slagfelt.

Jeg fremsætter følgende forslag:
«Landsmøtet finder at 9-mandskomiteens forslag ikke er overens

stemmende med fagoppositionens program, som fik sit uttryk i 15-mands- 
komiteens mindretals indstillmg til kongressen i 1.917.

Fagoppositionen har altid med rette hævdet, at magten skulde bort fra 
Landsorganisationen tilbake til foreningene, til medlemmene paa arbeids- 
pladsen. Det fremlagte forslag gaar i den motsatte retning, idet at al 
nagt for det væsentlige lægges i sekretariatets hænder.

Dette faar sit tydelige uttryk i komiteens forslag side 13, hvor det 
heter: «At Landsorganisationen bygget op eiter alt. I maa være fagorgani-
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stønTltoBmfZirt bes*?mmende og bevilgende myndighet og at enhver 
- ire konflikt Jial godkjendes av Landsorganisationen.»

For Norsk Arbeidsmandsforbunds vedkommende er dette en direkte
sdv skST^t et ^ f0rl,l"idclp, ,laildsmøte i 191S besluttet at foreningene 
sel\ skal bestemme om en konflikts iverksættelse og avslutning,
mJiskomU^iZS;,TlIe *** **» * b,me ”*• ^

Landsmøtet linder derimot at det eneste forsvarlige et:
L hoive,dfty/et til at søikø at realisere kongressens beslut

ning av 1920 om industrivis organisation;
2. at organisationens videre omlægning og utvikling sker i overensstem

melse med det av fagoppositionen fremlagte forslag.»
Der vedtoges begrænsning av taletiden.

alterSnlfSaSsT^'1 ^ w « «Mate

Rasmussen: I 1918 fik foreningene de friesie hænder til at ordne sig
end,m^ublvnirD?/0roUndetaV1ed,t0k dengang en friere organisationsform 
fwt T i efter 9-niaiKlskouiiteens forslag. Jeg er, i likhet med: de 
fleste, for omlægmng, men ikke for en omlægning til det værre Jeg
for af o-LVover f J'(,dcralis(i;:kø organisationsform
lor at gaa over til -en centrahstisk. Prmcippet i hele vor organisations

"«lte *» »ate,mlufct ■ K t,. 61roed. efter I(,rsla«qt. Slik som stillingen ligger an for 
industriarbeiderne kan jeg ikke stemme for nogcn anden omlægning end
lnnd^dQStnf0rbUmr En S'lt0r del aV Srabearb|eiderne vil komme i nogen- 
lunde samme stilling som anlægsarbeiderne efter komiteens imdstilling 
Det er sagt at vi ikke skal ta hensyn til os selv. Men for disse to grup
per vil det være organisationsmæssigf selvmord at gaa med paa dette 

T f ' handIm2 lkke forlanges ut fra solidaritetshensyn. Jeg 
anbefaler industriforbund i føderalistisk retning og anbefaler paa det bedste 
at man stemmer ned alternativene.

Det besluttedes, at fortsætte utover kvelden fra kl. 7 til 9. Møtet hævet.

Fredag eftermiddag.
Ordstyrer: Eberhardsen.

Protokollen referertes.
Naafma?tk?rife/Z; Da fIftC,i'ar gailSke vM nu giort sie 0'P mening. 
I m ir k -i ' P!a de t0' a]teniativer os veie det som taler for og imot 
maa alt. II utvilsomt være at foretrække. De som her taler for industri-
orbund er for en stor del folk som dermed bare tilsigter at drive en 

sprængkile md; jeg tror ialfald ikke at det for alles vedkommende er saa
JS? *5 mStt 1 ^ SaSt Der 6r taIt °,m organisationeo: paa anlæg- 

- Det ,maatte kunne gaa an at danne sektioner eller grupper hvor 
befoeme kommer sammen, indenfor vedkommende samorganisationer 

er. At staa tilsluttet nærmeste bys samorganisation er efter min mening
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ikke nødvendig. Jeg anbefaler Moens forslag, hvorved vi bidrar til at: 
rydde væk noget av faggrænisene indenfor organisationan.

Tranmæl: Jeg skal ikke misbruke den tid som landsmøtet har; jeg 
antar de fleste er klar over hvad det gjælder. Den røde traud gjennem 
debatten er, at det er én organisationsform som interesserer medlemmene,: 
nemlig en omlægning fra forbund til samorganisationer. De andre forslag 
berøres næsten ikke. Og hvorfor? Fordi de mangler faste holdepunkter; 
det meste som er sagt omkring Ottersens og de andres forslag er negativ 
kritik. 9-mandskomiteens iiidstilliug er det eneste positive.

Kjernen i fagoppositionens program er at arbeidernie skal gjennem- 
kjæmpe sine krav —.ikke bare overfor arbeidskjøperne, men gjeenem- 
kjæmpe de samfundsmæssige krav, som organisationen reiser, ved arbei
dernes egen, direkte deltagelse. \ri er alle for socialisering, sier Rich. 
Hansen. Javel! Men ved den parlamentariske aktion laves der en form 
for stats,socialisme, som ikke har noget med den egentlige soeialisme eller 
kommunisme at gjøre. Organisationen maa indstilles paa de foreliggende 
opgaver. Derfor maatte fagoppositionen begynde med det som er grund- 
laget, for saa videre i rækkefølge at ta organisationens taktik, kampmidler 
og former osv. Og herom har der sta at en lang kamp. Paa sidste kon- 
gres blev sumorganisationciie gjort obligatoriske for alle medlemmer og: 
avdelinger som er tilsluttet Landsorganisationen. Det er ikke negativt, 
det, Oksvik! Det skyldes et positivt, byggende arbeide nedenfra. Der 
kunde kanske været gjort eiidnu meget mer. Men samorganisationenc 
har allikevel hat en umaadelig betydning for organisationens utvikling og 
den stilling vi indtar idag. Samtidig vedtok kongressen at slutte sig til 
raadssystemet og uttale sig for diktaturet og den politiske og økonomi
ske miassejaktion — for bedriftsraad og for socialisering paa en bestemt, 
linje. Vi har kanske ikke helt ut tat konsekvensen av vore beslutninger, 
Wien organisationen har ialfald indtat et konsekvent standpunkt som er 
forpliktende for alle dens medlemmer. Det er ingen tijfældighel at sidste 
fagkongres vedtok praktisk talt enstemmig regler for dannelse av bedrifts
raad som ligger fuldstændig i linje med 8-ir.andskomitceiis iiidstilliug i 
spørsmaalet om organisationsformene. Utgangspunktet er i begge tilfæl- 
der det samme: først arbeidspladsen, sah distriktet og saa landet. Der 
er saaledes ikke noget brudd, absolut ikke; der er fuld sammenhæng med 
det arbeide som vi begyndte paa i 1911.

Jeg synes at naar vi skal se paa et saa stort spørsmaal skal vi ikke 
— som dat delvis her er gjort — fortape os i smaaling. i pirkerief, naar 
man samtidig ser den hensynsløse kamp vi staar i til arbeidskjøperne. 
Det gjælder for os idag at finde de rette former indad og utad. Men vi. 
maa ikke tape av syne det bærende i vor kamp. Det som er rigtig ut. 
fra et revolutionært socialistisk synspunkt maa være det avgjørende for 
os, og vi slaar ikke en tøddel av det. — Spørsmaalet om føderation er 
ikke avhængig av love eller regler; det sier sig selv. Vi vet at de fleste 
kampe vil gjælde en hel industri eller en samling av nærbeslegtede indu
strier; den videre utvikling blir at vi kommer op i landsomfattende kamp 
hvor klassens styrke maa sættes ind. Hvem skal saa træffei avgjørelsen? 
Der maa findes et landsomfattende organ, som har med kampens ledelse 
og avslutning at gjøre. Der er ingen vei forbi, og det er ikke avhængig;
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■av orgamsationsformen. Sainorganisationcne maa selv vælge repræ- 
sentanter til et fællesmøte for landet. En nødvendig betingelse er at vi 
harket i vor kamp om vi Skal hævde os. Og netop det vil satnofgani- 
sationene fremforalt kneve. i stedet for at vi skal sprede knertene og 
gjøre kampen til et let slag for de andre.

Men vi har har paa samme tid al interesse av at sætte de lokale sam- 
orgamsationer istand til at føre de kampe selv .som de har anledning til.

g de skal ha saa direkte indflydeise paa Lahdsorganisationehs avgjørel
ser som mulig. Det er medlemmenes ret. Men her staar vi ved et vigtig 
spørsmaal: skal vi la dette faa uttryk gjennem lorhumlene? Forbundene 
som holder landsmøter hver 3. eller 4. aar, foler sig i almindelighet fjernt 
n a medlemmene. Hvis derimot fællesorganisationen bygger paa samor°-a- 
nisationene rundt elet bele land vil medlemmene gjennem disse ha en 
ganske anden rik anledning til at komme sammen. Og man vil faa en mer 
umiddelbar forbindelse mellem de lokale sammenslutninger og Lands- 
organisationen end det er mulig gjennem forbundsformen.
_ Der er talt av Rich. Hansen om føderation. Han betragter det som 
føderation at et forbund tillægges stor magt. Men det er gruppecentrali- 
sation det! Det er den vær ste form for centralisation. Da engelske grube- 
arbeidere blev ladt i stikken til fordel for snevre faginteresser. Og trippel- 
ailiancen ødelagdes ved det samme. Er det derfor noget vi har grund til 
at føre kamp mot er det centralisation gjennem forbundene. Og hvad 
vi Sxcal tilstræbe er centralisation gjennem Arbeidernes faglige Landsorga- 
risation. Ti det er klassesamling. — Forholdet nu er at praktisk talt alle 
organisationsinstanser er samlet i Kristiania. Faar vi vendt blodomløpet 
fra de enkelte fagforbund til s-amorganisationene og derfra til Lamdsorga- 
nisatioiieii, da faar vi blodet ind i klassclegemei. Der ligger et vældig 
framsteg i dette særlig med hensyn til de politiske opgaver som nu er 
blit saa brændende.

Av de forslag til ændringer som er fremkommet er et fra Stavanger 
samvirkende Fag- og Arbeiderforeninger om en anden fordeling av konk 
tingen ten. Det er et vigtig spørsmaal, som vi kan drøf te — om vi skal 
ha den væséntligste del av kampkassene i samorganisationeræ, eller om 
tyngden skal ligge i Landsorganisationen. Vi maa her ræsonnere praktisk 
og logisk. Forholdene og hensynene kan stille sig forskjellig. Men dette 
spørsmaal, likesom ogsaa hensynet til anlægsarbeiderne og deres orga- 
nisation, maa sees i sammenhæng med det store hele.

De som er for forslaget fra Ottersen m. fl, taler ikke om dette forslag; 
dø omtaler fortrinsvis 9-mandskomiteenis forslag -— og det piaa. en mante 
som faar Oksvik til at skinne som en sol. De optrær næsten paa høire- 
socialistiske præmisser. Jeg synes at de som har interesse av en situation 
som denne burde være noget forsigtigere i sit angrep paa mdstillingen.
I deres forslag heter det at det væsentligste av kontingenten skal tilfalde 
og forvaltes av sainorganisationcne. De antyder videre at hver 
sa ni o rg» ii i i s al i o n skal pligtes at ha et bestemt streikfond under store kampe. 
Men hvem skal disponere dem? Her er spørsmaalet om gjensidig støtte, 
en reassuranse, og da er det intet princip hvor pengene hviler. Mit ind- 
tryk av brosjyren, da jeg læste den, var at den var sterkt farvet av 
.Alfred M. Nilsen, og at han fremforalt ønsket et anlægsarbeiderforbund.
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Jeg synes ikke det vidner om noget klassesyn og heller ikke om klasse- 
hensigter.

Her er videre talt om de store utgifter som følger med en omlægning. 
Vi har nu et utal med forbund og kontorer spredt noksaa tilfældig. Det 
er en spredning av krælter. Er det ikke givet at ved at utstyre vor 
fællesoTganisation bedre styrker vi Massen? Se paa Arbeidsgiverfor
eningene Den møtte med det bedst mulige materiale i voldgiftsretten. 
Vi kan ikke fortsætte med at staa tilbake her; vi har ikke raad til det. — 
Industrigruppene er «døde organer», sies det. Har dé som har dedtat i 
forhandlinger indtrykket av ait Arbeidsgiverforeningens gruppesekretærer 
har været uten betydning? Vi skal ikke kopiere, men i klassefasthet 
har vi meget at lære av de andre. I.ikesaa med sekretariatet; det er 
ingen «tarm», men et ledd i opbygningen av en fast administration. — 
Noget regnestykke er det ikke mulig at opstille; den ene ordning kan 
være like billig og like kostbar som den anden. Men spørsmaalet her 
maa være hvordan der ydeis mest og bedst arbeide.

Saa er der talt om industriforbund —- jeg vet næsten ikke om det 
er værd at tale om det. Jeg tror dere har et indtryk av at det er en 
nødutvei for mange. Der er heller ikke noget forslag om industrifor
bund. Men de som fra 1910—13—16 og 20 har været mot utviklingen 
er nu blit industrialister. Vi bar ret til at stille et spørsmaal om deres 
interesse for denne sak. De detaljer som man bar hængt sig op i vil 
melde sig like.meget under den ene som den anden form. De bør gaa i 
sig selv og forklare sin indstilling, ikke bare øve negativ kritik som støtter 
dem som. altid har været mot en omlægning.

Der kan selvfølgelig foretages lempninger. Derfor er forslaget ut
sendt, og derfor er det forelagt her. Et utkast foreligger som trækker 
op linjene efter det mandat komiteen har faat. Saa skal medlemmene 
si fra om hvilket grundlag organisationen skal bygges paa, og dernæst 
h\ ilket av alternativene skal følges, med eventuelle forandringer. Denne 
komité pligter, som andre der nedsættes av organisationen, at ta hensyn 
til det som medlemmenes flertal ønsker. Det er et forslag som har kostet 
arbeide, kostet stræv. Hvor har Oksvik sit forslag — Ridi. Hansen, 
Rungstad og de andre som snakker om industriforbund? Tror man ikke 
at vi, om Oksvik hadde fremlagt et forslag i overensstemmelse med sin 
opfatuing, kunde ha snakket det sønder og sammen?

Der har været endel diskussion om alternativ I og II. Jeg synes ikke 
at divergensen her er at lægge den vegt paa' som mange gjør. Jeg har 
personlig al interesse av at vi skal række dit hvor alternativ II peker. 
Men jeg tror at om vi vil omlægning — bort fra forbundene — skal vi 
ikke gaa videre end vi rækker ulag. Og vi række r ikke at gaa videre 
nu end til alt. I. Det aapner ogsaa adgang til at ordne sig som, efter alt. II. 
Men det vil ikke bryte overjvert med den gamle organisationsform og 
sætte hele indstillihgen i fare.

Der er klaget over at der ikke er tat tilstrækkelig hensyn til anlægs
arbeiderne. Jeg synes at det er en appel til gruppeinteressene, som ikke 
hører hjemme. Det skulde ikke være vanskelig her at træffe en ordning 
indenfor den nyæ organisationsform som arbeiderne kunde være tilfreds 
med. Stedlige styre paa Suniuin—Grong f. eks. vil staa i samme forhold

14
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til samorganisationen i Stenkjær som nu til forbundet. En lignende indi 
vending er kommet fra jernbanefunktionærene. Men det er en indveni- 
ding som ikke holder stik. — Der er ogsaa reist spørsmaal om gruppe- 
konferanser. 15-m.andskomiteens mindretal uttalte sig for saadamie. Men 
vi skal ikke se bort fra, at det er et stort pengespørsmaal dette, og diet 
kan ogsaa være et spørsmaal om der vil bli behov for diet. Det er ogsaa 
en fare for at hvis hver enkelt gruppe skal organisere sig med styrer etc. 
kan de komme til at trække hver sin vei. Jeg tror at dette har været 
tilstede inden Norsk Arbeidsmandsforbund. Men det bør ikke indføres 
i vor fællesorganisation. Ønsker landsmøtet det faar diet uttale sig; saken 
kommer jo igjen, og vi faar være forberedt paa at ta en endelig beslut
ning paia kongressen meste aar.

Det kunde være fristende at komme med nogen repliker til det som 
har været fremført fra enkelte hold. Jeg er ganske forbauset over at da 
Martinsen skulde utrede sit forslag nævnte han det omtrent ikke. Kan 
et landsmøte ta ansvaret for det? Solli og Ve stad bør ogsaa passe sig' 
for ikke at bidra til alt slaa spillet overende. Dannelsen av industrifor
bund i 1912—13 vilde .ha betydd et mægtig fremskridt. Men samorgani- 
sationstanken har vokset, og nu er klassesamlingeins tid. — Der foregaar 
ogsaa stadig en utvikling, en forandring; jeg synes derfor man skal tii- 
lægge Li ans ord her en større vegt end de uttalelser han har ladt falde 
før. Det er forøvrig tegn paa aandsfattigdom ikke selv at ha noget at si, 
men bare bruke citater.

Jeg vil sluttelig rette en appel ogsaa til Norsk Arbeidsmandsforbunds 
medlemmer om alt være med paa beslutninger i denne sak som kan føre 
til et resultat — slik at vi kan ofre større tid og opmerskomhet ogsaa paa 
andre saker som melder sig for os: tariffene, kampmidlene, bedriftskoiitro! 
osv. Vi maa søke at komme videre fremover. Og der vil være fornyelse 
i en omlægning nu. Vi har set trusler fra enkelte hold i bro deri andene, 
flvorfor er disse trusler fremkommet? Er det fordi det nye forslag er 
saa centralisti.sk ai det gaar mot den revolutionære opfaining? Aanei. 
De protesterende — som f. eks. inden det svenske: kommunearbeiderfor- 
bund — vet at en omlægning vil paaskynde den revolutionære utvikling 
og styrke den radikale opfatning. Det er et dyptliggende princip d:er staar 
kamp om. Ser man stort paa spørsmaalet og ser man paa hvad vi kan 
magte, da tror jeg man kan’ lægge den foreliggende indstilliug til grund, 
for saa at gaa til den videre utformning paa kongressen. Kampen idag 
og imorgen gjælder forberedelsen av den soeiale nydannelse og gjennom
førelsen av vore politiske og revolutionære idealer. Derfor er saken saa 
vigtig, og derfor skal vi ofre den det alvor som den kræver.

Martinsen: Lian vilde ikke hefte sig ved hvad en har sagt for ikke 
længer tilbake end fire aar siden. Selvfølgelig er det vond lugt for ham 
at bli rnindct om dette. Men det er dog et faktum at Lian har sagt de 
ord som jeg refererte. Naar han sier at jeg i 1913 bekjæmpet industri- 
forbundsformen er det en usandhet. Jeg var ikke tilstede paa kongressen 
dengang. — Videre fik vi høre at der var fuld anledning for alle med
lemmer at komme med tillægs- eller ændringsforslag; det var bare at 
vedta indstillingen, saa kunde man siden bestemme hvad som skulde være 
det egentlige indhold av organisatioiien. Lian gik endog længer —- han
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maatte henstille til dirigenten at anvende en bestemt voteringsmaate for 
at bringe indstillingen i havn1. Jeg synes det er noget tidlig. — Naar Lian 
sier at han har holdt paa industriforbund maa jeg minda om det faktiske 
forhold, at han i 1910 var for fagforbund1, i 1913 for industriforbund, i 1917 
atter for fagforbund og idag for omlægning til saniorganisationer. Det 
er da en imponerende utvikling!

Jeg er enig med Moen naar han sier, at begeistringen for organisatio- 
nen stort set er borte. Vi har jo i virkeligheten glemt at arbeide med 
organisationen. «omlægningen» har optat den hele tid. Det sies at ved 
industriforbund blir medlemmene staaende adskilt fremdeles. Men staar 
vi ikke idag tilsluttet Landsorganisationeii nøiagtig paa samme maate som 
tilfældet vil være under den ene eller anden organisationsform? — Volan 
var ræd for at gaa saa vidt som til alternativ II, som vilde rive op orga
nisationen; det vilde bli at bygge paa «teorier». Men bygger man ikke 
paa teorier ved begge alternativer? — Dette med landsmøtene og adiuiiii- 
strationen, som. Aune slog saa sterkt paa, er ikke avgjørende, derimot 
det at man faar en enklere organisationsform. Jeg tror jeg staiar i fuld 
kontakt med medlemmene paa arbeidspladsen med hensyn til hvad jeg 
har fremholdt om det økonomiske. Det er intet skræmsel dette fra vor 
side. — Naar Støstad sier at det væsentligste ikke har været at: føre 
magten tilbake til medlemmene; da kan jeg ikke tro at han har været 
medlem av fagoppositionen. — Jeg er enig med Ødegaard i at alle eller 
de fleste er for en omlægning. Men det er1 spørsmaal om maaten. Han 
tror ikke paa industriforbund bl. a. paa grand av den herskende tendens 
til specialiseririg — en tendens som industriforbundsformen ikke skulde 
kunne magte at overvinde, Men naar man sier dette er det nødvendig at 
minde om at vi har endnu ikke industriorganisationer idag, — Steficns- 
rud vilde ikke bebreide dem som tidligere har været: for industriforbund. 
Jeg tror gjerne det, for han har selv været en av de ivrigste her. Men nu 
passer det ham ikke længer! — Det maa være klart at naar vi, har 34 
forbund idag og kan faa antallet nedsat til la os si 20 ved en omorgani- 
sation, maa det bli en besparelse og derigjennem bety lavere kontingent 
for medlemmene. — Tranmæl fremholder nu at man ikke: skal fortape sig 
i smaating, for indstillingen i det store og hele er rigtig, sier han. Jeg 
tror neppe man vil faia overbevist medlemmene bm at dette landsmøte 
ikke har befattet sig med smaating, naar man tar for sig alt. I og II med 
den uendelige masse bemerkninger som skal gaa til kongressen. Han 
trak ogsaa frem grubearbeiderkonflikten i England, da trippelalliansen blev 
brudt. Ja det er let nok at gjøre det. Men kunde han ikke ogsaa ha pekt 
paa et land med en lignende organisationsform som den vi her indbys til 
at vedta? Det kan han nok ikke — for det land findes ikke. Vi, skal 
med andre ord lave et eksperiment herhjemme, og det enten delt, lykkes 
eller ei. — Som en anbefaling for de industrielle: grupper eiter 9-miands- 
komiteen forslag peker han paa Arbeidsgiverforeningens administration og 
materialet for voldgiftsretten. Javel. Men for at skaffe det bedstc mulige 
materiale er det vel ikke nødvendig at ha forbund bygget paa samorgani- 
sationer? Hvem skulde ha bedre anledning til at tilicttclægge det bedstc 
materiale end r.etop industriforbundene, medl de avdelinger over hele lan
det som de er i kontakt med? Det skulde heller ikke være avgjørende-
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for om vi skal føre «klassekamp» om vi gik over til samorgamsations- 
fornien eller ikke. -— Tranmæl var ogsaa inde paa det at det skulde gaa 
an at foreta1 en «lempning», og han taler i denne forbindelse om lands
konferanser av de forskjellige grupper. I indstillingen staar der intet 
om det. Men hvis dette landsmøte fandt det ønskelig at gi adgang til slike 
konferanser kunde det bare uttale sig derom, og saa fik man «se paa det». 
I samme aandedræt — og det skal man merke sig — lar han det skinne 
igjenneim at det skulde være farlig at indlate sig paa det at la dem komme 
sammen!

Naar det er sagt at jeg ikke skulde ha uttalt noget særlig om indu
stri forbundsforslaget gjør jeg opmerksom paa, at jeg citerte tidligere ut
talelser av Lian og Tranmæl og dertil sa litt for egen regning; jeg mente 
at dette var godt nok og tilstrækkelig til klarlæggelse. At der foregaar 
en utvikling med Lian er jeg fuldt opmerksom paa; hvis ikke hadde jeg 
ikke behøvet at eitcre ham paa den maate som jeg gjorde. Jeg har pekt 
paa en organisationsform som er enkel og smidig og gir medlemmene 
størst mulig bestemmelsesret; og det er det som medlemmene kræver. 
Vi trænger arbeidsro inden organisationen idag, for at vinde det tapte 
tilbake og erobre nyt land.

Evanger: Ogsaa jeg er for omlægning, men tiltrodis for hvad Tran
mæl sa mener jeg at 9-mandskomiteens forslag ikke tilfredsstiller. Om- 
lægningen maa gaa mer i føderalistisk retning. Vi var straks klar over, 
at indstillingen ikke dækket hvad vi mente. Alternativ II er det mest 
tiltalende, men ved at studere det nærmere blir forskjellen paa dette og 
alt. I ubetydelig — om der i det hele kan paavises no gen forskjel. At der 
ikke er utarbeidet lovforslag til alt. II synes at være et diplomatisk knep.

Solli og Vestad nævnte hvor urimelig det var at forlange at lønskrav 
skulde iodsendes en maaned eller to i forveien. Det kan let medføre 
at arbeidsgiverne fa a r rede paa hvad vi har fore og tar sine motforholds
regler. Det er meningsløst, og medlemmene vil ikke f in de sig-tjent med 
det. Vi vet at medlemmene helt enkelt regner slik, at uten indflydelse 
paa organisationens anliggender og bestemmelsen av sine arbeidsvilkaar 
gir de en god dag i alle møter og lar organisationen seile sin egen sjø. 
Vi kan ikke la os foreskrive noget direktiv fra Moskva, naar det gjælder 
vor økonomiske organisation; den ting maa vi bestemme selv. Jeg an
befaler det forslag som er optat av Solli.

Solli: Vore tidligere venner i den morske fagopposition søker med 
velberaad hu at docere her, endskjønt diet maa være indlyscnde for enhver 
som kjender indstillingen fra arbeiderbevægelsens socialiseringskomité — 
vedtat paa kongressen i 1920 — at de principielle standpunkter som oppo- 
sitionen tok og det som fik uttryk gjennem beslutningen i 1920 ingensom- 
helst forbindelse har — ikke den ringeste. Læser man gjennem de regler 
som her blev opstillet, for bedriftsraad og for socialiseringens gjennem- 
førelse, vil man forgjæves leite eifter et eneste punkt som kan sættes i 
forbindelse med det som hævdedes av 15-mandskomdteens mindretal. Det 
som tillægges bedriftsraadene er ret og slet av reformistisk art; der er 
ikke pekt paa noget som kan føre til forandringer i selve bedriftslivets 
ordning. I 1917 fa.stslo.gcs det imidlertid klart av mindretallet, at fag- 
organisationen som saadan skulde bryte det kapitalistiske samfunds magt.
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Tal refererte her av de vedtagne «ioreføbige regler» og under
streket at han hadde sine ord i behold, naar han paa sMste fagkongres 
hadL ktal at de principielle synsmaater hadde fælleskomateen løpet fra.

Volan har her uttrykkelig bekjendt, at det som er roreslaat av 9- 
mandskomiteem er centralisme. Han sier at det er i egenskap av ' 
organiisationenes repræsentanter at sekretariatet eller repræsentantskapet 
skal ha avgjørelse i konflikttilfælder. Men hvad er repræsentantskapet 
Det betvr et utvidet byraakrati av de 12 sekretanatsmedlemmer Fo 
at holde os til indstillingen: Først.skal avdelingene eller de lokale imdustn- 
grupper søke imorganisationene - det vil si det lokale byraakrati - 
om lov til at gaa til aktion; dernæst skal samorgamsatiomen søke sckre 
tariate*- om godkiendelse, og den skal være ansvarlig overfor sekretariatet.
Hvis nu en gruppe, trods de bedste betingelser foJ f ff^^^etariMet 
kelieheter og bøier av, fordi samorganisationen eller de 12 i sekretanacex 
— pyramiden — ikke tør paata sig ansvaret, da har man det enkle, men 
trictp resultat av centralisationen.

Vi har talt for vor indstilling. Men de som skulde ha angrepet den 
har bare opdaget et eneste fattig punkt, nemlig at vi nar brukt ordet 
«sektion», hvor de andre sier gruppe. Sektion skulde dog ikke være
fremmed^for Liam ^ ^ ^ t 1919 sklllde været av saa stor
artet virkning Jeg vil spørre dem som nu sier sig at ville gaa over fra 
fagkamp til klassekamp: har ikke lønsaktionen av 1919 hat alle Je skrøpe- 
lieheter som har fulgt vore faglige aktioner? Og hvad er resultatet, naar 
alt kommer til alt? Jeg vet ikke andet end at voldgiftsretten sitter og 
plukker o? for hvert eneste dugg. Resultatene i 1919 var he ler ikke 
bedre: end de opnaaddes i andre land I England, hvor HagsMte1> ska^ 
være saa stort, rak man tildels betydelig længer. Nei. saken er at den
klassekamp som sies at være indledlet med 1919 ®
lønskamp — og som der ikke er noget igjen av. Saa det argument bør man 
helst tie stille med. Karakteristisk nok nævner man ikke 1921, som for
modentlig danner billedet av de klassekampc man tænker sig.

Tranmæl sa at vor indstilling ikke samlet «interessen» om sig, og 
at den ikke var ordentlig utarbeidet, ikke utredet. Den er dog saa meget 
utredet og grei, at der ikke har gjort sig de mdvendmger gjældende 
mot den som mot den indstilling han forfegter. Den elementære mangel 
med hensyn til grundlaget for organisationen paa jcrnbaneanlæggeue har 
man ialfald utbedret. Med hensyn til landsindustrigruppene, som der er 
git bred plads for i utredningen, staar vor indstilling i nøie overensstem
melse med fagopposition en. Utgangspunktet er at man skal oyergaa til 
TevohZnær faåoreningspolitik. Med hensyn til streikunderstøttelsen har 
vi sagt at de lokale samorganisationer skal ha med at forvalte de <ta>- 
miske midler — det samme som Tranmæl stemte ror i 19 7 Men nu, 
eftS at han selv er blit byraakrat, vil han ha lagt det hele i Den faglige 
Landsorganisations haand. Forøvrig heter det 1
eanisationen skal raade over et streikfond som der skal utbetales unaer 
støtt else av naar streiken varer utover 3 uker eller blir landsomlattende. 
Saa det er ikke bare en «anlægsarbeiderorganisatioo» vi har tilsigtet.

Hvad angaar vor fælles interesse med eller understøttelse av høire-

- - -
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souahstene kan jeg forsikre, at det har ingen fare. Yi har kommunister 
sittende i Norges storting som har gjort det som ingen syndikalist cndnu 
har gjort. Der er ikke en hanefjeds forskjel paa høiresoeiafisme og kom
munisme., Det eneste maatte være den, at naar de sidste begaar reform
isme skal det være en «revolmionær handling», mens naar de andre gjør 
det nævnes tingen ved sit rette navn. — Jeg vil ogsaa reservere mig mot 
hvad der er sagt om vor «understøttelse» av industriforbundsformen og 
den danske fagforeningspolitik. — En anden ting som blev berørt igaar 
av Vest ad er det ogsaa berettiget at pnapeke. nemlig at der i indstillingen 
tra Landsorganisationens komité ligger et partipolitisk moment. Det søkes 
benegtet her, men det vil ikke lykkes. — j eg vil spørre Lian hvor det

ht den be!driftsraadisbevægelse som han hadde saa travlt med i 
1920. Nilssen stemte paa kongressen for en utsættelse, som han ogsaa 
bcgrundei. Hvor er beretningen om dette arbeide? -— Jeg finder ingen 
grand til at fravike mit forslag, efter at vi har godtgjort den sammeo- 
hæng det har med fagoppositionens program og virksomhet. Valget sta;y 
rnellem dette forslag og Lians og Tranmæls centralisation og gamlekare- 
nes som har flyttet sig fra fagforbund til industriforbund.

Dirigenten refererte følgende forslag av Rich. Hansen:
«I tilfælde industriforbundsformen vedtages av landsmøtet, foreslaaes: 

^•et kommende hovedstyre paalægges at arbeide for decentralisation av 
den niagt som i dag er tillagt Landsorganisationens sekretariat, saaledes 
at forbundene blir føderative enheter.»

Mb. Karlsen: Det er fremholdt at man ikke skal se ensidig paa saken 
men optræ mest mulig samlet, i fellesskap. Det forhindrer ikke at man er 
nødt til at se paa forholdene som de ligger an. rivad man maa være klar 
over er, at arbeiderne selv vil bestemme over sine forhold. . Dette er en 
hovedsak her, og man skal da være noget forsigtig med at reise teoretiske 
diskussioner som arbeiderne ikke forstaar. Det kan ikke benegtcs, at 
trods al teori er gruppeinteressene fremdeles tilstede, og de kan ikke’be- 
kjæmpes uten ved direkte samarbeide inellein de forskjellige fag —i gjen- 
r;em bedriftsorganisationer eller, som vi kan kalde, den lokale samorga- 
usation. Den økonomiske stilling blandt arbeiderne kan heller ikke igno
reres i denne forbindelse; derfor kan jeg umulig gaa med paa at fastslaa 
en omorganisation som jeg paa forhaand vet vil fordyre. Jeg slutter 
mig til det forslag Eikefjord har fremsat og anbefaler det til vedtagelse.

Eggen: Jeg hadde ventet at faia høre en saa sterk begrundelse for 
9-mandskomiteen'S indstilling, at jeg kunde bygget en trosopfatning paa 
clen. Indstillingen er forut blit grundig behandlet i min foreninig, og jeg 
hørte dertil Lians utredning i Trondhjem. Resultatet av vor behandling 
blev, at vi principalt skulde opretholde fagoppositionens grundlag, og hvis 
det ikke gik vilde man gaa over paa alternativ II. Man ræsonnerte da 
som saa, at skal man eksperimentere med organisationen og gaa til at 
omlægge den faar man gjøre det slik at det monner noget. Komiteen 
synes selv at ha studset noget over hvordan den skulde gripe tingen an; 
den Jtom jo1 ogsaa sammen i sidste øieblik. Det indtryk man faar tilslut er 
at man her staar overfor et hastverksarbeide. Det viser desuten at det 
er teorienes mænd som har utført arbeidet. Opgaven har væsentlig været
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store flertal vilde ha valgt. •

liPllehø- For mig staar det slik, efter de bemerkninger som er frem- 
Vnminpt fra' forskiellige hold under denne debat, at høiresocialistene og

har ta»** Pha os samm, ^ 
No^ét lignende har vi ikke tidligere pleiet at være vidne til, men i

SSæSHHsSSSictni g. - meste av debatten har bevæget sig i p^n-—;"aa„Dh^.Se »niet ina paa ««

er kiernen i det hele, nemlig om hvilken orgamsaticmsfoi m

faglormngslivet og skulde^ikKe^weia^sa^a fremmCT ma„
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S syndikalistane, som synes at være en,g med ham . det. Jeg tror

f-ivforenin^ene paa det nuværende stadium lalfala. _ .
Løgavlen: Jeg duer ikke som agitator; derfor maa jeg nøie ml2 n»

, v „aa de praktiske uhyrligheter som findes. i forslagene. Saken
kan ogsaa sees paa den maate, at tar man ikke be^yn jfj1 de 
ereier man heller ikke at holde avdelingene sammen. Man skal dertor 
ikke reducere de indvendinger, som er gjort, til ingenting. Jeg tror jeg 
tør paastaa, at ute i avdelingene ventes der nu, at man lastslaar e V
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fonner paa en slik basis at man kan faa utgiftene ned; og jeg paastaar 
videre, at hvis ikke det gjøres vil vort forbunds medlemstal kunne redu
seres yderligere ned til en halvpart av hvad diet nu er.

Støstadl gav en forklaring paa forholdet med hensyn til motionen om 
betalingen fon nødsarbeidet. Jeg sigtet ikke bare til den uhyrlighet, at 
man skulde komme med slikt sludder like foran voldgiftsdommene, men 
jeg spør: hvordan optraadte gruppen under behandlingen av den hen
stilling som kom fra Norsk Arbeidsmandsforbund? Man kan si at de 
tok saken i sin egen haand og forkludret hele greia. — Ødegaard mente 
at nu hadde diskussionen bragt klarhet. Jeg skulde jo tro det. Men det 
saa dog ut som om der ikke var den fornødne klarhet ved diskussiiooens 
begyndeise. . Jeg understreker •— og det er min inderligste overbevisning 
— at socialismen eller socialiseringen kan bare gjennomføres ved fag- 

■ foreninger og bedriftsraad paa arbeidspladsen; jeg tar derfor ikke hen
syn til noget politisk parti, hvor det gjælder fagforeningsspørsmaalene. 
Naar det bebreides os at vi ikke er kommet ind paa detaljene vedkom- 
mende forslagene fra fagoppositionen vil jeg si, at jeg' trodde oppositio- 
nens retningslinjer var saa almindelig kjendt at det skulde være unød
vendig.. Og hvis de ikke er kjendt maa det beklages efter alle disse aars 
diskussion som er ført. Tranmæl gav anlægsarbeiderne en korreks for at 
de.stillet sig som de gjorde. Til det vil jeg si, at jeg tror de karer selv 
greier den ting, uten at nogen anden blander sig op i det. I likhet med 
Anne lot han det skinne igjennem, at disse landsmøter var av det onde 
og hau stillet et spørsmaalstegn ved om der var saa stort behov for dem’ 
Man kunde være fristet til at sætte et utropstegn efter de uttalelser han 
lot talde der.

Efter en pause fortsattes debatten kl. 7 med 24 talere indtegnet.
J0rgen Knudsen: I denne som i andre forsamlinger vækker indstillin- 

hngen strid blandt dem som har tilhørt fagoppositionen. Og det er ikke 
underlig, naar man vet at oppositionens program bl. a. var at kjæmpe frem 
en føderativ organisation. Baade Niissens brosjyre og dokumentet fra 8- 
mandskomiteen lider av den svakhet at der ikke sies noget om hvad åe 
nye former vil koste organisationen. Man faar av brosjyren f. eks ikke 
vite om samorganisationene skal ha lønnede tillidsmænd, om der skal’være 
ensartet kontingent o. s. v., det hele svæver i luften paa det omraadc. Tar 
man for sig 8-mandskomiteens indstilling kan man læse sig til mellem lin
jene, at efter den vil det bli d^yrt, selv om kontingenten ikke skulde bli stør
re end hvad den nu er. Jeg tror ikke det hadde været umulig for komiteen 
at opstilie et budget. Men den fandt det vel fornuftigere at la det være. 
Anne sa at man kunde spare en halv million ved at indskrænke paa lands
møtene. Det ei at blande uld og mel i én pose. Hvad der medgaar til lands
møter og konferanser er det vist ingen som har klaget over; derimot har 
man fæstet sig ved lønninger og kontorutgifter. Anne talte sig varm paa 
den like Kontingent. Men naiar han det gjør blir det saa litet overbevisen
de. Han har holdt sig paa overflaten her som i det meste andet i denne 
sak. Vor kamp er jo indrettet paa at utjevne den store økonomiske for- 
skjel som der er mellem menneskene. Men hvad vil det si, at man straks 
utligner den store forskjel som der er paa kontingenten — og understøt
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telsen — inden de forskjellige forbund idag? Rich. Hansen var inde paa 
hvordan det varierte. Man maatte ta et middeltal; da vilde de som idag 
har den høiere kontingent ikke ha noget imot at faa den lavere, men de 
vilde paa den anden side være mot at faa en lavere understøttelse. For de 
andre vilde det igjen være omvendt. Norsk Arbeidsmandsforbund er et av 
dem som har mindst understøttelse og mindst kontingent. For tekstilarbei- 
deme, som jeg tilhører, vilde en pludselig forhøielse virke dræpende paa 
organisationsforholdene. Og at det samme gjør sig gjældende inden andre 
grupper av forbundet har de sidste aar bevist. Det er «smaatiug», sier 
man. Men det er av denslags smaatiug som man maa ta hensyn til. Vi 
bør ikke glemme at de organisationsforhold, som vi lever under idag, har 
vokset sig frem litt efter litt.

Lian: Jeg tror ikke det er nødvendig for de talere som er igjen at 
bruke særlig lang tid, da diskussionen synes at ha avklaret saken noksaa 
meget, tiltrods for de motstridende uttalelser som er kommet her. Men 
jeg har maattet forlange ordet en gang til, eftersom debatten er Mit av 
noksaa personlig art. Jeg maa da faa lov til at berøre etpar ting. Det som 
er sagt av Oksvik bryr jeg mig mindre om; jeg har læst det samme saa 
ofte i «Aftenposten» og andre blade, at jag kjender dieit igjen. Likeoverfor 
hr. Martinsen, som bar villet paapeke de forskjellige standpunkter jeg 
skulde ha tat i denne sak, er det nødvendig at gjennemgaa de spørsmaal 
paa en litt anden maate end Martinsen gjennemgik dem. Da der i 1913 
første gang foreiaa et praktisk forsøk paa omlægning var jeg og Sverre 
Iversen de eneste i sekretariatet som holdt paa industriforbund. Og et fak
tum er, at mange av dem, som idag sier sig at være for detta, saa sent som 
i 1920 var imot. Er det da værre for Lian, som i 1913 var for industrifor
bund — hvilket ogsaa fagoppositionen dengang var — at han er kommet 
til den opfatning, at eftersom utviklingen er skredet frem er sarnorganisa- 
tionsformen den forsvarligste form for en klasscarbciderorgaiiisation? In
gen kan rette mer klander mot mig end der kan rettes mot andre organi- 
sationsmænd, som. har forstaat at følge den vei utviklingen peker. I 1.913 
var jeg den første som foreslog at vi skulde ha siamorganisationer, og i 15- 
mandskomiteen foreslog jeg deres virkeomraade utvidet. I 1920 formet 
jeg saa i redaktionskomitoen det forslag, som har git samorganisationene 
repræsentationsret paa den kongres som skal holdes næste aar. Det har 
været en skridtvis fremgang. Nu er jeg kommet til den overbevisning, som 
selve begivenhetene har lært mig, at skal det nytte at drive et faglig orga- 
nisationsarbeide med utsigt til seir, da er samorganisationene det sterkeste 
alternativ. Jeg vil videre faa nævne for at belyse det, at ogsaa oplysnings- 
kontorene har jeg været med paa at fremme. Det er em anden ting jeg 
samtidig vil gjøre opmerksom paa, fordi det ikke er kommet sterkt nok 
frem her tidligere: Hele forutsætningen for indstillingen er jo netop det at 
vi skal ha en industrivis organisation. Dog ikke saa at vi skal beholde fag
foreningene i deres gamle form. Indstillingen hviler paa beslutningen av 
kongressen i 1920 om overgang til industrivis organisation, dat vil si at 
der skal være bare én forening paa samme arbcidsplads, en bedritisorgani- 
sation. ■- Der er reist forskjellig kritik omkring indstillingen, salaledes 
bl a av Ricli. Hansen; det gjælder bl. a. mdusitrigruppedelin
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gen. Det stuar imidlertid i forslaget at inddelingen er opsat som et møn
ster. og at iietop den vil være gjenstand for drøftelse. Men hvis vi ser 
paa de eksempler vi har fra utlandet er dette skema ikke saa umulig. I 
Tyskland regner man. med noget omkring 15 hovedgrupper som sogner til 
laudsorganisationen.: arbeiderraadene foreslog 11. I. W. W. i Amerika 
har likeledes foreslaat 14. I Rusland var, da sovjet kom til magien, indu
strien opdelt i hele 20 grupper; paa den tid jeg var derborte foresloges en 
indskrænkning til 17. Et saa urimelig forslag for norske forhold skulde 
da vart ikke være. — Rich. Hansen har fremlagt et forslag, som i virkelig
heten betyr opløsrung av den faglige landsorganisation. Det er den gamle 
trade-unionisme som vi altsaa nu skulde vende tilbake til ber i Norge. For
slaget kan vel ikke være frcmsat for andet end for at faa anledning til at 
bruke taletiden uindskrænket. — Saa er der nævnt utgiftene og anket over 
at komiteen ikke har fremlagt nogetsomhelst budget. Der skræmmes 
likefrem, som man har hørt saa mange gange før. Men vil nogen si at de, 
som har skræmt med kontingenten, nogensinde har ført organksafioncn 
frern? Under saa abnorme forhold som de man lever under er det, som 
man vil skjønne, vanskelig at opstille noget budget i det hele; inden det 
kunde behandles og være sat ut i livet vilde pengenes værdi maaske staa 
i en helt anden stilling end nu; det vilde derfor ikke være andet end bluff 
at heste dette paa papiret nu som en rettesnor. Dertil kommer at det hele 
jo avhænger av hvordan arbeidernes egne repræsentanter vil ha admini- 
strationen ordnet — hvor mange tillidsmænd der skal være, deres løn 
o. s. v. ; av dette avhænger igjen kontingenten, tivis vi ikke skal utstyre 
os med et noget bedre apparat — jeg tænker her paa cenitralorganisatio- 
nen — tror ikke jeg at der vil bli større utgifter at bære ved omlægning 
til samorganisalioner end de vi nu har. Men bortset herfra maa vi dog 
huske paa at der blir en stor reel forskjel. Med 60 s am or g anisationer som 
nu, spredt over hele landet, hvor der vil sitte dygtige kræfter til arbeidernes 
disposition til benyttelse ved enhver given anledning, vil man f or staa, at 
dette faar en langt større organisationsmæssig betydning end om de sam
me mænd sitter pakket sammen i ét hus herinde i Kristiania; det vil bety 
unmadelig av værdi i retning av at skape liv og vilje ind i organisa- 
tionslegemet. Og om det saa skulde vise sig at koste noget mer tror jeg 
fordelene vil komme til at staa i forhold til de utgifter som kan faldte.

Vørt forslag vil centralisere magten, sies der. Det er urigtig. Vi vil 
centralisere kraften. Men magten vil vi mer end gjerne decentralisere. 
Forslaget staar her fuldt og helt i overensstemmelse med fagøpppsitionens 
program. De som med dette program har trodd, at «magten tilbake til 
medlemmene» var ensbetydende med at Fellesskapet, skuldie brytes og en
hver sitte paa sin tue, de tar storlig feil — I 1917 skrev jeg — og fik hele 
sekretariatet med paa den sats: V7 vil frem til socialismen — om nød
vendig gjennem revolntioncn. Der var saaledes ingen principiel uoverens
stemmelse mellem mig og 15-mandskomiieens mindretal; forskjellen kom 
tilsyne i det rent praktiske. Jeg kunde ikke gaa med paa den omlægning 
som da var foreslaat. Den strid som der stod paa kongressen og som og- 
saa gjør sig gjældende paa dette landsmøte viser bare, at jeg hadde fuld 
ret. Hele mit maal i alle disse aar, under den strid som har været ført, 
har gaat ut paa at man skulde enes i dagens arbeide, og dette har diktert

219

min stilling naar disse saker har været oppe. Jeg hævdet paa kongressen 
i 1920, da socialiseringsspørsmaalet var oppe til debat, at soeialiseringen 
ikke bare var et edendomsspørsmaal, men et p/OdnMonsspørsinaal i høi 
grad og et dnRsspørsmaal. Og — sa jeg — for at vi skal kunne gjøre ar
beiderklassen moden til at overta de socialiserte bedrifter og drive dem er 
det nødvendig, at der skapes en sterk bedriftsraadsorganisation. Der kan 
ikke laves et socialisert samfund gjennem byraakratiske foranstaltninger. 
Jeg hævdet at det som maatte bli enheten i det system var bedriftsraads- 
organisationene, og at det var nødvendig at begyndie snart, slik som det 
er anvist i de opstukne linjer. Endelig vil jeg nævne den uttalelse som 
kongressen sluttet sig til og som kanske er den mest avgjørende naar vi 
drøfter disse ting; den fattedes med stort flertal og indeholder bl. a. føl
gende ;

«Den almindelige usikkerhet og misnøie med samfundsforholdene 
vokser inden alle samfundslag. Klassemotsætningene skjærpes, klassekam
pen blir bitrere og dens omfang utvides.

I kraft av sit antal og sin stilling i det økonomiske liv kommer den ar
beidende klasse i besiddelse av stadig større virkelig magt. Krav om øko
nomisk demokrati og socialisering av de naturlige rigdomskilder og de fæl- 
les anvendte produktiomsmidler kommer i forgrunden i den sociale kamp. 
Bednftsraadene er et av de betydningsfuldbste led i denne kamp.

Arbéiderbevægelsen —- den politiske som den faglige — maa derfor 
sætte al magt ind paa gjennemførelse av bedriftsraadssystemet og dem vi- 
deregaaende socialisering. Det er denne store opgave, alle kræfter inden 
arbeiderklassen nu maa samles om.» ' .

Og det heter videre : i en revolutionær epoke blir det nødvendig for 
arbeiderklassen at skape sine egne organer for overtagelsen av den øko
nomiske og politiske magt. Paa arbeidslivets, raadssystemets grund maa 
der da bygges organer og en forfatning, som svarer til den revolutionære 
situation og lægger den hele samfundsmagt i hænderne paa de revolutio
nære kræfter — haandens og aandens arbeidere. —

Det er klart, at for dem som ser paa fagforeningsbevægelsen uteluk
kende med rent reformistisk formaal, for dagen, uten at ta sigle paa de 
le ngere maal, for dem kan de nuværende former ganske sikkert være til
fredsstillende. Men i arbeidet for at skape mulighet for arbeiderklassens 
overtagelse a.v samfundsmagten, gjennem de nye raadsorganer, vil sam- 
organrsationenc bli de vigtigste ledd. Alle de som tror paa en saadan ut
vikling av samfundskampen bør stemme for den indstilling som foreligger 
fra komiteen. (Bifald.)

C. Strøm: Jeg mener det er et spørsmaal om ikke vi arbeidsmænd 
bør ta et specielt standpunkt overfor arbeidsledighetsforsikringen inden 
Landsorganisationen. Naar ikke dette ef kommet frem er det vel fordi 
rr.an finder det unødvendig at ta en dobbelt debat paa saken. Men den 
liænger saa nøle sammen med forslaget til omlægning, ,at vi maa være op- 
merksom paa hvad vi gjør, saa vi ikke blir sydd ind i en sæk. Ellers vil 
det komme til at hete at vi ved ait vedta alternativ I ogsaa har avgjort vor 
stilling til dette meget vigtige sidespørsmaal. Der bør derfor bli adgang
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til at votere særskilt over dette om vi ønsker larbeidsledighetskasfedfae lagit 
ind under Landsorganisationen eller ikke, og jeg foreslaar:

«Norsk Arbeidsinandsforbmids landsmøte uttaler som sin opfatning at 
det ikke maa oprettes nogen arbeidslcdighetskasse i Landsorganisationen.»

Steen: Det gamle organisationsbygverk er helt igjennem btmdraat- 
tent elter min mening. Vi maa reise en helt ny organisationsbygning. Vi 
ser at mange medlemmer er fialdt fra og foreninger ophørt at eksistere; 
vi risikerer paa det vis at hele organisationsvirksomhetien gaar istykker. 
Men saa melder der sig spørsmaal om veiene. Nogen vil lappe paa det 
gamle ved at sætte sterke støtter under taket ved hjælp av industriel or- 
ganisation. Det kan kanske gaa en tid. Men hvad hjælp er der i det? Vi 
har ikke raad til at kaste bort tiden ved at lappe paa det som er — for 
siden at maatte forlate det igjen og bygg© op fra nyt av. Vi maa lage os 
en organisation som har elasticitet nok og kapacitet nok til at fylde kra
vene. Der er her en stor meningsforskjel om de to alternativer. Skulde 
det ikke være mulig at gaa til et kompromis? De stedlige forhold kan 
være vidt forskjellige, og det er vanskelig, for ikke at si umulig, at angi 
nogen bestemt norm for hvordan foreningsarbeidet skal lægges an. Alter
nativ II gir anledning til at bygge op en form, hvor der skapes betingelse 
for en større hensyntagen til de særlige forhold. Norsk Arbeidsmandsfor
bund har al tid gaat i spidsen i norsk organisationsliv; dets medlemmer har 
vænnet sig til at arbeide under arbeidets strengeste krav og levet under 
de mest primitive forhold. Det vilde være naturlig om vor organisation 
gik i spidsen ogsaa hvor det gjaldt omlægningen. Og d!a vil man maatte 
komme til det resultat, at det ikke er hensdgtsmæssig at opretholde fag
foreningene. Det kan saa være at det, for mange er vanskelig at skille sig 
av med dem. Men naar formen i sit princip og i praksis ikke viser sig at 
svare til de krav, som tiden stiller, maa man se bort herfra. Jeg vil frem
komme med et forslag som jeg tror er brukbart som grundlag for dannelse 
av fagforeningene, idet det stiller medlemmene i ethvert industricenter 
frit i avgjørelsen av om de vil ha dem eller ikke cg hvordan man ellers øn
sker organisationsforlioldenc lagt tilrette. Mit forslag, som jeg ønsket be- 
tragtct som et tillæg til alternativ II, lyder:

«Det overlates hvert industricenter, bergverk eller anlæg (veianlæg 
og baneanlæg) at ordne sine foreningsforhold og sammensætning saalodes 
som det cf ter de stedlige forhold og interesser findes praktisk og nødven
dig, med tilslutning til egen eller nærmeste samorganisation.»

Spørsmaalet om strek for de indtegnede talere blev nu optat.
Ødegaard meddelte at han agtet imorgen formiddag at frcmsætte et 

forslag og vilde ba dette anmeldt for ikke at rammes av streken.
Rich. Hansen: Da bør forslaget komme først.
Ødegaard fremla forslaget, som var saalydende:
«Landsmøtet anbefaler at fagorganisationen omlægges paa lokale 

samorganisationer istedetfor fag- eller industriforbund.
1. Landsmøtet gir sin tilslutning til alternativ I.
2. Det henstilles til den av Landsorganisationens kongres 1920 nedsatte

organisationskomité at utarbeide forslag til love for de lokale forenin-
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ger bygget paa det princip, at der kun kan optages én forening for hver 
arbeidsplads i overensstemmelse med kongressens beslutning 1920.

3. Videre uttaler landsmøtet, at der gives arbeiderne ved statens anlæg 
adgang til at danne lokale samorganisationer for hvert anlæg, forsaa- 
vidt arbeiderne av praktiske grunde maatte anse dette paakrævet.

4. Videre uttales, at lovene for samorganisaticmene ændres saaledes, at 
det lokale selvstyre kommer til sin ret.
Forsaavidt Landsorganisationens kongres 1923 vedtar beslutning om 

organisationens omlægning paa basis av lokale samorganisationer, bemyn
diges det kommende hovedstyre til at foreta det nødvendige for forbundets 
overgang til den nye organisationsform.»

Strek besluttedes sat med 36 talere tegnet.
Heidal: Er alternativ I den rette form som den revolutionære arbei

derklasse trænger? Jeg mener nei. Bedriftsorganisationer er ikke knæ- 
sat som noget princip i forslaget til nye love; de nævnes bare i præmis- 
«ene som et ønske. Samorgamisationene vil efter det samme forslag bh 
saa store, at vi maa vel nærmest kalde dem fylkesorganisaitioner. De bør 
ordnes slik at arbeiderne kan administrere dem selv — ikke tillidsmæn- 
dene fra Kristiania. Fagoppositionens forslag rummer her de betingelser 
som maa stilles. Og dette forslag kan være like godt fordi om Nilssen 
har været med paa at utarbeide det; man skal ikke ta personsigte. Lian 
definerte paragraf 8 igaar. Det heter her at sekretariatet — eller byraa- 
kratene, som Solli sier — skal «tillate» at arbeiderne faar anledning til at 
nedlægge arbeidet. Det er en konservativ garanti overfor medlemmene 
paa arbeidspladsen, en bremse paa klassekampen.

Anne: Rich. flanseni søkte her at trække visse sammenligninger mel
lom den danske og norske fagbevægelse; han benyttet sig av det samme 
ved et møte i Drammen om organisationsformene. Jeg vil i den anled
ning dokumentere nogen tal, som for Danmarks vedkommende er hentet 
fra den officielle aarbok. I 1909 tællet De samvirkende Fagforbund ca. 
98,000 medlemmer, samtidig som der stod 21,000 fagorganiserte utenfor, 
mens medlemstallet i Arbeidernes faglige Landsorganisatiou var 44,000; 
for en række av de følgende aar stiller forholdet sig slik: 1919: Danmark 
114 000 + 38,000 staaende utenom f» 152,000; Norge 63,000. 1918: Dan
mark 255,000 + 60,000 = 315,000; Norge 107,000. 1919: Danmark 277,000 
+ 69.000 =- 346,000; Norge 144,000. 1920: Danmark 279,000 + 75,000
- 354,000; Norge 142,000. — Av disse tal fremgaar at tilveksten i den 
norske fagorganisatious medlemstal ikke har været mindst siden fagoppo- 
siuoncu begyndte sin virksomhet; jeg vil slaa fast at ogsaa efter at oppo- 
sitionen reistes er Landsorgamisationien gaiat frem og har hentet ny styrke, 
og denne fremgang staar, relativt set, ikke tilbake for den som den dan
ske fagorganisation har hat. Forskjellen med hensyn til organisations- 
procenten har alhid været den samme. Man skal her huske paa at betin
gelsene for faglig organisation er meget forskjellig i de to lama. Rich. 
Hansens indlæg formet sig ellers som et sterkt angrep paa fagoppositk»- 
nens program, og han var tildels ogsaa personlig. Vi yngre hadde saa
ledes ikke, ifølge Hansen, betingelser for at uttale os om den gamle ret-
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jegStiltøSd' Deit PerSOnlige mi0!t mig so’m ha,n fremkom med adresserer

^.vXfStad: ■ p^a d:e" korte 1tid jeg har er det umulig at komme ind paa 
hXT ^’;iacipielle srde> °g det tør ogsaa være unødvendig. Lian sa at 
han fandt ikke grundi til at berøre det principielle i indstillingen. Nei det 
er godt for ham. bor det er bare centralisation og atter ceiitralisation.
sekretaniatpL* S?f^atl°K ?iener han sig seIv og hans 12 kamerater i 
sekretariatet. Skal man bedømme værdien av Lians indlæg er det god
grimd til at gjøre det under den synsvinkel, at hans politiske hjenistavns-
et er noget vanskelig at bestemme. — Volan følte sig fo-rpligtet, sa han

av,19,18; Det er bare sørgelig at denne følelse 
hos Volan ikke har git sig anderledes uttryk. — Taleren saa i fordelingen 
w multene et pnncipielt spørsmaal, og han kunde ikke indse nogen fare 
i at de blev forvaltet av samorganisationene.
a + k^^kmnger av Vilh. Hansen uittaltei Fagerlund, i tilslutning til 
det tidligere fremholdte, at overgang til industriforbund forekom ham det 
mest formaalstjenhge. Opgaven nu maartte være at faa flere medlemmer 
til orgamsationen og kontingenten ned.

Rich. Hansen: Jeg vil først rette en misforstaaelse av «Soeial-De- 
mekratens» referent. Han sier at jeg «talte mot alle forslag». Jeg sa at
VLduif eiJ" )CnmC Veaitat t;lnke eI1u f0rSlaS elIer beslutning som blev 
vedtat i 1920 om samling n.dustnvis. Ti den beslutning er engang tat og
maa gjennemfores. Jeg paapekte ogsaa hvordan man i Danmark hadde 
evnet at bygge op en sterk fagorgaiiisation paa den grund som man har 
dernedle. Jeg er altsaa for fagforbund og har git det uttryk i mit forslag.

'I1 sier at dett® Iorslag vildo bety Landsorganisationens oplosning. og 
at det var for at faa uiiidskrænket taletid jeg hadde forlangt ordet. Ingen 
v delene er rigtig Jeg har været paa saa mange kongresser at jeg for

langer ikke ordet bare for at høre min egen stemme. Forslaget er frem- 
sat fordi vi har været altfor letsindig tidligere med at lægge for stor magt 
Ldeil ®vers-te spids, og fordi vi har faa i dyrekjøpte erfaringer av sekre- 
tariatets magtfuldkommenhet. Vi siaa det under storstreikens iverksæt- 
tese. Vort forbunds forretningsutvalg anbefalte at statens anlægsarbeidere 
blev undtat, fordi de rietop hadde hat sin konflikt; likeledes anbefalte 
vi enstemmig at unidta arbeiderne ved glasverkene paa Hadeland og,Høvik
..-in5-!- ,!yercllsk(,l,ls!cr st()d i01’ utløp. Mens den henvendelse som blev 
gjoit herom nedstemtes. I aa samme maute ignorertes jern- og metals 
lenstillmg om at holde statens vaabenarbeidere utenfor streiken. Følgen 
yar at de kom ut i konflikt allesammen. Det var videre Landsorgani- 
fSn"enn f?k S01? biestemte de betingelser hvorpaa arbeidet skulde optages 
gjen. Det værste var at vi fik ikke vite hvad eller hvem vi hadde at 

iystre Og saa opstod forvirringen. Da vedtok vort forretningsutvalg 
efter formandens diktat en prolestskrivelse til sekretariatet mot avshii-
cemndism^.doJ1 ef,ek^el paa hvad det vd si at lægge magten i en 
cei rahsert h deise. g derfor mener jeg at ha gode grunde for at frem-
sætie mit forslag. \il man føderation maa vi begynde med de organi-
sationer vi hai idag og søke at gjøre dem uavhængige, gjøre forbundene
uavhængig av den øverste centralledeise, - Vi har samorganisntioner
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idag. Hvad skulde være i veien for at sende ut til dem til uttalelse et 
spørsmaal som voldgiftsloven? Det blev foreslaat av Tranmæl. Men ogsaa 
det blev avvist. Det vilde gaa hurtigere med avgjørelsene under sam- 
'organisationsformen, sa Lian. Jeg tror det vil gaa baadø hurtigere og 
mer effektivt ved at vi har forbund herinde. Anne mente at utviklingen 
av organisationsformene maatte foregaa sukeessivt og uttalte bl. a., at fordi 
vi her ikke stod foran reisningen av en ny orgailisation kunde vi ikke faa 
den præcis som vi vilde. Men hvorfor gik mani ikke i Rusland) over til den 
form, som Anne ønsker sig, da de i 1917 anla sin orgailisation paa statens 
kommando? Næss sa at «Moskva-tesene var elastiske». Vi skal altsaa 
faa koncession fra Moskva for at faa lov. til at lægge! om til sa.morga.ui- 
sationer? Strøm vilde ha bort arbeidsledighetskassene og ha mindre kon
tingent, og han tror at det virkelig lar sig gjøre under et av alternativene. 
Det er for naivt. Steen vilde bygge noget nyt. Men man maa først se 
om det nye vil forrente sig. Før man river ned et hus vil man gjerne ha 
et overslag over hvad det nye vil koste. Men det faar vi ikke her fra, dem 
som har sittet paa et kontor og slængt sammen en slurvet imdstilling. — 
Tilslut etpar ord til Ødegaards forslag. Det er naturligvis ment at skulle 
vedtages av kongressen. Men om vi knytter til saa mange ønsker vi bare 
vil og sier at vi er enig i det, saa blir vor stemmegivning her for dette 
forslag optat som tilslutning til det ene eller andet av alternativene. Over
for Anne vil jeg si at den danske fagorgaiiisation er 4 ganger siaa sterk som 
den norske. Det vil igjen si det samme som at dernede forstaar de at 
bevare et tillidsfuldt forhold mellem tillidsmænd og medlemmer.

Lørdag 17. juni.
Ordstyrer: Sundbye.

Efter oplæsningen av protokollen foretoges navneoprop.
Hellebø henstillet til landsmøtet at foreta- en frivillig indsamling som 

et bidrag til avhjælp av nøden bl audt de russiske barn. Dirigenten op- 
nævnte Slenvik og Bonde til at forestaa indsamlingen.

Ødegaard: Der er indkomnict enkelte andragender om bevilgning av 
bidrag, nemlig fra Arbeiderpressens samvirke til presset on det, om et bidiag 
til en ledig kamerat i Tønsberg, om et bidrag til sangforeningen «Arbeids- 
mand» og videre en henstilling fra Det norske Arbeiderparti om et bidrag 
til Kyrre Grepps fond. Jeg foreslaar samtlige andragender oversendt 
budgetkomiteen.

Forslaget vedtoges uten bemerkning.
Deretter fortsattes debatten om

organisationsf ormene.
H. Moen: Det er for at imøtegaa endel bemerkninger jeg har forlangt 

ordet. Vestad sier at fagoppøsitionen arbeidet for at lægge magten over 
til medlemmene, mens det foreliggende forslag skulde ha en central- 
istisk karakter. Jeg kan for en del være enig i at det har det, men som jeg 
sa: naar komiteen har foreslaat dette er det fordi den vil søke at samle
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alle landets organiserte arbeidere i en fællesorgaimsation. Vi kan da ikke 
vente straks at faa fuldlt ut det vi har ment med at bygge orgamsationen 
paa lokale sarnorganisationer, men vi maa her som i andre forhold regne 
paa en utvikling. Der er en vid forskjel i uanden i de to alternativer, 
nfter alt. II gjøres det lettere at faa en forandring; med alt. I blir det 
vanskeligere, fordi der her allerede foreligger utarbeidet lovforslag. Vestad 
mener videre at finde den «russiske revolutions aand» i forslaget til orn- 
lægning, hvilket fra hans synspunkt vil si at de kommunister som sitter 
x komiteen har handlet utelukkende ut fra sin politiske opfatning. Jeg pro
testerer mot at saa er tilfældet. Jeg ser ikke paa spørsmaalet ut fra mit 
syn som kommunistmen pnn summe tidl som jeg slutter mig til mit 
partis, de revolutionære arbeideres politiske opfatning, er jeg ogsaa en 
tilhænger av de revolutionære linjer inden ragorganisationen. — Volan sa at 
der vilde bli flere sarnorganisationer efter alt. II end alt. I. Deri er jeg 
enig, de vil paa mange steder bli saa smau at der ikke vil trængeis nogen 
lønnet hjælp. Løgavlen sa at man skulde samle massene for at sprænge 
det kapitalistiske samfunds ramme. Men spørsmaalet om formene kom
mer man ikke her forbi. Man magtcr ingen «sprængning» med forbunds- 
f orm en. Vi maa bygge efter de linjer som kan reise den bevisste revo
lutionære vilje bl audt arbeiderklassen; alene gjennem revolutionær hand
ling kan arbeiderne faa drevet sine krav igjennem. Løgavlen var enig i 
omlægning til .sarnorganisationer. Det er udmerket at ham er kommet 
til det, det har ikke været hans tidligere standpunkt. Alen paa samme tid 
undertegner han et forslag, som tar sigte paa en orgamisation som vil 
munde ut i industriforbund — eller kanske i status quo. Vi vil ha em 
O! ganisation som kan skape tillid blandt arbeiderne til deres egein sam
menslutning og tillid til organisationens ledelse. — Kvale har været blandt 
dem som har agitert ihærdigst for omlægningen. Men naar saken skal 
realiseres trækker han sig tilbake; den har ikke nu længcr den samme 
betydning som før. — Rich. Hansen sa at Lian sorn reformist hadde 
været med til at bringe organisationen dit den staar idag. Men Hansen 
maa da være opmerksom paa, at som «reformist» magtet Lian ikke at 
kjæinpe for arbeiderklassens krav efter de former som organisationen nu 
har, fordi die er blit forældet. Derfor har han faat et videre syn og tat 
konsekvensen av det. — Arbeiderklassen har været opdrat i dette at skulle 

• binde sig paa hænder og føtter ved overenskomster med arbeidskjøperne. 
Naar Hansen nu minder os om at fagoppositionen har villet væk fra d!e 
bindende overenskomster vil jeg uttale som mit haab, at han i og med 
omlægningen vil arbeide likesaa ihærdig for at komme bort fra dem som 
han hittil har kjæmpet for at beholde dem. Hvorfor er begeistringen 
blandt medlemmene, som man sier, faldt tilbake? Jo det er fordi organi- 
salionen er blit ført ind i et slikt spor at der ikke er blit den fornødne 
kraft i kampen mot vore motstandere. Og skal man fortsætte i det spor 
vil vi ogsaa oftere risikere at maatte ta lovlinjen og finde os i myndig
hetenes indgripen i vore saker — i vore dyreste livsinteresser. Jeg kan 
ikke la være at komme tilbake til de hadske personlige angrep som Rich. 
Hansen ved slutten av møtet igaar rettet mot dem som har hævdet sam- 
organisationstanken. Jeg beklager disse angrep. Ham talte ogsaa om Rus
land og revolutionen paa en maate som vi kjender igjen fra de borgerlige
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organer. Jeg tror ikke dette landsmøte tar saa meget hensyn til hans 
forsøk paa at vitse, for det er alvorlig dette. De russiske arbeidere har 
ofret liv og blod paa barrikaderne for at kaste av sig zar- og adelsvældet. 
Naar vi kommer saa langt vil ogsaa vi kunne tænke paa at utrette noget. 
Men det gjælder i alt som vi foretar os at komme ind paa de linjer som 
kan føre frem hermot. — Oksvik vilde ha kunnet slutte sig til en føde
ralistisk organisationsform hvis man hadde hat «organisationsmaterialet» 
at arbeide med og forføie over. Han maa kunne skjønne at en arbeider
klasse, som er opdrat efter reformistiske retningslinjer, ikke med én gang 
er moden til at gau over til dem motsatte yderlighet. Hadde han em ærlig 
hensigt med sin uttalelse vilde han været den sidste til at bekjæmpe de 
mænd som her staar paa den motsatte side av ham selv. — Eikefjord 
mente sig at være den eneste av 15-mandskomiteens mindretal som jdlag 
stod paa mindretallets grand. Men ogsaa han trækker sig tilbake, idet 
han fremsætter sit eget forslag. Sollis principale forslag, som jeg intet bar 
imot, er blit Eikefjords subsidiære. Det ser ut som det er om at gjøre 
for disse folk at føre landsmøtet ind i en sæk, for at man kan bli av- 
skaaret fra at knæsætte formen for de lokale sarnorganisationer. Jeg 
fastholder forslaget om tilslutning til alternativ II, idet jeg ser at netop 
ved dette kan man faa utbygget noget til fordel for arbeiderklassen. Sam- 
organisationene som saadanne maa faa en større bevægclsesfrihct; be
stemmelsesretten maa føres tilbake paa samorganisationene og medlem
mene. Dette gir alt. II anledning til. Jeg vil haabe at landsmøtet: ved 
voteringen idag knæsætter det prineip at Landsorganisationen skal bygge 
paa lokale samorganisationer — at man ikke gaar tilbake og vedtar noget, 
som man har bekjæmpet i tidligere aar, og tramper paa de ideer man tid
ligere har forfegtet.

Seim: Man har hørt adskillige gloser, og politik ogsaa; men de vir
kelige fakta er lite berørt. Som bygningsarbeider vil jeg peke paa erfa
ringene inden den branche jeg repræsenterer. Den første konflikt jeg 
var med i var i 1897; under den sidste — i 1920 — maatte vi føre en 6 
maaneder lang kamp. Jeg mener at vore aktioner ikke kan bli effektive, 
før vi f aar et maskineri som gjør at alle kommer med — istedet for at 
man sætter ind en gruppe snart her, snart der. Skal vi gaa til omlægning, 
som jeg altid har været for, burde vi gaa saa langt at vi føler at vi har tat 
skrid le i helt ut. Det er min personlige mening. Derfor vil jeg anbefale 
alternativ II, hvis man er paa det rene med at det tilsvarer vort behov 
idag og at organisationen mag ter at ta det løft; i motsa,t fald mener jeg 
at vi heller faar gaa til omlægning paa grundlag av industriforbund.

Dirigenten refererte forslag fra Ljungkvist om at begrænse taletiden 
til 10 minutter. Det vedtoges enstemmig.

Henriksen: Konklusionen og indholdet av Eikefjords uttalelser var 
en eneste selvmotsigelse. Vi bør da se at komme litt frem — ikke tilbake! 
Vi bar lokale samorganisationer idag. Paa den landskonferanse som disse 
holdt raadci der en almindelig forstaaelse av sauiorganisationeties nød
vendighet, og der var enighet om at de maatte utvikles videre. Jeg har 
aldrig hat større utbytte av noget møte end netop det. Hvad Eikefjord 
hadde at indvende mot' alt. I var væsentlig magtforholdet, og jeg kan 
være enig med ham saa langt. Men gir det noget grundlag for at frern-
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lægge et forslag om industriforbund? Hvis han heller hadde pekt paa 
og foreslaat forandringer i indstillingen kunde han og jeg staat enige. 
Samorganisationene har hat og har sin mission; det bevistes aller tyde
ligst under storstreiken. Hvem var det da som dengang opretholdt arbei
dernes solidaritet? Det var neppe forbundene i første række. Nei, det 
var medlemmene selv gjennem de lokale samorganisationer som tok an
svaret Paa sig Jeg er enig i Ødegaards forslag til omlægning; det er i 
dugt med den linje bvorpaa vi arbeider idag, og jeg vil henstille til lands
møtet at vedta det forslag.

Ødegaard: Rich. Hansens forslag sier meget sterkt at der skal arbei
des for at forbundene skal faa større føderativt indhold; de skal bli føde
rative enheter. Forslaget har ogsaa en anden side. som peker i stik mot- 
sat retning, idet det indebærer en mulighet for at man kan komme ind 
paa den linje som fører til r/esorganisation. Landsorganisationen skal alt- 
saa kastreres, i stedet for at mian skulde gjøre alt for at konsolidere den 
samlede arbeiderklasses magt. Da er der bare ett skridt tilbake til det 
standpunkt vi stod paa da vi ikke hadde nogen organisation. — Det essen- 
tielle i fagorganisationens krav var dannelsen og utviklingen av sterke 
samorganisationer. Dette burde derfor ha staat som hr. 1 i Løgavlen, 
vestad og Eikefjords forslag. Hvis man beslutter at man først skal 
realisere kongresbeslutningen av 1920 om industrivis organisering, før man 
foretar sig noget videre, vil man fremdeles komme til at stoa oppe i de 
skarpe diskassioner om disse ting, uten at man vinder noget positivt 
skridt fremover. Mit forslag peker paa at man skal ta standpunkt for 
omlægnmg til samorganisationer; dernæst, og i flugt dermed, skal det 
fastslaaes at man ikke optar mer end én foreining paa samme arbeids- 
plads, i overensstemmelse med beslutningen av 1920. Dette skal tydelig 
markeres for at fastslaa forutsætningene for landsmøtets beslutning. — 
Med hensyn til omraadet for samorganisationeue er der et forhold til
stede ved statens anlæg, specielt jernbaneanlæggene, som gjør det beret
tiget for disse at ba sine egne samorganisationer; derfor bør man si fra 
overfor kongresisem1, saa den ikke vedtar en ordning som hindrer det prak
tiske arbeide. — Det forslag jeg har fremlagt indeholclcr et resumé av den 
debat som her er ført. Jeg tror at det som er pekt paa der er av saa 
stor betydning, at kongressen er nødsaget til at ta hensyn til det. Og 
derigjennem vil man være kommet ind paa en linje, som svarer til de for- 
utsætninger man bar stillet.

Rasmussen:^ Det er ufordragelig, naar forbundets formand kommer og 
sier, at vi skal indgaa til Landsorganisationen med et bønlig andragende 
om, at anlægsarbeiderne skal faa lov til at danne organisationer paa an- 
læggene. Der er vel ingen av dem som lar sig forlede til at gaa med 
paa noget som dette. Baade alt. I og II tar sigte paa at indføre diktaturet 
i fagorganisationen. Det er det motsatte av en «radikal» reform. Ar- 
beidsledighetskassene, som mange her er bundet til at stemme mot gaar 
netop imd under indstillingen. Jeg miaa derfor henstille til disse ialfald at 
stemme mot alternativene. Det eneste forslag jeg kan anbefale er Martin- 
sens om industriforbund.

Volan: I agitationen mot ornkegningen har ogsaa storstreiken og dans 
avslutning gjort tjeneste som et argument. Jeg har her for mig repræ-
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semantskapeis protokol, som indeholder alt om naar storstreiken beslut- 
tedes iverksat og naar den besluttedes hævet. Det fremgaar av de for
skjellige uttalelser som faldt under behandlingen i repræsentantskapet, 
at alle var klar over at det ikke vilde være mulig for organisationen at 
sætte alle ind i arbeide igjen efter streiken. Men tiltrods for at man 
kan dokumentere alt som passerte saavel foran som under og efter stor
streiken skal dette selvfølgelig nu anvendes i agitationen. Jeg vil spørre: 
hvordan vil det ta sig ut her i Norge under den organisationsform som 
Rich. Hansen synes at ynde, den engelske trade unionisme — føderative 
forbund, uten landsorganisation og sekretariat? Vil arbeiderklassen være 
tjent med en organisation uten en samlet ledelse —• en organisation som 
er avskaaret fra at paaby streik av andre grupper hvis de føderative 
forbund ikke ønsker det? Det vilde bli som i England at man fik det 
organiserte sireikbryteri. Er det de tilstande man skal tvinges op i? —• 
Man snakker ber om deri: russiske fagorgantsation. Den er bygget op 
paa industriforbund, som det heter, men industriforbund i Rusland er i 
realiteten industrigrøpper -— distriktsvis og landsomfattende. Man har 
de mange distriktsorganisationer, isom utgjør 6500 i tallet; de store rego- 
nalorganisaiioner er de lokale samorganisationer, og indenfor disse har 
man bedriftsforeningene. Den russiske fagorgantsation tæller over 6,800,000 
medlemmer omfattende de forskjelligste brancher. Det er i et land hvor 
man staar midt oppe i socialisieringen at man har tillagt organisationen 
den betydning. Arbeiderne har da ikke bare interesse av arbeidstiden 
og lønningene; det er ogsaa andre spørsmaal som de økonomiske orga- 
i isationer maa ta sig av, naar man staar oppe i en slik periode. — Eike
fjord sa at arbeidsgivernes organisationsform, som er cantralistisk, hadde 
lært os at vi maatte møte dem paa den samme bane. Betyr det at han 
vil decentralisere?

Efter bemerkninger av Ålb. Karlsen uttalte
Blattmann: Før og under landsmøtet har man hørt hyrdetoner spil

let overfor anlægsairbedderne; det er sagt at samorganisationsformen blev 
umulig for dem. Jeg vil spørre: tror man at disse folk, som har brudt 
organisationens brakmarker, er saa upraktiske og ubehjælpelige at de ikke 
forstaar at finde en form for sit organisationsarbeide indenfor samorga- 
msationene? I anlægsarbeidernes organisation nu er allerede grundlaget 
for samorganisationene lagt. Derfor er det bare skræmsler dette at de 
ikke vil «finde sig tilrette». Min erfaring er, at aldrig er nogen gruppes 
krav Mit desavouert inden de lokale faglige samorganisationer som vi hair. 
Rich. Hansen brukte en illustration, idet han sa at man først maatte se 
detaljene i tegningen til det nye hus. Men er det ikke alinindelig først 
at se paa g runden, tomten og omgivelsene og ut fra disse forhold reise 
bygningens struktur? Lians linje betegner en virkelig utvikling, menis 
Oksviks betegner et punktum.

Kielstadli: Jeg vil si til dem som har talt sig saa varme for industri
forbund, at de bør i alle tilfælder lægge et omslag paa for at kjølne sin 
begeistring. Skal vi et fremskridt nu maa vi foreta ganske drastiske for
andringer, som gir arbeiderne troen paa organisationen. Derfor er det 
nødvendig at lægge grundlaget over paa samorganisationene, for de gir 
det bedste uttryk for hvor arbeiderne staar. Dette var ogsaa kongressen
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i 1920 opmerksom paa. Indstillingen fra komiteen lider av den mangel, 
at den ikke kjendetegner den praktiske organisalionsinaiKls arbeide men 
kontorteoTetikernes; hadde det omvendte været tilfældet vildc den kunnet 
se anderledes ut. Der snakkes om at avskaffe fagskillet og føre magten 
tilbake til medlemmene osv. Ved at stemme for alternativ I vil imidlertid 
fagskillet og særinteressene fremdeles være tilstede, og delt vil faa den 
bedste næring i den forvirring som hersker. Jeg mener at alt. II bedre 
dækker, det er mere ideelt end alt. I baade er og kan komme til at være 
— Jørgen Knudsen trodde det: vikte bli kostbarere og talte for at faa kon
tingenten ned. Jeg vil si, at vi som har bragt ofrene hittil for at skaffe 
organisationen fremgang og rniagt vil ogsaa gjøre det herefter. Vi har 
ikke raad til at prute paa ørene maar det giælder at hævdc arbeider
klassens interesser.

Eikefjord: Kr. Henriksen sa at konferansen av rcpræsenlanter for 
samorganisationene ifjor høst var den mest betydningsfulde som han hadde 
været med paa. Det er vel mulig at han ser det slik. Men arbeider
klassen, medlemmene utover landet, har vel ikke set nogen speciel fordel 
av den Intet positivt er kommet og har vel heller ikke kunnet komme; av 
denne konferanse. Naar vi nu skal ta stilling til 9-mandskonutccns ind- 
stilhng vil jeg ha sagt — og landsmøtets deltagere skal faa sande mine 
ord — at om den blir vedtat og sat ut i livet vil man faa en organiBations- 
form saa cemtralistisk som man aldrig før har været vidne til i dette land 
1 1918 fa st.sl og Norsk Arbeidsmandsforbund i sine love, hvad tillidsmæn- 
dene skulde ha at gjøre, og det blev fastslaat at medlemmene gjennem 
foreningene selv skulde bestemme over sine handlinger. Fra dette princip 
og til det nye, at det er spidsene i sekretariatet som skal bestemme er 
det sandehg ten «utvikling» som der kam snakkes om. Jeg tror nok at 
; °^ar} vet bedre end hvad han sier. Finder medlemmene at de vil gi 
//■« sig de rettigheter de nu har er det jo intet dermed at gjøre. Men der 
skal i alle tilfælder sies fra, saa det ikke vil kunne paastaaes efterpaa at 
man ikke visste hvad man gjorde.

Smdbye: Saken er jo forlængst diskutert i hver eneste fagforening, 
og man har hørt det samme op og op igjen. Alle her er da sikkert paa det 
rene med' hvordan de vil stille sig. Lian præeiserte igaar, at det gjaldt om 
at bevare fagorganisationens enhet. Men hvordan agter man at faa den 
omlægning istand og samtidig bevare enheten, naar mån paa forhaand vet 
at 4 fagforbund allerede har forkastet deo indstilling som foreligger1 fra 
komiteen? _ Det fik vi ingen besked om. Nu, min stilling er den, at jeg 
mener at industriforbund er den forsigtigste form for omlægning. Det 
er mulig at samorganisatlonisformen kunde ha gaat igjennem i 1918 og 
1919, men hvordan staar organisationen idag? Diskussionen om dette 
i vort land er efter mit skjøn kommet saa uheldig som vel mulig. Man 
maa spørre sig selv: vil ikke de, som aldrig betænker sig paa at un dd ra 
sig forpligtelsene overfor organisationen?; bruke denne situation som et 
paaskud til at fonsvinde? Det tør bli det positive resultat. Og hvis vi 
fortsætter diskussionen lidt længer kan det luende vi blir staaende som 
generaler uten tropper. En ting er hvad man ønsker sig, noget andet 
hvad man kan gjennomføre. Kan vi under hensyn til enheten gjennemføre 
omlægningen til samorganisationer? Jeg mener nei, og det skal ogsaa
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vise sig at holde stik. Bevarer vi Norsk Arbeidsmandsforbunds enhet? 
Det skulde ikke undre mig om en av de største grupper da gik hen og 
dannet sit eget forbund. De som er for alt. I eller II mener deri at se 
en organisation som vil være i stand til at føre arbeiderklassen frem, og de 
mener det sikkert godt. Men likeoverfor os som staar paa den anden 
side skal der kunne anvendes alt det tænkelige og utænkeiigste skyts i 
agitationen. Jeg gir ikke stort for en saadan diskussionsform. — Volan 
var paa den Røde Fagforenings-Intcrnationales kongres og var der med 
paa at paalægge alle organisationer, som staar paa R. F. I/s. grund, at 
danne industriforbund. Jeg henviser til § 7 i fagforenings,tesene. Men 
naar han befinder sig paa norsk grund lyder det anderledes. Videre 
liævder han at den russiske fagorganisation er bygget op p_aa lokale, sam
organisationer. Det er noget splitternyt. De er produktionsorganer 
et ledd i sovjetsyistemet. Men det er fagorganisationen i Norge vi be
handler nu og ikke noget andet.

Kv ale: Hvis jeg tidligere hadde været i tvil om rigtigheten av milt 
standpunkt med hensyn til industriforbund vilde jeg ha kommet til at bli 
kurert for den efter Tranmæls indlæg igaar. Det var et godt agitations- 
foredrag, men gav ingen belysning av det materiale som her er fremlagt. 
Han bevæget sig omkring prærnissene. Og de er vakre at se til. Men 
naar vi har besluttet at gaa over til lokale samorganisationer efter ind
stillingen, da falder prærnissene væk og lovene staar igjen. Og de har 
hverken Lian, Tranmæl eller Volan behandlet i denne debat. Vi skal dog 
være opmerksom,me paa at det er //dfl/jbestcmmclsenc som avgjør ut- 
strækningen kv den myndighet organisationene utover landet skal ha.

■ Jeg er uenig med Rich. Hansen i mangt, men jeg er enig med ham i at 
man maa ta en hel del magt og myndighet ut av sekretariatets haand; 
det er nødvendig for at faa den bevægeilsesfrihet ute paa arbeids,pladsen 
som medlemmene vil ha. Det er rigtig at jeg har talt for omlægning paa die 
lokale samorganisationers grund. men det er i sig selv ikke nok; det av
gjørende for mig er hvilken myndighet disse organisationer kan tillægges. 
Og naar ieg ikke er tilfreds med den myndighet, som er tillagt de mindste 
orgamsatiomsenheter, da stemmer jeg for industriel organisation hygget 
paa det føderative princip. Ødegaard har fremlagt et forslag som skulde 
kunne samle alle. Jeg-er forvisset om at det er gjort i bedste mening, men 
jeg vil dog si — selv om jeg vet at det ikke kan rokke nogens opfatning 
her nu — al man skal faa erfare paa den kommende kongres. at det vil 
bli meget vanskelig at faa forbedret disse love i den retning som mange 
ønsker og haaber. Jeg tror ikke man bør indførc noget «faglig diktatur»; 
det vil ha skadelig indflydelse paa personene saavelsom paa organisa- 
tionen. hvis enkelte av vore tillidsmænd gives for stor myndighet. Dette 
princip bør liævdes nu likesaa sterkt som det nogensinde har været gjort.

Sotli: Tilhængerne av alternativ I har forsøkt at kritisere den indstil
ling som i realiteten er utarbeidet av Alfred M. Nilsen. Ingen mindre end 
Tranmæl er gaat til angrep, men jeg vil fastslaa at heller ikke han har 
kunnet peke paa andet end uvæsentlige ting. Ødegaard har paa sin side 
git vort forslag en viss anerkjendelse, bl. a. i spørsmaalet om anlægsarbei- 
dernes organisation. Det synes da rimelig at Nilssens forslag maa 
ansees for at være mere i overensstemmelse med de ønsker, som er uttrykt
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^ lRich- Hansens forsIa£ understrekes at
r.ener mS S f ‘ Det St0re spørsn’aal er hvad han
forbmåcentrnn^tnn nuv,ærende forbundspraksis bibeholdes blir det 
loroumscemralisation han sigter mot. Og det er vel det sandwnW
tilavdettme ? tilkiendf at det f.øderative PrinciP ogsaa skal utstrækkes 
11 avdelingene, da er han kommet langt paa ntviklingens vei. — De engel
ske fagorgamsationer, som Volan opholdt sig ved, arbeider fort væk for
efterI1kSefnS; stLh1* 60 tenTdieilS Sr°m SpedeIt er blit fremherskende 
etter krigen - Sundbye var bange for at Landsorganisationen skulde
komme' til at sprænges paa omlægningen. Jeg tror nok der ligger adskillig
lanJnSidnu1" m d gt M6v ^ nyder j° Påa at man ikke er komra!eit saa 
langt endnu —• at den norske fagbevægelse ikke er saa revolutionær som
f!mkSrmaaStiaait' Je! konstatcrcr at de vrincipieUe ispørsmaal er skjøvet 
fuldstændig i hakgnmden i diskussionen her.
nen ' i dP'inktd 1 diskussionen er enhetene for organisatio-
nen. Og med enhetene kommer man ind paa spørsmaalet om magtforde-
dene0' Dct'aeintra]e her £r: skal magttyngden ligge i gruppene, x forbun
dene, eller skal den lægges over i de lokale samorganisationer? Det lig-
fvnrenSdekenSifinaJ:Uir’ ^ narr ?an gir de lokale samorganisationer en til- 
s va rende mdflydelse som forbundene har idag da decentraliserer man en 
hel del ay den magt som er samlet idag i dette hus, og man ansporer dfen 
lokale selvvirksomhet, bra dem som altid har bekjæmpet føderation er 
dei hvirvlet støv op omkring dette. Men det er ikke ærlig, naar man 
skal gaa ut ira hvad de har vist, eller forsømt at vise, i gjerning Overfor
rnnYf fløi vil vi fastMde at der er forbindelse niellem fag-
oppositionens revolutionære kamp og den foreliggende indstillmg. For-
nnt)lg t0mifeens utgangspunkt det at man maa samle sig om hoved- opbygmngen og ta det andet efterhvert; det gjælder et spørsmaal sS,
forsikrim^ fonsikrill-s^senet. For arbeidsledig!,ets-
forsikringens vedkommende maa der findes en form for avvikling, og det
sationm V mn, T ^ 0versang at Iægge den iad under Landsorgam- 
S n V, ff fkaPe ea or«auisation med rotter i arbeidspiadsen, byg
get paa de lokale kamp-enbeter, en organisation hvor fællesskapet er det
det viTTægge mSmSeifS Ulsigter del1 fafIigste av al centralisation;
det vil lægge magten fra medlemmene over til forbundsstyrene. Den av-
dln Wr1SOini træffcaIler nu Vl1 faa den største betydning ikke bare for 

cn laglige organisation og den faglige kamp, men endmer for den poli-
{ rev0llltl0næ/e kamP vi skal komme til at føre i dette land

Helleb0 redegjorde paa foranledning av en uttalelse av Seim for sin 
stilling til saken i hovedstyret. Hau mente at samorganisaitionene burde 
faa en mer utstrakt bestemmelsesret end de var git i indstillmgen. Overfor 
Eikefjord, som fandt at samorganisati,menes landskonferanse var et stort
rpctn10|te’ bemerke:t hari at møtet vel ikke kunde avstedkomme saa store 
resultater, men denne og lignende sammenkomster -- distriktsmøter og

7r ha2df ;llllkcvel ikke været saa helt uten betydning. Han 
fandt Eikefjords uttalelse typisk for dem som ikke hadde tilegnet sig for- 
staaelsen av samorganisationenes egentlige og virkelige opgaver og gjøre-
Hi cl 31.
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Oksvik: Naar man vil si noget til Lian er han her naturligvis ikke. 
Han uttalte om min kritik at denslags kunde man læse i «Aftenposten». 
Det er et billig argument. Det er Lians mangel paa linje og holdning jeg 
har tillaclt mig at kritisere, og det fastholder jeg. Blattmann sa at min 
linje betegner punktum. Ja det er da det at si om dette at det er lalfald 
et fast punkt. Men hvad betegner han? Der er saavist ingen linje eller 
noget fast punkt i Kristiansund — hvad han selv kj ender bedst; til. Jeg 
vil si at den linje som optrækkes i Martinsms forslag cr den eneste som 
kan samle; den betegner hvad vi i øieblikket kan opnaa. Lansett hvad 
der her sies eller vedtages — ja nær sagt uten hensyn til hvad en til- 
fældig kongres finder for godt at beslutte — vil de forskjellige fagorgam- 
sationer her i landet simpelthen ikke la sig opløse. Da blir man nødt 
til at gaa over til indiustriforbundsformen for overhodet at faa en for- 
anddng

Edv. Eriksen lignet de debatterende med en religiøs forsamling, hvor 
alle bekjendte sig til den eneste sande gud. Allikevel var der fremgang 
og utvikling at spore, og han trodde forvisst at forsynet hadde bestemt 
ogsaa Oksvik til noget mere (munterhet). .

Strøm polemiserte mot Hansens forslag og betraktmngsmaate. in u-
striforbund betød ingen forenkling.

Martinsen var fristet til at si det samme om Strøm som Lian sa om 
Hansen, at han hadde fremsat sit forslag igaar for at faa ordet ube- 
grænset —.

Strøm: Jeg har i saa fald ikke brukt det!
Martinsen: Ødegaards forslag er fiffig uttænkt for at fiske anlægs- 

arbeidernes stemmer. Og han er ikke alene. Ogsaa de andre som har 
snakket for alternativ I har sagt at det er ikke saa nøie; de kan gi ind- 
rømmelser saa at si paa alle punkter, bare man vedtar dette forslag. 
Qaar landsmøtet til at stemme for alt. I paa de forutsætninger tioi jeg man 
skal komme til at opleve de største skuffelser. Man maa nu komme over 
til en faglig enhet; man tvinges til det for Massekampens skyld. Man maa 
komme frem til en organisation som betinger at magten blir liggende hos 
medlemmene, hos avdelingene, i stedet for i_ Landsorganisationeus sekre
tariat. Jeg anbefaler mit forslag med det tillægsforslag som er fremsat 
av Rich. Hansen.

Dermed var debatten avsluttet og forslagene optoges.
Ordstyreren: Dirigentenes op fatning er at der her er fire hovedret

ninger- Først tilhængerne av Sollis forslag, saa de som holder paa alter
nativ II, videre de som er for alt. I og endelig imlustriforbundsfolkene. 
Vi har tænkt at følge den orden i voteringen.

Ødegaard: Jeg tror ikke dei vil bringe nogen klarhet at man først 
stemmer over detaljene. Hovedspøfsmaalet er om man vil ha omlægning 
til ‘'amorgarisationer eller om man vil ha opretholdt forbundene i den 
ene eller anden form. Vedtages det første maa der stemmes mellem de 
to alternativer.

Strøm: Her er bare to retninger, idet kampen gjælder samorgamsa- 
tionsformeo kontra industriforbund. Der bør derfor først tages en prin- 
cipiel votering mellem disse.
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fer Lauritzen, Olbert Olsen, Johan Ask, Rduard Zeidler, 0. N. Stenholm,
J. P. Karsrud, Julie Olsen, Jens Solli, Nils Kval fors, Knut A. Nilsen, Kri
stian Sletteberg, Albert Skog, Arthur J. Berby. Konrad Butten. P. 0. Moan, 
Ole Høgseth, Wilhelm Hansen, Edvard Eriksen, Aksel Bergcrscn, Ole Tol- 
lefsen, Anders Ingebrigtsen, Karl Sundt, Hjalmar Johansen, Bolette An
dreassen, Joh.s Steffensrud, Hans Kristiansen, Alb. Kristiansen, G. E. An
dersen, Hans H. Langjordet, S. Amundsen, Peder Ubergslien, John Toft, 
August Davidsen, Elias Gabrielsen, Andreas Hansen, J. B. Hultgreen, Nils 
Ødegaard, Peder P. Volden, Bernt Gifstad, Lars Berntsen, Andreas Bjør- 
gaard, Hans Robertsen, Konrad Lian, Birger Røtnes, Erik Stoland. Olaf 
Robertsen, O. Bjørkmann, Sjønning Sørensen, M. Lorentzen, Fougner 
Steen, Jørgen Ingebrigtsen. Kr. Dale, Augusta Karlsen. Ole G, Seines, Ros-s, 
Alb. Karlsen, Skalstad, L. Foss, Welle, Johs. M. P. Ødegaard, Ottar Skar- 
heim, Ingv. Olsen, Karl Kristiansen, Johan Iversen, Hans Moen, Kristian 
Moljord, Hans Hellebø, J. L. Moen, Ole P. Bonde, Ivar Smedsmo, Sverre 
Støstad, Peder Vestad, Johs. Seim, Kr. Nordli og Kr. Rothaug.

Mindretallet var: Karl Johannesen. Olaf Hansen, Hans Røste, Lars
K. Lillevold, Einar A. Borren, Gustav Green, Johan Fredriksen, Adolf Lar
sen, Nic, Eggen, Gunder Olsen, Ole Neby, Jørgen Knudsen, Johan Petter
sen, Kasper Nyborg, Albert Tveraa, Ragnvald Andresen, Johan Gundersen, 
Karl G. Karlsen, E. B. Strønes, Olav Næss, Thorvald Alsterlund, Jens E. 
Dragseth, Johan Glans, Ole E. Larsen, Johan Jansen, Alfr. Skjold, Olav 
Oksvik, August Arnesen, Peder Holmseth, John Paulsen, Hans Johansen, 
Karl Bergfløt, Anton P. Holsæter, Peder A. Lie, Harald Pettersen, Agnes 
Paulsen, Birger Pedersen, J. T. Nicolaisen, Lars Løkkebø, Syver Hemian- 
sen, Ingv. Sæther, Ole Olsen-, Knut Pettersen, Kristen 1 Iclgesen, Magnus 
Blindheim, Christian Rasmussen, Gustav Nordby, Alfred Stokke, Erik Fa- 
gerlund, Karl Svenssen, Anton Hansen, Ingv. Løgavlen, J. 1 fornli, H. Engen, 
Markeseth, Rich. Hansen, Aksel Ablstrand, Ole M. Stenvik, Kristian Lien, 
Emil Roll and, Gustav Sundbye, Gustav Sjomann, Johan Fagerlien, Sigrid 
Dahl og Sigurd Nilsen.

Chr. Langseth ønsket tilføiet protokollen, at han stemte for organisa- 
tionskomiteens forslag alternativ I paa grund av at hans forening hadde 
pa-alagt ham dette mandat.

Eftermiddagsmøtet lørdag.
Ordstyrer: Eberhardsen.

De Internationale faglige forbindelser.

Dirigenten meddelte, at paa grund av dem korte tid som indlederen 
hadde maatte oplæsningen av protokollen utstaa. til efter foredraget.

Alfred Madsen fik derpaa straks ordet. Han uttalte i det væsentlige:
Der er som bekjendt to hovedformer for de faglige internationale for

bindelser. Vi har paa den ene side sammenslutningen av forbundene i de 
forskjellige land. Før krigen eksisterte der ca. 30 saadanne sammemslut-
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ninger. Ved siden a,v disse har man. sammenslutningene av de forskjellige 
landsorganisationer. Den gamle faglige Internationale sorn var opbygget 
paa landsorganisationene var i virksomhet i 13 aar før krigen og hadde en 
række konferanser eller kongresser. En saadan var sidist planlagt i San 
Eransisco i 1914. Men saa kom krigen, og der blev intet av det hele. Tvert- 
om oplevet man at den internationale fagsammenslutning røk i&tykker.

ikke alle land har en faglig centralorganisation av den struktur som 
vi kjende r her i Norge. I England, som har den ctidste fagbevægelse, har 
man endhu ikke nogen egentlig landlsorganisation. Og det betyr en meget 
stor svakhet. Naar de nationale organisationcr endnu er saadanne er det 
klart, at ogsaa den internationale centralorganisation maatte bli svak. Da 
saa 1914 kom brøt det hele sammen ved den første paakjending.

I de aar som fulgte blev borgfreden, politisk som faglig-økonomisk, 
den gjængse arbeiderpolitik i Europa. Endnu mens krigen stod paa søkte 
man at faa en samling istand paa det gamles gtund, nemlig ved Leeds- 
konferansen. Men det var væsentlig repræsentanter fra de allierte land 
som her kom sammen. Straks krigen var' slut sammenkaldtes en ny kon
feranse i Bern — i februar 1919. Eier møttes igjen for første gang repræ- 
scntanter for arbeiderorganisationiene i Tyskland med repræsentanter for 
organisationene i Frankrike og England. Men det blev væsentlig et op- 
vaskmøtc, hvor Tyskland fik undgjælde for sin sccialpatriotiske politik. Det 
beshutedcs her at flytte byraaet til et nøitralt land — Holland — med sæte 
i Amsterdam. Her hol dtes 'saa en rekonstruktionskongres kort tid efter. 
Og fra den tid er den faglige Internationale populært kaldt Amsterdam- 

’ Internationalein.
Hvordan er saa stillingen for vort vedkommende? Den norske lands- 

organisation staar jo formelt tilsluttet Amsterdam-ItifenutticrtUilcn, idet den 
ganske automatisk fulgte med ind dfer ved reorganiseringen. Det gjaldt 
for dfe faglige ledere at faa kontrol over arbciderpolitikken i de forskjellige 
land og internationailt; derfor kom de sammen og dannet Internatkmalcu 
paanyt. Men det skedde paa det samme utilfredsstillende gnindlag. Med
lemmene blev ikke spurt — de gled ind automatisk. Dette betegner natur
ligvis en svakhet ved hele organisationsapparatet, idet de vigtigere spørs- 
maal blir avgjort av et forum av ledere som mener sig kåldet til at optræ 
paa massenes vegne. Medlemmene har i det hele almlndelig ikke ofret 
synderlig studium paa de internationale spørsrnaal. Det var først ved den 
russiske revolution og det som denne bragte med sig — ved det første 
fremstøt mot et virkelig demokrati — at arbeidermassene tok fat paa at 
diskutere fellesanliggender i en større maalestok, end de hittil hadde uma
ket sig med.

Paa Londonkongressen i 1920 gjorde den norske fagorganisation sig 
gjennem sine repræsentanter sterkt gjældende ved en oppositioncl hold
ning til en række av de spørsmaal som der forelaa. De blev ganske vist 
staaende noget saa nær alene. Men kongressen undlot ikke at skape in
teresse blandt arbeiderne om de internationale spørsmaal.

Med hensyn til vor stilling burde forøvrig den være klar. Fagkon
gressen herhjemme samme aar fastslog i princippet vor stillingtagen til en 
række av de spørsmaal som har været, skillende ogsaa for Amsterdam-ln- 
ternationalen — spørsmaalet om hvordan man anskuer utviklingslinjen,
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kapitalismens sammenbrud, det nye samfunds fødsel og den første gjen- 
nemgangstid.

A ni sterd a n i -In t en i a ti oi i a ten s store feil og dens svakhet er jo1 den, at 
den ingen egentlig organisation er; den er nærmest bare et kontor, et poli
tisk byraa i høiresoeialistenes hænder. Naar det gjælder arbeiderklassens 
internationale kamp har den heller intet av betydning kunnet utrette, naar 
man ser hen til det store medlemstal som der opereres med. For vel et 
aar siden opgaves Amsterdam-Internationalen at tælle omkring 27 millio
ner arbeidere. Et slikt arbeiderantal, organisert paa én platform i de land 
som fører an i verdensutviklingen kunde været en vældig magt. Men Am
sterdam har ingen virkelig magt og autoritet. Dette forstuar ogsaa arbei
derne. Og det skal man være opmerksom paa. Man indbildte sig at man 
har en faglig internationale. Men da det kom til stykket viste den sig at 
være bare papir. Paa den maate blev den et skyggebillede, et folkebedrag. 
Det samme sammenbrud vil derfor atter ske ved første givne anledning, 
hvor den blir sat paa prøve — den vil falde sammen som et korthus. Der
for har stadig større dele av de europæiske arbeidere indset nødvendig
heten av at danne en arbeidernes revolutionære Internationale, bygget paa 
den uforsonlige klassekamps principper.

Naar arbeiderne efter krigen er tvunget over paa defensiven skyldes 
det ikke mindst de svakheter ved Amsterdam-Internationalen, som ligger 
saa aapent i dagen. Det gav borgerskapet tid, skaffet dem en ny chamse 
til at befeste sig. Fra at være paa defensiven i 1917—18 gik arbeidskjø
perne og kapitalen til angrep i 1920. Dermed iiidlededcs den offensiv som 
nu er under fuld utfoldelse. Nu er arbeiderne i forsvarsstilling. De maa 
kjæmpe for at opretholde sin levestandard, mens kapitalistklassen og ver- 
densreaktionen opbyr alt for at vinde tilbake de koncessioner de engang 
maatte gi.

Den norske Landsorganisation har gjort forsøk paa at skape mulighe
ter for dannelsen av en arbeidernes økonomiske og faglige enhetsfront un
der disse alvorlige forhold. Et forslag om at faa istand en felles verdens- 
kongres blev imidlertid avvist ved konferansen i Bryssel, og likeledes nu 
sidst nede i Italien. Amsterdameme har herved avsløret sig selv for hele 
verdens arbeiderklasses øine.

Det argument som er anvendt mot at: bryte med Amsterdam-Interna
tionalen er opretholdelssen av de internationale" forbundsforbindelser. Men 
ogsaa her er det i virkeligheten mere papir og Huff end realiteter. Hvilken 
effektivitet er der f. eks. i Norsk Arbeidsmandsforbunds forbindelser med 
lignende brancher i de andre land? I virkeligheten er det intet andet end 
humbug og bedrag som man her møter op med. Og derfor skal man si 
fra i tide. Hvis man brøt med det man nu har vikle det kauske være den 
hurtigste linje til at bygge op en arbeiderinternational, som der kunde staa 
respekt av, indad og utad. — For Arbeidsmandisforbundets vedkommende 
dreier det sig jo væsentlig om et skandinavisk samarbeide. Jeg tror hel
ler ikke at dette vil bli brutt — at Amsterdamerne vil va age at bryte den 
solidaritet som findes mellem arbeiderne i de skandinaviske land.

Man maa naturligvis se saklig paa spørsmaalene og træffe sit valg 
ut fra sin politiske og principielle opfatriing — politisk tat i videste for
stand. Gjør man det er ialfald jeg av den opfatning, at skal man faa no-
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gen skik paa Internationalen vil det som hurtigst fører frem være at skille 
lag. Vi kan gjøre mer for dte revolutionære ideer og for opbygningen av 
en ny ved air stille os utenfor. Den røde faglige Internationale i Moskva 
er efter min mening ikke helt fyldestgjørende, som den nu er. Det bedste 
vi under disse omstændighcter kan gjøre er at søke at optøse Ainsterdam- 
Iniernationalen, indtil den tid er inde at vi kan være med paa at skape en 
ny arbeidernes internationale som bedre stemmer1 med arbeiderklassens 
ideer og dens interesser. (Bifald.)

Ordstyreren takket Madsen for foredraget. Han oplyste at der fore- 
laa et indsendt forslag fra Kristiania og omegns stedlige styre (dagsorde- 
nens side 34) foruten den nedsatte komités uttalelse hertil (side 35).

Kr. Anne optok forslaget fra Kristiania! og henstillet at der blev anled
ning til at stemme særskilt over forslaget om utmeldelse av Amsterdam- 
Internationalen og indmeldelse i Den røde faglige Internationale.

Løgavlen: Jeg vil paa f le res vegne rette det spørsmaal til Lands or ga- 
nisationenis viceformand, nu naar han er tilstede., hvad han bestilte i Rus
land for riogeu tid siden. Det synes noget eiendommelig at Landsorganisa- 
tionen skulde ha isaa godt om arbeidshjælp, at den kan sende sine bedste 
kræfter ut. Lian har i «Meddelelsesbladet» git en redegjørelse for sin reise 
til Rusland. I denne forbindelse kommer han ind paa den russiske fag- 
organteation cg forklarer, at fagforeningene er blit overlatt et stort palads 
med mange kontorer —

Efter bemerkninger av dirigenten og Eikefjord avholdt taleren sig fra 
at komme videre ind paa dette.

Rich. Hansen: Saken vil neppe foranledige stor diskussion; den er 
jo i realiteten avgjort. Jeg vil stemme for at vi hurtigst mulig melder Ar
beidernes faglige Landsorganisation ut av «Amsterdam». Og dette gjør 
jeg paa mine egne præmisser, for at der skal Mi noget mer renslighet i vor 
bevægelse. Det passer sig ikke at tilhøre Amsterdam-Internationalen og 
samtidig staa i det mest intime samarbeide med en organisation som be- 
kjæmper denne Internationalei. Jo før vi kommer1 ut, jo før kan vi kanske 
finde rede i tingenes rette sammenhæng og komme til den overbevisning 
at vi har været paa avveie.

Madsens foredrag var en række fraser, ingen kjendsgjerninger. Am- 
sterdam-Internationalen var et skyggebillede, miskmask og humbug, for
talte han. Og det er vel nok for mange. Men vi andre som ogsaa kjem 
der noget til det internationale arbeide og kjender vanskelighetene kan 
ikke se saa overfladisk paa spørsmaalet. Amsterdam-Internationalen blev 
dannet i 1919. Selv om man kan indrømme at den ikke har hat: anledning 
paa denne korte tid at gjøre saa meget har den dog utrettet: noget. Men 
om det tier man stille. Bemerkelsesværdig er det ogsaa at den amerikan
ske faglige landsorganisation har trukket sig tilbake, fordi Amsterdam ef
ter dens mening var for radikal. — Madsen vil ikke anbefale indmeldelse 
i Moskva-Intemationalen, for heller ikke den er som den burde være, sier 
han. Nei det er vel saa. Den har hængt op et rødt flag, gudbevars. Men 
vi har ikke faat høre noget pm hvad den kunde gjøre ■— og det av gode 
grunde, I virkeligheten findes der ingen «rød» International; R. F. I., 
som den kalder sig, er bare en propagandaorganisation. Det skulde ikke 
undre mig om vi inden kongressen i 1923 faar opleve den ting, at den rus
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siske fagorganisation har snudd sig til Amsterdam. Og saa blir vi staaen- 
de der og «glane». Det er forøvrig ganske betegnende at den norske 
Landsorganisation opføres paa fortegnelsen over de organisationer. som 
tilhører R. F. I., med 119,000 medlemmer og at Volan lar sig indvælge 
som medlem av centralraadet i Moskva. Jeg sier: la os være ærlige folk 
og tone rent flag. Almindelig renslighetsisans tilsier os, slik som sakerne 
stuar, at vi melder os ut av Amsterdam, og derfor stemmer jeg for det.

Volan: Moskva-Internationalen bestaar ikke bare av den russiske 
fagorgariisation og endel propagandaorganisationer. Jeg uævner bl. a. at 
den spanske syndikalistiske landsorganisation med 1 million medlemmer 
-- den største i Spanien — er organisationsmæssig tilsluttet; det samme 
gjælder fagorganisationen i Australien og paa Java og betydelige orgahi- 
sationer i det øvrige østen, Indien og P akes tina. Dg der er ikke ubetyde
lig tilslutning fra organisationer i Europa og Amerika heller. — I Frank
rike ekskludertes av Landsorganiisationen de repræsentanter som paa fag
kongressen i Lille hadde stemt for tilslutning til Moskva. Naar saa disse 
kommer hjem erklærer distriktsorganisationene, som valgte dem. at kon
gressen ikke hadde ret til at foreta nogen eksklusion og negter at ta eks- 
klusionen tilfølge. Saa foretar Landsorganisation en eksklusion av de di- 
striktsoTganisationer som ikke vilde bøie sig. Og hvad blir resultatet? Jo, 
av Landsorganisationens 500,000 ekskluderes de 300,000 — altsaa flertallet! 
Den røde faglige Internationale har ved henvendelse til byraaet i Amster
dam søkt at hindre denne splittelse. Men Jouhaux svarer at det maa i til- 
fælde bli paa grunding av at flertallet bøier sig for mindretallet! Paa lig
nende maate er det gaat med store grupper i Tyskland. Av de medlem
mer som deltok i valget til den sidste tyske jern- og metalarbeiderkongreis 
avgav 40 procent ren kommunistisk stemme. Men da forbundsstyret saa 
det vaaget det ikke at sætte sine trusler om eksklusion igjennem.

Der er striden om den politiske retning inden arbeiderklassen, her som 
i andre land, som har dannet bakgrunden for bevægelsen bort fra Amster
dam og til Moskva. Man kommer nu engang ikke bort fra den kjeudsgjer- 
ning at Amsterdamerne støtter den borgfredspolitik som soei al demokra
tene i de ledende land har drevet. Hvad er Nationenes Forbund? En sam
menslutning av entcnteiiucresser, en parodi paa et frit folkeforbund. Og 
det nytter ikke at benegte at Amisterdambyraaetis ledere pleier forbindelse 
med Nationenes Liga og støtter dens politik. Det kan være all right for 
socialdemøkratiet. Men hvad gir man for de ytringer som arbeidsbyraaets 
leder Thomas lot falde ved den belgiske konges fest, hvor han, efter med- 
delelser i den utenlandske presse, sa i en skaaltale til kongen: Deres maje- 
stæt! Arbeidsgivernes Internationale støtter mig, arbeidernes Internatio
nale støtter mig — nu mangler jeg bare støtte fra en kongernes Interna
tionale! Er det tænkbart at en faglig international sammenslutning, som 
arbeider paa den maate, kan føre klassekamp? Thomas i England er en 
anden av forgrundsfigurene. Da Fimmen var her i Kristiania sa han at 
det var en blodig skam for Amsterdam-Internationalen at ha en slik type 
av arbeiderpolitikere som sin formand. Men trods dette sier Fimmen intet 
herom i Rom, og Thomas gjeovælges med Fimmens stemme. — Nep jeg 
har aldrig nogensinde set uttryk for en alvorlig vilje paa det hold til at 
gjøre nogen ting. Fimmen nævner blokaden av vaabantransporten til Po-
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len. Men den blokade blev gjort illusorisk av de tyske socialdemokrater 
ved anvendelsen av regjeringens magt overfor jernbanefunktionærene 
som vil de negte. Jeg skal være villig til at gjennemgaa punkt for punkt 
hvad Amsterdam-Internationalen har gjort. Det vildle — naar vi ser bort 
fra resolutionene — bli et fint papir. Jeg skal ikke benegte at den even
tuelt kan bli en brukbar kamporganisation. Men det kan dia ikke ske paa 
de principper som nu følges. Ved' hvilke magtmidler er Amsterdam, med 
sit organisationssystem, is rand til at gjennemføre en international parole? 
Det er klart, at skal man bygge en faglig International med vilje til at 
støtte arbeiderklassen i de situationcr. hvor en international støtte er nød
vendig, da maa den bygges op paa et ganske andet grundlag.

Det er ikke rigtig at jeg har latt mig vælge til repræsentant i Den røde 
faglige Intern ationales centralraad. Jeg faar vel avlive den paastand og- 
saa paa dette landsmøte. Paa kongressen i Moskva ifjor var der en ræk- 
ke spøTsmaal som blev sendt et utvalg til videre behandling. Til dette ut
valg hadde alle land adgang til at vælge repræsentanter, enten vedkom
mende lands organisation stod tilsluttet R. F. I. eller ikke. Og alle orga- 
nisationer valgte sine medlemmer. Den norske delegatiom var enstemmig 
av den opfatning at Madsen skulde avgi møte for at gjøre sig bekjendt 
med hvad der blev behandlet der; ogsaa jeg skulde møte hvis der var ad
gang for to. Vi fik ogsaa adgang. Men det var bare for at del tø i det 
ene møte paa samme vilkaar som alle de andre. I vinter var jeg i Moskva 
soni utsendt av Det norske Arbeiderparti; herunder blev jeg ogsaa ind- 
budt bl R. F. l.s centralraads møte hvor bl. a. behandledes vor Landsorga- 
nisations forslag om sammenkaldelse av en verdfenskongres av samtlige 
fagorganisatioher. Jeg fik Landsorganisationens permission til at reise for 
at delta i det møte sammen med Friis som repræsentant for partiet. Jeg 
har hermed faat redegjøre for hvad jeg gjorde der og for min deltagelse 
i komiteen.

Jeg er principielt enig i at organisatienen skal giaa ind i Moskva-Intcr- 
natjonalen. Men forholdet er det, at en hel række av de verdensomfatten
de faglige (forbunds)-internationaler har fattet beslutning om at hvis 
Landsorganisationen vedtar indmeldelse faar de enkelte tilsluttede forbund 
wke lov til at opretholdle det bestaaende forbundsvise intemationale sam
arbeide. Hvis nu forbundene sætter saa stor pris paa at vedlikeholde 
aenne forbindelse med utenlandske broderorganisationer faar de gives ad
gang til det. Men vi vil ikke at Landsorganisationen fortsat skal staa i 
Amsterdam og støtte socialdemokratenes politik. Da faar dem heller staa 
utenfor begge, og det faar bli de enkelte forbunds sak at orientere sig til 
den ene eller anden side.

Dirigenten refererte følgende forslag fra Ljungqvist:
«Landsmøtet paalægger Landsorganisationen snarest at avvikle sit 

mellemværende med Amsterdam-Internationalen og foreta indmeldelse i 
Den røde faglige Internationale.»

Ødegaard: Der er vel neppe noget spørsinaa] som, ved siden av or- 
ga n isa iionsforri i en e, har været saa grundig diskutert i preissen og paa ar- 
beidermøter som dette. Og diskussionen er jo' blit mer og mer aktiv og 
intens efterhvert. Efter at man fik oprettet den saakaldte Moskva-Inter- 
nationale har jo ogsaa agitationen begyndt at gaa ut paa den direkte til
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slutning dit. Naturligvis er det rigtig, det som indvendes med hensyn til 
Internationialen i Moskva, at den endnu ikke kan paavise noget positivt re
sultat av sin virksomhet. Granden er dels at den er ny, dels ogsaa at der 
neppe hair foreligget en saadan international situation, at dten har fundet 
anledning til at gripe ind. For mig er det avgjørende med hensyn til valg 
av Internationale hvilke forutsætninger den bygger paa, dens indhold og 
principper. Og jeg har faat den opfatning, at det formaal som Moskva- 
internationalen er basert paa stemmer mer overens med de formaal og 
den taktik som arbeiderorganisationeiie her i landet anerkjender. Det er 
paapekt tidligere, at sidste fagkongres har knæsat masse aktionen og raads- 
systemet og git sin tilslutning til arbeiderklassens diktatur i overgangs
perioden. Det er den samme linje som Moskva-Internationalen forutsættes 
at arbeide efter.

Med hensyn til de forskjellige forbunds intemationale forbindelser ei
det rigtig, som det er sagt, at for Norsk Arbeidsmandsforbund har dette 
idag ikke saa særdeles stor direkte betydning. I 1901 oprettedes den før
ste avtale mellem de skandinaviske arbeidsmænd. Den var ikke bygget 
paa noget obligatorisk understøttelsesforhold, men paa frivillighet. Man 
fandt imidlertid ganske snart alt diet var nødvendig alt faa et sterkere sam
arbeide istand, og vi fik en ny overenskomst i 1906, som indebar forplig- 
telse til gjensidig understøttelse under større kampe. Det maa sies at 
Norsk Arbeidsmandsforbund ialfaid ikke har hat mindst nytte av denne 
avtale, som gjaldt fra 1906 til utgangen av 1918 — om jeg ikte husker feil. 
Men siden da har der ikke været nogen obligatorisk overenskomst, idet 
dlen blev dpsagt av vore broderforbund i Danmark og Sverige. Vi staar 
saaledes idag praktisk talt utenfor enhver interskandinavisk eller interna
tional forbindelse med andre forbund. Vi har den intemationale Grov- og 
Fabrikarbeidc rt øde ra tion, men heller ikke den kan sies at være nogen ef
fektiv sammenslutning. Men selv om dette spørsmaal om forholdet til 
forbunds-intcmationalene ikke har dlen samme aktualitet for vort forbund 
som for kanske de fleste andre kan jeg ikke finde det rigtig for fagorgani- 
sationen her i landet at staa utenfor enhver international forbindelse. Ved 
at vi tilslutter os sekretarialets forslag om uttræden av Amsterdam vil, 
efter min mening, det eneste forsvarlige være at Landsorganisationen her 
i landet tilslutter sig Moskva — Den røde faglige Internationale, Det er 
sagt at dette er mere en forbunidssak. Men hvis man skal kunne gjøre 
krav paa at bli regnet for noget væsentlig, som en national faktor, er vi 
ikke flere i hele landet end at vi maa søke i fællesskap at gaa over til de 
nye forbindelser som etableres. Derfor har jeg. i hovedstyret ikke fundet 
at kunne gaa med paa, at vi skal gaa ind som enkelt forbund, forsaavidt 
der ikke i 1923 fattes beslutning derom for Landsorganisationens vedkom
mende. — Jeg er, som sagt, enig i at man gaar til definitiv utmeldelse av 
Amsterdam, hvilket jeg ogsaa har stemt for i sekretariatet; videre mener 
jeg at dlen linje, som Moskva-Internationalen forutsættes at arbeide efter, 
er i fuld overensstemmelse med den kamp- og aktionslinje som er fastslaat 
av de organiserte arbeidiere her i landet. Ut fra denne opfatning vil jeg 
konkludere med følgende forslag:

«Landsmøtet uttaler:
1. Landsorganisationen utmeldes av Amsterdam-Internationalen.
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2. Landsmøtet gir sin tilslutning til Den røde faglige Internationales ret
ningslinjer og prineipper og henstiller til Landsorganisationen at ind- 
nicklc denne i Den røde faglige Internationale.»
Jeg henviser forøvrig til den helt igjennem fyldestgjørende utredning 

som er indtat i sekretariatets hefte om «Vore mternationale forbindelser».
Os w. Martinsen: I den utsendte dagsorden oplyses, at jeg dissen

terte i den nedsatte komité, idet jeg ikke fandt der burde fattes nogen ut
talelse med hensyn til hitcrnationalene før sekretariatets utredning fore- 
laa. Lfter nu at ha læst utredningen er jeg enig i hvad sekretariatet an
fører og vil stemme for det av formanden optagne forslag.

Oksvik: Saken er oplagt, saa det vel er unødvendig at spil de tiden 
paa nogen debat. Men det er jo saa at vi har hver vor opfatning, og. naar 
vi nu engang er sammen bør der vel ogsaa sies fra. — Den ideologi som 
behersker arbeiderne her i landet gaar jo i retning av Moskva; der er in
gen tvil om det. Derfor kan utmeldelsen av Amsterdam forsaavidt ogsaa 
synes naturlig. Men man vil ogsaa samtidig være opmerksom paa, at 
naar den ideologi er saa sterk i dag er det særskilte forhold som har frem- 
skapt dette, nemlig den politiske tendens som man •- med rette eller urette 
— lægger i disse ting. Netop det som Madsen fremholdt i sit foredrag 
virker saa tiltalende for arbeiderklassen i øieblikket. Men det vil ha van
skelig for at staa for en nøiere kritik. Jeg vil bare sætte fingeren paa at 
han sætter i forbindelse med «demokrati» det som er hændt i Rusland. 
Det er jo helt vildledende. fian sa videre, at der ialfald er 27 millioner 
som sognet til Amsterdam. Han har altsaa ogsaa niaatlet indrømme at 
tyngden, praktisk talt alle av verdens organiserte arbeidere, staa r der end- 
nu idlag. Den russiske fagorganisation derimot er bare et regjeringsap- 
Parat. som sovjet kan gjøre med som den vil. Man kan følgelig ikke 
lægge det samme maal paa organisationen i Vest-Europa som derborte. 
Naar Volan, som jo er ekspert her — han har været to turer i KJusland — 
kom med sit indlæg, bekræftet han derfor bare den mistanke eller tro 
som jeg har hat om den «røde» faglige Internationale, nemlig at den er 
av temmelig luftig art. Om der er organisatoriske mangler ved Amster- 
dam-Internation alen, er disse mangler ved Moskva-lntemationalen ganske 
anderledes væsentlige. Det er ganske latterlig at tale om fagorganisatio- 
nen i Indien og Palæstina som forbillcdcr for os. - Jeg vil bemerke at jeg 
deler ikke min meningsfælle i andre spørsmaal Rich. Hamsens lette stand
punkt her; det er uholdbart og kam føre til at man efterpaa kommer i 
uoverensstemmelse med sig selv. Jeg mener at der er ingen grand for 
den norske arbeiderklasse idag til at gaa ut av Amsterdam-Imternationa- 
iem, selv om man ikke i alle tilfælder er enig i de beslutninger som træf- 
fes der. Tranmæls ABC var at der skulde drives oppositionis- og oplys- 
ningsarbeide ad den indre linje; det var den norske fagoppositioins linje, 
og det er den som ogsaa vi bør følge i dette tilfæde. — I sin procedyre 
met Amsterdam nævnte Volan enkelte synder som skulde være begant; 
blandt andre billige argumenter fortalte han ogsaa uoget om franskman- 
den Thomas. Jeg er ingen beundrer av Thomas, men ogsaa han har vel 
gjort sin gjerning i arbeiderbevægelsen. Man bør merke sig nærmere be
givenheter, f. eks. da kamerat Tschitscherin var i besøk hos kongen av 
Jtalien og hadde det hyggelig der. Er dette bare en avishistorie kan den
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ene vel gaa op-i-op med den amden. — Naar jeg her sier min mening er 
det ikke fordi jeg indbilder mig at ha nogen iudflydelse paa den beslut
ning som skal tages, men jeg sier fra for at ingen skal være i tvil om hvor 
jeg staar. Jeg fremsætter følgende forslag:

«Landsmøtet henstiller til Landsorganisationen at opretlioklc sit med- 
lemsskaip i Amsterdam-Internationalen.»

Solli: Det er noksaa eiendommelig under de internatiouaJc forhold 
som rander at være vidne til, at ledende fagforeningsmænd sta a r frem og 
sier, at vi skal melde os ut av den ene eller den anden Internationale — 
og det sies netop av de mænd som deler dem opfatning, at verdensøko
nomien er kommet ind i den avgjørende dødskrise fra hvilken den ikke vil 
kunne reise sig igjen.

Det som vi først og fremst maa gjøre os klart her er, i hvor stor 
utstrækning man skal bygge paa fagforeningsbevægelsen i international 
maalestok. Det kan foreløbig bare bli spørsmaal om at bygge paa inter- 
nationaler som omfatter Europa og Amerika. Og her tinder man, at de 
lands fagbevægelse som staar tilsluttet Amsterdam-Internationalen idag 
dækker saa at si hele verdensproletarialct,

Naar man skal betragte Den faglige Internationale før krigen maa man 
lægge merke til, at der inderi Internationalen da faudtes et levende ele
ment som f. eks. Frankrike. Særlig Frankrike, delvis understøttet av 
England, var det som optok spørsmaalet om kampen mot krigen, mens 
vore land herhjerøme i Skandinavien fulgte trolig i de tyske socialdemo- 
k ra ters fotspor. Netop som dette spørsmaal for alvor er reist — og det' 
er aktuelt inden den mternationale arbeiderbevægelse idag — er det: at man 
forcslaar den norske Landsorganisation utmeldt — utmeldt av den eneste 
Internationale sammenslutning som endnu eksisterer!

Der er talt om den oppositioncllc -rolle som den norske repræsen- 
tation spillet paa Londoner-kongressen, og man har i dette forhold søkt 
at finde et argument for at bryte med Amsterdam. Men det er det at 
merke at der findes ikke1 i protokollen fra denne kongreis- omtalt nogen- 
sombelst norsk opposition av betydning. Vore repræsentanters indlæg 
forsvandt i debatten. En mand som Fimmen har man søkt at reducere, 
men han er utvilsomt likesaa revolutionær som samtlige revolutionære i 
Norge tilsammen (latter). Ja jeg skal dokumentere det om det blir nød
vendig. De som undervurderer og taler foragtelig om Amsterdam-Inter
nationalen er vel for de flestes vedkommende dem som ikke har noget 
begrep om den. Byraaet har1 ialfald bevirket den ting, som blev stad- 
fæstet paa kongressen! i Rom, at faa sammen arbeidet organisationene i 
de ledende industrier til at gala til generdlaktion i tilfælde av krigsutbrudd. 
Det er sandt at vi har mang© faglige byraakrater inden Internationalen, 
men vi har ogsaa mange internationlale størrelser der som veier megeit. 
Naar byraaet i Amsterdam bcskjæftiger sig indgaaende med problemene i 
forbindelse med den økonomiske gjenopbygning av Europa, da faar man 
herhjemme høre at det er av «uvæsentlig betydning». Det er det bidrag 
som vore ledende mænd formaar at yde. Det er smaat stel. Sovjet- 
Ruslands delegerte paa konferansen i Genua hadde da bedre forstand, 
for de uttalte sig sitik motsat vore egne, Hvad Volan og Ødegaard har 
nævnt viser bare at de intet grundlag har at bygge paa.

16
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Tal. redegjorde bl. a. for hvad der var gjort for at gjøre boykotten 
av Ungarn effektiv samt for behandlingen av spørsmiaalet om raastofior- 
(h lingen og fortsatte:

Hvad er paa den anden side Moskva-Internafionalen — en fiktion eller 
en realitet? Ruslands fagorganisation er tvaiigslilslutlet den «røde» In
ternationale og det russiske regjeringsapparat. Det er diet; russiske kom
munistparti som forsøker at beherske fagbevægelsen og dens organer; 
det gjør det i fuld overensstemmelse med tesene, og det gjør det med, heidi. 
Der er imidlertid kommet en meget sterk opposition til uttryk, og i det 
øieblik den seirer og hævder fagbevægelsens suvenenitet overfor den 
politiske partimaskine bander jeg paa at den slutter sig til Amsterdam. 
Man har faat rasket sammen flere millioner arbeidere i R. F. I., men i 
hvor utstrækning man kan bygge paa disse derom faar kritiske fagfor
eningsfolk dømme. Med hensyn til de syndikalistiske organisatiioner har 
en lang række av d!e, som var repræsentert paa Moskva-boogressem, siden 
tat stilling og meldt sig ut. Allikevel eir de opført i rullene her i det 
trykte hefte! Og I. W. W. fører fremdeles en uforsonlig kritik mot R. F. I. 
Paa kongressen i Moskva optraadle syndiikalistene konsekvent mot parti- 
herredømmet — mot at fagbevægelsen skulde være et redskap for den 
kommunistiske Internationale. Efter alt man har set maa man ha grund 
til at spørre hvad denne Røde faglige Internationale i det hele er for noget. 
Palæstina osv. skulde være med blev det sagt. Det mangler bare at 
Kristus reiste sig fra sin grav og at Moskva blev et ceotrum ikke bare 
for «verdensrcvolutionen», men for hele universet!

Nei, vi maa ikke sluke hvilkensomhelst illusion, fordi om forholdene 
rækker utanfor arbeidernes direkte kjendskap. Amstercfam-Internationalen 
er nok idag det internationale centrum ior den kjæmpende arbeiderklasse. 
Dernæst har vi Den syndikalistiske Internationale. Dens kongrøs er sam- 
mentraadt igaar — bare et aar efter at kongressen i Moskva blev holdt. 
— Jeg vil si. at efter at man har søkt at træffe forholdsregler for at møte 
krigsfaren og gjøre Amsterdam-Internafionalen til en virkelig kamporga- 
nisation vilde det være uværdig for den norske Landsorganisation at fly gle 
fra det hele. Mit standpunkt er at vi opretholder medlemsskapet. Men 
man bør arbeide for at faa ophævet den uheldige beslutning som blev truf
fet i Amsterdam i 1919 om at bare én centralorgaiiisation fra hvert land 
kan bli optat. Jeg mener personlig at Den syndikalistiske Internationale 
eller de enkelte lands syndikalistiske organisatfcmer bør gaa intl i Amster
dam og samarbeide der. Hvad den rode angaar eksisterer den bare i 
Lossovskys bulletiner og i hvad der forøvrig meddeles gjennjem Rosta.

Solli fremsatte følgende forslag:
«Landsorganisationen fortsætter sit medlemsskap i Amsterdam, men 

uttaler sig for at der gives adgang for mere end én centralofganisation 
fra det enkelte land.»

Kr. Anne; Det gaa r ikke an at stemme for Ljungqvists forslag. Hvad 
Ødegaairds angaar falder dets første punkt i flugt med forslaget fra Kri
stiania og omegns stedlige styre. Stillingen til Amsterdam-Internationalen 
er forkengst opgjort i de norske arbeideres sind; det viser alle landsmøter. 
Jern- og Metalarbeiderforbundets landsmøte anbefalte utmeldelse enstem
mig. Til og med dl argeste motstandere av deo revolutionære klasse
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kamp stemte for at bryte samarbeidet med Amsterdam. Det; var natur
ligvis av interesse at høre Solli. Men hvorledes var hans «saklige» fore
drag opbygget i og for sig? Det artet sig ikke bare som et varmt forsvar 
for Amsterdam, men samtidig som et krasst, ja voldsomt angrep paa den 
russiske arbeiderklasse. Og det er betegnende. Jeg spør : hvad var det 
som gav magtenes konferanse i Genua i disse dage den interesse hele 
verden over som tilfældet blev? Jo> det var fordi der møtte repræsentan- 
ter fra den russiske arbeiderrepublik. De møtte der som repræsentanter 
for den kjæmpende arbeiderklasse, som uttryk for et nyt syn som gnar 
ut paa at organisere en international kamp fra arbeiderklassens side mot 
kapitalmagten. Det er den eneste politiske sammenkomst utenfor Rus
land som har vakt nogen interesse blandt arbeiderklassen, som ogsaa 
iiideu andre samfundslag. Og det skal slaaes fast paa dette landsmøte. 
Hvad Anisterdam-interuationalei! besluttet i den samme uke i Rom hører 
man ingen som spør efter.

Evanger talte for utmeldelse av Amsterdam og fremholdt, -at de rus
siske arbeidere hadde gjort -sig fortjent til at verdens samlede arbeider
klasse samtidig tok skrid tet helt ut ved at slutte sig til Moskva.

Vol an: Solli snakker om at Amsterdairi-Intermatioinalen har tat et 
greit standpunkt til raastoffordelingem f. eks. Ja, den har vedlåt en reso- 
lution og sendt den over til Nationenes Forbund. Det har den gjort —^ 
cg det er svinagtig letvint. Men den «store og kraftige» orgianisation har 
ikke lagt to pinder i kors for at tvinge den engelske og den franske regje
ring til at effektuere beslutningen. Sollis- angrep paa Moskva-Internatio- 
nalen stuar i linje med alle de øvrige konitrarevolutionære angrep, enten 
de er kommet fra høiresoeialister eller fra syndikalister av Alb. Jensens 
type. Er det Rusland som idag er den store revolutionære faktor i ver
dens arbeiderklasses kamp for politisk og økonomisk irigjørelse, eller ei
det Amsterdam-Internationalen? Syndikalistene, som ikke kan tænke sig 
noget andet system end det de sielv har opbygget i teorien, de er natur
ligvis ikke einig i de retningslinjer Moskva-Internationalen arbeider for. 
Men det er ikke paa den juaate som de stiller sig at man fører arbeider
klassen ut av det økonomiske kaos man staur oppe i idag. Det er de 
russiske arbeidere som har ydet den virkelige indsats i kampen, og det 
er dem som faar ofre kanske hundretusener til av sine bedste kræfter 
fø-r revolutionen er bragt til ende. Moskva og arbeidernes Rusland er nok 
noget andet end en «fiktion» det, Solli! Han gjorde videre en bemerkning 
i anledning av at det russiske parti rnaatte behandle arbeidernes saker 
før de gik til behandling og avstemning blandt medlemmene. Vet han 
hvordan forholdene er i Rusland? Det er klart, at kommunistene i Rusland 
tar stilling til avgjørelsene først. Men de forstuar ogsaa at behandle 
sakene, og de forstaar det paa en udmerket måpte. Saa var fagforenin
gene et «regjeringsapparat». Vet da ikke Solli at den russiske fagiorga- 
nisation har" faat streikeretten, fordi at de maa ha den naar man er glidd 
ind i koncessionspolitikken? Jeg antar, at naar arbeiderklassen en dag 
har tat magten i Norge vil den sørge for, her som i Rusland, at deit ikke 
tillates nogen enkelte at drive sit ødelæggelsesverk ved ufornuftige strei
ker som bare fremmer særinteresser ; de norske arbeidere vil nok vite at 
træffe forholdsregler for at møte den situation. Jeg sier, at de arbeidere.
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som mener sig at staa paa den revolutionære linje, de er nødt til at vedta 
forslaget om utmeldelse av Amsterdam-Internatlonalen.

Oksvik: Aune var fremme for at gi sit besyv, idet han bl. a. fortalte 
at paa Jern- og Metals landsmøte hadde utmieldelsesforslaget gaat en
stemmig. Saa den sak maatte d!a være i god gjænge, mente han. Det 
var ogsaa forskjellige andre ting man gjorde paa det landsmøte; der var 
bl. a. «høiresocialister» som stemte for alternativ II. Men Anne har 
ikke prist det standpunkt. Jeg sier, at fordi om mine meningsfæller dar 
muligens har gjort en dumhet skal ikke jeg være forpligtet til at gjøre den 
op igjen. Det kan ialfald ikke danna noget grundlag for os. — Naar diet 
er paastaat at vi «angriper Rusland» paa alle mulige rnaater saa er det 
feil. Vi anerkjender de russiske arbeideres indsaits i arbeiderbevægelsen 
saa langt som vi kan se at den tjener vore interesser. —- Jeg opretholdeir 
mit forslag, subsidiært kan jeg stemme for det som er fremsat av Solli.

Rich. Hansen: 1 ff te r det udmerkedc foredrag som Solli holdt anser 
jeg det ganske overflødig at tilføre noget. Jeg er i besiddelse av slike 
dokumenter om forholdene, at jeg kan understreke altsammen. Det er 
sandt det han har sagt; det tør jeg garantere for. — Jeg vil rette en 
misforstaaelsc angaaende Alb. Thomas, som er chef for arbeidsbyraaet. 
Anekdoten om hans skaaltale for den belgiske konge er noget sludder, 
og den har været dementert den ogsaa. Men det har ellers intet med denne 
sak at gjøre. Alb. Thomas har intet at bestille med Amsterdam-Interna- 
tionalen; han maa ikke forveksles med Thomas fra England. — Byraaet 
i Amsterdam forfattet et oprop med appel til enig optræden av arbei
derne under 1. mai dcmonstratioricne, men fordi det kom fra det hold 
blev det ikke in.dtat i den norske partipresse. La os imidlertid i guds- 
navn komme ut; jo før det sker, jo før vil vi merke at vi trærnger at 
komme til international samling igjen og til at komme tilbake til sam
arbeidet.

Stmtad: Naar Rich. Hansen gir attest for at hvert ord som Solli 
her har sagt stemmer med de faktiske forhold, da tror jeg ikke at han 
er manden til at gjøre det. Naar i dag selv de som vil være syn dlkal ister 
anbefaler medlemsskapet i Amsterdam opretholdt later det til att de har 
glemt hvor Den faglige Intcrnationales ledere stod under og foran krigen. 
Hvad gjorde de for at samle arbeiderklassen og bryte med borgfreds- 
politikken som blev drevet baade i eutentelaudene og i Tyskland? Ingen
ting. Er noget «fiktion», da er det den, at man opererer med en stor 
medlemshær uten at søke at lægge loddet i vegtskaalen til arbeiderklas
sens fordel. Og der er ingen grund til at tro andet end at fiktioneu er 
tilstede fremdeles, fordi Amsterdam-Intcrnationalen den dag idag iedes 
av de samme borgfredspolitikere som førte det store ord under krigen. 
— Den ideologi som behersker den: norske arbeiderklasse fører til Moskva, 
sier Oksvik. Hvorfor? Jo' fordi den ideologi som hans meningsfæller 
bek j ender sig til er saa fo ræl det, at det er vanskelig for dem her i landet 
at vinde saapas indflydelse at de kan opretholde en organisation. — Den 
røde Internationale har intet gjort, sier man, for at vareta arbeidernes 
interesser. Hvem skaffet de ungarske kamerater ut av fængslet eiter at 
Horthy-regimentet hadde begyndt? Det var «Moskva». Jouhatix reiste 
til Tyskland og præket for arbeiderne om at nu maatte de arbeide overtid
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for at tilfredsstille de franske pengematadorer. Man maa spørre: er det 
«aanden» i Amsterdam-Intcrnationalen?

Dermed avsluttedes debatten.
Før voteringen tok Ljungqvist sit forslag tilbake til fordel for Øde- 

gaards. Ogsaa forslaget fra Kristiania og omegns stedlige styre blev 
trukket tilbake.

Punkt 1 i Ødegaards forslag — utmeldelse av Amsiterdam-Riternatm- 
nalen — vedtoges mot 15 stemmer og punkt 2 mot 16 stemmer. Dermed 
bortialdt db andre forslag.

Dirigenten meddelte at der veid den foretagne indsamling til Rusland 
var indkommet kr. 403.65. Dirigenten bemyndigedes til at overlevere 
pengene til hovedkomiteen for Ruslands-indsamlmgen.

Søndag 18. juni.
Ordstyrer: Sundbye.

Protokollen referertes. Det besluttedes at opta til behandling spørs- 
maaiet om avvikling av

arbeidsledighetskassen,
og at behandlingen skulde foregaa for lukkede dø rc.

Arbeidlsledighetskassens bestyrer, .Martinsen, hitlledet. Han ut
talte bl. a.:

Forbundets arbeidsledighetskassc oprettedes som. bekjendv fra 1. 
februar 1919 Vi husker at straks after den var traadt i virksomhet ind- 
traf der en. stans som omfattet næsten samtlige bergverker i landet. 
Derefter fulgte stans ved de allerfleste hermetikfabrikker og videre ved en 
hel del anlæg, hvor vi hadde hat mange av vore medlemmer bes^jæitiget. 
Eftersom kassen jo ikke var basert paa en saa kolossal ledighet er det 
klart, at dette maatte bevirke, at vi temmelig snart kom op i økonomiske 
vanskeligheter.

Jeg skal her gi en opgave som belyser arbeidsløshetens omfang paa 
den tid og i den periode som fulgte. Det gjennemsnitlige antal ledige 
medlemmer den sidste dag i maaneden 1919 var 1262. Ledigheten fore- 
faldt inden alle industrier og fordelte sig saaledes i gjennemsmit pr. maaned:

Anlægsarbeidere 233 medlemmer, bergverksarbeidere 480, bygnings
arbeidere 136, elektro- og teknisk-kemiske arbeidere 59, forskjellige arbei
dere 177 hermetikarbeidere 135, kommunearbeidere 21 og tekstilarbeidere 
21. Den utbetalte understøttelse i 1919 var i gjemicnisiht pr. maaned 
kr. 69,193.09, og der mbetaltes i aaret kr. 691,930.85. Medlemskontingenten 
i aaret var kr. 243,744.25. refusiou fra det offentlige kr. 640,427.40.

I 1920 var gjennemsnitlig pr. maaned 2063 medlemmer arbeidsledige. 
Ledigheten fordelte sig inden de forskjellige arbeidsgrene i gjennemsnit pr. 
maaned saaledes; Anlægsarbeidere 414, bergverksarbeidere 454, bygningis- 
arbeidere 332, elektro- og teknisk-kemiske arbeidere 107, forskjellige ar
beidere 225, hermetikarbeidere 449, kommunearbeidere 69 og tekstilarbei-
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dere 61. Den utbetalte understøttelse i aaret var kr. 688,336.54, medlems
kontingenten kr. 410,675.75 og refusion fra det offentlige 280,000 kroner.

giennemsnitlig pr. maaned 46S6 medlemmer arbeidsledige 
fordelt saaledes: Anlægsarbeidere 660, bergverksarbeidere 762, bygnings
arbeidere 666, elektro- og tekiiisk-kemiske arbeidere 611, forskjellige ar- 
neidere 719, hermetikarbeidere 661 og tekstilarbeidere 587. Den utbetalte 
understøttelse i aaret var kr. 1,769,114.10, medlemskontingent kr. 
639,367 10 og refusion fra det offentlige kr. 1,200,000.00. — Fra kasseras 
oprettese °g tri utgangen av 1921 er utbetalt i understøttelse kr. 
fm ' oDe” !ndI>clalte kontingent fra medlemmene utgjorde sam-
iidig kr. 1,293,787.10 og det offentliges refusion tilsammen kr. 2,140,427.40- 

Naar de økonomiske vanskeligheter har været saa luorholdsimessig 
store skyldes det, som nævnt, at disse indtraadte i og med kassens op- 
rettelse. Stillingen Hev saadan at kassen ikke blev istand til at balansere 
med den konimgent som loven fastsatte. Fra i. januar 1920 forctoges da 
en forhøielse, slik at kontingenten blev henholdsvis 30 og 15 øre uken for 
helt- og halvtbetalende. Den beslutning som her blev tat var foranlediget 
ved sterke krav særlig fra bergverks- og hennetikarbeiderne. som søkte 
om at laa utbetalt understøttelse for et tøengere tidsrum end! loven den- 
gang gav adgang til. Dette opnaaddes ogsaa, slik at understøttelsen kunde 
guckle 'ucltil 150 dage. Videre opnaaddes ved forhøielsen at vi fik et 
ekstra tilskud fra staten paa 50,000 kroner. Imidlertid var denne forhøielse 
:krCc tilstnekkelig til at sætte kassen istand til at kunne utbetale under
støttelse punktlig i overensstemmiels-e med lovene; dette frenigaar ogsaa 
av beretningen. Arbeidsledigheten øket i 1920, og man maatte i 1921 
gaa tel en forandring, idet det viste sig klart at kassen ikke kunde klare 
sine forpiigtelser. Det blev herunder gjentagne konferert med soeial- 
departementet og søkt at sætte mest mulig press paa fra vor side. Det 
skal ogsaa slaaes fast at der neppe er nogen Jedighetskassc som har nydt 
det sfore_offentlige tilskud som vor; den har hele tiden halt to tredjedeles 
refusion foruten det ekstratilskud vi fik. Men vanskelighetene vokste na
turligvis med den stigende ledighets,procent inden forbundets rækker- der 
var en maaned da vi utbetalte saa meget som 200.000 kroner. Der blev 
da av departementet gjort henstilling om at vi gik til en forhøielse av 
kontingenten til henholdsvis 1 krone og 50 øre. Vi søkte i det længste 
at undgaa dette og vulde se tiden an. Men den omstæodighet at de enkelte 
forbund her opererte hver for sig gjorde det vanskelig at holde igjen og 
departementet sa like ut at vi, i likhet med de øvrige, fik finde os i at 
paalægge vore medlemmer en ekstrakontingent til støtte for de ledige 
1 3uh lfi°r f,k vi besked om at vi maatte gaa til en forhøielse av kontin
genten som nævnt, hvis ikke vikle refusion ikke kunne gis. Hovedstyret 
faru-t det ikke forsvarlig at ta en saadan konsekvens og unddra medlem
mene den understøttelse de mente at ha ret til, og den 1. august blev 
kontingenten saa forhoiet for at muliggjøre fortsat utbetaling av ledighets- 
fatdrag.

Jeg skal komme ind paa enkelte av de forslag som er indsendt til 
landsmøtet og motiveringen for dem. Det springende punkt i begrumdeisen 
for det forslag som er indsendt fra Kristiania og omegns stedlige styre 
er, at man finder understøttelsen for liten. Med hensyn til forslaget fra
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Odda Arbeiderforening forstaar jeg ikke de «forutsætninger», som dette 
forslag sigter til, og som skulde være forfeilet. Man snakker om at ar- 
beidsledigbetskassen skal ha virket til opløsnicg av hele avdelinger. Ja 
det er1 kanske ikke saa underlig at kassen ogsaa her skal holde ror; men 
i eg vil peke paa at en mængde foreninger blev nedlagt kort efter og som 
en direkte følge av storstreiken, Naar der i forslaget fra Narvik tales 
om selvhjælpsinstitution i forbindelse med de nuværende arbeidsledighets- 
kasser da hører ikke dette egentlig hjemme, al den stund yi idag er kom
met saa langt i utviklingen av denne forsikring, at den har opnaadd to 
tredjedeles refusion av stat og kommune. Ingen som her er tilstede vil 
være imot det som anføres av Snehættens .leriibanearbcidciriorenmg, at 
understøttelsen av de arbeidsløse paahviler samfimdet som en pligt. Men 
det ligger ikke slik an at vi kan faa anerkjsndt denne pligt fra samfun- 
dets side med én gang, saadan uten videre, I forslaget fra Notodden 
heter det at saa læmge der ikke er enighet; orn en fælles forsikring inden 
Landlsorganisationen for alle dens medlemmer bør forbunuet gaa tii av
vikling av kassen for sit vedkommende. Det foreKommer mig ikke syn
derlig konsekvent. Disse og andre indvendinger eller betragtnmger som 
er gjort kan det forøvrig bli anledning til at komme ind paa senere. Jeg 
vil her slaa fast. at det gaiar som en rød traad gjennem alle motivering er at 
det er understøttelsen som er for lav, og at arbeiasledighetskassen dertor 
maa ophæves. Og jeg skal indrømme, at den selvfølgelig er iav; en fa
milie kan ikke klare sig paa denne understøttelse alene under en ledighet 
som varer nogen tid. Videre gaar det igjen i forskjellige forslag, at naar 
der nu er en stemning for ophævelsc skyldes det bl. a ogsaa det at 
understøttelsen ikke altid er utbetalt i ret tid. Jeg skal først hette mig 
ved en paastand som den at arbeidsledighetskassen «undergraver for
bundets økonomi». Hvordan er forholdet? I 1919—20—21 har vi hat 
optil 33 pct. arbeidsledige i forbundet. Disse har av kassen hat en hten 
understøttelse. Sidste landsmøte besluttet imidlertid, at; som et bidrag 
til denne understøttelse skulde ogsaa de ledige medlemmer bære era mindre 
kontingent. Vi har faat kr. 1.40 i uken av disse. Men da skal man ikke 
med nogen grund si at kassens oprettelse har «undergravet» stillingen 
for forbundet; den har tvertom styrket dets økonomi. Man kan selvsagt 
si at naar mange medlemmer er blit borte og har ladt sig stryke har 
kassen en direkte skyld deri. Men det er indlyseude at disse vilde ha 
gjort det samme under alle mulige forhold; de vilde benyttet aen første 
den bedste anledning til at kaste sit medlemsskap' overbord. Paa den 
anden side' vil det ikke kunne benegtes, at den understøttelse som har været 
utbetalt i denne tid har været til stor hjælp for dem som er blit rammet 
av arbeidsløshetens ulykke. Naar bidraget, som det er paapekt, ikke har 
været utbetalt i ret tid skyldes det ikke kassen, men selve arbeidsledig- 
hetsforsikringeu. Det er heller ikke kassens skyld at understøttelsen har 
været saa lav; det skyldes forholdenes egen mast og de vanskeligheter 
som de har lagt i veien. Gaar man paa dette landsmøte' til at beslutte 
a rix idsledighetskassens ophæveJse kan det hænde at vi allerede om et 
aar har en arbeidsledighetsforsiknng allikevel — en tvungen forsikring, 
men i en anden form. Man maa huske at Norsk Arbeidsmandsforbund 
med det medlemstal det har er en meget væsentlig gruppe av dem som
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idag benytter sig av arbeidsJedighetsforsikringen. Og der er sterke krær
biLdeTd6 f0! ati laVe n obliffat(,risk arbeidsledighetsfomikring med for-
forbund somTnrfSie ^ m da bI!tillag,t ikke liten betydning hvordan et 
loround som vort stiller sig til den bestaaendb forsikringsordning. De som
• nr mfd niagtc11 ber 1 Ianc,et e,r interessert i at faa det nye system
orø0rfrf dS oSfTentlitV ™væ5ende- b ved dette lægger man byrdene 
\ei tra det offentlige til arbeidsgiverne og arbeiderne Dette hensvn

vil man ikke her kunne se bort fra. Og hvordan vil de ledige seiv som
/ vorti ‘.ned e,lilller 1,tover landet, opta det om vi beslutter ophævelse og 

dermed iratar dem de ørene i uken som de skulde ha til mat? Det- er vel 
igtig at anta at avskallingenJ rækkene nu stort set er herdig og at de 

medlemmer som vi har igjen er bevisste medlemmer. Men hvordan vil 
det føles naar kanske mange av dem. som i de, isidste tre aar har tilhørt
og røStSnemmf i?'® forp,ligtelser t0 arbeidsledighetskassen
g orgamsationen, nu selv skulde rammes av ledigheten og intet faa0Jeg kan umulig gjøre mig fortrolig med den tanke! at lanlsmøtet g ør 

medlemmenes interesser til sine ved at nedlægge forbundets, arbeidsledig - 
hetskasse. Det eiendommelige forhold er det ogsaa, at stemningen for on-
lfldseh b aK Slr fra ^ kant hvor man har nydt m!est av de fordele

ko !;,!! Ptf' t v medløf“er som maidte bb ledige vil nok ogsaa 
nei ener komme til at kræve støtte av sine organiserte kamerater selvom mao tar dette skridt. Jett giemar. at det forhold er tSSe at' må,t 
fvimvelf nff bt?slufmg her om avvikling vil bidra til indlørelsen av en 
sig før De vh *“'slknng. som man vil faa grtmd til at be gud bevare 
; o l0ra, V b,' administrert av kommunene og bli et kontrolapparat
IiHi !rfnr1Xi.-rneS ^aand- Jeg anbefaler for dette landsmøte at; det ser 
helt praktisk paa disse ting. Efter den stilling man har tat igaar i orga-
^rPØrSmaalf V11 det eneSte rette være at opretholde status quo 
ndtil kongressen har fant anledning til at drøfte; stillingen til arbeids- 

iedighctsforsikringcn paa en brederé basis.
f; Arulcrsen K j ølxin 11 a vn, vilde gi nogen oplysninger om arbeids- 

chghetekassens virksomhet inden det danske brodierforbimd I 1920—^1 
begyndte m,an med et medlemstal av 93,437, hvilket ved aarets utgang ~ 
?fa g™nd fv mer ul heldige omstændigheter — var gaat ned til 85 687

SfnTrh!Ien v det 1 lødig:hetsbidTag av stat og kommune samt 
ml n k & t ^orbundskassen foruten gjeniiem hvad der kom ind fra
™ UIIr,cktc 1 kontln^nt kunde man i det aar utbetale til de ar-
beidsledige medlemmer et beløp paa 4,626,900 kroner. Og dette kunde 
oiganisatxonen ikke ha nndværet; ellers vilde den ha kommet til at ligge
i dtrV dn ^f113 SOm førte.s 1 løpet av fioifaareit. Arbeidsgiverne 5ik 
1A1 aar, A, at. avei en kunstig arbeidsløshet, samtidig som den offentlige
hadSS b 6J MedSa!; A blPV aV Staten negtet nnderstøttelse som v! 
hadde tilgode. I denne situationi kom det godt med at medlemmene hadde
sm egen arbeidsledigh etskasse. Det er — uttalte han videre — ikke norna
og ™ atloSøStn enie def6 A man har maattelt gaa « atter
A attel dt forbøie kontingenten; vi har hos os været oppe i 2% krone
uken i gjennemsnit i medlemskontingent. Det kan være rigtig nok 5
MenTSl øTebliTdS!r6t rin * Pligt at S,,rg0 for de k'd^s underhold 
.Men i det ønebhk denne pligt overgaar som samfiindets opgave alene blir
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det ogsaa samfundets sak at forvalte over midlene og bestemme hvor 
meget der skal utbetales i dette eller hint tilfælde. Og da vil man kunne 
staa slet i det. I Danmark holdes arbeidsledighetsbidragenes utbetaling 
strengt adskilt fra sfrd/eunderstøttelsen, men allikevel gjør kassen selv
sagt sin store nytte indirekte ogsaa i konfliktstilfælder. Jeg mener at 
ett er sikkert, uten hensyn til hvilken politisk eller faglig opfatning vi 
hy lde r: vi kan ikke paaberope os at være kamerater, hvis kameratskapet 
ikke strækker sig længer end at vi lar dem i stikken som blir ugleset av sin 
arbeidsgiver og kastet utenfor; steller vi os slik, da er vi ifærd med at 
gaa tilbake, da er vi ikke de kamerater vi gir os utseende av at være.

Bra;leken: Efter Martinsens redegjørelse er jeg bare blit bestyrket i, 
at hvad jeg her har at gjøre er at stemme for arbeidsledigheiskassens 
ophør. Jeg er viss om, at de som sat paa sidste landsmøte og forfegtet 
kassens oprettelse hadde den tro, at den skulde komme til alt vise andre 
frugter. Martinsen har søkt at pynte paa det efter bedste evne, selvføl
gelig. Men jeg tror ikke at ta for sterkt i naar jeg sier, at hele dette 
system har moralsk fordærvet arbeiderne. Arbeidernes revolutionære 
handlekraft er blit inagistjaalen, fordi man har faat disse usle; kroner 
som man sultefores med. De som har været ute i distriktene og talt med 
de arbeidsløse, og som ogsaa kjender til hvordan utbetalingen har fore- 
gaat, de kan kanske si noget andet end Martinsen. Arbeidsledighets- 
kassen har ført til svækkelse for Norsk Arbeidsmandsforbund, og dem har 
gjort det umulig at agitere paa arbeidspladsen for ny tilslutning. Hvis vi 
idag besluttet at ta en uravstemning over spørs,maalet om kassens, avvik
ling anser jeg resultatet for at være git paa forhaand. Det er en kjends- 
gjerning at man ute i distriktene har maattet vente baade uker og man
ne de r for at faa pengene utbetalt. Vi som er mot dette uvæsen er for- 
pligtet til at peke paa dette. Jeg vil motsi Martinsen naar han sier at vi 
skal være samfundet behjælpelig med at bære byrdene her. Jeg vil paa- 
staa at det er samfundet helt og holdent som skal ta disse ofre.

KjelstadU: Naar jeg tar ordet mot kassens fortsættelse vil jeg gjøre 
opmerksom paa, at den forening som jeg repnesenterer ikke har tat det 
standpunkt ut fra en smaalig vurdering av et forhold som den høie kon
tingent. Vi vil nok være med paa at bringe de ofre som er nødvendig 
for hævdelsen av fælles interesser. Men fagorganisationen er ikke bygget 
op paa det grundlag, at den skal overta samfundets pligter. Arbeidsledig- 
hetskassene svækker vor kampdygtighet. Selve aarsaken til arbeidsløs
heten ligger i arbeidskjøpernes forsøk paa til stadighet at svække arbei
dernes aktionsevne. For at møte dette trænger vi fremforalt at styrke 
vore direkte kampkasser. — Dersom samtlige forbund gik til at nedlægge 
sine arbeidsledighetskasscr vilde, vi visselig ganske hurtig faa gjemnem- 
ført en lov som paabyr at det offentlige her skal træffe de fornødne for
anstaltninger. Kontingenten til en saadan obligatorisk kasse vil muligens 
ikke bli noget mindre end den vi nu betal er1 gjennem organisationens kasser. 
Men vi faat da den ubetingede fordel at byrdene blir lagt paa Uere — 
paa uorganiserte som paa organiserte, saavelsom paa arbeidsgiverne og 
paa, kommunene. Den understøttelse som man nu faar er heller ikke til 
at leve av paa vore In eddegrader. Jeg er for mit eget steds vedkommende 
forvisset om at en stor del av de ledige er bos fattigforstanderen samtidig
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som de er bos arboidsledi.nheiskassens forretningsfører. Jeg henviser fil 
det forslag som er indsendt fra min forening og ber landsmøtets repræ- 
sentanter være opmerksom paa, at det fortsat og til stadighet vil føre til 
svækkelse for fagorganisationen at den skal bære samfundlets byrder paa 
dette omraade.

Dirigenten: Der er indløpet et utsættelsesforslag i spørsmaalet fra 
Seim saalydende:

«Da arbeidsledighetskassen blev oprettet ved uravstemning blandt 
medlemmene iinder landsmøtet, at ogsaa spørsmaalet om arbeidsledighets- 
kassens ophævelse blir at avgjøre ved uravstemning blandt medlemmene.»

Kielstadli uttalte at han fandt det meningsløst at et saadant forslag 
fremkom, al den stund saken var ført op paa dagsordenen cfter at være 
Hir behandlet i foreningene. Oksvik var enig heri.

Seim saa det som en konsekvens av den tidligere uravstemning sanvel- 
som av den beslutning som var tat igaar, idet den uvægerlig maatte sies 
at binde landsmøtet i spørsmaalet om stillingen til arbeiidsledighetskassenie.

Volan kunde ikke andet end anbefale forslaget til vedtagelse: Hvis 
avvikling skulde foregaa burde det ske med saa stor tilslutning fra med
lemmenes side som mulig.

Eikefjord: Forslaget bør indgaa i debatten sammen med de øvrige. 
Spørsmaalet om uravstemning faar da avgjøres tilslut.

Strøm syntes erfaringen skulde vise at man hadde hat nok av urav
stemning i denne sak.

. Dirigenten: Spørsmaalet er bare om vi skal behandle dette forslag 
straks eller ikke.

J. Berg sluttet sig til Kjelstadli.
Det besluttedes at gaa videre i debatten.
Ødegaard: Jeg vil ikke si andet end at der kan være mange indven- 

dinger at gjøre mot den arbeidsledigiietsforsikring vi har hat i de senere 
aar. Men mian skal være opmerksom paa, at da spørsmaalet blev utredet 
og utsendt til avgjørelse for Norsk Arbeidsmandsforbimds vedkommende 
var situationen en nogct anden end da arbeidsledighetskassen begyndte sin 
virksomhet. Og det var ut fra erfaringene man hadde fra de forbund som 
hadde hat slike indretninger at man gjorde op sine planer og forutsatte at 
de skulde virke, tilnærmelsesvis ialfald. Krisen, som kom, sprængte imid
lertid alle forutsætninger, og ikke én av orgnnisationcns ledighetskasser 
har været istand til at opretholde sin virksomhet som tidligere. I saa hen
seende' har de foreteelser som har vist sig inden Norsk Arbeidsmandsfor
bund ikke været fremmed eller enestaaende.

Det er jo saa at arbeidsledighetskasseiie virker med sin tyngde for
skjellig, og jeg tror at de som har lidt den ublide skjæbne at bli arbeids
ledig ogsaa. ser paa det nogct. anderledies end de som ikke har væreit i sam
me stilling. Kassen har dog været til nogen støtte1 for de som har faiat 
disse bidrag, selv om bidragene har været smaa. Imidlertid er det et hen
syn, som jeg ialfald tillægger stor vegt, at de spørsmaal som her melder 
sig bør sees i en viss sammenhæng. De alle!fleste fagforbund har arbeids- 
ledighetskasser nu; de har lagt denne forsikring ind under sin virksomhet 
som en av dc grene man skal arbeide med. Naar forholdet er det synes
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det rigtigst ogsaa for os .at optræ paa samme linje som de andre organi- 
sationer, og at der træffes en avgjørelse paa fælles grundlag. Dette stem
mer ogsaa bedst med de forutsætninger som har været tilstede for beslut
ningen om overgang til andre orgianisationisformer. Ut fra denne betragt- 
ning av spørsmaalet er det at jeg har tat min stilling. Det er ganske 
vist ingen vanskelighet forbundet ved at iaa denne forsikring omdannet til 
en s/afsforsikring. Jeg er tilbøielig til at tro at apparatet vil bli sat i sving 
med ganske stor fart, hvis disse kasser opgives av flere av de større for
bund." Men her maa vi se paa hvad dette nye i realiteten indebærer for ar
beiderne. Nu yder stat og kommune det væsentligste bidrag til arbeids- 
ledigb elsk assene, mens orgamsat ionene* har kontrollen. Dette vil i tilfæl- 
de heretter nærmest bli omvendt. Man vil da faa ganske andre skarpe 
bestemmelser med hensyn til retten til understøttelse. Som Martinsen 
T.æviite bar der ikke været nogct egentlig Samarbeide mellem eller fælles- 
optræden av dc forskjellige forbund som har disse kasser. Man har virket 
mest uavhængig av hin anden. Dette kommer til syne bl. a. i et forhold som 
understøttelsens Størrelse, som jo er høist uensartet. Dette har ikke vir
ket heldig, og det har sikkert væreit en medvirkende aarsak til den uvilje 
som jeg er forvisset om er tilstede ogsaa blandt Norsk Arbeidsniandsfor- 
bundsi, medlemmer mot arbeidsledighetskassen. — Jeg skal ikke si mer i 
denne sak, men vil markere at jeg agter at stemme for det forslag som 
ga,ar ut paa at opretholde kassen indtil den faglige Landsorganisations kom- 
gres har fattet beslutning med hensyn til formene og i forbindelse med 
disse avgjort om arbeidsledighetsforsikringen fremdeles skal være. etu ind- 
retning som organisationen skal befatte sig med, eller om man vil at den 
skal gaa over til en statsf or sikring, som utvilsomt da vil komme.

Andreas Hansen: Spørsmaalet har været diskutert hos os paa flere 
møter. Vi finder, og vil ha uttalt det her, at det kan ikke ventes at de som 
mi staar paa lav løn og vanskelig kan greie sig selv skal være istand til 
at betale den høie kontingent som forbundet nu har. Mange av dem ei 
allerede gaat ut. I Odda har vi i 1921 hat en utbetaling av næsten 59,000 
kroner. Ved, uravstemningen i sin tid var det ikke mer end en tredjedel 
av vore medleirinier som deltok; de var ikke rigtig klar over stillingen. Nu 
har vi staaende igjen mellem 30 å 40 medlemmer av over 200. Det synes 
oplagt at arbeidsledighetskassen ikke har virket til sin hensigt. Hvad ei
det at faa en 15 kroner av kassen i understøttelse — saa længe det varer r1 
Det er at gaa døden langsomt imøte, ikke nogst andet. Jeg anbefaler at 
organisationen reducerer sit budget for at holde medlemmene sammen og 
fremsætter følgende forslag:

«Arbeidsledighetskassen ophæves saa snart som en foirretningsmæssig 
avvikling tillater det.»

C. Strøm: Det er i virkeligheten to spørsmaal vi her diskuterer, ba
ken har en principiel side: om vi vil hia en forsikring av denne art lagt itiQ 
under Laudsorganisationcn. Videre foreligger det til avgjørelse her om 
vi indtil det spørsmaal har fumdet sinavgjørelse, skal beholde vor nuvæ
rende arbeidsledighetskasse, med den administration som derav følger, 
eller nedlægge den. Martinsen sier at han vil ha set saken ut fra det rent 
praktiske synspunkt. Vi maa da ikke se paa tingen ut fra arbeidsledig
hetskassen alene, men ut fra hvordan forholdene har artet sig i de sidste
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aar iudenfor oiganisationen i det hele, I 1920 «sparte» vi krigsornkostnin- 
gene paa gruiicl av voldgiften'. Tiltrods for det stod de fleste forbund 
aaret øfter uten midler til at kunne føre en konflikt. Det blev da grepet 
slik an at man skulde ta en storkamp, hvis fordel skulde ligge deri at den 
var og inaatte være ganske kortvarig. Utvilsomt var hensynet til den 
slette økonomiske stilling iuden organisationen det som virket mest til at 
man valgte den taktik ifjor. Og saa gjaldt det da at ta med mb og stab — 
endog nødsarbeiderne. Jeg har en mistanke om at storstreikens egentlige 
opgave var1 at tjene som et forsøk paa at skræmme de daværende magt- 
liavere for at faa dem til at bringe voldgiften i fu aktion igjen.

Lian: Vi stemte mot den — før streiken!
Strøm: Stillingen i 1922 bekræfter bare at naar man finder det op

portunt kan man ogsaa være med paa den. Man søker at dække sig selv 
bedst mulig — det er mit syn paa saken. Naar arbeidsledighetskassen 
bar tømt vore midler i nedgangstiden og vi staar der magtesløse til at 
kunne ta en aktion er det indlysende, at man har villet utidgaa kampen. 
Linjen er utvilsom — og facitten ser vi.

Hvad spørsmaalet om oprethoklclse av arbeidsledighetskassen an- 
gaar niaa det sees paa bakgrund av hvad man mener at den faglige Lands- 
organisations stilling bør være. Er man i princippet enig i at Laudsorga- 
nisatiouen skal overta denne forsikring har det sammenligningsvis mindre 
at si, hvilken beslutning vi foreløbig træffer i spørsmaalet om vor egen le- 
dighetskasse. Denne side av saken pligter vi derfor først at bringe klar
het over.

Lian: Naar det sies at fagorganisalionen gik til storstreiken for at 
fremprovocere voldgiftsloven vet enhver, som har fulgt med at dette er 
en helt urigtig fremstilling.

Rasmussen: Saken er i realiteten avgjort ved voteringen igaar, hvor 
man ved tilslutningen til alternativ I uttalte sig for at forsikriiigsvæsenei 

ogsaa arbeidsledighetsk assene — skulde lægges ind under Landsorgani- 
sationeii. Dette var selvsagt ogsaa Strøm opmerksom paa. De som har 
stemt for alternativ I har i og med dette stemt for forbundets opløsning og 
følgelig ogsaa1 for opløsning av forbundets forskjellige institutioucr. Spørs
maalet her er derfor bare om vi skal ha disse institutioner gaaende indtil 
kongressen, eller om vi skal avvikle dem straks. Paa ankegsarbcidernes 
konferanse talte jeg for at faa ophævet den tvangsinstimtiou, som ledig- 
hetskassene er, og for at faa dem overført til L an dis or ganisatiioinen som fvi- 
villig forsikring. Dette mit standpunkt var begrundet i forholdene ute paa 
anlæggene, hvor man stod overfor den eventualitet at anlægsarbeidcrne 
maaitte ta sit forhold til orgamisaltionen opi til ny overveielse og trce ut. Det 
kan vel heller ikke sies at kassen har bragt Norsk Arbeidsmandsforbund 
store velsignelser. Den har medvirket til at man har mistet tusener av 
medlemmer, som av økonomiske grunde ikke har kunnet fortsæiie at staa 
organisert i vort forbund. Den kontingent som skulde tilflyte streikekas- 
sen har hovedsagelig kommet arbeidsledighetskassen tilgode, og vore 
kampfonds vil bli end ydcrligerc svækket, hvis vi ikke nu resolut gjør en 
forandring. Der kan sies baade det ene og det andet om en statsforsik- 
ring, som er basert paa nogenlunde samme princip som sykeforsikringen 
idag, men den har dog den fordel, at der blir flere til at bære byrdene. Vi
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har forøvrig selv git staten vinket i og med at vi har oprettet ledighets- 
k asser iudenfor organ i sat ione n. Jeg vil ogsaa peke paa, at den understøt
telse som organisationen paa denne maate har ydet ved ledighet har været 
benyttet av staten som regulator for betalingen for nødsarbdde. Naar sa
ken kommer til avstemning vil jeg selvfølgelig stemme for ophævelse, 
selv om den kan sies at være avgjort forut. Forsaavidt er det karaske litet 
lønt at argumentere. —

Der besluttedes sat strek med 43 talere indtegnet.
0. A. Berg: Landsmøtet i 1918 sluttet sig til oppositionen og satte 

dennes folk ind i ledelsen. Men tiltrods for det faar vi si, at det første de 
gjorde var at svigte parolen: bort med hjælpekasBcnc! Og dette øvet selv
sagt sin indflydclse. Der var ikke flertal paa landsmøtet for oprettelse 
av arbeidsledighetskasse. Men slutresultatet blev at saken skulde gaa til 
uravstemning. Denne foregik under de ugunstigst tænkelige forhold, span- 
skesyken og andre ting gjorde at deltagelsen blev overordentlig liten — 
neppe nok en fjerdedel. Det forekommer mig at der burde utkræves nogen 
større garanti, naar en sak skal avgjøres paa denne maate. — Jeg mener 
at man har slaat ind paa et feil spor i arbeidsledighetsspørsmaalet. De 
pligter som her er paaført de fagorganiserte arbeidere maa overføres paa 
samfundet og paa arbeidsgiverne ikke mindst. Det maa komme til det at 
en arbeidsgiver ikke kan opsi en arbeider uten at ha pligt til at under
støtte ham. Og set ut fra et fagorganisationssynspunkt vil jeg si, at skal 
vi fortsætte med bjælpekassene vil organiisationen gaa over til at bli en ret 
og slet fattigkasse. Da kommer vi temmelig langt fra det som har været 
maaleit Det er sagt at vi ikke kan nedlægge kassen nu efter den beslut
ning vi fattet igaar. Jeg antar imidlertid at vi kommer til at beholde den 
orgaiiisalionsfoi m, som vi har, ialfald én kampperiode til, om ikke to. Og 
da mener jeg at vor opgave her er at stemme arbeidsledighetskassen ned.

0. Bjørkmann: Kassen kom istand under tvil hos mange, og svaret 
idag kan bare bli ét: at den ikke har opfyldt sin bestemmelse. Der var 
dem som mente, at den vilde bidra til at skape flerei medlemmer og mer 
interesse for organisationsarbeidet. Det har giaat den motsatte vei. Vi vii 
komme til at se vort medlemstal synke med endnu adskillige tusen, hvis 
kassen skal fortsætte, og tilslut vil vi ikke ha mange igjen. Martinsen gav 
en statistik over virksomheten i de aar som er gaat, og han søkte nok at 
ta med mest mulig av det som kunde tale til arbeidlsledighetskasseiis fordel. 
Men det har ialfald ikke overbevist mig om at det er til nogen fordel for 
organisationen at fortsætte med den. Forskjellige forhold spiller her ind. 
Det er f. eks. vanskelig nu for dem. som bar ledighetsbidrag at opnaa ar
beide i konkurranse med dem som ikke er organisert. Og der kunde næv- 
nes andre eksempler paa hvordan systemet virker. I de 18 19 aar jeg 
har staut i organisationen har det aldrig været saa tungt at arbeide som 
siden vi fik kassen at stræve med. Skal vi fortsætte at bygge og utvikle 
organisationen eller skal vi la den gaa tilgrunde det er spørsmaalet som
stiller sig frem for os idag. „ , -i

Bdtz: Har man tænkt over følgene av at gaa til sløifmng? Det vil 
være ubarmhjertig handlet mot mange av vore bedste medlemmer. Der 
er nok saa at vi har mistet medlemmer paa grund av arbeidslediglietskas- 
sen, men ophæver vi den vil vi gaa yderligere tilbake. Saa fremholder
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man at det er saa s-maa bidrag som utbetales. Men man skal huske paa 
at da vi begyndte med dette var det ikke stort i kassen heller. Hvis vi 
vil de ilægge os de samme kontingentforpligtelser som jern- og meialarbci- 
derne og hokbiiuleriie f. eks. kunde undersbsttelsen ogsaa hos os sættes 
hoie rc. I forhold til kontingenten staar bidraget sikkert , paa høide. Man 
snakker saa letvint om «offentlig forsikring». Ser man ikke den sabotagc 
som kommunene har drevet? Det er nok ingen hjælp at vente derfra før 
vi faar magten. De gjør ialfald intet gratis. Jeg mener at vi maa tænke 
paa vore egne arbeidskamerater og paa de mange sultende familier, og 
jeg vil derfor foreslaa:

«1. Landsmøtet beslutter at ledighetskassen bibeholdes. 2. Ledighets- 
bid raget forhøies fra 18 til 30 kroner for gifte og til 24 kroner for ugifte. 
3. Tiden for understøttelsen forlænges fra 90 til 160 dage.

I tilfælde landsmøtet beslutter ledighetskassen opløst blir saken at om~ 
sende til foreningene til ura\fetemning.»

Alb. Karlsen: Arbeidsledighetskassen har været en parodi paa hvad 
der kan praktiseres inden en klassekamporganisation. Vor forening har 
indseiidt forslag om at den ophæves saa hurtig som det barei lar sig gjøre; 
det har for os været et principiett standpunkt, og et standpunkt som jeg 
mener kan forsvares. At ga a til nogen ny uravstemning kan vi ikke gaa 
med paa. Naar det anføres at vi skulde ha fastslaat forsikringskassenes 
fortsatte eksistens i og med vor tilslutning til omlægningen bar jeg forstaat 
det slik, at dette ikke paa nogen iiiaate binder os. i vor stilling til arbeids- 
ledighetskasscu.

Edv. Eriksen: Naar jeg er imot arbeidsledighetskasiser, og har været 
det længe ogsaa, er det fordi de ikke svarer til sin hensigt. Kommunene 
saavclsom staten benytter sig av de nuværende forhold til skade for os. 
Fagoppoisitionen har hævdet at man ikke skulde1 «sy puter under armene'» 
paa arbeiderne. Men som det; nu gaar syr vi dovenskap under armene 
paa det offentlige, paa sanmmdet. Naar vi lægger merke til at understøt
telsen hos os er 15 kroner, mens den i andre forbund gaar op i 45—50, ser 
vi hvilke klasser de ledige er opdlelt i. Alt dette maa indrømmes at virke 
uheldig, indad som utad. Den forsørgelse vi fordrer skal vi fordre av stat 
og kommune, for det er dem som er skyld i de krasse forhold vi er kom
met ut i. La os faa det i beskatningen, saa alle kan være med paa at yde 
sin del. Jern- og M e taki r be i der io r bunde t drog længe paa sin sykekasse; 
den delte medlemmene op i klasser, og man maatte tilslut bort fra det. Jeg 
stemmer for at arbeidsledighctskassen gaar samme vei. La os ikke stelle 
os slik at vi glemmer at slaas!

Gudbrand Holt: Jeg vil kort redegjøre for det forslag som er indsendt 
fra stedlige styre i Kristiania. Martinsen saa den væsentligste begrundelse 
for forslaget deri at understøttelsen var saa snau; dette var, mente hau, 
det avgjørende for os. Det er ikke ganske rigtig. Den vigtigste begrun
delse som er lagt i forslaget er diette, at arbeidsledighøtskassen svækker 
forbundet som kamporganisation. Martinsen kunde ikke se noget prin- 
cip i denne sak. Men det er et stort principspørsmaal for arbeiderne dette.
I sin argumentation uttalte han bl. a., at det var fra dem som rnest hadde 
benyttet kassen at kravet almiiidelig kom om dens ophør. Det har sin 
rigtighet, men det taler til fordel for at eten hurtigst mulig ophæves. De
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allerfleste ledige medlemmer som jeg er kommet i berøring med i Kristia
nia har netop hævdet dette. At kassen skulde ha «styrket forbundets øko
nomi» er en paastand som ligger utenfor alle land. — Yi gjør i diet nid- 
sendte forslag den forandring, at der i stedet for 1. mai sættes 1. nili slik 
at beslutningen om ophævelse blir effektiv fra denne tid. ^ Hvis det mot 
formodning skulde bli vedtat at bibeholde kassen forbeholder jeg mig ad
gang til at fremsætte et tillægsforslag til lovene.

Kic. Eggen: At de som paa dette landsmøte tidligere har vedtat en 
indstilling, som peker paa den fremtidige ordning av forsikringen, nu taler 
saa sterkt for ophævelse av arbeidslediglictskasseii forekommer mig mer
kelig. Er det meningen at man ikke' skal ha gjennemført noget av det som 
er vedtat? For mit vedkommende er det principielle syn paa demæ sak 
kommet i bakgruudeii. Det skal ikke kunne sies at det er arbeidsledighets- 
kassen som har bevirket nedgangen i organisationens medlemstal. Hvis 
det var tilfældet. da har avdelingene ikke magtet at gi medlemmene den 
rette forstaaeise av hvad klassefølelsen og solidariteten indebærer. li er 
ikke det ogsaa klassesolidaritet, at man hjælper den som er kommet i den 
bitre nød? Paa hvilken anden maa te skulde man, ha kjæmpet sig gjennem 
den svære ledighet vi har hat? Jeg betailer med fuldt hjerte kontingenten 
til arbeidsledighetskassen - ja med mere glad hjerte end 3eg betaler ti 
forbuiidskassen. efter det som er foregaat i den sidste tid. Jeg slutter mig
helt til hovedstyrets standpunkt, , ,,

A. Berby: Jog vil paastaia å&t moitsatte av Eggen, nenilig at det 
netop er medlemmeiiie ute i distriktene som er mot arbeidsledighetskassen 
— i dlen grad imot at det er vanskelig at holde dem sammen. Som det 
første resultat av skiftet i 1918 noterer jeg den agitation som blev ført for 
oprettelse av selvhjælpsinstitutioner — en agitation som fagoppositionen 
saa det som sit program at bekjeempe. Jeg skulde imidlertid saa gjerne se 
bort fra dette program her, hvis jeg trodde det kunde paa nogen, maatte 
gavne agitationen. Men saa er ikke tilfældet. Misnøien kan otte være 
sund. Men nu er misnøien ute blandt medlemmene blit rettet direkte mo, 
orgumsationen. Efter storstreiken, da ledigheten blev som størst, blev 
omkring 50 procent av arbeiderne ledige paa min plads; samtlige var or
ganisert. Men først i april maanedJ blev de sidste av dem utbetalt for de o 
uker de gik ledige efter storstreiken. Og det er vel intet enastaaende til- 
fælde heller. I hele den lange tid vokste ganske naturlig misnøien, og re
sultatet var at den ene efter den anden gik ut. Den argumentation tor- 
bunds,styret anvender for bibehold av kassen tillægger jeg ingen betydning, 
al den stund kassen idag kan betegnes som bankerot. Den vil bare fort- 
sætte i navnet, mens misnøien vil vokse, og det vil bli uraad for os at rette 
op det som arbeidsledigheten og arbeidsledighetskassen har ødelagt, hvad 
chansene for tilslutning av nye medlemmer angaar. Der er til landsmøtet 
indkommet 13 forslag om kassens nedlæggelse: jeg gaar ut fra at de som 
ikke har sendt ind forslag herom har undlatt dette av den enkle grund at 
de har fun® det unødvendig.

Efter et kort indlæg av Konrad Botten fer ophævelse uttalte
Stø stad: Jeg advarer mot at ta et saadant skridt netop nu. Man ska 

ikke være blind for den kjendsgjerning, at slik som tidene endnu er,_ er 
det urigtig at,frata understøttelsen til dem som kan bh ledige og hittil nar
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\ corøt med at betale til dem som er blit ledige. Det er unødivendig at si. at 
alle er saa inderlig enige om hvad som er samfundcts pligt i dette stykke. 
Hadde samfundet gjort sin pligt vilde det ikke været nødvendig at hia mo
gen arbeidsledighetskassc heller. Det er desværre intet nyt dette, og sam
fundet vil altid forsømme sin pligt, indtil arbeiderne selv vaakner, og tar 
samfumdsmagten i sin haand. Jeg linder ingen grund til at tale om den 
principielle side ved saken her, og det av den grund at saken ikkei er noget 
princip. Til grund for kassens oprettelse laa den betragtning, at vi mente 
ved den at styrke de fagorganisertes stilling i den daglige kamp mot ar
beidsgiverne, og jeg tror ogsaa at beslutningen har været til gavn. for or- 
ganisationen i kanske ikke saa liten utstrækning. Vi skal ikke se bort fra 
at om, vi nu gaar til at ophævc Icdighctskasscn kan allerede det være nok til 
at den nuværende regjering vil opta spørsmaalet om indførelse av em tvun
gen offentlig forsikring. Og faar vi. den skal ingen behøve at tro at ofrene 
blir mindre eller at vi blir staaende friere end vi idag gjør. Hvis Vi forut- 
sætter at de nye organisations,former blir definitivt besluttet av kongres
sen ii,'este a a r og at arbeidsledighctsforsikringen som en konsekvens derav 
gaar over til Landsorganisationen vil vi sætte os selv i en eiendommelig 
stilling, om vi her beslutter at gaa den motsatte vei og indstille utbetalin
gen av understøttelsen for Arbeidsmandsf6rbumdets medlemmers vedkom- 
mende De som har været saa heldige at andgaa arbeidsløsheten burde 
med glæde være med paa at gi dette sit bidrag; det er an solidaritetspligt 
som Norsk Arbeidsmandsforbund ikke skulde være det første til fravike. —

Debatten besluttedes fortsat i eftermiddagsmøtet.
Ordstyreren refererte følgende forslag, som begge oversendtes bud- 

getkoniiteen:
Jeg vil foreslaa for landsmøtets deltagere at der bevilges kamerat Kr. 

Nordli et beløp, da han har været syk i længere tid.
Karl Kristiansen.

Fra Høyanger Arbeidsmandsioremng.
Da vor kamerat og forciiingsmedlem Martin Odnæs ved et ulykkes- 

tilfælde er blit ødelagt og arbeids,udygtig og det er uvist, hvad tid han 
igjen blir arbeidsdygtig, vil vi indtrængende anmode landsmøtets deltagere 
om ved en iiidsamling at yde ham en liten hjælp, og at beløpet oversendes 
til hans hustra.

Chr. Langseth. Ole Larsen. E. B. Strønnes.

Videre leferertes følgende meddelelse: Paa grund av telegrafisk med
delelse hjemmefra maa jeg idag forlate landsmøtet.

Repræsentant for avd. nr. 8. Røros Grubearb.forening.
Ant. Selbo.
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Eftermiddagsmøtet søndag.
Ordstyrer: Eberhardsen.

Protokollen referertes.
Kjelstadli minder om, at man idag hadde et sjeldent dobbeltjubilæum. 

idet sekretær Ivan Bjerkmann samtidig kunde se tilbake paa de første 20 
aar som organisationsmand og feiret 15-aarsjubilæum som funktionær i 
Norsk Arbeidsmandsforbund.

Forsamlingen bevidnet jubilanten sin hyldest ved at reise sig.
Debatten om

arbeidsledighetskassen
fortsattes.

Gust. Green: Naar enkelte argumenterer med at arbeidsledighets
kassen og den høie kontingent er skyld i frafaldet fra organisaiionen vil 
jeg paastala, at det ikke medfører rigtighet. Tvertom kan det vel sies at 
vi har hat for liten kontingent. Forbund med større kontingent har hat 
mindre frafald end Arbeidsmandsforbundet. Forholdet maa skyldes ledel
sen av oTganisationen og av avdelingene. Jeg stemmer mot at der gjøres 
nogen forandring med arbeidsledighetskassen paa dette landsmøte.

Steffensrud: Man skal ikke se altfor ensidig paa arbeidsledighets
kassen. Jeg vil si for min personlige del at jeg aldrig har været for den, 
men paa den anden side har jeg bølet mig for de beslutninger som er1 fat
tet, og jeg kommer til at gjøre det ogsaa heretter. Fra vort distrikt er 
der git bundet mandat til at stemme mot kassens bibehold. Jeg erkjender 
at meget kan tale for Seims forslag; det er like forsvarlig nu som det var 
i 1918 at la saken gaa tilbake til medlemmene for at avgjøres endelig av 
dem. Jern- og Mettdarbeiderforbundets landsmøte har netop besluttet: ur
avstemning over spørsmaalet, og jeg tror ikke at saken vil tape paa at vi 
følger en lignende fremgangsmaate.

H. Fredriksen: Mit standpunkt til arbeidsledighetskassen er at jeg 
i kise vil være med paa 1 æuger at holde liv i dette misfoster. Jeg tror at 
de medlemmer som nu slaur i avdelingene ser større opgaver for organi- 
sationen end som saa; det eir for dem selve den økonomiske kamp det 
gjælder. Jeg anbefaler at man kommer til en endelig avgjørelse her idag.

Lars Løkkebø: Arbeidsledighetskassen har ikke virket efter de for- 
utsætninger som for mange laa til grand for dens oprettelse. I stedet har 
medlemmene hat sin fulde hyre med at betale ekstrakimtingent for at holde 
den vedlike. Vi har ogsaa set at Arbeidsmandsforbundets ledighetskasse 
har været benyttet som en maalestok eller et beregningsgrundlag for sta
tens arbcidsledighetspoitik. — Efter den beslutning landsmøtet tok igalar 
fineler jeg dog ikke at kunne gaa med paa en, beslutning om ophævelse her 
med det samme, idet spørsmaalet om hele arbeidsledighcisforsikringens 
ordning vil komme op p.aa den forestaaende fagkongreis; jeg mener derfor 
at spørsmaalet maa utstaa til da for eventuelt senere at bli ornsendt til 
uravstemning blandit forbundets medlemmer. I overensstemmelse hermed 
vil jeg foreslaa:

«Arbeidsledighetskassen fortsætter sin virksomhet til Landsorganisa
tionen har avholdt sin kongres. Blir samorganisationsformen forkastet av
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kongressen blir spørsmaalet om urbeidsledigiieiska.sseiis ophævelse at av
gjøre ved uravstemning.»

Hans Moen: Naar vi skal ta stilling til denne sak maa vi se paa hvad 
der tjener organisationcn bedst. Tjener det os at faa medlemmer som 
slutter sig til for arbeidslcdiglictskasseiis skyld, eller tjener det os at ha 
medlemmer som gaar ind der for organisationens skyld og som vil være 
med paa at kjæmpe for liøinelscn av vore økonomiske kaar? Jeg tror vi 
vil være bedst tjent med at faa folk som vil føre effektiv kamp paa ar- 
beidspladsen. Vi har hat nok av dem som ikke engang vilde betale 5-øres- 
merkene for at ha sit medlemsskap i orden. Selv om vi har knæsat alter
nativ I er det ikke dermed avgjort at man for alle tider skal ha dette for- 
sikringsvæsen i Landsorganisationen; de samme røster som er imot det 
her vil ogsaa la sig høre paa kongressen. Majoriteten i hovedstyret var 
for at man ikke henger skulde opretholde ledighetskassem og for at an
befale overfor landsmøtet at den blev avviklet. Naar indstillingen fik den 
form som den har faat har det sine særlige grunde, som bl. a. staar i for- 
bindclse med statens reftision.

Sundbye: De som igaar stemte for organisationens otnhegning byg
get paa lokale samorganisationer har snakket meget om klasscorgatnsa- 
tion og klassefølelse. Men naar det spørres om at gi en 3—4 kroner uken 
til en arbeidsledig kamerat faar man straks betænkelighetar; saa langt 
rækker klassefølelsen ikke. Hvis man kjender solidlaritetans bud og vil 
etterfølge det. da vil man ogsaa opretholde arbeidslcdighctskassen. Ka
merat Andersen fra Danmark sa, at solidariteten ikke bestod i taler og 
fraser, men i arbeidernes gjensidige økonomiske understøttelse, og deri er 
jeg fuldstændig enig med ham. I Trondlijem har vi nu omkring to tusen 
arbeidsløse. Hvad kan disse gjøre for at tvinge kommunen til ait skaffe 
arbeider’ Praktisk talt intet. En million kroner og noget derover er alt 
som er anvendt til fordel for dem fra kommunens side. Hvis organisa- 
tionens medlemmer ikke vil gjøre hvad de formaar i en slik situation vil 
de ledige komme til at gaa for lut og koldt vand. Dette spørsmaal paia- 
kalder vor aUerstørste opmcrksomliet. Beslutter vi her at ophæve ar- 
beidsledighetsunderstøttelsen skjønner jeg ikke andet end at vi da ophæ- 
ver den ogsaa for de forbund som vil ha denne forsikring indeufor orga
nisationens ramme; det blir i realiteten forholdet, for vi vil da — som 
Støstad var inde paa — ha den offentlige forsikring paa trappene, i tillæg 
til den tvungne sykeforsikring og meget andet. Gaa da ut og agiter 
blandt arbeiderne for at de skal betale fagforeningskontingenten! Jeg 
tror vi her er ute paa et skraaplan. Naar vi faar saa mange plasterlapper 
paa det borgerlige samfund er jeg bange for at det vil gaa ut over den 
faglige organisation. Det er nævnt at arbeidsledighetsforisikringen inden 
vott forbund kan avvikles paa tre nraaneder! Det er et stort spørsmaal 
om det kan ske paa et aar — det er meget mulig at det ikke lar sig gjøre.

Volan: Forskjellige talere har klandret maaten hvorpaa beslutnin
gen om arbeidslediglietskassens oprettelse kom istand, og man har villet 
gi det utseende av at der fra forbundsledelsens side blev drevet en ensi
dig agitation. Jeg skal hertil oplyse, at i og med at forretningsutvalget 
lot saken gaa ut til uravstemning blev avdelingene gjort bekjendt med, at 
forblindet var villig til i den utstrækning som det lot sig gjøre at sende
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folk ut for at redegjøre for arbeidsledighetsforsikrmgen. Alt i alt var det 
kanske paa en 15—20 steder at man paa denne maate fik. spørsmaalet ut
redet av forskjellige av os. Men, paa de møter ialfald hvor jeg var blev 
der ikke forelat nogen avstemning da; det blev utsait til senere. — Da ar- 
beidsledighetskassen skulde sættes i virksomhet mente jeg at klassen fik 
greie sine forpligtelser ved hjælp av den kontingent, som indkom til kas
sen, og at organisaitionens kampkasser her ikke maatte røres; datte 
standpunkt indtok jeg hele tiden mens jeg sat i forretningsutvalget, og 
den linje har man fulgt. Det er saa at Arbeidsmandsforbundets ledighets,- 
kasse har hat store økonomiske vanskeligheter; den hadde jo intet fond 
at falde tilbake paa. Men jeg indser ikke holdbarheten i den agitation, at 
kassen skulde ha ødelagt forbundets, medlemstal. Paa den tid da urav
stemningen foregik tæ!let vi 27,000 medlemmer. Ved utgangen av 1919 
var tallet oppe i 39,000 — og det efter at kommuriearbeiderue var gaat ut 
og hadde dannet eget forbund. At kassen skulde ha nogen andel i at, vi 
fik voldgiftsloven iaar er naturligvis ganske grepet ut av luften, og et fak
tum er at Arbeidsmandsforbundets folk motarbeidet den tvungne voldgift. 
— Det er naturligvis mange faktorer som spiller ind for medleimssvingnin- 
gene inden organisationcn. Mulig der er gjort for litet fra kassens eller 
fra forbundets side for at klarlægge for medlemmene de vanskeligheter 
som der har været med at skaffe midlene tilveie. Men det kan ikke in- 
stitutionen som saatian lide for. Jeg har hele tiden set i arbeidsledighets- 
forsikringen en betryggelse for og et middel til styrkelse av fagorgani- 
sationen. Men hvis det er medlemmenes opfatnmg at den har skadet for
bundet som kamporganisation, da kan man fornuftigvis ikke opretholde 
den allikevel; forsikringen, maa her komme i anden række. Imidlertid 
iinder jeg, slik som stillingen i øieblikket ligger an. at maatte anbefale 
Seirns forslag om uravstemning. Besluttes kassen ophævef, her vil jeg an
befale, at der da ncdsæltcs en komité til at utrede maaten, hvorpaa av
viklingen skal effektueres, og at denne utredning forelægges, landsmøtet.

Peder 0. Moan: Jeg beklager at en mand i den stilling som Volan 
vil svække hele den norske fagbevægielse ved at indta saa vaklende stand
punkter. Han har ikke tidligere elsket forsikringskassene. Man snakker 
licr nu om hvad som er aarsaken til den sterke reduktion i medlemstallet. 
Hvis de som sitter her i Kristiania ikke har greie paa aarsaken bør de 
reise ut til landdistriktene og komme i føling med grovarbeiderne; da vil 
de faa syn for saken. Aarsaken ligger ganske naturlig i arbeidsledighets- 
kassen Og hvis vor organisation skal tænke paa fortsat at bestaa, da 
maa denne institution nedlægges. Jeg vil gjøre alt for at holde rækkene 
sammen ; jeg har ingen tanke om at gaa ind i den syndikalistiske ørganisa- 
tion. men jeg vil si repræsentantene et alvorsord, og det er, at man ved 
drøftelsen av denne sak og ved den avgjørelse som skal træffes holder 
sig i nøie kontakt med stemningen i landdistriktene.

Seim: Kassen kan ha mange mangler, men vi har ogsaa iset at den 
har gjort godt. Jeg vil, som fremholdt, ikke være med paa at vi her op- 
hæver den uten videre og læggeir os til at. vente paa en statsforsikring 
som skal komme. Vor egen kasse kan vi bedst kontrollere.

Efter forslag av ordstyreren begrænsedes taletiden for de følgende 
til 5 minutter.
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løgavlen: Det skal ikke staa uimotsagt kvad Sundbye her sier, at 
vi ikke vil ofre en 3—4 kroner uken for de arbeidsledige. Det maa paa- 
tales. Hvis vi bare inden vor gruppe skulde regne det ut i kroner, hvad 
vi ofrer til støtte for vore kamerater, vildc det bli saa store summer som 
ingen kunde ane. Men oppe hos os er der allikevel enstemmighet om kas
sens ophævelse, tiltrods for at vi har hat en permanent arbeidsledighet. 
Forklaringen til forholdet ligger i selve systemet — ikke i det som Baitz 
sier, at vi ikke vet hvad arbeidsledighet er. Vi vil ikke vite noget av 
at vi skal paata os samfundets pligter til at understøtte hverandre paa 
gmnd av en krise som det borgerlige samfund selv har foraarsaket.

Ljmigqvist: Er vor organisation slik indrettet at vi maa ha denslags 
filantropiske agn paa kroken for at holde skrøpelighet ene vedlike? Er det 
kommet saa langt, da er det paa høi tid at jeg melder fra og trækker mig 
tilbake. Det sies nu at vi ikke kan bli kvit kassen paa flere maaneder. 
Jeg sier: vær ikke forblindet ved avstemningen! Avliv den fortere end 
den kom til verden! Den kom til verden mot flertallets vilje; la det være 
med flertallets vilje at den nu skal ophøre.

Stenvik: Jeg hadde ikke sittet længe i forretningsutvalget, før det 
viste sig at arbeidsledighetskassen kjæmpet med. store vanskeligheter; 
det viste sig saa snart, at vi skjønte der maa tie tages et krafttak for at 
faa den paa nogenlunde ret kjøl. Et forslag av mig dengang om en ekstra- 
kontingent til arbeidsledighetskassen blev imidlertid nedstemt. Min hensigt 
var at gjøre mit til at vi kunde fala en virkelig og effektiv arbeidsledigbets- 
forsikring. Og da der gjentagne kom' forslag op om at nedlægge kassen 
eller foreta ny uravstemning i spøirsmaalet blev det ogsaa stadig nedvotert. 
Jeg kan saa godt forstaa det standpunkt som Martinsen og flere for sin 
del her itidtar, men det vil maatte indrømmes nu, at kassen er et mis
foster, og at den er blit til en klamv om loten paa os. I det: hovedstyre
møte, hvor dagsordenen for landsmøtet behandledes, forelaa en komité- 
iiidstillmg som anbefalte nedlæggelse, og det blev vedtat at indstille paa 
det. Men eifter oplysninger som fremkom straks efter blev saken, som 
det allerede: er nævr.t, bragt i en noget anden stilling, hvilket hadde til- 
følge at indstillmgen maatte ændres. Det er sammenhæogen. Imidlertid 
staar landsmøtet i dag f rit, og jeg vil anbefale at man avgjør saken i 
overensstemmelse med det som har været og formodentlig er hovedstyrets 
flertals opfatnmg. At gaa til uravstemning kan bare forhale en løsning.

Martinsen replicerte til forskjellige talere og fastholdt at forbundet 
hadde hat fordel av arbeidsledighetskassen. Det skal ikke, sa hlan, kunne 
motbevise®, at forholdet virkelig er det, at de som har faat bidrag har 
i sin ledighetsperiode støttet forbundet økonomisk. — Tal. fortsatte: Naar 
diet er sagt at kravet om kassens ophør er kommet sterkest fra de steder 
hvor man har hat størst arbeidsledighet, er forholdet det, at man der 
ganske naturlig har følt ulempene og vanskelighetene mest; bidragene 
har været smaa, og det har skapt uviljen. Men denne uvilje er ikke rettet 
mot arbeicLsledighetsforsikringen i det hele tat. Med hensyn til den om
talte statsforsikring er forholdet jo ikke det, at man ved den fritages for 
byrdene og lægger dem over paa stat og kommune; derimot løfter man 
byrdene over fra det offentlige i stor utstrækning for at lægge dem paa 
arbeiderne og arbeidsgiverne. Det er hvad man vil opnaa ved at sløife 
kassene. At der i en prekær situation kan ha gaat baade 14 dage og en
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maaned før de ledige fik sig utbetalt det bidrag de skulde ha kan heller 
ikke være avgjørende her, slik som det synes at være for berby; den 
slags situationer kan desværre forekomme, naar der ikke har kunnet 
skaffes midler i øieblikket. Man blir sikkert ikke spart for fortrædelig- 
heter om den nye forsikringsform blir virkelighet. Det principrelle krav 
at samfun-det skal sørge for de arbeidsløses underhold paa en forsvarlig 
maate behøver vi ikke at diskutere her; derom er der vel enighet. Men 
det som man ikke synes at være enig om er, at vi skal søke at faa mest 
mulig ut av det offentlige til fordel for den forsikring som orgamsationen 
selv administrerer. Det skulde dog ikke være i vor interesse at spare 
sat og kommune for deres tilskud til støtte for dem som er ledige. Vi 
pligter at huske paa de tusener som er ledige nu, og som er medlemmer 
av vort forbund, og vi skal huske paa dem som kan bli rammet av ledig
heten. Likeledes skal vi huske vor beslutning i omlægmngsspørsmaalet. 
Beslutter vi idag arbeidsledighetskasscns ophævelse kan vi komme til at 
gaa ind i en kasse med: em høiere kontingent. Jeg vanger at paastaa at 
det styrker ikke organisationen. Under en privat samtale jeg hadde med 
Lian i formiddag sa han, at en beslutning i den retning her vi de være 
ensbetydende med at beslutningen i orgamsationsspørsmaalet ikke viiae 
kunne realiseres. Det er hans ord, og jeg skal ikke gjøre dem td mane. 
Samorganisationenes landskonferanse uttalte sig for bibehold av arbeidls- 
ledighetsforsikringen, men saad.au at den henførtes til landsorgamsaitiomen. 
Det er ogsaa det eneste rette, og mot det maal maa vi arbeide baa 
længe Norsk Arbeidsmandsforbund har besta,at og bestaar, saa længe der 
eksisterer ikke-faglærte arbeidere, vil de bli rammet først, °g f°a dem 
ophører ledigheten sidst. La os.tælle de kommuner som har git bidrag til 
de arbeidsledige! Det er høist 20 i tallet. Det er gjenstand for bevilg
ning der, og en bevilgning forutsætter at der er «almmdelig aibeidsledig- 
het>> inden kommunens gneuser. Det er altsammen krise.oranstaltiunge! 
og som saadanne intet at bygge paa.

HellebØ: Jeg er en av dem som i hovedstyret har stemt for arbeids- 
ledighotskasscns ophævelse. Men jeg har ikke gjort det ut fra de præ- 
misser, at det er den høie kontingent som skulde ha diktert mit standpunkt, 
saa usolidariske argumenter lægger jeg ingen vegt paa. Det er helt for
kastelig og jeg vil advare mot at landsmøtet vedtar en beslutning som 
endog tangerer ind paa den ting. Jeg har stemt ut fra det syn, at ved 
en hvilkensomhelst forsikringsmstitution som organisationen opretter hjæl- 
per man til at frita det borgerlige samfund for en utgift, som det tilkom
mer siamfundet selv at bære. Og tiltrods for det gode raad som vor dan
ske kamerat gav finder jeg ikke at kunne ændre den betragtnmgsmaate.
Jeg har tænkt at det hensigtsmæssigste for dette landsmøte maatte vaire 
at det stillet Landsorgamsationen helt frit ved at utsætte avgjørelsen til 
kongressen var holdt, men alt det gav sin opfatnmg av spørsmaalet oveifor 
Landsorganisationen tilkjende. Jeg vil rette den appel, om man ikke han 
la denne sak nu gaa et aar, indtii 1923, og at vi samtidig gir uttryk her for 
vor uforbeholdne mening om hvordan ordningen fremtidig bør være

Oskar Johansen replicerte til Stenviks bemerkning om at nogen skulde 
ta sit standpunkt til denne sak ut fra personlige hensyn. En slik insinuation 
burde ikke fremkomme fra et medlem av hovedstyret. Tal. sluttet sig
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Jørgen Knudsen: Naar jeg tænker tilbake til den første tid som 
arbeidsledighetsforsikringen virket blev understøttelsen sat i forhold til 
den tids arbeidsfortjeneste, og kontingenten beregnedes cf te r ordinære 
forhold Dette er jo bht helt forrykket siden. Den store ledighet som vi 
fremdeles har beigyndte straks efter at vor arbeidsledighetskasse var 
traadt i virksomhet. Hadde kassen kunnet magtc at fylde de forutsæt- 
amger inia hvilke den var etablert v il de man, idag ikke ha hørt mogen 
mtik fra den kant hvorfra kritikken nu kommer. Jeg mener at. man maa 
søke at ordne det slik, at ledighetsbidraget staar i et visst forhold til det 
søm man tjener naar man staar i arbeide. Gaar vi til at r.edlægge denne 
orsi rmg gjøi vi, som det er sagt, vort til at samfimdct kommer til at 

overta den. Det vil bety at arbeiderne ikke miiidst fa ar sin brorpart at 
bære. Vi ser hvordan sykeforsikringen er anlagt. To tredjedele utredes 
av de torsikrmgspligtige og resten av det offentlige og arbeidsgiverne, 
ihn arbeidsledighetsforsikringen ordnet paa samme maate vil det si at 
byrdene flyttes over fra samhindet paa arbeiderne.
i i- ®cl<?§mrd: ,da|£ er forholdet dat at organisafionen har optat arbeids- 
edighetsforsikringen -som en gren av sin virksomhet, og de fleste forbund 
iai shke kasser idag. Et almindelig krav gjennem mange aar har som 
bek]endt været at faa forsikringen gjort ensartet og faa omlagt; den slik, 
at den begges direkte ' under Landsorgamisationens forvaltning. Det er 
tørst i de sidste aar man er kommet ind paa, at denne forsikring skulde 
være tagorgamsationen uvedkommende. Jeg har den opfatning, at arbeids- 
eciighetskassene i deres nuværende form hænger sammen med torbimds- 

systemet, og kommer man til paa kongressen at beslutte at: opretholde 
dette vil man bli vidne til at de fleste forbund fremdeles vil beholde sine 
arbeidsledighetskaSser. For Norsk Arbeidsmandsforbund er forholdet deit, 
a, , vad un ten det blii den ene eller anden form for o-rg arnisatlonen er det 
Jiten sandsynlighet for, at fo-rbundet vil komme til at eksistere i sin nu
værende skikkelse. Derfor gjælder det her ikke bare et rent praktisk 
spørsmaal, men et spørsmaal hvis, betydning rækker langt videre end det 
om kassens ophævelse; for de grupper som eventuelt kan bli skillet ut 
vil da være henvist til at ma-atte starte paanyt. Og blir der fattet beslut
ning om omlægning til lokale samorgavisationcr vil de maalte gaa ind i 
kassen som nye medlemmer for at oparbeide sig rettigheter der. Som hele 
denne sak ligger an vil jeg anbefale:, at man samler sig om forslaget 
om at bibeholde arbeidsle-dighefskassen, selv om den er skrøpelig, inditil 
vi ser resultatet av omlægningen, saa at man ogsaa i det spørsmaal op- 
trær ensartet indenfor fagorganisationen her i landet. Jeg tror ikke at 
Baitz’ forslag har uisigt til at vinde stemning for sig, saa at det skulde 
være mulig at gjennemføre en saadan ordning som deri er antydet.

Aslak Tia-tte anbefalte forslaget fra Odda Arbeiderforening om en 
nedlæggelse av kassen straks eller «saa snart som en forretuingsiiiæssig 
avvikling tillater.»

Efter bemerkninger av Lien og Baitz uttalte J. Holden: Jeg er fuld- 
stændig enig med Martinsen i, at man i første række maa stille sig det 
spørsmaal om kassen har vist sig gavnlig og svarende til sin hensigt. Det 
spørsmaal har naturligvis været besvart i alle avdelinger iudeu Norsk
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Arbeidsmandsforbund og jeg tror det er besvart saa godt som det paa 
no^n maate er mulig. Medlemmene linder ikke, at ledighetskassen har 
svaret til det som var tanken og hensigten. Selv om nedgangen i med
lemstallet kan ha flere grunde har dog kassen virket -sterkt med \\c . 

og det er medlemmene fuldt bekjendt med. Det maa være samfuude s 
pligt d b-æ El her; tr-e tredjedeles refusion vilde ha været det meste 
rigdge ^ Arbeiderne- burde ha brukt sin magt paa andre maiater end ved 
at la dette skure i 3 aar og ingen vei komme.

Garberg: Jeg er ikke enig i at vi er «bundet» v-ed avstemningen igaar 
Men naar Landsørganåsationens kongres skal behanxhe æg ta sti mg 
dette -spørsmaal om et aars tia mener jeg det er uheldig at gaa tii at 
beslutteP en avvikling her nu. Blir kongressens avgjørelse den at man 
Sen IcdteheBtorstkrmg skal ha vil iæ ikke ha noget at mdvmtle mot det 

Karl Kristiansen: Den avdeling som jeg repræsente-rer hadde arbeids- lediSåsse før der blev oprette-t nogen inden ^ 

fnrhunrii og ie(r er forpligtet overfor mm avdeling til at ta or elet i aenne In vældige arbeidsløshet som vi hadde her r byen 
i aaren-e 1901—02. Da meldte sig indenfor vor midte spørsmaalct om 
hvordan vi skulde gardere os mot lignende siluationer senere nen, i diet 
medlemmene5 følte ft de var blit brændt. Da tok end-el av os mrtiativet 
ffl fSSS ledighetskasse. Det var i 1910. Der var jo- ikke saa store 
midler at rutte med til en begyndelse men kassen blev dog kjæmpet
kn run em og den gik frem helt til den gik over til N. A. F. Jeg vil si, 
5 hadde’ jeg visst det jeg vet idag vilde jeg ikke været med paa denne 
overgang Om arbeidslcdighetskassen er daarhg nu bør vi dog hellet 
nirøvp a-t utvikle den og jeg vil anbefale at den bibeholdes, mdtil kemgres- fÆ taJt avS-dJfor hele Landsorgani-sati-onens vedkommende.

Votering- Der stemtes ved navneoprop for og mot arlieidsledighcts- 
kassens ophævelse. Med 116 m-ot 72 stemmer besluttedes kassen ophævet.

Formanden toreslog: r .
«Landsmøtet nedsætter en komité paa 3 medlemmer som faar i opdrag 

at utarbeide forslag om avvikling av kassen.»
Forslaget vedtoges enstemmig og til medlemmer av komiteen vialgtes 

C. Strøm, 0. Martinsen og G. Sundbys.
De 116 som stemte for arbeidsladighetskassens avvikling var.
Karl Johansen, Andreas Rø-reng, Johan £. Cj8®’

Kvarnme, Hans Røste, Haakon Myran, ^
kb- Anne Harald Sø-rlie, Jo-akim Evanger, Adolf Larsen Ule A. raerg, 
J. a Johamso-n, Johan rlelge-stad, Joh. Saltnes Anders Gulbrandsen Jh. 
Eggen E Ljungqvist, Or under Olsen, Arvid Hedstrøm, Karl E. nøie 
C Strøm' M. Alfred Løkeng, Ole Neby, Ludvig Larsen Enn! Syversen, 
Aksel Andersen Hans Tollef-sen, Gudbrand Holt, Lars Bakken, Karl E 
Gustavsen 0 O. Kaasa, Konrad Jensen, Sven 1 orbiørnsrød, Albert 
TveS KarlG Karlsen, Olav Næ-ss, Olav H. Heidal, Kristian Henriksen, 
Chr Langseth Jens E Dragseth. Olai Sevennsen, Johan Glans Bjarne 
Antonsen, Ok E. Larsen. Hendk Er©d'rikse^ Antoii Brækkas, Nils Ktiutsen,
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Lund, August Arnesen, Peder Holmseth, Hans IL Lund-, Halvor Storhaug 
^ugvart -Nilsen, Henrik Garten, Hans Paulsen, Karl Bergfløt Peder A I ie' 
Emil Pohand, Agnes Paulsen, Birger Pedersen. GunZ Hogta i ’ 
Lokkebo, John E. Holden, Christoffer Lauritzen. Johan Ask Syver Her'
SX Tpn?,s KrHort steM*»,. ciirisS £:
Edvard Eriksen n P' 0' Moan’ Alfred Stokke,.fok s St ZZnnl M 1 krK rSCn- In^bri?teen, Karl Svendsen,
r ’ x Tsrua’ Hans Kristiansen, G. E- Andersen, Andreas Hansen 
Ingv. Logavlen, Peder P. Volden, Lars Berntsen, Andreas Bjørgaard Hans 
Kobertsen, Konrad Lien, Birger Røtnes, 0. Biørkmann Foutner SVen 
Jørgen Ingebrigtseri, Ole G. Seines, Ross, Alb. Karsen, H. EngenZ. Welle’
Mol jord "i lVMoenttaoieSparRe,imi' l0113'1. ,vcl;seil> Hans Moen, Kristian

fVar SmCdS,!!,)- Peder Vestød’ Jol-

De 72 var:
Garber? Of?Zu BOr? P??' ^?ar Å' Borreth Johan Fredriksen, Peder 
i/* Nic. Eggen, Jørgen Knudsen, Johan Pettersen
i vJ*orK, .Ole K. Har-aldseth, Johan Gundersen, Georg Lyng Gud-
A ha KaTp? KriS?aif ^ J«h;t Reisæter’ Thorvald Alsterhmd,

■ lattmann, karl Rønquist, Anna Gulbrandsen, Gabriel Baitz John
ri nussen, Ole L. Flaatarud, Ture Fridén. Gustav Karlsen, Peter Aune 
John Paulsen, Sverre Antonsen. Hans Johansen, Leif Larsen Harald 
Pettersen, J. T. Nicolaisen, Halfdan Brurberg, 0. N. Stenholm Julie Olsen 
5 ".A ^llsen’ Magnus Blindheim, Albert Skog, Vilhelm Hansen Gustav

«å™ Sf/T*"4 W-S Jt,hans“' BMt‘ SSSaKEltai Gabrteisen “r eH b USe1re!'1“- Johl1 T<>«. August Dapidsai, 
cnas uabnelsen, J B. Hultgreen, Nils Ødegaard, Bernt (iifstad Olaf Ro-
Sf M 3rS Søre®s®’,Kr; A?6’ Augusta Karlsen, Markith L Foss,
Kr ttian1'! en A 1 Slra"d- lr]gv- Olsen, Karl Kristiansen,
Krntian Lien, Gustav Sundbye, Hans Hellebø, Gustav Sjoinann Sverre
Støstad, Joh.s Seim, Kr. Nordli, Sigrid Dahl, Sigurd Nilsen og Kr Rotha?g 

Fraværende var Lars Kjelstadli, Anders Eggum Lars K T ille,vn!rl
5S7 Oie!enh5aS?VaR AndreAn’ E" B‘ Str0nies’ Kr,istian Næsbak, Alfr.’ 
Aiu Oksvik, Bastian Torvik, Jens I. Berg, Anton P. Holsæter
Albert Olsen E. Zeidler, Ingv. Sæter, Knut Pettersen, Jens Solli Kristen
Erlf Støhuul '/V?É l llIKel,,nstse"’ 0Iei Høgset, Karl Sundt, S. Amundsen. 
Erik Støland, M. Lorentzen, August Lundquist, I. Hornli, Skalstad Rich
Hansen, Einar Presthus Ole Tollefsen (forf.), Hans H. Langgjordet’(syk) 
Reist var Olm Sandal, I. P. Karlsrud og Aslak Selbo.

Mandag 19. juni.
Ordstyrer: Sundbye.

hfidtøS 1 Kristiania Arbeidersamfunds lokale paa grund av at 
Pjj^Jhs budde mauttet overlate til Norsk TrausoortarbefderforbunS

Protokollen referertcs og godkjend res.

265

Oksvik henstillet at eftermiddagsmøtets begyndelse maatte bli utsat 
til kl. 4 i dag paa grund av Brantings Nobel-foredrag i Aulaen.. Henstil
lingen toges tilfølge.

Lovforandringer.
Ordstyreren: Den næste sak som foreligger er lovforandringer. Diri

gentene er av den opfatning, at efter den principielle votering angiaaeo.de 
oirganisationsformene skulde det være ganske unødvendig at gaa til no- 
gen forandring av lovene nu. Vi gaar ut fra at det bare kan bli spørsmaa! 
om at opta forslagene om gruppeordningen, forholdet med hensyn til ta- 
rifiers underskrift og kontingenten.

Efter bemerkninger av Eikefjord, som henstillet at gruppeordningen 
maatte bli tat først, vedtoges at indskrænke behandlingen til de tre nævn- 
te spørsmaa! i forbindelse med lovene.

Spørsmaalet orn kontingenten besluttedes sendt bndgetkoiniteen til 
avgivelse av forslag.

En skrivelse fra Trondhjems distrikts repræsemtanter ved. Gustav 
Sundbye om pension til Anton Kalvaas enke oversendt.es likeledes, budget- 
komiteen.

Gruppeordningen.
K>". Aune: Fra tre organisationer er der indsendt forslag om ophæ- 

velse av ordningen med gruppesekretærer, nemlig av Notodden og Om
egns Arbeidsrnandsforening, Kristiania og Omegns stedlige Styre og Fol
la fos Anlægsarbeiderforening; den sidste anbefaler sløifning «i den ut- 
strækniing som forholdene tilsier». Jeg er enig i selve princippet som 
ligger til grund for disse forslag, og jeg er Mit anmodet av Kristiania- 
repræsentantene om at ta saken op. Men jeg er ikke enig i den form 
disse forslag har faat. Med mit kj endskap til arbeidet i forbundet er det 
aldeles umulig for formanden, viceformanden og kassereren alene ai 
skjøtte disse funktioner paa en tilfredsstillende og betryggende maate. Jeg 
forbeholder mig derfor senere at komme tilbake til spørsmaalet om an
tallet av funktionæier. Naar jeg idag er med paa at anbefale, at vi for
later den gruppeordning, som etablertes av landsmøtet i 1918, er det av 
hensyn til forbundets enhet. Det kan desværre ikke sies at den har sva
ret til hensigten i den utstrækning som man hadde haabet; den har ikke 
virket samlende paa Norsk Arbeidsmandsforbund. Dette er avgjørende 
for mig, og det er vel det siamme hensyn som har diktert forslagenes 
fremkomst. Dertil kommer at det har været en kostbar ordning, omend 
dette staar for mig som underordnet i sammenligning. Det fremgaar at 
gruppeordningen har kostet forbundet 91,000 kroner i landsmøteperioden. 
Hovedmotivet for dem som nu taler for ophævelse er, at ordningen, delvis 
virker opløsende indenfor selve forbundet. Har vi ikke paa dette lands
møte hat en følelse av hvordan gruppeinteressene kan utarte? De har 
sta at saa steilt mot hinanden at de har holdt paa at sætte et skille inden
for klassen som saadan.

Eikefjord: Det er fastslaat paa vort sidste landsmøte at vi skal byg
ge vor organisation paa gruppeordningen, og jeg mener det vildle være 
en feil nu at gaa til at ophæve den, ikke mindst under hensyn til den be-
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sluijging som er fattet angaaende arganisaticæformene, Repræsentan- 
tene for grube- og anlægsarbeiderne har paa møte besluttet at anbefale, 
at der ingen forandring gjøres; dog tar man intet standpunkt til om der 
skal være fastlønnede sekretærer for gruppene. Jeg mener at det eneste 
rette er at bibeholde den ordning vi har, men landsmøtet bør staa f rit 
til at uttale sig om hvorvidt man skal amsætte lønnede sekretærer for de 
forskjellige grupper.

Volcin: Da landsmøtet i 1918 gik til hel gjcimem rørelse av denne 
gruppøordning var Norsk Arbeidsmandsforbund et noget andet apparat 
end det vi har idag. Man var opmerksom paa at forbundet vilde faa en 
betydelig tilvekst av medlemmer, og denne antagelse viste sig at holde 
stik. Vi kom op i et medlemstal paa ialt omkring 40,000. Under de om- 
sticndiglietcr vi staa r oppe i idag maa man ganske naturlig se paa for
bundets administrationsutgifter og søke at indrette sig paa fornuftigste 
maate. Qruppeordningen har hat og vil selvfølgelig ogsaa ha sine gode 
sider, men man maa ogsaa paa samme tid erkjende, at man ikke har op- 
naadd det som egentlig var meningen med den. Da man valgte indusiri- 
komiteer gik man ut fra som en regel, at disses medlemmer skulde være 
gruppenes forhandlere ved tarifrevisioner og lignende. Dette har medlem
mene ikke villet ha, og den regel har derfor heller ikke været fulgt. Det 
blir til det at industrikoniiteene kommer sammen for at drøfte forskjellige 
forhold vedkommende de respektive grupper, men naar industrikomiteenes 
beslutninger skal sættes ut i livet ved forhandlinger f. eks. vælger arbei
derne* andre repræsentanter til at utføre dette. Aarsaken maa være at 
medlemmene ønsker en anden ordning; resultatet blir da faktisk det at 
man faar en dobbelt ordning. Som forholdene har artet sig anser jeg det 
for at være: det fornuftigste at landsmøtet valgte dei tillidsmænd man vil 
In — at det baade bestemte antallet og utpekte personene. Og hvor dtet 
gjælder et saa sammensat forbund som vort vil der av landsmøtet selv
følgelig ogsaa bli tat tilbørlig hensyn til de forskjellige interesser; jeg kan 
ikke tænke mig andet end at man vil søke at finde den mest skjønsomme 
og praktiske ordning, uten ensidighet til nogen kant. Min personlige me
ning er at den ordning nu vilde være den bedste og virke til at sætte ror- 
bundskontoret i en saadan stand, at medlemmene stort set skulde være 
tjent med det og tilfreds med det.

Oksvik: Den gruppeordning som vi nu har er der ingen grand til at 
holde paa; jeg føler ingen forpligtelse til det under hensyn til de beslut
ninger som dette landsmøte tidligere har fattet; tvertom taler disse be
slutninger for at vi gaar til ophævelse. Jeg mener at ogsaa systemet med 
distriktssekretærer bør sløifes. I og med oprettelsen av de faglige: oplys- 
mngskontorer bør deres virksomhet helst overgaa til disse og lægges ind 
under Landsorganisationen, Jeg forbeholder rnig senere at opta et for
slag om dette.

Kielstadli: Lundsorgauisatioiieus viceformand nævnte at vi hadde 
været oppe i et medlemstal paa omkring 40,000; forbundets formand har 
opgit at vi for øieblikket er nede i ca. 16,000. Nu har vi besluttet at an
befale organisationens omlægning. Men indtil Landsorganisationen har 
fattet beslutning derom anser jeg det for nødvendig at gruppesekretærene 
fortsætter i sine stillinger og benyttes mest mulig i agitationens tjeneste.
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Dette er det mest konsekvente vi kan gjøre. Arbeidsmængden paa kon
toret vil gjøre det vanskelig at gaa til sløifning før det som staar i for
bindelse med omlæigningen er løst. Derfor stemmer jeg for opretholdeise 
indtil videre.

Ødegaard: Jeg har i alle de spørsmaal som har været behandlet her 
bestræpt mig for at følge én bestemt linje. Jeg mener at tidspunktet ikke 
netop er egnet til at foreta nogen omfattende forandringer med hensyn 
til de forhold Norsk Arbeidsmandsforbund har arbeidet under og den 
maate det har været sammensat paa i de senere aar. Aarsaken er den at 
man i den nærmeste fremtid skal fatte avgjørende beslutninger om hele 
organisationens struktur. Landsmøtet har jo tidligere sagt meget tydelig 
fra om hvordan det mener at organisationen skal se ut, og jeg gaar ut 
fra som en given kjendsgjerning, at baade de enkelte medlemmer og die 
som har med ledelsen av forbundets anliggender at gjøre vil ta landsmø
tets beslutninger ad notam og paa det kraftigste arbeide for, at de ret
ningslinjer, som er fastslaat, ogsaa skal sættes ut i livet. Jeg agter ikke 
at gaa ind paa gruppeordningen særdeles meget. Det var jo: et gammelt 
krav indenfor Norsk Arbeidsmandsforbund at faa organisert grupper 
overensstemmende med de industrier som det omfattet. Allerede paa 
landsmøtet i Bergen 1913 blev dette tilkjendegiit, og det var konsekvensen 
derav vi trak i 1918. Nu kan det vel til en viss grad være saa at gruppe- 
ordningen i nogen utstræknimg har opfordret til agitation for en spedatt- 
sering av de forskjellige grupper. Men jeg tror ikke dette forhold er av 
den art og at den konsekvens at det skulde berettige til tndgripende for
andringer" paa dette tidspunkt. Forsaavidt man skulde mene at ordnin
gen er for kostbar i forhold til nytten man har av den kan man jo' uttale 
sig i den anledning — f. eks. i retning av at indskrænke antallet av de 
møter som industrikomiteene har. — De voldgiftsdomme som foreligger nu 
tar sigte paa at der skal foregaa en revision allerede iaar, i oktober maa- 
ned. Skal man følge med i det arbeide som dette: nødvendiggjør fra or
ganisationens side kan jeg ikke skjønne det er mulig idag at bestemme 
sig for et mindre antal tillidsmænd end det vi har. Vi vil bli nødt til i 
løpet av høsten at gjennemgaa i alt væsentlig den samme materie om- 
igjen, og naar man blir herdig med det gjælder overenskomsten jo ikke 
længer end til 1. april 1923; man maa da allerede fra aarsskiftet igjen be- 
gynde at forberede sig paa den forestaaende tarifbcvægelse. Med re
vision saa at si hvert eneste aar finder jeg det rigtigst at opretholdc den 
ordning som er, men jeg mener samtidig at landsmøtet kan vedta en ut
talelse til det kommende forretningsutvalg og hovedstyre: om hvordan det 
mener der bør forholdes med den administrering av gruppene som vi nu 
har.

Der hcsluUedcs sat strek.
Ordstyreren refererte følgende forslag av Oksvik:

| «Distriktssekretærene sløifes, idet landsmøtet uttaler at disses virk
somhet bør overgaa til de faglige oplysningskontorer og utgiftene utredes 
av Landsorganisationen.

Paa grand av de særlige forholde beholdes sekretæren for Nordland 
indtil kongressens avgjørelse i organisationsspørsmaalet foreligger.»
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Kom ad Botten: forslaget fra Follafos tar sigte mm at o<P'hæve syste
met med gruppe- og distrikssekretærer i den utstrækning det er mulig. 
Det maa kunne gaa an at slaa sammen sek retterene fal. a. for anlsegs- 
og grubearbeiderne, eventuelt ogsaa andre. Jeg er enig med Oksvik i 
at sekretæren for Nordland bør man ha; derimot kan man godt gaa til 
ophævelsc for Trøndelagen. Medlemmene blir efterlivert selv mer ind- 
arbeidet i de forskjellige^ saken uten at det er nødvendig at tilkalde en 
fast tillidsmand for at veilede. Det er jo ogsaa saa at die som staar paa 
arbeidspladsen i almindelighet har det bedste kjeridlskap. Og saa faar 
man ved at inddra en saadan stilling en skive mindre for kritik. Prin- 
cippet bør være, at hvad medlemmene organisationsmæssig bestemmer 
skal de ogsaa selv ta ansvaret for.

Seim: Bygningsgruppen blev enig om at man kunde gaa til ophævelsc 
av sekretæren for dennes vedkommende, men man fandt at rnaalte holde 
paa distriktssekretærer. Feilen nu er at man har tillidsinæudene samlet 
paa ett sted. Jeg vil. anbefale at der oprettes eu del sekretærstillinger i 
distriktene, at de besættes av landsmøtet og at de som vælges gives en 
mer utstrakt myndighet. Det gjælder at faa kræftene mer fordelt utover 
landet.

Løgavlen: I og med at man ophæver gruppeordningen vil man sam
tidig ha sat en sprængkile i forbundet; derom er der ingen tvil. Men de 
som mener at forbundet er for stort og vil stykke det op faar jo' ta sin 
bestemmelse ut fra hvad de synes. Det som Volan mevnte om deltagelse 
i forhandlinger kan jeg ikke skjønne bar nogen forbindelse med spørs- 
niaalet. Forretningsutvalget har lagt an paa at faa frem folk fra de 
foreninger, som hadde det intimeste kjendskap til forholdene paa ved
kommende sted, og det har selv bestemt antallet. Distriktssekretærene 
er, naar vi bortscr fra Nord-Norge, det mest unødvendige vi kan bevilge 
penge til. Naar jeg vil anbefale den besiaaeude gruppeordning hair jeg 
ikke dermed sagt at vi behøver saa mange tillidsmænd som der blev 
bestemt i 1918. Jeg stemmer her for streng økonomi; skulde der vise sig 
at bli for faa faar det overlates det kommende hovedstyre at ordne med 
den ting, i fald det er paatrængende nødvendig.

Jørgen Knudsen: Repræsentantene her for tekstilarbeiderne har drøf
tet saken og enstemmig sluttet sig om den nuværende: ordning. Vi har 
længe været klar over nødvendigheten av at ha en mand i spidsen for 
gruppen; jeg tror at dette er kanske end mer paakrævet for os end for 
nogen av de andre industrier in den forbundet. Vi har en stor tilgang 
og . avgang paa arbeidere, og den langt overveiende del av disse er kvin- 
der. Massen av disse er — det indrønnner kvindene selv — vanskelig at 
beholde. Vi har ogsaa et omfattende tarifarbeide med et utal av akkord- 
satser. Vi har saavidt begyndt at praktisere det nye, og nogen ophævelsé 
nu kan vi ikke gaa med paa. Jeg vil anbefale at der ingen forandring 
blir gjort.

Løkeng sluttet sig til Løgavlen. Han var tilfreds med die uttalelser 
som var fald i om sekretæren paa Nordland.

Volan: Jeg gaar ut fra at ingen har forstaat mig slik at jeg vil sløife 
sekretærstl] lin gene i Norsk Arbeidsmandsforbund. De cr nødvendige. Men 
her gjælder spørsmaalet den organiserte gruppeordning med industri-

269

komiteer osv. Jeg vil si at det nytter jo' ikke at gruppenes repræsen- 
tanter fremlægger bestemte krav og ønsker, som blir overset av forret- 
niiigsutvalget; da blir det hele hængemde i luften. Systemet koster dertil 
meget — kanske mer end hvad sekretærene koster, uten at det gjør til
svarende nytte. Det er da rimelig at man her tar op spørsmaalet om en 
sløifning, som jeg var inde paa. Jeg skjønner ikke' at Løgavlen paa det 
grunding skulde ha nogen grund til at tale om «sprængning». Den utta
lelse kan ikke ha hogef at hvile paa. Med hensyn til distriktssekretærene 
kan jeg være med paa at gaa til sløifning i Trondhjeim, slik som forhol
dene' nu ligger an, og at man heller ansætter en distriktssekretær for
vestlandet. . ,

Elias Gabrielsen: Nedlægger man gruppene kan man spare ind en 
hel del i forbundets økonomi. Men ikke bare det, man^maa ogsaa se paa 
den nytte vi har hatt av gruppeordningen. For os. i Stavanger kan stil
lingen ha været den at vi trængte oplysnjnger eller maatte traeffe en 
avgjørelse piaa dagen; saa er det hele løpet i våndet, biden har vi kanske 
hat besøk av sekretæren som skal agitere for tilslutning til organisationen. 
Men det er klart at dette organisationsarbeide maa foregaa naar forhol
dene ligger slik an at det cr mest beleilig. Og brakmarken er stor der- 
borte Vi har i Stavanger slaat alle avdelinger sammen for at kunne 
kjæmpe som klasse. Men her falder der uttalelser som viser, at gruppe- 
ordmngen har virket til at skape grupper paa bekostning av et saadant 
fællesarbeide — og vi bar endog hørt falde trusler. Hvad vi skal gjøre eir 
at vi staar som klasse som kjæmper paa klassekampens, grund. Jeg er 
enig i at vi sammensinelter disse grupper, ophæver enkelte gruppesekre- 
tærstillingør og faar flere folk ut i distriktene.

LjungkviSt: Gruppeordningen blev, som nævnt, knæsat i Bergen i 1913. 
Den rostes høit paa forhaand, og det blev sagt at den skulde komme til at 
betale sig selv. Vel er medlemstallet øket siden da, men jeg lar det være 
usagt enten dette skyldes sekretærene eller den paddehatindustri som er 
skudt op Kontingenten er samtidig steget, med noget saadan omkring 
300 pct. "Men jeg vil stille det spørsmaal: har sekretærstillingene været 
istand til at befordre samling? Jeg sier. nei. Vi har uttalt os for en ny 
orgamsationsfoun. Skal vi dia være ræd for at arbeide os md i den nye 
reform? Er vi ikke alle for forenkling og sparsomhet? Den gamle em-
bedsstand maa være et overlevet stadium.

Henriksen: Der er dem som har villet konstatere at elter den tagne 
beslutning om organisationslormene skulde vi maatte opretholde disse 
sekretærstillinger. Jeg vil tilbakevise det. Naar jeg er mot gruppeord
ningen er det ut fra det som Botten og Gabrielsen fremholdt. Vi hai en 
iællesoTganisation, og vi har ikke bruk for disse grupper. At ale om 
sprængning i den forbindelse er usolidarisk optræden. Netop ved at op- 
hæve dette system lægger vi ansvaret paa medlemmene, og det er rigtig; 
da slipper de at reise til Kristiania for at sable ned sine tillidsmænd foi 
de dumheter de har begaat. Jeg anbefaler til vedtagelse forslaget ira
Follafos, som er det mest rimelige. , .. ,

Alb. Karlsen: Gruppeordningen har ikke. virket til sin hensikt, og som 
følge derav har iudusirikomitccue ikke kunnet utføre effektivt arbeide. \ ed 
n+ iawhrvMiA Hpn i <li'n form vi nu har faar vi ingen føderativ organisations-
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ordning Jeg har bctænkeligheter ogsaa overfor disirikissekrehersiillin- 
,det heldigere om de penge, som gruppeordningen 

nu sluker, blev tillagt de stedlige styrer eller arbeidsregulativkomiteer til 
lorvaltnmg. Skal allikevel ordningen opretholdeis bør man bli staaende 
ved det som er uttrykt i forslaget fra rollafos.

0(lemard: Det er naturligvis rigtig at industrikomiteene i stor ut- 
strækning har behandlet de lønskrav og øvrige spørsmaal som har angaat 
gruppene specielt; beslutningene er forelagt for forretningsutvalget eller 
hovedstyret, og disse har fim det i alt væseutlig at maatte følge de anvis
ninger som er git. Industrikomiteene har jo: været sammensat av medlém- 
mei fra de forskjelligste steder, og da har det i almiiidelighci ikke været 
iiogeii griind til at dissentere.

For at faa et voteringstema i denne sak har jeg utarbeidet følgende 
rorslag,. som jeg vil fr em sætte:

«Den nuværende gruppeordning opretholdes indtil der sker en hel om- 
lægmng av () rg a n isa t i 011 sf o ri 11 en c'.

.M«d hensyn til gruppemøter og iindustrikomitémøter blir disse at rod- 
kalde efter foiretnmgsntvalgets eller hovedstyrets beslutning.

Under de nuværende forhold finder landsmøtet at sekretærenes, antal 
maa mdskrænkes til det høist nødvendige. Man finder det ikke paakrævet 
at oprctlioldc distriklssekretærstillingen for Trondhjems distrikt.

Hovedstyret.bemyndiges til at anvende et beløp svaiende til en di- 
striktssekretærs løn til speciel agitation og organisalioiisai heide paa Vest
landet.»

Naar jeg har tat med det sidste er det fordi forholdene paa vestlandet 
nødvendiggjør, at der maa tages specielt fat med hensyn til agitationen 
og orgamseringsarbeidet der. Der maa gives anledning til at benytte de 
midler som er nødvendig for at fremme de interesser, som man mener er 
tilstede, specielt for vestlandets vedkommende.

Votering: Formandens forslag, første punkt, vedtoges med 93 mot 
75 stemmer. Forøvrig vedtoges forslaget i sin helhet. Dermed bortfaldt 
votering over Oksviks forslag. Ingen av de indsendta forslag blev optat.

Volan: Landsmøtet maa nu, saavidt jeg kan skjønne:, behandle hvilke 
mdskrænknimger der skal foretages og hvilke sammeuslutmnger av grup
per eller nye grupperinger der i tilfælde skal foretas. Det er da praktisk 
at der nedsættes en komité til at fremlægge forslag herom for landsmøtet.

Formanden var enig i at man maatte komme tilbake til saken senere 
paa landsmøtet, men mente at det spørsmaal kunde forelægges valg- og 
budgetkomiteen i fellesskap, saaledes at disse fremkom med indslilling 
om hvilke grupper skulde ha ret til at vælge sekretærer.

Det besluttedes at nedsætte en komité, med mandat som antydet be- 
staaende av 5 medlemmer. Valgt blev Ødegaard, Jørgen; Knudsen, Botten 
Seim og Kr. Lien.
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Skriftlige overenskomster.
Ødegaard: Naar man ser efter i protokollen fra forrige landsmøte 

blir man snart klar over at den diskussion som førtes om denne sak ikke 
hadde nogen avgjørende nnncipiel betydning. Et av bevisene herfor er 
den. ting. at flere av de som talte mot denne bestemmelse hadde git sin 
tilslutning til og stemt for de principielle forslag, som forelaa paa lands
møtet, specielt princip erklæring en. Her var det et praktisk spørsmaal, 
et hensigtmæssighetsspørsmjaal, man behandlet.

De fleste var imidlertid klar over, at det var dette spørsmaal som 
kom til at gripe sterkest ind i forbundets daglige arbeide. Og av hvilke 
grunde var det at spørsmaalet hadde den egenskap? _ Jo fordi at det er 
det sterkeste berøringspunkt man har med Arbeidsgiverforeningen. Det 
var av de ting, som ikke hører til udeiukkeiide indenfor ragorganisationen: 
det er et av de vinduer som aapnes utad, og hvor andres — ja til og med 
vore direkte motstanderes — mening gjør sig gjældende.

For mit vedkommende hadde jeg store lietæiikel igl i eter med at gi min 
tilslutning til bestemmelsen, for jeg var klar over, at det var et vanskelig 
spørsmaal at realisere. Man risikerte nemlig den ting at fala konflikter 
som ikke medlemmene vilde forstaa berettigelsen av. Man maatte regne 
med, at Arbeidsgiverforeningen vilde reise kamp paa spørsmaalet, men dei 
vilde ikke bli nogen kamp om realiteter, men en kamp om former.

Stillingen var nu engang den, at der med aareine var opstaat meget 
vanskelige og pinlige situationer. Tillidsmændcne hadde gjeutagende gan
ger, absolut mot sin vilje, været nødsaget til at ta meget sterk stilling 
imot medlemmene i visse: konfliktsituationer. Man var blit betegnet som 
politivakt for arbeidsgiveren, ja for at falde medlemmene i ryggen under 
vanskelige1 situationer, naar medlemmene, tvunget av omstæiidiglielene, 
hadde fun det at maatte gaa til konflikter paa trods av gjældende over
enskomster. Paa grund av disse forhold fandt jeg, at man maatte ta det 
standpunkt man gjorde, for om mulig derved at komme ut av denne
situation. , , , j,

Hvis nu forholdet ikke hadde hat andre følger end den at medlem
mene var blit forbitret paa de personer, som hadde med orgaiiisatioiiens 
daglige arbeide at gjøre, vilde ikke konsekvensen være saa farlig. Men 
organisatioiieu selv blev skadelidende av samme grund. Og det var diet
værste. . . , , ,

j øcr yii der eiter giuu over til ut se litt puu h v orduii tingene utviklet
sig fra begyndelsen av 1919. Her er tidligere i landsmøtet referert og 
utførlig gjennemgaat den korrespondanse som er ført inellein Arbeids
giverforeningen og forbundet i disse spørsmaal: alle repræsentanter er 
saaledes blit bekjendt med disse ting, saa jeg jeg skal ikke hefte tiden 
dermed nu, rnen peke paa en dd ting som man ikke før har været sæilig
incle paa. . , . , . . , .

Vi var, som vi vet, i 1919 endnu i den opadgaaende tid. Arbeidsgiver
foreningens magi var ikke generende stor paa. alle omraadei, den var 
tvungen til av omstendighetene at indskrænke sig til at ta sipe reserva- 
tioner som fremgaar av den refererte korrespondanse. I 1920 strammet 
de sit standpunkt nogev. men de blev da hindret i at gaa til angrep ye at 
de store overenskomster blev avgjort ved voldgift. \ oldgiftsretten dømte.
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N()m bck.it.-mlt forbundet som part i saken og paala det saaledes fuldt 
jundisk ansvar for dommenes overholdelse. .
• ^vor^lan var saia forholdet for de overenskomster som blev oprettet 
i LlJ og de overenskomster som blev oprettet utenfor voldgiftsdom
mene i 1920, na a r der opstod tvist om disses forstaaelse? Da meldte de 
røi ste vanskeligheter sig. Men at faa forholdet ordnet var ogsaa vanskelig 
idet man hadde de to veier at gaa, nemlig forhandling eller konflikt for 
det forelaa ikke overenskomst i lovens forstand, som kunde indbringes for 
Arbeiusrcttcii. Vi gjorde et par forsøk paa at indbringe tvister for Ar
beidsretten, men her møtte vi det, at Arbeidsgiverforeningen ikke vilde 
medvirke til tvistenes løsning, for de hsevdet at der ikke forelaa overens- 
komstei i arbeidstvistlovens forstand, idet de manglet underskrifter. Vi 
fik dette standpunkt helt konstatert, da vi i eit par tilfælder vilde utta 
stevning mot Arbeidsgiverforeningen og de bedrifter som hadde briidt 
overenskomsten. Her nedla Arbeidsgiverforeningen to paastande. Den 
første — den saakaldte «formelle» paastand — gik ut paa, at tvisten ikke 
kunde avgjøres av Arbeidsretten, da der ikke forelaa overenskomst i lovens 
lorstand, nemlig underskrevet overenskomst. Og der blev krævet fra 
Arbeidsgiverforeningens side, at dette spørsmaaf først skulde avgjøres. Vi 
hadde ikke adgang til at tvinge retten til at la dette være; vi maatte føl
gelig la saken ligge indtil videre.

Efterhvert som tidene gik nedover opstod flere tvister, idet arbeåds- 
*iveine strammet forholdene og foretok ting som efter arbeidernes og 
vor mening var i strid med den ordning som var avtalt. Nu var det værrie 
at la det gli uten avgjørelser paa en eller anden niaatc, for forholdene 
paa arbeidsmarkedet var betydelig forværret. —- Jeg vil indskyte den 
bemeiKiiing her, at for de aller fleste industriers vedkommende hadde 
man voldgiftsdomme, saa tvistespørsmaalene man hadde die her nævnte 
vanskeligheter med var relativt faa i sammenligning med de tvister som 
forekom. Men de medlemmer det gjaldt maatte ha krav paa en avgjø
relse, og derfor hadde hvert enkelt tilfælde væsentlig betydning.

Som meddelt før i landsmøtet fattet hovedstyret i juli 1920, efter at 
de forskjellige voldgiftsdomme var faldt, beslutning om at bemyndige 
forretningsutvalget til at underskrive overenskomstene og dermed overta 
ansvaret i likhet med det ansvar man var paalagt ved voldgiftsdommene. 
Dede forhold har man været inde paa under beretningen for 1920, og 
landsmøtet har forsaavidt sagt sin mening herom. Under sakens behand
ling blev der redegjort for tingen, saa jeg anser det ikke paakrævet at 
gaa nærmere ind lierpaa nu. Hvad landsmøtet idag har ait ta stilling til er: 
Skal beslutningen av 1918 staa ved magt, eller skal den ændres? Hoved
styrets flertal har foreslå at at den skal ændres, og jeg skal i den anled
ning si et par ord.

Hvis man skal fortsætte med det arbeide at oprette overenskomster, 
naar medlemmene stiller krav herom, maa man nu være fuldt paa det 
rene med at arbeidsgiverforeningen stiller det krav, at enten skal for
bundet være ansvarlig for overenskomsten ved sin underskrift, ellers, op- 
rettes ingen overenskomst og begge parter vil saaledes bli staaende frit. 
Hvad blir følgen av det sidste standpunkt? Jo der blir to — muligens tre 
ting at vælge meilem.
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Den første er den, at arbeiderne maa ta kamp for at tvinge arbeids
giverne til at gaa med paa en akceptabel ordning uten underskrevne over
enskomster. Den anden blir den, at arbeiderne maa ta de vilkaar som 
bedriften tilbyr, og den mulige tredje er at lave en saa stor konflikt at 
den faar samfundsskadelig karakter og derved fremtvinge voldgift. •

Hvis man undersøker de tre alternativer man her har at vælge mel
lom ser de efter min mening saaledes ut:

Det første kan besvares ved at henvise til de tider vi lever under 
med det daarlige arbeidsmarked, hvorunder alle folk, meget forstaaelig, 
kvier sig for at gaa til konflikt — og videre situationen nu i vaar med 
voldgiftsloven. Saa jeg tror ikke det vil lykkes at faa medlemmene ind 
paa den linje. Det andet er endnu værre, og det tredje vil være fuldstæn- 
dig at utrydde troen paa organiisationen ved at fremtvinge voldgift i til- 
f; eki er hvor akceptable resultater har kunnet opnaaes ad orgauisatioiis- 
mæssig vei.

Landsmøtet faar nu ta stilling og si fra til de som skal arbeide med 
tingene i fremtiden hvad de har at gjøre. Jeg anser det ganske nytte
løst og helt overflødig at opta nogen diskussion om spørsmaalet paa prin- 
cipielt grunding: her staa r man foran en realitet, som man uten nogen 
tvil vet er tilstede. Hovedstyret som har sittet i den sidste periode vet, 
hvordan stillingen ligger an, og de har sagt fra til landsmøtet ved at 
frernlægge sit forslag til forandring av § 8 p. 9. Dette forslag vil jeg 
opta og anbefale til vedtagelse.

Solli: Ød ega ard gir det utseende av at det skulde være en saa helt 
praktisk, ja formel affære dette — intet «princip». Men de kjetndsgjer- 
nirger han lægger frem slaar paastanden fuldstændig ihjel. Han oplyser 
nemlig, at Arbeidsgiverforeningen har stillet de sterkeste krav om at 
forbundet skal partout skrive under og dermed overta det ansvar som det 
nu ikke har. Videre sier han at voldgiftsretten fandt saken endog saa 
principielt vigtig, at den fastslog at forbundets love her stod i konflikt 
med sainfundets love, og han frygter selv for at saken skal bli anset 
for at være i den grad vigtig, at reiser vi en kamp paa spørsmaalet kan 
ny voldgift bli følgen! Det er ganske naturlig at der lægges vegt netop 
paa det principielle i denne sak, som er den største principsak for os som 
overhodet kan tænkes. Det er ikke bare det at vi her har med borg
freden, det ytre forhold, at gjøre; spørsmaalet gjælder direkte medlem
menes selvbestemmelsesret. Det hele maa sees, i sammenhæng. Det ør 
klart at vi ikke kan gaa med paa formandens maate at betragte denne 
sak paa, hvis da ikke hele organisationen skal bli indstillet paa forhand
ling, arbeidsrets- og voldgiftsavgjørelser, i stedet for paa aapen kamp. 
Selv om tingene kan fremby vanskeligheter kan vi ikke uavladelig nøie 
os med at skyte disse tilside; vi maa ogsa opta kampen mot vanskelig
hetene.

Saavidt jeg forstod Ødegaard har forbundet allerede forpligtet sig 
overfor de overenskomster, som blev frugten av den sidste voldgiftsbe
handling; nu mener han at vi skal forpligte os til alle. Da blir jo tingen 
svært enkel. Hvis en ulovlig arbeidsnedlæggelse finder sted skal da for
bundet som saadant være bundet og ansvarlig over det hele, uten hensyn. 
Efter alt som er foregaat og det som er tilrettelagt her kan jeg ikke

18
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komme til nogem anden slutning end at vi maa i det mindste opretholde 
den nuværende bestemmelse i lovene uforandret — dette saa meget mer 
som det er eiter Arbeidsgiverforeningens tryk, at hovedstyret har vedtat 
dette sit forslag til fremlæggelse paa landsmøtet fivad der forøvrig kan 
være at si om den sak er sagt under behandlingen av protokolkomiteens. 
bemerkninger. Der kan være meget at si paa medlemmene her, men 
naar forbundets ledelse selv vil stille sig til tjeneste for at gjøre sløv
heten bare saa meget større synes jeg at man maa reagere. Jeg optar 
forslag om at paragraf fen bibeholdes i sin helhet .uforandret.

Steen: Jeg indrømmer saa meget, at det er i høieste grad usmakelig 
at la sig «diktere» iiogetsomhelst av Norsk Arbeidsgiverforening. Men i. 
enkelte tilfælder er man nødsaget til at ta taktiske hensyn. I opgangs- 
tiden var de bindende overenskomster i mange tilfælder saa at si illuso
riske; prisene isteg, og man var nødt til at gaa til direkte lønsaktiom — med 
en tildels betydelig- Torhoielsc tilfølge. Under slike forhold er deiislags 
tarifforhold en fare. Men naar det gjælder en krisetid av den beskaffen
het som vi nu har den, da de kapitalistiske kræfter kan øve større tryk 
paa arbeidspladsen, stiller saken sig helt anderlcdcs. Erfaringen har ogsaa 
git os flere beviser for de bindende overenskomsters nødvendighet, f. eks. 
i Sulitjelma. Jeg gjentar, at det virker alt andet end smakelig at fjerne 
den bestemmelse, som gir os adgang til at ordne vore forhold stedlig, men 
man har set ‘saa mange forsøk fra arbeidsgivernes side paa at trykke 
lønningene og skape uholdbare forhold, at vi faktisk er nødsaget til at 
vedta det forslag som gir uttryk for at forbundet maa underskrive — 
hvis det ikke skal bli anarki i løiisforholdcnc.

Ricii. Hansen: Jeg har forlangt ordet nærmest for at henstille til lands
møtet ikke at opta en lang prmcipdebat igjen om dette; vi hadde det i 
1918, og alle kjender min stilling. Forslaget om sløifning av § 9, punkt 8, 
betyr jo ikke at mm i alle tilfælder skal ha bindende overenskomster; 
det staar medlemmene frit for hvad de vil forsaavidt. Men forholdet er 
det at Norsk Arbeidsmandsforbund kan ikke bestemme over dette i ethvert 
tilfælde; man er her i nogen grad avhænigig ogsaa av fællesforiiandlinger 
med de andre forbund. Det er saaledes, hvad man end vil gjøre det til,, 
et praktisk spørsmaal. Det ligger ikke andet i det end at man ogsaa 
he ref ter kan drøfte i avdelingene om man vil ha tarif eller la være, men 
skal man ha maa den, som er part i overenskomsten, skrive under — 
foreningene eller forbundet. Efter den beslutning eller uttalelse som tid
ligere er fattet av dette lansdmøte er det jo ikke saa sikkert om man 
ikke skal faa en ny oirganisationsform; men i det lovforslag som fore
ligger utarbeidet, ser jeg ikke -indtat noget av den art Paragraffen har 
været et misfoster av en bestemmelse, som ikke har bragt nogen nytte,, 
og jeg anbefaler vedtagelse av hovedstyrets forslag. 1

Ødegaard: Jeg har ikke bemegtet at saken ikke kunde indebære et 
princip; jeg sa uttrykkelig, som Solli kanske vil ha lagt merke til, at 
jeg ikke vilde indby til en principiel dehat i den anledning. Forholdet har 
dog størst reel betydning. Arbeidsgiverforeningen har ikke partout for
langt at vi skal underskrive og vil heller ikke komme til at forlange 
det; den erklærer bare det, at i tilfælder hvor overenskomster kommer 
istand ved medvirkning av Norsk Arbeidsmandsforbund maa den forbe
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holde sig at forbundet ogsaa, i likhet med den anden part, overtar det 
gjensidige ansvar for deres overholdelse. Solli syntes at ville gi mine 
uttalelser med hensyn paa voldgiften en noget tilispidset form. Hvad jeg 
søkte at fremholde var det, at hvis man mener at man vil ha overens
komst og samtidig intet ansvar for den, da har man den utvei forhaanden 
til at fremskaffe det som man i realiteten ønsker at man laver en kon
flikt som kan bli av den betydning at tvungen voldgift bringes i anvendelse. 
Men dette er ikke en linje som er landsmøtet eller organisationen værdig, 
og jeg vil paa det sterkeste advare mot at man betræder den.

Oksvik: Paa landsmøtet i 1918 hørte man avlagt en hel række vid- 
nesbyrd; naar de samme folk idag staar frem og avlægger nye vidnes- 
byrd vil jeg bare bekræfte tilbaketoget og konstatere at dei holder paa 
at karre sig ut av blindgaten. Saa principielt sterkt som Sollis indlæg 
var linder jeg dog ikke hans meninger i dette spørsmaal gjennemførlige. 
Jeg er enig med den taler fra Sulitjelma, som hadde ordet og sa at man 
har ingen anden vei at gaa end at lægge de faktiske forhold til grund. 
Saa fornuftig som Ødegaards argumcntatioii idag var hænger den, daarlig 
sammen med den rcvohitionære fraseologi som vi har været saa vant: til 
at høre. Jeg er taknemlig for at man er kommet derhen; det er et til- 
lidsvotum til Rich. Hansen og hans standpunkt paa sidsie landsmøte.

P. Vestad: Det er en kjendsgjerning, at naar denne bestemmelse kom 
ind i lovene var det som en følge av systemskiftet. Og det er den største 
inkonsekvens at ta bestemmelsen væk nu, efter at vi her har utbygget 
systemet videre — ialfald efter den procedyre som er ført. Vi skal da 
vel ikke i al evighet fortsætte med bare at præke; vi maa ogsaa ta fat 
paa at gjøre noget. Hansen sier at paragraffen ikke har tilført os nogen 
fordele. Nei! Men det skyldes at intet er blit gjort for det hverken fra 
medlemmenes, eller forbundsstyrets side. Om vi ikke hadde vundet noget 
økonomisk paa en kamp kunde vi vel ha vundet i indre samhold. — Jeg 
anbefale Sollis forslag og henstiller i særdeleshet til anlægsarbeiderne at 
markere sin stilling. Ti saken har størst betydning for dem.

Kielstadli: Bestemmelsen kom ind i 1918 fordi den betegnet et saa 
ualmindelig revolutionært skridt, sier man1. Jeg vil ha sagt at den var 
ikke det. Men man fandt paa mange slags rare krumspring i 1918. Solli 
talte her for bibehold. Hvis. han hadde foreslaat ophævelse av baade denne 
og de andre paragraffer kunde der være nogen mening i det. Hadde vi 
ikke nogen love vilde vi bedre ha kunnet foreta aktioner da og da. Men 
al tid skal der staa em paragraf i veien. Jeg synes at paragraffen uten no- 
gensomlielst skade kan strykes — det er hverken reaktionært eller revo
lutionært. Kunde man faa strøket mest mulig av organisationens lovma- 
keri vilde det være et fremskridt, for da kunde vi lettere faa bevæge os; 
ja viar der anledning til at stryke heie forbundsloven skulde jeg med glæde 
være med paa det.

Eikefjord: Med hensyn til hvad der er det «principielle» eller ikke 
principielle i denne sak har jeg uttalt min mening herom under den tidli
gere debat. Hvis nogen mener at se et princip i denne bestemmelse maa 
man ialfald ikke drive dette principrytteri ut i sin yderste konsekvens — 
paa den maate f. eks. at man lar motparten utnytte vore loves ordlyd til 
sin fordel. Og det er hvad der er gjort —■ det er en kjlpdlsgjermng. Ve-
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stad sier at denne sak er av den største betydning for omlaegniingen av 
organisationsformene. Det er mulig det. Men eter vil sikkert aldrig bli 
valgt iioget f or r etniiiig sut valg som vil insistere paa at forbundet som saa- 
dant skal underskrive og ta ansvaret for enhver overenskomst — selvføl
gelig ikke. Det staar jo nemlig intet om det. Lar man bestemmelsen gaa 
ut kan. forening ene ordne sig som de vil. 1 kraft av de erfaringer vi har 
og eiter den de hat som er ført er jeg for min del overbevist om alt det 
kommende forretningsutvalg ogsan vil vite at indrette sig paa den mest 
praktiske maate som det ga a r an.

Volan: Det er urigtig av Oksvik at sta a og docere at det var dette 
som var det støre principspørsmaal paa landsmøtet i 1918. Tvertotn; saa- 
vidt jeg kan skjønne var der ingen som saa i denne bestemmelse et prin- 
cip i og for sig. Støstad var den som foreslog at punktet skulde gaa ut 
av forslaget. Det som er princippet i dette foreslaaes oprctholdt. Jeg 
anbefaler det forslag som foreligger. Na ar voldgiftsretten i 1920 har av
sagt den kjendelse den har maa vi indrette os slik, at dier kan oprettes 
overenskomster for de grupper som ønsker overenskomst; de som, ikke 
vil ha skal selvfølgelig være fritat for det.

Votering: Hovedstyrets forslag vedtoges ved itavneoprop med 125 
mot 57 stemmer.

De 125 var: Karl Johannesen, Olaf Hansen, Andreas Røreng, Lars 
Kjelstadli, Johan E. Olsen, Alb. Eberhartsen, Kr. Anne, Einar A. Borren, 
Johan Fredriksen, Qarberg, Ole A. Berg, J. 0. Johanson, Johan Helgestad, 
Otto Skjærstad, Anders Gulbrandsen, Th. Eggen, E. Ljungqvist, Karl E. 
Høier, C. Strøm, Jørgen Knudsen, Ludvig Larsen, Johan Pettersen, Kasper 
Nyborg, Aksel Andersen, Bakken, Gustavsen, 0. 0. Kaasa, K. Jensen, Sven 
Torbjørnsrød, Albert Tveraa, Ole K. Haraldseth, Johan Gundersen,, Georg 
Lyng, Kristian Næsfoak, Herman Kristiansen, Jens E. Dragseth, Olai Sa- 
verinsen. Joh. Glans, Bjarne Antonsen, Henrik Fredriksen, Amma Gulbrand
sen, Nils Knutsen, Johan Jansen, Gabriel Baitz, Aslak Trette, Olai Olsen, 
Ole L. Flaatarud, August Arnesen, Peder Holmseth, Hans H. Lund, Ture 
Fridén, Gustav Karlsen, Halvor Storhaug, Sigvart Nilsen, Pater Anne, 
John Paulsen, Bastian Torvik, Sverre Antonsen, Hans Johansen, Leif Lar
sen, Karl Bergfløt, Jens I. Berg, Anton P. Holsæter, Peder A. Lie, Emil 
Rolland, Harald Pettersen, Agnes Paulsen, Birger Pedersen, J. T. Nico- 
laisen, Gunulv Hogga, Lars Løkkebø, Halfdan Brurberg, Christoffer Lau- 
ritzen, Johan Ask, Eduard Zeidler, Syver Hermansen, 0. N. Stenholm, J. 
P. Karlsrud, Julie Olsen, Magnus Blindheim, Gustav Nordby, Alfred 
Stokke, Edvard Eriksen, Ole Tollefsen, Anders Ingabrigtsen, Hjalmar 
Johansen, Anton Hansen, Hans Kristiansen, Alb. Kristiansen, S. Amundsen, 
Peder Ubergslien, John Toft, Elias Gabrielsen, J. B. Hultgrean, Peder P. 
Volden, Bermt Gifstad, Lars Berntsen, Hans Robertsen, Konrad Lian, Bir
ger Røtnes, Olaf Robertsen, Fougner Steen, 0. G. Seines, Halvor Engen, 
Markeset, Skalstad, Foss, Welde, Johs. M. P. Ødegaard, Rich. Hansen, 
Gle xv'1. Stenvik, Ottar Skarheim, Ingv. Olsen, Karl Kristiansen, Kristian 
Lien, Johan Iversen, Gustav Sundbye, Hans Hellebø, .1. L. Moen, Ole P. 
Bonde., Ivar Smedsmo, Gustav Sjomann, Sigrid Dahl, Sigurd Nilsen og 
Kr. Rothaug.
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De 57 var: Gustav Moe, Bernt Kvamme, Hans Røste, Einar Aasen,. 
Harald Sørlie, Lars K. Lillevold, Gustav Green, Joakim Evanger, Saltnes, 
Nic. Eggen. Arvid Hedstrøm, M. Alfred Løkeng, Ole Neby, Emil SyVersen, 
Ragnvald Andresen, Gudbrand Hegnes, E. B. Strønes, Olav H. Heidal, 
Kristian Henriksen, A. Blattmann, Anton Brækken, Alf r. Skjold, John 
Grimssen, G. A. Lantz, Josef Jensen, Oskar Lund, Henrik Garte®, Hans 
Panisen. John E. Holden, Jens Solli, Kristen i ielgesen. Nils K\ al fors. Knut 
A Nilsen, Kristian Sletteberg, Albert Skog, Konrad Bota, Ola Høgseth, 
Wilhelm Hansen, Karl Svenssen, Johs. Steffensrud, August Davidsen, An
dreas Bjørgaard, Erik Støland. 0. Bjørkmann, Sjønning Sørensen, M. Lo
rentzen, Jørgen Ingebrigtsen, Kr. Dale, Augusta Karlsen, J. Hornli, Ross, 
Alb. Karlsen, Kristian Moljord, Peder Vestad, Johan Fagerliem, Kr. Nordi 
og Einar Presthus.

40 var fraværende. Derav var endiel reist, mens enkelte var opiat 
i komitémøter.

Dermed var man herdig med dagsordenens post 7 (Forskjellige for
slag). .

Eikefjord foreslog at den tidligere vedtagne beslutning angaaende in- 
dustrigruppenes generalforsamlinger under landsmøtet ogsaa skulde gjæl- 
de for senere landsmøter, og at lovene blev ændret i overensstemmelse 
hermed.

Det vedtoges mot 1 stemme at besliniiingen skulde ophøies til lov.

Mandag eftermiddag.
Ordstyrer: Eberhardsen,

Protokollen reierertes.
Ved møtets begyndeise omdeltes indsiillinger fra budgetkomiteen og 

valgkomiteen.
Gruppeinddettngen.

Ødegaard: Den idag nedsatte komité til at søke at ordne gruppeind- 
delingen eiter den beslutning, som landsmøtet har fattet, er av den opfat- 
ning, at man ikke kart gaa til yderligere indskræukiiiug med hensyn til «ar
beiderantallet» i forbundet nu. Komiteen mener at man m'aa forsøke at 
gruppere kræftene slik, at man paa bedst mulig maate allikevel kan bh 
istaiid til at vareta de forskjellige interesser som der er at vareta.

Oprindelig var der som bekjendt en helles sekretær for den elektro- 
kemiske og kemisk-tekniske gruppe. Dette blev forandret i. 1919. De øv
rige grupper har hat en sekretær hver. Siden Al fr. M. Nilsen sluttet er 
grube- og anlægsgruppens arbeide i alt væsentlig overtat av sekretæren 
for bergverksgruppen. Det er den ordning vi har arbeidet efter indtil nu. 
Komiteen har søkt at gruppere arbeidet in den fire kategorier, slik at man 
ikke utvider det antal man nu har ved kontoret. Men den kan heller ikke 
anbefale nogen indskreenkning. Komiteen hair da samleit sig om at fore- 
slaa, at der som hittil blir 1 sekretær for tekstilgruppen, og at grube- og 
anlægSarbeidergruppen fremdeles, som i det sidste, indordnes under .en
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og samme sekretær Videre foreslaaeis at man gaar tilbake til den oprin-
itmfnr Tg sekl^tær for den elektrokemiske og kemisk-tekniske 

Dcn f beidergruppe som ikke idag har nogen tillidsmand er byg- 
iingsgruppeiT, hvor Aune er sluttet; her foreslaar komiteen at man kom

binerer næringsmiddel- og bygningsindustriens gruppe med 1 fælles se
kretær. Likesom for de to andre sammensluttede grupper mila man og- 
S;ia '.'er være forberedt paa, at ikke att forekommende arbeide hulen hver 
av disse kan skjøttes til stadighet av én mand, og at det maa bli forman
den og vicefoimaiKlen som da i første række maa træ supplerende til Naar 
man nu har skissert den ordning, som imdtil videre'skal gjælde, paa denne 
laate, er det med deo formsætrang, at der maa en fordeling av arbeidet 
f ftff6 samarbeide til, og man gaar ut fra at muligheten herfor vil være 
tilstede herefter som det tidligere har været. Angaaende valget ser jeg die 
beslutninger, som tidligere er fattet, slik, at valget av sekretærer foretages 
- som før har været gjældende — imden de respektive grupper.

enstSmiJr^eUø? refeTlerteS 1 overenssfemmelse hermed og vedtoges

Der vælges sekretærer for følgende grupper:
1 Tekstilgruppen,1 sekretær. 2. Qrube- og anlægsgruppen, 1 sekre

tær i fæ lesskap. 3. Elektrokemisk og kemisk-teknisk gruppe, 1 sekretær 
i tæilesskap 4. Næringsmiddel- og bygningsarbeidernes gruppe, 1 sekre
tær i fellesskap. —

Budgettet.
Budgeitkomiteen fremla følgende indstitling, som refererte»:

I.
Lønning er:

Formand ...............................................
Viceformand ...............................................
Kasserer ..............................................
Sekretærer a kr. 7500.00.
Tællepenge til kasserer ........................

kr. 7500.00
- 7500.00
- 7500.00

- 500.00
II.

Pensioner:
Hans Berntsen .................................................. .........  kr. 3600.00
Fru Tørres .................................................................. . iqoo.OO
Fru Kalvaa ................................................................. . 3000.OO

7600.00
III.

Uiæt og tapt arbeidsfortjeneste:
Pf11for lltcnl>ys ............................................................  kr. 20.00 pr. dag

bi Indcnbys diæt, herunder indbefattet tillidsmændene
under landsmøtet og hovedstyremøter ..................,. - 7.00 __«__

c) Tapt arbeidsfortjeneste................................................ _ 15^0 _..«__
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IV.
Kontor hjælp:

Kontorhjælp. herunder indbefattet bokholder og ekspeditør kr. 27,000.00

V.
Agitation indth .............................................................................. kr- 25,000.00

VI.
Forskjellige bevilgnrnger.

Budgetkomiteen har av landsmøtet faat sig oversendt følgende andra
gender om bevilgning til forskjellige: foniiaal og til enkelte personer:

1. Det norske Arbeiderparti til Kyrre Grepps fond.
2. Arbeiderpressens Samvirke.
3. Norsk Arbeidsmandsforbunds sangforening «Arbeidsmand».
4. Fra røprsøseiitanter i Troiidhjems distrikt orn bøvilgtiiiig til mindeistein

paa Kalva as grav. , ., . . .
.5. Andragende fra Lauritz Andersen om bidrag grundet arbeidsleidighet

som følge av organisaiiousarbeide.
6 Forslag fra Karl Kristiansen om bevilgning til Kr. Nordli.
7’ Forslag fra Chr. Langseth, Ole Larsen og E. N. Strømme orn bevilg

ning til Martin Odnæs paa grund av langvarig invaliditet.
3. Forslag fra Evanger om bevilgning av kr. 1000.00 til betaling av mulk

ter for ende! kamerater ved Stord.
Budgetkomiteen bar glemiemgaat andragendene og mdstiller paa 10I-

gende bevilgninger:
1. Til Kyrre Grepps fond ....................... .............. .................kr- 5000XX)
2. Arbeiderpressens Samvirke .................................................... -
.3. N. A. F.s sangforening «Arbeidsmand» ............................. - ScDC
4. Mindesten paa Kalvaas grav indtil................... ..................... "
.5. Lauritz Andersen ................................................. ................ " ocn nn
0. Kr. Nordli ................................................................................ 9-nnn
7. Martin Odnæs .............................................. ......... . ■ • " ^su-uu
b. Forslaget fra Evanger oversendes forretningsutvalget

I budgetkomiteen 
S. Støstad, formand.

Moen. T olle f sen. Rønkvist. Fjeld.

E. Ljungqvist fremsatte følgende forslag:
«Den løn som idag blir fastsat for funktionærene blir at reducere eller 

forhøie i proeentvis forhold eftersom arbeidernes lønninger synker eller 
stiger.»

Ordstyreren henstillet at man nedvoterte dette forslag.
Forslaget forkastedes efter bemerkninger av Støstad, Eggen og Oksvik

med sitort flertal.
Støstad: Jeg skal i faa ord gjøre rede for indstillingen og Komiteens 

arbeide Vi fandt ois i komiteen nødt til at gaa til visse reduktioner og 
da særlig i lønningene. Vi er blit enig om at foreslaa en løn for tillids-
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cn "• n^at c n fil iE « 1 aV °S' menIu at det var litt med
hivdp+ n i a 1 nediSætte1'^ av 25 pct Men saa Hev det igjen, 
hævdet, at m beidedønningeiie ved de faldne voldgiftsdomme var blit ned-
løi niSSf ^ed^dlde’ v*014 likeiSl°?1 ? Iieuviste:s til at tillidsmands- 
lønningene dcr\ed vilde komme nogenlumde i samklang med dem snmer fastsat av tidligere landsmøter som er holdt iaar. V^Sr^saa Sg om
at hvis prisene sku ne komme til at gaa i nogen grad nedovef sL et fald

,v, ay v®ser|thg betydning, skulde hovedstyret, ihvertfald én gang for 
aaret, ha adgang til at ta lønningene under fornyet behandling Det samme 
gjælder hvis prisene gaar op. _ Jeg vi! be om at man Me begynd” a? 
ammenhgne disse lønmnger med arbeidernes. Fordi nemlig at en slik 

sammenligning ikke kan gjøres. En mand kan, saa længe han er i for
bundets tjeneste, ikke være avhængig av tid og sted, Amgaaende de
fastsattes MOlsm^ono ^ M pmsiomn tn Haas Berntsen
tilifino L V Jf f 30+00 krOTer- Hovedstyret har senere forhøret beløpet 
til o600, og dette mente vi at vor gamle agitator Berntsen maatte ha Fru 
lørres pension paa 1000 kroner er bibeholdt. Og saa har vi gaat til at
hilmfa r mS- kI°rr t6';’11'"61 1 pen:sion før enken efter sekretæren i Trond- 

j ms distrikt, Anton Kal va a. — Dia / og tapt arbeidsfortjeneste er redusert 
med henholdsvis 5 og 10 kroner. Diætten for de inddnbys Sr vi dS
ndbPSwnhdvn mde:n iar J Iaveste Iaget — Posten kontorhiælp, 

indbefattet bokholder og ekspeditør, som ansættes; av hovedstyret, er
redusert med samme procent som lønningene for de valgte tillidsmænd —
i™lHi iasnno f0n'TC1' beviIgningcn til agitation fra 15,000 kroner sidst til 
i dtil -5,000. Det har vi gjort ut fra den betragtning, at netop under en 
nedgangstid' er agitation en særlig paakrævet. Regner man med 25 sted
lige styrer i Norsk Arbeidsmandsforbund blir det endda ikke saa meget 
paa hvert, naar pengene igjen skal fordeles ut paa foreningene — Vi har 
som man ser, faat os oversendt en række forslag og andragender, som er 
søkt behandlet mest mulig imøtekommende. Beløpene er ikke store — iee 
hadde gjerne gaat høiere — men vi har ment at maatte ta mest mulig 
hensyn til forbundets økonomi. i s

Kamerat Kankari tar avsked.
Den finske gjest. Kaarlo Kankari, maatte nu ta avsked med lands- 

.niøtet. Han uttalte til avsked:
Kamerater, representanter!

Vort forbund har faat den ære at være repræsentert paa eders lands
møte og det har været mig en stor glædc at overvære landsmøtet. Det 
har for mig været overordentlig interessant at paaliørc dets forliandiin- 
ger. bpiroglige vanskeligheter har bevirket at jeg ikke har kunnet følge 
debatten i alle dens detaljer, men gjennem tolk, som forbundet til min 
store glædc har sørget for til mig, har jeg allikevel fulgt landsmøtets 
forhandlinger og faat mange gode indtryk av dette. Av speciel interesse 
for mig har behandlingen av organisations-spørsmaalene været.

Foruten deltagelsen i landsmøtets møter har jeg ogsaa forsøkt at 
sætte mig ind i den norske arbeiderklasses liv. Jeg har foretat sniaa- 
tmer i forskjellige av byens arbeiderstrøk og har herunder speeielt lagt
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merke til, at arbeiderne med sine barn mange steder bor i elendige rønner,, 
mens borgerne hår sine flotte huser at bo i. En anden ting vil; jeg ogsaa. 
næviic. og det er at jeg har faat indtryk av al kneipelivet har fanget noksaa 
mange norske arbeidere. Foruten disse ture i byen har jeg ogsaa beset 
litt av dens omegn, og den norske natur har imponert mig ved sin skjønhet

Under mit ophold her har jeg ogsaa hilst paa. flere av fagforbun
denes ledende mænd og gjort deres bekjendtskap. Blandt andre har jeg 
besøkt Sag-, Tomt- og Høvleriarbeiderforbundets og Havne- og Trans-' 
portforbundets kontorer, Jeg har hilst paa klassefæller i Ungdomsfor
bundet og partiet og er blit vist om paa deres udmerkedé trykkeri, hvor 
«Social-Demokraten» trykkes.

De lærdomme og indtryk jeg tar med mig hjem til Finland fra eders, 
landsmøte er de aller bedste. Jeg har av repræsentantene faat det ind- 
tryk at den norske arbeiderklasse er rik paa dygtige, ihærdige og ufor
trødne førere. Jeg har ikke kunnet gi noget bidrag til møtets forhandlin
ger, derimot medtar jeg en række gode impulser fra eders landsmøte, som 
jeg er overbevist om vil bidra til at forsterke de internationale baand og 
forene Finland fastere til den skandinaviske arbeiderklasse. Jeg tar med 
mig de klare klassekampens linjer og den klassekampbevisisthet som har 
besjælet landsmøtet og levendegjort dets forhandlinger.

Med disse ord vil jeg faa takke for gjestfriheten og det hyggelige 
samvær. Vi liaaper ogsaa at se norske repræsentanter ved vort forbunds 
meste landsmøte. Jeg overbringer herved paa de finske kameraters vegne 
og paa egne vegne en hjertelig tak. Held og lykke med eders forbund! 
Held og lykke for den internationale arbeiderklasses solidaritet og klasse
kamp! (Bifald.)

Ødegaard: Naar Kankari takker har ogsaa vi en særlig pligt til at 
takke den finske kamerat for at han var saa venlig at komme til vort. 
landsmøte. Jeg er overbevist om at jeg uttrykker dem almindelige opfat- 
ning blandt arbeiderne her i landet, naar jeg sier, at vi med dem allerstørste 
beundring har fulgt det finske proletariats heroiske kamp mot dets under
trykkere. De norske arbeidere saa med begeistring paa at de finske klas
sefæller fortnaadde at bryte baandene i den utstrækning det skedde. Men 
det føltes ogsaa med dyp sorg herhjemme, at de atter blev kuet ned — 
tildels ikke bare av Finlands eget bourgeoisi, men ogsaa av de leiede frem
mede tropper. De som har hat anledning til at se litt nærmere paa for
holdene, de som har set og følt nogen av de frygtelige lidelser som er 
overga at saa mange finske kamerater, savner ord for at beskrive den si- 
tuation som1 arbeiderklassen i Finland endnu idag befinder sig i. Men det 
frihetselske-nde proletariat derborte har dog vist at det har kunnet reise sig 
fra underku el se og trældom, og det paa en niaate som der staar respekt 
av. Jeg ber kamerat Kankari ta med en speciel hilsen til de finske grov
arbeidere fra Norge, fra de norske arbeidsmænd. De er her som der be
sjælet av den samme aand, og de vil love at sætte alle kræfter ind paa at 
bryte lænkene og bygge et retfærdig samfund for alle dem som sliter i 
det tunge, daglige st ræv. Tak for samværet! (Bifald.)
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Man gik saa over til debatten om budgettet.
Ordstyreren refererte følgende forslag fra Chr. Langseth:
«Formandens, viceformandenis, kassererens og sekretærenes lønnin- 

ger sættes til 5000 kroner pr. aar pins 2000 kroner i dyrtidstillæg, som 
hovedstyret har ret til at reducere helt eller delvis ettersom leveomkost
ningene falder.»

Berby: Jeg kan ikke la budgetkomiteens indstilling gaa helt uten paa- 
tale. Særlig uheldig forekommer den mig at være vedl fastsættelsen av 
diæt og arbeidstap. 15 kroner i diæt vikle passe, bed re, og jeg vil foreslaa 
dette. Var Langsetlis forslag ikke fremsat vikle jeg ha gjort forslag om 
noget lignende. At vedta lønninger her som er henimot det dobbelte av 
arbeidernes gjeranemsnitslønninger kan jeg ikke gaa med paa.

Ljungqvist talte mot at bevilge nye pcnsioner.
Lien: I mofsætning til dem som f inder disse lønninger for høie me

ner jeg at de er forcslaat heller for lavt sat. Ser man hen til den arbeids
tid som forlanges maa dette erkjendes av enhver, som har set forholdene 
paa nært hold. Der er henvist til andre forbund. Jeg er bekjendt med at 
disse ogsaa har en diætgodtgjørelse for sine funktionærer iiaar de deltar 
i forhandlinger. En saadan ordning har jeg i hovedstyret været med paa 
at stemme ned, men jeg vil at der skal gives kompensation for dette. Jeg 
fremssetter følgende forslag:

«De fastJømiede tillidsmænds løn fastsættes til 8000 kroner.
Tapt arbeidsfortjeneste fastsættes til 20 kroner pr. dag.»
Videre referertes det antydede forslag av Berby saalydende:
«Diætten sættes, i likhet med erstatning for tapt arbeidsfortjeneste, til 

15 kroner pr. dag.»
Larsen, Høyanger: Naar tillidsmændenes lønninger skal fastsættes 

bør de naturligvis sættes slik, at man kan faa utført godt arbeide. Men 
vi ser, i hvilken situation arbeiderne idag befinder sig. Jeg tror at arbeidet 
kan bli godt utført selv om forskjellen mellem tillidsmændenes og arbei
dernes lønninger ikke gjøres saa stor. De vil ialfald ikke bli økonomisk 
ruinert ved vedtagelsen av Langsetlis forslag. Jeg kjender ikke de pen- 
sionerte. Jeg vil være med paia at bevilge til dem., hvis de virkelig er i nød, 
men det er mot vore synspunkter at vi i fremtiden skal ha en større stab 
av pensjonerte i Norsk Arbeidsmandsforbund, Bevilgningene til agUation 
har det altid været sniaat med; diet falder nu altsammen paa foreningenie. 
Jeg vil forbeholde mig, hvis det blir optat forslag om det, at stemme for 
et høiere beløp. Til de øvrige foreslaatte bevilgndnger har jeg intet at be
merke.

Ordstyreren refererte følgende forslag fra A. Gulbrandsen, Slemme
stad :

«Tapt arbeidsfortjeneste sættes til 20 kroner pr. dag. Diæt for uten- 
bysboende sættes til 15 kroner og for indenbysboende til 7 kroner pr. dag.»

Støstad: Det høres av enkelte ut til at man vil bruke akkurat die 
.samme argumenter ber som de der benyttes av arbeidsgiverne, naar det 
gjælder lønningene. Jeg tror ikke det er rigtig at arbeidernes organisa- 
tioncr stipulerer lønningene efter den norm man kan opnaa ved forhand-
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lir.g eller ved en kamp med de nuværende magthavere. For vi har aldrig 
villet indrømme at det er tilstrækkelig for at kunne leve et iiogenliinde 
sorgfrit og et lykkelig liv. Vi maa her ta et noget videre hensyn. Jeg vil 
advare mot Lar.gseths forslag. Sætte r man den faste løn til 5000 og lar 
f. eks, tillidsmæmdene skrive regning paa utført overtidsarbeide kom de 
neppe under 7500. Saa den norm vi har forcslaat er slet ikke overdreven. 
At sl a a av 10 kroner paa diætten, som Berby foreslaa r. er vel meget.

Kielstadii: Jeg synes at budgetkomiteen har sat tallene, i et nogen- 
lunde passende forhold1. Det som Langseth er inde paa og vil ha frem her 
er det utidigste system som nogensinde er opfundet. Vi bør da ikke følge 
arbeidsgivernes eksempel paa dette omraade! Med hensyn til pens-ionemie 
forpligter ikke disse utover landsmøteperiodene, —

Strek sattes. Følgende nye forslag referertes:
Fra Schønning Sørensen: Kassererens løn sættes til 8000 kroner.
Fra G. Green: Beløpet til agitation forhoies til 30,000 kroner.
Fra Blattmann: Arbeidstapsgodtgjørelse utbetales ikke for søn-, og hel- 

ligdage.
Volan: Til det si ds te forslag som blev referert er at si, at det virker 

ikke helt retfærdig for alle arbeidere. Skiftarbeidere f. eks. kan faa stort 
tap paa det. Jeg vil ha sagt med hensyn til lønningene, at man skal være 
meget varsom med de lønsreduktioner som foreslaaes; man kan ialfald ikke 
forsvarlig gaa længer end den store rcduklkm som arbeiderne fik ved 
voldgiftsdommene. Ellers kan det virke utad paa em maate, som vi ikke 
her gjør os klar over, og som ingen av os ønsker.

Logavlen: Det som Kjelstadli sa om pensionene kan vel ikke juridisk 
bestrides, men jeg vil si at det er liaabløst at komme bort fra pensionene, 
naar de først er git. Om han vikle foreslaa pensionen strøket for Hans 
Berntsen, hvor mange stemmer tror han at han vikle faa for det? Hvad 
posten agitation angaar har det mindre betydning hvor meget man opfø- 
ror paa budgettet til den. Overfor lønningene har jeig intet særlig at be
merke. I spørsmaalet om diætten slutter jeg mig til Berby.

Eggen: Hvordan end budgettet opstilles vil det bli. den samme debat 
- - ogsaa om komiteen hadde indslillet paa de motforslag som er frem
kommet. Vi skal huske paa at naar vi skal lønne vore tillidsmænd skal 
disse lønninger være en norm for dem som vi vil at arbeiderne skal faa. 
Arbeidsgiverne er ikke blind for hvad vi gjør. Saa længe disse er paa 
valg pligter man ogsaa at sikre dem et nogenlunde sorgfrit utkomme. Dyr
tidstillæg smaker mig ikke, mep jeg vil henstille til Støstad som komiteens 
fonnand at gi uttryk for den forutsæfning som ham luevnte (om en regu
lering) i forslags form. Jeg anbefaler forøvrig ind,stillingen som den fore
ligger.

Langseth: Der er lagt i mit forslag av Berby og Larsen det som jeg 
selv mener, saa det er ikke nødvendig at si stort mer. Naar Støstad sier 
at lønningene skal staa som et eksempel for Arbeidsgiverforeningen vil jeg 
bare dertil svare, at de nuværende lønninger ialfald ikke har staat som 
noget saadant eksempel. Hvad jeg vil slaa fast gjennem mit forslag er, 
at vi skal undgaa at faa en gjentagelse av den bedrøvelige historie fra hø
sten 1920. Jeg vaager at paastaa at ingen arbeider i dette land nu har
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7000 kroner i løn, saa dlet som foreslaaes er da ingen siiheløn. Mac maa 
ha adgang til at gaa nedover med lønningene i et rimelig forhold. Jeg er 
enig med Ljungqvist i hans motiver, som er gode, og jeg vil stemme mott 
pensiooen til fm Kalvaa.

Berby: Jeg har i samraad med budgetkomiteens formand ændret mit 
forslag derhen, at baade diæt og erstatning for arbeidlstap sættes til 18 
kroner, og dette er akeeptert av komiteen. •— Naar der blev talt om over
tid saa gjælder det ogsaa for alle andre av os, som er arbeidernes tjenere,, 
men yi sender ikke ind nogen ekstraregning til forblindet for det.

Kr. Anne: Der eir trukket sammenligninger. organisationsauessig, 
hvor det gjælder lønningene for tiUidsmændene, og det mener jeg er rig- 
tig. For Papirinduistriarbeiderforbunidet er lønnen sat til 8000, for Jern- 
baneforbimdets formand til 8500. Bakerforbundet, som før har hat 8000, 
gav formanden et tUlceg av 500 kroner. Det er de faktiske forhold. Den 
fastlønhede formand i Kristiania faglige Samorganisation har ogsaa 8500 
kroner, saavidt jeg husker. Tiltrods for at jeg var i forbundet i snaut nok 
3 aar vil jeg si, at jeg fik et ganske godt indblik i den arbeidsmængde som 
tiUidsmændene har. Ikke bare til forhandlinger, men ogsaa til agitation 
gaar der tid med — utenom det daglige, løpende arbeide i kontorene. Og 
medlemmene kræver selvfølgelig dette. Jeg støtter principalt Liens for
slag; forkastes det stemmer jeg for budgetkomiteens iudstilling.

Rich. Hansen: Jeg synes det røber nogen tarvelighet at man paa et 
landsmøte som dette — det første siden 1902 hvor Kalvaa har været borte 

■ - skal reise opposition mot at bevilge hans etterlatte familie en pension.. 
Hun sitter der tilbake med tre ukonfirmerte barn og er selv heller ikke 
sterk. Man sammenligner og sier: livad faar vi i pension? Men, det ei
da et krav vi faar rette til samfundet. Her maa vi vise at vi har et andet 
syn for det. Dette spørsmaal burde ikke ha vakt en eneste bemerkning. 
— Vi har hørt paa mange landsmøter om de fete lønningen Men spør de 
som er kommet ind som iillidsmæiid i de sidste aar, om de har merket 
nogen forskjel i lovcmaate og velstand. Har de lagt sig noget op? Aanei. 
Jeg forstaar ikke lienvisningene til voldgiftsdommene, som — saavidt jeg 
har set da — er blit skjældt ut efter noter hver dag 1 arbeiderpressen. Vi 
bør ogsaa være varsom med at indføre igjen et system med dyrtidstillæg 
til lønnen. Et større nedslag i diætten er heller ikke berettiget — ialfald 
ikke før det offentlige har gaat i vei med at regulere hoitelprisene!

Eikefjord hadde forlangt ordet vsesemtlig for at henstille, at de løn- 
ninger som fastsattes her ikke maatte bli bragt til videre kundskap gjen
nom pressen, idet han iandt at det kunde virke mindre heldig. Han bemer
ket: Sæt dere ind i den stilling tiUidsmændene har; der er stadig ting som 
trækker penge ut av portemonnæen. Jeg vil si, at hvem man end tar og 
sætter paa en tillidsmands plads vil han komme til at gjøre den samme 
erfaring om ikke længe. En reduktion i diæt og arbeidlstap paa 14 kroner 
fra det som bestem les her ved landsmøtets begyndelse synes at være no
get for drølt. Der er repræsentanter som efter landsmøtets slut skal gaa 
like herfra i forhandling.

Ødegaard: Jeg skal ikke si saa mange ord om det fremlagte bud-, 
geiforslag. Med hensyn til posten pensioner vil jeg gjøre opmerksom paa, 
at det er ikke rigtig saa at arbeidernes efterlaile er helt ubeskyttet i alle
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tilfælder ved dødsfald. Sker det ved ulykke under arbeide faar de en liten 
livrente. Kalvaa døde ikke mens han var direkte beskjæftiget i forbundets 
arbeide, men det er ikke saa let at si om han ikke hadde paadrat sig den 
sygdom, som han selv ikke var opmerksom paa, ved strabadser utstaat i 
dette arbeide. Forøvrig er det ikke bare inden Norsk Arbeidsmandsfor
bund at man har traudt hjælpande til overfor efterlattes familier, naar slikt 
tilstøter. Jeg vil derfor saa indstændig som jeg kan be om at landsmøtet 
vedtar den pension til enken, efter Anton Kalvaa som budgetkomiteen har 
foreslaat. Jeg mener ellers det er rigtig at landsmøtet tar det forbehold 
med hensyn til de fremtidige pensjonsforhold, at vi ikke vet hvad organi- 
sationsordningen senere hen vil bli. Jeg understreker hvad Eikefjord sa 
om diæt og arbeidstapsgodtgjørelse. Vil landsmøtets repræsentanter 
værdsætte deres arbeide, som nu skal gaa direkte i forhandling, lavere 
end det arbeide de selv har været, med at utføre paa landsmøtet? Jeg tror 
det ene er like vanskelig og ansvarsfuldt som det andet. Jeg mener at 
diæt og arbeidstap hver bør normeres til 20 kroner. Nogen reduktion for
øvrig utover det foreslaatte f inder jeg urimelig.

Blattmann talte for sit forslag, som han efter Volans uttalelser ønsket 
at ændre saa det kom til at lyde: Arbeidstapsgodtgjørelse utbetales ikke 
for søn- og helligdage, saafremt tap av arbeidsfortjeneste ikke er tilstede. 
Han fremholdt at man maatte holde spørsmaalet diæt og arbeidstap ut fra 
hverandre. Hvad angik den tidligere beslutning om 50 kroner i samlet 
godtgjørelse skulde han være villig til at annullere den for sit vedkom
mende.

Støstad hadde ordet til forskjellige bemerkninger tilslut. Han vildie 
underskrive hvad Rich. Hansen og Eikefjord hadde uttalt om tillidsmæn- 
denes lønninger. Der var indlysende grunde tilstede for at disse lønninger 
maatte være høiere end for dem som gaar paa arbeidspladsen. Han hadde 
intet imot at landsmøtet vedtok Liens forslag, som nærmest dækket hans 
personlige opfatning. Med hensyn til diæt og tapt arbeidsfortjeneste be- 
kræftet han at komiteen var gaat over til satsene 18 og 18 kroner som 
hidcholdtes i Ber bys ændrede forslag. At ta op til ny behandling den tid
ligere beslutning om 50 kroner for landsmøterepræsentantene var vanske
lig nu, da flere hadde forlatt landsmøtet. Han henstillet til dem, som had
de uttalt sig mot pension til Kalvaa, at vise veteranen den honnør at stem
me for. Hovedstyret hadde selvsagt adgang til at regulere lønningene 
efter prisforholdene; dog burde det ikke ske oftere end for et aar ad gan
gen. At opta dette som forslag maatte være unødvendig. Han gik ut fra 
at de lønninger som bestemtes idag blev gjældende fra 1. juli førstk.

Saken optoges til votering.
Lønningene. Liens forslag om 8000 kroner faldt mot nogen faa stem

mer. Derefter vedtoges indstillingen om 7500 kroner, likeledes mot faa 
stemmer. Langseths forslag bortfaldt.

Diæt og arbeidstap. Liens forslag, som var det mest vidtgaaende, 
forkastedes med stort flertal, hvorpaa komiteens forslag — 18 kroner i 
■diæt for utenbys og 7 kroner indenbys samt tapt arbeidsfortjeneste be
regnet efter 18 kroner — vedtoges, mot 2 stemmer.

De vedtagne lønninger og satser besluttedes sat i kraft fra 1. juli.
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Pensioner. Indstillingen vedtoges mot nogen faa stcinmer.
Agitatwnen. Green tok sit forslag tilbake, og iiidsiillingen vedtoges. 

enstemmig.
Forskjellige bevilgninger. Til Kyrre Grepps fond bevilgedcs 5000 kro

ner mot 0 stemmer, til Arbeiderpressens Samvirke 3000 kroner mot 2 
stemmer, til «Arbeidlsroand» 1000 kroner mot 3 stemmer og til en mindte- 
sten paa Anton Kalvaas grav 500 kroner mot 10 stemmer. De øvrige po
ster vedtoges paa det nærmeste uten dissens. Forslaget fra Evanger be- 
sluttedcs oversendt forretningsutvalget.

Forskjellige forslag.
Følgende forslag, undertegnet av 19. repræsentanter, oversendtes det 

nye hovedstyre til behandling:
1. Landsmøtet paalægger hovedstyret at fremme et forslag for Lands-

organisationens kongres angaaende fast kontingent til Arbeiderpres
sens Samvirke.

2. Kontingenten fastsættes til 5 øre pr. medlem pr. uke.
Elias Qabrielsen, Andreas Ffansen, Aksel Bergersen, J. B. Ilnltgrecn. 

H. Storhaug, O. Skalstad, G. O. Hogga, Johs. Steffensrud, Hans Paulsen, 
Anton Brækken, C. Strøm, Arthur J. Berby, Albert Skog, Knut A. Nilsen, 
Lars Berntzen, Anders Bjørgaard, Birger Røtnas, A. Blattmann, Peder 
Garberg.

Fra Stord Arbeiderforening, avd. 34, forelaa følgende andragende:
Foreningen tillater sig herved at andrage landsmøtet om et laan til 

opførelse av et Folkets Hus vedl Lillebø gruber, Stord.
Blir laanet indvilget forpligter mam sig til, før pengene blir utbetalt, for 

forretningsutvalget at fremlægge tegning og omkostningsoverslag i behø
rig orden.

For avd. 34, Stord Arbeiderforening. J. Evanger.
Ordstyreren foreslog at ogsaa dette blev oversendt hovedstyret, i 

konsekvens av den tidligere anvendte behandlingsmaate. — Forslaget ved
toges mot etpar stemmer.

Endelig fremlagdes følgende meddelelse:
Den av landsmøtet nedsatte komité til at undersøke forholdene an

gaaende Ernst August Rosens eksklusion av Raanaasfos Arbeidsmaodsfor- 
euing har ved gjennemgaaelse av sakens dokumenter fundet at inaatte ind- 
stille paa at saken ikke blir gjenstand for landsmøtets behandling.

Anton Brækken. Chr. Langseth. C. Strøm.
Nordli anket over den behandlingsmaate som denne sak hadde faa i, 

mens Strøm forsvarte komiteen. — Komiteens forslag blev tat til efterret- 
ning.
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Tirsdag 20. juni.
Ordstyrer: Sandbye. 

Protokollen refercrt.es.

Valgene.
Til formand inidstillet valgkomiteen Johs. iVL P. Ødegaard, næstior- 

mand J. Eikefjord (med 6 stemmer) og til kasserer A. Ahlstrand, dfen før
ste og den sidste enstemmig.

Et mindretal paa 3 foreslog Rich. Hansen som mestforn.and.
Videre indstilledes som medlemmer av ror retning sutvalget:, Gudbrand 

Holt, Ingv. Olsen, Harald Sørlie og Hans Røste og som medlemmer av 
hovedstyret: Kr.. Lien, Notodden, Hans Moen, Kirkenes, Gustav Green, 
Lier, Konrad Bottan, Follafos, Ole P. Bonde. Røros, Kristian Moljord. Su
litjelma, Johs. Seim, Bergen. Anton Brækken, Skien, og Kr. Henriksen, 
Askim.

Som varamænd til forretningsutvalget indstilledes Anna Gulbrandsen, 
Hans Tollefsen og Birger Pedersen. Varamænd til hovedstyret: Nic. Eg
gen, Trondhjem, Ture Fridén, Frcdrikshald, Olaf Robertsen. Svolvær, 
Elias Gabrielsen, Stavanger, Ivar Smedsmo, Askim, Borg Fjeld, Rjukan, 
og Peder Vestad.

Komiteen indstillet til revisorer Gustav Sjomaim, Sven Røed og Nico- 
lay Hansen (varamænd Ludvig Holstad og A. K. Hansen) og til protokol- 
komité Sv. Støstad, Ottar Skarheim og Carl Andersen, Bergen.

Formandsvalget.
Rich. Hansen: Jeg er enig i formandens gjenvalg, likesaa i valget av 

Eikefjord. Men skal forutsætningen i tilfælde være at der maa vælges en 
ny sekretær for anlægs- og bergverksgiruppen?

Blattmann: Den forutsætning er vistnok ikke tilstede at man skal ha 
en viceformand som ikke har nogen gruppe.

Langseth: Det er av betydning at faa dette paa det rene, da vi øn
sker at beholde Eikefjord som vor sekretær.

Strøm: Nærings- og nydelsesmiddelindustrien vil ogsaia gjerne be
holde Rich. Hansen som sekretær, og bygningsarbeiderne er enig heri; 
dertil har han ogisaa glaspusternes gruppe. Men det blir umulig for Rich. 
Hansen at lede disse grupper, hvis han samtidig skal være viceformand; 
det blir for stor belastning for én ihand. Vi maa derfor nedlægge protest 
mot at landsmøtet tar Rich. Hansen som viceformand.

Løgavlen: Her foreligger formandsvalget. Man Irar her intet med 
at trække ind gruppenes indre anliggender; den ting er forut faiststeat. 
Jeg forbeholder mig at staa frit paa gruppemøtet uten hensyn til hvad. 
landsmøtet her bestemmer.

Kjelstadli foreslog, at man i dette tilfælde, hvor man hadde en en
stemmig indstilling, stemte paa almindelig maate.

Forslaget vedtoges, hvorpaa Ødegaard valgtes til formand enstemmig.
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Viceformcmdsvalget.
Rich. Hansen: Jeg vil bare be om at man lar være at stemme paa

mig i
Ødegaard: Med hensyn til dette spørsimaal har vi konferert — Eike

fjord og jeg og flere — om at forsøke at fordele arbeidet slik, at det ar
beide som nu har sortert under ankugssekreueren kan fordeles mellom 
formanden og vicefoirmanden, det vil si under den iorutsætning at Eike
fjord og jeg blev valgt. Forutsætnmgen maa videre være den, at den nu

værende mandskapisstyrke ikke reduceres. Hensynet til agitationen maa 
her komme i betragtning. Saa, faar anlægsarbeiderne. se om de tror at 
kunne tinde sig tilrette med denne ordning.

Fugeiiund: Vi var i komiteen alle enig om at vi maatte ha Ødegaard 
som formand. Viceionnandcn kunde vi desværre ikke bli enig om. Naiar 
mindretallet fandt at maatte fastholde Rich. Hansen tok det hensyn til det 
lange og tro arbeide han har nedlagt i forbundet. Jeg vil henstille til ham 
ikke at vægre sig ved eventuelt at motta valg.

Gudbmnd Holt: Forutsætningen for min stilling i komiteen var, at 
der ikke skulde trækkes nye folk ind i lønnede stillinger nu, og denne ior
utsætning deles vist ogsaa av de øvrige.

Eggen (komiteens formand): Det var om ait gjøre for os at finde en 
arbeidsdygtig mand og en mand som vi kjendte til, naar vi skulde besætte 
viccformandsstilliiigen. Indstillingen blev til før gruppeinddelmgen var be
stemt. Vi mente at hvis ordningen med gruppesekretærer blev ophævet 
kunde indstillingen ogsaa indpasses under den forutsætnng, idet vi ogsaa 
hadde den mulighet for øle. — Eiter de beslutninger landsmøtet tidligere 
har fattet, idet det har git sin tilslutning til overgang til nye organisations- 
former, fandt vi, som Holt gjør opmerksom paa, ikke at kunne trække nye 
folk ind paa forbundskontoret. Jeg fastholder indstillingen og anbefaler 
den vedtat.

Strøm henstillet til mindretallet at ta sit forslag paa viceforniand til
bake. Resultatet av gruppeorduingens bibehold var bl it at Rich. Hamsen 
hadde fa at en langt større gruppe at haandtere. —

Strek sattes.
Kjelsiadli hadde intet at si paa mogen av de forcslaatie personer, men 

fandt at mindretallets mdstilling var at foretrække, alle hensyn tad i be- 
tragthing.

Rich. Hansen henstillet at man lot videre clebat herom falde.
Løgavlen præciserte, at det var fastslaat at gruppene seiv skulde 

vælge sine tillidsmænd, og det kunde derfor , ikke være tale om for an
lægsarbeiderne at renoncere paa sin mand. Formanden og viceformanden 
var tillagt den funktion at repræsentere forbundet som saadamt.

Eggen: Som en statens aniægsarbeider er jeg fuldt tilfreds med den 
ordning, at Ødegaard og Eikefjord vælges til de stillinger de er foreslaat, 
og naar de dertil faar den nødvendige hjælp skulde jeg tro at den ordning 
blev den bedste vi kan finde. Jeg anbefaler anlægsarbeiderne at stemme 
for Eikefjords valg paa de præmisser.

Valgt blev Eikefjord med 158 stemmer. Rich. Hansen hadde 39, Næiss 
og Vestad hver 1, og 3 sedler var blanke.
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Kasser ervalget.
Afil strand gjenvalgtes enstemmig.

Forretningsutvalget.
Rich. Hansen talte for gjenvalg av Stemvik. Helgestad forslog Stem- 

vik istedetfor Holt og Eberhardsen istedetfor Sørlie. Johanson fastholdt 
forslaget paa Holt. Ingv. Olsen oplyste at Krislianiarcpræsen tan tene saa 
.at si enstemmig hadde anbefalt Holts valg. Eikefjord sluttet sig til Rich. 
Hansen.

Votering foregik ved sedler (se side 292).
Varamændene til forretningsutvalget valgtes som indlstillet av komi

teen.
Hovedstyret.

Strøm: Jeg tror det vilde lønne sig bedre at vi ofret nogen mere dle- 
bat paa selve sammensætningen av forbundsledelsen, end at vi ofrer 3 
dages debat til kritik efterpaa. Jeg noterer at Sørland og Vestland gan
ske er overset av valgkomiteen ved denne leilighet. Jeg vil foreslaa at 
Elias Gabrielsen, som er indstillet til varamand, rykker op i hovedstyret

Kjelstadli: Jeg har ingen mdvending at gjøre mot indstillingen und- 
tagen for Kristian Liens vedkommende. Fra 1. juli skal han reise fra Not
odden —~ forlate industrien og stede-t - for at gaa over til Vestfold fag
lige oplysningskontor i Tønsberg. Jeg vil i hans sted foreslaa Dalastøl. 
Det er et valg som er sterkt ønsket: av vor forening.

Garherg: Da jeg kom til dette landsmøte forstod jeg det var menin
gen at sætte Trondhjem, utenfor, og det har holdt stik. Jeg forstaar bare 
ikke grunden. Jeg vil foreslaa Sundbye gjenvalgt. Skal han absolut hol
des utenfor bør man finde en anden mand deroppefra. Distriktssekretæ
ren er jo allerede tat bort.

Kvamme: Vi :som er repræsentanter for Bergen finder det merkelig 
at Hellebø er gaat ut. Jeg foreslaar ham valgt igjen.

Kr. Anne: Baade Stavanger og Trondhjem hadde repræsentanter i 
hovedstyret sidst; Trondhjem har endog været repræsentert siden 1902. 
Det synes da ærlig talt noget eiendommelig at sætte netop Trondhjem 
utenfor. Jeg vil støtte forslaget paa Sundbye, Han har været en av de 
bedste mænd vi har hat der, forstandig og grei til at løse vanskelighetene. 
Likesaa vil jeg anbefale Gabrielsens valg paa det allerbedste.

Rich. Hansen foreslog Johan Eagerlien i stedet for Hans Moen for at 
faa med en repræsentant for statens anlægsarbeiderø. Det var ogsaa 
upraktisk at ha et hovedstyremedlem som bodde saa langt borte. Han 
anbefalte likeledes Sundbye og Gabrielsen.

Eikefjord var helt enig med de to sidste talere angaaende valget av 
sundbye og anbefalte videre baade Nic. Eggen og Eagerlien fra statens 
anlæg.

Eggen: Det er klart at hvordan man end vilde sætte listen op vil for
andringer bli f or etat. Der er nu reist krav om at vælge tilbake omtrent 
hele det tidligere hovedstyre! Det gik som en understrøm gjennem debat
ten om .beretningen at baade forretningsutvalget og hovedstyret hadde
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vist beklagelige svakheter. Men dette synes ikke nu længer at ha nogera 
hjemmel i sig. Det skulde altsaa ikke være saa nødvendig allikevel at 
«lufte ut». Jeg skal indrømme at forslaget til sammcnsætniug av hoved
styret kanske ikke har været saa grundig overveiet fra komiteens, side.. 
Men vi har ikke villet binde os til noget bestemt distrikts- eller gruppe-, 
hensyn. Det vilde kanske være heldigst om komiteen trak sig tilbake for 
at se nærmere paa det; jeg skal for min del intet ha derimot.

Ordstyreren: Hvis det kan forstaaes som et ønske fra valgkomiteens, 
formand at faa saken tilbake vil jeg henstille at forsamlingen tar dette 
tilfølge.

Indstillingen besluttedes derefter tilbakesendt til ny overveielse av 
komiteen.

Mundtlig beretning for 1922.

Ordet blev derpaa git til formanden for avgivelse av en mundtlig be
retning for den forløpne del av indeværende aar.

Som jeg paapekte ved aapningen blev der — sa han — fra Arbeids-, 
giverforeningens side i aar, og likcsaa fra de andre enkeltstaaemde arbeids
givere, foretal opsigelse av praktisk talt alle gjældende overenskomster 
og voldgiftsdomme. Efter den opgruppering vi har er 85 industrier og 
enkeltstaaende bedrifter nu allerede under behandling. Det gjælder for 
det første bygningsindustrien, hvor tariffen er landsomfattende; dernæst 
har vi tekstilindustrien og videre bergverkene, Norsk hy dro, bryggeriene i 
Kristiania og andre1 byer, samt møllene og glasverkene. Disse er de største 
og mest knncemrerte grupper, som berøres av aarets tarifrevision. Men 
dertil kommer en række andre, som ligger utenfor Arbeidsgiverforeningens 
medlemsskap. Av de betydeligste bedrifter her nævner jeg cementfabrik- 
kene, som Slemmestad og Dalen Portland, videre teglverkene i Pi ed rik- 
stad-distriktet foruten mange flere.

I og for sig var det ingen overraskelse at der kom haugevis av op- 
sigelser ved aarsskiftet. Man var klar over at arbeidsgiverne vilde kræve 
forandringer i de gjældende løns- og arbcidsvilkaar, og man var dia 
speeielt opmerksom paa at vi fra det hold ikke kunde undgaa et angrep 
paa ferien. Til forskjel fra tidligere meddelte1 arbeidsgiverne ikke straks 
i bestemt utformede forslag hvad kravene vilde komme til at gaa ut: 
paa, likesom de var tilbakeholdne overfor optagelsen av reelle forhand
linger. De regnet nemlig med muligheten av at man og saa iaar kunde 
komme til at staa overfor anvendelsen av den tvungne voldgift. Venstre
regjeringen sat jo ved magten, og den hadde tidlig bebudet forslag om 
’ oldgiftslov paany. Vi opfattet derfor Arbeidsgiverforeningens forbehol- 
denhet slik, at den først vilde ha klarhet over om voldgiften overhodet 
kunde antages at komme til anvendelse. Der forelaa som følge herav 
intet positivt forslag fra den anden part, før det kritiske punkt, at tariffene 
skulde utløpe, allerede var inde og loven var blit en kjendsgjerning. 
Da loven var endelig avgjort in d tok de saa det standpunkt, at det fandtes 
at være nytteløst at opta forhandling med det fonnaal at den skulde' 
bringe noget positivt resultat, idet de paaberopte sig at arbeidernes orga- 
nisationer hadde indstillet sig paa voldgiften i den daværende, situatiom.
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Det viste sig ogsaa snart at en partsforhandling ikke kunde lede til noget 
paa grand av selve de krav som arbeidsgivernes repræsentanter dier reiste. 
Beskaffenheten av disse krav har man jo senere hat den be ds te anled
ning til at gjøre sig bekjendt med. Som en almindelig betragtnmg kan 
det vel sies, at for lønningenes vedkommende var de foreslaatte reduk- 
tioner avskrækkende store; de dreiet sig om 40, ja helt op til 50 pet 
Begrandelsen for nedslaget var den herskende økonomiske depression; 
bedriftslivet taalte ikke, blev det sagt, den store belastning som de tid
ligere bestemmelser hadde paalagt det. — Forholdet er da, som bekjendt 
nu det at voldgiftsretten har sittet i flere uker og vi bar allerede oversikt 
over de vilkaar som skal komme til at gjælde et aar fremover for flere 
av de største arbeidergruppers vedkommende. De doinme som er av
sagt og som vi er direkte interessert i er for det første jernindustrien: 
hvor vi har endel hjælpearbeidere, og videre bygningsfagene foruten berg
verkene^ Likcsaa har vi oversigt over hvordan ferievilkaarene skal være 
for arbeiderne i den elektrokemiske industri.
. 1De resultater som er fremkommet av denne voldgiftsbehandling er saa 
ferske og vel kjendt, at jeg ikke her behøver at gaa ind paa de enkelte 
punkter. Jeg skal indskrænke mig til at slaa fast, at man kan regne de 
foretatte lønsreduktioner til at utgjøre 25 å 26 procent. Med hemsyn til 
feriene er vel dette et av de beklageligste resultater som er fremkommet 
av rettens behandling. Og det som virker mest oprørende er at ferien 
e* redusert til 8 arbeidsdage for arbeiderne i den elektrokemiske industri 
og i bergverksindustrien. Neppe for nogen grupper har en rummelig ferie 
saa stor berettigelse som for disse. Paa dem anden side er der avsagt 
dom ror at feriens længde skal være uforandret — 12 dager_- for byg
ningsindustrien, Dette viser med al tydelighet, at diet bestemmende mo
ment ror voldgiftsretten har været den rent økonomiske side ved saken 
og den alene. Den sociale betydning av arbeidernes sommerferie er der 
mgen vegt lagt paa. - Det andet spørsmaal, hvor avgjørelsen efter vor 
opfatnmg er noget eiendommelig, er reduktionen. av overtidsbetalingen 
for de to første arbeidstimer efter endt ordinær arbeidstid. Man har her- 
igjennem banet vei for en utvidelse av den ordinære arbeidstid, og diet 
svækker til en viss. grad hvad vi mente at ha opnaadd ved 8-timers- 
loven.
. Blandt de grupper som nu først og fremst staar for tur er tekstil- 
mdustnen. Der forhandles i disse dage om en ordning i mindelighet; det 
sidste forsøk gjøres idag, men jeg anser det for git at det ikke vil lykkes, 
og at ogsaa denne tvist maa ind for voldgiftsretten. Det specielle forhold 
er her tilstede, at i 1921 maatte tekstil arbeiderne gaa med paa en løns- 
reduktion av 25 pot. Dette forhold skulde veie saa meget, at det iaar 
ikke godt kan findes nogen grand til at gaa til nogen rediiktion overhodet.

Der hvor forholdene er mest uklare indenfor de grupper som vi har 
medlemmer ved er anlæggene. Som man vet har man der for tiden 
mgen fast overenskomst. Forholdene har i den sidste tid paa grand av 
ledigheten i arbeidslivet i stor utstrækning skiftet karakter. En række 
av statens anlæg er blit overført til kategorien «nødsarbeide» og der er 
der fastsat betydelig ringere vilkaar end det oprindelige reglement bød 
paa. Man kan si at forholdene eir blit rent karikatiirmcessige. Jeg tror
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Me at den form for statsdrift vil være istand. til at øke arbeidsglæiden 
blandt arbeiderne, men tvertom gi resultater som er motsat av de til- 
sigtede — fordi nødsarbeidet er baiaide økonomisk og moralsk forkastelig 
i sine virkninger. Staten vil, after hvad det i disse dage synes at rremgaa 
anlægge en helt anden taktik end hittil, idet den alene skal bestemme 
over løns- og arbeidsvilkaareno. Vi niindes Darre Jenssens ord ved en 
tidligere leilighet, da han sa, at det var en .«konstitutionsinæssig feil» 
at 'staten overhodet slog ind paa forhandlingsveien — istedet for at fast- 
sætte lønningene osv. ved regulativer. Den nye linje agtes vistnok nu 
sat ut i livet med den kyniske magt som staten har. Man har set noget 
lignende i behandlingen av de militære verkstedsarbeidere. Vi staar da 
saaledes _overfor den mulighet, at man kanske blir nødsaget til at opta 
kampen igjen for anerkjendelsen av orgamsationen inderi statens virksom
heter, og kanske kampen vil bli likesaa haard som den vi begyndte for 
20 aar siden og vel siaa det — der er meget som tyder paa det.

Formandens beretning gav ikke anledning til nogen bemerkning og 
den godkjendtes enstemmig.

Valgordningen ti! kongressen.
Av Ridi. Hansen var indsendt følgende forslag til landsmøtet:
«Forbundets repræsentanter til Landsorganisationens kongres vælges 

av landsmøtet. De som efter repræsentantene faar flest stemmer bctragtes 
som varamaud.»

Ødegaard kunde ikke .anbefale at den nuværende ordning med valg 
av repræsentanter til kongressen blev ophævet, saa meget mer som kom- 
gressen selv har paabudt at valget skal foretages direkte av medlemmene. 
Dertil kom at repræsentantantallet til enhver tid av avhængig av med
lemstallet, og lian hadde det haab at forbundet skulde være istand til at 
øke dette tal noget i den tid som var igjen til kongressen næstø aar. 
Nogen. ekstraordinær kongres iaar, som komiteen hadde pekt paa, var 
ikke længer sandsynlig.

Uten debat og enstemmig besluttedes at opretholde den nuværende 
valgordning.

Derpaa foretoges valg av revisorer og av protokolkomité. Valgene 
avgjordes enstemmig overensstemmende med valgkomiteens indstilling.

f’r. A. Strøm gjenvalgtes enstemmig som distriktssekretær for Nord- 
Norge.

Eftermiddagsmøtet tirsdag.
Ordstyrer: Eberhardsen.

Efter oplæsning av protokollen referertes utfaldet av valget paa
forretningsutvalg.

Valgt var Ing v. Olsen med 188 stemmer, Hans Røste 177, Ole M. Sten- 
vik 113 og Harald Sørli 108. Deretter hadde Holt 97, Eberhardsen 93, 
Skarbeim 3 og Helgestad 1 st.
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Eikefjord: Jeg ser at Carl Andersen fra Bergen er valgt ind i proto- 
kolkomiteen. Jeg beklager at jeg ikke var tilstede, da valget foregik. Det 
er min opfatning at det er uheldig at ha en journalist i en komité som 
denne, og jeg vil henstille til dirigenten at der maa bli git anledning til 
at opta spørsmaalct til ny behandling.

Dirigenten: Valget er avgjort, og vi gaar videre.

Hovedstyrevalget.
Dirigenten meddelte, at valgkomiteen hadde drøftet, hovedstyrets sam- 

mensætning paany, og at den var blit enig om at forelægge forslagslisten 
uforandret for landsmøtet. Ved siden herav var der kommet ind et forslag 
fra Rich. Hansen, som foreslog hovedstyret sammensat med følgende 
personer: Kr. Lien, Konrad Botten, Johs. Seim, Gustav Sundbye, Kr. Mol- 
iord, 0. P. Bonde, Nicolay Eggen, Johan Fagerlien og Elias Gabriel sen.

Eggen (komiteens formand): Vi fandt i komiteen, naar man skulde 
opta valget til ny overveielse, at dissensen blev saa sterk, at man heller 
foretrak at fastholde det oprindeiige forslag for at faa en samling istand. 
Med hensyn til hvad der er anført om en repræsentant fra Kirkenes er 
jeg personlig av den opfatning, at de penger som vil medgaa til reiser for 
denne kunde heldigere benyttes til agitation dieroppe. Men heller ikke 
paa dette punkt har komiteen villet gjøre nogen forandring.

Debatten besluttedes begrænset ved strek og to1 minutters taletid.
Heidal: Man faar av begge forslag uvilkaarlig indtrykket av at deres 

forfattere ikke gjør sig noget begrep om forholdene paa Sørlandet og 
Sørlandsbanen. Skien er her det døde punkt, og Lien, skal jo reise. Jeg 
foreslaar Alb, Karlsen, Sannidal, valgt. Man maa ta hensyn til arbeids
forholdene i dette tilfælde — til de steder hvor driften kan øke.

Kr. Henriksen fandt det paafaldende at Rich. Hansen ikke hadde tat 
med i sit forslag en eneste fra Østfold fylke.

Aug. Davidsen foreslog Henriksen ombyttet med Toft som repræsen
tant for Kristiansand, idet han gjorde opmerksom paa at valgkomiteen i 
sit forslag hadde git Askim øgsaa varamanden.

Alb. Karlsen understreket Heldals uttalelser.
Fredriksen fremholdt, at der skulde være saa meget større grund til 

at ta en mand fra Kirkenes som stedet laa avsides. Og det var et distrikt 
i utvikling. Han anbefalte komiteens indstilling.

Fr. A. Strøm: Det er et gammelt forhold det at ha to i hovedstyret 
fi a Nord-Norge. Og Kirkenes er det største industricentrum nord for 
Sulitjelma. At faa en mand derfra valgt vil ha sin store betydning; der
om er der ingen tvil.

Løkeng vilde ogsaa som nordlænding protestere mot at landsdelen 
blev forbigaat.

Kielstadli var forbauset over at der heller ikke paa den nye liste var 
kommet forslag paa Dalastøl som repræsentant for organisationen ved den 
største bedrift i landet. Han fastholdt sit forslag.

Eikefjord: Det er ikke rigtig at trække Lien ut av hovedstyret, fordi 
om han flytter ned til Tønsberg. Han er en værdig repræsentant for 
Hydro-arbeiderne. Der er foreslaiat to repræsentanter fra anlæggene. Jeg
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Arbeidsledighetskassens avvikling.
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lemmane faar vite om det. Der maa jo utgaa besked fra hovedkassereren. 
Derfor finder vi at 1. august er det tidligste som der kan være tale om.

Ved voteringen vedtoges komiteens forslag om 1. august med stort 
flertal.

Brekken henstillet, at man ialfald i spørsmaalet om kontingenten ryk
ket tiden for en nedsættelse noget frem. Han foreslog at tidspunktet for 
kontingentens nedsættelse sattes til 1. november.

Sundbye: Naar komiteen har foreslaat 31. december maa jo dette setes 
i forbindelse med punkt 5; de to burde kanske ha været sammen. Man 
aapner her adgang til en nedsættelse, men man kan ikke idag ha oversigt 
over de nærmeste uker eller maaneder.

Ordstyreren refererte følgende indkomr.e forslag til punkt 3 foruten 
Drekkens:

Fra Langseth: Den nuværende kontingent bibeholdes til 1. oktober 
1922. Fra og med 1. oktober fastsættes kontingenten til 1.75 pr. uke.

Fra Baitz: Medlemskontingenten nedsættes til 1.80 og 5 øre til for- 
sikringskassen, gjældende fra 31, december.

Steen: Mange har laant penger for at kunne betale sin kontingent; 
bibeholder man den nuværende kontingent saa langt som til sidst i novem- 
ber vil det istedetfor tilvekst bety fortfarende tilbakegang; det er utenfor 
al tvil.

Ødegaard gjorde opmerksom paa at kontingenten i sin almmdelighet 
ikke forelaa her, og at der vilde komme en indstilling herom fra budget- 
korniteen.

Gudbrand Holt: Det er sikkert ikke bare her i Kristiania at medlem
mene fordrer en øieblikkelig nedsættelse av kontingenten, og det maa 
landsmøtet ta tilfølge. Dokarbeiderneis Forening foreslaar, at kontingen
ten til arbeidsledighetskassen ophører 1. juli, og jeg vil støtte det saa godt 
jeg kan.

Eikefjord: Hvis man skal ha midler til at kunne møte arbeidsgiver
nes angrep er vi tvungen til at beholde den nuværende kontingent en tid 
fremover. Dette landsmøte alene tar ut av kassen en 200,000 kroner. Jeg 
er ikke helt tilfreds med avviklingskomiteens forslag; jeg synes man kun
de stryke punkt 3. Forretningsutvalget vil ganske vist ta tilbørlig hensyn 
til saavel forbundets økonomi og kampevne som til hvad medlemmene for
svarlig kan -bære.

C. Strøm anbefalte komiteens forslag, mens Baitz talte for sit. Lang
seth tok sit forslag tilbake.

Kr. Anne: Budgetkomiteen. hvis forslag vi skal behandle efterpaa, 
har i sit forslag punkt 2 gaat ut fra det samme som avviklingskomiteen 
her foreslaar. At man samler sig om dette er ogsaa naturlig efter vedta
gelsen av det første punkt. Det kan ikke for organisaiiouen være nogen 
fordel i at gaa til en nedsættelse straks. Svakheten i 1918 var netop den 
at man da satte kontingenten altfor lav.

Volan: Landsmøtet bør huske paa den situation som vil opstaa for 
de medlemmer, som kommer til at indtegnes indtil 1. august som berettiget 
til bidrag; hvis der ikke skaffes de nødvendige midler vil man kunne miste 
•ogsaa en hel del av disse. Dertil maa forbundskontoret gi foreningene og
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Steen talle likesaa for nedlsættelse. Naar medlemstallet blev minimalt 
kunde man selv regne sig til hvor meget der vilde bli i kampkassene. Han 
foreslog:

«Den ordinære kontingent fastsættes til 1.50 plus 5 øre til forsikrings
kassen.»

Ljmgqvist foreslog nedsættelse til 1 krone fra 1. juli.
Kielstadli: Vi skal ikke indlale os paa at høkre med organisationens 

interesser og løpe fra vore forpligtelser. Skal vi straks faa nye ekstraor
dinære utligninger, som vi før har hat,' da har vi ogsaa straks tilbakeslaget 
igien. Det er lettere at skape en solid og stabil medlemsstok paa en høi 
end paa en lav kontingent — det er erfaringen fra min agitationsvirksomhet.

Ordstyreren refererte yderhgbre to indkomne forslag:
Fra Leif Foss: «Den ordinære kontingent for heltbetalende medlem

mer blir kr. 1.75 fra 1. august — derav 1.70 til forbunds- og 5 øre til for- 
sikringskasseii.»

Fra Baitz: «Medlemskontingenten nedsættes til kr. 1.50 og 5 øre fri- 
kontingent, gjældende fra 31. december.»

Næss: Gaar man til en nedsættelse av under 2 kroner vil man ogsaa 
bli nødt til at nedsætte streikebidraget. Budgetkomiteen har set paa dette 
spørsm-aal grundig; den biar veiet alle muligheter, men har ikke fundet 
det forsvarlig at gaa lavere ikke mindst naar man. ser hen til tidligere 
erfaringer. Vi kan ikke med noget mindre indfri vore forpligtelser.

Kr. Anne: Jeg slutter mig helt til Støstads begrundelse. Det vigtig- 
ste spørsmaal som hiar været oppe her er organisationens omilægning. Det 
vilde være inkonsekvent om det samme landsmøte, som har tat stilling til 
dette spørsmaal, skulde gaa til a,t fastsætte en saa lav kontingent, at det 
vilde vanskeliggjøre forbundets videre arbeide. Det er ogsaa farlig at 
drive agitation for hvervning av nye medlemmer paa grundlag av den lave 
kontingent. Skal vi ved vor agitation faa medlemstallet til at vokse maa 
det ofres noget for det. For mig er dette et stort spørsmaal.

Ødegaard: Det forretningsutvalg og hovedstyre som har sittet i pe- 
rioden er fuldt klar over hvordan opfatningen er ute Handt medlemmene 
om dem kontingent som har været i det sidstc; de1 har faat tilstrækkelig 
beskedi om det ved de mange skrivelser som er indkommet. Baade utval
get og hovedstyret har set sig om efter alle mulige utveie for at søke at 
eiterkomme det aabeubart store ønske om en lettelse. Vi har imidlertid 
maattet se pa;'a forbundets affærer som noget for sig og arbeidsledighets- 
kassen for sig, og vi er efter grundig overveielse kommet til det resultat, 
at det at foreta nogen mdskrænkuimg i kontingenten til forbundet har vi 
ikke fundet at være forsvarlig, Jeg vil ønske at dette landsmøte vil indta 
et saadam standpunkt, at det fritar det nyvalgte hovedstyre for kan ske 
allerede i et av sine. første møter at se sig stillet overfor nødvendigheten 
av at utskrive en cksirakoutingeiit for et kortere eller længcre tidsrum. 
Den virkelige, effektive kontingent som er indbetalt til forbundet har væ
ret 2 kroner og de 5 øre ekstra til forsikringskassen. Jeg kan ikke tro 
andet, end ai de repræsentanter, som har været her, har kunnet gjøre sig 
op en mening om hvordan situatiomen er, og hvad man kan regne med i 
fremtiden. Den kontingent som forbundet skal administreres med maa 
ikke baseres paa de nuværende forhold, men vi maa se i øinene at vi kan-
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Sn aSrefe fra næSS aa,r? he-y,idcLsu er nøidt til at ta konifliktene. Vi
iSelS Sftn05/ i7n gifte'n’ °g fg Vil Si ,lcr’ at d!en iHstiturion vil 
ikke bidra til at skulle komme til anvendelse. Det nye forretnings
utvalg vil mer end gjerne se at der kan bli en anledning til at reducere 
-kontingenten, og da helst saia snart som mulig. Selv om den kan sS at 
være høi er v i allikevel idag i den heldige stilling, at vi er et av de Lr-

har, d(f la^este kontingent av alle. Naar jeg skal uttale mig om 
e foreliggende forslag ut fra det ansvar som hviler paa mig maa jeg, saa 

-sterkt som jeg kan, anbefale biidgetkomiteens indstilling til vedtagelse.
Ki,.khHirrtS Jeg.V fiørst ha uttaIt min tilslutning til den uttalelse av 
Sn'£d 'n'1 "Iai1 1 konbngoutspørsmaalet ikke skal drive ,logen høkerfor- 

?eL 6r Saa’ at niedlemmene har paalagt os at arbeide for en lav 
kontingent, men noget andet er om denne lave kontingent, som enkelte 
foreslaar, er mulig - om den er gjennemførlig set ut fra organisationeus 
interesser som helhet. Det er ikke sikkert at medlemmenes interesser fal
er sammen med en lav kontingent; det kan ropræsentantene sielv gjøre

°pi 6t rcK,!cstykke «m. Naar pengene skal gaa til kampkassen, da skal 
nan være varsom med at sætte kontingenten for lav. Jeg forbeholder

knr-ut 11 fæ?| dcr,skllIde bh vedtat en lavere kontingent end foreslaat av 
komiteen, at foreslaa en anmodning til hovedstyret om at opta til over-
veie.se spørsmaalet om nødvendigheten av at reducere streikebidraget.

Kan Kristiansen: Jeg vil straks ha sagt, at vi vil miste en hel del 
medlemmer, hvis kontingenten ikke nu sæues i litt mer forhold til de sulte- 
løimmger som medlemmene har. De klarer det simpelthen ikke længer 
bkal vi bibeholde vort nuværende medlemstal og tænke paa at bringe det 
op maa kontingenten ogsaa sættes slik, at de kan staa tilsluttet organisa- 
tionen Jeg henstiller til alle som isitter her at stemme for Steens forslag- 
for det er retfærdig. s ’

Ordstyreren: Jeg kan oplyse at Steen har tat forslaget tilbake.
Kristiansen: Da optar jeg det.
Steen: Jeg har tat forslaget tilbake til fordel for satsen 1.75.
Lantz: Dr det nogen som tror at man med penger kan bekjæmpe ka- 

pitalmagten. Er det nogen som tror at det lønner sig med høi kontingent 
bare for at faa et høiere streikebidrag? Jeg spør: hvem kan leve paa deP

triks en: Det er voldgiften som i første rakke har skapt uviljen mot 
kontingenten; det er den som dysser arbeiderne i søvn og ødelæggar de
res kampmoral. Naar vi kommer hjem maa vi forklare forholdene som de 
virkelig er og sætte haab i medlemmene; det er det bedste som vi kan 
gjøre, og vi pligter at gjøre det.

Høgset: , Jeg er paalagt at stemme for alt mulig som kan faa kon
tingenten ned. Hvor skal medlemmene ta pengene fra? Kan nogen i 
•denne sal gi mig anvisning paa det? Først skal vi bindes paa iiænder og 
tøtter ved voldgiften — og betale fuld kontingent atpaa!

Jørgen Knudsen: Det er nødvendig at stipulere en kontingent, som 
kan sætte forbundets kasse istand til at møte de iorpligrdser som melder 
sig i fremtiden. Det er litet konsekvent for dem, som har stemt for om- 
lægnmig til samorganisatiousformen, at ville nedsætte kontingenten paa
denne maate, for kontingenten vil da eventuelt senere bli bare saa meget 
Større.
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hør voteringen uttalte Steen, at han efter henstilling fra flere opret- 
holdt sit forslag.

Budgetkomiteens indstilling, som var mest vidtgaaende optoges først 
til votering.

Indstillingen faldt med overveiende flertal.
Derefter forkastedes Baitz’ forslag med 95 mot 91 stemmer.
Ved fortsat votering vedtoges Leit Foss’ forslag om en ordinær kon

tingent fra 1. august av kr. 1.70 pins 5 øre til forsikringskassen med til- 
føielse av at kontingenten for halvtbetaleade blev 90 pins 5 øre.

Beslutningen blev fattet med stort flertal. Derved bortfaklt votering 
over forslagene fra Steen, Andreas Hansen og Ljungqvist om yderligere 
«edsættelse.

Ordstyreren refererte en takkeskrivelse fra Kr. Nordli paa familiens 
og egne vegne.

Hovedstyrevalget.
Valget av medlemmer av hovedstyret hadde følgende utfald:
Konrad Bolten 181 stemmer, Kr. Moljord 180.' Ole P. Bonde 175, Elias 

Gabrielsen 154, Gustav Sundbye 143, Johs. Seim 140, Nic. Eggen 122 Jo- 
Jian Fagerlien 112 og Hans Moen 97.

Derefter hadde Kr. Henriksen 94 stemmer, Kr. Lien 89, Gust. Green 78, 
Ant. Brekken 65, H. Hellebø 43, Alb. Karisen og Dalastøl hver 36. Disse 
ansaaes valgt som varamænd.

Derefter blev ordet git til Elias Volan, som maatte forlate landsmøtet 
:for at delta i en konferanse med tekstil arbeiderne paa Landsorganisatio- 
mens kontor. Han uttalte til avsked:

Jeg vil først faa lov at rette en tak til forretningsutvalget for det sam
arbeide som har været siden. 1918, og likesaa en tak til hovedstyret, paa 
samme tid som jeg ogsaa vil faa takke de kamerater som jeg hadde an
ledning til at samarbeide med paa forbundskontoret i den korte tid jeg var 
der. — Der er jo fremkommet beklagelser paa dette landsmøte fordi jeg 
forlot forbundet i 1920; der er ogsaa de som har sagt at de fandt det 
urigtig av mig at gaa fra paa det tidspunkt da man mulig kunde komme 
til at møte vanskeligheter. Det er selvfølgelig ikke de enkelte personer 
som kan magte den opgave at holde en organisation som Norsk Arbeids
mandsforbund sommen; det maa hvile paa en langt bredere basis end de 
enkelte. Opgaven paahviler først og fremst styrene i fagforeningene 
rundt om i landet — det er de ulønnede tillidsmænd i fagorganisationen 
som i første række maa ta det arbeide at holde rækkene sammen. Jeg vet 
at det er saa, og jeg vil ogsaa ha sagt til repræsentantene, naar de nu 
reiser hjem, at de maa forsøke i den utstrækning som der er tid og anled
ning til at styrke Norsk Arbeidsmandsforbund igjen paany. Jeg tviler 
heller ikke paa, at alle som her er tilstede vil gjøre sit hertil. Men de'bør 
ogsaa gjøre, hvad de evner, for at faa flere av kameratene ute paa arbeids- 
pladsene til at delta i det arbeide. Først da kan man atter gjøre sig 
haab om at medlemstallet igjen vil vokse. De som er sat ind i ledelsen 
vil selvfølgelig gjøre hvad die evner og rækker, men de kan ikke gjøre 
arbeidet alene. Det er det jeg vil ha præcisert for landsmøtets deltagere.
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- Jeg har i opdrag fra Lian, som iietop deltar i Transixjnarbeidcnius 
landsmøte, at overbringe landsmøtet en hjertelig tak for de dage han 
hadde anledning til at være tilstede sammen med dere; han bad mig 
medta en hilsen til avdelingene, til de mange gode kamerater som arbeider 
ute i marken. Den samme hilsen vil jeg be repræsentantenie ta med 
fra min side. Overbring dem en tak og et hjertelig ønske om at Norsk 
Arbeidsmandsforbund: maa gaa styrket til den kamp, som er vor fælles 
kamp; arbeidernes økonomiske frigjørelse!

Ødegaard: Jeg vil paa landsmøtets vegne takke Volan for die gode 
ønsker og det haab han uttalte. Og jeg vil be ham medta en hilsen fra 
landsmøtet og fra forbundet som saadant til I.andsorganisationeus sekre
tariat. Jeg liaaber og tror at vi i fremtiden som hittil skal være istand 
til at opretholde det gode samarbeidte mellem disse1, og at Landsorgani- 
sationen fremdeles vil være beredvillig til at gi den lijælp og støtte som 
vil trængcs i de vanskelige situationeir som vi utvilsomt staar foran:. Jeg 
vil ogsaa overfor Volan frembære en personlig tak for det arbeide lian 
har nedlagt i forbundets arbeide og i forbundets interesse.

Kr. Lien fremla følgende! forslag:
«Paa grundlag av den debut som blev ført om valg av formand og 

viceformand angaaende at anlægsgruppen og bergvcrksgruppen var saa 
meget tilgodeset, at det var unødvendig at vælge. nogeu sekretær for 
disse grupper, vil undertegnede forcsiaa for landsmøtet at der vælges 
en forbundssekretær, dog saaledes at der ikke blir nogen forøkelse av 
forbundets tillidsmænd utover iivad det nu er.»

Ordstyreren uttalte som sin opfatning, at forretningsutvalget hadde 
faat bemyndigelse til at anta dten kontorhjælp, som maatte være nødvendig, 
og at Liens forslag da skulde være overflødig.

Smedsmo mente at anlægsgruppen maatte staa helt frit i sekretær- 
spørsmaalet.

Ødegaard forstod Liens forslag slik, at det bygget paa den forutsæt- 
ning at anlægsgruppen ikke valgte nogen sekretær; i niotsat fald bortfaldt 
forslaget.

Ved voteringen forkastedes Liens forslag med stort flertal.

I.andsorganisationeus repræsentantskap.
Til medlemmer av Landsorgianisationens repræsentantskap valgtes

J. Eikefjord, Harald Sørlie, Elias Gabrielsen, Nicolai Eggen, H. Hellebø, 
Ki. Lien, O. P. Bonde og Sigv. Nilsen med følgende som varamænd: Ingv. 
Olsen, Hans Røste, Stenvik, G. Holt, Kr. Aune og G. Sundbye. — Valget, 
var enstemmig og overensstemmende med komiteens indstilling.

Eikefjord: En av landsmøtets deltagere, Peder Vestad, er blit liggende 
syk og maa antagelig indlægges til operation. Jeg vil i den anledning 
forcsiaa. at forbundet utreder de utgifter som maatte bli nødvendig ved 
et eventuelt sykehusophold.

Forslaget vedtoges enstemmig.
Videre foreslog Ødegaard:
«Forsaavidt nogen av de nuværende tillidsmænd, paa grund av lands
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møtets beslutninger, blir uten beskjæftigelse gives de 3 maaneders opsigelse 
eller løn for 3 maaneder efter forretningsutvalgets nærmere bestemmelse.»

Enstemmig vedtat.
Protokollen oplæstes og godkjendtes.

Landsmøtets avslutning.
K. Kumlander: Naar vi nu staar færdig til at reise fra hinanden maa 

jeg be om at faa si nogen ord som uttryk for de svenske kameraters tak 
for samværet. Først vil jeg si at vi i løpet av disse dage har faat et sterkt 
indtryk av den energi og kraft hvormed de som her er mødt har ior- 
maad at fremføre medlemmenes ønsker — en energi som jeg nok kan 
kalde uovertruffen. Den finske gjest sa at man hadde gode talere i 
Norge, og jeg kan istemme det samme. Man har paa dette landsmøte 
behandlet særlig to store spørsmaal som man kan si gaar sammen i ett. 
Ser man paa de beslutninger som her er fattet kan man ikke undgaa at 
maatte tænke tilbake paa dem tid, da organisationen endnu var i sin barn
dom, i sin vorden. Siden den tid har de skandinaviske lands arbeidere 
vandret frem haand i haand t— de har kjæmpet sig frem fot for fot, tomme 
for tomme, i største samdrægtighet Det vil nu synes som om man skulde 
ha stødt paa et lite veiskille. Men man gaar dog sammen, selv om veiene 
forgrener sig noget. Dere har besluttet én vei, som dere tror er kortere; 
jeg tror ikke at vi i Sverige vilde kunne gjennemdrive det samme. Det 
staar til fremtiden at vise hvad det vil indebære av fordele, og kan de 
erfaringer, som dere maatte høste, overbevise os, da skulde det vel ikke 
være saa vanskelig at komme ind paa samme linje. Jeg sætte r ogsaa at 
det omvendte sker og trækker trøstig den samme slutning i det tilfælde. 
Vi kan ikke endnu uttale os med nogen sikkerhet om hvilken linje det staar 
til de skandinaviske arbeidere at følge paa marsjen videre frem, men 
saa meget kan vi si og enes om, at om ikke lang tid vil de nordiske lands 
og alle lands arbeidere maatte gaa frem paa, en fælles linje. Ti bare i 
enighetens tegn vil det være mulig at naa hen til den arbeidende klasses 
frigjørelse fra det kapitalistiske tryk. Med disse faa ord uttrykker jeg 
kamerat Janne Jdnssons og min tak for samværet!

Sophus Mortensen: Jeg kom hitop som gjest til dette landsmøte sam
men med to kamerater. Jeg vil gjerne paa disse to og mit eget vegne si 
dere alle tak for at vi har faat være tilstede her og følge eders kongres’ 
forhandlinger. Naar vi ikke har bedt om ordet tidligere skyldes ikke 
det, at vi ikke har hat levende interesse for de store problemer som her 
har været diskutert, men det skyldes at vi paa væsentlige punkter ikke 
har kunnet være enig i den retning som er for f eg tet av flertallet i denne 
forsamling. Naar vi imidlertid er iudbudt er det ogsaa vor pligt at mar
kere, at vi i disse hovedpunkter staar paa et andet standpunkt end lands
møtets majoritet. Men man har dog set at folk er kommet godt ut av 
det med hverandre, selv om opfatningene er forskjellige, naar man bare 
har forstaat at gjøre sine anskuelser gjældende paa en saklig og ærlig 
maa te. Jeg vil si at det har glædlet os dansker at høre den kameratslige 
tone som har prægei debattene helt igjennem, selv om man ogsaa har
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niLr^r vt^jrøtip^

ska ølffe eder. Jeg synes at jeg skyldte at si disse faa ord Da leg kon" 
op paa et av fjeldene omkring byen og skuet ut over den lange ogDjrede 
uord niaatte ieg uvilkaarlig nynne nogen strofer av eders vakrefedre- 
landssang. Men samtidig kom jeg til at tenke paa, at der er Sa r2gé 
norske mænd og kvinder som desværre ikke kan synge med her med 
den varme og følelse som skulde lægges i sangen, fordi alting i virkdig-
ta ma3 Derflfr and'erledes- Samfundets brøst ligger nær at
h h iu®rIor Vl1 V1 gjennem organisationsarbeidet fremme vor stands kMur, styrke og underbygge det økonomiske grundlag som vore klSst
; Cr1St::iU;paa’,lSllk a,! de m:ed sandhef og glæde kan synge, at de: elsker 

°f h]em' Det er det vi skal stile hen imot Held os 
fmd df S -V1 tllm/er’ 801511 Iærte den kunst at forståa hverandre og
løfte iff]e!k|tlnnVfrvrfdr?’ Sllk at f kan S:u"Its 0im fælIcs interesser og 
løfte i rlok! Og taktfast vi gaar, for vi kjender og forstaar ogsaa betyd
mngen av et andet digt av Bjørnson: takt, takt, pas paa taktof den er

f°r VOir Sammenslutaing’ for vor

Martin Tranmæl tok derpaa ordet, hilst av bifald fra forsamlingen.
J 2 i a ,sa han ~ si dere tak for den opmerksomhet som er vist Det 
norske Arbeiderparti ved indbydelsen til dette landsmøte; partiets med- 
lemmer ser aen et uttryk for deres sympati og et uttryk for deres, syn 
f v+ fiVenet arbeide. Partiet overbringer samtidig en hjertelig
tak til landsmøtet for bevilgningen til Kyrre Grepps fond og til Arbeider
pressens samvirke — til vor presse som er fælles for partiet som for 
fagorganisationen. Vi er alle opmerksom paa at for hvert steg partiet 
kan evne at kjæmpe klassen frem virker det tilbake, paa fagorganisationeus 
hele stilling — og det samme er tilfældet omvendt. Vi er avhængig av 
hverandre; derfor naar vi længst ved det samarbeide som er etablert og 
det samarbeiae som skal bli. Beslutningene paa dette og andre forbunds
landsmøter kommer som en kraftig protest mot dem paastand og den: 
agitation som vil sætte et skille rnellcni den politiske og faglige bevægelse. 
Opgayene maa fordeles, men arbeidet maa smelte sammen, for formaalet 
er det samme Vore motstandere danner en samlet kampfront mot os;

ere har hat klassejustisen over dere, likesaa den borgerlige preisse; men 
dere har holdt stand og holdt ut. — Landsmøtet har fattet overordentlige 
vigtige beslutninger; nu gjælder det at gaa til handling for dereis gjen- 
nemførelse Og hvis det er noget den norske arbeiderklasse føler tillidi 
til ei det til det, at Norsk Arbeidsmandsforbund ogsaa vil gjøre dette 
og derved gjøre et praktisk arbeide for samling av hele klassen. Jeg vil 
uttale ønsket og haabet om at det maa I3rkk.es det s,tørste fagforbund i vørt 
land — det som har sat de dypeste spor i den politiske og økonomiske 
orgamsationsvirksomhet — ogsaa mellem periodene at samle arbeiderne
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iudenfor rækkene og skape der det samhold og den tillid som er nød
vendig. Det gjælder for os at utnytte alle de kræfter som findes og som 
vil noget, at agitere og organisere. Lykke® det at virkeliggjøre beslut
ningene i de store organisationsspørsniaal vil den dag ikke være fjern,, 
da vi kan gaa til angrep1 paa det bestaaende og til opbygning av de 
organer hvorpaa det fremtidige samfund skal hvile. La det nu sies. at 
arbeidsmændene har tændt et Sankthansbaal, som vil lyse fra laudsende 
til laudsende! Da kan vi være overbevist om at vi skal evne at samle 
arbeiderne fuldtonende igjen, og vi skai kanske snart ogsaa kunne, ringe 
ind i det nye samfund, arbeidets forjættede samfund — et arbeiderstyret, 
et socialistisk samfund!

Samtlige taler mottoges med demonstrativt bifald.

Ødegaard; Paa landsmøtets og forbundets vegne retter jeg em hjer
telig tak til kameraterne fra Sverige og Danmark og til Arbeiderpartiets, 
repræsentant for de gode ønsker, som er uttalt, og jag vil haabe det maa 
vise sig, at vi i fremtiden vil være istand til at løse de opgaver som dette 
landsmøte har sagt at organisationen og dens medlemmer skal kjæmpe' 
for. Det kan nok synes som om vi skal begyndei at gaa veier, som de'r 
ikke er fald sympati for av organisationen i de andre land, med hvilke 
vi staar i samarbeide, men jeg er overbevist om, at efter det lange sam
arbeide som der har været skal der mere til for at bryte det. De vil 
sikkert komme til at se det paa samme maate som os, at det ikke er for
mene, men maalet, som her har den avgjørende betydning. Og selv om 
veiene kan være forskjellig er der saa store fæilesintercsser som binder, 
at i de situationer, hvor det er nødvendig vil man ogsaa ytte at række 
hinanden haanden til hjælp, som det er gjort hittil. Jeg ber de svenske' 
og danske gjester bringe med hjem en hjertelig tak til sine organisationer 
for at de har vist os den opmerksomhet at sende repræsientaniter hit. Jeg 
takker for det samarbeide som har været og ber dem medta som en hilsen 
og en forsikring fra os, at vi ogsaa i fremtiden ønsker at række vore 
broderlands kamerater en hjælpendie liaaud, naar de kommer i den situa- 
tion, at de mener at ha hjælp behov. Samtidig takker jeg Tranmæl. som 
partiets repræsentant og uttaler med ham haabet om et fortsat godt, sam
arbeide.

Vi staar nu foran avslutningen av Norsk Arbeidsmands,forbunds 14.. 
landsmøte. Landsmøtet har foretat sine valg av tillidsinæncl og styre, og 
naar det har villet beære mig med det største og ansvarsfnldeste tillids- 
hverv som forbundet: har tinder jeg at maatte si min hjertelige tak for 
den tillid som herigjennem er bevist. Jeg vil samtidig bringe en hjertelig 
tak for samarbeidet med de som nu trær ut og for den interesse de har 
lagt for dagen.

Den dagsorden vi har hat til behandling har været omfattende, og 
den har indeholdt spørsmaal av den. aller største betydning for orgaui- 
sationens frerhtid. Vi er ogsaa klar over, at de fattede beslutninger vil 
bli tunge og vanskelige at realisere; derfor trænger forbundets tillidsmænd 
og styre al den støtte og hjælp de kan faa av medlemmene. De som er 
tilstede her i dette møte har en særlig pligt til at bidra alt de kan for at. 
de fattede beslutninger kan gjennemføres i overensstemmelse med de for-
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vil møte god vi^é^og^orsta^dse'av*nød^ ■FT'' de;' tro og h,aab’ at vi 
-samarbeide melle,„ tillidsmæjid, styre ^ medle™r ^ n ^ °g S°dt
oSf ^ ^ Vi k- « ^lø111 vanskelige. ^ ^

sluttes i dette1 hus. f dette landsmøte skal av-

er dette det sidste landsmøte vi avholder med bIh' ''elt realiscrt
forbundet. Jeg minder o-m at det var i rlpt+P. i ne sammensætn:ing av 
gniudsianiMieii til Arbeidsmandsforbundpi- l,'8 f de mænid’ 80111 la 
stiftet forbundet. La os mindes diw a 1,ctlcs l°r 27 aar siden og 
er vandret bort, med tak og ærbødighet”^’ foS f" flcste
kjendte sin pligt og de krav sn™ c+;n , e, 1J'rSL°dl kjendte sin tid, 
og de kommende slcgier. edcs t! dem av hensyn til fremtiden

tige beslutninger. Men fe^eiMkke Ttv Jbt mange oveniiaadc vig-
er fattet ber, er beslutningen on, stiftelse avdutt^f ^ b®slutJlingeir> s°!m 
bgsie som er fattet set m fra i simefse av dette forbund en av de vjg-
ikke gjennem dette forbund u(rettefgjamc!!r!!fSSig synspunkt Hvad er 
lysningsarbeide? Hvor mamæ er riS a . aarene av agitatioiis- og op- 
forbundet er blit vækket til forstaaeke g',enne,m Arbeidsmands-Og netop ber er gjennem aarel 1 'OC;lallsn,en og arbeidernes sak? 
gjaldt at forbedre tilværelsen for d,>, k u"1,-C ,|'cja‘!lil,e‘ ut- naar det
f rl» rettighetef mef* “ ietliSSS* Sf 08 2! like 
turlig, at de som sa,„ledes for at ^ 1 var da «anske na-
dette hus, som var arnestedet for detTn^ fnrb'Ulld! °gSaa sail,Ied^ i 
derklassen hadde tat fat paa. nyrydnmgsarbocte som arbei-
er det næste^væmodlg tt^ink?6^^ forbund har kunnet utrette 
samlet til landsmøte for at fatte v,mO-JJ, ? UU maa8ke fo'r sidste gang er 
vil man rinde rikelig deri at man v,.f + I!ing0ir‘ iAen slæden og trosten 
OE store opgavw paa en maate s„rLI J*1?** ,,ar Jæt ** »»«. 
Og dette arbeide vil alle ilder staa i itf ki*n« være sig bekjendt.=,,sr * ■*
rcndL .nr r-t l.jæl,-...: iil i;,. ar[...:[ til de tilstedevæ-
realisert og arbeide for at der bland/13 e.!ne,d ^ ^aa de fattede beslutninger
i™ og tiiifd «wSwif ssssstt s™* "•-«‘""w
vendighet hvis man skal mfvtpSa+ , 1 a Dette er en hydende nød- 
-Men da er jeg hellef ikke f t df IOSC dc °1,gavor man har paatat sig. 
hvis vi er én^g i - som den daS T ^ V1 0gsaa SlkaI ma^ opgaven, 
-Jeg mener af detÆ^U“rykte sig ~ at løf^ i Kok. 
en rigtig maate har tilkjende/it sig som/ef kdd7 (!'VCraJldre. før dlet Pala 
arbeiderbevægelse, og det giør'vi ved /, dd 1 don s,itore »ternationale 
nationalen! 1 Ved at :synge f«r-ste vers av Inter-

MonVT/!"6'1, ermerie f0rm'anden det u- landsmøte for avsluttet.
Møtet liævedcs kl. 6 eftermiddag.




